
 

 

 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

 
ΣΤ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ ‐ ΣΥΝΟΔΟΣ Γ΄ 

(14.10.1993 ‐ 15.07.1994) 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡJOΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Γ' 

Συνεδρίαση 14ης Οκτωβρίου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. ΓΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.35 μ.μ.) 

(Αρ. 1) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. Ξεκινά η Σύνο

δος Γ' της Στ' περιόδου. Σας καλωσορίζω, αγαπητοί συνάδελφοι, στα έδρανά σας 

και ελπίζω να έχετε επανέλΟει με ανανεωμένο κέφι. Παρακαλώ τους Γραμματείς να 

διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εισερχόμαστε στο Κεφάλαιο Α', ΝομοΟετική Εργασία. Τα τρία πρώτα νομο

σχέδια στην ημερήσια διάταξη, που είναι "Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1993", ''Ο περί Συντάξεων ΚαΟηγητών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1993" και ''Ο περί Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993", 
έχουν κοινή Έκθεση. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής επι

τροπής να αναγνώσει την ΈκΟεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΙΙΣ ΕΠΙΤΡΟΠΙΙΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥΤιΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑI 1. ''Ο 
ΠΕΡΙ ΣΥΝΤΑΞΕΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗTlΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993", 2. ''Ο ΠΕΡΙ ΣΥ

ΝΤΑΞΕΩΝ ΚΑΘΗnlΤΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΙΙTlΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" ΚΑΙ 3. ''Ο 
ΠΕΡΙ ΣΤΟΙΧΕΙΩΔΟΥΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΕΩΣ (Π'ΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 

1993" 

Παρόντε~: 

Αλέκος Μαρκίδης, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

( 1) 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 
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Ι-Ι Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε τα 

πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγμαΤΟ1>ΟιήΟηκε στις 27 Σεπτεμβρίου 
1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήΟηκαν και παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ
γείου Οικονομικών. 

Σκοπός και των τριών πιο πάνω νομοσχεδίων είναι η τροποποίηση της αντί

στοιχης βασικής νομοΟεσίας, ώστε η τιμαριΟμική αύξηση που χορηγείται στις συντά

ξεις των συνταξιούχων δημόσιων υπαλλήλων, καΟηγητών και δασκάλων να παρέχε

ται κάΟε έξι μήνες αντί κάΟε χρόνο. 

Με την τροποποίηση αυτή οι πιο πάνω κατηγορίες των συνταξιούχων Οα τυγ

χάνουν της ίδιας μεταχείρισης με τους εν ενεργεία υπαλλήλους στο Οέμα της αποκα

τάστασης της αγοραστικής αξί .. ς των συντάξεών τους, καΟώς και της ίδιας μεταχεί
ρισης με τους συνταξιούχους του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠρόσΟετα με το πρώτο νομοσχέδιο: 

(α) καταργείται η πρόνοια σύμφωνα με την οποία οι συντάξεις και ταφιλο

δωρήματα που δίδονται με βάση τον περί Συντάξεων Νόμο χορηγούνται 

από τον Υπουργό Οικονομικών, ώστε να απλοποιηΟεί η διαδικασία χο

ρήγησης των ωφελημάτων αυτών' και 

(β) προβλέπεται ότι η παραχώρηση συντάξεων σε εξαρτωμένους αστυνομι

κών Οα εφαρμόζεται και στην περίπτωση αστυνομικού ο οποίος πέΟανε 

κάτω από περιστάσεις που απορρέουν από τις συνΟήκες που δημιουργή

Οηκαν μετά την 21η Δεκεμβρίου 1963 ή από την παράνομη δράση της 
ΕΟΚΑ Β' ή από το πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 1974 ή την τουρκική 
εισβολή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού, αφού πήρε 

πρόσΟετα στοιχεία από την Εκτελεστική Εξουσία σχετικά με το κόστος των προτει

νόμενων τροποποιήσεων και αφού επέφερε ορισμένες νομοτεχνικής φύσης τροπο

ποιήσεις στο πρώτο από τα υπό συζήτηση νομοσχέδια, συμφωνεί με τους σκοπούς 

και τις επιδιώξεις τους, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 

τους σε νόμους, όπως έχουν τελικά διαμορφωΟεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του πρώ

του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο Ι. 

Τροποποίηση του εδαφίου (Ι) του άρΟρου 3 του βασικού νόμου . Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρΟρου 16Β του βασικού νόμου. ΆρΟρο 3_ 

Τροποποίηση των περί Συντάξεων Κανονισμών. Πίνακας . ΆρΟρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τέσσερα άρΟρα και ο Πίνακας εγκριΟούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τέσσερα άρΟρα και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 



3 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμ<:>ς Οα αναφέρεται ως ο περί Συντάξεων (Γροποποιητικός) Νόμ<:>ς 
του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομ<:>σχέδιο ψηφιστεί σε νόμ<:>; 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομ<:>σχέδιο ψηφίζεται σε νόμ<:>. 

Π ροχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του δεύτερου νομ<:>σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 29Α του βασικού νόμ<:>υ. ΆρΟρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα δύο άρθρα ε'(ΚριΟούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρΟρα ε'(Κρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμ<:>ς Οα αναφέρεται ως ο περί Συντάξεων Καθηγητών (Γροποποιη

τικός) Νόμ<:>ς του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομ<:>σχέδιο ψηφιστεί σε νόμ<:>; 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμ<:>. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του τρίτου νομ<:>σχεδ(ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο 1. 

Τροποποίηση του άρΟρου 63 του βασικού νόμ<:>υ. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα δύο άρθρα ε'(Κριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρΟρα ε'(Κρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμ<:>ς θα αναφέρεται ως ο περί Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως (Γρο

ποποιητικός) Νόμ<:>ς του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομ<:>σχέδιο ψηφιστεί σε νόμ<:>; 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομ<:>σχέδιο ψηφίζεται σε νόμ<:>. 

Το επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι το υπ' αριθμό 4, ''Ο περί Εγγυή
σεως της Ανταλλαγής Υποχρεώσεων της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Κυρωτικός) 

Νόμ<:>ς του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής επιτρο
πής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚOJΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠJ-ΙΣ OJΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΕΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΑΝΤΑΛΛΑΓΗΣ ΥΠΟΧΡΕΩΣΕΩΝ ΤΗΣ ΑΡΧJ-ΙΣ ΛΙ

ΜΕΝΩΝ ΚΥΠΡΟΥ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντι.: 

Αλέκος Μαρκίδης, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μοοοιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Π ρέντζας 

J-I Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 27 Σεπτεμβρίου 
1993. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η κύρωση της εγγύησης που η κυβέρνη

ση της Δημοκρατίας θα παράσχει για τη σύναψη από την Αρχή Λιμένων Κύπρου 

συμφωνίας ανταλλαγής υποχρεώσεων με τη MiIsubishi Finance lnternationaJ plc για 
δάνειο ύψους εννέα εκατομμυρίων οκτακόσιων χιλιάδων δολαρίων ΗΠΑ. 

Όπως είναι γνωστό, η Αρχή Λιμένων Κύπρου συνήψε στις 11 Ιανουαρίου 1993 
συμφωνία δανείου ύψΟυς $9,8 εκ. με τη MiIsubishi Bank LId για την αγορά δύο ρυ
μουλκών με κυβερνητική εγγύηση. Η κυβερνητική αυτή εγγύηση κυρώθηκε με τον 

περί Εγγύησης της χρηματοδότησης της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Κυρωτικό) Νόμο 

του 1993. 

Για την κάλυψη των κινδύνων που απορρέουν από τη διακύμανση του επι το

κίου και του νομίσματος του εν λόγω δανείου, η Αρχή Λιμένων Κύπρου αποδέχΟηκε 

στις 10 Μαρτίου 1993 συμφωνία ανταλλαγής υποχρεώσεων με τη Miιsubishi Finance 
Internationa! p!c, την οποία Οα εγγυηΟεί η κυβέρνηση της Δ ημοκρατίας . Η κυβερνητι

κή εγγύηση για τη νέα συμφωνία ανταλλαγής υποχρεώσεων Οα πρέπει επίσης να κυ

ρωθεί με νόμο από τη Βουλή των Αντιπροσώπων σύμφωνα με τις πράνοιες του άρ

θρου 3 του περί Ασκήσεως Ωρισμένων Δημοσιονομικών Εξουσιών της Βουλής 
Νόμου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡO\Jπoλoγισμoύ συμφωνεί 

με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδΙΟυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. ΆρΟρο 2. 

Κύρωση συμφωνίας. Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρΟρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Ανταλλαγής Υποχρε

ώσεων της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η συμφω

νία κυρούται. 

Το πέμπτο θέμα στην ημερήσια διάταξη αναβάλλεται, διότι δεν είναι έτοιμη η 

Έκθεση . Τα δύο επόμενα Οέματα, που είναι 'Ό περί προυπολογισμού (Γροποποιητι
κός) (Αρ. 7) Νόμος του 1993" και 'Ό περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Γαμείο Ανακου
φίσεως ΕκτοπισΟέντων και ΠαΟόντων) (Γροποποιητικός) (Αρ . 3) Νόμος του 1993", 
έχουν κοινή ΈκΟεση. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής επι

τροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ.Υ.ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 1. .. ο 
ΠΕΡΙ ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 7) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 
ΚΑΙ 2. 'Ό ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΓΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ 

ΕΚΤΟΠΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ) (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 3) ΝΟΜΟΣ 
ΤΟΥ 1993" 

ΠαQόντε;: 

Αλέκος Μαρκίδης, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρ ένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε τα 

δύο πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήΟηκε στις 27 Σεπτεμ
βρίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήΟηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρό
σωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

Όπως είναι γνωστό, η Βουλή έχει πρόσφατα ψηφίο" το Νόμο περί της Άμε

σης Εποπτείας των Θεμάτων των Αγνοουμένων, Εγκλωβισμένων και Παθόντων από 
τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας (Προσωρινές Διατάξεις) με στόχο την αναβάθμιση 

του ρόλου των κρατικών υπηρεσιών και άλλων φορέων που ασχολούνται με θέματα 

γύρω από την ανθρωπιστική πτυχή του κυπριακού προβλήματος. Για την ολοκλήρω

ση της νομοΟετικής ρύθμισης του όλου θέματος κρίνονται απαραίτητες ορισμένες 
τροποποιήσεις τόσο στον Τακτικό ΠρoUπoλoγισμό όσο και στον ΠρoUπoλoγισμό 

του Ταμείου Αναπτύξεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων. 
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Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του 

περί ΠρoUπoλoγισμoύ Νόμου του 1993, ώστε οι Οέσεις της Υπηρεσίας Ανθρωπιστι
κών θεμάτων μαζί με τις αναγκαίες πιστώσεις καθώς επίσης και οι πιστώσεις για τα 

έξοδα λειτουργίας του Γραφείου της Διερευνητικής Επιτροπής για τους Αγνοούμε

νους να μεταφερθούν από τα Κεφάλαια 26Α ''Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημόσιας 

Τάξεως-Διοίκηση" και 52Α ''Υπουργείο Εξωτερικών-Διοίκηση" στο Κεφάλαιο 01Α 

"Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο". 

Σκοπός του δεύτερου προτεινόμενου νόμου είναι να επιφέρει στον προυπολο

γισμό του Ταμείου Αναπτύξεως ΕκτοπισΟέντων και Παθόντων τις τροποποιήσεις οι 

οποίες κατέστησαν αναγκαίες ύστερά από την ψήφιση του προαναφερΟέντος νόμου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού συμφωνεί 

κατά πλειοψηφία με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση νομοσχε

δίων, γι' αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις δήλωσαν ότι θα τηρήσουν αποχή κατά την ψήφιση των νο

μοσχεδίων αυτών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Καζαμίας. Αν δεν είναι μεγάλη η ομιλία, αν είναι απλώς μια δήλωση, 

μπορείτε να την κάνετε από τη Οέση σας. 

Κ . ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

θα μιλήσουμε από τη θέση μας, για να δώσουμε το καλό παράδειγμα να εισα

κούονται οι παρακλήσεις του Προέδρου της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρήστε, κύριε Καζαμία. Αν είναι μια τοποΟέτηση 3 - 4 λεπτών, μπορεί να 
γίνεται από τη θέση σας. Με αυτό τον τρόπο προχωρούμε με πιο γρήγορο ρυθμό , 

διότι όταν αρχίζουμε να ανεβαίνουμε στο βήμα της Βουλής προκαλούμε και κά

ποιους άλλους ενδιαφερομένους. 

Δ . ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι είθισται, εφόσον είναι επί θέματος αρχής που πρέ

πει να μιλήσει, να μιλά από το βήμα έστω και αν είναι για λίγα λεπτά. Δε νομίζω ότι 

υπάρχει κανένα πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το άφησα στη δική του κρίση και αποφάσισε από τη θέση του . Αλλά εφόσον ο 

αρχηγός της κοινοβουλευτικής του ομάδας εισηγείται να ανέβει στο βήμα της Βου

λής, δε νομίζω ότι θα υπεισέλΟω στα εσωτερικά των κομμάτων. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Αγαπίου, νομίζω δεν είναι θέμα για συζήτηση. Εγώ έκαμα μια εισήγηση 

και τελικά δεν έγινε αποδεκτή . Νομίζω έχουμε άλλα θέματα για συζήτηση . 

Ο κ. Καζαμίας. 
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Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Όπως όλοι μας θα θυμόμαστε, πριν από μερικές βδομάδες, αν δεν με απατά η 

μνήμη μου στην τελευταία ή στην προτελευταία συνεδρια πριν από τις διακοπές, συ

ζητήσαμε το θέμα της τοποθέτησης συμβούλου για ανΟρωπιστικά θέματα στην προε

δρία. Είναι επίσης γνωστό ότι στον κρατικό μηχανισμό απασχολούνται περίπου εί

κοσι δημόσιοι λειτουργοί, οι οποίοι ασχολούνται βασικά με θέματα εγκλωβισμένων 

και παθόντων και υπάγονται διοικητικά σε τρία Υπουργεία. Η μάζα υπάγεται στο 

Υπουργείο Εσωτερικών, άλλοι στο Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τάξης και 

μερικοί στο Υπουργείο Εξωτερικών. 

Από πλευράς συντονισμού, καλυτέρευσης του συντονισμού, αναβάΟμισης των 

υπηρεσιών προσφοράς προς αυτά τα άτομα, αλλά και για σκοπούς αύξησης της πα

ραγωγικότητας αυτού του μηχανισμού, συμφωνούμε στο να υπάγονται όλα αυτά τα 

άτομα σε μια Υπηρεσία υπό τη στέγη ενός φορέα, κατά την άποψή μας ενός Υπουρ

γείου. Όμως μετά τα δικαιολογητικά που δώσαμε με την αρνητική ψήφο μας για την 

ψήφιση της θέσης Συμβούλου επί Ανθρωπιστικών Θεμάτων που να υπάγεται στην 

Προεδρία, δεν μπορούμε να συμφωνήσουμε ούτως ώστε όλος αυτός ο κρατικός μη

χανισμός να υπαχθεί τώρα στην Προεδρία. Το επιχείρημα πως με το να υπαχθούν 

στην Προεδρία θα αναβαθμιστεί η δουλειά πιστεύω ότι δεν ευσταθεί από μόνο του. 

Με το ίδιο σκεπτικό μελλοντικά υπάρχει η πιθανότητα να γίνει η πρόταση και για το 

Τμήμα Υπηρεσίας Μερίμνης που ασχολείται με πρόσφυγες, να τοποθετήσουμε δηλα

δή ένα Σύμβουλο στην Προεδρία και να υπαχΟεί ολόκληρη η Υπηρεσία στην Προε

δρία. Ακολούθως, πιΟανό με το ίδιο σκεπτικό αναβάΟμισης των υπηρεσιών, μπορεί 

να πούμε πως και το Γραφείο Ευημερίας θα υπαχθεί στην Προεδρία υπό έναν Προε

δρικό Σύμβουλο. 

Γι' αυτό πιστεύουμε πως για αποφυγή οποιωνδήποτε δυσκολιών στο μέλλον, 

αυτό το σκεπτικό έπρεπε να μην υιοΟετείτο. Επειδή όμως στο ένα σκέλος του προ

βλήματος, όπως τούτο παρουσιάζεται, συμφωνούμε, δηλαδή στο συντονισμό σε ένα 

φορέα, και εμείς τον βλέπαμε σε ένα Υπουργείο, στην παρούσα πρόταση θα τηρή

σουμε αποχή. Δεν μπορούμε εδώ να απαγορεύσουμε σε κανένα να κάμει τις σκέψεις 

του, πως δηλαδή με την υιοΟέτηση αυτής της πρότασης εξυπηρετούνται πολιτικές 

σκοπιμότητες. Μπορεί κάποιος να πει ότι μπορεί να εξασκηθούν ψυχολογικές πιέ

σεις σε οποιουσδήποτε το κράτος έχει την υποχρέωση να παράσχει τις υπηρεσίες 

του. Γι' αυτούς τους λόγους λοιπόν εμείς Οα τηρήσουμε αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΙΙΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, βρισκόμαστε αντιμέτωποι αυτού του σήριαλ με τη θέση του 

υπευθύνου για ανΟρωπιστικά Οέματα. Πρώτα εξαγγέλΘηκε η ίδρυση της Θέσης, ύστε

ρα βρέθηκε ο άνΟρωπος, ύστερα άρχισε η συζήτηση γύρω από το πού Οα υπάγεται 

και πώς Θα υπάγεται, ύστερα πώς Οα διευΟετηΟεί. Ακριβώς επειδή νομίζουμε ότι 

ούτε με αυτό το νομοσχέδιο τελικά Οα λυΟούν προβλήματα, αλλά Οα εμφανιστούν με 

την πάροδο του χρόνου και άλλα, το Σοσιαλιστικό Κόμμα Οα τηρήσει Θέση αποχής. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

πρώτου νομοσχεδ[ου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος . Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα - Δελτία Δαπανών του βασικού νόμου . 

Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του Κεφαλαίου ΟΙΑ του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου . 

Άρθρο 3. 

Μεταφορά των Εξόδων Λειτουργίας του Γραφείου της Διερευνητικής επιτρο

πής για τους Αγνοουμένους από το Κεφάλαιο 52Α στο Κεφάλαιο 01Α του Πρώτου 

Πίνακα του βασικού νόμου. ΆρΟρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τεσσάρων άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΛΣ: 

25 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με 25 ψήφους υπέρ, κανέναν εναντίον και 21 αποχές τα τέσσερα άρθρα εγκρί
νονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί προυπολογισμού (Γροποποιητικός) 

(Αρ. 5) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 25 ψήφους υπέρ, κανέναν εναντίον και 21 αποχές το νομοσχέδιο ψηφίζεται 
σε νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του δεύτερου νομοσχεδίου . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα - "Δελτία Δαπανών" του βασικού νόμου με 

την προσΟήκη νέου Κεφαλαίου. ΆρΟρο 2. 

Μεταφορά Υπηρεσιών και Πιστώσεων από το Κεφάλαιο 20 στο νέο Κεφάλαιο οι 
του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του Δεύτερου Πίνακα του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφ(ζουν υπέρ των τεσσάρων άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφ(ζουν εναντΙον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με 26 ψήφους υπέρ, κανέναν εναντίον και 21 αποχές τα τέσσερα άρθρα εγκρί
νονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμε(ο 

Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και ΠαΟ6ντων) (Τροποποιητικός) (Αρ . 3) Νόμος του 
1993. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφ(ζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

26 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφιζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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Κανένας εναντΙΟν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

Με 26 ψήφους υπέρ, κανέναν εναντίον και 21 αποχές το νομοσχέδιο ψηφίζεται 
σε νόμο. 

Το όγδοο θέμα στην ημερήσια διάταξη δεν είναι έτοιμο. Προχωρούμε στο 

ένατο θέμα που είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού Πρo\Jπoλoγισμoύ Νόμος (Αρ . 11) 
του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚOJΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ OJΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 11) ΤΟΥ 
1993" 

Πα"όντε.: 
Αλέκος Μαρκίδης, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μαχρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μοοοιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρ ένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 27 ΣεπτεμβρΙΟυ 
1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι 
του ΥπουργεΙΟυ Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαρια

σμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ί85.000 και η διάθεσή του για την 

κάλυψη των προμηθειών για την έκδοση αδειών μηχανοκίνητων οχημάτων στα Συ

νεργατικά Ιδρύματα. 

Όπως ειδικότερα αναφέρουν τα στοιχεία που κατατέΟηκαν στην Επιτροπή 

από το Υπουργείο Οικονομικών, για την έκδοση των αδειών από τα Συνεργατικά 

Ιδρύματα θα απαιτηθούν πιστώσεις ύψους ί85.000 μέσα στο 1993.Το ποσό αυτό Οα 

καλύψει δαπάνη ύψΟυς ί40.000 για 335 .000 άδειες που έχουν ήδη εκδοθεί από τα Συ
νεργατικά Ιδρύματα μέσα στο 1992, ενώ το υπόλοιπο ποσό ύψους ί45.000 θα διατε
θεί για 375.000 άδειες που υπολογίζεται ότι θα εκδοθούν μέσα στο 1993.Για κάΟε 
άδεια που εκδίδεται καταβάλλεται αμοιβή ύψους 12 σεντ. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού συμφωνεί 
με τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωμοτικής πίστωσης, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, 

αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Συ

μπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 15) του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος . Άρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ί85.000 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηΟούν. Πρώτος Πίνακας . Άρθρο 3. 
Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τέσσερα άρθρα, καΟώς και ο Πρώτος και ο Δεύτε

ρος Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τέσσερα άρΟρα, καθώς και ο Π ρώτος και ο 

Δεύτερος Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΛΤΕΛΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 15) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το δέκατο θέμα είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 12) 
του 1993. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να ανα
γνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ . 12) ΤΟΥ 
1993" 

Παρόντες;: 

Αλέκος Μαρκίδης, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήΟηκε στις 27 Σεπτεμβρίου 
1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το Πάγιο Τα

μείο της Δημοκρατίας ποσού ;(100.000 και η διάΟεσή του για την παραχώρηση οικο
νομικής βοήθειας στη Μαρωνίτικη Κοινότητα για οικοδόμηση εκκλησίας στη Λεμε

σό. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, 

αφσύ τροποποιηΟεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Συμπληρωματικού 

ΠΡOUπoλoγισμoύ Νόμος (Αρ. 14) του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε Οέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ;(100.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. ΆρΟρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρΟρα και ο Πίνακας εγκριΟούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρΟρα και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 14) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Ι. ΠΟΓΙΑΤΖΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι κύριε Πογιατζή. 

Ι. ΠΟΓΙΑΤΖΗΣ: 

Να μου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, εκ μέρους της κοινότητάς μου να ευχαρι

στήσω τόσο την κυβέρνηση, και ειδικότερα Τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας κ. Γλαύκο 

Κληρίδη, όσο και τη Βουλή για την ομόφωνη απόφασή της γι' αυτή τη μεγάλη δωρεά 

προς τη μαρωνίτικη κοινότητα. Θέλω να δηλώσω και δημόσια ότι η κοινότητά μου 
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είναι εξαιρετικά ικανοποιημένη και υποχρεωμένη από τον τρόπο με Τον οποίο τη με

ταχειρίζεται τόσο η κυβέρνηση, τόσο η Βουλή όσο και ο κυπριακός λαός και χαιρό

μαστε να ανήκουμε σ' αυτή την ωραία πατρίδα που ονομάζεται Κύπρος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πογιατζή. Προχωρούμε στο ενδέκατο θέμα, που είναι ''Ο 

περί Συμπληρωματικού ΠρoUπoλoγισμoύ Νόμος (Αρ. 13) του 1993''.Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο 

Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΙΙΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ.Υ.ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 13) ΤΟΥ 
1993" 

Παρόντε.: 

Αλέκος Μαρκίδης, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κ ίκης Καζαμιας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 27 Σεπτεμβρίου 
1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήΟηκαν και παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ
γείου Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαρια

σμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ί100.000 και η διάθεσή του για την 

κάλυψη των δαπανών που απαιτούνται για τη λειτουργία του Σχεδίου Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων Τακτικών Κυβερνητικών Εργατών μέχρι την 31 η Δεκεμβρίου 1993. 

Στον Τακτικό ΠρoUπoλoγισμό του 1993 περιλαμβάνεται κονδύλι ύψους 

L309.000, που προορίζεται να καλύψει δαπάνες για τη λειτουργία του Σχεδίου Ια
τροφαρμακευτικής Περίθαλψης και Ευημερίας Κυβερνητικών Εργατών. Μέλη του 

σχεδίου αυτού είναι όλο το ωρομίσθιο κυβερνητικό προσωπικό και εργάτες ημικρα

τικών οργανισμών, που αριθμούνται σε 8 000 περίπου άτομα. 

Στη συμφωνία που έχει επιτευχθεί σε σχέση με τη συλλογική σύμβαση εργασίας 

των κυβερνητικών εργατών για τα έτη 1992-1993 προβλέπεται μεταξύ άλλων η εφαρ
μογή σε δοκιμαστική βάση από την 1 η Ιανουαρίου 1993 συστήματος πληρωμής και 
της πρώτης μέρας της άδειας ασθενείας των εργατών, το κόστος του οποίου θα βα

ρύνει το πιο πάνω σχέδιο. Η κυβέρνηση Οα συνεισφέρει στο σχέδιο για το σκοπό 

αυτό ποσό ύψους ί100.000 και γι' αυτό απαιτείται η έγκριση συμπληρωματικής πί

στωσης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς διάΟοοης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υ πάρχουν ομιλητές σε θέμσ αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού '(100.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 13) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Έχουμε φθάσει αισίως στο τέλος της νομοθετικής εργασίας, διότι τα θέμστα 

υπ' αριθμό 12 μέχρι και 21 περιλαμβανομένου δεν είναι έτοιμα. Επίσης τα θέμστα 
υπ' αριθμό 22, 23, 24 και 25 έχουν αποσυρθεί από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Προχωρούμε τώρα στο Κεφόλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί Διαχειρίσεως Κληρονομιών (Γροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Εμπορικών Αντιπροσώπων (Γροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Διορισμός 
Διοικητικών Συμβουλίων) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρ
κειας (Σ.Ε.Α.Α.) (Γροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περί της Συνθήκης για Συμφιλίωση και Διαιτησία εντός της Δ.Α.Σ.Ε. 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το ΥπουργεΙΟ Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο περί του Ευρωπα'ίκού Χάρτη για Περιφερειακές ή Μειονοτικές 

Γλώσσες (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Koινoβoυλευτικ~ Επιτροπή Εξωτερικών. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί της Σύμβοσης Αντι-Ντόπινγκ (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

8) Ο περί της Νυκτερινής Εργασίας Σύμβασης του 1990 (Κυρωτικός) Νόμος 
του 1993. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Ο περί του Πρωτοκόλλου του 1990 στην περί Νυκτερινής Εργασίας 
(Γυναίκες) Σύμβαση (Αναθεωρημένη) του 1948 (Κυρωτικός) Νόμος του 
1993. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠPO~ΔPOΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Ο περί της Ευρωπα'ίκής Σύμβοσης επί Ορισμένων Διεθνών Πτυχών της 
Πτώχευσης (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το ΥπουργεΙο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Ο Στρατιωτικός Ποινικός Κώδικας και Δικονομία (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Άμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ . 2) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Ο περί Φρεάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Ο περί της Συμβάσεως περί του Διεθνούς Ναυτιλιακού Οργανισμού 
(Κυρωτικός) και περί Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στις Κοινοβουλευτικές επιτροπές Συγκοινωνιών και Έργων 

και Περιβάλλοντος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Ο περΙ της Διεθνούς Συμφωνίας για τη χρησιμοποίηση των ΕπΙγειων 
Σταθμών Πλοίων 'ΊΝΜΑRSΑΤ" στα Χωρικά Ύδατα και Λιμάνια 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στις Κοινοβουλευτικές επιτροπές Συγκοινωνιών και Έργων 

και Περιβάλλοντος. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Ο περΙ Πυροβόλων Όπλων (Γροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το ΥπουργεΙο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Ο περΙ Σφαγείων (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το ΥπουργεΙο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών . 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

19) Ο περΙ Συμπληρωματικού ΠΡO\Jπoλoγισμoύ της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου Νόμος (Αρ . 1) του 1993. 

Κατατέθηκε από το ΥπουργεΙο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡO\Jπoλo

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Γροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

21) Ο περΙ της Ρύθμισης Θεμάτων Αναφορικά με την Αναγνώριση Τίτλων 
Σπουδών ΤριτοβάΟμιας ΕκπαΙδευσης Νόμος του 1993. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22) Ο περί Συμπληρωματικού Προ\Jπολογισμού Νόμος (Αρ. 25) του 1993. 

Κατατέθηκε από το ΥπουργεΙο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\Jπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23) Ο περί Συμπληρωματικού Προ\Jπολογιομού Νόμος (Αρ. 26) του 1993. 

ΚατατέΟηκε από το ΥπουργεΙο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προ\Jπολο

γισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24) Ο περί Συμπληρωματικού ΠΡOlJπoλoγισμoύ Νόμος (Αρ. 27) του 1993. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (ΤαμεΙΟ Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 6) του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (ΤαμεΙΟ Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 7) του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (ΤαμεΙΟ Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 8) του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡOlJπoλo

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Π ιστώσεως (Ταμείο Α νακουφίσε
ως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ . 3) του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29) Ο περί ΠΡOlJπoλoγισμoύ Νόμος του 1994. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30) Ο περΙ Ειδικεύσεως Πιστώσεως (ΓαμεΙο Αναπτύξεως) Νόμος του 1994. 

Κατατέθηκε από το ΥπουργεΙο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠρoUπoλo

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31) Ο περΙ Ειδικεύσεως Π Lστώσεως (ΓαμεΙο Α νακουφισεως Εκτοπισθέντων 
και Παθόντων) Νόμος του 1994. 

Κατατέθηκε από το ΥπουργεΙο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

32) Ο περΙ Συμπληρωματικού ΠρoUπoλoγισμoύ Νόμος (Αρ. 28) του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

33) Ο περΙ Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 29) του 1993. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Οικονομικών . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικον<;>μικών και προυπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

34) Ο περΙ Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 30) του 1993. 

Κατατέθηκε από το ΥπουργεΙο Οικονομικών . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

35) Ο περΙ Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Γαμεισ Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 9) του 1993. 

ΚατατέΟηκε από το ΥπουργεΙο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

36) Οι περΙ Οδών και Οικοδομών (Γροποποιητικοί) ΚανονισμοΙ του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

37) Οι περί Μηχανών Παιγνίου (Εγγραφή και Έκδοση Αδειών) (Τροποποιη

τικοι) ΚανονισμοΙ του 1993. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

38) Οι περΙ Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοι) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

39) Οι περΙ Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 

Αμμοχώστου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

40) Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

41) Οι περί ΣυμβουλΙου Αμπελουργικών Π ρο'ίόντων (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων για τους Υπαλλήλους του Συμβουλίου και για τους 

Εξαρτωμένους τους) ΚανονισμοΙ του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και ΒιομηχανΙας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕμπορΙου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

42) Οι περΙ Ρύθμισης, ΔιαχεΙρισης και Λειτουργίας Αλιευτικών ΚαταφυγΙων 

Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙο ΓεωργΙας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

43) Οι περί Αλιευτικών Καταφυγίων (Δικαιώματα Χρήσης) Κανονισμοί του 
1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

44) Οι περί Αμιάντου (Ασφάλεια και Υγεία Προσώπων στην Εργασία) Κανο
νισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσε

ων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

45) Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής 

Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Πρo\Jπo
λογισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

46) Οι περί Δήμων (Διεξαγωγή Δημοψηφίσματος) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

47) Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και 

Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και 

Εξαρτωμένους Αυτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

48) Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και 

Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Ραδιοφωνικού Ιδρύμοτος Κύπρου και 

Εξαρτωμένους Αυτών όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

49) Οι περί Λοιμοκαθάρσεως (Δημόσια Υγεία) (Τροποποιητικοί) Κανονι
σμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

50) Οι περί Υδατοπρομήθειας (Ειδικά Μέτρα) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

51) Οι περί της Αναγνώρισης Ευκολιών Υποδοχής Πετρελαιοειδών Κατα

λοίπων Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

52) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Έγκωμης του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

53) Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Καθορισμός Περιοχών) (Τροποποιητι
κοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσε

ων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

54) Οι περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Χορήγηση Αδειών) Κανο
νισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

55) Οι περΙ Αρχής Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα Δικαιώματα) (Τροποποιη
τικοΙ) ΚανονισμοΙ του 1993. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πα~έμπoνται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και ·Εργων. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

56) Οι περΙ Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημά
των σε Υπαλλήλους της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και Εξαρτωμένους 

τους όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικο() 

Κανονισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕμπορΙου και ΒιομηχανΙας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

57) Οι περΙ Ραδιοφωνικών ΣταΟμών ΚανονισμοΙ του 1993. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙο Συγκοινωνιών και ·Εργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

58) Οι περΙ Τηλεοπτικών Σταθμών ΚανονισμοΙ του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το ΥπουργεΙο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 'Εργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΛΣ: 

59) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) ΚανονισμοΙ Πάφου του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το ΥπουργεΙο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

60) Οι περΙ Ενδείξεων Τιμής (Συγκρίσεις) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕμπορΙου και ΒιομηχανΙας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

61) Οι περΙ Μεταλλείων και ΛατομεΙων (ΤροποποιητικοΙ) (Αρ. 2) Κανονι
σμοΙ του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το ΥπουργεΙο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕμπορΙου και Βιομηχανίας. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

62) Οι περΙ Φόρου Π ροστιΟέμενης ΑξΙας (ΥπηρεσΙες ΣφαγεΙων και 

Μεταφορές Κρεάτων) ΚανονισμοΙ του 1993. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠρoUπo

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

63) Οι περί Ρυθμίσεως της ΜαρΙνας Λάρνακας (Καταβλητέα Δικαιώματα) 
Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙο ΕμπορΙου και ΒιομηχανΙας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕμπορΙου και ΒιομηχανΙας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

64) Οι περΙ Εξετάσεων Εμπόρων Χονδρικής Πωλήσεως ΔηλητηρΙων 

(Τροποποιητικοι) ΚανονισμοΙ του 1993. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙο ΥγεΙας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΥγεΙας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

65) Οι περΙ ΠαγκυπρΙου ΣυμβουλΙου ΕυημερΙας ΚανονισμοΙ του 1993. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙο ΕργασΙας και Κοινωνικών ΑσφαλΙσε

ων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

ΑσφαλΙσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

66) Οι περΙ Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια και Λοι.ποΙ Όροι ΥπηρεσΙας 

Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) ΚανονισμοΙ του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το ΥπουργεΙο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

67) Οι περΙ Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (Συμπληρωματική Ιατρο

φαρμακευτική ΠερΙΟαλψη) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το ΥπουργεΙο ΕμπορΙου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕμπορΙΟυ και ΒιομηχανΙας. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

68) Οι περί Γυναικών Υπαξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας 

(Διορισμοί, Ιεραρχια, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) Κανονισμοί του 

1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Άμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

69) Οι περί Συντάξεων και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους του Συμβου
λίου Εμπορίας Κυπριακών Ελαιοκομικών Προ'ίόντων Κανονισμοί του 

1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

70) Οι περί Επιτροπών Ασφαλείας στους Τόπους Εργασίας (Γροποποιητι
κοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσε

ων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

71) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Γενικές Διατάξεις και 

Πειθαρχία) (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

72) Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή οικονομικών και Πρotiιτo

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

73) ΈκΟεση Πεπραγμένων, Απολογισμός και Ισολογισμός της Αρχής 

Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου για το 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσε

ων. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

74) Εξαμηνιαία ΈκΟεση του Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της 

Δημοκρατίας για την περίοδο που λήγει την 3Οή Ιουνίου 1993 σύμφωνα 
με το άρΟρο 119(5) του Συντάγματος. 

ΚατατέΟηκε από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡOUπoλo

γισμού . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

75) Ετήσια ΈκΟεση και Λογαριασμοί του Συμβουλίου Εμπορίας κυπριακών 

Καρρότων και Τεύτλων για το οικονομικό έτος 1.10.91-30.9.92. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

76) Λογαριασμός Εσόδων και Εξόδων και Ισολογισμός του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού για το έτος 1992. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

77) Λογαριασμοί του Συμβουλίου Εξαγωγής Κυπριακών επιτραπέζιων 

Σταφυλιών για το 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

78) ΈκΟεση του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας προς τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων δυνάμει των διατάξεων του άρΟρου 2 του Νόμου 74/88. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

79) ΈκΟεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας προς την Αρχή Κρατικών Εκθέσε

ων σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί ΠρoUπoλoγισμoύ 
της Αρχής Κρατικών ΕκΟέσεων Νόμου του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕμπορΙΟυ και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

80) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων προς την Αρχή Τηλεπικοινωνιών 

Κύπρου σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί προυπολογι
σμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμου του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

81) Έγγραφο που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία. και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και εκ

παιδευτική υπηρεσία δυνάμει του άρΟρου 3(l)(α) του περί Προσλή

ψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) 

Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπο

λογισμού. 

Υποδεικνύεται το μεγάλο πρόβλημα των εκτάκτων και της προσλήψεως των 

εκτάκτων στα Μέλη της Επιτροπής, για να δοΟεί ιδιαίτερη σημασία, διότι σαν να 

έχουμε επανέλθει στο παλαιό καΟεστώς της προσλήψεως εκτάκτων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

82) Έγγραφα που αφορούν: 

την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τον Κυπριακό Οργανισμό 

Τουρισμού δυνάμει του άρΟρου 3(I)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων 

Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων ΔημοσΙΟυ ΔικαΙΟυ 

Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

83) Έγγραφο που αφορά: 

την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τον Οργανισμό Γεωργικής 

Ασφαλίσεως δυνάμει του άρΟρου 3 (l)(α) του περί Προσλήψεως 
Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων ΔημοσΙΟυ 

Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 



28 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

84) Έγγραφο που αφορά: 

την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από το Συμβούλιο Ελέγχου 

Λιπασμάτων δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως 

Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την ΥπηρεσΙαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου 

ΔικαΙου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

85) Έγγραφο που αφορά: 

την πρόσληψη έκτακτου υπαλλήλου από την Αρχή κρατικών Εκθέσεων 

δυνάμει του άρθρου 3(I)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 

εις την ΥπηρεσΙαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 

1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το ΥπουργεΙο ΕμπορΙου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

86) Ο περί Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από Τον κ. Ισίδωρο ΜακρΙδη, Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΛΣ: 

87) Ο περί της Πρόληψης και Τιμωρίας των Βασανιστηρίων και της 

Απάνθρωπης ή Ταπεινωτικής Μεταχείρισης Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από τον κ . Ευστάθιο ΕυσταΟίου, Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. Νομίζω περατώθηκε 

η κατάθεση και βλέπω ότι υπάρχει μπόλικη δουλειά για τις Επιτροπές. 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απολογούμαι, κάτι δεν έχω ακούσει στην αρχή της κατάθε

σης. Υπάρχουν κάποιοι Κανονισμοί περί ρύπανσης των θαλασσών οι οποίοι έχουν 
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κατατεθεί από το ΥπουργεΙΟ Συγκοινωνιών και Έργων και τους διεκδικούμε στην 

Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Σολωμή, αφού εξεταστούν από την Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, 

τότε, πριν έρΟουν στην ολομέλεια, να περάσουν από την Επιτροπή Περιβάλλοντος, 

για να βεβαιωΟούμε ότι πληρούν τα περιβαλλοντικά κριτήρια. Είναι αυτό που γίνε

ται συνήθως. Γι' αυτό θα δούμε μεν την τεχνική πλευρά των Κανονισμών στην επι

τροπή Συγκσι νωνιών και Έργων και αργότερα θα καταλήξουν στην Επιτροπή Π ερι

βάλλοντος. 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Γ' 1 που υπ:οβλήθηχε από το Βουλευτή [χλΟΥιχής περιφέρειας 
Λεμεσον κ. Δώρο θεοδώρου στι. 28 Ιουλίου 1991 

''Υπάρχουν στην κνπρο εκατοντάδες Ελλαδίτες παντρεμένοι με Κυπρίες που 

ζουν κι εργάζονται εδώ. Για όλους αυτούς ισχύουν διατάξεις που τους τοποΟετούν 

στην κατηγορία των αλλοδαπών. Τούτο είναι άδικο, διότι οι Κύπριοι τυγχάνουν 

πολύ καλύτερης μεταχείρισης και αντίκρισης από το ελληνικό κράτος. 

Αίτημα των ανθρώπων αυτών είναι η κατάργηση γι' αυτούς της άδειας παρα

μονής, η οποία ανανεώνεται σε τακτά χρονικά διαστήματα. Γι' αυτό καλείται η κυ

βέρνηση να πληροφορήσει τη Βουλή τι σκοπενει να κάνει για το ζήτημα αυτό, αν 

σκοπενει να καταργήσει την άδεια παραμονής και πότε.·' 

Ερώτηση με αιι. ΣΤ'Γ' 2 που υποΡλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πειιιφέιιειας 
ΛεμεσOt'ι κ. Δώιιο θεοδώρου στι. 28 Ιουλίου 1993. 

"Επειδή πολλοί αγρότες παραπονιούνται ότι πολλά φυτοφάρμακα που αγορά

ζουν δε φέρνουν αποτελέσματα κι επειδή αποδίδουν το γεγονός αυτό σε νοθεία των 

φυτοφαρμάκων, καλείται η κυβέρνηση να πληροφορήσει τη Βουλή για τα ακόλουθα: 

1) Πώς ελέγχει την ποιότητα των φυτοφαρμάκων; 

2) Σε ποια επίπεδα γίνεται αυτός ο έλεγχος; 

3) Πόσο συχνός είναι ο έλεγχος και πόσο προσωπικό ασχολείται με αυτή τη 
δουλειά; 

4) Ποιες περιπτώσεις νοΟείας εντόπισε, τιμωρήΟηκαν και πώς; 

5) Έδωσε στη δημοσιότητα τις περιπτώσεις αυτές;" 

Ειιώτηση με αιι. ΣΤ'Γ' 3 που υποΡλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέιιεια. 
Λεμεσot'ι κ. Δώρο θεοδώρου στις 28 lουλίου 1993. 

"Οι κτηνοτρόφοι μας περνούν τη χειρότερη ίσως περΙΟδο της εργασίας τους. 

Τεράστιες ποσότητες κρέατος δεν μπορούν να διατεΟούν και οι τιμές έχουν κατέλθει 

σε επίπεδα που ούτε το κόστος δεν μπορούν να καλύψΟυν. Ο κύριος λόγος αυτής 

της 'κρίσης' αναφορικά με το αιγοπρόβειο κρέας είναι, σύμφωνα με τους κτηνοτρό

φους, το αυξανόμενο λαθρεμπόριο από τις κατεχόμενες περιοχές. Οι κτηνοτρόφοι 

απαιτούν να ληφθούν όλα τα αναγκαία μέτρα για ανακοπή του λαθρεμπορίου που, 

αν συνεχιστεί, μπορεί να οδηγήσει χιλιάδες απ' αυτούς στην καταστροφή. 

Καλείται λοιπόν η κυβέρνηση να πληροφορήσει τη Βουλή ποια μέτρα λαμβάνει 

για την αντιμετώπιση του οξύτατου αυτού προβλήματος." 
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Ειιώτηση με αιι. Σ"fT' 4 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλoγική~ περιφέιιεια. 
Λεμεσού κ. Δώρο θεοδώρου στις 28 Ιουλίου 1993. 

'Ή επ(σημη θέση της κυβέρνησης είναι ότι τα αγροτικά προ'ίόντα που παράγο

νται εδώ στην Κύπρο εξαιρούνται από την επιβολή Φόρου Προστιθέμενης Αξίας. Η 
θέση αυτή είναι σωστή και δίκαιη τόσο για την προστασία της αγροτικής μας παρα

γωγής όσο και για τους καταναλωτές. Όμως στην πράξη επιβάλλεται έμμεσα Φόρος 
Π ροστιθέμενης Αξίας στα προ'ίόντα αυτά, κατά τρόπο που επιβαρύνει το ήδη βεβα

ρημένο κόστος. Έτσι ΦΠΑ επιβάλλεται στην κατανάλωση ηλεκτρικού ρεύματος για 

γεωργικούς σκοπούς, Π.χ. στο ρεύμα για τις υδραντλίες. Επιβάλλεται επίσης ΦΠΑ 

στα φυτοφάρμακα και στα γεωργικά μηχανήματα και τα εξαρτήματά τους, που ήδη 

είναι πανάκριβα. 

Καλείται λοιπόν η κυβέρνηση να πληροφορήσει τη Βουλή κατά πόσο η φορο

λογία αυτή συνάδει με την πολιτική προστασίας της γεωργικής παραγωγής και αν 
προτΙΟεται να την καταργήσει." 

Ειιώτηση με αρ. Σ"fT' 5 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλoγική~ περιφέρεια. 
Λεμεσού κ . Ιωάννη Ιωαννίδη στις 29 Ιουλίου 1993. 

"Στο διαχωριστικό προστατευτικό κιγκλίδωμα του δρόμου Λεμεσού

Λευκωσίας έχουν τοποΟετηΟεί αντανακλαστικά του φωτός σήματα για διευκόλυνση 
των οδηγών. Σε πάρα πολλά σημεία του δρόμου τα σήματα αυτά δε λειτουργούν και 

είναι σαν να μην υπάρχουν. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα αν έχει 

επιληφθεί του προβλήματος αυτού και πότε προβλέπει να το επιλύσει." 

Ερώτηση με αρ. Σ"f'Γ' 6 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρεια. 
Λεμεσού κ. 'Αιιιστο Χρυσοστόμου στις 2 Αυγούστου 1993. 

'Ή ΣΕΔΙΓΕΠ Τον Οκτώβρη του 1992 εξήγγειλε τις κατώτερες εγγυημένες τιμές 
των γκρέιπ φρουτ για τις τρεις τελευταίες περιόδους εκκαΟάριο:ης για τη χρονιά 

1992-93 και ανάρτησε σχετική ανακοίνωση στα εξαγγελτήρια των συσκευαστηρίων. 
Σύμφωνα με την αναρτηθείσα ανακοίνωση καΟοριζόταν ως κατώτερη τιμή για την 

τελευταία περίοδο εξαγωγής το ποσό των ίΙΟ5 τον τόνο. Παρά τη δέσμευση αυτή, η 
ΣΕΔΙΓΕΠ με πρόσφατη ανακοίνωσή της πληροφόρησε τους παραγωγούς πως η τιμή 

εκκαθαρίσεως είναι ί95 τον τόνο, δηλαδή ίΙΟ τον τόνο φθηνότερα. Νοείται ότι η 

μείωση της τιμής θα τύχει εκμετάλλευσης και από εκείνους τους εμπόρους που δε

σμεύτηκαν να πληρώσουν στους παραγωγούς τις ίδιες τιμές που Οα πληρώσει η ΣΕ

ΔΙΓΕΠ. 

Άλλο Οέμα που προκάλεσε έντονες αντιδράσεις είναι η τιμή που Οα πληρώσει 
η ΣΕΔΙΓΕΠ στους παραγωγούς για τα μη εξαγώγιμα γκρέιπ φρουτ (D' ποιότητας). 
Σύμφωνα με δημοσιευΟείσα ανακοίνωση, οι παραγωγοί Οα πληρωθούν προς ΩΟ τον 

τόνο, ενώ η ΣΕΔΙΓΕΠ εισέπραξε από τα χυμοποιεία ί35 τον τόνο . 

Δεδομένου πως τέτοιες αποφάσεις κλονίζουν την εμπιστοσύνη των παραγω

γών προς το δικό τους ίδρυμα, που είναι ταγμένο να εξυπηρετεί τα συμφέροντά 
τους, καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Doυλή: 

Ι) Οάσει ποιων κριτηρίων κατακρατήΟηκε ποσό ίl5 τον τόνο από την τιμή 
της Β' ποιότητας; 

2) Το αρμόδιο Υπουργείο προτίθεται να παρέμβει μέσω του Εφόρου 

Συνεργατικών Εταιρειών, ούτως ώστε να κληΟεί το Συμβούλιο να 

αναΟεωρήσει την απόφασή του και να πλ ηρώοει τους παραγωγούς 

σύμφωνα με την αρχικά καΟορισΟείσα τιμή;" 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Γ' 7 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσοιί κ. Άριστο Χρυσοστόμου στις 6 Λυγοιίστου 1993. 

"Το Υπουργικό Συμβούλιο στις 8 Ιανουαρίου 1988 αποφάσισε να εγκρίνει την 
κατασκευή φράγματος στον ποταμό Ξυλούρικο. Με βάση το χρονοδιάγραμμα εκτέλε
σης του έργου, οι προσφορές θα δίνονταν σε 4-5 μήνες και οι εργασίες θα άρχιζαν 
τον Ιούλιο του 1989 και θα συμπληρώνονταν σε δύο χρόνια. Το έργο θα κάλυπτε 
1 090 σκάλες των χωριών Λιμνάτης, Άγιος Μάμας, Καπηλειό και Κορφή. 

Στις 8 Δεκεμβρίου 1988 το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε να αυξηθεί η χω
ρητικότητα του φράγματος από 1 εκ. κυβικά μέτρα νερού σε 1,9 εκ., για να εντα

χθούν στο σχέδιο άρδευσης και τα χωριά Απαισιά, Λψιού, Παραμύθα, Σπιτάλλι, Φα

σούλα, Παλόδεια και Γεράσα. (Συνολική έκταση για άρδευση 2 000 σκάλες). Το 
Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων δήλωσε πως μελετούσε την αναΟεώρηση 

των κριτηρίων. έτσι που να λαμβάνονται υπόψη και κοινωνικά κριτήρια εκτός από 
τα καθαρά οικονομικά. 

Το Μάρτιο του 1989 εκπρόσωπος του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων δήλωσε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων πως 

θα ολοκληρωθεί η οριστική μελέτη σε έξι μήνες και η κατασκευή του φράγματος θα 

αρχίσει το 1990 και θα συμπληρωθεί περίπου σε δύο χρόνια έναντι δαπάνης 1,5 εκ. 
λιρών και του αρδευτικού δικτύου σε τρία χρόνια έναντι δαπάνης 2 εκ. λιρών. 

Σε περιφερειακή σύσκεψη στην Παλόδεια ο τέως Πρόεδρος της Δημοκρατίας 

δήλωσε πως οι εργασίες κατασκευής του φράγματος θα αρχίσουν Το 1990 και πως το 
κόστος Οα ανέλΟει στις ί800.ΟΟΟ. 

Τον Ιούνιο του 1990 εκπρόσωπος του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων δήλωσε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων πως 

ορισμένες αλλαγές καθυστέρησαν την έναρξη των εργασιών, αλλά από τεχνικής από

ψεως όλα είναι έτοιμα για έναρξη των εργασιών το 1991. ότι θα χρησιμοποιηθεί νέα 
μέθοδος, η κατασκευή θα διαρκέσει ένα χρόνο και το κόστος θα φΟάσει τις ί800.ΟΟΟ. 

Στον Π ρoUπoλoγισμό Αναπτύξεως περιλήφθηκε ποσό ί400.ΟΟΟ για έναρξη των ερ

γασιών. 

Στις 19 Δεκεμβρίου 1991 ο Υπουργός Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, απαντώ
ντας σε ερώτησή μου, ανέφερε: 

'Οι Σύμβουλοι Μηχανικοί έχουν ήδη συμπληρώσει και αποστείλει προς το 

Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων όλα τα έγγραφα συμβολαίων και προδιαγραφών για 

την αναγκαία θεώρηση. Στη συνέχεια τα εν λόγω έγγραφα θα επιστραφούν στους 

Συμβούλους Μηχανικούς, για να μπορέσουν να ετοιμάσουν τα τελικά έγγραφα συμ

βολαίων και προδιαγραφών. Τούτο αναμένεται να επιτευχθεί μέσα στο πρώτο εξά

μηνο του 1992, οπότε αναμένεται να έχει συμπληρωΟεί και η περιβαλλοντική μελέτη 
που έχει αναληφθεί από άλλο οίκο Συμβούλων Μηχανικών. Υπό την προυπόθεση 
ότι η τελική εκτίμηση της δαπάνης που έχει υποβληΟεί με την οριστική μελέτη δε θα 

επηρεάσει ουσιαστικά την οικονομική βιωσιμότητα του έργου (η οποία θα επανεξε

ταστεί) και η περιβαλλοντική μελέτη δε θα φέρει σε φως σοβαρές περιβαλλοντικές 
επιπτώσεις, θα είναι δυνατή η ζήτηση προσφορών στα μέσα του 1992. 

Σημειώνεται ότι στον προυπολογισμό Αναπτύξεως του 1992 έχει περιληφθεί 
πρόνοια ύψους ίl .ooo.ooo για έναρξη του έργου.' 

Στις 9 Απριλίου 1992 δηλώθηκε πως η δαπάνη για την κατασκευή του φράγμα
τος Οα ανέλΟει στα 3,5 εκ. λίρες και του δικτύου άρδευσης στα 3,2 εκ. λίρες. Σύνολο 
δαπάνης 6,7 εκ. λίρες. 
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Στις 26 ΝοεμβρΙου 1992 επιστολή του ΥπουργεΙου Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων αναφέρει: 

'Οι βασικοΙ λόγοι που οδήγησαν στην απόφαση για επαναξιολόγηση της βιωσι

μότητας του έργου εΙ ναι: 

(α) Η μεγάλη αύξηση στη δαπάνη κατασκευής τόσο του φράγματος όσο και 

των έργων μεταφοράς και διανομής του νερού στα έντεκα χωριά της 

περιοχής, που υπολογΙζεται να ανέλθει στα f.6,75 εκ. 

(β) Η προκαταρκτική έκθεση των Συμβούλων που ανέλαβαν τη μελέτη 

περιβαλλοντικών επιπτώσεων, σύμφωνα με την οποία η κατασκευή του 

φράγματος θα έχει συνέπειες τόσο στα οικοσυστήματα της περιοχής όσο 

και στο φυσικό περιβάλλον κατάντι. Π έραν τούτου η έκθεση θεωρεΙ ότι 

δε δικαιολογεΙται η παραχώρηση νερού για άρδευση σε έξι τουλάχιστο 

χωριά, δεδομένου ότι αυτά θεωρούνται προάστια της Λεμεσού. Τέλος, 

σημειώνουν ότι πρόκειται για φράγμα που δεν παράγει νέες ποσότητες 

νερού, αλλά αποκόβει από το φράγμα του Κούρρη νερά Ισο με τη 

χωρητικότητά του (2,3 εκ. κυβικά μέτρα). 

Με βάση τα πιο πάνω αρνητικά στοιχεία εισηγούνται επανεξέταση της 

σκοπιμότητας του έργου και εξέταση υπαλλακτικών τρόπων παροχής 

νερού στα υπόλοιπα έξι χωριά.' 

Δεδομένου ότι το έργο εΙναι μεγάλης σημασίας για τα έντεκα χωριά της επαρ

χίας Λεμεσού, καλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε προ

γραμματΙζεται η κατασκευή του φράγματος." 

Ειιώτηση με αιι, ΣΤ'Γ' 8 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πειιιφέl!ειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήl!ου στις 10 Λvyot'ιστoυ 1993. 

"ΚαλεΙται το αρμόδιο ΥπουργεΙο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώ

πων πότε θα συμπληρωΟεί ο δρόμος παρά την εΙσοδο της κοινότητας Λεtt'ιμπoυ στο 

σημεΙο που απαλλοτριώΟηκε και κατεδαφίστηκε οικία, καθώς επίσης και πότε θα 

επιστρωθεΙ με πρέμιξ το τμήμα του δρόμου από την υδατοδεξαμενή Καλλέπειας 

προς την κοινότητα Λεtt'ιμπoυ και ειδικότερα στα σημεΙα που υπήρξαν καθιζήσεις 

του δρόμου και δημιουργήΟηκαν οπές." 

Ειιώτηση με αl!. ΣΤ'Γ' 9 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεl!ιφέl!ειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήl!ου στις 10 Λvyούστου 1993. 

"ΚαλεΙται το αρμόδιο ΥπουργεΙο να πληροφορήσει τη Βουλή των Λντιπροσώ

πων ποιες είναι οι κυβερνητικές προΟέσεις αναφορικά με τα αμπέλια που φυτεύτη

καν τη δεκαετία 1960 - 1970 και τα οποΙα, ενώ έχουν καταχωρηθεΙ στα πλαίσια της 
σχετικής καταγραφής που διενήργησε το Συμβούλιο Αμπελουργικών Προ'ίόντων, 

εντούτοις μέχρι σήμερα δε θεωρούνται νόμιμα, με αποτέλεσμα να στερούνται της 

επιχορήγησης και άλλων ωφελημάτων." 

Εl!ώτηση με αl!. ΣΤ'Γ' 10 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πεl!ιφέl!ειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήl!ου στις 10 Λvyούστου 1993. 

"ΚαλεΙται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώ

πων πότε Οα προβεί στις αναγκαΙες επιδιορΟώσεις του Δημοτικού ΣχολεΙου Λεtt'ι

μπου. ΕπΙσης καλεΙται να ενημερώσει το Σώμα ποια εΙναι η Οέση του στο αίτημα της 

Λεtt'ιμπoυ για ομαλή συνέχιση της λειτουργίας του Δημοτικού ΣχολεΙου της κοινότη

τας. " 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Γ' 11 που υπo~λήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου σης 1 Ο Αυγούστου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώ· 

πων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Λετύμπου για διαγραφή χρέους 

προς την κυβέρνηση ύψους ί9.αxJ, το οποίο εκκρεμεί από το 1960." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Γ' 12 που υπo~λήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. 'Αριστο Χροοοστόμου σης 11 Αυγούστου 1993. 

'Ή Υπουργός Παιδείας, παραδίδοντας τους καταλόγους των επιτυχόντων στις 

προεισαγωγικές εξετάσεις στα ΑΕΙ Κύπρου και Ελλάδας, παραδέχτηκε ότι υπάρ

χουν 'κακώς έχοντα' και πως το Υπουργείο θα προσπαθήσει να τα διορθώσει, αφού 

κάνει επιστημονική μελέτη. Ταυτόχρονα, εκφράστηκε η πρόθεση να αναλάβει το 

Υπουργείο τις ευθύνες του, ώστε να μην ξαναπαροοοι.αστεί παρόμοιο φαινόμενο. 

Σύμφωνα με τα αποτελέσματα πολλοί μαθητές στερούνται του δικαιώματος να 

εγγραφούν στα ΑΕΙ. Ως αποτέλεσμα μερικοί από αυτούς Οα καταφύγουν σε ξένα ή 

ξενόγλωσσα πανεπιστήμια ή κολλέγια. (Εκπαίδευση κάΟε άλλο παρά ελληνοκεντρι

κή, εξαγωγή συναλλάγματος κ.ά.). 

Δεδομένου ότι οι μαθητές αυτοί δεν ενοχοποιούνται για το αποτέλεσμα, δεν 

πρέπει να θυματοποιηθούν. Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορή

σει τη Βουλή αν μελετάται η πιθανότητα να χαμηλώσει σχετικά η βάση, έτσι που να 

εξασφαλιστεί αριΟμός θέσεων στα ελληνικά πανεπιστήμι.α." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ 'Γ' 13 που υπo~λήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου σης 16 Λυγούστου 1993. 

"Επειδή σε φεστιβάλ που πραγματοποιήΟηκε στην κοινότητα Αμαργέτης στις 

14/8/1993 μαζί με Υπουργούς της κυβέρνησης εμφανίσΟηκε και ο 'Πρόεδρος' της 
πραξικοπηματικής κυβέρνησης του Ιουλίου 1974 Νίκος Σαμψών και επειδή η παρου
σία του προκάλεσε την αγανάκτηση και την οργή των παρευρισκομένων και επειδή 

τέτοιες ενέργειες τείνουν να δημιουργήσουν την εντύπωση ότι είναι στις επίσημες 

προθέσεις της κυβέρνησης η πολιτική και ηθική δικαίωση του πραξικοπήματος, κα

λείται η κυβέρνηση να πληροφορήσει το Σώμα για τα εξής: 

1. Γιατί Υπουργοί της κυβέρνησης παρουσιάζονται σε δημόσιες 

συγκεντρώσεις μαζί με τον καταδlκασΟέντα από τα δικαστήρια της 

χώρας 'Πρόεδρο' της πραξικοπηματικής κυβέρνησης; 

2. Ποια η επίσημη θέση της κυβέρνησης έναντι τέτοιων ενεργειών, που 
υπονομεύουν το αναγκαίο κλίμα ενότητας και υποθάλπουν συνθήκες 

εθνικού διχασμού;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Γ' 14 που υπo~λήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσον κ. Ιωάννη Ιωαννίδη σης 23 Λυγονστου 1993. 

"Το Υπουργείο Υγείας μέσω διάφορων κυβερνητικών υπηρεσιών και εΟελοντι

κών οργανώσεων έχει αναλάβει εκστρατεία διαφώτισης-ενημέρωσης του κοινού για 

την πρόληψη διάφορων ασθενειών και την καταπολέμηση βλαπτικών για την υγεία 

συνηθειών. 

Μέσα στα πλαίσια της εκστρατείας αυτής έχει εκτυπωθεί δι.αφωτιστικό υλικό 

και διάφορα φυλλάδια, τα οποία αναφέρονται στο διαβήτη, τον καρκίνο, τη διατρο

φή, το κάπνισμα κτλ. και αποστέλλονται στους γιατρούς και σε διάφορες άλλες ομά

δες. 
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Ένα από τα διαφωτιστικά αυτά φυλλάδια αναφέρεται στα ατυχήματα και πε

ριέχει συμβουλές για την πρόληψή τους. Το φυλλάδιο αυτό, που αποτελείται από ει

κόνες με επεξηγήσεις κάτω από κάΟε εικόνα, μπορεί να βοηθά στην πρόληψη των 

ατυχημάτων, αλλά δυστυχώς διαφημίζει και προβάλλει το κάπνισμα, αφού το πα

ρουσιάζει ως μία από τις απολαύσεις και διασκεδάσεις της ζωής. Ενόψει του γεγο

νότος αυτού καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή κατά πόσο 

έχει υποπέσει στην αντίληψή του το διαφωτιστικό αυτό υλικό και τι προτίΟεται να 

πράξει σχετικά με όσα αναφέρονται πιο πάνω." 

ΕQώτηση με UQ. ΣΤ-Γ' 15 που υποΡλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής otEQIqJtQEIa; 
Λεμεσού χ. 'Αριστο ΧQυσοστόμου στις 24 Αυγούστου 1993. 

"Παρόλο που έχει περάσει αρκετός χρόνος από την ημερομηνία κατά την 

οποία λήφθηκε η απόφαση για την επιδότηση των εσπεριδοειδών με το ποσό του 

1:1.500.000, μέχρι σήμερα δεν ανακοινώΟηκε οτιδήποτε σχετικά με τον τρόπο και το 
χρόνο της παροχής της. Εν τω μεταξύ κυκλοφορούν διάφορες φήμες οι oπolες προ

καλούν απογοήτευση και αναστάτωση στους παραγωγούς. 

Δεδομένου ότι οι εσπεριδοκαλλιεργητές καταφεύγουν σε δανεισμό, για να συ

ντηρήσουν τα δέντρα τους, καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη 

Βουλή πότε Οα καταβληθεί η πιο πάνω επιδότηση." 

ΕQώτηση με UQ. ΣΤΤ' 16 που υΠΟΡλήθηκε από το Βουλευτή εχλογικής otEQIqJtQEIa; 
Αμμοχώστου κ. ΔημήtQη Ηλιάδη στις 24 Αυγούστου 1993. 

"Σύμφωνα με τους όρους του αρχιτεκτονικού διαγωνισμού, καΟώς και τα τελι

κά σχέδια, το περίπτερο της Κύπρου στη διεΟνή έκΟεση ΕΧΡΟ' rn. στη Σεβίλλη της 
Ισπανίας έπρεπε να ήταν λυόμενη κατασκευή, ώστε να μπορούσε να μεταφερΟεί στην 

Κύπρο και να αξιοποιηΟεί κατάλληλα. Λυτή άλλωστε ήταν και η διαβεβαίωση που 

δόθηκε από την κυβέρνηση στη Βουλή για την ψήφιση της σχετικής δαπάνης. 

Όμως στη συνέχεια χωρίς την έγκριση ή έστω τη γνώση του αρχιτέκτονα του 

έργου και κατά παράβαση κάθε δεοντολογίας άλλαξε η κατασκευή και από λυόμενη 

έγινε κατασκευή με ηλεκτροκολλήσεις, δηλαδή μη λυόμενη . 

Σύμφωνα με έγκυρες πληροφορίες, αυτός ήταν και ο λόγος που κατέστησε τε

χνικά αδύνατη την αποσυναρμολόγηση του περιπτέρου και τη μεταφορά του στην 

Κύπρο και όχι η αύξηση του κόστους μεταφοράς, που επικαλέστηκε πρόσφατα ο Κυ

βερνητικός Εκπρόσωπος. 

Ακόμη, δηλώθηκε ότι το περίπτερο πουλήΟηκε, ενώ το ακριβές είναι ότι το πε

ρίπτερο όχι μόνο δεν πουλήΟηκε, αλλά αντίΟετα η κυπριακή κυβέρνηση πλήρωσε και 

1:22.161, για να κατεδοφιστεί και να πεταχτεί σαν παλιοσίδερα στα σκουπίδια! 

Για τους πιο πάνω λόγους καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη 

Βουλή για τα πιο κάτω: 

1) Αγνοήθηκε πράγματι ο αρχιτέκτοντας του έργου και ποιοι ανέλαβαν την 
ευθύνη για τις αλλαγές της κατασκευ~ς με τις γνωστές συνέπειες; 

2) ΑληΟεύει το απαράδεκτο ότι επιτράπηκε στην ισπανική εταιρεία που 

ετο(μασε τα κατασκευαστικά σχέδια και τους όρους των προσφορών να 

υποβάλει και η ίδια προσφορά και τελικά να αναλάβει το έργο; 

3) ΑληΟεύει ότι με τις πολλές αλλαγές, τις προχειρότητες και τις 

κακοτεχνίες το περίπτερο, αντί να προβάλει, διέσυρε την Κύπρο σαν μια 

υπανάπτυκτη τριτοκοσμική χώρα; 



35 

4) Πόσα στοίχισε τελικά στον Κύπριο φορολογούμενο η κατασκευή του 
περιπτέρου και για ποιους λόγους αυτό το ποσό, που πλησιάζει το μισό 
εκατομμύριο λίρες, κατέληξε σκανδαλωδώς στα σκουπίδια; 

5) Έχει διενεργηθεί έρευνα για όλα τα πιο πάνω θέματα και, αν ναι, ποια 
είναι τα πορίσματα; Μήπως μελετάται η λήψη μέτρων εναντίον των 

τυχόν υπευθύνων;" 

Ερώτηση με αρ, ΣΤ'Γ' 17 που υπομλήθηκε από τον Πρόεδρο του Σoσιαλιστικotί 
Κόμματο. ΕΔΕΚ κ. Βάσο Λυσσαρίδη στις 26 Aυγotίστoυ 1993. 

"Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι

προσώπων αν η κυβέρνηση προτίθεται να απαιτήσει την αποπληρωμή των οφειλομέ

νων για τις διευκολύνσεις που παρέχονται στη βρετανική κυβέρνηση και που ανέρ

χονται σε εκατοντάδες εκατομμύρια λίρες. Αν όχι, γιατί;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Γ' 18 που υπo~λήθηκε από το Βουλευτή εκλογική. περιφέρεια. 
Αμμοχώστου κ. Ανδρέα Kovκoυμά στις 27 Aυγotίστoυ 1993. 

"Σύμφωνα με πληροφορίες που έχω, παρατηρείται μεγάλη καθυστέρηση στην 

παροχή οικονομικής βοήΟειας για επιδιόρθωση οικιών στους οικισμούς αυτοστέγα

σης εκτοπισθέντων (δεύτερης φάσης). Για παράδειγμα, ενώ εδώ και περισσότερο 

από ένα χρόνο εγκρίθηκε η παροχή οικονομικής βοήθειας για επιδιόρθωση οικιών 

δεύτερης φάσης στον οικισμό αυτοστέγασης Αρχαγγέλου Μ ιχαήλ στα Λατσιά, η πα

ροχή της βοήθειας καθυστερεί μέχρι τώρα. 

Ενόψει των πιο πάνω θα θέλαμε να μας πληροφορήσει το αρμόδιο Υπουργείο 

γιατί παρατηρείται τόσο μεγάλη καθυστέρηση και πότε οι εγκριθέντες δικαιούχοι θα 

πάρουν οικονομική βοήθεια για επιδιόρθωση των οικιών τους." 

Ερώτηση με αρ, ΣΤ'Γ' 19 που υπo~λήθηκε από το Βουλευτή εκλογική. περιφέρεια. 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 30 Αυγούστου 1993. 

'Ή χωριτική αρχή και οι κάτοικοι της κοινότητας Τρεμιθούσας ζητούν την αύ

ξηση του συντελεστή δόμησης στην περιοχή που γειτνιάζει με το Μοναστήρι Αγίου 

Νεοφύτου, έτσι που να είναι εφικτός ο διαχωρισμός των · εκεί ευρισκομένων κτημά

των. 

Πώς αντιμετωπίζει το δίκαιο αυτό αίτημα το αρμόδιο Υπουργείο;" 

Ερώτηση με αρ, ΣΤ'Γ' 20 που υπo~λήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρεια. 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 30 Αυγούστου 1993. 

''Ο Σύνδεσμος Μουσικών επαρχίας Πάφου με επανειλημμένα διαβήματα, υπο

μνήματα και παραστάσεις του έχει καταγγείλει ως σκανδαλώδη τη συμπεριφορά των 

αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών σε σχέση με την παραχώρηση άδειας εργοδότη

σης σε αλλοδαπούς μουσικούς σε ξενοδοχειακές και άλλες τουριστικές επιχειρήσεις 

στην Πάφο, που έχει σαν αποτέλεσμα μαζικές απολύσεις και ανεργία για τους Κύ

πριους μουσικούς. 

Παρά τα επανειλημμένα διαβήματα και τις παραστάσεις των Κυπρίων μουσι
κών η ανεπίτρεπτη και σκανδαλώδης κυβερνητική συμπεριφορά συνεχίζεται. Ενόψει 

τούτου καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα για τα εξής: 

1. Ποια η ακολουθούμενη πολιτική εργοδότησης αλλοδαπών μουσικών στην 
Κύπρο; 

2. Πόσοι αλλοδαποί μουσικοί εργάζονται σήμερα στην Κύπρο και σε ποιες 
ξενοδοχειακές και άλλες τουριστικές μονάδες; 

3. Πόσοι Κύπριοι μουσικοί είναι σήμερα άνεργοι ή υποαπασχολούμενοι; 
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4. Γιατί παρά τις ενστάσεις των Συνδέσμων Μουσικών εξακολουθούν οι 

αρμόδιες υπηρεσίες να παραχωρούν άδειες εργοδ6τησης σε αλλοδαπούς 

μουσικούς, με αποτέλεσμα να παραμένουν άνεργοι ή να απολύονται 

Κύπριοι μουσικοί;" 

E~τηση με αρ. ΣΓΓ' 21 που υπo~λήθηκε από το Βουλευτή εκλογική, περιφέρεια, 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στι, 30 Αυγούστου 1993. 

'Ή κοινότητα Τρεμιθούσας εγείρει αίτημα για άρδευση προσφερόμενων εκτά

σεων γης του χωριού στην τοποθεσία 'Σκάλες' από το μεγάλο αρδευτικό έργο 

Πάφου. Επειδή η κοινότητα Τρεμιθούοας βρίσκεται πολύ κοντά σε αγωγούς διανο

μής νερού του μεγάλου αρδευτικού έργου Πάφου και συνεπώς είναι τεχνικά εφικτή 

η άρδευση περιοχών της κοινότητας, καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορή

σει το Σώμα πώς αντιμετωπίζει το απόλυτα δικαιολογημένο αυτό αίτημα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΤ' 22 που υπo~λήθηκε από το Βουλευτή εκλογική, περιφέρεια. 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στι. 30 Αυγούστου 1993. 

"Οι κοινότητες Άρμου και ΜαραΟούντας αντιμετωπίζουν οξύτατο πρόβλημα 

άρδευσης. Ενόψει τούτου ζητούν την ανόρυξη νέων γεωτρήσεων. 

Ποια η θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Γ' 23 που υπo~λήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρεια. 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 30 Λυγούστου 1993. 

"Στην κοινότητα Άρμου υπάρχει κυβερνητικό υδατικό έργο, το οποίο υπολει

τουργεί ή βρίσκεται σε αδράνεια λόγω του ότι η υδατοδεξαμενή του έργου είναι πλή

ρης χώματος. Οι κάτοικοι ζητούν τον καΟαρισμό της υδατοδεξαμενής και την εύρυΟ

μη λειτουργία του όλου συστήματος άρδευσης. 

Ποια η θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΤ' 24 που υπo~λήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρεια. 
Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου στις 9 Σεπτεμ~ρίoυ 1993. 

"Τα χωριά της ΜαραΟάσας στην επαρχία Λεμεσού αντιμετωπίζουν πολλά και 

σοβαρά προβλήματα που παραμένουν άλυτα για χρόνια. Πρόκειται έτσι για την πιο 

δυσπραγούσα περιοχή της επαρχίας μας. 

Ο καλύτερος τρόπος επίλυσης των πιο πάνω προβλημάτων που αποτέλεσμα Οα 

έχει τη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου στα χωριά αυτά και τη δημιουργία κατάλλη

λων συνΟηκών διαβίωσης σ' αυτά είναι η εφαρμογή ολοκληρωμένου σχεδιου αναπτύ

ξεως παρόμοιου με εκείνου της Πιτσιλλιάς. 

Γι' αυτό, καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν ανά

μεσα στις προτεραιότητες του κράτουςσυμπεριλαμβάνεται και η εφαρμογή ολοκλη

ρωμένου σχεδίου αναπτύξεως της ΜαραΟάσας." 

Ερώτηση με αρ. ΣΓΓ 25 που υπo~λήθηκε από το Βουλευτή εκλογική, περιφέρειας 
Λεμεσού κ . Ιωάννη Ιωαννίδη στις 1 5 Σεπτεμ~ρίoυ 1993. 

"Τελευταία γίνεται πολύς λόγος για κρούοματα τύφου, τυφοειδούς πυρετού, 

για ύπαρξη ποντικών και vυφίτσων στην περιοχή Ζακακίου Λεμεσού. 

Ο τύφος (εξανθηματικός) ή ρικετσίωση παρουσιάζεται σε περιοχές που υπάρ

χουν ποντικοί, διότι μεταδίδεται στον άνΟρωπο από τον ποντικό μέσω ψύλλων ή 

άλλων εντόμων. Ο τυφοειδής πυρετός δεν έχει σχέση με τους ποντικούς, αλλά με το 

μολυσμένο πόσιμο νερό. 
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Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν έχει ερευνήσει 

το θέμα, αν υπάρχουν πράγματι κρούσματα εξανθηματικού τύφου ή τυφοειδούς πυ

ρετού στο Ζακάκι και τι προτΙΟεται να πράξει." 

Εl!ώτηση με αl!. ΣΤΤ' 26 πον νπo~λήθηκε από το Βονλεντή εκλογική. "εl!ιφέl!εια. 
Λενκωσία. κ. Μάl!κο Kνπl!ιανoiι στο. 22 Σεπτε~ρίoν 1993, 

"Παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι

προσώπων κατά πόσο η κυβέρνηση προτίθεται να εισαγάγει το επίδομα βάρδιας για 

τα μέλη της αστυνομικής δύναμης, μια και αυτή είναι η μόνη τάξη των εργαζομένων 

που υπηρετεί με βάρδιες στη δημόσια υπηρεσία η οποία δεν τυγχάνει αυτού του επι

δόματος, με αποτέλεσμα να διαπράττεται αδικία σε βάρος της." 

Εl!ώτηση με αl!. ΣΤ'Γ' 27 πον νπo~λήθηκε από το Μέλο. τη. Βονλή. εκλογική. πε
l!ιφέl!εια. Λενκωσία. κ, Καίτη Κληl!ίδον στο. 23 ΣεπτεμΡl!ίον 1993. 

"Σύμφωνα με τους ισχύσντες κανονισμούς, τα ανύπαντρα πρόσωπα δεν καλύ

πτονται από τα σχέδια αναφορικά με την παροχή από τα κυβερνητικά ταμεία προ

σφυγικών δανείων ή δανείων για την ανάπτυξη των ακριτικών περιοχών. 

Ενόψει της κοινωνικής πραγματικότητας στην Κύπρο. όπου ανύπαντρα τέκνα, 

και ιδιαίτερα Ουγατέρες. συντηρούν και φρονΤίζουν τους ηλικιωμένους γονείς τους, 

ερωτώνται οι αρμόδιες αρχές κατά πόσο σκέπτονται να αναθεωρήσουν τους σχετι

κούς κανονισμούς, ώστε τα ανύπαντρα άτομα μιας ορισμένης ηλικίας που φροντί

ζουν εξαρτώμενα άτομα να δικαιούνται τέτοιες διευκολύνσεις." 

Εl!ώτηση με αl!, ΣΓΓ' 28 πον νποΡλήθηκε από το Βονλεντή εκλογική. "εριφέρειας 
Λεμεσoiι κ. Γιαννάκη Λγαπίον στο. 28 ΣεπτεμΡρίον 1993. 

''Ο παλαιός δρόμος Λεμεσού - Πάφου ο οποίος περνά μέσα από το χωριό Κο
λόσσι εξακολουΟεί, από ό,ΤΙ πληροφορούμαι από την χωριτική αρχή Κολοσσίου , να 

θεωρείται από την Πολεοδομία υπεραστικός δρόμος, με αποτέλεσμα να εφαρμόζο

νται αυστηροί περιορισμοί στους δικαιούχους της γης η οποία εφάπτεται με το 

δρόμο, "ου εμποδίζουν την κοινότητα να αναπτυχθεί. 

Γι' αυτό καλ~ίται το αρμόδιο Υπουργείο να κατατοπίσει τη Βουλή, ενόψει του 

γεγονότος πως ο νέος υπεραστικός δρόμος Ερήμης-Λεμεσού έχει αντικαταστήσει 

Τον πιο πάνω παλαιό δρόμο, για τα ακόλουΟα: 

(α) Ποια η σκοπιμότητα του να εξακολουΟεί να θεωρείται ο παλαιός δρόμος 

υπεραστικός, με δυσμενείς επιπτώσεις και συνέπειες για την κοινότητα 

του Κολοσσίου; 

(β) Εφόσον ο εν λόγω παλαιός δρόμος δεν έχει πλέον τη σημασία του 

υπεραστικού δρόμου, το αρμόδιο Υπουργείο ή οι αρμόδιες αρχές θα 

άρουν ή Οα ελαττώσουν τους περιορισμούς που υπάρχουν σήμερα, όπως 

έπραξαν και με άλλα χωριά της περιοχής που αντιμετώπιζαν το ίδιο 

πρόβλημα;" 

Εl!ώτηση με αl!. ΣΓΓ' 29 πον νποΡλήθηκε από το Βονλεντή εκλογικής περιφέρειας 
Λενκωσίας κ. Παiιλo Παπαγεωργίον στος 29 Σε,ττεμΡl!ίον 1993. 

"Ενόψει του γεγονότος ότι το τέλος του 1997 σύμφωνα με τη συμφωνία συνδέ
σεως Κύπρου-ΕΟΚ Οα καταργηθούν πλήρως οι δασμοί που επιβάλλονται στις εισα

γωγές προ'ίόντων από χώρες της ΕΟΚ και συνεπώς ένα μεγάλο μέρος της εργασίας 

των τετρακόσιων υπαλλήλων του Τελωνείου Οα εκλείψει, ερωτάται ο αρμόδιος 

Υπουργός γιατί η κυβέρνηση συγκατατέΟηκε στο να δημιουργηΟεί η κλειστή, ειδική 
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κα, ανελαστ,κή υπηρεσία του Φ.Π.Α. στο Τμήμα Τελωνείων με πρόσληψη πολλών 

νέων υπαλλήλων (περΙΠου δ,ακόσ.wν). όταν έπΗτα από τρία χρόν,α ένας μεγάλος 

αρι.Ομός από τους τετρακόσωυς υπαλλήλους του Τμήματος Τελωνείων δε Οα έΧΗ ερ

γασία να εκτελέσΗ. Μήπως προτΙΟετα, η κυβέρνηση να αρχίσε. να απολύε. υπαλλή

λους του Τμήματος Τελωνείων;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΓΓ 30 που υπομλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λε""ωσίας κ. Παύλο Παπαγεωιιγίου στις 29 Σεπτεμμρίου 1993. 

''Επε,δή υπάρχουν πληροφορίες ό .. η δ,εύθυνση και./ή το ΔLO,κηtLκό Συμj3oύ
λ,ο της Αρχής Τηλεπ,κο,νων,ών Κύπρου αποφάσισαν κα,/ή μελετούν την κατάργηση 

της υπηρεσίας τοποθέτησης υπόγε,ων καλωδίων. γ,α την οποία υπηρεσία ξοδεύτη

καν πρόσφατα μεγάλα χρημαtLκά ποσά. καλείτα, το αρμόδ,ο Υπουργείο να πληρο

φορήσε, τη Βουλή των AνΤLΠΡOσώπων πο,ο, λόγο, επ43άλλουν την κατάργηση της 

υπηρεσίας αυτής. 

Επίσης. ερωτάτα, γ,α πο,ους λόγους το νέο Δω,κηtLκό Συμj30ύλ,o κα, η δ,εύ

θυνση της Αρχής αποφάσ,σαν την αλλαγή της μέχρ, πρόσφατα ακολουθούμενης πο

λιtLκής παροχής υπηρεσιών από την Α.ΤΗ.Κ. και πώς τα συμφέροντα του κοινού Οα 

εξυπηρετούνται καλύτερα με την LδιωtLκοποίηση των μέχρι σήμερα προσφερόμενων 

υπηρεσιών από την Α.ΤΗ.Κ. προς το κοινό." 

Ειιώτηση με αρ. ΣΓΓ 31 που υπομλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λε""ωσίας; κ. Παύλο Παπαγεωργίου στις 29 Σεπτεμμρίου 1993. 

"Επειδή υπάρχουν πληροφορίες ό .. η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου συνεχί
ζει την αγορά από το εξωτερικό και την ανtLκατάσταση γραφειακού εξοπλισμού (κα

ρέκλων και γραφείων) για τις ανάγκες του προσωπικού της σε όλη την Κύπρο. κα

λείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των AντLΠρoσώπων ποLOι 

λόγοι δικαιολογούν. ενόψΗ και της παλαιότερης απόφασης του Υπουργικού Συμ

βουλίου γιο προνομιακή μεταχείριση των κυπριοκών βιομηχανιών. τη συνέχιση της 

εισαγωγής γραφειακού εξοπλισμού από το εξωτερικό. αξίας πέραν του μισού εκα

τομμυρίου λιρών. τη σtLγμή που τα παραγόμενα στην Κύπρο έπLΠλα είναι εφάμιλλα 

εκείνων του εξωτερικού και οι βιομηχανίες μας αντιμετωΠίζουν σοβαρό πρόβλημα 

επιβίωσης. 

Επίσης. ερωτάται ο αρμόδLOς Υπουργός πόσης αξίας γραφειοκός εξοπλισμός 

αγοράστηκε από την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου τα τελευταία τρία χρόνω. 

ποιες διαδικασίες ακολουθήΟηκαν και μέσω ποιου κυπριακού οίκου έχουν εισαχΟεί 

τα έπLΠλα αυτά." 

Ε(!ώτηση με α(!. ΣΓΓ' 32 που υπομλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ . Ττίμη Ευθυμίου στις; 29 Σεπτεμμρίου 1993. 

''Ο παλαιός δρόμος Λεμεσού - Πάφου. ο οποίος διασχίζει την κοινότητα Κο
λοσσίου, θεωρείται από την Πολεοδομία υπερασtLκός. με αποτέλεσμα να υπάρχουν 

αυστηροί περιορισμοί στους δικαιούχους της γης η οποία εφάπτεται με το δρόμο. 

που εμποδίζουν την κοινότητα να αναπτυχΟεί τόσο οικιστικά όσο και εμπορικά. Λί

τημα της κοινότητας είναι να κηρυχΟεί ο δρόμος αυτός ασtLκός και να πάψουν να 

υφίστανται οι περιορισμοί. 

Γι' αυτό ερωτάτα, το αρμόδιο Υπουργείο αν προτίθεται να κηρύξε. τον εν 

λόγω δρόμο ασtLκό." 
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Ερώτηση με αρ. ΣΓΓ 33 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου σης 7 Οκτωβρίου 1993. 

" Η κοινότητα Γιόλου εδώ και μερικά χρόνια διεκδικεί την εκτέλεση αρδευτι

κού έργου που να τη συνδέει με το φράγμα της Ευρέτου, ώστε να διασωθούν αρκετές 

φυτείες της και κυρίως φυτείες εσπεριδοειδών. 

Γι' αυτό παρακαλείται το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ να πληροφορήσει τη Βουλή πώς 

αντιμετωπίζεται το πιο πάνω αίτημα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Γ' 34 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου σης 7 Οκτωβρίου 1993. 

'Ή κοινότητα Γιόλου ανησυχεί σχετικά με την τύχη του αιτήματος που έχει ήδη 

υποβάλει για την ανέγεροη νέου σχολικού κτιρΙΟυ, αφού υπάρχει ήδη στενότητα 

χώρου και η ανάγκη για πρόσΟετες αίΟουσες και χώρο άθλησης είναι άμεση. 

Οι Τεχνικές Υπηρεσίες του ΥπουργεΙΟυ Παιδείας με απαντητική επιστολή 

τους, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 1993, πληροφόρησαν την κοινότητα ότι το αίτημα 
μελετάται και ζήτησαν από αυτή να υποδείξει χώρο κατάλληλο για την ανέγεροη 

νέου σχολικού κτιρΙΟυ. 

Η κοινότητα στις 26.2.1993 κάλεσε με επιστολή της τις Τεχνικές Υπηρεσίες του 
ΥπουργεΙΟυ Παιδείας να επισκεφΟούν την κοινότητα, για να γίνει από κοινού επιλο

γή του χώρου, ενώ η Σχολική Εφορεία Γ!όλου με επιστολή της, ημερομηνίας 1 ης Ιου
νίου 1993, υπέδειξε έξι περιοχές της κοινότητας τις οποίες Οεωρεί κατάλληλες. 

Ενόψει των πιο πάνω ερωτάται το αρμόδιο ΥπουργεΙΟ πότε Οα αντιμετωπιστεί 

και θα προωθηΟεί η επίλυση αυτού του καυτού και σοβαρού προβλήματος . " 

Ερώτηση με αρ, ΣΓΓ' 3S που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου σης 8 Οκτωβρίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα ποιος είναι ο 

προγραμματισμός για την κατασκευή του δρόμου που Οα συνδέσει το δρόμο Πόλεως 

Χρυσοχούς με τη Λ υσό και που Οα εξυπηρετήσει τις κοινότητες Στενής, Π εριστερώ

νας, Φιλούσας, Χρυσοχούς. 

Είναι καλά γνωστό στο Υπουργείο ότι οι κοινότητες της περιοχής εγείρουν 

για δεκαετίες το αίτημα για κατασκευή ενός σύγχρονου αυτοκινητόδρομου στην πε

ριοχή τους, που Οα τους απαλλάξει από το καΟεστώς απομόνωσης στο οποΙΟ βρί

σκονται τώρα και που οδηγεί τα χωριά σε ερήμωση." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Γ' 36 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου σης 8 Οκτωβρίου 1993. 

"Η κοινότητα Περιστερώνας ζητά την ανόρυξη νέων γεωτρήσεων σε περιοχές 

του χωριού. Πώς αντιμετωπίζει αυτό το αίτημα το αρμόδιο Υπουργείο;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Γ' 37 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου σης 8 Οκτωβρίου 1993. 

"Η κοινότητα Περιστερώνας ζητά τη διαπλάτυνση του δρόμου που περνά μέσα 

από το χωριό. 

Ποια η σχετική Οέση του αρμόδιου ΥπουργεΙΟυ;" 
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Ερώτηση με αρ. ΣΓΓ' 38 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περ ιφέρειας 

Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 8 Οκτωβρίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

1) Πού οφείλεται η καθυστέρηση στην άρδευση 700 στρεμμάτων γεωργικής 
γης στην κοινότητα Περιστερώνας από το αρδευτικό έργο Χρυσοχούς; 

2) Πότε θα τοποθετηθεί ο αναγκαίος αγωγός που θα συνδέσει τα κτήματα με 
την υδατοδεξαμενή, για να αρχίσει η άρδευση;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Γ' 39 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ . Γιαννάκη Ομήρου στι. 8 Οκτωβρίου 1993. 

'Ή κοινότητα Περιστερώνας εγείρει αίτημα για την ηλεκτροδότηση της γεώτρη

σης που ανορύχθηκε πρόσφατα στο χωριό, ώστε να αρχίσει η άντληση νερού. 

Ποια η απάντηση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 1993 του Υπουργο'; Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤΙΒ' 1, ημερομηνίας Ι710υλίου 1992, των Βουλευτών 
εκλογικών περιφερειών Πάφου και Αμμοχώστου κ. Λάκη θεοbοvλου και Κίκη 

Γ,άγκου αντίστοιχα. 

"Σχετικά με την κατακύρωση των προσφορών για την ανέγερση εμπορικού κέ

ντρου στο συνοικισμό αυτοστέγασης Τίμης, σας πληροφορώ πως το Κεντρικό Συμ

βούλιο Προσφορών κατακύρωσε την προσφορά στους κ .κ. G.& Ν. Brothers 
Construction Ltd. με το ποσό των f45.990. 

Αναφέρεται συναφώς. ότι το ίδι.ο Συμβούλιο κατακύρωσε και την προσφορά 

για την ανέγερση του εμπορικού κέντρου του συνοικισμού Λέμπας στους κ .κ. r. & 
Β. Χ"Δημοσθένους Λτδ . με το ποσό των ί36.435." 

Απάντηση ημερομηνίας 31 ΛυΥοvστου 1993 του Υπουργο'; Οικονομικών κ. Φ. Οι
κονομίδη στην ερώτηση ΣΓΒ' 50, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 1992, του Κοινο
βουλευτικού Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματο. ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδη

μητρίου. 

"Υπήρξε μια μεμονωμένη περίπτωση κάποιου ιδιοκτήτη υπεράκτιων εταιρειών 

σε βάρος του οποίου διατυπώΟηκαν καταγγελίες από υπεράκτια τραπεζική μονάδα 

και η οποία προσέφυγε στο δικαστήρι.ο για επίλυση της διαφοράς. Η Κεντρική Τρά

πεζα, κατά παρόκληση του δικηγορικού γραφείου που αντιπροσώπευε τους ενάγο

ντες, δεν προέβη στην απόσυρση των αδειών των εν λόγω υπεράκτιων εταιρειών 

μέχρι την τελική εκδίκαση της υπόθεσης. Όταν το δικαστήριο εξέδωσε καταδικαστι

κή απόφαση, η Κεντρική Τράπεζα. ακύρωσε τις άδειες όλων των εταιρειών που ανή

καν είτε εξ' ολοκλήρου είτε με ποσοστό μετοχών στον εν λόγω αλλοδαπό. 

Η Κεντρική τράπεζα πριν δώσει την άδειά της για την ίδρυση της υπεράκτιας 

εταιρείας που αναφέρεται στην παράγραφο (3) της πιο πάνω ερωτήσεως, έλαβε εξαι
ρετικές συστάσεις για τους μετόχους της από μεγάλες τράπεζες και λογιστές του 

εξωτερικού. Η υπεράκτια εταιρεία αποτελούσε ένα πολύ μικρό μέρος ενός διεθνούς 

συγκροτήματος εταιρειών. Φαίνεται ότι ο λόγος της κατάρρευσης του συγκροτήμα

τος είναι η κρίση τόσο στις αγορές ακινήτων όσο και στις κτηματικές αξίες σΤον Κα

ναδά, Ηνωμένες Πολιτείες και Ηνωμένο IJασίλειο. Η εν λόγω υπεράκτια εταιρεία 

έχει διαλυθεί οικειοθελώς." 
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Απάντηση ημειιομηνίαι; 22 Ιουλίου 1993 του ΥπουΡΥΟ'; Συγκοινωνιών και 'ΕΡΥων 
κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤΒ' 81, ημερομηνίας 15 ΟκτωΡρίου 1992, 
του Βουλευτή εχλοΥικής περιφέιιειας Αάιινακας κ. Ανδιιέα Μο';σκου. 

"Αναφορικά με το ότι δεν έχει γίνει πρόβλεψη για αρκετές τηλεφωνικές γραμ

μές για την πόλη και επαρχία Λάρνακας στον προυπολογισμό της Αρχής Τηλεπικοι

νωνιών Κύπρου. σε αντίθεση με τις άλλες πόλεις, σας πληροφορώ τα ακόλουΟα: 

(α) Είναι γεγονός, όπως άλλωστε προκύπτει από το συνημμένο Πίνακα Ι, 

ότι η επαρχία Λάρνακας παρουσιάζει το χαμηλότερο αριθμό υφιστάμε

νων τηλεφωνικών συνδέσεων σε σχέση με τον πληΟυσμό της δηλαδή στην 

περίπτωσή της, όπως και στις ελεύθερες περιοχές Αμμοχώστου, αναλο

γούν 40,6 συνδέσεις ανά ΙΟΟ κατοίκους, ενώ στις υπόλοιπες επαρχίες η 
αναλογία είναι γύρω στις 50 συνδέσεις. 

(β) Από το συνημμένο Πίνακα 2 φαίνεται επίσης ότι η συνολική ζήτηση ανά 
ΙΟΟ κατοίκους (υφιστάμενες συνδέσεις συν αριΟμός αναμενόντων) για 

την επαρχία Λάρνακας παρουσιάζει τη χαμηλότερη αναλογία παγκυ

πρίως δηλαδή 42,9 σε σχέση με 47,2 της Αμμοχώστου, 5Ι,6 της Πάφου, 
5Ι,8 της Λευκωσίας και 54,0 της Λεμεσού. Το φαινόμενο αυτό εξηγείται 
από το γεγονός ότι η επαρχία Λάρνακας σε σχέση με τις άλλες επαρχίες 

έχει το 39,59% του πληθυσμού της να κατοικεί στην αγροτική περιοχή, 
ενώ στις άλλες επαρχίες ο περισσότερος πληθυσμός κατοικεί στην αστική 

περιοχή. Ο καταμερισμός αυτός του πληθυσμού φαίνεται ότι επηρεάζει 

και τη ζήτηση σε τηλεφωνικές συνδέσεις αφού στις αστικές περιοχές 

υπάρχει σήμερα η τάση να επιζητείται πέραν της μιας τηλεφωνική σύνδε

ση. 

(γ) Με βάση επίσης τους ίδιους Πίνακες φαίνεται ότι στην επαρχία Λάρνα

κας έχει συσσωρευθεί μεγάλος αριΟμός αιτήσεων σε αναμονή σε σχέση με 

τη συνολική ζήτηση. Όμως. αν και παρουσιάζει το πιο ψηλό ποσοστό πα

γκυπρίως 5,4%, υπολογίζεται ότι μέχρι το Σεπτέμβριο το ποσοστό Οα 
μειωθεί γιατί πρόσφατα έχει τεΟεί σε λειτουργία νέο τηλεφωνικό κέντρο 
στην περιοχή Ορόκλινης. Σαν αποτέλεσμα Οα αυξηθεί η δυνατότητα χρή

σης δικτύου στην περιοχή εκατέρωθεν του δρόμου προς τη Δεκέλεια και 

με την εγκατάσταση νέων συνδρομητών Οα μειωΟεί ο αριθμός των αιτήσε

ων σε αναμονή . Στις υπόλοιπες περιοχές που διαΟέτουν μεγάλο αριΟμό 

αιτητών σε αναμονή παρατηρήθηκε τελευταία μια ραγδαία ανάπτυξη 

τόσο στην ανέγερση τουριστικών καταλυμάτων όσο και οικιστικών μονά

δων. Τέτοιες περιοχές είναι η Δρομολαξιά, Περβόλια, Μενεού και Πύλα. 

Στις περιοχές αυτές έχει προγραμματισΟεί σύντομα η εγκατάσταση ειδι

κών μηχανημάτων τα οποία αυξάνουν τη δυνατότητα εγκατάστασης νέων 

συνδέσεων χωρίς να επιβάλλεται να εκτελεσΟούν προς το παρόν τουλάχι

στον πολυδάπανα αναπτυξιακά έργα. 

(δ) Τα πιο πάνω σε συνδυασμό με τα προγραμματισμένα έργα ανάπτυξης 

που θα εκτελεσθούν μέχρι το τέλος του Ι993 θα βελτιώσουν σημαντικά 

τις δυνατότητες του δικτύου και έτσι ο αριΟμός των αι τητών σε αναμονή 

Οα μειωΟεί αισθητά. 

(ε) Για την ανάπτυξη του Ενσύρματου Δικτύου δηλαδή του εξωτερικού 

καλωδιακού δικτύου της επαρχίας Λάρνακας, η Αρχή έχει συμπεριλάβει 
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στον προυπολογισμό της για το 1993 δαπάνη ύψΟυς L414.539 που 
αντιπροσωπεύει το 14% περίπου του ολικού προυπολογισμΌύ του ίδιου 
χρόνου. 

(στ) Με βάση το πρόγραμμα εγκατάστασης νέων συνδέσεων για το 1993 
αναμένεται ότι η καθαρή αύξηση των συνδέσεων για την επαρχΙΟ 

Λάρνακας θα είναι γύρω στις 4.000 συνδέσεις σε σχέση με την καθαρή 
αύξηση του 1992 που ήταν 3.282 συνδέσεις. Επιπρόσθετα στην αστική 
περιοχή Λάρνακας μέχρι το τέλος της δεκαετίας αναμένεται να 

λειτουργήσουν δύο νέα τηλεφωνικά κέντρα. 

Λυπούμαι για την καθυστέρηση στην απάντησή μας που οφείλεται στην ανάγκη 

συγκέντρωσης λεπτομερών στοιχείων . Η ταυτάριΟμη επιστολή του Υπουργείου προς 

το Γενικό Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 3.5.93 είναι σχετι
κή." 

ΠΙΝΑΚΑΣ 1 

ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΟΣ ΠΙΝΑΚΑΣ 

ΠΛΗθΥΣΜΟΥ ΚΛΙ ΤΗΛΕΦΩΝΙΚΩΝ ΣΥΝΔΕΣΕΩΝ 

ΠΟΣΟΣΤΟ ΤΗΛΕΦΩΝ/ΚΕΣ ΥΦ/ΣΤΑΜΕΝΕΣ 

ΕΠΑΡΧ/Α ΠΛΗθΥΣΜΟΣ ΛΓΡΟΤΙΚΟΎ ΣΥΝΔΕΣΕ/Σ 

ΠΛΗθΥΣΜΟΎ 1992 

ΛΕΥΚΩΣ/Α 244.685 27,49% 122.343% 

ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ 30.819 100% 12.519 

ΛΆΡΝΑΚΑ 100.311 39,59% 40.715 

ΛΕΜΕΣΟΣ 173.319 21,19% 89.452 

ΠΑΦΟΣ 52.588 38,02% 25.823 

ΠΙΝΑΚΛΣ2 

ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΟΣ ΠΙΝΛΚΑΣ ΣΥΝΟΛΙΚΗΣ ΖΗΤΗΣΗΣ 

ΕΠΑΡΧ/Α 

ΛΕΥΚΩΣ/Α 

ΑΜΜΟΧΩΣΊΌΣ 

ΛΆΡΝΑΚΑ 

ΛΕΜΕΣΟΣ 

ΠΑΦΟΣ 

ΑΡ. ΑΝΑΜΕΝΟ- ΣΥΝΟΑΙΚΗ 

ΝΤΩΝ 

4.326 

2.050 

2.349 

4.169 

1.351 

ΖΙΠΙΙΣΙΙ 

126.669 

14.569 

43.064 

93.621 

27.174 

ΑΡ. ΑΝΑΜΕΝΟ· 

ΝΤΩΝ 

3,4% 

14% 

5,4% 

4,5% 

5,0% 

ΣΥΝΔΕΣΕ/Σ 

ΑΝΑ 100 

ΚΑΤΟΙΚΟΥΣ 

50 

40,6 

40,6 

51,6 

49,1 

ΣΥΝΟΛΙΚΗ 

ΖΙΠΗΣΙΙ 

/100 

ΚΑΤΟΙΚΟΥΣ 

51,8 

47,2 

42,9 

54,0 

51,6 

Συνολική Ζήτηση = Τηλεφωνικές Συνδέσεις + Αριθμός Αναμενόντων. 

Αριθμός Αναμενόντων = Αιτητές που αναμένουν να συνδεΟούν με το δίκτυο της 
ΑΤΗΚ. 
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Απάντηση ημερομηνίας 9 Αυγονστου 1993 του Υπουργον Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 113, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 1992, του Βου· 

λευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με το διαχωρισμό και την παραχώρηση οικοπέδων σε άπορες οικογέ

νειες στα Μαμώνια σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στο Γραφείο Επάρχου Πάφου δεν εκκρεμούν οποιεσδήποτε αιτήσεις από 

κατοίκους Μαμωνιών για παραχώρηση οικοπέδου στην κοινότητα. 

Υπάρχει όμως αίτημα της οικείας Χωριτικής Αρχής για διαχωρισμό 

οικοπέδων στο κυβερνητικό τεμ. 86 του Φ/Σχ. 52/10 και 11, τοποθεσία 
'ΣΚΑΣΤΡΕΣ' του χωριού για τις στεγαστικές ανάγκες των κατοίκων και 

αποδήμων της κοινότητας. Το κτήμα αυτό έχει έκταση 25 σκάλες και 
περιλαμβάνεται στην αρδευόμενη περιοχή του Αρδευτικού Τμήματος 

Μαμωνιών 'Β'. 

(β) Από προκαταρκτική έρευνα που έγινε από τον 'Επαρχο Λεμεσού οι 

κάτοικοι του χωριού που είναι εκ πρώτης όψεως δικαιούχοι για αγορά 

κυβερνητικού οικοπέδου ανέρχονται μόνο σε επτά. Υπάρχουν επίσης 

γύρω στους 10 ενδιαφερόμενους αποδήμου ς που δηλώνουν ότι θα 

εγκατασταθούν μόνιμα στο χωριό, αν και όταν τους παραχωρηθεί 

οικόπεδο. 

(γ) Το αίτημα της Χωριτικής Αρχής εξετάστηκε από το Γραφείο Επάρχου σε 

συνεργασία με τα άλλα εμπλεκόμενα κυβερνητικά τμήματα και υπηρεσίες 

και διαπιστώθηκε ότι το αίτημα δεν μπορεί να προωθηθεί, επειδή 

σύμφωνα με γνωμάτευση του Διευθυντή Τμήματος Γεωλογικής 

Επισκόπησης η προτεινόμενη για οικοπεδοποίηση γη θεωρείται από 

εδαφολογικής άποψης εντελώς ακατάλληλη για οικοδομική ανάπτυξη . 

Αρνητικές συστάσεις εξάλλου έχουν εκφέρει επίσης για διάφορους 

λόγους και τα άλλα κυβερνητικά τμήματα που ρωτήθηκαν σχετικά. 

(δ) Η Χωριτική Λρχή Μαμωνιών έχει ενημερωθεί κατάλληλα πώς έχει το 

όλο θέμα με επιστολή του Επάρχου Λεμεσού ημερ . 24.9.1992 (αντίγραφο 
της οποία επισυνάπτεται) και με την οποία εκαλείτο η Χωριτική Αρχή να 

υποδείξει γη σε άλλη περιοχή, που Οα μπορούσε εκ πρώτης όψεως να 

χρησιμοποιηθεί για σκοπούς δημιουργίας νέων οικοπέδων πλην όμως 

μέχρι τώρα δεν υπήρξε η σχετική ανταπόκριση". 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 1993 του Υπουργον Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Αδάμο" Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 119, ημερομηνίας 11 ΝοεμΡρίο" 1992, 
το" Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Πάφο" κ. Γιαννάκη Ομήρο". 

"Σχετικά με το χρονοδιάγραμμα κατασκευής του δρόμου από γέφυρα Ξερού 

προς Τον Άγιο Νικόλαο και Τρόοδος, σας πληροφορώ ως ακολούθως: 

(α) Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων αξιολογεί τεχνοοικονομική 

μελέτη που ετοίμασε ξένος Οίκος Συμβούλων Μηχανικών για βελτίωση 

του πιο πάνω δρόμου. Σύμφωνα με τη μελέτη προτείνεται η βελτίωση του 

δρόμου που ενώνει την Πάφο με την περιοχή Τροόδους μέσω της 

κοιλάδας του ποταμού Διαρίζου, δηλαδή του δρόμου Νικόκλειας -
Μαμωνιών - Πραιτωρίου - Αγίου Νικολάου, καθώς και αναβάθμιση του 
δρόμου Νικόκλειας - Σταυροκόννου - Κελοκεδάρων - Σαλαμιού. Ωστόσο 
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επιπρόσΟετα το Υπουργείο Οα μελετήσει και την προώΟηση της 

βελ τLωσης των επικΙ νδυνων στροφών στο τμήμα του δρόμου Σαλαμιού -
Μεσάνων - Αρμίνου. 

(β) Στο μεταξύ προγραμματίζεται η ετοιμασΙα των κατασκευαστικών 

σχεδLων με τις πιστώσεις που θα εγκριθούν στους Π ρουπολογισμούς 

Αναπτύξεως των ετών 1994 - 1995 και έναρξη του έργου το τελευταίο 
τρίμηνο του 1995. Το έργο, η δαπάνη του οποίου σύμφωνα με 

προκαταρκτική εκτΙμηση θα στοιχΙΟει περΙ τα G.OOO.OOO θα 
συμπληρωθεΙ κατά φάσεις, ανάλογα με τις οικονομικές δυνατότητες του 

κράτους." Ι 

Απάντηση ημερομηνία. 14 lουλίου 1993 του Yπoυργoiι Εσωτερικών κ_ Ντίνου Μι
χαηλίδη στην ερώτηση ΣΓΒ' 132, ημερομηνία. 19 Noεμllρίoυ 1992, του Μέλους 
τη. Βουλή. εκλογική. περιφέρεια. Kερiινειας κ_ Ρήνα. Κατσελλή. 

"Σχετικά με την απόκτηση της Κυπριακής ιθαγένειας από παιδιά γυναικών πο

λιτών της Κυπρι.ακής ΔημοκρατΙας που παντρεύονται αλλοδαπούς, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

ΕΙναι γεγονός ότι τα παιδιά ανδρών πολιτών της Δημοκρατίας που νυμφεύο

νται αλλοδαπές αποκτούν αυτοδίκαια την Κυπριακή υπηκοότητα, ενώ δε συμβαίνει 

το Ιδιο με τα παιδιά γυναικών πολιτών της Δημοκρατίας που παντρεύονται αλλοδα

πούς. Τούτο οφεΙλεται στο ότι η Κυπριακή υπηκοότητα βασΙζεται στην εξ αρρενογο

νΙας καταγωγή, όπως αυτή προνοεΙται στη Λευκή Βίβλο της ΣυνΟήκης ΕγκαΟίδρυσης 

και τους περΙ ΠολΙτου της Κυπριακής ΔημοκρατΙας Νόμους. 

Παρά την πιο πάνω διάκριση, την οποΙα η κυβέρνηση μελετά και αναζητεΙ τρό

πους απάλειψής της. λαμβανομένων υπόψη και πολιτικών πτυχών που σχετίζονται 

με τον εποικισμό της κατεχόμενης Κύπρου, τα πρακτικά προβλήματα αντιμετωπίζο

νται με βάση το άρΟρο 5(3) των περΙ Πολίτου της Κυπριακής ΔημοκρατΙας Νόμων. 
Συγκεκριμένα με βάση το άρΟρο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών έχει την εξουσία να 

εγγράψει ως πολΙτες της Κυπριακής Δημοκρατίας ανήλικα παιδιά οποιουδήποτε πο

λΙτη της Κυπριακής Δημοκρατίας. άνδρα ή γυναίκας. εφόσον υποβληΟεΙ αΙτηση 

σ' αυτόν." 

Απάντηση ημερομηνία. 26 Aυγoiιστoυ 1993 του Yπoυργoiι Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΓΒ' 156, ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 1992, του Βου
λευτή εκλογική. περιφέρειας Αεμεσού κ. Ττίμη Ευθυμίου. 

"Σχετικά με την κατασκευή αποχετευτικού συστήματος ομβρίων υδάτων στην 

ευρύτερη περιοχή Λεμεσού σας πληροφορώ τα εξής: 

(α) Για επίλυση του προβλήματος που αντιμετωπίζουν οι Δήμοι και άλλες 

κοινότητες της ευρύτερης περιοχής Λεμεσού, έχει ετοιμαστεί σχετική 

μελέτη, η οποΙα ανεβάζει την όλη δαπάνη σε ί12 εκ. περίπου, σε τιμές 

1990/91. 

(2) Επειδή δεν υπάρχει καΟορισμένη πολΙΤΙ1\ή για επιχορήγηση τέτοιων 

έργων, το θέμα παραπέμφΟηκε στο Υπουργικό Συμβούλιο για ενημέρωση 

και καΟοδήγηση, και το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε στις 22.12.92 
να εξουσιοδοτήσει τους Υπουργούς Εσωτερικών και Οικονομικών να ΤΟ 

μελετήσουν περαιτέρω και να υποβάλουν σχετική έκθεση για τη λήψη 

α,τόφασης. 
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(3) Οι δυο Υπουργοί, σε συνάντησή τους που ακολούθησε και μετά από συ

ζήτηση του θέματος, αποφάσισαν να αναΟέσουν σε τεχνική επιτροπή την 

υπoβo~ή συμπληρωματικών στοιχείων και εισηγήσεων αναφορικά, κυ
ρίως, με-

(α) το βαθμό ευθύνης της κυβέρνησης για τη δημιουργία του προβλήμα

τος, σ' ορισμένες τουλάχιστον περιοχές, από την εκτέλεση κυβερνητι

κών έργων (λιμάνι, συνοικισμοί, υπεραστικός δρόμος, κλπ.), και 

(β) το διαχωρισμό της δαπάνης κατά Δήμο/Κοινότητα, για να υποβοηθη

θεί η διαμόρφωση θέσεων και απόψεων. 

(4) Τα αναγκαία τεχνικά στοιχεία έχουν ετοιμαστεί από τους Συμβούλους 
Μηχανικούς του ΣΑΛΑ και έχουν τεθεΙ ενώπιον της Τεχνικής Επιτρο

πής, η οποία αφού επεξεργαστεί τις λεπτομέρειες, θα υποβάλει την έκθε

ση και τις εισηγήσεις της στους αρμόδιους Υπουργούς, για περαιτέρω 

προώΟηση του θέματος για λΤιΨ., αποφάσεως από το Υπουργικό Συμβού

λιο σχετικά με το αίτημα για επιχορήγηση των έργων από την κυβέρνη

ση." 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. 
Αδάμου Αδαμίδη στις ε"ωτήσεις Στ'IΙ' 163 και ΣΤ' 11' 165, ημερομηνιών 29 Δε
κεμβρίου 1992 και 5 Ιανουαρίου 1993, του lΙουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμ
μοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη και του Μέλους της lΙουλής εκλογικής περιφέ

(1ειας Λευκωσίας κ. Καίτης Κληρίδου αντίστοιχα. 

"Σχετικά με την αίτηση της εταιρείας 'Ραδιοτηλεοπτικές Υπηρεσίες ΑΝΤΕΝΝΑ 

Ρ.Τ. Λτδ' για άδεια λειτουργίας τηλεοπτικού σταΟμού παγκύπριας κάλυψης, σας 

πληροφορώ ως ακολούθως: 

(α) Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφασή του με αρ. 39.047 και ημερο
μηνία 17.3.93 ενέκρινε την αίτηση και χορήγησε την αιτούμενη άδεια, 

(β) με βάση το Νόμο 29(1) του 1992 που Οέτει τις προϋποΟέσεις για την πα
ραχώρηση άδειας λειτουργίας τηλεοπτικών σταΟμών, η εταιρεία Ραδιοτη

λεοπτικές Υπηρεσίες ΛΝΤΕΝΝΑ Ρ.Τ. Λτδ. είναι καθαρά Κυπριακή Εται

ρεία, και 

(γ) κατά τη γνώμη μας οι δυσμενείς οικονομικές επιπτώσεις που ενδεχομέ

νως Οα έχει η λειτουργία ιδιωτικών τηλεοπτικών σταθμών στους σταθ

μούς που λειτουργούν ήδη (κρατικούς και ιδιωτικούς) δε δικαιολογούν 

άνευ ετέρου άρνηση άδειας, δεδομένου ότι η έννοια του δημόσιου συμφέ

ροντος νοηματοδοτεΙται από τον ίδιο το νόμο που πρόδηλα επιδιώκει 

την πολυφωνία. " 

Απάντηση ημε(10μηνίας 11 ΆυΥονστου 1993 του Υπουργον Οικονομικών κ. Φαί
δ(10υ Οικονομίδη στην ερώτηση Στ'IΙ' 178, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 1993, του 
Κοινοβουλευτικον Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικον Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη 

Χατζηδημητρίου. 

"Σε απάντηση Οα θέλαμε να αναφέρουμε ότι εδώ και περισσότερο από ένα 

χρόνο το Υπουργείο Οικονομικών μέσω των διπλωματικών αποστολών του Υπουρ

γείου Εξωτερικών προσπαθεί να πετύχει υποστήριξη για ένταξη της Κύπρου στον 

Ο.Ο.Σ.Α. Η γενική εντύπωση από τις επαφές αυτές ewL ότι δεν είναι τώρα η κατάλλη
λη στιγμή για υποβολή της αίτησης της Κύπρου για ένταξη στον ο.Ο.Σ.Α. ως πλήρις 

, 
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μέλος, λόγω βασικά των κανονισμών του Ο.Ο.Σ.Α. οι οποΙοι σε τέτοιες περιπτώσεις 

απαιτούν ομόφωνη έγκριση από τα υπάρχοντα μέλη του. Ειναι δε βέβαιο ότι η Τουρ

κΙα θα καταψηφΙσει την αΙτηση της Κύπρου . 

Σαν προκαταρκτική λύση προς ένα μεταβατικό στάδιο προωθήΟηκε η ιδέα της 

εισδοχής της Κύπρου σε δύο από τις επιτροπές του Ο.Ο.Σ.Α., δηλαδή στην επιτρο

πή Τουρισμού και στην Επιτροπή ΝαυτιλΙας, επειδή δεν εΙναι απόλυτα αναγκαΙο να 

εΙναι μια χώρα μέλος του Ο .Ο.Σ.Α. για να συμμετέχει στις επιτροπές, κυρΙως όταν 

υπάρχουν αμσιβαΙα συμφέροντα από αυτή τη συνεργασΙα. Γι' αυτό και έχουν επιλε

γεΙ οι δύο πιο πάνω επιτροπές όπου η Κύπρος έχει να προσφέρει πολλά και όπου 

οι πιθανότητες επιτυχΙας στις προσπάθειές μας για συμμετοχή φαΙνεται να εΙναι 

κάπως μεγαλύτερες, όπως εξάγεται από τις μέχρι τώρα επαφές των διπλωματικών 

μας αποστολών. (Παρ. δεΙτε Παράρτημα Ι) . Αυτή η προσπάθεια δε σημαΙνει φυσικά 

ότι δε θα εΙναι χωρΙς προβλήματα, γιατΙ το εμπόδιο της τουρκικής αρνησικυρΙας θα 

υπάρχει και σε αυτό το στάδιο. 

Για πληρέστερη ενημέρωσή σας σε ό,ΤΙ αφορά το κλΙμα που επικρατεΙ τώρα 

στους κόλπους του Ο.Ο .Σ.Α. σχετικά με την πιθανότητα διεύρυνσή ς του, επισυνά

πτονται ως Παραρτήματα 2 και 3 αντΙγραφα φωτοτηλεμηνυμάτων ημερομηνΙας 
15 ΑπριλΙου 1993 και 10 ΙουνΙου 1993 από τον Πρέσβη της Κυπριακής ΔημοκρατΙας 
στο ΠαρΙΟι." 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Σεπτεμ~ρίoυ 1993 του Υπουργού Υγείας κ. Μανώλη Χρι
στοφίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 188, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 1993, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ, Γιαννάκη Ομήρσ". 

"1. Στο Τμήμα Εξωτερικών ΙατρεΙων απασχολούνται 11 συνολικά γενικοΙ 
παθολόγοι οι οποΙοι και εξυπηρετούν πλήρως όλες τις ανάγκες του Τμή

ματος αυτού. Για το τμήμα ατυχημάτων και επειγόντων περιστατικών 

έχει ήδη προσληφθεΙ ένας ιατρός. Σχετικά με την τοποθέτηση ενός αναι

σθησιολόγου, το ΥπουργεΙο Yγεlας μελετά τη δυνατότητα δημιουργΙας 

μιας τέτοιας θέσης. 

2. Στο νέο νοσοκομεΙο Λεμεσού προβλέπεται η εγκατάσταση και η 

λει τουργΙα ενός αξονικού τομογράφου ο οποΙος θα εξυπηρετεΙ και τις 

ανάγκες των κατοΙκων της επαρχlας Πάφου. Μέχρι την αποπεράτωση 

της εγκατάστασης του πιο πάνω αξονικού τομογράφου οι κάτοικοι της 

επαρχΙας Πάφου θα συνεχΙσουν να εξυπηρετούνται από δυο ιδιωτικούς 

αξονικούς τομογράφους στη Λεμεσό με τους ιδιοκτήτες των οποΙων το 

ΥπουργεΙο ΥγεΙας έχει συμβληΟει. Τα μη επεΙγοντα περιστατικά Οα 

εξυπηρετούνται από τον αξονικό τομογράφο του Γενικού ΝοσοκομεΙΟυ 

ΛευκωσΙας. 

3. Αναφορικά με την πρόσληψη πρόσθετου νοσηλευτικού προσωπικού, τα 
χειρουργεΙα έχουν ήδη στελεχωΟεΙ με τέσσερεις πρόσθετους νοσηλευτές. 

επιπλέον, η νοσηλευτική κάλυψη στα άλλα τμήματα του ΝοσοκομεΙου 

Πάφου έχει επΙσης ενισχυθεΙ με την πρόσληψη δέκα ακόμα νοσηλευτών. 

Με τη διευθέτηση αυτή θεωρούμε ικανοποιητικό τον αριθμό του 

νοσηλευτικού προσωπικού για κάλυψη των αναγκών του ΝοσοκομεΙου 
Πάφου. 

Το ΥπουργεΙο ΥγεΙας δεν πρoτlθεται να προωΟήσει τη δημιουργΙα Τμήματος 

εντατικής παρακολούθησης." 
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Α"άντηση ημερομηνία. 2 Ιουλίου 1993 του y"oυργoiι Συγχοινωνιών και 'Εργων 
κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 192, ημερομηνία. 17 Μαρτίου 1993, 
του Βουλευτή εκλογική. "εριφέρεια. Λάρνακα. κ. θάσου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το αΙτημα της κοινότητας Οδού για ασφαλτόστρωση του δρόμου 

Οδού - Φαρμακά. σας πληροφορώ ως ακολούθως: 

Ο δρόμος αυτός έχει μήκος 7,5 χλμ. και έχει ήδη κατασκευαστεί παρακαμπτή
ριος του χωριού Φαρμακά μήκους 0,5 χλμ. και βελτιωθεΙ τμήμα μήκους 3,1 χλμ. από 
Φαρμακά προς Οδού. 

Στον ΠρolJπoλoγισμό Αναπτύξεως του 1993 υπάρχει πρόνοια ;1;100.000 για συ

μπλήρωση των μελετών και έναρξη εργασιών βελτίωσης του υπόλοιπου τμήματος 

του δρόμου μήκους 3,9 χλμ. 

Τα κατασκευαστικά σχέδια του δρόμου εκπονούνται από Κυπριακό Οίκο Συμ

βούλων Μηχανικών που αναμένεται να υποβάλει την τελική μελέτη σύντομα. 

Οι προσφορές για κατασκευή του έργου, που υπολογίζεται να στοιχίσει 

;1;600.000 περίπου. αναμένεται να ζητηθούν μέσα στο τελευταΙο τρΙμηνο του 1993, 
νοουμένου ότι θα εγκριθεί ανάλογη πρόνοια στον προυπολογισμό Αναπτύξεως του 

1994 για συνέχιση του έργου. Στόχος του Υπουργείου εΙναι η συμπλήρωση του 
έργου με τις πιστώσεις που Οα εγκριθούν στους ΠρolJπoλoγισμoύς Αναπτύξεως των 

ετών 1994 και 1995." 

Απάντηση ημερομηνία. 1η Σε"τεμj!ρίoυ 1993 του ynoυργoiι Υγεία. κ. Μανώλη 
Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 194, ημερομηνία. 18 Μαρτίου 1993, του Μέ
λου. τη. Βουλή. εκλογική. περιφέρεια. Kερiινεια. κ. Ρήνα. Κατσελλή. 

"Σχετικά με το θέμα της εξωσωματικής γονιμοποΙησης σας πληροφορώ πως το 

θέμα αυτό έχει περιληφθεί στον κατάλογο των θεμάτων θετικής προσέγγισης. μέσα 

στα πλαΙσια του προγραμματισμού του ΥπουργεΙου." 

Α"άντηση ημερομηνία. 31 Aυγoiιστoυ 1993 του ynoυργoiι Οικονομικών κ. Φ. Οι
κονομίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 197, ημερομηνία. 30 Μαρτίου 1993, του Βουλευ
τή εκλογική. "εριφέρεια. Λάρνακα. κ. Ανδρέα Moiισκoυ. 

'Ή Κεντρική Τράπεζα πριν εκδώσει τη σχετική άδεια σύμφωνα με τον περΙ 

Ελέγχου του Συναλλάγματος Νόμο για την εγγραφή μιας υπεράκτιας εταιρείας 

απαιτεΙ τραπεζικές και άλλες συστάσεις για τους μετόχους της από τη χώρα της μό

νιμης διαμονής τους. 

Η άδεια της Κεντρικής Τράπεζας ισχύει νοουμένου ότι τηρούνται οι σχετικοί 

όροι οι οποίοι εμπεριέχονται σ' αυτή όπως: 

(α) η διεξαγωγή όλων των συναλλαγών και εργασιών της υπεράκτιας 

εταιρείας εκτός Κύπρου με εξαίρεση αυτές που έχουν άμεση σχέση με τη 

διοίκησή της, 

(β) η πληρωμή όλων των εξόδων της στην Κύπρο σε κυπριακές λίρες που 

προήλΟαν από την εισαγωγή ξένου συναλλάγματος. 

(γ) η υποβολή στην Κεντρική Τράπεζα ετήσιων λογαριασμών ελεγμένων από 

Κύπριους ελεγκτές που να πιστοποιούν ότι δεν περιήλθε στην αντίληψή 
τους οποιαδήποτε παράβαση των όρων της άδειας της Κεντρικής 

Τράπεζας. 

Α ν η Κεντρική Τράπεζα ανακαλύψει οποιαδήποτε παράβαση των όρων της 

άδειάς της. τότε καλεί την υπεράκτια εταιρεία να συμμορφωθεί ή να δώσει ικανοποιητικές 
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εξηγήσεις. Αν δεν το πράξει εντός της τακτής προΟεσμίας, τότε η Κεντρική τράπεζα απο

σύρει την άδεια της εταιρείας, πράγμα που οδηγεί στη διαγραφή της σύμφωνα με τον 

περί Εταιρειών Νόμο. 

Εκτός από το Νόμο για τον έλεγχο του συναλλάγματος που εφαρμόζει η Κε

ντρική Τράπεζα, ισχύουν όπως για τις ντόπιες έτσι και για τις υπεράκτιες εταιρείες 

όλοι οι Νόμοι της Κυπριακής Δημοκρατίας οι οποίοι εφαρμόζονται και από τις 

άλλες αρμόδιες υπηρεσίες." 

Απά"ηση ημειιομηνία; 4 Α"γούστο" 1993 το" γπο"ιιγού Εξωτειιικών κ. Αλέκο" 
Μιχαηλίδη στην ειιώτηση ΣΤ'Β' 199, ημειιομηνία; 30 Μαιιτίο" 1993, το" Βο,,
λε"τή εκλογική; πειιιφέιιειας; Λεμεσού κ. 'Λριστο" Χ""σοστόμο". 

"Το Υπουργείο Εξωτερικών μετά από έρευνα που έκανε είναι σε θέση να διαβε

βαιώσει το Σώμα ότι ο κ. Δημήτρης Κωμοδρόμος, Σύμβουλος Τύπου της Πρεσβείας 

της Δημοκρατίας στις Βρυξέλλες δεν προέβει ποτέ σε τέτοιου είδους δηλώσεις, όπως 

αυτές που έχουν δημοσιευτεί στην εφημερίδα ΈλευΟεροτυπία' στις 24 Μαρτίου 1993. 
Σαφώς πρόκειται για κατηγορίες ανυπόστατες που σε καμιά περίπτωση δεν συμβι

βάζονται τέτοιες θέσεις με το χαρακτήρα του κ. Κωμοδρόμου και το λειτούργημα 

που ασκεί με μεγάλη συνέπεια. 

Αναλυτικά, τα γεγονότα έχουν ως εξής:-

1. Μέσα στα πλαίσια συνεχούς ενημέρωσης του τύπου και άλλων μέσων 
μαζικής επικοινωνίας, ο ΑκόλουΟος Τύπου κ. Δ. Κωμοδρόμος είχε 

συνάντηση με το δημοσιογράφο της Βελγικής εφημερίδας 'Le Peuplc" k. 
Laurcnt DΆιtοe, τον οποίο ενημέρωσε για τις τελευταίες εξελίξεις όσον 
αφορά την αίτηση της Κύπρου για ένταξη στην κοινότητα. Αναπόφευκτα, 

βεβαlως, η συνομιλία κάλυψε και το κυπριακό. 

2. Η εφημερίδα 'Le ΡουρΙο' στις 24.2.93 παρουσίασε, κακώς, την ως άνω 
ενημέρωση υπό μορ!p1j συνέντευξης. (ΙΌ δημοσίευμα επισυνάπτεται). 

3. Ο κ. Δ. Κωμοδρόμος διαπίστωσε ότι, στο δημοσίευμα, η αναφορά στην 
τουρκική εισβολή δεν απέδιδε τη θέση που ο ίδιος εξέφρασε στο 

δημοσιογράφο κ. Laurent DΆlιοe, γι'αυτό έστειλε αμέσως διορθωτική 
επιστολή, που δημοσιεύτηκε την επομένη και έθετε τα πράγματα στη θέση 

τους. 

4. Στην επιστολή του ο κ. Δ. Κωμοδρόμος εξηγεί ότι το τι πράγματι είπε 

στο δημοσιογράφο που αφορά τους τουρκικούς ισχυρισμούς, οι οποίοι 

δικαιολογούν τη στρατιωτική επέμβαση στην Κύπρο το 1974, ήταν: 'αυτή 
η επέμβαση μπορεί να δικαιολογείται (από τουρκικής πλευράς) στα 

μάτια της διεΟνούς κοινότητας (και εδώ χρησιμοποιείται ως χρόνος Ο 

γαλλικός χρόνος condilionnel, ο οποίος είναι υποθετική έγκλιση και 

υποδηλεί αμφισβήτηση) ως επιδιώκουσα την επαναφορά της 

συνταγματικής τάξης στην Κύπρο. Τα γεγονότα όμως', υπογράμμισε ο κ. 

Δ. Κωμοδρόμος, αποδεικνύουν ότι η τουρκική αυτή πράξη δεν ήταν 

τίποτε άλλο από ένα βίαιο κτύπημα εναντίον αυτής ταύτης της υπάρξεως 

της Κυπριακής Δημοκρατίσς. Πρόκειται δηλαδή για μια στρατιωτική 

εισβολή που επέφερε την κατοχή μεγάλου τμήματος της Κύπρου από τον 

τουρκικό στρατό'. 

5. Στις 24.3.93 παρουσιάστηκε σΤον κυπριακό τύπο (εφημερίδα 
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Ελευθεροτυπία) επιστολή από κάποιο κ. Αντώνη Κέρισκο (Έλληνα 

κάτοικο Βελγίου) ο οποίος παραΟέτοντας επιλεκτικά και ξεκομμένα 

αποσπάσματα του δημοσιεύματος της 'Le Peuple' και παραποιώντας το 
περιεχόμενο κατηγορούσε τον κ. Δ . Κωμοδρόμο ότι: 

(α) Δικαιολογούσε την τουρκική εισβολή. 

(β) Απαρνιόταν ουσιαστικά την ελληνικότητα των Κυπρίων. 

6. Όσον αφορά την πρώτη κατηγορΙα του κ. Κέρισκου, λαμβάνοντας υπόψη 

το περιεχόμενο της επιστολής του κ. Δ. Κωμοδρόμου που αναφέρεται 

στη παράγραφο 4, κρΙνουμε ότι αυτή εΙναι τελεΙως αδικαιολόγητη . Διε

ρωτούμαστε πώς μπορεΙ κανείς να καταλήξει στο συμπέρασμα του κ. Κέ

ρισκσυ ότι τα λεγόμενα του κ. Δ . Κωμοδρόμου δικαιολογούν την τουρκική 

εισβολή. Διερωτούμαστε επΙσης γιατί ο κ. Κέρισκος δεν παρέθεσε ολό

κληρο το κεΙμενο της επιστολής του κ. Δ . Κωμοδρόμου (στη δική του επι

στολή προς την ΈλευΟεροτυπία') αλλά απλώς αυτή επαναλαμβάνει 'απα

ράδεκτα πράγματα'. 11 παράλειψη αυτή δεν τιμά τον επιστολογράφο ! 

7. Όσον αφορά τη δεύτερη κατηγορΙα, σχετικά με την απάρνηση της 

ελληνικότητας των Κυπρίων ας αναλύσουμε τι ακριβώς ανέφερε ο κ . 

Κωμοδρόμος. Σε πρόκληση του δημοσιογράφου κ. Laurent DΆΙtoe ότι 
κατά το 1960 υπήρχε μεγάλος αριΟμός ελληνοκυπρΙων που υποστήριζαν 
την ένωση με την Ελλάδα και ποια είναι η σημερινή κατάσταση ο κ. Δ. 

Κωμοδρόμος σύμφωνα με το δημοσίευμα είπε τα εξής: 

ΊΙΥ a υη courant qui les chΥΡήοιes grecs [οηΙ parτies d'une nalion grec; 
mais ίl exisle υη Elat chΥΡήοιe indep enlanl et personne ne veul renverser 
les choses'. Κατά τη γνώμη μας, η μόνη ερμηνεία των ανωτέρω εΙ ναι ότι 
'το ρεύμα σκέψης που επικρατεί σήμερα είναι ότι οι ελληνοκύπριοι 

αποτελούν μέρος του ελληνικού έΟνούς αλλά υπάρχει ένα ανεξάρτητο 

κυπριακό κράτος και κανεΙς δεν Οέλει να ανατρέψει αυτή την κατάσταση 

πραγμάτων'. Πώς αυτή η θέση μπορεί να εξηγηΟεΙ ως απάρνηση της 

ελληνικότητας των Κυπρίων; 

Άρα, το επικρατούν ρεύμα, δηλαδή η συντριπτική πλειοψηφία, πιστεύει στην 

ελληνικότητα των ΚυπρΙων και στη διατήρηση συνάμα του ανεξάρτητου κυπριακού 

κράτους. Δεν είναι αυτή η επίσημη Οέση μας; Πολύ φοβούμαστε ότι ο επιστολογρά

φος είτε προέβει σε κακή μετάφραση, εΙτε παρερμήνευσε κακοβούλως τα λεχθέντα 

από τον κ. Κωμοδρόμο, αν, όπως ισχυρίζεται ο επιστολογράφος, υποΟετικά, τα λε

χθέντα υπό του κ. Δ. Κωμοδρόμου μπορούσαν να ερμηνευΟούν πως μόνο ένα ρεύμα 

(τάση) Ελληνοκυπρίων πιστεύει ότι ανήκει στο ελληνLκό έθνος μόνο ένα ρεύμα ΠL

otEύEL επΙσης στη δLατήρηση του κυΠΡLακού κράτους. (Η δήλωση του κ. Δ. Κωμο

δρόμου αποτελείται από δυο προτάσεLς άμεσα συνδεδεμένες μεταξύ τους με το σύν

δεσμο 'mais' 'αλλά', και πρέπει να διαβάζονταL μαζί). Δεν νομίζουμε όΤL θα μπορούσε 
να δοθεΙ μLα τέτοια ερμηνεία, γLατΙ απλώς δεν tXEL νόημα . 

Ενόψει των ανωτέρω πιστεύουμε ότι εΙναL τελείως άδLκες xaL αστήρικτες OL 
κατηγορΙες εναντΙον του κ. Δ. Κωμοδρόμου xaL βασΙζονται σε αυΟαίρετες ερμηνείες 
κεLμένων xaL μάλιστα εκτός πλαLσΙου. 

Η δραστηριότητα του κ. Κωμοδρόμου στην προώΟηση των εθνLκών Οεμάτων 

της χώρας μας xaL οι άΡLστες σχέσεLς του με τους εκπροσώπους του τύπου -έλληνες 
xaL ξένους- δεν μπορούν αντLκειμενLκά να αμφLσβητηΟούν από κανένα. ΠLστεύουμε, 



50 

τέλος, όΤL tttOLOU ε!.δους κατηγορίες εναντίον του κ. Κωμοδρόμου, ενός καταξLωμέ
νου επαγγελματία, δεν εξυπηρετούν σε καμLά περΙΠτωση τη γενLκότερη προσπάΟαα 

προβολής του εΟνLκού μας θέματος, Lδωίτερα σε μω καΟορωΤLκή περίοδο όπως η 

σημεΡLνή. 

Υπογραμμίζουμε δε, όΤL δεν συντρέχεL κανένας απολύτως λόγος που να δLκαL
ολογεί τη λήψη μέτρων εναντίον του κ. Δ. Κωμοδρόμου xaL ΠUJτεύουμε όΤL μετά που 
θα τεθούν υπόψη του tvtLμou Βουλευτή κ. ΆΡLστου Χρυσοστόμου τα ανωτέρω, τότε 

δεν θα EΠLμELVEL σΤLς θέσεLς που εκφράζεL με την ερώτησή του στη Βουλή των AvtL
προσώπων." 

Απάντηση ημΕιιομηνία; 22 lουλίου 1993 τη; YπoυIIγotί Παιδεία; κ. Κλαίιιη; ΑΥγε
λί60υ στην Ειιώτηση 1.1'Β' 201, ημειιομηνία; 31 Μαιιτίου 1993, του Βουλευτή 
εκλογική; πειιιφέιιεια; Πάφου κ. Γιαννάκη ΟμήQOυ. 

"Το Υπουργείο ΠαLδείας ανταποκρινόμενο σε σχεΤLκό αίτημα της ΠολLΤLσΤL
κής Κίνησης Γεροσκήπου, επιχορήγησε πρόσφατα την ίδρυση ΠολLΤLσΤLκού Κέντρου 

με ποσό t2.000. EπLΠρόσOετα OL ΠολLτωΤLκές Υπηρεσίες του Υπουργείου παραχώ
ρησαν μεγάλο αρωμό βLβλίων YLD τη δημLOυργία βLβλωθήκης. 

ΕνόψεL των πω πάνω, εάν προκύπτεL η ανάγκη YLD ίδρυση νέου ΠολLτωΤLκού 
Κέντρου γω ΤLς ανάγκες της κωνότητας, το όλο Οέμα Οα πρέπεL να εξεταστεί σε 

ΚΟLνή σύσκεψη των ενδLαφερομένων με ΤLς ΠολLΤLσΤLκές xaL ΤεχνLκές Υπηρεσίες του 
Υπουργείου ΠαLδείας." 

Απάντηση ημειιομηνία; 12 lουλίου 1993 του Υπουιιγού Εσωτειιικών κ. Ντίνου Μι
χαηλίδη στην ειιώτηση ΣΤ'Β' 204, ημειιομηνία; 2 Απιιιλίου 1993, του Βουλευτή 
εκλογική; πειιιφέιιεια; Λεμεσού κ. Γιαννάκη Αγαπίου. 

"ΣχεΤLκά με την παραχώρηση πολεοδομLκής άδειας σε πεΡLΠτώσεLς που ένα τε

μάχω εφάπτεταL σε μη εγγεγραμμένο δρόμο, σας πληροφορώ τα ακόλουΟα: 

Το πρόβλημα tlvaL πολύ γνωστό και οφείλεταL κυρίως στην αδυναμία του Τμή
ματος Κ τηματολογί.ου xaL Χωρομετρίας να ανταπΟΚΡLθεί έγκαLρα σΤLς MOL τήσεις 
πολλών ΚΟLνοτητων γω την εγγραφή αγροτικών xaL άλλων δρόμων. 

Το Υπουργείο Εσωτερικών ασχολείταL ενταΤLκά με το Οέμα με στόχο να EΠLtV

XEL επίλυση του σοβαρού αυτού προβλήματος xaL ανάμεσα σ' άλλα προωθεί xaL τρο
ποποίηση του περί Αναγκαστικής ΑπαλλΟΤΡLώσεως Νόμου, ώστε να απλΟΠΟLηθεί η 

δLαδικασία εγγραφής των αγροηκών δρόμων στα Μητρώα του Τμήματος Κτηματο

λογίου xaL Χωρομετρίας. 

Ελπίζουμε να έχουμε σύντομα εξελίξεις." 

Απάντηση ημειιομηνίας 18 Αυγούστου 1993 του Υπουιιγού Συγκοινωνιών και 
'Ειιγων κ. Α. Αδαμίδη στην ειιώτηση ΣΓΒ' 207, ημειιομηνίας 5 Λπιιιλίου 1993, 
του Βουλευτή εκλογικής πειιιφέιιειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήιιου. 

"ΣχεΤLκά με τη συντήρηση xaL βελτίωση του παρακαμπτήρωυ δρόμου από την 
Πόλη Χρυσοχούς προς το Γουδί σας πληροφορώ όη ο κύρως δρόμος Πάφου

Πόλεως tXEL πρόσφατα συντηρηθεί ολόκληρος συμπεΡLλαμβανομένου xaL του παρα
καμπτήΡLOυ μεταξύ Πόλεως XOL Γουδίου XOL βρίσκεταL σε καλή κατάσταση." 

Απάντηση ημειιομηνίας 9 Αυγούστου 1993 του γπουιιγού Γεωιιγίας και Φυσι"ών 
Πόρων ... Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση ΣΤ 'Β , 209, ημερομηνία; 5 Απιιιλίου 
1993, του Βουλευτή ε .. λογικής περιφέιιειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήιιου. 

"Όλη η κατάλληλη γη για άρδευση σΤLς ΚΟLνότητες Γουδί, ΣκούλλL xaL Χόλη 
που βρίσκεταL υψομεΤΡLκά χαμηλότερα από ΤLς υδατοδεξαμενές του αρδευΤLκού 
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έργου Χρυσοχούς και μπορεί να αρδευΟεί με βαρύτητα, είναι ήδη ενταγμένη στην πε

ριοχή άρδευσης του έργου και αρδεύεται ή μπορεί να αρδευΟεί απ' αυτό. Η έκταση 

της γης αυτής ανέρχεται στα 2620 δεκάρια (1965 σκάλες περίπου) και από αυτή μόνο 
τα 1396 δεκάρια (1050 σκάλες) αξιοποιήΟηκαν μέχρι τώρα. 

Για την άρδευση πρόσΟετης γης στις προαναφερόμενες τρεις κοινότητες θα 

χρειαστεί άντληση, που δεν προβλέπεται από το αρδευτικό έργο Χρυσοχούς. Εξάλ

λου, λαμβανομένου υπόψη ότι μεγάλη έκταση γης στις τρεις κοινότητες, που είναι 

ήδη ενταγμένη στο έργο, εξακολουθεί να παραμένει αναξιοποίητη, και δεδομένου 

του πολύ μικρού αριθμού κατοίκων (258 άτομα) που διαμένουν στις τρεις κοινότη
τες, δεν δικαιολογείται, προς το παρόν τουλάχιστο, αύξηση της αρδευόμενης γης 

στις τρεις κοινότητες." 

Απάντηση ημερομηνία. 8 ΣεπτεμΡρίο" 1993 το" γπουΡΥον ΣυΥχοινωνιών χαι 
'ΕΡΥων χ, Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤ'Π' 211, ημερομηνία. 8 Απριλίο" 
1993, το" Βο"λευτή εχλΟΥιχή. περιφέρεια. Αάρναχα. χ, Οδυσσέα Δημητρίο", 

"Σχετικά με την παρατηρούμενη έλλειψη τηλεφωνικών γραμμών στη Λάρνακα, 

σας πληροφορώ τα ακόλουΟα: 

(α) 11 Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου μέσα στα πλαίσια των δυνατοτήτων 
της προγραμματίζει και επεκτείνει το τηλεφωνικό της δίκτυο λαμβάνο

ντας υπόψη τη ζήτηση της κάΟε περιοχής καΟώς και άλλους τεχνικούς 

παράγοντες για την εγκατάσταση του δικτύου της. Σ' ότι αφορά την 

επαρχία Λάρνακας μέχρι τον Απρίλιο του 1993 ο αριθμός των αναμενό
ντων συνδρομητών ήταν 1.518 για την αστική περιοχή και 846 για την 
αγροτική περιοχή, ενώ στο τέλος Μαίου ο αριθμός των αναμενόντων 

συνδρομητών ήταν 1.460 και 847 αντίστοιχα. Εξάλλου, στις 6.5.93 λει
τούργησε στην περιοχή Ορόκλινης νέο τηλεφωνικό κέντρο το οποίο εξυ

πηρετεί την περιοχή του δρόμου Λάρνακας-Δεκέλειας, μέρος της Ορόκλι

νης και το χωριό Πύλα. 

(β) Επιπρόσθετα στην περιοχή της επαρχίας Λάρνακας ευρίσκονται σε εξέλι

ξη αρκετά σναπτυξιακά έργα μεταξύ των οποίων και η άμεση εγκατάστα

ση ειδικών μηχανημάτων τα οποία αυξάνουν τη δυνατότητα σύνδεσης 

, νέων συνδρομητών χωρίς να επιβάλλεται να γίνουν προς το παρόν του

λάχιστον έργα εγκατάστασης καλωδίων που απαιτούν μεγάλα κονδύλια. 

Τέτοια μηχανήματα που θα ικανοποιήσουν τις άμεσες ανάγκες σε γραμ

μές προγραμματίζεται να εγκατασταΟούν στις περιοχές Περβολιών, Δρο

μολαξιάς και Πύλας. 

(γ) Τα πιο πάνω σε συνδυασμό με τα έργα ανάπτυξης που θα εκτελεστούν 

μέχρι το τέλος του 1993 Οα βελτιώσουν σημαντικά τις δυνατότητες του 
δικτύου και έτσι ο αριθμός των αι τητών σε αναμονή θα μειωθεί αισθητά. 

Με βάση το πρόγραμμα για το 1993 αναμένεται ότι η καθαρή αύξηση των 
συνδέσεων για την επαρχία Λάρνακας Οα είναι γύρω στις 4.000 σε σχέση 
με την καθαρή αύξηση του 1992, που ήταν 3.282. 

Η ταυτάριΟμη επιστολή μου με ημερομηνία 22.6.93 σχετικά με την ερώτηση με 
αρ. ΣΤ'Π' 81 και ημερομηνία 15.10.92 που υποβλήΟηκε από το Βουλευτή κ. Ανδρέα 
Μούσκο είναι επίσης σχετική." 
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Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιουλίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 'Εργων 
κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 212, ημερομηνίας 8 Απριλίου 1993, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου. 

"Σχετικά με τα προβλήματα που αντιμετωπίζονται με την Υπηρεσία Κινητής 

Τηλεφωνίας (παγκύπρια κάλυψη και παρακολούΟηση των τηλεφωνημάτων). σας 

πληροφορώ ως ακολούθως: 

(α) Σήμερα επιτυγχάνεται 90% κάλυψη των ελεύθερων περωχών της Κύ
πρου. Πρωταρχικός βέβαια στόχος της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 

είναι η πλήρης κάλυψη όλων των κατοικημένων περωχών και των αυτο

κινητόδρομων. 

(β) Το σημερινό σύστημα της Υπηρεσίας Κινητής Τηλεφωνίας είναι αναλογι

κό και ως εκ τούτου δεν εξασφαλίζεται απόλυτα το απόρρητο των συν

διαλέξεων. Ελπίζεται ότι τούτο θα εξασφαλισΟεί με την υωΟέτηση του 

ψηφιακού συστήματος που θα λειτουργήσει στην Κύπρο στις αρχές του 

1995." 
Απάντηση ημιρομηνί.ας 14 Ιοvλίοu 1993 του Υπουργού Εσωτερικών Χ. Ντίνου Μι· 

χαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 214, ημεl)ομηνίας 20 Απl)ιλίου 1993, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

"Σχετικά με τη μη κάλυψη από το ΡΙΚ της εκδήλωσης που έγινε στη Λευκωσία 

προς τιμή των εκδόσεων Χρ. Ανδρέου και των συνεργατών τους με την ευκαιρία της 

ολοκλήρωσης του έργου 'Πεθαίνοντας για την ΕλευΟερία' που αναφέρεται στη ζωή 

και τη θυσία των απαγχονισθέντων ηρώων του Αγώνα της ΕΟΚΑ, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα : 

Όπως με πληροφορεί ο Αν. Γενικός Διευθυντής του Ιδρύματος. η μη κάλυψη 

του γεγονότος δεν οφείλεται καΟόλου σε παραγνώριση του έργου και της αξίας του, 

αλλά σε δημοσιογραφική αξωλόγηση των γεγονότων της ημέρας σε συνάρτηση και 

με τα διαθέσιμα συνεργεία . 

Απόδειξη της εκτίμησης του ΡΙΚ προς το έργο 'ΠεΟαίνοντας για την Ελευθε

ρία' αποτελούν και τα ακόλουΟα: 

(α) Στο Τηλεοπτικό Δελτίο Ειδήσεων στις 14.6.92, μεταδόθηκε ρεπορτάζ 
διάρκειας τριών λεπτών για την έκδοση του βιβλίου του Χρ. Ανδρέου 

που αφορούσε τον Ευαγόρα Παλληκαρίδη. Για την ετοιμασία του ρεπορ-

τάζ έγιναν κινηματογραφήσεις επί δύο ημέρες στην Πάφο. ' 

(β) Στο Τηλεοπτικό Δελτίο Ειδήσεων στις 22.9.92, μεταδόθηκε ρεπορτάζ 

τριών λεπτών για τη συμπλήρωση 36 χρόνων από το θάνατο του Στέλωυ 
Μαυρομμάτη και με την ευκαιρία της ολοκλήρωσης του πέμπτου τόμου 

του έργου 'Πεθαίνοντας για την ΕλευΟερία'. 

(γ) Η τηλεοπτική εκπομπή STUDIO 1 που μεταδόΟηκε στις 31.3.93, φιλοξέ
νησε συνέντευξη του κ. Χρ . Ανδρέου στην ΑΟηνά Βιολάρη για το έργο 

του 'Πεθαίνοντας για την ΕλευΟερία' διάρκειας έξι συνολικά λεπτών. 

(δ) Ο κ. Ανδρέου φιλοξενήθηκε επίσης σε ενημερωτικές εκπομπές του ραδιο

φώνου και είχε την ευκαιρία να μιλήσει και να προβάλει το έργο του. 

Εν πάση περιπτώσει έχω υποδείξει στο Ίδρυμα ότι κατά τη δημοσιογραφική 

αξιολόγηση γεγονότων πρέπει να δίνεται ιδιαίτερη βαρύτητα σε θέματα που αγγί

ζουν τις ευαισΟησίες του κοινού για τους αγώνες υπέρ της πατρίδας μας." 
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Απάντηση ημερομ,ινίας 22 Ιουλίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 'Εργων 
κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 217, ημερομηνίας 21 Απριλίου 1993, 
του Βουλευτή ιχλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σας πληροφορώ ότι τα τεχνικά εμπόδια που καΟυστερούσαν την εγκατάσταση 

νέων τηλεφώνων στην κοινότητα Αμαργέτης προβλέπεται να υπερπηδηθούν σύντο

μα, οπότε και θα αρχίσει η εγκατάστασή τους." 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 1993 του Υπουργού ΓεωQγίας και Φυσικών 
πόρων κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 218, ημερομηνίας 21 Απριλίου 
1993, του Βουλευτή εκλογικής "εριφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"(α) Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων άρχισε και θα συνεχίσει μέχρι τον 

προσεχή Σεπτέμβριο να παρακολουθεί τη συμπεριφορά της πηγής 

Τσολόνη" που υδροδοτεί την κοινότητα Γαλαταριάς για διακρίβωση 

τυχόν απωλειών νερού και εκτέλεση των αναγκαίων βελτιωτικών έργων. 

(β) Τον περασμένο μήνα η πηγή αυτή απέδιδε χωρίς απώλειες γύρω στα 

18 Κ.μ. νερού την ημέρα και με βάση τον πληΟυσμό της κοινότητας. που 
ανέρχεται στους 80 κατοίκους, αναλογούσαν γύρω στα 200 λίτρα κατά 
κεφαλή. ποσότητα που υπερβαίνει κατά πολύ τα 138 λίτρα κατά κεφαλή 
που θεωρούνται ικανοποιητικά. 

Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω σε περιόδους αιχμής. και εφόσον παρίσταται 

ανάγκη. η κοινοτική υδατοπρομήΟεια Γαλαταριάς ενισχύεται από την πηγή του τοπι

κού αρδευτικού τμήματος." 

Α"άντηση ημερομηνίας 17 Σεπτεμj!ρίoυ 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 219, ημερομηνίας 21 Απριλίου 1993, του Βου
λευτή εκλογικής "εριφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

''Αναφορικά με αίτημα της κοινότητας Γαλαταριάς για αναΟεώρηση της συμμε

τοχής των κατοίκων στο αρδευτικό έργο Σαλαμιούς σας πληροφορώ τα ακόλουΟα: 

Από σχετική εξέταση του Οέματος διεφάνη ότι αίτημα της Χωρι τικής Αρχής 

Γαλαταριάς είναι όπως οι γαιοκτήμονες του χωριού που είναι μέλη του Αρδευτικού 

Τμήματος της κοινότητας Σαλαμιούς λειτουργούν ως αυτόνομη μονάδα μέσα στο 

Αρδευτικό Τμήμα. Το αίτημα αυτό δεν μπορεί να αντικριστεί Οετικά, επειδή αντίκει

ται στις πρόνοιες της σχετικής νομοΟοοίας που προβλέπει ότι ένα Αρδευτικό Τμήμα 

υφίσταται και λειτουργεί ως μια ενιαία οντότητα. Αν οι γαιοκτήμονες κάτοικοι Γα

λαταριάς που είναι μέλη του Αρδευτικού Τμήματος Σαλαμιούς ενδιαφέρονται για 

συμμετοχή στη διαχείριση των υποΟέσεων του Αρδευτικού Τμήματος. θα πρέπει να 

παρευρίσκονται και υποβάλλουν υποψηφιότητα στις συνελεύσεις που γίνονται κάθε 

τρία χρόνια για την εκλογή Αρδευτικής Επιτροπής. Σημειώνεται ότι η επόμενη συνέ

λευση γαιοκτημόνων για την εκλογή νέας Αρδευτικής Επιτροπής θα γίνει κατά τον 

προσεχή Οκτώβριο. 

Αναφέρεται πληροφοριακά ότι στο Αρδευτικό Τμήμα Σαλαμιούς με βάση τις 

καταστάσεις ιδιοκτησίας που ετοίμασε το Επαρχιακό Κτηματολόγιο, περιλαμβάνο

νται 29.56 εκτάρια γης (περίπου 221 σκάλες), από τα οποία 25.41 εκτάρια (περίπου 
190 σκάλες) βρίσκονται μέσα στην Περιοχή Βελτιώσεως Σαλαμιούς και 4.15 εκτάρια 
(περίπου 31 σκάλες) μέσα στη Χωριτική Περιοχή Γαλαταριάς (17 σκάλες Ε/Κ ιδιο
κτησίας και 14 σκάλες ΤΙΚ ιδιοκτησίας)". 
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Απάντηση ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 1993 του Υπουργο\ι Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 222, ημερομηνίας 21 Απριλίου 1993, του Βου
λευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. rιαννάκη ΟμήQOυ. 

"Αναφορικά με τη συμπλήρωση του έργου υδατοπρομήθειας για ενίσχυση της 

υδατοπρομήθειας Γαλαταριάς σας πληροφορώ τα ακόλουΟα: 

Το 1991 ετοιμάστηκε σχέδιο που διαλαμβάνει την ανέγεροη αντλιοστασίου για 
τη μεταφορά του νερού της πηγής "Βρύση" για παροχή συμπληρωματικής υδατοπρο

μήΟειας στην κοινότητα Γαλαταριάς έναντι δαπάνης ί21.000. 

Επειδή η εκτέλεση του έργου Οα καΟυστερούσε λόγω αδυναμίας εξασφάλισης 
πιστώσεων, αποφασίστηκε και εκτελέστηκε μέρος του σχεδίου έναντι δαπάνης 

ί7.000 με δάνειο που εξασφάλισε η Επιτροπή γδατοπρομήΟειας από την τοπική Συ
νεργατική Πιστωτική Εταιρεία. Με την εκτέλεση της εργασίας αυτής αντιμετωπίστη
κε προσωρινά και σε ικανοποιητικό βαΟμό το πρόβλημα λειΨυδρίας το οποΙΟ οφεί

λεται στην ανομβρία. Το έργο, οι εργασίες του οποΙΟυ βρίσκονται στο τελικό στάδιό 
τους, αναμένεται να συμπληρωΟεί μέσα στον τρέχοντα μήνα". 

Απάντηση ημερομηνία; 13 Αυγούστου 1993 τον Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντί.νου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 224, ημερομηνίας 21 Απριλίου 1993, του Βου
λευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη ΟμήQOυ. 

"Σχετικά με το χρόνο που Οα διατεΟούν οι αναγκαίες πιστώσεις στην κοινότη
τα Γαλαταριάς για την ανέγεροη κοιμητηρίου σας πληροφορώ ότι παρόλο που δόΟη

κε υπόσχεση για παροχή κυβερνητικής βοήθειας στην κοινότητα, το ποσό της οποίας 

θα ανερχόταν στα 4/5 της ολικής δαπάνης για την εκτέλεση του έργου, εντούτοις το 
αίτημα δεν μπορεί στο παρόν στάδιο να ικανοποιηθεί, γιατί τα σχετικά κονδύλια 

που περιέλαβε η κυβέρνηση σΤον Πρo\Jπoλoγισμό Αναπτύξεως του 1993, τα οποία 
Οα χρησιμοποιούνταν για τον πιο πάνω σκοπό, δεν εγκρίθηκαν από τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων. 

Εντούτοις η πιο πάνω υπόσχεση Οα μπορεί να υλοποιηΟεί, όταν Οα παραχωρη

θούν πιστώσεις από το κονδύλι 'Ορεινά και Άλλα Χωριά' είτε κατά το 1993 είτε 
κατά το 1994". 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουνίου 1993 του Υπουργο\ι Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 225, ημερομηνίας 21 Απριλίου 1993, 
του Βουλευτή .κλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου, 

"Σχετικά με την ευΟυγράμμιση του δρόμου που οδηγεί στην κοινότητα Γαλατα

ριάς από τον κύριο δρόμο προς την Παναγιά, σας πληροφορώ ως ακολούθως: 

(α) Η βελτίωση του πιο πάνω δρόμου δεν εντάσσεται, προς το παρόν, στα 

προγράμματα του Τμήματος Δημοσίων Έργων λόγω άλλων προτεραιοτή
των. 

(β) Ωστόσο προωθείται η βελτίωση του κύριου δρόμου προς την Παναγιά, ο 

οποίος θα εξυπηρετήσει σε μεγάλο βαΟμό και την κοινότητα Γαλαταριάς 

που απέχει μόνο 1 χλμ. από τον κύριο δρόμο." 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουνίου 1993 του Υπουργο\ι Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤ 'Β , 228, ημερομηνίας 21 Απριλίου 1993, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με αίτημα των κοινοτήτων Κοιλίνειας και Γαλαταριάς για ευΟυγράμ

μιση του δρόμου που τις συνδέει, σας πληροφορώ ως ακολούθως: 

(α) Η βελτίωση του πιο πάνω δρόμου δεν εντάσσεται, προς το παρόν, στα προ

γράμματα του Τμήματος Δημοσίων Έργων λόγω άλλων προτεραιοτήτων. 
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(β) Ωστόσο προωθείται η βελτίωση του κύριου δρόμου Αξύλου-Αμαργέτης

Πενταλιάς-Χρυσορογιάτισσας, η οποία Οα εξυπηρετήσει, μεταξύ άλλων, 

και τις δύο αυτές κοινότητες διευκολύνοντας την πρόσβασή τους προς 

την Πάφο και την Παναγιά." 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Σεπτεμllρίoυ 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 229, ημερομηνίας 21 Απριλίου 1993, του Βου
λευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Αναφορικά με υφιστάμενο σχέδιο για άρδευση και ύδρευση της κοινότητας 

Κοιλίνιας σας πληροφορώ τα ακόλουΟα: 

Για την ενίσχυση της υδατοπρομήθειας της περιοχής Κοιλίνιας, που εκτός από 

την Κοιλίνια περιλαμβάνει και την ύδρευση των χωριών Στατός/' Αγιος Φώτιος, Πε

νταλιά, Αγ. Μαρίνα (Κελ.), Ελεδιώ, Αξύλου και Παναγιά, θα αξιοποιηθούν δύο επι

τυχείς γεωτρήσεις που βρίσκονται στην περιοχή του ποταμού των Πρετσιών. Το κό

στος του έργου υπoλoγlζεται να είναι της τάξης των J::370.000 και θα εκτελεστεί 
κατά φάσεις . Στο φετινό προυπολογισμό Αναπτύξεως περιλαμβάνεται πρόνοια 

J::150.000 για την εκτέλεση της Α' Φάσης του έργου που ήδη άρχισε. 

Αναφορικά με τη διάθεση νερού για αρδευτικούς σκοπούς μελετάται σχέδιο 

για τη χρησιμοποίηση μέρους του νερού των δύο γεωτρήσεων που θα είναι διαθέσι

μο μετά την ικανοποίηση των υδρευτικών αναγκών των προαναφερόμενων κοινοτή

των για την άρδευση υφιστάμενων φυτειών. Οι μελέτες αναμένεται να ολοκληρω

θούν πριν το τέλος του 1993". 

Απάντηση ημερομηνίας 2S Ιουνίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤ 'Β , 230, ημερομηνίας 21 Απριλίου 1993, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

θως: 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Κοιλίνειας, σας πληροφορώ ως ακολού-

(α) Ο πιο πάνω δρόμος συντηρείται κάθε χρόνο στα πλαίσια της συνήθους 

συντήρησης που γίνεται για όλο το οδικό δίκτυο που βρίσκεται στη 

δικαιοδοσία του Τμήματος Δημοσίων Έργων. 

ΊΙδη βρίσκεται στην περιοχή συνεργείο της συντήρησης και θα προβεί 

στις αναγκαίες διορθωτικές εργασίες εντός των ημερών. 

(β) Όσον αφορά την επάλειψη του δρόμου με πρέμιξ, κάθε χρόνο γίνεται 

επισκόπηση και αξιολόγηση όλων των δρόμων και καταρτίζεται σχετικό 

πρόγραμμα με βάση τις προτεραιότητες που προκύπτουν και τις 

διαθέσιμες πιστώσεις. Ο εν λόγω δρόμος δεν περιλαμβάνεται στο 

πρόγραμμα του 1993." 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιουνίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤ 'Β , 231, ημερομηνίας 21 Απριλίου 1993, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Νατάς για ευθυγράμμιση και διαπλάτυνση 

του δρόμου ΤΙμης-Νατάς, σας πληροφορώ ως ακολούθως: 

(α) Η βελτίωση του δρόμου ΤΙμης-Αναρίτας-Νατάς, μήκους 9,5 χλμ. απαιτεί 
δαπάνη σύμφωνα με προκαταρκτική εκτίμηση πέραν του J::l.000.000 και 
δεν μπορεί προς το παρόν να ενταχΟεί στα προγράμματα του Τμήματος 

Δημοσίων Έργων λόγω άλλων προτεραιοτήτων. 
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(β) Σημειώνεται εξάλλου ότι ο πιο πάνω δρόμος έχει παρακαμφΟεί με την 

κατασκευή του νέου δρόμου Αγίας Βαρβάρας-Αξύλου μήκους 11,5 χλμ., 
έναντι δαπάνης ί1.700.000, που συνδέει τα χωριά Αξύλου και Νατά με το 

δρόμο Π άφου-Αεμεσού και έτσι η ζητούμενη βελτίωση θα εξυπηρετεί 

μόνο τοπική κίνηση. 

(γ) Ωστόσο στο παρόν στάδιο προωΟεί ται η βελτίωση του δρόμου Αξύλου

Πενταλιάς-Παναγιάς που Οα εξυπηρετήσει πολλές κοινότητες στην 

περιοχή και έχει μεγαλύτερη προτεραιότητα." 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 1993 του Υπουργού Υγείας κ. Μανώλη 
Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΤΊΙ' 232, ημερομηνίας 21 Λπριλίου 1993, του Βου
λευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με τη λειτουργία κοινοτικού ιατρείου στην κοινότητα Νατάς, σας 

πληροφορώ ότι το αίτημα της κοινότητας Νατάς δεν είναι δικαιολογημένο γιατί η 

κοινότητα απέχει μόνο 15' με αυτοκίνητο από το Νοσοκομείο Πάφου και οι κάτοικοι 
εξυπηρετούνται από το Νοσοκομείο χωρίς μεγάλη ταλαιπωρία. 

Το αίτημα της κοινότητας Οα επανεξεταστεί όταν και εφόσον διαφοροποιη

θούν τα δεδομένα." 

Απάντηση ημερομιινίας 9 Αυγούστου 1993 τΟυ Υπουργού Υγείας κ. Μανώλη Χρι
στοφίδη στην ερώτηση ΣΓΒ' 233, ημερομηνίας 22 Απριλίου 1993, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 1ωάννl11ωαννίδη. 

"Σχετικά με την πώληση φαρμάκων εκτός φαρμακείων, σας πληροφορώ τα 

εξής: 

Το άρΟρο 4Α(I) του περί Φαρμακευτικής και Δηλητηρίων (Τροποποιητικού) 

Νόμου του 1962 προνοεί ότι ουδείς δύναται να πωλεί φάρμακα στο κοινό εκτός και 
αν είναι φαρμακοποιός. 

Σύμφωνα με τις πρόνοιες της παραγράφου (2) του ίδιου άρΟρου, κάΟε πρόσω
πο δύναται να πωλεί στο κοινό οποιοδήποτε από τα φάρμακα που ορίζει ο Δεύτερος 

Πίνακας του ίδιου Νόμου. (Επισυνάπτεται αντίγραφο). 

Είναι γεγονός ότι επανειλημμένα οι λειτουργοί του τομέα επιθεώρησης των 

Φαρμακευτικών Υπηρεσιών διαπιστώνουν ή πληροφορούνται από καταγγελίες, πω

λήσεις φαρμακευτικών σκευασμάτων που δε συμπεριλαμβάνονται στο Δεύτερο Πί

νακα, από υποστατικά εκτός φαρμακείων. 

ΠαραΟέτω πιο κάτω Πίνακα φαρμακευτικών σκευασμάτων που κατά καιρούς 

βρέθηκαν να πωλούνται από υποστατικά εκτός φαρμακείων. 

Tabs Panadol 

Tabs Rcnnie 

Βιταμινούχα σκευάσματα 

Bisodol Powdcr and Tabs 

Nasal Spray (sinex) Vicks 

Vicks Vaporub 

Vicks Inhalcr 

Lanacane Spray 

Lanacanc Crcam 

Listeήn 



TCP Antiscptic OintmenI 

TCP Antiseptic Liquid 

Sodium Fluoridc 

Gold Medal (Medicated Οil) 

Zinc and Castor Οil Cream 

Radian Massagc Cream 

Sloon's Liniment 

Udor Eaters 

Bum Spray 

Κινέζικο Βάλσαμο 
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Κτηνιατρικά φαΡllακευτικά σκευάσllατα 

ΛνΟελμινικά υπό μορφή συμπληρωμάτων 

Βιταμινούχα } 

Παρασιτοκτόνα διατροφής 

Αντιβιοτικά 

Τελειώνοντας αναφέρω ότι κατά καιρούς, με ανακοινώσεις μας, γνωστοποιού

με στο κοινό τα είδη του Δεύτερου Πίνακα που επιτρέπεται να πωλούνται από 

οποιοδήποτε και ότι για κάΟε τεκμηριωμένη υπόΟεση παράνομης πώλησης φαρμά

κων λαμβάνονται δικαστικά μέτρα, σύμφωνα με τις πρόνοιες της νομοΟεσίας." 

Π ΙΝΛΚΛΣ ΔlΞYΤlΞPOΣ 

Κατάλογος φαρμάκων τα οποία κάΟε πρόσωπο μπορεί να πωλεί με τον όρο 

ότι αυτά πωλούνται στο αρχικό τους περίβλημα ή στα περιβλήματα στα οποία τοπο

θετήΟηκαν ή τοποΟετήΟηκαν εκ νέου και σφραγίστηκαν από κάποιο φαρμακοποιό. 

1) Δισκία ακετυλοσαλικυλικού οξέος περιλαμβάνοντα αναβράζοντας ή 

διαλυτούς τύπους αυτών μη περιέχοντας έτερον ενεργόν συστατικόν του 

ως είρηται οξέος (πλην των απαιτουμένων ίνα καταστήσωσι τα δισκία 

αναβράζονται ή διαλυτά) είτε υπό οιονδήποτε εγγεγραμμένον εμπορικόν 

σήμα ή άλλην επωνυμίαν. 

2) Διάλυμα Λκριφλεβίνης. 

3) Κικινέλαιον. 

4) Θει'ίκόν Μαγνήσιον περιλαμβάνον αναβράζοντα παρασκευάσματα 

αυτού. 

5) Διάλυμα Υπεροξειδίου Υδρογόνου. 

6) ΑσΟενές Διάλυμα Ιωδίου. 

7) Π ορώδη Έμπλαστρα. 

8) ΔισανΟρακικόν Νάτριον και αναβράζοντα παρασκευάσματα αυτού. 

9) Υγρά αντισηπτικά ή απολυμαντικά εν οις το μόνον ενεργόν συστατικόν 
είναι χλωρισμένη φαινόλη. 

10) Υγρά αντισηπτικά ή απολυμαντικά εν οις ΤΟ μόνον ενεργόν συστατικόν 
είναι η κετριμίδη ή οιοσδήποτε έτερος κατιοντικός παράγων δρων επί 

της επιφανείας. 
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11) Βαζελίνη. 

12) Παστίλλιαι ή τροχίσκοι οίτινες δεν περιέχουσι οιανδήποτε ποσότητα 
οιουδήποτε δηλητηρίου ή αντιβιοτικού και οίτινες χρησιμοποιούνται διά 

την θεραπείαν ή ανακούφισιν πάσης παθήσεως του στόματος και των 

άνω αναπνευστικών οδών και ουχί δι' οιονδήποτε άλλον σκοπόν. 

Απάντηση ημερομηνία; 13 ΣεπτεμllIIίoy 1993 ΤΟΥ ΥΠΟΥιιγου Εσωτειιικών κ. ΝτίνΟΥ 
Μιχαηλίδη στην ειιώτηση ΣΤ 'Β , 235, ημειιομηνίας; 23 ΑπιιlλίΟΥ 1993, ΤΟΥ ΒΟΥ
λεΥτή εκλογικής; πειιlφέιιειας; ΑμμοχώσΤΟΥ κ. Κίκη ΓlάΥκΟΥ, 

"Σχετικά με το διαχωρισμό οικοπέδων για πτωχές οικογένειες στο χωριό Ορό

κλινη σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Γραφείο Επάρχου Λάρνακας προωθεί το διαχωρισμό επτά οικοπέδων 
πάνω σε κρατική γη για τις ανάγκες των πτωχών οικογενειών. Ήδη το 

Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ετοίμασε τα σχετικά σχέδια και το 

Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας θα προχωρήσει μέχρι τέλος του 

έτους με την οριοθέτηση των οικοπέδων. 

(β) 11 εκτέλεση των έργων υποδομής στα υπό διαχωρισμό οικόπεδα αναμένε
ται να αρχίσουν αρχές του 1994, με την έγκριση του προυπολογισμού 
Αναπτύξεως 1994, με τη διάθεση των αναγκαίων πιστώσεων στον 'Επαρ
χο Λάρνακας". 

Απάντηση ημειιομηνίας; 16 ΑΥγουσΤΟΥ 1993 ΤΟΥ ΥΠΟΥιιγου Εσωτερικών κ. ΝτίνΟΥ 
Μιχαηλίδη στην ειιώτηση ΣΤ 'Β , 236, ημερομηνία; 23 ΑπριλίΟΥ 1993, ΤΟΥ ΒΟΥ
λεΥτή εκλογική; περlφέιιεια; ΑμμοχώσΤΟΥ κ. Κίκη ΓlάΥκΟΥ. 

"Αναφορικά με το χρόνο αποπεράτωσης της τεχνικοοικονομικής μελέτης για 

δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής στη Δρομολαξιά-Μενεού σας πληροφορώ ότι η με

λέτη διεξάγεται από την Κυπριακή Τράπεζα Αναπτύξεως και αναμένεται να συμπλη

ρωθεί κατά τον προσεχή Αύγουστο. 

Ήδη έχει γίνει έρευνα της αγοράς που κάλυψε όλες τις βιοτεχνίες που λειτουρ

γούν στην περιοχή Δρομολαξιάς-Μενεού, για να διαπιστωθούν οι ανάγκες και έχει 

εκπονηθεί κατάλληλο χωρομετρικό σχέδιο. Η εργασία έχει τώρα επικεντρωθεί στον 
υπολογισμό της κεφαλαιουχικής δαπάνης και αναμένονται οι εκτιμήσεις των εμπλε

κόμενων Υπηρεσιών (Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, ΑΗΚ, ΑΤΗΚ, κ.ά.), για να ολο
κληρωθεί η μελέτη. 

Μετά την ολοκλήρωση της μελέτης και ανάλογα με τα συμπεράσματα στα 

οποία θα καταλήξει, το θέμα της δημιουργίας βιοτεχνικής περιοχής στη Δρομολα

ξιά-Μενεού θα εξεταστεί στα πλαίσια της πολιτικής της κυβέρνησης για δημιουργία 

βιοτεχνικών περιοχών". 

Απάντηση ημειιομηνία; 12 ΙΟΥλίΟΥ 1993 ΤΟΥ ΥΠΟΥlιγοίι Οικονομικών κ. ΦαίδlΙΟΥ 
Οlκονομίδη στην εQώτηση ΣΤ'Β' 237, ημειιομηνίας; 23 ΑπιιιλίΟΥ 1993, ΤΟΥ ΒΟΥ
λεΥτή εκλογικής; περlφέlιειας; ΑμμοχώσΤΟΥ κ. Κίκη ΓlάΥκΟΥ. 

"Το Σχέδιο για επαναδραστηριοποίηση των εκτοπισθέντων και πληγέντων επι

χειρηματιών της τουρκικής εισβολής του 1974, τέθηκε σε εφαρμογή στις 12 Φεβρουα
ρίου 1982, κατόπιν σχετικής Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου. Αρχικά το 
Σχέδιο προνοούσε τη χορήγηση κυβερνητικών εγγυήσεων κατά 90%, για τη σύναψη 
δανείων από Εμπορικές Τράπεζες από μέρους των εκτοπισΟέντων και πληγέντων, 
που πληρούσαν τα κριτήρια του Σχεδίου. Μέχρι το 1986, παραχωρήθηκαν 74 κυβερ
νητικές εγγυήσεις μέσω του Σχεδίου, για τη σύναψη δανείων, συνολικού ύψΟυς 

i456.000. 



59 

Το πιο πάνω Σχέδιο περιήλθε το 1986 σε τέλμα, επειδή οι Εμπορικές Τράπεζες 
ζητούσαν επιπρόσθετα από την κυβερνητική εγγύηση και εμπράγματες εγγυήσεις από 
τους δικαιούχους του Σχεδίου για να τους δανειοδοτήσουν, πράγμα που δεν μπο

ρούσαν να παράσχουν. 

Εξαιτίας της πιο πάνω διαμορφωθείσας κατάστασης, το Υπουργικό Συμβού

λιο αποφάσισε να εγκρίνει στις 5 Ιουνίου 1986 συμπληρωματικό σχέδιο παροχής κυ
βερνητικών δανείων, προς συνέχιση των προσπαθειών της επαναδραστηριοποίησής 

τους. Το Σχέδιο αυτό διευρύνθηκε, κατόπιν Απόφασης του Υπουργικού Συμβου
λίου, στις 12 ΔΕΚεμβρίου 1989. 

Κατά την περίοδο 1986-1992, το εν λόγω Σχέδιο παραχώρησε 81 κυβερνητικά 
δάνεια συνολικού ύψους ;\;1.184.000 περίπου. Το σχετικό κονδύλι προερχόταν από 
τους εκάστοτε πρo\Jπoλoγισμoύς του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και 

Παθόντων, με την ενσωμάτωση σ' αυτούς ειδικής πρόνοιας για τη δαπάνη του Σχε

δίου. Για το 1993, στους πρo\Jπoλoγισμoύς του ΤΑΕΠ, έχει εγκριθεί από τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων πρόνοια για δαπάνη ύψΟυς no.ooo, η οποία θα καλύψει την 
αμοιβή της Κυπριακής Τράπεζας Αναπτύξεως Λτδ, που διαχειρίζεται το Σχέδιο 

αυτό. 

Οι βασικοί λόγοι για τους οποίους δεν έχει συμπεριληφθεί πρόνοια για έγκρι

ση υψηλότερου κονδυλίου, όπως και τα προηγούμενα χρόνια, στους προυπολογι

σμούς του ΤΑΕΠ για το 1993, είναι γιατί δεν υπάρχουν πλέον γνήσιες περιπτώσεις 
εκτοπισθέντων και πληγέντων επιχειρηματιών, για επαναδραστηριοποίηση, μετά την 

παρέλευση 19 χρόνων από την τουρκική εισβολή. Εκτός αυτού, αποδείχθηκε στην 
πράξη ότι η συντριπτική πλειοψηφία των ήδη επωφεληΟέντων του Σχεδίου δεν είναι 

συνεπής στις συμβατικές της υποχρεώσεις (επισυνάπτονται Πίνακες), με αποτέλε

σμα σήμερα η κυβέρνηση να καλείται να αποπληρώσει σε Εμπορικές Τράπεζες ως εγ

γυητής ποσό μέχρι και Ω65.000, ενώ οι καθυστερημένες δόσεις για τα κυβερνητικά 

δάνεια ανέρχονται πέραν των ί4ΟΟ.000, με τάσεις αυξητικές. Από μέρους της κυβέρ

νησης καταβάλλονται προσπάθειες προς όλες τις κατευθύνσεις για να πεισθούν οι 

δανειολήπτες να ανταποκριθούν θετικά στις εν λόγω υποχρεώσεις τους." 

Απά"ηση ημειιομηνίας 24 Αυγούστου 1993 της Υ"ουιιγού 'Παιδείας κας Κλαίιιης 
Αγγελίδου στην ειιώτηση ΣΤ'Β' 238, ημειιομηνίας 29 Α"ιι,λίου 1993 του Βουλευ
τή εκλογικής πειιlφέιιεlας Λευκωσία; κ. Αιιιστοφάνη Γεωιιγίου, 

"Στα σχολεία που υπάγονται στο Υπουργείο Παιδείας γίνεται επαρκής ενημέ

ρωση των μαΟητών για το προδοτικό πραξικόπημα του 1974 με τους ακόλουθους 
τρόπους: 

1. Αναφορά στο γεγονός συμπεριλαμβάνεται κάθε φορά μέσα στα μηνύματα 
του Υπουργού Παιδείας που εκφωνούνται σε σχετικές τελετές ή 

εκδηλώσεις σε ορισμένες επετείους, Π.χ. τη μέρα της Κυπριακής 

Δημοκρατίας, τη μέρα του Πολυτεχνείου. τη μέρα της μνήμης Μακαρίου 

Κ.ά. 

2. Σε κείμενα του μαθήματος των Νέων Ελληνικών ως εισαγωγή ή ερμηνεία 

τους, Π.χ. σε ποιήματα του Ρίτσου, του Μόντη, του Μηχανικού, του 

Κρανιδιώτη Κ.ά. ή κατά τη διδασκαλία συγκεκριμένων δοκιμίων ή άλλων 

πεζών κειμένων. 

3. Στο μάθημα της ιστορίας με παραλληλισμό όμοιων ιστορικών 

γεγονότων, καθώς και στο μάΟημα της Αγωγής του Πολίτη. 
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Σκοπός δεν είναι η συμπερίληψη της τραγικής αυτής ενότητας της σύγχρονης 

ιστορίας μας σε συγκεκριμένο μάΟημα, εξεταζόμενο και βαθμολογούμενο, αλλά η δη

μιουργία στις μαθητικές ψυχές στάσεων Οετικών έναντι της ανάγκης για προστασία 
της Δημοκρατίας και του Κράτους μας αλλά και αγωνιστικότητας για αποσόβηση 

παρόμοιων οικτρών ενδεχομένων στο μέλλον." 

Απάντηση ημερομηνία. 12 Ιουλίου 1993 του γπουιιγού Ο,κονομ'κ"ν κ. Φαίδιιου 
Ο,κονομίδη στην ειιώτηση ΣΤ'Β' 239, ημερομηνία. 4 Μαίου 1993, του Βουλευτή 
εκλογ",ή. περ,φέρεια. Πάφου κ. Γιαννάκη ΟμήQOυ. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Θελέτρας για ένταξή της στο Κυβερνητι

κό Σχέδιο Δανειοδότησης νέων ζευγαριών, σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Οικο

νομικών δεν ευνοεί διεύρυνση του υφιστάμενου Σχεδίου, με σκοπό να καλύψει και 
άλλα χωριά εκτός εκείνων που είναι στις ακριτικές περιοχές. 

Συνεπώς, η κοινότητα Θελέτρας δεν μπορεί να ενταχθεί στο Σχέδιο Χρηματο

δότησης νεαρών ζευγαριών για απόκτηση στέγης σε ακριτικές περιοχές." 

Απάντηση ημειιομηνία. 28 Ιουλίου 1993 του Υπουργού Γεωργίας κα, Φυσ,κών 
Πόρων κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση ΣΤΙΒ' 240, ημερομηνία; 4 Μαίου 1993, 
του Βουλευτή εκλογ,κή. πειι,φέιιε,α. Πάφου κ. Γ,αννάκη Ομήιιου. 

"Όπως έχω αναφέρει και στην περιφερειακή σύσκεψη που έγινε στη Δρούσια, 

στις 16.7.1993 και στην οποία παρευρίσκετο και ο Βουλευτής κ. Ομήρου, το αίτημα 
για περίληψη εκτάσεως γης της κοινότητας Θελέτρας στις περιοχές που θα αρδεύο

νται από το υπό μελέτη φράγμα στον ποταμό ·Εζουσας Οα εξετασΟεί μαζί με παρό

μοια αιτήματα άλλων κοινοτήτων, στα πλαίσια του σχεδιασμού του έργου. 

Αναφέρεται, συναφώς, ότι στο στάδιο του σχεδιασμού του έργου όλες οι ενδια
φερόμενες κοινότητες, περιλαμβανομένης και της Θελέτρας, Οα έχουν την ευκαιρία 

να παράσχουν όλες τις αναγκαίες διευκρινίσεις και πληροφορίες προς υποστήριξη 
των αιτημάτων τους και να προσδιορίσουν με ακρίβεια τις εκτάσεις γης που προτεί

νουν για ένταξη στο έργο." 

Απάντηση ημεQOμηνία. 27 Σεπτεμl!ρίoυ 1993 του γπουιιγού Εσωτειι,κών κ. Ντίνου 
Μ,χαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 242, ημειιομηνία. 4 Μαίου 1993, του Βουλευτή 
εκλογ,κή. π,ιι,φέιιεια. Πάφου κ. Γιαννάκη ΟμήQOυ. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Θελέτρας για κατασκευή δρόμου που να 
εξασφαλίζει την έξοδό της προς το δρόμο Στρουμπίου-ΚάΟηκα, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

(α) Πρόκειται για υφιστάμενο αγροτικό δρόμο μήκους 2,5 χλμ, για τον 

οποίο η Χωριτική Αρχή ζητά να διευρυνΟεί και ασφαλτοστρωΟεί, για να 

χρησιμοποιείται ως συγκοινωνιακός. Με τη βελτίωσή του Οα μειωθεί η 

απόσταση προς την Πάφο κατά 2 χλμ. περίπου και Οα εξασφαλιστεί 
έξοδος προς το δρόμο Στρουμπίου - ΚάΟηκα. Σήμερα η κοινότητα 

εξυπηρετείται με ασφαλτοστρωμένη και πολύ ικανοποιητική 

προσπέλαση, η οποία καταλήγει προς το δρόμο Στρουμπίου-Κάθηκα. 

(β) Το πιο πάνω αίτημα τέΟηκε από τη Χωριτική Αρχή στην περιφερειακή 

σύσκεψη που έγινε στη Δρούσια στις 16.7.93, στην οποία παρευρέΟφια με 
τον Υπουργό Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. Κατά την πιο πάνω 

σύσκεψη έδωσα οδηγίες να αρχίσει από το 1994 η σταδιακή διεύρυνση 
και βελτίωση του δρόμου μέσω των Προϋπολογισμών Αναπτύξεως. Το 
αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου αφέΟηκε να μελετηΟεί αργότερα, 

όταν Οα συμπληρωΟεί η βελτίωσή του. 
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(γ) Από προκαταρκτική εκτίμηση, για τη βελτίωση και ασφαλτόστρωση του 

δρόμου Οα χρειασθεΙ ποσό ύψΟυς ί100.000." 

Απάντηση ημειισμηνία. 1S ΣεπτεμJIρίoυ 1993 του Υπουργο'; Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 244, ημερομηνία. 4 Μαίου 1993, του Βουλευτή 
εκλογική. "εριφέρεια. Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήιισυ. 

"Σχετικά με αΙτημα της κοινότητας Θελέτρας για την ανέγερση κοινοτικών κτι

ρΙων, σας πληροφαρώ ότι στις προτάσεις του ΥπουργεΙου μου για Τον ΠΡO\Jπoλoγι

σμό Αναπτύξεως 1994 έχει περιληφΟεΙ πρόνοια ,;ψσυς ,(65.000 για την εκτέλεση της 
Α' Φάσης του έργου". 

Α"άντηση ημερομηνία. 26 Αυγο';στου 1993 του Υ"ουργο'; Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 245, ημερομηνία. 7 Μαίου 1993, του Βουλευτή 
εκλογική. περιφέρεια. Λευχωσία. κ. Πα';λου Παπαγεωργίου. 

"Σχετικά με τη δημιουργΙα πάρκου και πλατείας στη Μαλούντα σας πληροφο

ρώ ότι το έργο προχωρεί κανονικά . 'Ηδη έχει ολοκληρωθεΙ η απαλλοτρίωση και 

ετοιμάζονται τα σχέδια της πλατεΙας, τα οποΙα αναμένεται να συμπληρωΟο';ν εντός 

του Σεπτεμβρίου . Για την έναρξη των εργασιών της πλατείας, όπου θα ανεγερΟούν 

και κοινοτικά κτίρια, υπάρχουν στο φετινό προυπολογισμό Αναπτύξεως πιστώσεις 

,(10.000. Για το έργο θα συνεισφέρει και η κοινότητα." 

Α"άντηση ημερομηνία. 7 Ιουλίου 1993 τη. Υ"ουργο'; Παιδεία. κ. Κλαίρη. ΑΥΥελί
δου στην ερώτηση ΣΤ'Β' 246, ημερομηνία. 7 Μαίου 1993, του Βουλευτή εκλογι
κή. "εριφέρειας Λευχωσία. κ. Πα';λου Παπαγεωργίου. 

"Η Κοινοτική Αρχή Μαλούντας έχει εισηγηΟεί προς το Υπουργείο ΠαιδεΙας 

συγκεκριμένο χώρο στον οποίο Οα ανεγερΟεΙ το νέο κτίριο του Δημοτικού Σχολείου. 

Επειδή όμως οι από κοινού προσπάθειες της Κοινοτικής Αρχής και του Υπουργείου 

Παιδείας απέτυχαν να εξασφαλίσουν το χώρο με τη συγκατάΟεση των ιδιοκτητών 

της, το Υπουργείο ΠαιδεΙας προωΟεί τη διαδικασία απαλλοτρΙωσής του. Βρίσκεται 

επίσης σε συνεχή επαφή με τα άλλα εμπλεκόμενα στη διαδικασία κυβερνητικά τμήμα

τα και λαμβάνει όλα τα απαραΙτητα μέτρα για να προωΟηΟεί η νενομισμένη διαδικα

σΙα χωρίς καθυστέρηση." 

Απάντηση ημειισμηνία. 17 Σεπτεμ~ρίoυ 1993 του Υπουργο'; Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤΊΙ' 247, ημερομηνία. 7 Μαίου 1993, του Βουλευτή 
εκλογική. περιφέρεια. Λευχωσίας κ. Παύλου Παπαγεωργίου. 

"Αναφορικά με την ίδρυση νέου Αρδευτικού Τμήματος στο χωριό Μαλο';ντα 

σας πληροφορώ τα ακόλουΟα: 

Στην προσπάΟεια επίλυσης του υδρευτικού προβλήματος του χωριού Μαλού

ντα, το Τμήμα Γεωλογικής Επισκοπήσεως προέβη στην ανόρυξη αριθμού δοκιμαστι

κών γεωτρήσεων, οι οποίες ύστερα από σχετικές αναλύσεις του νερού αποδείχΟηκαν 

ακατάλληλες για αξιοποΙηση επί κοινοτικής βάσεως. 

Μία των γεωτρήσεων, η υπ' αρ. 105/87, υπάρχει σκέψη να χρησιμοποιηΟεί για 
αρδευτικούς σκοπούς και ήδη το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ετοΙμασε προκαταρ

κτικό σχέδιο για την αξιοποίηση της γεώτρησης αυτής έναντι δαπάνης .(53.000. Το 
νερό όμως είναι υφάλμυρο και με ψηλή περιεκτικότητα βορίου και προορίζεται για 

την άρδευση φυτειών που συνιστώνται από το Τμήμα Γεωργίας. 

Επειδή, πέραν της ποιότητας του νερού, είναι ανάγκη να διαπιστωΟεί και η 

απόδοσή της έτσι που να υπάρχει πλήρης εικόνα σε σχέση με την όλη συμπεριφορά 
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της γεώτρησης, προγραμματΙζεται να διεξαχΟεΙ φέτος δοκιμαστική άντληση και αν 

τα αποτελέσματα αποδειχθούν ικανοποιητικά, Οα αρχΙσει η νενομισμένη διαδικασΙα 

για την ιδρυση Αρδευτικού Τμήματος". 

Απάντηση ημερομηνία; 15 Σε:ιτεμj!ρίοu 1993 tOU Υποuργοtί Εργασία; και Κοινω· 

ηκών Ασφαλίσεων κ. Ανδρέα Μοuσιο"ττα στην ερώτηση ΣΤ'Β' 249, ημερομη· 
νία; 7 Maiou 1993, tOU Βοuλεuτή εκλογική; περιφέρεια; Λάρνακα; κ. Οδuσσέα 

Δημητρίοu. 

"Αναφορικά με τα μέτρα που λαμβάνονται για βελ τΙωση των συνθηκών διαβΙω· 

σης των ηλικιωμένων, επιθυμώ να παραΟέσω τα ακόλουΟα: 

1. ΛνθρώπινΕC; και υγιεινέ; σuνθήκεc; δια~ίωση; στα γηροκομεία 

Τα τελευταΙα χρόνια έχει σημειωθεί πολύ μεγάλη αύξηση στον αριθμό των 

ιδιωτικών και εθελοντικών·κοινοτικών Στεγών για ηλικιωμένα άτομα. 

Τούτο ήταν αποτέλεσμα της ουσιαστικής αλλαγής που παρατηρήΟηκε στον 

τρόπο ζωής της Κυπριακής κοινωνίας. Η αστικοποίηση και η Τουρκική εισβολή με 

τις γνωστές κοινωνικο·οικονομικές συνέπειες, είχαν ταυτόχρονα και αρνητική επΙ· 

δραση στον παραδοσιακό τρόπο φροντΙδας των ηλικιωμένων ατόμων για τα οποΙα 

κατέστη αναγκαΙα η ιδρυματική περΙΟαλψη. Το Κράτος, με σκοπό τη ρύθμιση της 

λειτουργΙας των Ιδρυμάτων που άρχισαν να λειτουργούν, Οέσπισε τους περΙ Στεγών 

για Ηλικιωμένους και Αναπήρους Νόμους του 1981 μέχρι 1990. Οι Νόμοι αυτοΙ ενο· 
ποιήθηκαν στη συνέχεια με την ψήφιση από τη Βουλή του περί Στεγών για ΙΙλικιω· 

μένους και Αναπήρους Νόμου του 1991 (Αρ. 222/91). 

Με τη θέσπιση του πιο πάνω Νόμου καμιά Στέγη δεν μπορεί να λειτουργεί 

χωρΙς σχετική άδεια από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών ΑσφαλΙσεων και 

όλες οι Στέγες υπόκεινται στην επΙβλεψη και τον έλεγχο του Τμήματος Υπηρεσιών 

Κοινωνικής ΕυημερΙας. Παράλληλα, με βάση το Νόμο το Υπουργικό Συμβούλιο εξέ· 

δωσε τους περί Στεγών για Ηλικιωμένους και Αναπήρους Κανονισμούς του 1992. 
Οι Κανονισμοί ρυΟμίζουν περαιτέρω τη λειτουργία των Στεγών με στόχο τη διασφά· 

λιση ανθρώπινων και υγιεινών συνΟηκών διαβίωσης στους ενοίκους. Μεταξύ άλλων 

οι Κανονισμοί καΟορίζουν τα προσόντα του προσωπικού των Στεγών, την καταλλη· 

λότητα των υποστατικών και τη χωρητικότητά τους, την αναλογία μέσων υγιεινής, 

και τους όρους συντήρησης και λειτουργΙας των Στεγών και περίθαλψης των ενοί· 

κων. 

Σημειώνουμε ότι σήμερα είναι τοποθετημένα σε ιδιωτικές και κοινοτικές 

Στέγες περισσότερα από 1 200 άτομα, για τα οποία το Κράτος καταβάλλει μέρος ή 
ολόκληρο το ποσό των τροφείων για τη συντήρησή τους. 

Είναι γεγονός ότι η αλλαγή που έχει επέλΟει στον τρόπο ζωής των ηλικιω· 

μένων ίσως να μην είναι πλήρως αποδεκτή ακόμη. Το Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνι· 

κής ΕυημερΙας όμως έχει στενή συνεργασία με όλους τους ιδιοκτήτες Στεγών και 

Συνδέσμους Ηλικιωμένων και με τη Οέσπιση του σχετικού Νόμου και των Κανονι· 

σμών πιστεύεται ότι η κατάσταση έχει βελ τιωΟεί σημαντικά και η διαβΙωση των ηλι· 

κιωμένων στα Ιδρύματα είναι σήμερα αρκετά καλή. 

2. ΠεCΙαιτέCΙω ανθιιώπινη μεταχείιιιση και δuνατότητεc; ψuχαγωγίαc;, για να 

1;0"" χαλντερα χαι πιο άνετα γηρατειά 

Το θέμα της ψυχαγωγίας των ηλικιωμένων ατόμων απασχόλησε το Τμήμα 

Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, το οποίο σε συνεργασία με διάφορους φορείς 



63 

εφάρμοσε σχέδιο για οργάνωση και συμμετοχή των ηλικιωμένων σε προγράμματα 
ψυχαγωγΙΟς και αναψυχής. 

Τέτοια προγράμματα είναι οι εκδρομές, δωρεάν παρακολούΟηση θεατρι
κών και άλλων παραστάσεων, δωρεάν διακίνηση με λεωφορεία και επιχορηγημένες 

ξεναγήσεις σε αρχαιολογικούς χώρους. Επίσης τα τελευταία χρόνια εφαρμόζεται 

πρόγραμμα θερινών διακοπών των ηλικιωμένων στα ορεινά Οέρετρα, επιχορηγημέ

νες εκδρομές και προσκυνήματα στο εξωτερικό Κ.ά. 

3. Κάποια προτεραιότητα κατά τι. ε,,,σκέψει. το". στα κ"βερνητικά ια

τρεία, γι.α να αποφενΥο"ν την ταλαιπωρία 

Το μέρος αυτό της ερώτησης αφορά αποκλειστικά το Υπουργείο Υγείας. 

4. Σε περίπτωση ασθένεια. καλντερη. ιατρική. περίθαλψη. με δ"νατότητα 

παραμονή. στο νοσοκομείο και πλήρη ιατρική παρακολονθηση μέχρι την 

αποθεραπεία το". 

Το μέρος αυτό της ερώτησης αφορά κυρίως το Υπουργείο Υγείας. Σε ό,ΤΙ 
αφορά όμως το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων αναφέρουμε τα 

ακόλουθα: 

Ο περί Δημοσίων ΒοηΟημάτων και Υπηρεσιών Νόμος προνοεί μεταξύ άλλων 

και την ανάληψη από μέρους του κράτους της δαπάνης για ειδικές ανάγκες ατόμων 

που δεν έχουν επαρκή μέσα συντήρησης, συμπεριλαμβανομένων βεβαίως και των 

ηλικιωμένων. 

Οι ειδικές αυτές ανάγκες περιλαμβάνουν τη στέγαση (για το λόγο αυτό επιχο

ρηγούνται, όπως αναφέρθηκε πιο πάνω, τα τροφεία όλων σχεδόν των ηλικιωμένων 

που διαμένουν σε Ιδρύματα) καΟώς και ιατρική και φαρμακευτική περίθαλψη που 

δεν παρέχεται από Κρατικές Υπηρεσίες δωρεάν. 

Η νέα κ"βέρνηση τι έχει να προτείνει για την ε"παθή τάξη των ηλικιωμέ
νων, ώστε να ~ελτιωθoύν οι συνθήκες των τελευταίων ετών της ζωής τους: 

Συμπληρωματικά με τα όσα αναφέρονται πιο πάνω, το Υπουργείο Εργα

σίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εφαρμόζει μέσω του Τμήματος Υπηρεσιών Κοι

νωνικής Ευημερίας διάφορα άλλα προγράμματα για ηλικιωμένους . 

Η νέα κυβέρνηση, στα πλαίσια της κοινωνικής της πολιτικής, θα δώσει 

ιδιαίτερη έμφαση και θα ενισχύσει τα προγράμματα αυτά σε συνεργασία με όλους 

τους αρμόδιους εΟελοντικούς και ιδιωτικούς φορείς, με στόχο τη συνεχή βελτίωση 

των συνΟηκών διαβίωσης των ηλικιωμένων. 

Μερικά από τα προγράμματα αυτά που ήδη εφαρμόζονται καΟώς και άλλα 

που βρίσκονται στο στάδιο της μελέτης είναι τα ακόλουΟα: 

(α) Κατ' Οί"ον Φροντίδα 

Το Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας εφαρμόζει ήδη πρόγραμμα 

κατ' οίκον φροντίδας ηλικιωμένων με στόχο την παραμονή, όπου είναι δυνατόν, των 

ηλικιωμένων στο δικό τους περιβάλλον. 

Για το σκοπό αυτό εργοδοτούνται σήμερα από το Τμήμα 97 φρoντlστριες 
οι οποίες φροντίζουν έναν αρκετά μεγάλο αριΟμό ηλικιωμένων και αναπήρων. 

(~) Διημερενο"σα φροντίδα 

Το πρόγραμμα αυτό εφαρμόζεται σε όλες τις Κρατικές Στέγες Ηλικιωμέ

νων καθώς και σ' ένα ορισμένο αριθμό Ιδιωτικών Στεγών για άτομα που χρειάζο

νται περισσότερη παρέμβαση στη ζωή τους, όπως μπάνιο, πλύσιμο ρούχων Κ.Τ.λ. 
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(Υ) Κέντρα Ανοικτής; Προστασίας; Ηλικιωμένων (ΚΑΠΗ) 

Ειναι νέος Οεσμός που εφαρμόζεται με τη συνεργασία του Τμήματος από 

διάφορες εθελοντικές Οργανώσεις. Στα Κέντρα γΙνονται δεκτά άτομα που είναι σε 

θέση να φροντίζουν τον εαυτό τους και προσφέρουν ψυχαγωγΙα, ιατροφαρμακευτι

κή περΙθαλψη, φυσιοθεραπεία, γεύματα Κ.Τ.λ. 

(δ) Υπηρεσία 'Αμεσης; Πl!«κτικής; Εξυπηρέτησης; Ηλικιωμένων και Αναπή

ρων 

Η ΥπηρεσΙα αυτή λειτουργεΙ από το Μάιο του 1993 στη Λευκωσία με προ
οπτικές επέκτασης του θεσμού αυτού και στις άλλες πόλεις. Λει τουργεΙ σε συνεργα

σΙα με Εθελοντικές Οργανώσεις και ανταποκρίνεται σε έκτακτες κλήσεις για επεί

γουσα προκτική εξυπηρέτηση και παροχή επιτόπου βοήθειας και φροντΙδας σε 

ηλικιωμένα και ανάπηρα άτομα. 

(ε) Διανομή ζεστού φαγητού στο σπίτι (Με.). οη whee)s) 

Το πρόγραμμα έχει ως στόχο να εξυπηρετήσει τους ηλικιωμένους στο περι

βάλλον τους και να καταστήσει πιο ανθρώπινη τη διαβίωσή τους, με την παροχή ζε

στού φαγητού καθημερινά στα άτομα που για διάφορους λόγους δεν μπορούν να μα

γειρέψουν. 

Αξίζει να σημειωθεΙ ότι το 1993 υπολογίζεται να δοΟούν από το Σχέδιο 
Κρατικών Χορηγιών επιχορηγήσεις ύψους ί200.000 περίπου σε προγράμματα για 

ηλικιωμένους. " 

Απάντηση ημερομηνίας; 27 Αυγούστου 1993 του Υπουργού Εσωτειιικών κ, Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'8' 250, ημερομηνίας; 11 Μαίου 1993, του 80υλευ
τή εκλογικής; περιφέρειας; Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου. 

"Σχετικά με στεγαστικά προβλήματα προσφύγων που εγκαταστάθηκαν στην 

Πάφο σας πληροφορώ τα ακόλουΟα: 

(α) Η διαδικασία διαχωρισμού των οικοπέδων για σκοπούς αυτοστέγασης 

εκτοπισθέντων στα χωριά Γεροσκήπου και Λέμπα συνεχίζεται κανονικά. 

Έχει συμπληρωθεί η οριοθέτηση των οικοπέδων από το Τμήμα 

Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και τώρα το Τμήμα Δημοσίων Έργων 

ασχολείται με την ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων. Τα 

οικόπεδα θα είναι έτοιμα να παραχωρηΟούν περί το τέλος του τρέχοντος 

έτους. 

(β) Δεν έχει ληφθεί οποιαδήποτε απόφαση για ανέγερση νέου κυβερνητικού 

οικισμού στην επαρχία Πάφου. Σημειώνεται συναφώς ότι σ' όλες τις 

εγκριμένες οικογένειες για στέγαση σε κυβερνητικούς οικισμούς έχουν 

παραχωρηθεί οικιστικές μονάδες εκτός από μια πενταμελή οικογένεια 

που έχει εγκριθεί σαν επιλαχούσα και καταβάλλεται προσπάθεια 

στέγασής της." Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουλίου 1993 του Υπουργού 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 

251, ημερομηνίας 12 Μαίου 1993, του Μέλους της Βουλής εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Ρήνας Κατσελλή. 

"Υποβλήθηκε αίτηση για την έκδοση άδειας λατομείου για εξόρυξη 

μαρμαρόπετρας στην περιοχή 'Κρέμμισμα' του χωριού Πέγεια, η οποία 

βρίσκεται υπό εξέταση. Κατά την εξέταση Οα ληφΟούν υπόψη, μεταξύ 

άλλων, και οι πιθανές επιπτώσεις στο περιβάλλον, οι οποίες Οα 

σταΟμιστούν με τη δέουσα σοβαρότητα." 
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Α"άντηση ημειιομηνίας; 13 Αυγούστου 1993 του γ"ουιιγού Εμπορίου και Βιομηχα· 
νίαι; κ. Στέλιου Κοιλιάιιη στην ειιώτηση ΣΤ'Β' 252, ημερομηνίαι; 13 Μαίου 1993, 
του Βουλευτή εκλογική" "ειιιφέρεια" Λεμεσού κ. 'Αριστου Χρυσοστόμου. 

"(α) Το τότε νεοσύστατο Συμβούλιο Εξαγωγής Κυπριακών επιτραπέζιων 

Σταφυλιών (ΣΕΚΕΣ) με απόφασή του ημερομηνίας 29.4.1991 κατάρτισε 
πενταμελή Επιτροπή για να ετοιμάσει τους όρους προσφορών για 

ναύλωση πλolων ψυγείων για μεταφορά επιτραπέζιων σταφυλιών στο 

Ηνωμένο Βασίλειο. Στις 9 Μαίου 1991 ζητήθηκαν προσφορές οι οποίες 
έληξαν στις 29 Μαίου 1991. Σε συνεδρία του Συμβουλίου την 1η Ιουνίου 
1991 στην οποία κλήθηκαν να παρευρεθούν όλοι οι ενδιαφερόμενοι 

εξαγωγείς, ο Πρόεδρος του Συμβουλίου άνοιξε και ανάγνωσε τις 

προσφορές. Μετά την ανάγνωση ορίστηκε τριμελής Επιτροπή για 

προκαταρκτική αξιολόγηση των προσφορών η οποία απαρτίζετο από δύο 

μέλη, τους κ. Μ. Κυπριανού και Α. Χριστοδούλου και το Γενικό 

Διευθυντή του Συμβουλίου. 

Σύμφωνα με το άρθρο 23 του Νόμου 61191, αν κάχΟLO μέλος του 
Συμβουλίου έχει οποιοδήποτε συμφέρον άμεσο ή έμμεσο οφείλει να το 

αποκαλύψει. Τέτοια αποκάλυψη δεν έγινε από κανένα μέλος του 

Συμβουλίου και ούτε το Συμβούλιο είχε οποιαδήποτε ένδειξη περί 

τούτου. Εκ των υστέρων φάνηκε ότι η εταιρεία η οποία εξασφάλισε την 

προσφορά διόρισε ως αντιπρόσωπό της τον κ. Τ. Αναστασίου, μέλος του 

Συμβουλίου. 

Τον επόμενο χρόνο και συγκεκριμένα στις 12.5.1992 το Συμβούλιο 
ζήτησε προσφορές για ναύλωση πλοίων ψυγείων για μεταφορά 

επιτραπέζιων σταφυλιών στο Ηνωμένο Βασίλειο. ΥποβλήΟηκαν μόνο 

δύο προσφορές από τις εταιρείες (ί) Nissui Shipping Corporation και (ii) 
Coo1 Carriers. Η αξιολόγηση των προσφορών έγινε από εξαμελή 

Επιτροπή η οποία αποτελείτο από τρία μέλη του Συμβουλίου, δύο 

εξαγωγείς και το Γενικό Διευθυντή του Συμβουλίου. Στην Επιτροπή αυτή 

δε συμμετείχε το μέλος του Συμβουλίου κ. Τ. Αναστασίου το οποίο 

ανέλαβε την εργολαβία των φορτώσεων το 1991. Ο Πρόεδρος του 
Συμβουλίου, με βάση τις πρόνοιες του άρθρου 23(1), ζήτησε από τα μέλη 
να δηλώσουν κατά πόσο είχαν άμεσο ή έμμεσο συμφέρον σχετικά με 

υποψήφιες εταιρείες που θα υπέβαλλαν προσφορά. Η απάντηση από 

μέρους όλων των μελών συμπεριλαμβανομένου του κ. Τ. Αναστασίου 

ήταν αρνητική. 

Η αξιολόγηση των προσφορών και η κατάληξη συμφωνίας μεταξύ των 

εξαγωγέων αποδείχτηκε δύσκολη κι επίπονη και απασχόλησε το 

Συμβούλιο και τους εξαγωγείς σε πολύωρες συνεδρίες. Επιπρόσθετα 

απόδειξε πόσο νομικά ανίσχυρο είναι τό Συμβούλιο Εξαγωγής 
Κυπριακών επιτραπέζιων Σταφυλιών. Παρά τις σοβαρές διαφωνίες που 

υπήρχαν μεταξύ των εξαγωγέων όσον αφορά την 'οικονομικότητα' του 

ναύλου, έγινε τελικά κατορΟωτό, για να διασωθεί το Κοινό Πρόγραμμα 

Εξαγωγών και να μην καταρρεύσει το Συμβούλιο, να ληφθεί συνεναι τική 

απόφοση να ακυρωΟούν οι προσφορές και να προκηρυχθούν νέες. 

Επειδή υπήρχε μεγάλη στενότητα χρόνου γιατί πλησίαζε πιεστικά οχρό· 

νος εξαγωγής των σταφυλιών, το Συμβούλιο ανέΟεσε τον περαιτέρω 
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χειρισμό του θέματος στους (διους τους ενδιαφερόμενους εξαγωγείς, 

αφού σύμφωνα με το Νόμο, αυτοί και όχι το Συμβούλιο Οα δεσμεύονταν 

με τους πλοιοκτήτες. Εξάλλου, με βάση το άρΟρο 29(1) του νόμου, η ζή
τηση προσφορών είναι δυνητική και όχι δεσμευτική. 

Στις 13.6.1992 ζητήθηκαν νέες προσφορές αλλά και πάλι υποβλήθηκαν 
μόνο δύο από τις ίδιες εταιρείες. Η Nissui Shipping Corporation πρόσφε
ρε το (διο ναύλο, δηλαδή αγγλικές λίρες 84.50 το παλέττο και η Cool 
Carriers που ήταν πιο ακριβή μείωσε το ναύλο κατά μία στερλίνα το πα
λέττο, δηλαδή στις αγγλικές λίρες 85.00 το παλέττο. Η αξιολόγηση των 
νέων προσφορών έγινε από πενταμελή Επιτροπή που αποτελείτο μόνο 

από εξαγωγείς. Η προσφορά κατακυρώΟηκε στην εταιρεία Nissui Shipping 
Corporation σαν η πιο φθηνή, με ναύλο 83.50 αγγλικές λίρες. Αργότερα η 
εταιeεία αυτή διόρισε ως αντιπρόσωπό της το μέλος του Συμβουλίουl 

Εξαγωγέα κ. Τ. Αναστασίου. 

Σημειώνεται ότι το Συμβούλιο δεν έχει εκτελεστικές εξουσίες, ούτε 
είναι συμβαλλόμενο μέρος, αλλά ενεργεί εκ μέρους των εξαγωγέων. Σε 

σχέση με την κατακύρωση, πρακτικά ο ρόλος του Συμβουλίου εξαντλεί

ται με το άνοιγμα των προσφορών. Η κατακύρωση γίνεται από το Συμ

βούλιο, αφού πρώτα αποφασιστεί από τους ίδιους τους εξαγωγείς, οι 

οποίοι υπογράφουν και τη σχετική σύμβαση με τον επιτυχόντα προσφο

ροδότη. 

Σχετικά με την υποχρέωση αποκάλυψης συμφέροντος από μέρους των 

μελών του Συμβουλίου σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρΟρου 23 του 
Νόμου 6191 ο νομικός σύμβουλος του ΣΕΚΕΣ γνωμάτευσε ως πιο κάτω: 

"Ι. Η σύμφωνα με το άρΟρο 23 υποχρέωση αποκάλυψης συμφέροντος 
πιστεύω ότι αφορά σε συμβάσεις για τις οποίες το Συμβούλιο έχει 

αποφασιστική αρμοδιότητα. Σε τέτοιες περιπτώσεις η σκοπιμότητα 

της υποχρέωσης που καΟιερώνεται είναι έκδηλη. Να μην μπορεί να 

επηρεάσει ο ενδιαφερόμενος τη λήψη απόφοσης για Οέμα στο οποίο 

έχει συμφέρον. 

2. Σύμφωνα με το άρΟρο 29 του Νόμου 61/91 και ιδιαίτερα το εδάφιο 3 
του άρθρου αυτού στη σύμβαση φόρτωσης και μεταφοράς δεν είναι 

συμβαλλόμενο μέρος το Συμβούλιο του οποίου ο ρόλος είναι απλά 

συντονιστικός και αντιπροσωπευτικός. 11 τελική σύμβαση 'γίνεται 

μεταξύ και επ' ονόματι αφενός των Προσφοροδοτών και αφετέρου 

ενός εκάστου των ενδιαφερομένων'. 

3. Με βάση τα πιο πάνω πιστεύω ότι και αν ακόμη μέλος του Διοικητι
κού Συμβουλίου, το οποίο συνάμα είναι και εξαγωγέας επιτραπέζιων 

σταφυλιών, αντιπροσωπεύει ναυτιλιακή εταιρεία που έχει κάνει προ

σφορά, δε Οα ήταν περίπτωση στην οποία Οα εδημιουργείτο η υπο

χρέωση του άρΟρου 23 γιατί δε βλέπω πως Οα είχε τη δυνατότητα 
επηρεασμού απόφασης για σύμβαση στη σύναψη της οποίας κατά 

νόμο το Συμβούλιο ούτε Οα αποφάσιζε ούτε θα ήταν και συμβαλλό

μενο μέρος.' 

(γ) Όσον αφορά τον ισχυρισμό ότι η ΣΕΔΙΓΕΠ είχε εξασφολίσει 

χαμηλότερα ναύλα υπογραμμίζεται με έμφαση ότι σε κανένα στάδιο της 
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πολύωρης αξιολόγησης των προσφορών οι αντιπρόσωποι (μέλη ή ο 

ΔιευΟυντής) της ΣΕΔΙΓΕΠ αποκάλυψαν στο Συμβούλιο, παρά τις 

επανειλημμένες περί τούτου ερωτήσεις του Προέδρου και άλλων μελών 

του Συμβουλίου ότι είχαν στα χέρια τους φθηνότερη προσφορά. 
Αργότερα μετά την κατακύρωση της νέας προσφοράς είχε αναφερθεί ότι 

η ΣΕΔΙΓΕΠ είχε γραπτή προσφορά για ναύλωση ενός πλοίου με ναύλο 

68.00 αγγλικές λίρες το παλέττο. Παρενθετικά αναφέρεται ότι με βάση το 
άρθρο 5(1) του νόμου 61/91 η ΣΕΔΙΓΕΠ εκπροσωπείται στο Συμβούλιο 
του ΣΕΚΕΣ με ένα μέλος που τυγχάνει να είναι ο Πρόεδρός της. 

Συμπτωματικά άλλα δύο μέλη του ΣΕΚΕΣ που εκπροσωπούν τα 

συμφέροντα των παραγωγών είναι μέλη του Συμβουλίου της ΣΕΔΙΓΕΠ. 

Επιπρόσθετα σε όλα τα στάδια της αξιολόγησης των προσφορών 

ελάμβανε μέρος και ο Διευθυντής της ΣΕΔΙΓΕΠ μαζί με όλους τους 
άλλους εξαγωγείς επιτραπέζιων σταφυλιών. Επομένως, αν η ΣΕΔΙΓΕΠ 

είχε πράγματι στα χέρια της φθηνότερη προσφορά, θα ανέμενε κανείς ότι 

ένας από τους εκπρόσωπούς της θα την έΟετε υπόψη του Συμβουλίου για 
να της γίνει η κατάλληλη αξιοποίηση. 

(δ) Είναι η στερρά πεποίθησή μου ότι το Συμβούλιο Εξαγωγής Κυπριακών 

Επιτραπέζιων Σταφυλιών λειτούργησε πλήρως μέσα στα πλαίσια του 

Νόμου 61/91 και εργάστηκε άοκνα και φιλότιμα με πολύ καλά αποτελέ
σματα προς όφελος των παραγωγών, εξαγωγέων και της οικονομίας του 

τόπου. Ο ισχυρισμός για παρατυπίες στην κατακύρωση των προσφορών 

αποτελεί, κατά τη γνώμη μου, ανυπόστατη κατηγορία." 

Α"άντηση ημε(!Ομηνίας 4 Α"γονστο" 1993 το" γ"ο"ιιγον Εσωτειιικών κ. Ντίνο" 
Μιχαηλίδη στην ειιώτηση ΣΤΌ' 253, ημειιομηνίας 13 Μαίο" 1993, το" Βουλευ
τή εκλογικής "ειιιφέιιειας Λευκωσίας κ. Αιιιστοφάνη rεωιιγίου. 

"Σχετικά με την πολιτική της κυβέρνησης στο θέμα των αναπτυξιακών έργων 

στις μικρές κοινότητες σας πληροφορώ ότι η επιχορήγηση έργων με βάση τις καθορι

σμένες συνεισφορές. που λαμβάνουν υπόψη το μέγεθος και την οικονομική κατάστα

ση της κάθε κοινότητας. Οα συνεχιστεΙ Στο μεταξύ όμως μελετάται θέμα αναθεώρη

σης των συνεισφορών αυτών με στόχο να ισχύουν οι τυχόν διαφοροποιήσεις από το 

1994". 

Α"άντηση ημειιομηνίας 13 Ιουλίου 1993 του γ"ουιιγον Συγκοινωνιών και 'Ειιγων 
κ. Αδάμο" Λδαμίδη στην ειιώτηση ΣΤ'Β' 254, ημειιομηνίας 13 Μαίο" 1993, το" 
Βουλευτή εκλογικής "ειιιφέιιειας Λευκωσίας κ. Μάιικου Κυ"ιιιανον. 

"Σχετικά με τις εκδόσεις νέων σειρών γραμματοσήμων, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

(α) Πάγια πολιτική του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων είναι η έκδο

ση. μετά από σχετική έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου. 5-6 αναμνη
στικών σειρών γραμματοσήμων το χρόνο. καθώς και μίας οριστικής σει

ράς κάθε πέντε χρόνια. 

(β) Οι αναμνηστικές σειρές αποτελούνται από μέχρι έξι γραμματόσημα δια

φόρων αξιών (5, 10. 15 σεντ κ.ο.κ.) ανάλογα με τα ταχυδρομικά τέλη που 
απαιτούνται για την αλληλογραφία εσωτερικού - εξωτερικού. και εκδίδο
νται για την κάλυψη σημαντικών θεμάτων/γεγονότων που π(!Οτείνονται 

από ντόπιες Υπηρεσίες/Φορείς ή διεθνείς οργανισμούς. Οι σειρές αυτές 

αποσύρονται από την κυκλοφορία ένα χρόνο μετά την έκδοσή τους. Ι 
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(γ) Οι οριστικές σειρές, που αποτελούνται συνήΟως από 12 έως 15 
γραμματόσημα διαφόρων αξιών, τΙΟενται σε κυκλοφορία και ισχύουν 

μέχρι εξαντλήσεως των αποΟεμότων, και καλύπτουν από ένα έως πέντε 

εκατομμύρια γραμματόσημα η καΟεμιά. 

(δ) Το κόστος κάθε σειράς (αναμνηστικής ή οριστικής) εξαρτάται από τον 

αριθμό των γραμματοσήμων που καλύπτει, καΟώς και τη σύνΟεση των 

χρωμότων τους. 

Συναφώς αναφέρεται ότι κατά την περίοδο 1988-1992 εκδόθηκαν 30 σειρές 
γραμματοσήμων (συμπεριλαμβανομένης μΙας οριστικής), έναντι συνολικού κόστους 

f:780.955, οι οποΙες απέφεραν έσοδα ίl4.325.000 περίπου. 

Από τα στοιχεία αυτά συνάγεται ότι ο μέσος όρος εξόδων και εσόδων για κάΟε 

σειρά κατά την περίοδο 1988-1992 ανέρχεται σε ί26.000 και ί477.500, αντίστοιχα." 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιουλίου 1993 του ΥπουΡΥΟ'; ΣυΥχοινωνιών χαι 'ΕΡΥων 
χ. ΑΜμου Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤ'Ο' 255, ημερομηνίας 18 Μαίου 1993, του 
Βουλευτή εχλΟΥιχής περιφέρειας Αμμοχώστου χ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

"Σχετικά με τη διαδικασία υποβολής και αξιολόγησης των προσφορών για το 

σύστημα οδικής κυκλοφορίας 'SCOOT" σας απαντώ ως ακολούθως (κατά σειρά των 
εγειρόμενων σημείων): 

(1) Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων δεν έχει οποιαδήποτε στοιχεία 
που να δείχνουν ότι οι Βρετανοί Σύμβουλοι (PeU Fήschmann) είναι συ
νεργάτες της ξένης εταιρείας Siemens - Plessey Controls Ltd (SPCL), στην 
οποία ανατέθηκε η κατασκευή του έργου. Αναφέρεται ότι υπάρχει γραπτή 

διαβεβαίωση της SPCL προς το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, η 
οποία δόθηκε παλαιότερα με αφορμή σχετικά δημοσιεύματα στον κυ

πριακό τύπο, καθώς και ανάλογη δήλωση των PeU FΉSchmann 

Consultants Ltd ότι κανένας εργοδοτούμενός τους δεν εργοδοτείτο προη
γούμενα από την SPCL. 

(2) Για τη μελέτη του συστήματος 'SCOOT' οι ξένοι Σύμβουλοι δεν αντιπρο
σωπεύονταν από τον υπεργολάβο (!ntenraffίc Εngίneeήng Co. Ltd.) της 
SPCL, που εκτελεί το συμβόλαιο 'SCOOT'. Είχαν όμως συνεργαστεί μαζί 
του σε σχέση με τη διεξαγωγή της σχετικής μελέτης και είχαν αντιπροσω

πευθεί στην Κύπρο το Μάιο, 1991, από τον υπό αναφορά υπεργολάβα 
κατά την υποβολή προσφοράς για ανάληψη της ετοιμασίας άλλης μελέτης 

(Προτύπου Εγχειριδίου για Μελέτες Αστικών Δρόμων). 

(3) Στις προσφορές που υποβλήΟηκαν για την αγορά, εγκατάσταση και συ

ντήρηση του SCOOT η SPCL και η G EC Traffίc Automation δήλωσαν ότι 
αντιπροqωπεύονταν από την υπό αναφορά κυπριακή εταιρεία, 

(Intenraffίc Engίneeήng Co. Ltd.), ενώ ο τρίτος προσφοροδότης δεν ονό
μασε αντιπρόσωπο. Οι τρεις ξένες εταιρείες δήλωσαν σαν υπεργολάβο 
τους την ιδία κυπριακή εταιρεία. 

(4) Για σκοπούς διεύρυνσης του αριΟμού των ατόμων που ασχολούνται με 

ένα θέμα και αποφυγής κλειστών κυκλωμάτων, ΕΠικρατεί η άποψη ότι οι 

προσφορές είναι καλύτερα να αξιολογούνται από διαφορετικά άτομα 

από εκείνα που ετοίμασαν τους όρους των προσφορών. Δεν είναι όμως 

ασύνηθες ή απαγορευτικό, σε ορισμένες ειδικές περιπτώσεις να αξιολο

γούνται οι προσφορές από τα ίδια άτομα που ετοίμασαν και τους όρους 
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γι' αυτές. Στη συγκεκριμένη περΙΠτωση οι σύμβουλοι που ετοίμασαν τους 

τεχνικούς όρους των προσφορών κρίθηκαν οι πλέον κατάλληλοι να αξιο

λογήσουν τις προσφορές λαμβανομένης υπόψη της εξειδικευμένης φύσης 

της μελέτης και του έργου. 

(5) Συμφωνούμε ότι δεν είναι δεοντολογικά ορθό για αντιπρόσωπο και συ
νεργάτη των Συμβούλων να μετέχει σε προσφορές, που οι τεχνικοί τους 

όροι ετοιμάστηκαν από τους ιδ(ους. 

(6) Συμφωνούμε ότι δεν είναι δεοντολογικά ορΟό για τους Συμβούλους να 
αξιολογούν προσφορές στις οποίες ενδιαφερόμενη εταιρεία είναι αντι
πρόσωπος συνεργάτης τους. 

(7) Οι Σύμβουλοι, στην έκθεση αξιολόγησής τους, δεν έκαμαν καμιά αναφο
ρά για τη συμμετοχή στις προσφορές της κυπριακής εταιρείας σαν υπερ

γολάβου και των τριών προσφοροδοτών και της δικής τους συνεργασίας 

με την εν λόγω εταιρεία. 

(8) Είναι γεγονός ότι το κόστος των έργων πολιτικής μηχανικής καθώς και 

άλλων τμημάτων του έργου είναι ψηλό σε σύγκριση με τις αντίστοιχες 

τιμές μονάδας παρόμοιων εργασιών που εκτελούνται από κυπριακούς 

Οίκους. Αυτό το Οέμα διερευνάται από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων. 

(9) Δεν υπάρχουν εξαρτήματα που κοστολογήΟηκαν χαμηλότερα από τις 

πραγματικές τιμές με αποτέλεσμα να χρειαστούν πρόσθετα ποσά κατά 

την εκτέλεση του έργου. Τα επιπρόσθετα ποσά αφορούν αυξημένες ποσό

τητες μερικών εξαρτημάτων και εργασιών (ή εξαρτημάτων που δεν περι
λήφθηκαν στις προσφορές) και που απαιτούνται για τη συμπλήρωση του 

έργου. 

(10) Στην αξιολόγηση των προσφορών οι Σύμβουλοι Μηχανικοί δεν ανάφε
ραν ότι οι υποβληΟείσες προσφορές ήταν ψηλές και εισηγήθηκαν την κα

τακύρωση στον πιο χαμηλό προσφοροδότη που ήταν η SPCL. Κατά την 
άποψη των Συμβούλων, όπως τώρα εκφράζεται, οι προσφορές ήταν λογι

κές. Τυχόν ευθύνες των Συμβούλων διερευνούνται από το Υπουργείο Συ

γκοινωνιών και Έργων σε συνεργασία με τη Γενική Εισαγγελία. 

(11) Οι αρμόδιοι λειτουργοί του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων δεν 
ήταν σε Οέση να ετοιμάσουν αναλυτική οικονομική εκτίμηση της δαπάνης 

του έργου λόγω της εξειδικευμένης φύσης του. Την εν λόγω εκτίμηση 

είχαν υποχρέωση να ετοιμάσουν οι Σύμβουλοι Μηχανικοί. Νομοτυπικά 

τηρήθηκαν οι σχετικοί περί ΑποΟηκών Κανονισμοί και υποβλήθηκε εκτί

μηση της δαπάνης βασισμένη στην εκτίμηση που είχαν ετοιμάσει οι Σύμ

βουλοι στην τεχνοοικονομική μελέτη. 

(12) Δε συστάΟηκε Επιτροπή Αξιολόγησης των Προσφορών από λειτουργούς 
του Υπουργείου, διότι η αξιολόγηση των προσφορών ανατέθηκε στους 

Συμβούλους με έγκριση του Κεντρικού Συμβουλίου Προσφορών. Στην 

έκθεση αξιολόγησης των Συμβούλων δεν έγινε καμιά αναφορά στο ότι οι 

ξένοι προσφοροδότες είχαν τον ίδιο υπεργολάβο. 

(13) Όπως αναφέρΟηκε πιο πάνω (απάντηση 12) η αξιολόγηση των 

προσφορών ανατέθηκε στους Συμβούλους που ετοίμασαν τα έγγραφα 

προσφορών και την τεχνοοικονομική μελέτη, διότι κρίθηκε ότι αυτοί 

ήταν οι πλέον κατάλληλοι. 
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(14) Οι αρμόδιοι λειτουργοΙ του Υπουργείου δεν είχαν οποιαδήποτε στοιχεία 

ή πληροφορίες ότι οι Σύμβουλοι είχαν σχέση συνεργασίας με τον οίκο 

στον οποίο ανατέθηκε το έργο. ιι προηγούμενη σχέση των Συμβούλων με 

τον Κύπριο υπεργολάβο για άλλη μελέτη ήταν γνωστή, επειδή όμως δεν 

αναφέρΟηκαν στην έκΟεση αξιολόγησης των Συμβούλων για το σύστημα 

'SCOOT' τα ονόματα των υπεργολάβων δεν ήταν δυνατό να διαπιστωθεΙ 
η ύπαρξη παρόμοιας σχέσης μεταξύ Συμβούλων-Υπεργολάβου. 

Σε ότι αφορά τις συμπληρωματικές ερωτήσεις, σας πληροφορώ ότι το τελικό 

ύψος της δαπάνης για την εγκατάσταση του συστήματος SCOOT θα είναι γνωστό 
μετά τη συμπλήρωση των εργασιών και αφού διευθετηθεί και το θέμα των τιμών μο

νάδος για πρόσΟετες εργασίες για το οποίο υπάρχει, στο παρόν στάδιο, διαφορά με 
τον εργολάβο. Το ύψος της ζημιάς του δημοσίου Οα είναι επΙσης δυνατό να υπολογι

στεί μόνο μετά τη συγκεκριμενοποίηση του τελικού ύψους της δαπάνης. Εξάλλου, σε 
σχέση με τις ευθύνες των διαφόρων πλευρών και τις επί του προκειμένου απόψεις 

του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και του Γενικού Ελεγκτή, σας πληροφορώ 
πως το όλο θέμα βρίσκεται ακόμα υπό εξέταση." 

Απάντηση ημερομηνία. 22 Ιουλίου 1993 τυ Υπουργού Εμπορίου χαl Βιομηχανία. 
χ. Στέλιου Κοιλιάρη στην ερώτηση Στ'Π' 256, ημερομηνία. 20 Μαίου 1993, του 
Βουλευτή ",λογιχή. περιφέρεια. Λεμεσού Χ. Ιωάννη Ιωαννίδη. 

"Σας πληροφορώ ότι προς απάμβλυνση του προβλήματος διάΟεσης των μήλων 

το Υπουργιχ6 Συμβούλιο, έπειτα από σχετική πρόταση του Υπουργείου Εμπορίου 

και ΒιομηχανΙας, αποφόσισε στις 26 Μαίου 1993 όπως παραλάβει από τους παρα
γωγούς στην τιμή των 30 σεντ/κιλό: 

(α) Όλες τις αδιάθετες ποσότητες 'Λόρδικων' μήλων όλων των ποιοτήτων 

(υπολογίζονται στους 40 τόνους περΙΠου), και 

(β) 260 τόνους εμπορεύσιμα μήλα άλλων ποικιλιών. 

Τελικά οι παραγωγοί παρέδωσαν συνολικά 268 τόνους μήλων. Π ρόσΟετα πρέ
πει να σημειωθεί ότι προς απάμβλυνση του προβλήματος, τα μήλα είχαν συμπεριλη

φθεΙ για δυο μήνες στο καθημερινό σιτηρέσιο της ΕΟνικής Φρουράς." 

Απάντηση ημερομηνίας 30 ΑυΥούστου 1993 του Υπουργού ΣυΥχοlνωνιών χαl 

Έργων Χ. Α. Αδαμίδη στην ερώτηση Στ'Β' 258, ημερομηνία. 25 Μαίου 1993, 
τΟν Βουλευτή ",λογιχή. περιφέρεια. Λάρναχα. χ. Ανδρέα Μούσχου. 

"Σχετικά με τις μελέτες που έχει αναλάβει ο κ. G. Α. Hughes για λογαριασμό 
του ΔημοσΙου και ΙΙμικρατικών Οργανισμών, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο κ. IIughes ουδέποτε σαν άτομο ανέλαβε την εκπόνηση οποιασδήποτε 
μελέτης για λογαριασμό του ΔημοσΙου και Ημικρατικών Οργανισμών. Οι 
σχετικές μελέτες εΙχαν ανατεθεί στο Βρετανιχ6 Οίκο Συμβούλων 

HUGIIES ECONOMIC PLANNING ύστερα από διεθνείς προσφορές, 
αφού ακολουΟήθηκαν περιπτώσεις χρηματοδότησης των μελετών από 

ΔιεΟνείς Δανειοδοτικούς Οργανισμούς, (ΔιεΟνής Τράπεζα, Ταμείο Ανα
πτύξεως του Κουβέ'ίτ) σύμφωνα με τους Όρους και Κανονισμούς των εν 
λόγω Οργανισμών. 

(β) Πλήρη στοιχεία σ' ότι αφορά τα προσόντα και πείρα του X.G.A. Hughes 
παρατίθενται στο συνημμένο βιογραφικό σημείωμα. 

(γ) Η κυβερνητική πολιτική που ακολουΟείτο μέχρι το 1989 ήταν να παρα
χωρεΙται στους ξένους Συμβούλους, γραφειακός χώρος και κυβερνητική 
γραμμή τηλεφώνου (μόνο για επιτόπια τηλεφωνήματα), χαι υπήρχε προς 
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τούτο σχετική πρόνοια στους όρους των προσφορών. Το 1990 η 

κυβέρνηση αποφάσισε να μη παραχωρεί στους Συμβούλους τις πιο πάνω 

διευκολύνσεις και έκτοτε έχουν τροποποιηθεί ανάλογα οι όροι των 

προσφορών. Συναφώς αναφέρεται ότι όταν τον Οκτώβριο του 1990 έληξε 
το τελευταίο συμβόλαιο με τον οίκο HUGHES ECONOMIC PLANNING, 
στο οποίο προνοείτο παραχώρηση γραφειακού χώρου και τηλεφώνου, η 

κυβέρνηση τερμάτισε το συμβόλαιο με τον ιδιοκτήτη του γραφειακού 

χώρου κι έτσι ο εν λόγω Οίκος ενοικίασε το γραφείο για λογαριασμό 

του. Αναφέρεται εξάλλου ότι παρόλο που το κυβερνητικό τηλέφωνο πα

ρέμεινε στο γραφείο, το Δημόσιο δεν είχε καμιά απολύτως οικονομική 

επιβάρυνση, γιατί ο λογαριασμός πληρώνεται έκτοτε από τον υπό ανα

φορά Οίκο Συμβούλων. Γίνονται εν πάση περιπτώσει ενέργειες για την 

αντικατάσταση του τηλεφώνου αυτού με ιδιωτική γραμμή." 

ΑΧάντηση ημερομηνίας 12 Ιουλίου 1993 του γxoυργoiι Eμn:oρίoυ και Βιομηχανίας 
κ. Στέλιου Κοιλιάρη στην ερώτηση ΣΤ'Β Ι 260, ημεQOμηνίας 27 Μαίο" 1993, τον 
Βουλευτή εκλογικής χεριφέρειας Aεμεσoiι κ. Δώρου θεοδώρου. 

"Σχετικά με αίτημα των αμπελουργών για εξίσωση της στρεμματικής επιχορή

γησης των νέων φυτειών με εκείνη των παλαιών σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Το αίτημα των αμπελουργών για εξίσωση της στρεμματικής επιχορήγη

σης των αμπελιών που φυτεύτηκαν πριν το 1968 με εκείνη των αμπελιών 
που φυτεύτηκαν μετά το 1968 μελετάται από το Συμβούλιο Aμn:ελoυργι
κών Προ'ίόντων μέσα στα πλαίσια της γενικότερης αμπελουργικής πολι

τικής και των οικονομικών δυνατοτήτων του κράτους. γιατί τέτοια εξί

σωση πρo\Jπoθέτει σημαντική επιβάρυνση του Δημοσίου. 

(β) Είναι γνωστό ότι τα αμn:έλια που είχαν φυτευτεί μετά το 1968 δεν έπαιρ
ναν στρεμματική επιχορήγηση μέχρι το 1988, οπότε άρχισε να καταβάλλε
ται συγκριτικά πολύ χαμηλότερη επιχορήγηση από εκείνη των παλιών 

αμπελιών. 

(γ) Μετά τη συμπλήρωση του σχεδίου εκρίζωσης και της νέας καταγραφής 

αμπελιών το Συμβούλιο Οα μελετήσει τη δυνατότητα σταδιακής μεταφο

ράς της κατά κιλό επιχορήγησης στην κατά στρέμμα, ως και τη διαφορο

ποίηση της στρεμματικής επιχορήγησης ανάλογα με τις ζώνες ποιότητας, 

ανεξάρτητα από το χρόνο φύτευσης. Τα μέτρα αυτά θεωρούνται δικαιό

τερα για όλες τις τάξεις των αμπελουργών." 

ΑΧάντηση ημε"ομηνίας 6 Ιουλίου 1993 του γ"oυργoiι Οικονομικών κ. Φ. Οικονομί
δη στην ε"ώτηση ΣΤ'Β' 261, ημερομηνίας 27 Μαίου 1993, του Βουλευτή εκλογι
κής "ε"ιφέρειας Λεμεσoiι κ. Δώρου θεοδώρου. 

"Σχετικά με την εκτέλεση διαφόρων έργων αναπτύξεως για την αγροτική ανά

πτυξη και την ύπαιΟρο, που εγκρίθηκαν και περιλήφΟηκαν στον Πρo\Jπoλoγισμό 

Αναπτύξεως του 1993, προωΟείται κανονικά και δεν υπήρξε/υπάρχει πρόθεση καΟυ
στέρησης ή/και αναβολής τους. 

Η κυβέρνηση δίνει ιδιαίτερη σημασία στη βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης 

και ανάπτυξης της υπαίθρου και Οα συνεχίσει να φροντίζει για την προώΟηση όλων 

των αναγκαίων προγραμμάτων και εργασιών." 
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Απάντηση ημερομηνίας 2 Αυγούστου 1993 της Υπουργού Παιδείας χ. Κλαίρης Αγ· 
γελίδου στην ερώτηση Σl"Β' 262, ημερομηνίας 27 Μαίου 1993, του ΚοινοΡου
λευτιχού Εχπροσώπου του ΑΚΕΛ Αριστεράς-Νέες Δυνάμεις χ. Λνδρέα Χρίστου. 

"Το Υπουργείο Παιδείας. μετά από την ψήφιση του σχετικού νόμου για το ελά

χιστο ποσοστό εμπλουτισμού δημόσιων κτιρίων με έργα τέχνης, προχώρησε, σύμφω

να με την παράγραφο 5 του νόμου, στον καταρτισμό κανονισμών, οι οποίοι ήταν 
απόλυτα αναγκαίοι για την εφαρμογή του. 

Οι κανονισμοί απεστάλησαν στο γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα. ο οποίος 

γνωμάτευσε ότι οι κανονισμοί. όπως είχαν συνταχθεί. ξέφευγαν της νομοθετικής 

εξουσιοδότησης του νόμου. είτε γιατί συγκρούονταν είτε γιατί ρύΘμιζαν θέματα για 
τα οποία δεν υπήρχε βασική διάταξη. Για τους λόγους αυτούς εκφράστηκε η άποψη 

ότι, δεδομένων των κενών που εμφάνιζε ο βασικός νόμος, Οα ήταν σκόπιμο αντί να 

θεσπιστούν ξεχωριστοί κανονισμοί να ενσωματωΟούν στο νόμο με σχετική τροπο

ποίησή του. 

Το Υπουργείο Παιδείας προώΟησε πρόσφατα στη Νομική Υπηρεσία τροπο

ποίηση του σχετικού νόμου και σύντομα αναμένεται να ολοκληρωΟεί η διαδικασία 
για την ψήφισή του." 

Απάντηση ημερομιινίας 26 Λuγoύστoυ 1993 του Υπουργού Γεωργίας χαι Φυσιχών 
Πόρων χ. Κ. Πετρίδη σηιν ερώτιισιι ΣΤ'Β' 267, ημερομιινίας 18 Ιουνίου 1993, 
του Βουλευτιί εκλογικίις περιφέρειας Λεμεσον κ. Γιαννάκη ΑΥαπίου. 

"Ι. Σε όλες τις περιοχές που καλλιεργείται η αμUΓδαλιά ενδημεί το έντομο 

Ευρύτομο. το οποίο καταστρέφει τα αμύγδαλα. Για καταπολέμηση του 

εντόμου αυτού, του Τμήμα Γεωργίας διεξήγαγε κατά το 1982 δοκιμαστι
κούς ψεκασμούς με αεροπλάνο στο χωριό Λιμνάτι. Επειδή. όμως, τα 

αποτελέσματα δεν ήταν ικανοποιητικά, δεν επαναλήφΟηκαν οι αεροψεκα

σμοί ως μέτρο καταπολέμησης του Ευρυτόμου. 

2. Για την ικανοποιητική αντιμετώπιση του προβλήματος, οι αρμόδιοι Λει

τουργοί του Τμήματος Γεωργίας διαφωτίζουν τους αμUΓδαλoκαλλιεργη

τές και προσφέρουν σ' αυτούς τεχνική καΟοδήγηση αναφορικά με τους 

τρόπους καταπολέμησης του εντόμου από εδάφους. Μέσα στα πλαίσια 

αυτά, έχουν πραγματοποιηΟεί διαφωτιστικές συγκεντρώσεις και ατομι

κές επαφές στις περιοχές όπου καλλιεργείται η αμUΓδαλιά, περιλαμβανό

μενης και της κοινότητας Φασούλας. 

3. Σ' ό,ΤΙ αφορά το ερώτημα κατά πόσο είναι δυνατή η επιχορήγηση των φυ

τοφαρμάκων για καταπολέμηση του εντόμου, αναφέρεται ότι δυνατότητα 
επιχορήγησης φυτοφαρμάκων υπάρχει μόνο εφόσον ιδρυΟεί Σύνδεσμος 

Προστασίας Φυτών, με βάση τις πρόνοιες του σχετικού Νόμου. Σημειώ

νεται, όμως. ότι οι προσπάΟειες που καταβλήΟηκαν από το Τμήμα Γεωρ

γίας για ίδρυση τέτοιων Συνδέσμων στις επηρεαζόμενες περιοχές δεν 
βρήκαν ανταπόκριση από τους αμυγδαλοκαλλιεργητές." 

Λπάντηση ημερομηνίας 23 Σε:ττεμβρίου 1993 του Υ:τουργού Γεωργίας και Φυσι
κών Πόρων χ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση ΣΤΒ' 268, ημερομηνίας 21 Ιουνίου 
1993, του Βουλευηί εκλογικι'ις περιφέρειας Πάφου κ. Λάχη Θεοδούλου. 

"Σχετικά με τα υδατικά έργα του Σχεδίου Διαρίζου-'Εζουσα σας πληροφορώ 

τα ακόλουΟα: 

Έχουν συμπληρωΘεί όλες οι προκαταρκτικές μελέτες και τα σχέδια για την κα

τασκευή του φράγματος Αρμίνου σΤον ποταμό Διόριζο και του Διϋλιστηρίου νερού 



73 

παρά Τον Ασπρόκρεμμο. Μετά τη θεώρησή τους από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 

θα ακολουθήσει η διαδικασία προσφορών για την κατασκευή των έργων. 

Παράλληλα έχει αρχίσει η εκπόνηση της μελέτης σκοπιμότητας για την κατα

σκευή των υπόλοιπων έργων του σχεδίου. 

Αναφέρεται, συναφώς, ότι έχει ήδη αρχίσει, στα πλαίσια του Σχεδίου, η κατα

σκευή του νέου, μεγάλου αγωγού της υδατοπρομήΟειας Πάφου ο οποίος θα μπορεί 

να διοχετεύει μεγαλύτερες ποσότητες νερού από τις γεωτρήσεις του Ξεροποτάμου 

και Διαρίζου και, μελλοντικά, από το Διυλιστήριο του Ασπρόκρεμμου". 

Απάντηση ημειιομηνία; 16 ΣεπτεμΡlιίο" 1993 τη; ΥΠΟ"IΙΥού Παιδεία; κ. Κλαίιιη; 
Αγγελίδο" στην ειιώτηση ΣΤ'Β' 269, ημειιομηνία; 21 lο"νίο" 1993, το" Βο"λε,,
τή εκλογική; πεlιιφέIΙΕια; Αμμοχώστο" κ. Ανδllέα Κο"κο"μά. 

"Σύμφωνα με την κειμένη νομοθεσία το Γραμματειακό Προσωπικό που υπηρε

τεί στα Γραφεία των Σχολικών Εφορειών και των Σχολείων αποτελείται από Επιμε

λητές που διορίζονται από την Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας και τοποθετούνται 

στη μισθοδοτική κλίμακα Α2. 

Οι 'Γραφείς Δεύτερης Τάξης', όπως αναφέρονται στην Ερώτηση, έχουν προσ

ληφθεί από τις Σχολικές Εφορείες ως βοηθοί γραφείς ή για εκτέλεση άλλων βοηθητι

κών εργασιών αρχικά πάνω σε έκτακτη βάση, και με την πάροδο του χρόνου άλλα

ξαν τόσο οι εργασίες απασχόλησής τους όσο και οι όροι εργοδότησής τους. 

Η αλλαγή των καθηκόντων των εν λόγω υπαλλήλων, που βασικά σήμερα ασχο

λούνται με καθήκοντα Επιμελητή, ευΟύνεται και για την ποικιλία που υπάρχει στους 

όρους εργοδότησής τους από τις Σχολικές Εφορείες, οι οποίες είναι ανεξάρτητοι ορ

γανισμοί και παίρνουν τις δικές τους αποφάσεις για ικανοποίηση των αναγκών 

τους που διαφέρουν από Εφορεία σε Εφορεία. 

Το Υπουργείο Παιδείας βρίσκεται ήδη σε επαφή με το Υπουργείο Οικονομι

κών (Υπηρεσία Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού) για την αξιολόγηση της εργα

σίας που εκτελείται από τους βοηθούς γραφείς που εργοδοτούνται από τις Σχολικές 

Εφορείες και την τακτοποίηση των όρων απασχόλησής τους και την απάλειψη αδι

κιών όπου υπάρχουν." 

Απάντηση ημειιομηνία; 29 lο"λίο" 1993 το" Υπο"l!γού Γεωl!γία; και Φ"σικών 
Πόιιων Χ. Κ. Πιτl!ίδη στην ειιώτηση ΣΤ'Β' 270, ημεl!ομηνία; 24 lο"νίο" 1993, 
το" Βο"λε"τή αλογική; περιφέl!εια; Λεμεσού κ. Δώl!ο" θεοδώρο". 

"Το αρδευτικό έργο Ξυλούρικου βρίοκεται υπό αναΟεώρηση με βάση τα νέα τε

χνικά και οικονομικά δεδομένα και την έκθεση περιβαλλοντικών επιπτώσεων που 

έχει υποβληθεί πρόσφατα από τους Συμβούλους Μηχανικούς που προσλήφθηκαν 

για το σκοπό αυτό. Στα πλαίσια της αναθεώρησης του έργου, εξετάζονται διάφορες 

εναλλακτικές λύσεις για την ικανοποίηση των αρδευτικών αναγκών των ενδιαφερό

μενων κοινοτήτων." 

Απάντηση ημερομηνία; 21 ΣεπτεμΡρίο" 1993 τΟ" Υπο"ργού Σ"γκοινωνιών και 
'Ειιγων Χ. Αδάμο" Αδαμίδη στην εl!ώτηση ΣΤ 'Β , 271, ημερομηνία; 24 lοννίο" 
1993, το" Βο"λε"τή εκλογική; πεl!ιφέI!Εια; Λεμεσού Χ. Δώl!ο" θεοδώl!ο". 

"Σχετικά με το δρόμο Ποταμίτισσας-Αγρού σας πληροφορώ ότι η βελτίωση 

του υπό αναφορά δρόμου άρχισε εργολαβικά στις 19 Αυγούστου 1993 και βάσει του 
συμβολαίου θα συμπληρωθεί στις 18 Αυγούστου 1994". 
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Απάντηση ημερομl)νίας 18 Auyovotou 1993 του Υπουργο" Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Α. Αδαμίδη στl)ν ερώτησl) ΣΤ-Β' 273, ημερομl)Vίας 24 Ιουνίου 1993, 
του Βουλευτή εκλογικιίς περιφέρειας Λεμεσο" κ. Δώρου Θεοδώρου. 

"Σχετικά με το δρόμο Μανδριών - Πλατρών σας πληροφορώ τα ακόλουΟα: 

Τα κατασκευαστικά σχέδια του πιο πάνω δρόμου μήκους 5.5 χλμ. είναι έτοιμα 
και σύντομα αναμένεται η ζήτηση προσφορών για την έναρξη εργασιών κατασκευής 

του δρόμου. "Βδη στον προυπολογισμό Αναπτύξεως του 1993 υπάρχει πρόνοια 
.050.000 που Οα διατεΟεί τόσο για το σκοπό αυτό όσο και για βελτίωση του δρόμου 
Ομόδους - Μανδριών (θα ζητηΟεί ενιαία προσφορά). 

Στο μεταξύ Οα καταβληθεί προσπάΟεια για συμπερίληψη πρόνοιας στον πρου
πολογισμό Αναπτύξεως του 1994 για επίσπευση της βελτίωσης του δρόμου:' 
Απάντηση ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 1993 του Υπουργο" Συγκοινωνιών και Έργων 

κ. Α. Αδαμίδη στην ερώτι)ση ΣΊ"'Β' 274, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 1993, του Βου
λευτή εκλογικιίς περιφέρειας Λεμεσο" κ. Δώρου Θεοδώρου. 

"Σχετικά με το δρόμο Κυπερούντας-Χανδριών-Αγρού σας πληροφορώ τα ακό
λουΟα: 

(α) Ο δρόμος Κυπερούντας - Χαντριών - Αγρού βελτιώνεται από το Τμήμα 
Δημοσίων Έργων στα πλαίσια του ΠρoUπoλoγισμoύ Αναπτύξεως κάτω 
από το Τέταρτο Σχέδιο Οδικής Λ νάπτυξης και σε πρώτη φάση βελ τιώΟη

κε το τμήμα Κυπερούντας - Χαντριών. μήκους 3.3 χλμ .. έναντι δαπάνης 
,(370.000. Οι εργασίες στο εν λόγω τμήμα συμπληρώΟηκαν. 

(β) Εξάλλου σε δεύτερη φάση Οα προωΟηΟεί η βελτίωση του δρόμου από την 

είσοδο των Χαντριών μέχρι την είσοδο του Αγρού. μήκους 4 χλμ., έναντι 
προυπολογιζόμενης δαπάνης .t:700.ooo περίπου. Τα κατασκευαστικά σχέ
δια βρίσκονται στο τελικό τους στάδιο και αναμένεται να συμπληρωΟούν 

μέσα στο ΦΟινόπωρο, οπότε Οα ακολουΟήσει η διαδικασία για την προκή
ρυξη προσφορών. 

(γ) Στο φετινό προυπολογισμό υπάρχει πρόνοια .t:70.ooo η οποία Οα διατε
Οεί για την πληρωμή της προκαταβολής προς τον εργολάβο που Οα ανα

λάβει το έργο. Στον προυπολογισμό Αναπτύξεως του 1994 προτάΟηκε 
πρόνοια για έναρξη του έργου με στόχο τη συμπλήρωσή του το 1995". 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 1993 του Υπουργο" Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Αδάμου Λδαμίδη στι)ν ερώτηση ΣΤΒ' 275, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 
1993, του Βουλευτή εκλογικιίς περιφέρειας Λεμεσο" κ. Δώρου Θεοδώρου. 

"Σχετικά με τη βελτίωση του τμήματος του δρόμου Παλαιχωρίου-Αγρού μή

κους 500 μ. περίπου στην είσοδο του Λγρού, σας πληροφορώ ότι στις προτάσεις του 
Υπουργείου για τον καταρτισμό του ΠρoUπoλoγισμoύ Αναπτύξεως του 1994 περι
λήφΟηκε πρόνοια ;(80.000 για το σκοπό αυτό. 

Νοουμένου ότι η πιο πάνω πρόνοια Οα εγκριΟεί τελικά, το έργο Οα εκτελεστεί 
μέσα στο 1994". 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 1993 του Υπουργο" Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 277, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 
1993, του lΙουλευτιί εκλογικιίς περιφέρειας Λεμεσο" κ. Δώρου Θεοδώρου. 

"Σχετικά με τη βελτίωση τμήματος, μήκους 1,5 χλμ., από το Κέντρο Νεότητας 
Φοινιού προς τον Άγιο Δημήτριο, σας πληροφορώ τα ακόλουΟα: 

(α) 11 βελτίωση ολόκληρου του δρόμου Φοινιού - Αγίου Δημητρίου -
Παλιόμυλου - ΛεμύΟου - Τριών Ελιών - Καμιναριών, μήκους 22 χλμ.πε-
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ρΙΠου, έχει ενταχΟεί στο 'Σχέδιο Οδικής Ανάπτυξης μέχρι το 2000' περι
λαμβανομένου και του υπό αναφοράν τμήματος, ο χρόνος όμως εκτέλε

σης του έργου Οα εξαρτηΟεί από τις προτεραιότητες που στο μεταξύ θα 

τεΟούν και από τις πιστώσεις που θα εγκριθούν στους ΠΡO\JπOλOγισμoύς 

των επόμενων χρόνων. 

(β) Σημειώνεται ότι το έργο προτάΟηκε σε προηγούμενους ΠΡO\JπOλoγισμoύς 

αλλά δεν εγκρίθηκε λόγω άλλων προτεραιοτήτων. Τονίζεται επίσης ότι 

δεν κατέστη δυνατή η ένταξη του έργου, καθώς και άλλων νέων έργων, 

στον προταθέντα προυπολογισμό Αναπτύξεως του 1994 για τους ίδιους 
λόγους. 

(γ) Ωστόσο προγραμματίζεται η συντήρηση του πιο πάνω τμήματος του 

έργου κατά προτεραιότητα περί τα τέλη του προσεχούς μηνός." 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Α"γούστο" 1993 το" ΥΠΟ"ΙlΥού Eσωτε(!ιxΏV χ, Ντίνο" 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 279, ημε(!ομηνίας 24 lο"νίο" 1993, το" Βο"λε,,
τή εΧλογιχής πε(!ιφέ(!ειας Λεμεσού χ, Λυγε(!ινού Παπα(!έ, 

"Σχετικά με την εφαρμογή του περί Αποφυγής της Ρύπανσης Δημόσιων Δρό

μων και Δημόσιων Χώρων Νόμου του 1992, σας πληροφορώ τα ακόλουΟα: 

Ο υπό αναφοράν Νόμος προβλέπει για την εξώδικη ρύθμιση του αδικήματος 

της ρύπανσης δημόσιων δρόμων και δημόσιων χώρων, και εξουσιοδοτεί τους αστυ

νομικούς να προβαίνουν σε εξώδικη ρύΟμισή τους. Ο φόρτος εργασίας της αστυνο

μίας σε συνδυασμό με τον περιορισμένο αριΟμό των μελών της, δεν επέτρεψαν την 

εφαρμογή του Νόμου . Το Υπουργείο Εσωτερικών μελετά την τροποποίηση του 

Νόμου, ώστε να παρασχεθούν εξουσίες εφαρμογής του και σε άλλες αρμόδιες υπηρε

σίες, που η φύση των καθηκόντων τους δίδει σ' αυτούς τη δυνατότητα εντοπισμού 

τέτοιων αδικημάτων." 

Απάντηση ημε(!ομηνίας 1η Σεπτεμj!(!ίO" 1993 το" ΥΠΟ"l!Υού Συγχοινωνιών χαι 
'Εργων χ, Α, Αδαμίδη στην εf!ώτηση ΣΤ'Β' 286, ημε(!ομηνίας 12 lο"λίο" 1993, 
το" Βο"λε"τή εκλογιχής πε(!ιφέ(!ειας Πάφο" χ, Γιαννάχη Ομή(!ο", 

"Σχετικά με τη βελτίωση του δρόμου Αμαργέτης-Χρυσορογιάτισσας σας πλη

ροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στον Πρo\Jπoλoγισμό Αναπτύξεως του 1993 περιλήφΟηκε πρόνοια 

L2oo.000 για συνέχιση των εργασιών μεταξύ Αμαργέτης και Χρυσορογιά
τισσας. 

(β) Σημειώνεται ότι η μελέτη για το τμήμα του δρόμου Αξύλου-Ελεδιού μή

κους 85~. περΙΠου που βρίσκεται μεταξύ δύο βελτιωμένων τμημάτων, 

δηλ. του νέου δρόμου Αγίας Βαρβάρας-Αξύλου και του τμήματος Ελε

διού -Αμαργέτης είναι έτοιμη και σύντομα Οα ζητηθούν προσφορές, διότι 

κρίνεται σκόπιμη η βελτίωσή του κατά προτεραιότητα. 

(γ) Στο μεταξύ ετοιμάζονται τα σχέδια και αναμένεται να συμπληρωθούν 

σύντομα, οπότε και θα ζητηΟούν προσφορές για πρόσθετο τμήμα του 

δρόμου μήκους 2 χλμ. μεταξύ Αμαργέτης και Πενταλιάς (θέση νέου χω
ριού) . Σημειώνεται ωστόσο ότι για το τμήμα αυτό τα σχέδια ήσαν έτοιμα 

αλλά έχει παραστεί ανάγκη για τροποποίηση του άξονα του δρόμου λόγω 

επηρεασμού του από την επικείμενη μετακίνηση του χωριού Πενταλιά με 

αποτέλεσμα να προκύψει καΟυστέρηση στη συμπλήρωσή τους. 
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(δ) Οι εργασΙες αναμένεται να αρχΙσουν το τελευταίο τρΙμηνο του χρόνου 

νοουμένου ότι δεν Οα υπάρξουν προβλήματα στη διαδικασΙα κατακύρω

σης των προσφορών και στη διαδικασία των απαλλοτριώσεων. Πιστεύε

ται ότι το πλεΙστο μέρος της πρόνοιας των ί:200.000 στον φετινό Προ\)

πολογισμό θα δαπανηθει. 

(ε) Τέλος το ΥπουργεΙο τούτο θα καταβάλει προσπάθεια για συμπερΙληψη 

αυξημένων πιστώσεων στους επόμενους ΠΡOUπoλoγισμoύς για επι τάχυν

ση της εκτέλεσης του έργου." 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Σ",τεμl!ρίO\l 1993 ΤΟ\l Υοτο\lργού Εμοτορίο\l και Βιομη
χανίας κ. Στέλιο\l Κοιλιάρη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 288, ημερομηνίας 15 lο\lλίο" 
1993, ΤΟ\l Βο\lλε\lτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστο\l Χρ\lσοστόμο\l. 

"Σας πληροφορώ ότι για το χωριό Παλιόμυλος έχει ήδη εγκριθεΙ μελέτη ενΙ

σχοοης του ηλεκτρικού δικtύO\l από μονοφασικό σε τριφοσικό. Το έργο προγραμμα

τΙζεται να υλοποιηΟεΙ γύρω στο τέλος αυτού του μήνα." 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Σ",τεμμρίο\l 1993 ΤΟ\l γ"Ο\lΡΥού Οικονομικών κ. Φ. Οι
κονομίδη στην ερώτηση ΣΤ'Γ' 4, ημερομηνίας 28 lο\lλίο\l 1993, ΤΟ\l Βο\lλε\lτή 
εκλογικής περιφέρειας Αεμεσού κ. Δώρο\l θεοδώρο\l. 

"Σαν γενική αρχή της όλης φιλοσοφΙας και του συστήματος Φόρου Προστιθέ

μενης Αξίας τα εγγεγραμμένα στο Μητρώσ ΦΠΑ πρόσωπα δεν έχουν οποιαδήποτε 

επιβάρυνση από το Φόρο Προστιθέμενης Αξίας καθώς ο φόρος που καταβάλλουν 

πάνω στις αγορές τους τους επιστρέφεται. Ενόψει όμως του γεγονότος ότι θα ήταν 

πρακτικά δύσκολο για την πλειοψηφΙα των γεωργών να τηρούν τα αναγκαΙα λεπτο

μερή στοιχεΙα για την πλήρη και ορΟή εφαρμογή της νομοθεσίας, κρίθηκε ασφαλέστε

ρο και πιο πρακτικό για τους γεωργούς να τυγχάνουν απαλλαγής από την υποχρέω

ση για εγγραφή στο Μητρώο ΦΠΑ. Έτσι, με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία περΙ 

Φόρου Προστιθέμενης ΑξΙας (Άρθρο 47) 'οι αγρότες δεν εμπίπτουν στις διατάξεις 
του Νόμου' γι' αυτό και δεν εΙναι υποχρεωμένοι να εγγραφούν στο σύστημα ΦΠΑ. 

2. Η μη εγγραφή στο σύστημα ΦΠΑ, όμως. έχει σαν επακόλουθο την καταβολή ΦΠΑ 
από τους γεωργούς πάνω στα προ'ίόντα που αγοράζουν για τους σκοπούς της εργα

σΙας τους. Για να αποφευχΟεΙ η πιο πάνω επιβάρυνση των γεωργών με ΦΠΑ, η υφι

στάμενη νομοθεσΙα προνοεί επΙσης τη φορολογία με μηδενικό συντελεστή των προ'ί

όντων που αποτελούν τις βασικές αγορές τους. όπως είναι τα λιπάσματα. τα 

φυτοφάρμακα και τα γεωργικά μηχανήματα. Όπως είναι φυσικό, βέβαια, οι γεωργοΙ 

χρησιμοποιούν ή/και αγοράζουν και άλλα εΙδη προ'ίόντων που φορολογούνται κα

νονικά με συντελεστή 5%, όπως για παράδειγμα το ηλεκτρικό ρεύμα που δεν εΙναι 
δυνατό να επιβαρυνθεί με συντελεστή 0% αφού αυτό δεν χρησιμοποιείται αποκλει
στικά από τους γεωργούς. Η συνολική επιβάρυνση των γεωργών με ΦΠΑ πάνω στα 

πιο πάνω εΙδη που φορολογούνται κανονικά, πιστεύεται ότι εΙ ναι ανεπαΙσΟητη και 

δεν δημιουργεΙ προβλήματα στους αγρότες αφού πρόκειται για ασήμαντα ποσά. 

3. Στις συγκεκριμένες περιπτώσεις όπου ο Φόρος Προστιθέμενης Αξίας που κατα
βάλλεται από τους γεωργούς-επιχειρηματΙες θεωρείται ψηλός και σημαντικός. τότε 

υπάρχει η επιλογή για τους συγκεκριμένους γεωργούς-επιχειρηματίες να εγγραφούν 

στο Μητρώο ΦΠΑ και να τους επιστρέφεται κανονικά ο φόρος πάνω στις αγορές 

τους. 

4. Η πιο πάνω διευθέτηση θεωρείται απόλυτα ικανοποιητική και προστατεύει τους 
γεωργούς από τις αρνητικές συνέπειες της επιβολής ΦΠΑ.". 
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Απάντηση ημειιομηνΙα. 20 Σεπτεμβιιίον 1993 τον Υπονιιγού ΓεωιιγΙα. χαι Φνσι
Χών Πόιιων χ_ Κώστα Πετιιίδη στην ειιώτηση ΣΤ'Γ' 7, ημειιομηνΙα. 6 ΑοΥούστον 
1993, τον Βονλεντή εχλογιχή. πειιιφέιιεια. Λεμεσού Χ. Άιιιστον Χιινσοστόμον. 

'Το αρδευτικό έργο Ξυλούρικου βρίσκεται υπό αναΟεώρηση με βάση τα νέα τε

χνικά και οικονομικά δεδομένα και την έκθεση περιβαλλοντικών επιπτώσεων που 

έχει υποβληθεί πρόσφατα από τους Συμβούλους Μηχανικούς που προσλήφθηκαν 

για το σκοπό αυτό. Στα πλαίσια της αναθεώρησης του έργου, εξετάζονται διάφορες 

εναλλακτικές λύσεις για την ικανοποίηση των αρδευτικών αναγκών των ενδιαφερό

μενων κοινοτήτων. Η κατασκευή του φράγματος ή η υλοποίηση των εναλλακτικών 

λύσεων θα προγραμματισθεΙ, αφού πρώτα ολοκληρωΟούν οι μελέτες που γίνονται 

και αποφασισΟεΙ ποια από τις λύσεις θα υιοΟετηθεί υπό το φως όλων των δεδομέ

νων." 

Απάντηση ημειιομηνΙα. 27 Σεπτεμβιιίον 1993 τον Υπονιιγού Εμποιιίον χαι Βιομη
χανία. Χ. Στ. Κοιλιάρη στην ερώτηση ΣΤ'Γ' 9, ημερομηνία. 10 ΑοΥούστον 1993, 
το" Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας "άφο" χ. Γιαννάκη Ομήρο". 

"Σχετικά με τα αμπέλια που φυτεύτηκαν τη δεκαετία 1960-1970 σας πληροφο
ρώ τα πιο κάτω: 

(α) Πράγματι, τα αμπέλια τα οποία έχουν φυτευΟεί χωρίς προηγουμένως να 

εξασφαλισΟεΙ η άδεια του Συμβουλίου Αμπελουργικών Προ'ίόντων, όπως 

και για την περίπτωση στην οποΙα αναφέρεται η επιστολή σας, 

θεωρούνται παράνομες φυτεΙες και δεν δικαιούνται της καταβολής 

στρεμματικής επιχορήγησης. 

(β) Στη νέα καταγραφή αμπελιών. η οποΙα διενεργείται από το Υπουργείο 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, έχουν συμπεριληφΟεί και τα πιο πάνω 

αμπέλια. Στα πιστοποιητικά καταγραφής όμως θα σημειωθεί ότι τα 

συγχεκριμένα αμπέλια είναι χωρίς την απαιτούμενη άδεια του ΣΑΠ. 

(γ) Το ΣΑΠ προτίθεται να μελετήσει το Οέμα των παράνομων αμπελιών μετά 

τη νέα καταγραφή, η οποία αναμένεται να συμπληρωΟεί περί το τέλος 

του τρέχοντος έτους." 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Δ'. Το πρώτο Οέμα είναι η ΈκΟεση της Κοινοβου

λευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 'Ή απειλούμενη 

κατεδάφιση της οικίας Πούλια στη Λευκωσία και η ανάγκη διάσωσής της". Θέμα εΥ

γραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Δ. Ηλιάδη. 

Έχει αναγνωσθεί η Έκθεση. Αντιλαμβάνομαι έχουν γΙνει κάποιες τοποΟετή

σεις ή αν δεν έχουν γίνει η ΈκΟεση είναι ομόφωνη. Όμως, αν υπάρχουν ομιλητές, θα 

τους δώσω το λόγο. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΙΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλά για ενημέρωση του Σώματος, δεν έχει αναγνωσΟεί η Έκ

θεση. Τώρα, βεβαίως, αν συμφωνείτε να ΟεωρηΟεί αναγνωσΟείσα ... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: . 

Όχι, έχει αναγνωσθεί. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΙΙΣ: 

Ό,τι αποφασΙσει το Σώμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εδώ βλέπω μια σημείωση, επειδή απουσίαζα από την τελευταία συνεδρία, που 

λέει: "Να ολοκληρωθεί η συζήτηση", κάτι που σημαίνει ότι έχει αναγνωσθεί η Έκθε

ση ή έχει θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Δεν υπάρχει λόγος επανάληψης του περιεχομένου της ομόφωνης άλλωστε Έκ

θεσης της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος σχετικά με το θέμα που συ

ζητούμε. Βασικό συμπέρασμα και ομόφωνο είναι ότι το αρχοντικό Πούλια πρέπει 

να διασωθεί ως ένα μνημείο της ιστορικής αρχιτεκτονικής και πολιτιστικής κληρο

νομιάς της πρωτεύουσας της χώρας μας. Το γιατί έχει επαρκώς αναλυθεί στο περιε

χόμενο της Έκθεσης που έχει αναγνωσθεί και επίσης γράφτηκαν πολλά από ειδικούς 

που είναι σε θέση να γνωρίζουν πολύ καλύτερα από εμάς. 

Το αρχοντικό Πούλια έγινε γνωστό στις μέρες μας τον περασμένο Μάη, από 

την προσπάθεια πολλών ανθρώπων, χιλιάδων ευαισθητοποιημένων πολιτών της 

Λευκωσίας, να αποτρέψΟυν την κατεδάφισή του. Ποιος δε θυμάται, τον περασμένο 

Μάη, τη μαζική κινητοποίηση ακόμη και τις ολονύκτιες περιφρουρήσεις του κτιρίου 

από το φόβο της ξαφνικής επιδρομής της μπουλ ντόζας; 

Αλλά κάποια θέματα αξίζει να συζητηθούν. Θέματα που ανέδειξε η αντιπαρά

θεση ανάμεσα στους πολίτες και την εξουσία. Θέματα αρχής στη χάραξη περιβαλλο

ντικής πολιτικής και τέλος θέματα συμπεριφοράς των οργάνων της εξουσίας απένα

ντι στις ειρηνικές, νόμιμες και καθόλα δικαιολογημένες εκδηλώσεις των πολιτών. 

Αρχίζω από το τελευταίο, για να υπογραμμίσω Τον υπερβάλλοντα ζήλο που 
επέδειξε η αστυνομία στην καταστολή των εκδηλώσεων. Αξιόλογοι πολίτες και επι

στήμονες, για παράδειγμα ο πρόεδρος του Συλλόγου Αρχιτεκτόνων Κύπρου και ο 

αντιπρόσωπος της Ομοσπονδίας Οικολογικών και Περιβαλλοντικών Οργανώσεων, 

σύρθηκαν με πρωτοφανή βία στα κρατητήρια της Πύλης Πάφου ως κοινοί κακο

ποιοί, ενώ πολλοί άλλοι αντιμετώ"ισαν περίπου την ίδια μεταχείριση και ως κοινοί, 

συνηθισμένοι ταραξίες σπρώχΟηκαν, κτυπήθηκαν και απειλήθηκαν από την αστυνο

μία. Αυτά δεν αποτελούν αναφορές, αλλά μαρτυρία παρόντος. Το Επιστημονικό Τε

χνικό Επιμελητήριο Κύπρου, ο Σύλλογος Αρχιτεκτόνων και η Ομοσπονδία Οικολο

γικών και Περιβαλλοντικών Οργανώσεων έχουν καταγγείλει τη συμπεριφορά της 

αστυνομίας, την απαράδεχτη, αλλά μέχρι σήμερα καμιά απολογία τουλάχιστο δεν 

έχει ακουστεί. Τέτοιες ευαισθησίες λείπουν. 

Κάπου εδώ ανοίγεται ένα άλλο ζήτημα: Αυτό που ανέδειξε η αντιπαράθεση για 
το αρχοντικό Πούλια. Είναι η κραυγαλέα διάσταση που πολύ συχνά υπάρχει ανάμε

σα σε μια σωστή περιβαλλοντική πολιτική, που μάλιστα έχει τη δεδηλωμένη ομόφω

νη συμπόρευση της κοινής γνώμης, και της αντΙΟετης, της διαμετρικά αντίθετης κυ

βερνητικής πρακτικής. Η αντίδραση στην κατεδάφιση του κτιρίου ήταν και είναι 

καθολική. Οι ειδικοί επιστήμονες, αρχιτέκτονες, πολεοδόμοι και άλλοι, και οι οικο

λόγοι περιβαλλοντιστές είχαν δημοσιοποιήσει από καιρό την αντίθεσή τους. 'Ηταν 

και είναι ένα από τα λίγα θέματα που συγκέντρωσαν τέτοια καθολική υποστήριξη σε 

επιστημονικό, κινηματικό, αλλά και λα'ίκό επίπεδο. Με την ίδια άποψη, και αυτό 

έχει ιδιαίτερη σημασία, ήταν ταγμένη και η γνώμη των αρμόδιων ειδικών κυβερνητι

κών υπηρεσιών, με πρώτη την πολεοδομία. Παρόλα αυτά η συμπεριφορά της κυβέρ

νησης υπήρξε αυταρχική. Επιχείρησε πρώτα να αιφνιδιάσει, στέλλοντας άρον άρον 
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τον εργολάβο κατεδαφίσεων. Όταν η άμεση αντίδραση των πάντων ανέτρεψε τον 

αιφνιδιασμό και απέτρεψε την κατεδάφιση, εξακολούΟησε να επιμένει στην εφαρμο

γή των ειλημμένων αποφάσεων του Υπουργικού Συμβουλίου . Εδώ θα πρέπει πράγ

ματι να αναφερθούμε στην αποφασιστική παρέμβαση του Προέδρου της Βουλής μας, 

ο οποίος, ως Προεδρεύων της Δημοκρατίας, ανέκοψε αμέσως την κατεδάφιση και 

αργότερα με άμεση επικοινωνία του με τον επιστρέψαντα Πρόεδρο της Δημοκρατίας 

ζήτησε και πέτυχε την αναστολή της εκτέλεσης της κατεδάφισης. Χωρίς την παρέμ

βαση του Προέδρου της Βουλής αμφιβάλλω αν θα είχε διασωθεί μέχρι σήμερα το αρ

χοντικό Πούλια. 

Ιδιαίτερη αναφορά οφείλουμε στους οικολόγους, στους περιβαλλοντιστές και 

τους επιστήμονες, σε όλους δηλαδή τους ενεργούς πολίτες που αυτόνομα κινητο
ποιήθηκαν, απέτρεψαν την άμεση κατεδάφιση, ευαισΟητοποίησαν τα μέσα μαζικής 

επικοινωνίας, την κοινή γνώμη και τη Βουλή. Είναι αυτοί οι συνειδητοί πολίτες που 

εννοούν ότι ο ρόλος τους δεν εξαντλείται σε μια ψηφοφορία μια φορά στα πέντε 

χρόνια. Είναι αυτοί που εννοούν να έχουν λόγο και ρόλο σε ό,ΤΙ συμβαίνει γύρω 

τους. σε ό,ΤΙ αφορά τη ζωή και τον τόπο μας. Είναι αυτοί που κάνουν πράξη το ότι 
η εξουσία πρέπει να ελέγχεται σε κάΟε της βήμα. Αυτές οι αυτόνομες κινήσεις των 

πολιτών και τα μηνύματα που στέλλουν αποτελούν μια από τις λίγες ελπιδοφόρες 
εξελίξεις που παρατηρούνται στην κυπριακή κοινωνία τα τελευταία χρόνια. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, μένει ανοικτό το ζήτημα του τρόπου που λαμβάνονται 

οι αποφάσεις για τα περιβαλλοντικά Οέματα, ουσιαστικά η έλλειψη συγκροτημένης 

περιβαλλοντικής πολιτικής. ΊΌ να αποφασίζει το Υπουργικό Συμβούλιο και να ανα
λαμβάνει την ευΟύνη της εκτέλεσης της απόφασης για την κατεδάφιση ενός παλαιού 

αρχοντικού το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, με δηλωμένη την 

άποψη, την αντΙΟετη άποψη ακόμη και των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών, 

είναι τουλάχιστον ανησυχητικό και προκαλεί πολλά βασανιστικά ερωτήματα. Η 

υπόΟεση του παλαιού αρχοντικού έχει αποδείξει για άλλη μια φορά, εκτός των 

άλλων, την απουσία κυβερνητικής πολιτικής γι' αυτά τα Οέματα. Γιατί δεν υπάρχει η 

πολιτική βούληση, γιατί δεν αναπτύσσεται ο διάλογος με τους κοινωνικούς φορείς 
και τους πολίτες αυτού του τόπου; Αλλά γιατί να το κρύψΟυμε; Διότι εμείς, ως πο

λίτες, με κάποιες εξαιρέσεις, δε διεκδικούμε αποφασιστικότερο λόγο σε ό,ΤΙ μας 
αφορά . Σε ό,ΤΙ αφορά το επίπεδο και την ποιότητα της ζωής μας, το ίδιο το περιβάλ

λον μέσα στο οποίο ζούμε. 

Η εκτέλεση της απόφασης-κατεδάφιοης έχει ανασταλεί, αλλά δεν έχει ανακλη

θεί. Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, σύμφωνα με δήλωση του Κυβερνητικού Εκπρο

σώπου, θα πάρε> την τελική του απόφαση, αφού πρώτα συζητήσει το θέμα με τους 

αρχηγούς των κομμάτων. Αυτή η Οέση εξακολουΟεί να ισχύει μέχρι σήμερα και μου 

την έχει επιβεβαιώσει ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, με τον οποίο είχα επικοινωνή

σει πριν από λίγες μέρες, για να με ενημερώσει. 

Έτσι, εισηγούμαι ότι το θέμα καλύπτεται πλήρως από πλευράς κομμάτων, αν 

σύμφωνα με το περιεχόμενο της ΈκΟεσης, ομόφωνα εξουσιοδοτήσουμε τον Πρόεδρο 
της Βουλής των Αντιπροσώπων, που άλλωστε κατέχει πολύ καλά το Οέμα, να διαβι

βάσει την ομόφωνη άποψη του Σώματος για οριστική ανάκληση της απόφασης και 

μόνιμη διάσωση του αρχοντικού Πούλια ως ενός στοιχείου της ιστορικής, της αρχι

τεκτονικής και της πολιτιστικής κληρονομιάς της πρωτεύουσας. Ευχαριστώ, κύριε 

Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Ηλιάδη ο Πρόεδρος κ. Αλέξης Γαλανός 

αντικαταστάθηκε από το Βουλευτή κ. Ά . Χρυσοστόμου). 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 
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Η κ. Κατσελλή και μετά ο κ. Μαυροκορδάτος. 

Ρ. ΚΑΤΣΕλλΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Πραγματικά η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος πάνω 
σε αυτό το θέμα, δηλαδή την απειλούμενη κατεδάφιση της οικίας Πούλια στη Λευκω
σία και την ανάγκη διάσωσής της, είναι πολύ λεπτομερής και εμπεριστατωμένη. 

Οπωσδήποτε συμφωνούμε με τον προηγούμενο ομιλητή να διαβιβαστεί στην κυβέρ

νηση η παράκληση να διασωΟεί αυτή η ιστορική κατοικία. Δε Οέλω να επαναλάβω τα 
όσα αναφέρονται στην Έκθεση και τα όσα πολύ σωστά εέπε ο προηγούμενος συνά

δελφος. Θέλω όμως οπωσδήποτε να επισημάνω κάτι, κάτι το οποίο αυτή η απειλού

μενη κατεδάφιση έφερε στο φως. Όλα τα κόμματα έχουν περιβαλλοντικά προγράμ
ματα. Ο κόσμος μας έχει ευαισΟητοποιηΟεί πάρα πολύ. Οι τεχνικοί της κυβέρνησης 
έχουν δηλώσει ότι αυτή η οικία πρέπει να παραμείνει στο χώρο που είναι ως ιστορι

κή και αξιόλογη. Είτε συμφωνούμε είτε διαφωνούμε αυτή είναι η γνώμη των ειδι

κών. Το Επιστημονικό Τεχνικό Επιμελητήριο Κύπρου, κατά τη διάρκεια της συζήτη

σης του θέματος, έχει καταΟέσει μια πολυσέλιδη εμπεριστατωμένη μελέτη, στην 

οποία όχι μόνο αναφέρονται οι λόγοι που πρέπει να παραμείνει, αλλά δίνει και λύ

σεις, δηλαδή μας δίνει παραδείγματα άλλων παλαιών οικιών ή κτισμάτων τα οποία 

ενσωματώθηκαν πολύ αρμονικά και σε νέα κτίρια τα οποία έκτισαν γύρω τους και 

μας δίνει τουλάχιστον τρεις-τέσσερις υπαλλακτικές λύσεις για το πώς μπορεί αυτό 

το σπίτι να εναρμονιστεί με τα νέα κτίρια του Ανώτατου Δικαστηρίου. Και ενώ όλα 

αυτά γίνονται και είναι πολύ σωστά, ξαφνικά έρχονται μπουλντόζες. Και δεν είναι 

η πρώτη φορά! Εδώ Οέλω να τονίσω την ανακολουΟία, την ανακολουθία της Εκτελε

στικής Εξουσίας και ίσως σε κάποιο βαΟμό και εμάς των ιδίων, διότι, ενώ όλοι κο

πτόμεΟα για το περιβάλλον, σιγά σιγά και επιμέρους το καταστρέφουμε και εγκλη

ματούμε έναντι του περιβάλλοντος. Λέμε: "Θέλουμε να διατηρηθεί το περιβάλλον, 

αλλά εδώ που Οέλουμε να κάνουμε μια ανάπτυξη δεν πειράζει, αν καταστραφεί το 

περιβάλλον." Και αυτό δεν είναι λογικό, διότι έχουν γίνει πολύ σοβαρές μελέτες που 

έδειξαν ότι οτιδήποτε γίνεται σε βάρος του περιβάλλοντος μακροχρόνια είναι και 

οικονομικά ζημιογόνο. Και έτσι σ' όλη αυτή την περιοχή, στην οποία εντάσσεται και 

η Βουλή, σε ακτίνα λιγότερη των διακόσιων ή τριακόσιων μέτρων από εδώ, ένα 

μέρος ιδιωτικών σπιτιών είναι διατηρητέα. Και πραγματικά οι ιδιοκτήτες τους ζη

μιώνουν, για να είναι τα σπίτια τους όπως είναι. Αντίθετα δεν είναι διατηρητέα η 

Αρχιγραμματεία, στην οποία στεγαζόταν το πρώτο ΝομοΟετικό Σώμα, δηλαδή η 

πρώτη Βουλή, ενώ όταν θέλουμε να κτίσουμε κάποιο κτίριο, έστω Ανώτατο Δικα

στήριο είναι αυτό ή οτιδήποτε άλλο, λέμε "δεν πειράζει, ας χαλάσουμε ένα κομμάτι 

από αυτή την ιστορική γειτονιά". Τι Οα μείνει στο τέλος; Στο τέλος αυτή εδώ η πε

ριοχή της Λευκωσίας, η οποία είναι η κατ' εξοχήν περιοχή που στεγάζει τα κτίρια τα 

οποία έκτισαν οι Άγγλοι αμέσως μετά το 1878, όταν κατέλαβαν την Κύπρο, τι Οα 
γίνει; Θα γίνει ένα συνονΟύλευμα, Οα χάσει το χαρακτήρα της και δε Οα έχουμε κανέ

να δείγμα, κανένα δείγμα από το πέρασμα της αγγλοκρατίας. Και πρέπει να διατη

ρήσουμε αυτό το πέρασμα, διότι όλοι οι προηγούμενοι κατακτητές δεν άφησαν τέπο
τε να στέκει. Το Διοικητήριο των Ενετών έχει κατεδαφιστεί. Επί τουρκοκρατίας οι 

Τούρκοι δεν έκτισαν τέποτε. Τα βυζαντινά έχουν χαΟεί. Τι Οα μείνει; Δηλαδή, Οέλου

με να είμαστε ένας λαός χωρίς μνήμη; 



81 

Έχω αχούσει τελευταία μια λεπτομέρεια για τα χατεχόμενα χαι θα την πω: Στο 

λιμάνι της Κερύνειας, της χατεχόμενης Κερύνειας, για να αλλάξει μια ομπρέλα στο 

λιμάνι ένας που έχει χαφενείο, πρέπει να υποβάλει αίτηση με το δείγμα της νέας 

ομπρέλας χαι αν εγχριθεί χαι αν δε χαλά το περιβάλλον χαι το χαραχτήρα, τότε του 

επιτρέπουν να τη στήσει. Είναι αδιανόητο, χύριοι, τη στιγμή που οι χατοχικές δυνά

μει~, που τις καταδικάζουμε, προσπαθούν να διατηρήσουν ένα χαρακτήρα σε μια κα

τεχόμενη πόλη, την πόλη μου, εμείς εδώ, στα μη κατεχόμενα, να προβαίνουμε σε 

τόσο εγχληματικές κατεδαφίσεις οικιών. Είναι καιρός πλέον εκείνα τα οποία όλα τα 

κόμματα έχουν στα προγράμματά τους, για να ελκύσουν την ευαισθητοποιημένη κυ

πριακή χοινή γνώμη για το περιβάλλον, να τα κάνουν και έργα και όχι στις γενικές 

διακηρύξεις όλα τα προγράμματα όλων των κομμάτων να συμφωνούν, ενώ στα επι

μέρους να το καταστρέφουμε. 

Οπωσδήποτε είναι πολύ αξιέπαινοι οι πολίτες και οι περιβαλλοντικές οργανώ

σεις που στην κυριολεξία πρόταξαν τα στήΟη τους, φυλακίστηκαν, για να μην κατε

δαφιστεί αυτή η οικία. Ελπίζω στο μέλλον να μη χρειαστούν κάτι τέτοια. Να γίνουν 

ολοκληρωμένα προγράμματα, για να διατηρήσουμε τη μνήμη μας σε αυτή την ιστορι

κή πόλη της Λευκωσίας. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Απλώς μια δήλωση, κύριε Πρόεδρε. 

Έκανε μια αναφορά προηγουμένως η κ. Κατσελλή για τους ανΟρώπους που 

υπερασπίστηκαν την κατοικία και φυλακίστηκαν και ήρθε στη μνήμη μου το όνομα 

του Νεοπτόλεμου Μιχαηλίδη, μιας από τις πιο εκλεκτές μορφές της κυπριακής αρχι

τεκτονικής. 'Ηταν ένας άνθρωπος που υπηρέτησε με πίστη και αγάπη τον τόπο, προ

στάτεψε όσο μπορούσε το χαρακτήρα του κυπριακού τοπίου και οικοδόμησε κτίσμα

τα που θα συντηρούν την έννοια του σύγχρονου κυπριακού πολιτισμού. Αυτός ο 

άνθρωπος ακόμα χαι μετά το θάνατό του έδειξε ότι υπήρξε μια εκλεκτή προσωπικό

τητα, ανιδιοτελής και άφησε όλη του την περιουσία είτε στο δήμο είτε στο κράτος, 

με στόχο την εξυπηρέτηση του πολιτισμού του τόπου και τη δημιουργία κέντρων πο

λιτισμού. Τη μνήμη λοιπόν αυτού του ανΟρώπου, μιας και συζητούμε αυτό το θέμα 

που συνδέεται και με το όνομά του, είναι χρήσιμο να τη συντηρεί η Βουλή και του

λάχιστο, στο βαΟμό που συζητούμε το πρόβλημα αυτό, να θυμόμαστε ότι είναι κλη

ρονομιά και αυτής της εκλεκτής προσωπικότητας και να διαφυλάξουμε αυτό το μνη

μείο ως ύστατο σημείο μνήμης και τιμής σε μια εκλεκτή προσωπικότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Π ρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, απλώς για να καταγράψω 

και να δηλώσω τη δική μου Οέση. 

Το κόμμα μας κατά πλειοψηφία υποστηρίζει την ΈκΟεση και οι εκπρόσωποί 

μας στην Επιτροπή αυτά που γράφτηκαν στην Έκθεση σωστά τα υποστήριξαν. Εγώ 

διαφωνώ με τις εκτιμήσεις των ειδικών της κυβέρνησης, όσον αφορά την αξία αυτού 
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του κτιρΙου. ΣΙγουρα δε, αν παΙρνω το λόγο, εΙναι για να πω ότι άλλο είναι το να 

υποστηρίζουμε τη διατήρηση του περιβάλλοντος και της προγονικής κληρονομιάς -
και νομίζω και οικογενειακά και παραδοσιακά και άλλως πως δεν υπολείπομαι κα

νενός σε υποστήριξη αυτών των θεμάτων- και άλλο το να ανάγουμε ένα θέμα και να 

λέμε ότι εΙναι άρνηση της διατήρησης της παράδοσης της πόλης μας ή της προγονι

κής κληρονομιάς. 

Σαν αυτό το σπίτι υπάρχουν χίλια μέσα στη Λευκωσία. Και καλά κάνουν όσοι 

σωστά, από καλές προθέσεις αγόμενοι, αλλά κανένα ενδιαφέρον δεν έχουν εΙτε μεί

νει εΙτε φύγει, να υποστηρΙζουν εκεΙνο που πιστεύουν σωστό. Καλά κάνουν όμως να 

παρακολουθήσουν το τι γίνεται σε άλλες πόλεις που δεν έχουν λιγότερη ιστορΙα από 

εμάς ή που έχουν κτΙρια πολύ παλαιότερα από ό,ΤΙ εμείς, εΙτε ΠαρΙσι είτε Βρυξέλλες 

εΙτε ΑυστρΙα -στη Βιέννη εννοώ- για να δουν τι σημαίνει πραγματικά η διατήρηση 

των παραδοσιακών κτιρίων και του περιβάλλοντος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαυροκορδάτος. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Συζητώντας το Οέμα που προέκυψε από την απόφαση της κυβέρνησης να κατε

δαφίσει την οικΙα Πούλια και λαμβάνοντας υπόψη τις απόψεις που εκφράστηκαν 

από όλους τους ειδικούς, κυβερνητικούς και μη, καταλήγει κάποιος αμέσως στο συ

μπέρασμα ότι η κυβέρνηση με την απόφασή της για κατεδάφιση της οικίας Πούλια 

ενήργησε βεβιασμένα και χωρΙς να λάβει σοβαρά υπόψη τις απόψεις των αρμόδιων 

κρατικών υπηρεσιών, όπως εΙναι η ΠολεοδομΙα, καθώς επίσης και τις απόψεις και 

των άλλων περιβαλλοντικών και επαγγελματικών οργανώσεων, οι οποίες υποστηρί

ζουν ότι το κτίριο Πούλια είναι ένα δείγμα μιας περιοχής με ειδικό χαρακτήρα, ένα 

κτίριο εξαιρετικού ιστορικού και αρχιτεκτονικού ενδιαφέροντος, γι' αυτό και ως τέ

τοιο έχει συμπεριληφθεΙ από το Τμήμα Πολεοδομίας και ΟικΙσεως στον κατάλογο 

των κτιρΙων που Οα προταθούν ως διατηρητέα. Σε αυτό ακριβώς το σημεΙο παρατη

ρεί κανείς την αντίφαση των δύο ενεργειών της Εκτελεστικής Εξουσίας, εφόσον το 

ίδιο κτίριο κατέληξε να θεωρείται ταυτόχρονα και διατηρητέο και κατεδαφιστέο. 

Εμείς πιστεύουμε ότι ο χώρος που επιλέγηκε για την ανέγεροη των δικαστη

ρΙων ΛευκωσΙας εΙναι ο πλέον κατάλληλος και οποιαδήποτε λύση του προβλήματος 

δεν μπορεί να αναιρεΙ αυτή τη Οέση. Ταυτόχρονα όμως πιστεύουμε ότι η οικΙα Πού

λια αποτελεΙ ένα από τα εναπομείναντα μνημεΙα της ιστορικής, αρχιτεκτονικής και 

πολιτιστικής μας κληρονομιάς και γι' αυτό το λόγο είναι αξιόλογη και πρέπει να 

διατηρηθεί. Ο αρχιτεκτονικός διαγωνισμός που Οα γίνει για τα δικαστήρια θα πρέ

πει να περιλάβει στους όρους του και τη διατήρηση του κτιρίσυ και τη λειτουργική 

ενσωμάτωσή του στα κτΙρια των δικαστηρίων. Η θέση αυτή ενισχύεται από το γεγο

νός ότι το κτίριο ανήκει στην κυβέρνηση, που σε τέτοιες περιπτώσεις πρέπει να δίνει 

το καλό παράδειγμα. Δεν μπορεΙ η πολιτεία να απαιτεί από τους ιδιώτες να σέβο

νται, να διατηρούν και να συντηρούν την αρχιτεκτονική κληρονομιά του τόπου μας 

κάνοντας ΟυσΙες, τη στιγμή που η ίδια την καταστρέφει. Η κυβέρνηση με τις αποφά

σεις της πρέπει να διαπαιδαγωγεΙ και να δημιουργεί συνεΙδηση. Σε ό,ΤΙ αφορά τη 
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διαδικασία που πρέπει να ακολουθηθεί, η καλύτερη λύση είναι να αναβληθεί η από

φαση για κατεδάφιση της οικίας Πούλια και να γίνει επιτροπή για περαιτέρω μελέτη 

του όλου θέματος, με τη συμμετοχή των αρμόδιων αρχών και των ενδιαφερόμενων 

μη κυβερνητικών φορέων. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να εκφράσω την απογοήτευσή μου για τον τρόπο με τον 

οποίο η αστυνομία αντιμετώπισε τη διαμαρτυρία των διαφωνούντων με την απόφα

ση της κυβέρνησης για κατεδάφιση του κτιρίου και να εκφράσω την ελπίδα ότι τυχόν 

κατηγορίες εναντίον των προσώπων που συλλήφΟηκαν θα αποσυρθούν. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(Α. ΧΡΎΣΟΣΤΟΜΟΎ) 

Ο κ. Παπαγεωργίου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς λίγα λόγια. 

Το 1988, όπως φαίνεται και από την ΈκΟεση, είχαμε κυρώσει μια σύμβαση η 
οποία μας υποχρεώνει ως κράτος να καθιερώσουμε οργανωμένη και συγκεκριμένη 

πολιτική στο θέμα της πολιτιστικής μας κληρονομιάς. 

Φαίνεται καθαρά από την Έκθεση ότι η κατ' εξοχήν υπηρεσία η οποία είναι αρ

μόδια γι' αυτό Το θέμα, η υπηρεσία της Πολεοδομίας και Οικήσεως, σύστηνε το κτί

ριο αυτό να κηρυχθεί διατηρητέο δυνάμει του νόμου. Από την άλλη, φαίνεται ότι κά

ποιες άλλες υπηρεσίες, κατά κάποιο εκβιαστικό τρόπο, έθεσαν θέμα ότι αν δεν 

κατεδαφιζόταν το κτίριο Πούλια, δε Οα δέχονταν να κτιστεί το κτίριο του Ανώτατου 

Δικαστηρίου εκεί, ενώ υπήρχε από το Σύνδεσμο Αρχιτεκτόνων και Πολιτικών Μη

χανικών εισήγηση ότι μπορούσε να χρησιμοποιηΟεί το κτίριο αυτό και να μείνει 

στον τόπο του και ταυτόχρονα να κτιστεί πίσω από το κτίριο το υπόλοιπο μέρος 

του νέου κτιρίου του Ανώτατου Δικαστηρίου. Αυτό που διαφαίνεται είναι ότι δεν 

υπάρχει οργανωμένη και συγκεκριμένη πολιτική στις υπηρεσίες. Διότι δεν μπορεί 

μια υπηρεσία να εισηγείται ένα κτίριο να ι.ιείνει διατηρητέο και κάποια άλλη υπηρε

σία για κάποιους άλλους λόγους να εισηγείται την κατεδάφισή του. 

Α νεφέρθη προηγουμένως από τους συναδέλφους ότι η διατήρηση της πολι τι

στικής μας κληρονομιάς αποτελεί, αν Οέλετε, βασικό καθήκον όλων μας, ιδιαίτερα 

αυτή την περίοδο κατά την οποία την πολιτιστική μας κληρονομιά στα κατεχόμενα 

λυμαίνονται οι Τούρκοι εισβολείς. Τουλάχιστον σ' αυτά τα μέρη τα οποία ελέγχει το 

κράτος έχουμε υποχρέωση κάθε τι που διατηρεί την πολιτιστική και αρχιτεκτονική 

μας κληρονομιά, κάθε τι που θυμίζει τις ρίζες μας, με κάθε θυσία να το διατηρούμε. 

Και επειδή αναφέρθηκε από συνάδελφο το όνομα του μακαρίτη Νεοπτόλεμου 

Μιχαηλίδη, θέλω να αναφέρω στη Βουλή ότι στις εκδηλώσεις αυτές για την προστα

σία αυτού του κτιρίου, ο αποβιώσας ήταν παρών και πρωταγωνιστούσε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Άλλος ομιλητής; 

Ο κ. Θάσος Σοφοκλέους. 
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θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Αναμφισβήτητα η διατήρηση της ιστορικής κληρονομιάς του τόπου είναι το 

άλφα και το ωμέγα της επιβίωσής μας σ' αυτό το ταλαιπωρημένο νησΙ Υπάρχουν 

χώροι ιστορικοί που υπογραμμίζουν μια εποχή. Υπάρχουν κτίρια τα οποία θυμί

ζουν την καταγωγή μας και τις ρίζες μας. 

Ήθελα να σταθώ λίγο στο θέμα, όπως το έθιξε η ευπαίδευτη συνάδελφος κυρία 

Κατσελλή όσον αφορά την αναφορά που έκαμε με την ομπρέλα και τους κατακτητές 
στην Κερύνεια. Και επειδή υπάρχει ο κίνδυνος να παρεξηγηθεί αυτός ο παραλληλι

σμός και αυτό το παράδειγμα, να μην ξεχνούμε ότι οι Τούρκοι κατακτητές είναι 

αυτοί που ξεριζώνουν την κληρονομιά μας, είναι αυτοί οι οποίοι αλλοιώνουν όλη 

μας την ιστορική παρουσία στο Βορρά, χαλούν τις εκκλησιές μας και μετατρέπουν 

τα πάντα στα μέτρα τα δικά τους, για να υπογραμμίζουν τη δική τους παρουσία και 

κατάκτηση. Γι' αυτό ακριβώς μπορεί οι Τούρκοι στην Κερύνεια να μην αλλοίωσαν 

τίποτε, μπορεί οι Τούρκοι στην Κερύνεια να κοιτάζουν ακόμα και την ομπρέλα την 
οποία θα βάλουν πώς να τη δέσουν με το περιβάλλον, αλλά είμαι βέβαιος χωρίς 

καμιά αμφιβολία ότι αυτό το κάνουν όχι για να διατηρήσουν την κληρονομιά μας 

και να υπογραμμίσουν την ιστορική πορεία και τα στοιχεία όπως έχουν, αλλά για να 

παρουσιάσουν την εικόνα ότι είναι τούρκικη περιοχή. Και αυτό για να το ακούσει ο 

κυπριακός λαός. 

Ευχαριστώ πολύ. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής επανέρχεται και καταλαμβάνει την 

έδρα του, ενώ ο κ. Ά. Χρυσοστόμου επιστρέφει στη θέση του). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

Ο κ. Ι1λιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΙΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πριν να ολοκληρώσουμε τη συζήτηση, θα ήθελα να επαναφέρω 

την εισήγησή μου, αν είμαστε όλοι σύμφωνοι με την ομόφωνη Έκθεση της Επι τρο
πής, να ανατεθεί σε σας να διαβιβάσετε την ομόφωνη έκκληση του Σώματος προς 

τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, έτσι που να καλύπτεται το θέμα της συζήτησης του 

Προέδρου με τους αρχηγούς των κομμάτων, αφού θα υπάρχει η ομόφωνη έκκληση 

του Σώματος για την οριστική ανάκληση της απόφασης για κατεδάφιση του αρχοντι

κού. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θα διαβιβάσω την Έκθεση ·ούτως ή άλλως θα διεβιβάζετο- και βεβαίως και 

στον αρμόδιο Υπουργό. Όμως εγώ θα προτιμούσα να θεωρήσω ότι έληξε το θέμα 

παρά να το ανοίξουμε, διότι, όπως ξέρετε, καμιά φορά για να ανοίξουμε θέμα που 

θεωρείται λήξαν, μπορεί να δημιουργηθεί μεγαλύτερο πρόβλημα. 

Η κυρία Κατσελλή. Θα σας δώσω το λόγο μετά. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Επί του σημείου που ανέφερα, κύριε Π ρόεδρε, διότι νομίζω είχατε βγει έξω. 

Πριν μερικές ημέρες είχα τηλεφωνήσει στον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο να τον ρωτή

σω πού βρίσκεται το θέμα, αν έχει ανακληθεί η απόφαση ή όχι και ο κ. Κασουλίδης 
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με ενημέρωσε ότι δεν ανεκλήΟη, ανεστάλη, και ότι ισχύει η θέση του Προέδρου της 

ΔημοκρατΙας ότι, πριν να ληφΟεΙ οριστική απόφαση της κυβέρνησης, θα συζητούσε 

το θέμα με τους αρχηγούς των κοινοβουλευτικών κομμάτων. ΕΙναι γι' αυτό που 

κάνω την ει.σήγηση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλι.στα . 

Η κυρία Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕλλΗ: 

Οπωσδήποτε, κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ με το συνάδελφο κ. Θάσο Σοφοκλέους 

για τους Τούρκους ότι καταστρέφουν την πολιτιστική μας κληρονομιά, αλλά, μια 

και υπέπεσε στην αντίληψή μου αυτή η λεπτομέρεια για το περιβάλλον, εΙχα καθή

κον να την πω, εννοώντας ότι, παρά το ότι καταστρέφουν τα πάντα όσον αφορά τη 

δική μας πολιτιστική κληρονομιά, ακόμα και αυτοί οι εισβολείς σε ορισμένα πράγ

ματα του περιβάλλοντος έχουν μερικές ευαισΟησίες. Αλλά το ότι καταστρέφουν την 

κληρονομιά μας, αυτό είναι δεδομένο και όλοι το καταδικάζουμε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΙΙΣ: 

Απλά και πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, Οα ήΟελα να επαναβεβαιώσω τη θέση 

του Δημοκρατικού Συναγερμού, όπως φαΙνεται από την ομόφωνη Έκθεση βεβαΙως, 

μέσα στα πλαίσια της οποΙας φαΙ νεται η άμεση, σωστή Οα έλεγα, αντίδραση της κυ

βέρνησης, που πλήρως έχει ανταποκρLOεί, μαζί με τη Βουλή, η οποία κυκλοφόρησε 

ομόφωνη ΈκΟεσή της. Ακούοντας μάλιστα πριν από λίγο το συνάδελφο κ. ΙΙλιάδη 

ευθαρσώς να αναφέρει ποια ήταν η απάντηση του Κυβερνητικού Εκπροσώπου, επι

θυμώ να αναφέρω ότι εμείς πάντοτε ως Κοινοβουλευτική Ομάδα του Δημοκρατικού 

Συναγερμού θα είμαστε στα Οέματα αυτά οπωσδήποτε σε απόσταση συνεχούς συνερ

γασίας σε όλα τα επίπεδα στη Βουλή αλλά και με την κυβέρνηση, όπου είναι δυνατό, 

για να μπορούμε να φέρνουμε τα επιΟυμητά αποτελέσματα σε Οέματα καθαρά περι

βάλλοντος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σε απόσταση συνεχούς συνεργασίας αλλά και διαφωνίας με λανΟασμένες απο

φάσεις. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΙΙΣ: 

Αν χρειαστε(, σ(γουρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλι.στα. Λοιπόν Οα διαβιβαστεί η ΈκΟεση αλλά Οα διαβιβαστούν και τα πρα

κτικά της συζήτησης, αυτά τα οπο(α έχουν λεχθεί, προς την κυβερνητική πλευρά και 

ιδιαίτερα προς τον Πρόεδρσ της Δημοκρατίας. 

Προχωρούμε στο επόμενο Οέμα που είναι 'ΕκΟεση της Κοινοβουλευτικής επι

τροπής Εσωτερικών για το Οέμα που τιτλοφορείται '·ΙΙ άμεση ανάγκη λήψης απόφα

σης και δρομολόγησης διαδικασιών για μετακίνηση των κοινοτήτων Πενταλιάς και 
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Επισκοπής που κινδυνεύουν από κατολισθήσεις και ρωγμές". Αυτεπάγγελτη εξέταση 

ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ . Γ. Ομήρου. 115.1993. (Συνέχιση της συζήτη
σης). 

Αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Ομήρου θα μιλήσει εκ μέρους του !obby Πάφου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Βεβαίως, γιατί όχι; Όμως δεν υπήρξε έναρξη της συζήτησης. Είναι λάθος 

αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εδώ λέει ότι η Έκθεση έχει διαβαστεί στην ολομέλεια κατά τη συνεδρίαση της 

17ης Ιουνίου 1993. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

θεωρήθηκε αναγνωσθεΙΟα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θεωρήθηκε αναγνωσθείσα. Και αφ' ης στιγμής θεωρείται αναγνωσθείσα, πρό

κειται περί ανάγνωσης και είναι συνέχιση της συζήτησης . 

Κ . ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Επειδή εΙΠατε ότι μιλά εκ μέρους του !obby Πάφου, θα μιλήσω και εγώ, κύριε 
Πρόεδρε. 

(Γέλια) 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

Εγώ μιλώ εκ μέρους των απόντων Βουλευτών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, εγώ είχα την εντύπωση ότι Οα μιλούσε ένας εκ μέρους όλων. Αλλά 

επειδή απουσιάζει ο συνάδελφος κ. Πιττοκοπίτης, τότε θα ήταν προτιμότερο να ανα

βληθεί η συζήτηση. 

Ο κ . Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εγώ έχω μια μικρή δήλωση να κάμω εκ μέρους του κ. Πι ττοκοπί τη, ο οποίος 

λυπάται που δεν είναι εδώ για να ενώσει τη στεντόρια φωνή του για το θέμα και έτσι 
από μέρους του θα μιλήσω, εκτός αν Οέλετε να αφήσετε το θέμα για άλλη ημερομη

νία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επειδή νομίζω ότι ο συνάδελφος Πιττοκοπίτης είναι ανεπανάληπτος, είναι 

προτιμότερο να ακούσουμε την ίδια τη στεντόρια φωνή του. 

Ο κ. Ανδρέας Χρίστου . 

Α . ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, λαμβάνοντας υπόψη μίαν τρόπον τινά προσυνεννόηση που 

είχε γίνει, ο εγγράψας το θέμα, ο Πρόεδρος της Επιτροπής Εσωτερικών, αποχώρησε. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Ο εγγράψας; Εγώ είμαι ο εγγράψας. 
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Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Ο Πρόεδρος της Επιτροπής που το συζήτησε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, ο εγγράψας, διότι ο εγγράψας είναι ο κ. Ομήρου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Ναι, λάΟος. Γι' αυτό εισηγούμαστε είτε να αναβληΟεί, ούτως ώστε να παρευρί

σκονται όλοι οι ενδιαφερόμενοι, εφόσον τώρα αλλάζει ο τρόπος με τον οποίο Οα συ

ζητηθεί, είτε να μείνει το θέμα για την επόμενη φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εγώ πιστεύω ότι πρέπει να μείνει για την επόμενη φορά. Να συζητηΟεί την 

επόμενη φορά, διότι είναι προτιμότερο να ΤΟ συζητήσουμε την επόμενη φορά. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Διότι μπορεί να λεχΟεί κάτι τώρα, να μην απαντηθεί, παρόλο που είναι ομό

φωνη. Γι' αυτό Οα παρακαλέσω τον κ. Ομήρου να τοποΟετηθεί στην επόμενη συνε

δρία και να προχωρήσουμε στο επόμενο θέμα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Να τοποθετηθεί τώρα ο κ. Ομήρου και να μείνει στην ημερήσια διάταξη. 

r.OMHPOY: 

Να ανοίξει η συζήτηση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπήρξε εισήγηση για αναβολή της συζήτησης, αλλά αν επιμένετε, να ... 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Δεν υπάρχει λόγος για αναβολή, διότι θα συνεχιστεί η συζήτηση στην επόμενη 

συνεδρία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, αλλά πρέπει να αντιληφΟούμε και κάτι. Πρόκειται για μια Έκθεση ομό

φωνη με ομόφωνα συμπεράσματα. Το να μένει μια ομόφωνη ΈκΟεση να συζητείται 

σε τρεις συνεδρίες, όταν έχουμε έναν τεράστιο αριΟμό θεμάτων στο Κεφάλαιο Δ', 

κάπου δεν προχωρούμε στη δουλειά μας με όλη την ειλικρίνεια. Δεν έχω καμιά έν

σταση να γίνει όπως λέτε. Αλλά όλοι πρέπει να αναρωτηΟούμε: Αν για μια ομόφωνη 

Έκθεση με ομόφωνα συμπεράσματα Οέλουμε τρεις συνεδρίες, δηλαδή μία για να δια

βαστεί η Έκθεση, άλλη μία για να ανοίξει το Οέμα και μια τελευταία για να συμπλη

ρώσουν οι συνάδελφοι, τότε δε Οα προχωρήσουμε ποτέ στο Κεφάλαιο ΔΌ 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΙΙΜΙΙΤΡΙΟΥ: 

Αν αφήναμε τον κ. Ομήρου, μπορούσε να τέλειωνε ως τώρα. Εξάλλου, το Οέμα 

χρειάζεται και επιβεβαίωση της ομοφωνίας. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Όχι. Ο λόγος είναι ότι το Οέμα το οποίο συζητούμε είναι κατεπείγουσας μορ

φής και Οα εξηγήσω γιατι. 
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Πράγματι, το γεγονός ότι η ολομέλεια της Βουλής συζητά ένα θέμα που αφορά 

δύο μικρές κοινότητες μπορεί εκ πρώτης όψεως να φαίνεται υπερβολικό. Όμως η 

φύση και το κατεπείγον του προβλήματος που αντιμετωπίζουν οι δύο κοινότητες όχι 

μόνο δικαιολογεί τη συζήτηση, αλλά και επιβάλλει έναν αυστηρό ψόγο προς τους 

αρμoδloυς που παρακολουΟούν για χρόνια ολόκληρα τον αργό θάνατο δύο κοινοτή

των, χωρίς να δρομολογούν τις διαδικασίες σωτηρίας τους. Και όχι μόνο αυτό. 

Αλλά και γιατί, ενώ καλά γνωρίζουν ότι δεκάδες οικογένειες κινδυνεύουν με τη συν

δρομή κάποιων απλών καιρικών συνθηκών να χάσουν τη ζωή τους, περιορίστηκαν 

για χρόνια ολόκληρα στην υπηρεσιακή διατύπωση των απόψεών τους, χωρίς να 

υψώσουν επιτακτική φωνή για τη λήψη των επιβαλλόμενων μέτρων. 

Κύριε Πρόεδρε, δε μιλούμε για πρόβλημα περιθωριακής φύσης που συνδέεται 

με την ποιότητα ζωής μιας ομάδας πολιτών . Μιλάμε για άμεσο κίνδυνο για τη ζωή 

των κατοίκων της μιας τουλάχιστον από τις δύο κοινότητες που αντιμετωπίζουν 

πρόβλημα κατολισΟήσεων, ρωγμών και κατακρήμνισης. 

Το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης σε σχετική του έρευνα από το 1989 που 
αφορά την κοινότητα Πενταλιάς αναφέρει: "Η όλη έρευνα έδειξε ότι το χωριό αντι

μετωπίζει σοβαρά προβλήματα αστάΟειας. Οι αναλύσεις ευστάθειας πρανών απέδει

ξαν ότι εκτός από τις σχετικά αβαθείς κατολισθήσεις που πράγματι συμβοίνουν 

στηγ περιοχή του χωριού, οι πιΟανότητες επαναδραστηριοποίησης των παλιών βα

θιών κατολισΟήσεων είναι μεγάλες και οι συνέπειές τους καταστροφικές. Μια παρα

τεταμένη ψηλή βροχόπτωση θα ήταν αρκετή για τη δημιουργία σοβαρών κατολισθή

σεων μέσα στο ίδιο το χωριό. Αν στην ψηλή βροχόπτωση προσΟέσουμε και την 

πιθανότητα σεισμού, τότε οι συντελεστές ασφάλειας του χωριού μειώνονται σε κρί

σιμα επίπεδα. Η έρευνά μας επεκτάθηκε για να καλύψει και τα πιΟανά μέτρα που 

μπορούν να ληφθούν για την αύξηση των συντελεστών ασφαλείας και την αποφυγή 

των καταστροφικών κατολισΟήσεων. Με βάση τα στοιχεία που έχουμε δεν πιστεύου

με ότι υπάρχει άλλη τεχνικά και οικονομικά εφικτή λύση εκτός από τη μετακίνηση 

του χωριού. Πιστεύουμε επίσης", συνεχίζει η έκΟεση του Τμήματος Γεωλογικής επι

σκόπησης, "ότι, εφόσον ληφθεί καταρχήν απόφαση μετακίνησης λαμβάνοντας υπόψη 

και το γεγονός ότι η ευρύτερη περιοχή γύρω από το χωριό είναι προβληματική, η 

έρευνα για Τον εντοπισμό και την αξιολόγηση της νέας περιοχής πρέπει να αρχίσει 

το συντομότερο δυνατό . Εν τω μεταξύ έχει ήδη εγκατασταθεί το πρώτο κλισιόμετρο 

και προγραμματίζεται η εγκατάσταση του δεύτερου το συντομότερο. Πιστεύουμε ότι 

το θέμα είναι πολύ σοβαρό και ότι η συμπεριφορά του υπεδάφους και η κατάσταση 

των σπιτιών Οα πρέπει να παρακολουΟούνται στενά και είμαστε πρόΟυμοι να συζη

τήσουμε το όλο θέμα τόσο μαζί σας όσο και με τα άλλα ενδιαφερόμενα κυβερνητικά 

τμήματα και υπηρεσίες." 

Και ενώ, κύριε Πρόεδρε, αυτά ήταν τα πορίσματα του Τμήματος Γεωλογικής 

Επισκόπησης από το 1989 και ενώ με σαφήνεια έκρουαν Τον κώδωνα του κινδύνου 
και εξέπεμπαν δραματικά 50S, η κυβέρνηση επιδείκνυε παγερή αδιαφορία και αδρά
νεια. Και παρά το γεγονός ότι υπήρξε πρόταση συμπερίληψης πίστωσης στους προ\)

πολογισμούς του 1993, για να ξεκινήσει η διαδικασία μετακίνησης της κοινότητας 
Πενταλιάς, εντούτοις το Υπουργικό Συμβούλιο με κάΟε σοβαρότητα έκρινε ότι η με

τακίνηση αυτή δεν είναι έργο προτεραιότητας και απέρριψε την πρόταση . 

Μάταια οι κάτοικοι Πενταλιάς τα τελευταία δέκα τουλάχιστον χρόνια αποτεί

νονται στις εκάστοτε κυβερνήσεις με παραστάσεις, υπομνήματα, διαμαρτυρίες και 



89 

εκκλήσεις. Η απάντηση στερεότυπη: 'Το θέμα μελετάται". Στο μεταξύ αρχίζει η συρ

ρίκνωση του πληθυσμού της κοινότητας. Η Πενταλιά από μια ακμάζουσα κοινότητα 

αρχίζει σταδιακά να παρακμάζει. Οι κατολισθήσεις, οι ρωγμές στα σπίτια, οι συνε

χείς μετακινήσεις του εδάφους αναγκάζουν τους κατοίκους να αρχίσουν να εγκατα

λείπουν τα σπίτια τους. Μερικά σπίτια έχουν ήδη καταρρεύσει ολοκληρωτικά. Άλλα 

έχουν καταστεί εντελώς ακατοίκητα. Αποτέλεσμα αυτής της κατάστασης και της πα

γερής αδιαφορίας της κυβέρνησης είναι η τραγική κατάληξη. Από τριακόσια σπίτια 

μόνο εβδομήντα κατοικούνται σήμερα. 

Η μόνη θετική εξέλιξη ήταν πως τα τελευταία πέντε χρόνια επιλέγηκε τοποΟε

σία γειτονική πρας την Πενταλιά για τη μετακίνηση της κοινότητας. Όμως η μη 

ύπαρξη πιστώσεων στους ΠΡOUπoλoγισμoύς δεν επέτρεψε μια ουσιαστική πρόοδο 

στο θέμα της μετακίνησης. Ο Γενικός Διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών ανέ

φερε στην Επιτροπή ότι γίνονται ακόμα μελέτες από την κυβέρνηση για τη μετακίνη

ση της κοινότητας στην περιοχή Γεράνια. 

Όμως, κύριε Πρόεδρε, είναι καιρός επιτέλους να περάσει η κυβέρνηση από τις 

μελέτες στα έργα. Οι προειδοποιήσεις των ειδικών δεν επιδέχονται ερμηνείες. Είναι 

δυνατό μέσα στις αυξημένες στατιστικά πιΟανότητες να θρηνήσουμε θύματα από 

αυτή την εγκληματική ολιγωρία του κράτους. Γι' αυτό άμεσα και χωρίς καμιά άλλη 

καθυστέρηση θα πρέπει η κυβέρνηση να προχωρήσει στη δρομολόγηση των αναγκαί

ων διαδικασιών για την εντός τακτού χρονοδιαγράμματος μετακίνηση της κοινότη

τας Πενταλιάς. 

Η ίδια σχεδόν δραματική κατάσταση παρουσιάζεται και στην κοινότητα Επι

σκοπής. Και γι' αυτή την κοινότητα οι ρωγμές, οι κατολισΟήσεις και οι καταρρεύ

σεις σπιτιών ανάγκασαν τα τελευταία χρόνια τους πεντακόσιους από τους επτακό

σιους πενήντα κατοίκους της να φύγουν και να εγκατασταθούν σε άλλες περιοχές. 

Στην περίπτωση της Επισκοπής δεν υπάρχει ουσιαστικά κανένας προγραμματισμός 

για τη μετακίνηση της κοινότητας. Το Υπουργείο Εσωτερικών προκρίνει την εκτέλε

ση έργων σταθεροποίησης τμήματος της κοινότητας και τη μερική μετακίνησή της, 

θέση εντελώς απαράδεκτη, αφού στην πραγματικότητα διαλύει την .. '<\ιοινότητα της 
Επισκοπής. Με αυτή τη θέση διαφωνεί ωστόσο κατηγορηματικά τδ'Τμήμα Γεωλογι

κής Επισκόπησης του οποίου ο εκπρόσωπος ανέφερε στην Κοινοβουλευτική Επιτρο

πή Εοωτερικών ότι και η περιοχή Επισκοπής είναι πολύ επικίνδυνη και πρέπει το 

χωριό να μετακινηθεί, γιατί Οα χρειαστούν πολλά βελτιωτικά έργρ . για να ελαχιστο

ποιηθούν οι κίνδυνοι από την αστάθεια του εδάφους. 

Κύριε Πρόεδρε, αναγκάστηκα να φέρω αυτό το Οέμα της μετακίνησης των δύο 

κοινοτήτων στη BoυλJI. ύστερα από μια μακρά περίοδο πλήρους αδράνειας των αρ

μοδίων. Οι κάτοικοι της Πενταλιάς και της Επισκοπής εναποΟέτουν τις ελπίδες 

τους για μια καλύτερη, αλλά προπάντων ασφολή ζωή στην ευαισθησία της λα'ίκής 

αντιπροσωπείας. Αναμένουν οι κάτο",οι των δύο κοινοτήτων ότι δε Οα περιορι

στούμε σε θεωρητικές εκκλήσεις προς την κυβέρνηση, αλλά ότι Οα απαιτήσουμε και 

θα επιτύχουμε την ικανοποίηση του απόλυτα δικαιολογημένου αυτού αιτήματος. 

Εισηγούμαι όπως η Βουλή καλέσει την κυβέρνηση να ενημερώνει το Σώμα με 

τριμηνιαίες εκθέσεις για την πορεία της μετακίνησης των δύο κοινοτήτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου θα ήΟελε να μιλήσει σήμερα ή στην επόμενη συνεδρία; 
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Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Στην επόμενη συνεδρία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Θα συζητήσουμε και την εισήγηση του κ. Ομήρου στην επόμενη συνε

δρία. Νομιζω δε διαφωνεί κανείς το Οέμα να επανέλθει στην Κοινοβουλευτική Επι

τροπή Εσωτερικών, η οποία να παρακολουθεί στενά την εξέλιξή του. Αλλά θα τα 

πούμε στην επόμενη συνεδρία. Κατά συνέπεια, το Οέμα μένει γραμμένο για συνέχιση 

της συζήτησης στην ημερήσια διάταξη. 

Επ' ευκαιρία -και χωρίς να αναφέρομαι ειδικά σε αυτό το Οέμα- Οα ήθελα, εφό

σον είναι και η πρώτη συνεδρία του Σώματος της νέας συνόδου, να κάνω μια έκκλη

ση στο θέμα του Κεφαλαίου Δ'. Αν επιθυμούμε μεγάλος αριθμός από τα θέματα που 

βρίσκονται γραμμένα να προχωρήσει και να μην αναγκαστούμε να τα διαγράψουμε, 

θα πρέπει να προχωρήσουμε με πιο γρήγορες διαδικασίες στη συζήτηση του Κεφα

λαίου Δ'. Θα το συζητήσουμε ίσως σε μια κλειστή συνεδρία, διότι, αν δε γίνει αυτό 

το πράγμα, τότε αναγκαστικά Οα τελειώσει η Οητεία της Βουλής αυτής και θα μεί

νουν πολλά θέματα χωρίς να συζητηθούν. 

Το επόμενο Οέμα είναι η ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερι

κών για το θέμα που τιτλοφορείται "Η Οέση της κυπριακής κυβέρνησης έναντι της 

Κούβας σχετικά με τα ψηφίσματα των Ηνωμένων ΕΟνών". Αυτεπάγγελτη εξέταση με 

απόφαση της Επιτροπής. (8.4.1993). Συνέχιση της συζήτησης. Παρόλο που εδώ ανα
φέρεται συνέχιση της συζήτησης, θα παρακαλέσω τον Π ρόεδρο της Επιτροπής να 

διαβάσει την Έκθεση. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

θΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΛΙ .. 11 ΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ ΚΥΒΕΡΝΙΙΣΗΣ 
ΕΝΑΝΤΙ ΤΗΣ ΚΟΥΒΑΣ ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΤΑ ΨΗΦΙΣΜΑΤΑ ΤΩΝ ΗΝΩΜΕΝΩΝ 

ΕθΝΩΝ" 

Παρόντε.: 

Τάσσος Παπαδόπουλος, Πρόεδρος 

Ρήνα Κατσελλή 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Ανδρέας Χρίστου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Δώρος Χριστοδουλίδης 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε αυτεπάγγελτα το πιο 

πάνω θέμα σε δύο συνεδρίες της. Η πρώτη συνεδρία της Επιτροπής πραγματοποιή

θηκε στις 19 Νοεμβρίου 1992 και σ' αυτή κλήΟηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Εξωτερικών. Αντικείμενο της πρώτης αυτής συνεδρίας ήταν η επι

κείμενη ψηφοφορία στη Γενική Συνέλευση των Ηνωμένων ΕΟνών αναφορικά με προ

σχέδι.ο ψηφίσματος που υποβλήΟηκε από τον εκπρόσωπο της Κούβας. 

Για τους σκοπούς της εξέτασης του Οέματος αυτού, ο Π ρόεδρος της Επιτροπής 

κατέθεσε ότι η Κούβα υπέβαλε στη Γενική Συνέλευση των Ηνωμένων ΕΟνών προσχέ

δι.ο ψηφίσματος, με το οποίο ζητούσε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης που να 
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εξουδετερώνει την οικονομική και εμπορική απαγόρευση (εμπάργκο) που τα νομοΟε

τικά σώματα των Ηνωμένων Πολιτειών επέβαλαν εναντίον της. 

Οι εκπρόσωποι του ΥπουργεΙου Εξωτερικών που παρευρέθηκαν στη συνεδρΙα 

της Επιτροπής δεν εξέφρασαν οποιαδήποτε άποψη πάνω στο υπό αναφορά θέμα, 

γιατΙ, όπως δήλωσαν, δεν εΙχαν σαφεΙς οδηγΙες από τον πολιτικό προ'ίστάμενο του 

Υπουργείου. 

Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, ο Πρόεδρος και τα Μέλη της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Εξωτερικών διαμήνυσαν στην κυβέρνηση ότι η Eqτιτρoπή υποστηρΙζει το 

προσχέδιο ψηφΙσματος και αναμένει ότι η κυπριακή κυβέρνηση θα τοποθετηθεί 

πάνω σ' αυτό δΙνοντας θετική ψήφο. 

Κατά τη δεύτερη συνεδρΙα της Επιτροπής, η οποΙα πραγματοποιήθηκε στις 

29 Απριλίου 1993, στην παρουσΙα του Υπουργού Εξωτερικών, εξετάστηκε η στάση 
που τήρησε η Κύπρος ενώπιον της Επιτροπής Ανθρώπινων Δικαιωμάτων του Οικο

νομικού και Κοινωνικού ΣυμβουλΙου των Ηνωμένων ΕΟνών κατά τη συζήτηση του 

θέματος της παραβίασης των ανθρώπινων δικαιωμάτων και βασικών ελευΟεριών 
στην Κούβα. 

Συναφώς, ο Πρόεδρος της Επιτροπής υπέμνησε ότι η Κύπρος τάχθηκε ενα

ντίον της Κούβας και υπέρ της Απόφασης της Επιτροπής Ανθρώπινων Δικαιωμά

των του Οικονομικού και Κοινωνικού ΣυμβουλΙου των Ηνωμένων Εθνών να διερευ

νηθούν ισχυρισμοΙ για παραβΙαση των ανθρώπινων δικαιωμάτων στη χώρα αυτή, 

παρόλο που στο παρελθόν παρόμοιες διερευνήσεις απέβησαν άκαρπες. 

θέσει, Υ "ουιιγο'; ΕξωΤΕιι.χών 

Καταθέτοντας ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών, ο 

Υπουργός Εξωτερικών δήλωσε τα πιο κάτω: 

(α) Η Απόφοοη της Επιτροπής Ανθρώπινων Δικαιωμάτων αφορούσε την 

αποστολή εισηγητή στην Κούβα, για να διερευνηΟούν ισχυρισμοΙ για 

παραβιάσεις των ανθρώπινων δικαιωμάτων στη χώρα αυτή. 

(β) Η κυπριακή κυβέρνηση και γενικά ο κυπριακός λαός πρέπει να εΙναι και 

εΙναι ευαίσθητοι στο Οέμα των ανθρώπινων δικαιωμάτων, γιατΙ τόσο 

αυτά όσο και οι βασικές ελευθερίες εξακολουθούν να παραβιάζονται 

στην Κύπρο από τα τουρκικά στρατεύματα εισβολής και κατοχής. 

(γ) Θα αποτελούσε ασυνέπεια εκ μέρους μας να καταγγέλλεται διεθνώς και 

ποικιλοτρόπως η ΤουρκΙα για παραβιάσεις των ανΟρώπινων 

δικαιωμάτων στην Κύπρο και ταυτόχρονα να τηρείται αρνητική στάση 

από την κυπριακή κυβέρνηση, όταν η διερεύνηση ισχυρισμών για 

παραβιάσεις ανθρώπινων δικαιωμάτων αφορά άλλη χώρα. 

(δ) ΔόΟηκαν σαφεΙς οδηγΙες στον εκπρόσωπο της Κύπρου στην Επιτροπή 

ΑνΟρώπινων Δικαιωμάτων να ενημερώσει σχετικά και εκ των προτέρων 

Τον εκπρόσωπο της Κούβας. 

Σε σχέση με το πρώτο σκέλος του υπό συζήτηση Οέματος ο Υπουργός εξωτερι

κών δήλωσε ότι η απουσΙα της κυπριακής αντιπροσωπεΙας από τη Γενική Συνέλευση 

των Ηνωμένων Εθνών κατά τη συζήτηση του προσχεδΙου ψηφΙΟματος που υπέβαλε η 

Κούβα εναντίον της απαγόρευσης που επέβαλαν οι Ηνωμένες Πολιτείες ήταν πολιτι

κή απόφαση που λήφΟηκε από την προηγούμενη κυβέρνηση. 
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Συνεκτιμώντας τα όσα κατατέΟηκαν ενώπιόν της, η Κοινοβουλευτική Επιτρο

πή Εξωτερικών παρατηρεί ότι οι τοποθετήσεις της κυπριακής κυβέρνησης έναντι της 

Κούβας στις υπό αναφορά ψηφοφορίες δε συνάδουν ούτε με την παραδοσιακή και 

μακρόχρονη φιλία των λαών των δύο χωρών ούτε με την έμπρακτη υποστήριξη που 

σε πλείστες περιπτώσεις η Κούβα επέδειξε έναντι της Κύπρου στα διάφορα διεθνή 

σώματα και ιδιαίτερα μετά την τουρκική εισβολή . 

Εχοντας υπόψη τα πιο πάνω και με αφορμή τη συζήτηση και τον προβληματι

σμό που έγινε στα πλαίσια της εξέτασης του όλου θέματος, η Επιτροπή καλεί την κυ

βέρνηση να τηρεί στο μέλλον θετική στάση έναντι της Κούβας, έχοντας ως γνώμονά 

της τις αρχές και τις διατάξεις του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών, σε 

συνάρτηση με τα καλώς νοούμενα συμφέροντα του κυπριακού λαού. 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, να συνεχίσω έξω από την Έκθεση. Αυτή η 

Έκθεση, όπως αναφέρατε, ήταν ομόφωνη. Στάληκε στον Υπουργό Εξωτερικών και 

κατατέθηκε τώρα ενώπιον της Βουλής που υποθέτω την εγκρίνει επίσης ομόφωνα. 

Επειδή το ψήφισμα στο οποίο αναφερόμαστε, παρά την απουσία της Κύπρου 

είχε εγκριθεί από τη Γενική Συνέλευση, εγείρεται θέμα ξανά σχετικά με το σεβασμό 

εκείνου του ψηφίσματος. Ο Υπουργός Εξωτερικών της Κυπριακής Δημοκρατίας σή

μερα απηύθυνε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών της Βουλής την πιο 

κάτω επιστολή: "Σχετικά με την υπ' αρ. Β-30/19-2-7 και ημερομηνία 7 Οκτωβρίου 
1993, θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι στις 14 Απριλίου 1993 ο Γενικός Γραμματέας 
με διακοίνωση ζήτησε να τον πληροφορήσουμε ποια θα είναι η θέση μας αναφορικά 

με το ψήφισμα της Γενικής Συνέλευσης υπ' αρ. 47/19 και ημερομηνία 24 Νοεμβρίου 
1992. Ο τίτλος του ψηφίσματος είναι: "Nccessity of cnding thc cconomic, commercial 
and financial embargo imposed by the United 5tates of America against Cuba". 

Με οδηγίες μου ο Μόνιμος Αντιπρόσωπός μας στα Ηνωμένα Έθνη πληροφό

ρησε το Γενικό Γραμματέα ότι η Κύπρος δέχεται και σέβεται όλα τα ψηφίσματα της 

Γενικής Συνέλευσης και τις αποφάσεις του Συμβουλίου Ασφαλείας. Κατά συνέπεια 

δεν ευνοεί οποιαδήποτε προσπάθεια εφαρμογής νόμων άλλης χώρας που τείνει να 

παραβιάσει ψήφισμα της Γενικής Συνέλευσης ή απόφαση του Συμβουλίου Ασφα

λείας. Επομένως, η θέση της Κύπρου είναι συμμόρφωση και σεβασμός του ψηφίσμα

τος 47/19 το οποίο και επισυνάπτεται. Αυτά τα πλαίσια έχουν ήδη καΟορίσει και τη 
θέση μας στη Γενική Συνέλευση για το ως άνω θέμα. Και περί της τοποθέτησής μας 

έχει ενημερωθεί έγκαιρα ο Γενικός Γραμματέας. Επομένως, σίγουρα δεν είμαστε με

ταξύ των χωρών που παρέλειψαν να ενημερώσουν το Γενικό Γραμματέα για τις θέ

σεις τους. 

Η θέση μας αυτή, επανατονίζω, είναι απόρροια της θέσης αρχής σεβασμού των 

αποφάσεων του Συμβουλίου Ασφαλείας και των ψηφισμάτων της Γενικής Συνέλευ

σης που είναι και απαίτηση της Κύπρου για τα περί Κύπρου ψηφίσματα. 

Εφόσον βέβαια στη διάρκεια της φετινής συνόδου της Γενικής Συνέλευσης 

υποβληθούν σχέδια ψηφισμάτων για το πιο πάνω θέμα είτε από την Κούβα είτε από 

άλλες χώρες, θα αξιολογηθούν ανάλογα μέσα στα πλαίσια των θέσεων αρχής που τη

ρούμε. Σε μια τέτοια περίπτωση Οα σας ενημερώσω έγκαιρα" . 

Κύριε Πρόεδρε, αυτή η επιστολή εξετάστηκε πριν από τη συνεδρία μας σήμερα 

με εκπροσώπους όλων των κοινοβουλευτικών κομμάτων και μαζί σας και είναι η 
εκτίμηση όλων μας και εκλαμβάνουμε και ερμηνεύουμε αυτή την επιστολή ότι είναι η 

θετική ανταπόκριση του Υπουργού Εξωτερικών της Κυπριακής Δημοκρατίας στη 
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σύσταση, έκκληση, απόφαση, αν Οέλετε, που είχε πάρει η Κοινοβουλευτική επιτροπή 

Εξωτερικών της Πουλής και η οποία αναφέρεται στην ΈκΟεση που έχω προηγουμέ

νως διαβάσει. 

Γι' αυτό το λόγο Οεωρούμε ότι η απόφαση της Κοινοβουλευτικής επιτροπής 

Εξωτερικών όσον αφορά τα Οέματα αρχής υιοΟετείται από το Υπουργείο Εξωτερι

κών και παρακαλούμε, ενόψει της ενδεχόμενης συζήτησης του Οέματος στη Γενική 

Συνέλευση των Ηνωμένων ΕΟνών, να παραμείνει εγγεγραμμένο το Θέμα στην ημερή

σια διάταξη. ΚαταΟέτω αντίγραφο της επιστολής του Υπουργού Εξωτερικών στη 

Γραμματεία. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω ότι είναι καΟαρό το Οέμα και η ΈκΟεση είναι ομόφωνη, όπως και η 

ανταπόκριση του Υπουργού. Αποδέχεται τις Οέσεις της ΈκΟεσης, της ολομέλειας 

του Σώματος και την επιθυμία της μελλοντικά. 

Προχωρούμε τώρα στα υπόλοιπα Οέματα . Έχω να κάνω μία εισήγηση, κύριοι 

συνάδελφοι, αν Οέλετε να προχωρήσουμε με κάποιο γρηγορότερο ρυΟμό. Το 

υπ' αρ . 4 Οέμα στην ημερήσια διάταξη, που είναι η ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Υγείας για τα Οέματα που τιτλοφορούνται: 

(α) "Οι συνΟήκες εργασίας στους ηλεκτροπαραγωγούς σταΘμούς της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου και η επίδραση ορισμένων επιβλαβών παραγόντων 

στην υγεία των εργαζομένων σε αυτούς τους σταΟμούς". Α υτεπάγγελ τη 

εξέταση ύστερα από πρόταση των Πουλευτών κ. Δ. Χριστοδουλίδη, Δ. 

Χρυσοστόμου και Θ. Μιχαηλίδη. (12.12.1991). 

(β) "Η προστασία της υγείας των εργαζομένων στην Αρχή Ηλεκτρισμού 

Κύπρου". Α υτεπάγγελ τη εξέταση ύστερα από πρόταση του Πουλευτή κ. Ρ. 

Πρέντζα. (30.1.1992), το υπ' αρ. 5 Οέμα, που είναι η ΈκΟεση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το Οέμα 

που τιτλοφορείται "Οι ζημιές που προκλήΟηκαν αιτό ανεμοστρόβιλο στην 

περιοχή Χλώρακας-Κόλπου των Κοραλλίων και η ανάγκη κυβερνητικής 

αρωγής. Α υτεπάγγελ τη εξέταση ύστερα από πρόταση των Πουλευτών 

κ. Α. Θεοδούλου, Ν. Πιττοκοπίτη, Γ. Ομήρου και Κ . Κωνσταντίνου. 

(26.11.1992) και το υπ' αρ. 7 Οέμα -δεν αναφέρομαι στο Οέμα υπ' αρ. 6, 
διότι εκεί υπάρχουν κάποιες διαφορετικές απόψεις των εισηγητών- που 

είναι η ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής επιτροπής Υγείας για το Οέμα που 

τιτλοφορείται 'Το κάπνισμα σε κλειστούς χώρους και η βλαβερή 

επίδρασή του σε όλους τους παρευρισκομένους, καπνιστές και μη". 

Α υτεπάγγελ τη εξέταση ύστερα από πρόταση του Πουλευτή κ. Δ. Κοντίδη. 

(26.11.1992) κατόπιν κάποιας συνεννόησης με τους αρχηγούς και 

κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους και ενόψει του ότι οι ΕκΟέσεις είναι 

ομόφωνες και με πολύ σαφή μηνύματα -και απλώς Οα επαναλάβουμε τις 

ομόφωνες Οέσεις που βρίσκονται στην Έκθεση- εισηγούμαι να 

ΟεωρηΟούν αναγνωσΟείσες, να αποσταλούν στα αρμόδια Υπουργεία και 

να παραμείνουν αυτά τα Οέματα στις επιτροπές, ούτως ώστε οι αρμόδιες 

Κοινοβουλευτικές επιτροπές που ασχολήΟηκαν με αυτά τα Οέματα να 

παρακολουΟούν την πρόοδο προς την κατεύΟυνση επιλύσεως με βάση τις 
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εισηγήσεις. Δεν ξέρω αν συμφωνεΙτε, αλλά νομ(ζω ότι με αυτό το ρυθμό 

θα προχωρήσουμε να εξετάσουμε πολλά άλλα θέματα που δεν εΙναι 

ομόφωνα και οπωσδήποτε τα μηνύματα θα δοθούν στην κυβέρνηση με 

την αποστολή των ομόφωνων Εκθέσεων. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΙΆΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας. Για το έβδομο θέμα στην ημερήσια διάταξη 

προσωπικά δε θα μπoQofua να συμφωνήσω και υπάρχουν και άλλοι συνάδελφοι και 
πρέπει να το ... θα έχουμε να μιλήσουμε γι' αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα, κύριε Μουσιούττα. Α ν υπάρχει έστω και ένας Βουλευτής που αισθά

νεται έτσι, τότε δεν μπορώ να επιμένω. Αλλά γΙλΧ τα θέματα με αριΟμούς 4 και 5 
στην ημερήσΙλΧ διάταξη υπάρχει συμφωνία, γι' αυτό και προχωρούμε. 

Έχουμε κλεΙσει σήμερα το Κεφάλαιο Δ'. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 21 Οκτω
βρΙου 1993, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί Συμπληρωματικού Προ\Jπολογισμού Νόμος (Αρ. 19) του 1993. 

2) Ο περί Συμπληρωματικού Προ\Jπολογισμού Νόμος (Αρ. 20) του 1993. 

3) Ο περί Συμπληρωτικού Προ\Jπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 1993. 

4) Ο περί Συμπληρωματικού Προ\Jπολογισμού Νόμος (Αρ. 26) του 1993. 

5) Ο περΙ ΕνοικιοστασΙου (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. (Πρό
ταση νόμου). 

6) Ο περΙ ΕνοικιοστασΙου (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. (Πρό
ταση νόμου). 

7) Ο περί Ενοικιοστασίου (Γροποποιητικός) Νόμος του 1992. (Πρόταση 
νόμου). 

8) Ο περΙ Χωριτικών Αρχών (Γροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

9) Ο περΙ Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Επιβολή Εισφοράς) (Γροπο
ποιητικός) Νόμος του 1993. (Πρόταση νόμου). 

10) Ο περΙ ΠΡO\Jπoλoγισμoύ του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 
1993. 

11) Ο περΙ του Δικαιώματος Πνευματικής lδιοκτησΙας (Γροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 1993. 

12) Οι περΙ Κυπριακού Οργανισμού ΑΟλητισμού (Γενικές Διατάξεις και Πει
θαρχία) (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

13) Οι περΙ Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια και ΛοιποΙ Όροι Υπηρεσίας 
Υπαλλήλων) (Γροποποιητικοι) (Αρ. 3) ΚανονισμοΙ του 1993. 

14) Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέρ
γεΙλΧ δαπάνης από το Πανεπιστήμιο Κύπρου για το μήνα Οκτώβριο του 

1993. 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμα που 

τιτλοφορείται 'Ή άμεση ανάγκη λήψης απόφασης και δρομολόγησης 

διαδικασιών για μετακίνηση των κοινοτήτων Πενταλιάς και Επισκοπής 

που κινδυνεύουν από κατολισθήσεις και ρωγμές". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Γ. Ομή

ρου). (11.5.1993). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα που 

τιτλοφορείται 'Ή θέση της κυπριακής κυβέρνησης έναντι της Κούβας 

σχετικά με τα ψηφίσματα των Ηνωμένων ΕΟνών". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (8.4.1993). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που τιτλοφορείται "Το δάσος ΑΟαλάσσας, οι προγραμματισμοί και οι 

ενέργειες της κυβέρνησης". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Μελών της Βουλής 

κ. Ρ. Κατσελλή και κ. Δ. Ηλιάδη). (12.3.1992). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το θέμα που τιτλο

φορείται "Το κάπνισμα σε κλειστούς χώρους και η βλαβερή επίδρασή του 

σ' όλους τους παρευρισκομένους, καπνιστές και μη". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Δ. Κοντί

δη). (26.11.1992). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που τιτλοφορείται "Τοποθέτηση κεντρικού αγωγού του αποχετευτικού 

συστήματος Λεμεσού διά μέσου της αγοράς της παλαιάς πόλης της Αμα

θούντας". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφασης της Επιτροπής). (11.3.1993). 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τα θέματα που 
τιτλοφορούνται: 

(α) "Το πρόβλημα που δημιουργήθηκε κατά την τελετή των εγκαινίων 

του Πανεπιστημίου Κύπρου με την υποβάθμιση της παρουσίας της 

ελληνικής Πολιτείας και ανώτατων πνευματικών ιδρυμάτων της Ελ

λάδας". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (15.10.1992). 

(β) 'Ή απουσία της Προέδρου της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής 

του Πανεπιστημίου Κύπρου κ. Τσουγιοπούλου από τη συνεδρία της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας που έγινε στις 22 Οκτωβρίου 
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1992 με θέμα 'Το πρόβλημα που δημιουργήΟηκε κατά την τελετή των 
εγκαινίων του Πανεπιστημίου Κύπρου με την υποβάΟμιση της πα

ρουσίας της ελληνικής Πολιτείας και ανώτατων πνευματικών ιδρυ

μάτων της Ελλάδας' και ως αποτέλεσμα της συμπεριφοράς η πιθανή 

περιφρόνηση του Νομοθετικού Σώματος". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (22.10.1992). 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Χα

τζηδημητρίου ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

'Ή μετάδοση από το ΡΙΚ την Πέμπτη, 5 Αυγούστου 1993, της ταινίας 'Κατα
σκοπία στη Δαμασκό' και οι πσλι τικές της προεκτάσεις στις διεθνείς σχέσεις της Κ ύ

πρου". 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση να ασχοληΟούμε με θέματα κατασκοπίας; 

(Γέλια) 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ήταν ένα Οέμα δραματικής σημασίας πραγματικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Γνωρίζουμε το θέμα, κύριε Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΙΙΜΗΤΡΙΟΥ: 

Έχει σταλεί και έχουν δοΟεί εξηγήσεις από το ίδιο το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 

Κύπρου. Ζητώ να παραπεμφΟεί στην Επιτροπή, να κατατεΟούν εκεί τα σχετικά στοι

χεία και νομίζω ότι σε εκείνο το στάδιο θα μπορεί κατά κάποιο τρόπο να λήξει το 

θέμα. Δε σκοπεύω να το φέρω στην ολομέλεια, εφόσον απολογήθηκε η κυβέρνηση και 

η αρμόδια υπηρεσία. Όμως Οα παρακαλέσω να παραπεμφθεί, για να καταγραφεί 

στην Επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών για τα περαιτέ-

ρω. 

Επίσης ο Βουλευτής κ. Γιαννάκης Ομήρου ζητά την εγγραφή και την κατά προ

τεραιότητα συζήτηση στο Κεφάλαιο Δ' του ακόλουθου Οέματος: "Οι ιδιωτικοποιή

σεις, βιομηχανική ύφεση και ανεργία". Δεν έχω καμιά αμφιβολία ότι συμφωνούμε 

στο να εγγραφεί. Πώς αντιμετωπίζουμε την εισήγηση για προτεραιότητα; 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Το θέμα των ιδιωτικοποιήσεων, κύριε Πρόεδρε, είναι 'tyγεγραμμένo σε δύο 

επιτροπές. Στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων σε 

σχέση με το Τμήμα Υδάτων και στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 

Έργων σε σχέση με τα τμήματα του ανάλογου Υπουργείου. Γι' αυτό δεν ξέρω αν θα 

υπήρχε λόγος να διεξαχθεί η συζήτηση στις επιτροπές αυτές και μετά βεβαίως να 

γίνει οποιαδήποτε επί του Κεφολαίου Δ' γενική συζήτηση για το θέμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχω την εντύπωση ότι είναι ευρύτερο το θέμα, όπως έχει εγγραφεί, από το 

πλαίσιο που συζητείται στις Επιτροπές. Όμως η εισήγηση είναι να εγγραφεί το 

θέμα, όπως λέτε, και να πρσχωρήσουμε στη συζήτηση, όταν θα έχουν προχωρήσει 

και οι Επιτρσπές, για να συζητηθούν από κοινού πλέον όλα τα θέματα που καλύπτο

νται από αυτό το θέμα. 

Επομένως, το θέμα εγγράφεται, αλλά το θέμα της πρστεραιότητας αποφασίζε

ται, όταν ολοκληρωθεί η συζήτηση στις Επιτροπές. 

Τέλος, με εισήγηση όλων των κομμάτων ζητείται η εγγραφή του πιο κάτω θέμα-

τος: 

"Το Κυπριακό και οι πρόσφατες διεθνείς εξελίξεις" . Όσον αφορά την ημερο

μηνία συζήτησης, αυτό θα ρυθμιστεί σε μια προσεχή συνάντηση των αρχηγών και 

κοινοβουλευτικών εκπροσώπων. 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Θα ήθελα να παρακαλέσω να προστεΟεί ακόμα ένα θέμα, κύριε Πρόεδρε. "Οι 

μεθοδεύσεις της κυβέρνησης για πρόσληψη των 62 παρά την απόφαση της Βουλής 
των Α ντιπρσσώπων περί του αντιθέτου". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, και εμείς επροτιθέμεΟα να εγγράψουμε το ίδιο θέμα. Έτσι συ

νυπογράφουμε την πρόταση του κ. Χριστόφια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Α ν μου επιτρέπετε, βεβαίως δεν πρόκειται να διαφωνήσει κανένας, κύριε Χρι

στόφια, από ό,ΤΙ αντιλαμβάνομαι, αλλά για να μην προκαταλάβουμε τη συζήτηση, θα 

εισηγούμουν να είναι "οι ενέργειες" αντί "οι μεθοδεύσεις", διότι κάπου προκαταλαμ

βάνει το θέμα ο χαρακτηρισμός "μεΟοδεύσεις". Δεν ξέρω πώς το αντιμετωπίζουμε, 

αλλά μπορεί στις ομιλίες να γίνει αναφορά σε μεθοδεύσεις, θα προτιμούσα όμως, αν 

ήταν θέμα ενέργειας, εφόσον και σε άλλες περιπτώσεις υπάρχει κάποια προσοχή 

όσον αφορά τον τίτλο, να μην προκαταλαμβάνουμε τη συζήτηση του θέματος. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μπορώ να το δεχτώ και έτσι, παρόλο που ο ίδιος ο Κυβερνητι

κός Εκπρόσωπος μίλησε για το τι μεθοδεύει η κυβέρνηση, για να γίνουν αυτά τα 

πράγματα. Δεν είναι σκόπιμη, δηλαδή, η δική μου η τοποθέτηση περί μεθοδεύσεων. 

Πήρα τη θέση αυτή από τα λεθχέντα από τον αναπληρούντα Τον κυβερνητικό εκπρό

σωπο. Γι' αυτό νομίζω ότι δε συντρέχει λόγος να αλλάξουμε τον τίτλο του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίασης. 

(Ώρα λήξης: 6.21 μ.μ.) 
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Οι ακόλονθοl Βονλεντές; νπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαμη

τιχή σεΙQά:-

Αγαπίου Γιαννάκης 

Αναστασιάδης ΝΙκος 

ΓεωργΙου Ανδρέας 

ΓεωργΙου Αριστοφάνης 

Γιάγκου ΚΙκης 

ΔημητρΙου Οδυσσέας 

ΕυΟυμΙου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλι.άδης Δημήτρης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

ΙωαννΙδης Ιωάννης 

ΚαζαμΙας Κίκης 

Καρράς Αντώνης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

ΚληρΙδου Καίτη 

ΚοντΙδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

ΚωνσταντΙ νου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος ΧρΙστος 

ΜιχαηλΙδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

ΠαναγΙδης Κίμων 

ΠαπαγεωργΙου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

ΦιλΙΠπου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγι.άννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριατοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριατόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκεντικών Ομάδων: 

Π ογιατζής Ιωάννης 

Καλα"ίτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΙΙΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για τα νομοσχέδια (α) "Ο περΙ Συντάξεων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1993", (β) "Ο περί Συντάξεων Καθηγητών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1993" και (γ) "Ο περί Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1993" και ψήφισή τους σε νόμους. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Εγγυήσεως της Ανταλλαγής Υποχρε
ώσεων της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος του 1993" και 
ψήφισή του σε νόμο. 
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3) ΈκΟεση YLa τα νομοσχέδLα (α) ''Ο περί ΠροUπολογLσμού (ΤΡΟΠΟΠΟLηΤL
κός) (Αρ. 7) Νόμος του 1993" κα. (β) "Ο περί ΕLδLκεύσεως ΠLστώσεως 
(Ταμείο Ανακουφίσεως EΚΤOΠLσθέντων κα. Παθόντων (ΤΡΟΠΟΠΟLηΤLκός) 

(Αρ. 3) Νόμος του 1993", OL σύντομες αναφορές που ακολούθησαν (Κ. 
Καζαμίας κα. Τ. Χατζηδημητρίου) κα. ψήφLσή τους σε νόμους. 

4) Έκθεση YLa το νομοσχέδLO "Ο περί ΣυμπληρωμαΤLκού ΠροUπoλογLσμού 
Νόμος (Αρ. 11) του 1993" κα. ψήφLσή του σε νόμο (με αΡLθμό 15 του 
1993). 

5) Έκθεση γω το νομοσχέδLΟ "Ο περί ΣυμπληρωμαΤLκού Προ\JπολογLσμού 
Νόμος (Αρ. 12) του 1993" η ψήφLσή του σε νόμο (με αΡLθμό 14 του 1993) 
κα. σύντομη δήλωση του Βουλευτή κ. Ι. ΠογLατζή πάνω στο θέμα. 

6) Έκθεση γω το νομοσχέδLΟ "Ο περί ΣυμπληρωμαΤLκού ΠροUπoλογLσμού 
Νόμος (Αρ. 13) του 1993" κα. ψήφLσή του σε νόμο (με αΡLθμό 13 του 
1993). 

7) ΚατάΟεση Νομοσχεδίων, Εγγράφων κα. ΚανονLσμών. 

8) Eρωτήσεcς Βουλευτών (11 άδεLα παραμονής των ΕλλαδLτών που είνα. 
παντρεμένο, με Κ ύΠΡLες) - 11 νοΟεία των φυτοφαρμάκων - Το οξύτατο 
πρόβλημα λαθρεμπορίου αLγοπρόβεLOυ κρέατος από ΤLς κατεχόμενες πε

ΡLοχές - Η προστασία της γεωργLκής παραγωγής - Η μη λεcτoυργία των 
σημάτων των αντανακλασΤLκών του φωτός στο δωχωΡLσΤLκό προστατευ

ΤLκό ΚLγκλίδωμα του δρόμου Λευκωσίας-Λεμεσού - Ο. τψές των γκρέLΠ 

φρουτ- Η κατασκευή του φράγματος στον ποταμό ΞυλούΡLΚΟ - Η συ

μπλήρωση του δρόμου παρά την είσοδο της ΚΟLνότητας Λετύμπου - Η 
ΕΠLχορήγηση YLa τα αμπέλLα που φυτεύτηκαν τη δεκαετία του 1960-70 -
Το αίτημα της ΚΟLνότητας Λετύμπου γω ομαλή λεLτουργία του ΔημοΤL

κού της Σχολείου - Το αίτημα της ΚΟLνότητας Λετύμπου YLa δLαγραφή 
χρέους προς την κυβέρνηση ύψΟυς ;(9.000 - Η εξασφάλLση αΡLθμού θέσε
ων στα ελληνLκά πανεπLστήμLα - Η παρουσία του προέδρου της πραξLΚΟ
πημαΤLκής κυβέρνησης στο φεστι.βάλ Αμαργέτης - Η εκστρατεία δωφώΤL
σης-ενημέρωσης του ΚΟLνού γω την πρόληψη δι.άφορων ασθενεLών - Η 
επLδότηση των εσπεΡLδοεLδών - Η κατασκευή του πεΡLΠτέΡOυ της Κύ

πρου στη δLεθνή έκΟεση ΕΧΡΟ 92 στη Σεβίλλη της Ισπανίας - Η αποπλη
ρωμή των οφεLλομένων γω ης δLευκολ ύνσεcς που παρέχοντα. στη βρετα

νLκή κυβέρνηση - Η καΟυστέρηση στην παροχή ΟLκονομLκής βoήOεcας γι.α 
επLδLόρΟωση oLxLώv στους ΟLΚLσμούς αυτοστέγασης εΚΤΟΠLσθέντων (δεύ

τερης φάσης) - Το αίτημα της ΚΟLνότητας ΤρεμLOούσας YLa αύξηση του 
συντελεστή δόμησης στην πεΡLOχή που γε. τνLάζεc με το Μοναστήρ, Αγίου 

Νεοφύτου - Η εργοδ6τηση αλλοδαπών μουσLκών στην Κύπρο - Το αρδευ
ΤLκό πρόβλημα στην ΤρεμLOούσα - Το αρδευΤLκό πρόβλημα σΤLς ΚΟLνότη
τες Άρμου κα. ΜαραΟούντας -Αίτημα γω καOOΡLσμό της υδατοδεξαμε

νής στην ΚΟLνότητα Άρμου - Τα σοβαρά προβλήματα που αντLμετωπίζουν 
τα χωΡLά της ΜαραΟάσας στην επαρχία Λεμεσού - Τα κρούσματα εξανΟη
μαΤLκού τύφου ή τυφοεLδούς πυρετού στο Ζακάκ, - Η εLσαγωγή επLδόμα
τος βάρδι.ας γω τα μέλη της ΑστυνομLκής Δύναμης Κύπρου - Η παροχή 
προσφυγLκών δανείων ή δανείων σε ανύπαντρα άτομα μLας ορwμένης 
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ηλικίας που φροντίζουν για εξαρτώμενα άτομά τους - Η εφαρμογή αυοτη
ρών περιορισμών στους δικαιούχους της γης η οποία εφάπτεται με τον 

παλιό δρόμο Λεμεσού-Πάφου ο οποίος περνά μέσα από το χωριό Κολόσσι 

- Η δημιουργία υπηρεσίας Φ.Π.Α. και η ένταξή της στο Τμήμα Τελωνείων
Η κατάργηση από την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου της υπηρεσίας το

ποθέτησης υπόγειων καλωδίων - Η αγορά από το εξωτερικό γραφειακού 
εξοπλισμού για τις ανάγκες της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου - Περιο
ρισμοί σε δικαιούχους γης στο Κολόσσι που εφάπτεται με τον παλιό 

δρόμο Λεμεσού-Πάφου - Το αίτημα της κοινότητας Γιόλου για εκτέλεση 
αρδευτικού έργου που να τη συνδέει με το φράγμα της Ευρέτου - Η ανέγερ
ση νέσυ σχολικού κτιρίου στη Γιόλου - Η κατασκευή δρόμου που θα συνδέ
σει το δρόμο Πόλεως Χρυσοχούς με τη Λ υσό - Η ανόρυξη νέων γεωτρήσε
ων στην Περιστερώνα Πάφου - Η διαπλάτυνση του κύριου δρόμου που 
διασχίζει την Περιστερώνα - Η καθυστέρηση στην άρδευση γης στην Περι
στερώνα από το αρδευτικό έργο Χρυσοχούς - Η ηλεκτροδότηση της γεώ
τρησης που ανορύχθηκε στο χωριό Περιστερώνα Πάφου). 

9) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η κατακύρωση των προ
σφορών για την ανέγερση εμπορικού κέντρου στο συνοικισμό αυτοστέγα

σης ΤΙμης - Η έκδοση αδειών σε υπεράκτιες εταιρείες - Το τηλεφωνικό δί
κτυο στην πόλη και επαρχία Λάρνακας - Η παραχώρηση οικοπέδων σε 
άπορες οικογένειες στα Μαμώνια - Η κατασκευή του δρόμου από τη γέφυ
ρα Ξερού προς τον Άγιο Νικόλαο και το Τρόσδος - Η απόκτηση της κυ
πριακής ιθαγένειας από παιδιά γυναικών πολιτών της Κυπριακής Δημο

κρατίας που παντρεύονται αλλοδαπούς - Η κατασκευή αποχετευτικού 

συοτήματος ομβρίων υδάτων στην ευρύτερη περιοχή Λεμεσού - Η άδεια 
λειτουργίας του τηλεοπτικού σταΟμού ΑΝΤΕΝΑ - Η ένταξη της Κύπρου 
στον Ο.Ο.Σ.Α. - Οι ανάγκες του νέου Νοσοκομείου Λεμεσού σε ιατρικό και 
νοσηλευτικό προσωπικό - Η ασφαλτόστρωση του δρόμου Οδού-ΦαρμαΚά -
Το θέμα της εξωσωματικής γονιμοποίησης - Η έκδοση άδειας εγγραφής 
υπεράκτιας εταιρείας - Οι δηλώσεις του κ. Δ. Κωμοδρόμου, Συμβούλου 

Τύπου της Πρεσβείας της Κυπριακής Δημοκρατίας στις Βρυξέλλες - Η 
ίδρυση πολιτιστικού κέντρου στη Γεροσκήπου - " παραχώρηση πολεοδο
μικής άδειας σε περιπτώσεις που ένα τεμόχιο γης εφάπτεται σε μη εγγε

γραμμένο δρόμο - Η συντήρηση και βελτίωση του παρακαμπτήριου δρόμου 
από την Πόλη Χρυσοχούς προς το Γουδί - Το αρδευτικό πρόβλημα στις 
κοινότητες Γουδί, Σκούλλι και Χόλη - " έλλειψη τηλεφωνικών γραμμών 

στη Λάρνακα - Τα προβλ1]ματα της Υπηρεσίας Κινητής Τηλεφωνίας - Η μη 
κάλυψη από το Ρ . Ι.Κ . της εκδήλωσης που έγινε προς τιμή των εκδόσεων 

Χρ. Ανδρέσυ - Η εγκατάσταση νέων τηλεφώνων στην κοινότητα Αμαργέ
της - Το υδρευτικό πρόβλημα στην κοινότητα Γαλαταριάς - Το αίτημα της 
Χωριτικής Αρχής Γαλαταριάς όπως οι γαιοκτήμονές της που είναι μέλη 

του Αρδευτικού Τμήματος Σαλαμιούς λειτουργούν ως αυτόνομη μονάδα 

μέσα στο Αρδευτικό Τμήμα - Η ενίσχυση της υδατοπρομήθειας Γαλατα
ριάς - Η ανέγερση κοιμητηρίου στη Γαλαταριά - " ευθυγράμμιση του δρό
μου Γαλαταριάς-Παναγιάς - Η ευθυγράμμιση του δρόμου Κοιλίνειας

Γαλαταριάς - Το σχέδιο για άρδευση και ύδρευοη της κοινότητας Κοιλί
νειας - Το οδικό δίκτυο στην κοινότηΊΠ Κοιλίνειας - Η ευθυγράμμιση και 
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διαπλάτυνση του δρόμου Τίμης-Αναρίτας-Νατάς - Η λειτουργία κοινοτι
κού ιατρείου στην κοινότητας Νατάς - Η πώληση φαρμάκων εκτός φαρ
μακείων - Ο διαχωρισμός οικοπέδων στο χωριό Ορόκλινη - Η δημωυρ
γία βωτεχνικής περιοχής στη Δρομολαξιά-Μενεού - Το σχέδιο για 

επαναδραστηριοποίηση των εκτοπισθέντων και πληγέντων επιχειρημα

τιών της τουρκικής εισβολής του 1974 - ΙΙ ενημέρωση των μοθητών για 

το προδοτικό πραξικόπημα του 1974 - Το αίτημα της κοινότητας Θελέ
τρας για ένταξή της στο κυβερνητικό σχέδω δανειοδότησης νέων ζευγα

ριών - Το αίτημα της κοινότητας Θελέτρας για περίληψη εκτάσεως γης 
στις περιοχές που θα αρδεύονται από το υπό μελέτη φράγμα στον ποτα

μό της Έζουσας - Το αίτημα της κοινότητας Θελέτρας για κατασκευή 

δρόμου που να εξασφαλίζει την έξοδό της προς το δρόμο Στρουμπίου

Κάθηκα - Η ανέγεροη κοινοτικών κτιρίων στην κοινότητα Θελέτρας - Η 
δημιουργία πάρκου και πλατείας στη Μαλούντα - ΙΙ ανέγεροη νέου σχο

λικού κτιρΙΟυ στη Μαλούντα - Η ίδρυση νέου Αρδευτικου Τμήματος στη 
Μαλούντα - Τα μέτρα που λαμβάνονται για βελτίωση των συνθηκών δια
βίωσης των ηλικιωμένων - Τα στεγαστικά προβλήματα των προσφύγων 
που διαμένουν στην Πάφο - Η έκδοση άδειας λατομείου στην Πέγεια -
Καταγγελίες για παρατυπίες από το ΣΕΚΕΣ στην κατακύρωση προσφο

ρών - Η πολιτική της κυβέρνησης στο θέμα των αναπτυξιακών έργων 

στις μικρές κοινότητες - Οι εκδόσεις νέων σειρών γραμματοσήμων - Η 
διαδικασία υποβολής και αξιολόγησης των προσφορών για το σύστημα 

οδικής κυκλοφορίας '5COOΤ' - 11 απάμβλυνση του προβλήματος διάθε
σης μήλων - Οι μελέτες που έχει αναλάβει ο κ. G. Α. lIughes για λογαρια
σμό του Δημοσίου και των Ημικρατικών Οργανισμών - Το αίτημα των 
αμπελουργών για εξίσωση της στρεμματικής επιχορήγησης των νέων φυ

τειών με εκείνη των παλαιών - Η εκτέλεση διάφορων έργων αναπτύξεως 
για την αγροτική ανάπτυξη και την ύπαιθρο - Ο εμπλουτισμός των δημό
σιων κτιρίων με έργα τέχνης - 11 καταπολέμηση του εντόμου Ευρύτομο 
το οποίο καταστρέφει τα αμύγδαλα - Τα υδατικά έργα του Σχεδίου Δια
Ρίζου-Έζουσα - Η αξιολόγηση της εργασΙας που εκτελείται από τους 
βοηΟούς γραφείς που εργοδοτούνται από τις σχολικές εφορεΙες - Το αρ
δευτικό έργο Ξυλούρικου - Η βελτίωση του δρόμου Ποταμίτισσας-Αγρού 
- Τα κατασκευαστικά σχέδια του δρόμου Μανδριών-Πλατρών - Η βελ
τΙωση του δρόμου Κυπερούντας-Χαντριών-Αγρού - Η βελτίωση του δρό
μου Παλαιχωρίου-Αγρού - Η βελτίωση του δρόμου από το Κέντρο Νεό
τητας Φοινίου προς τον Άγιο Δημήτριο - Η εφαρμογή του περί 

Αποφυγής της Ρύπανσης Δημόσιων Δρόμων και Δημόσιων Χώρων 

Νόμου του 1992 - Η βελτίωση του δρόμου Αμαργέτης- Χρυσορογιάτισ

σας - Η ενίσχυση του ηλεκτρικού δικτύου στο χωριό Παλιόμυλος - Κα
τάργηση της έμμεσης επιβολής Φ.Π.Α . στα αγροτικά προ'ίόντα - Το αρ
δευτικό έργο Ξυλούρικου - Τα αμπέλια που φυτεύτηκαν στη δεκαετία 
1960-1970). 

10) Οι αγορεύσεις και η συζήτηση που έγιναν (Δ . Ηλιάδης, Ρ. Κατσελλή, Τ. 

ΧατζηδημητρΙου, Τ. Παπαδόπουλος, Χρ. Μαυροκορδάτος, Π. Παπαγε

ωργΙΟυ, Θ. Σοφοκλέους και Χρ. Σολωμής) πάνω στο Οέμα 'Ή απειλούμε

νη κατεδάφιση της οικΙας Πούλια στη Λευκωσία και η ανάγκη διάσωσής 

της" . 
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11) Η αγόρευση του Βουλευτή Γ. Ομήρου πάνω στο θέμα "11 άμεση ανάγκη 
λήψης απόφασης και δρομολόγησης διαδικασιών για μετακίνηση των 

κοινοτήτων Πενταλιάς και Επισκοπής που κινδυνεύουν από κατολισθή

σεις και ρωγμές" . 

12) Ανάγνωση της Έκθεσης "Η θέση της κυπριακής κυβέρνησης έναντι της 
Κούβας σχετικά με τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών" και σύντομη 

αναφορά του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του Δημοκρατικού Κόμμα

τος κ. Τάσσου Παπαδόπουλου πάνω στο θέμα. 

13) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' των ακόλουΟων θεμάτων: 

(α) Η μετάδοση από το Ρ . ι.Κ. την Πέμπτη 5.8.1993 της ταινίας "Κατα
σκοπία στη Δαμασκό" και οι πολιτικές της προεκτάσεις στις διεθνείς 

σχέσεις της Κύπρου. (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευ

τικού Εκπροσώπου του Σ.Κ .ΕΔΕΚ κ. ΊΌ Χατζηδημητρίου). 

(β) "Οι ιδιωτικοποιήσεις, βιομηχανική ύφεση και ανεργία". (Θέμα εγγρα

φέν με εισήγηση του Doυλευτή κ . Γ . Ομήρου). 

(γ) "Το Κυπριακό και οι πρόσφατες διεΟνείς εξελίξεις". (Θέμα εγγραφέν 

με εισήγηση όλων των κοινοβουλευτικών κομμάτων). 

(δ) "Οι ενέργειες της κυβέρνησης για πρόσληψη των 62, παρά την από

φαση της Βουλής των Αντιπροσώπων περί του αντιΟέτου". (Θέμα εγ

γραφέν με εισήγηση των Βουλευτών κ. Δ. Χριστόφια, Γενικού Γραμ

ματέα του ΑΚΕΑ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και Τ. Χατζηδημητρίου , 

κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του Σ . Κ . ΕΔΕΚ . 

Τιμή: 7Sσ 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΊ" ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Γ' 

Συνεδρίαση 21 ης Οκτωβρίου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. ΓΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.34 μ.μ.) 

(Αρ.2) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπρο

σώπων. Παρακαλώ το Γραμματέα να διαπιατώση αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΛΤΕΑΣ: 

(Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, πριν εισέλΟουμε στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία, 

θα ήθελα να σας πληροφορήσω από τώρα -μήπως μερικοί από σας φύγουν πριν 

τελειώσει η συνεδρία- ότι η επόμενη συνεδρία της Βουλής, ένεκα της εΟνικής εορτής 

της 28ης Οκτωβρίου, αντί Πέμπτη Οα γίνει την επόμενη Παρασκευή, 29 Οκτωβρίου, 
στις 4.00 το απόγευμα. 

Εισερχόμαστε στη Νομοθετική Εργασία. Το πρώτο Θέμα είναι ''Ο περί Συμπλη

ρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 19) του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο 

της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση . 

Λ . ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 19) ΤΟΥ 
1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

(103) 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 
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11 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήΟηκαν στις 27 Σεπτεμ

βρίου και στις 4 Οκτωβρίου 1993. Στις συνεδρίες της Επιτροπής κλήΟηκαν και 

παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ενώ στη δεύτερη συνε

δρίαση κλήΟηκαν επίσης εκπρόσωποι του Συνδέσμου Φαρμακοποιών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ;(10 ως συμβολικής πρόνοιας 
για την κάλυψη από την Ιη Μα'ίου 1993 της αύξησης του επιδόματος στους φαρμα

κοποιούς για την υποχρεωτική άσκηση πριν από την εγγραφή τους. 

Όπως είναι γνωστό, με βάση την ισχύουσα νομοΟεσία για να εγγραφεί ένας 

φαρμακοποιός στην Κύπρο, εκτός από άλλα προσόντα, απαιτείται πρακτική άσκηση 

δώδεκα μηνών. Επειδή το επίδομα που καταβάλλεται στους ασκούμενους φαρμακο

ποιούς στις φαρμακευτικές υπηρεσίες του κράτους είναι μόνο ΩΟ το μήνα, αυτό 

έχει ως αποτέλεσμα οι πτυχιούχοι φαρμακοποι.οί. να αποφεύγουν να κάμουν την 

πρακτική τους άσκηση στα κρατικά ιδρύματα. Κατά την άποψη του Συμβουλίου 

Φαρμακευτικής, μέρος της πρακτικής άσκησης των πτυχιούχων φαρμακοποιών 

Οεωρείται απαραίτητο να γίνεται στα νοσοκομεία, όπου δίνεται η ευκαιρία να διευ

ρυνΟούν οι γνώσεις τους στα νοσοκομειακά φάρμακα. Για το λόγο αυτό αλλά και 

γιατί επιβάλλεται η αναπροσαρμογή του επιδόματος, για να ανταποκρίνεται στη 

γενική αύξηση του κόστους ζωής, το οποίο ας σημειωΟεί δεν έχει αναΟεωρηΟεί από 

το 1972, κρίνεται σκόπιμη η αύξησή του στις ;(125 το μήνα, γι' αυτό και ζητείται η 
πιο πάνω συμπληρωματική πίστωση. 

11 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού υιοΟετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο , αφού τροποποιηΟεί ο τίτλος του ώστε 

να αναφέρεται ως ''Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 16) του 
1993". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ;(10 για τη 
χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. ΆρΟρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που Οα δαπανηΟούν. Πίνακας. ΆρΟρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρΟρα 1 μέχρι 3 εγκριΟούν; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρΟρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 16) του 1993. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο ; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο . 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 2, που είναι 
"0 περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 20) του 1993". Παρακαλώ 
τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση . 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "0 
ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 20) ΤΟΥ 
1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσισύττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και στις 
18 Οκτωβρίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήΟηκαν και παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος Τελωνείων. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου συμβολικού ποσού f:1O, για να καταστεί δυνατή η μετα
φορά των Οέσεων της Υπηρεσίας Φόρου ΠροστιΟέμενης Αξίας μαζί με τις αναγκαίες 

πιστώσεις από το Υπουργείο Οικονομικών στο Τμήμα Τελωνείων. 

Όπως ειδικότερα δήλωσαν στη Βουλή οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονο

μικών, η ψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου κρίνεται αναγκαία για την υλοποίηση 

της απόφασης της κυβέρνησης για την υπαγωγή της Υπηρεσίας Φόρου Προστιθέ

μενης Αξίας στο Τμήμα Τελωνείων με το οποίο Οα συνυπάρχει ως παράλληλη ιεραρ

χική δομή, ενώ ταυτόχρονα Οα καταστεί δυνατή η έναρξη της διαδικασίας για την 

πλήρωση των νέων θέσεων της Υπηρεσίας του Φόρου ΠροστιΟέμενης Αξίας, τις 

οποίες η Βουλή έχει ήδη εγκρίνει με την ψήφιση δύο προηγούμενων συμπληρωμα

τικών προυπολογισμών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού προηγουμένως τροπο

ποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως "0 περί Συμπληρωματικού προυπολο
γισμού Νόμος (Αρ. 17) του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ είχε επιφυλαχθεί να διατυπώσει τη θέση του 
στη Βουλή και θέλω να δηλώσω από την αρχή ότι θα τηρήσει στάση αποχής κατά την 

ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου. Σχετίζεται με την περιβόητη υπόθεση της Υπηρε

σίας Φόρου Προστιθέμενης Αξίας και την υπαγωγή της στο Τμήμα Τελωνείων. 

Αντιλαμβανόμαστε ότι και μετά την τωρινή ρύθμιση δεν πρόκειται να σταματήσει η 

διελκυστίνδα μέσα στην κυβερνητική μηχανή, πράγμα που θα επηρεάσει και την 

αποδοτικότητα της υπηρεσίας. Διερωτούμαστε κατά ποιο τράπο θα ήταν δυνατό να 

λειτουργήσει αυτή η υπηρεσία, ώστε η δυνατότητα που έχει η κυβέρνηση να προχω

ρήσει στην είσπραξη των χρημάτων του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας να προωθηΟεί. 

Γιατ'ί μέσα από αυτές τις αντιθέσεις στο τέλος θα είναι μειωμένες οι δυνατότητες 
της κυβέρνησης και του κυβερνητικού μηχανισμού και φοβούμαστε ότι Οα διευκο

λυνθούν όσοι Οα ήθελαν παράνομα να κατακρατούν χρήματα τα οποία εισπράττουν 

ως Φόρο Προστιθέμενης Αξίας. 

Εκείνο μάλιστα που μας δημιουργεί πολλές έγνοιες και αμφιβολίες γύρω από 

το όλο θέμα είναι και η σημερινή πραγματικότητα. Όσον αφορά την αποδοτικότητα 

της υπηρεσίας, θα θέλαμε να ξέρουμε πως πράγματι η κυβέρνηση παρακολουθεί το 

θέμα και ποια γνώμη έχει για τα προσόντα, για την αποδοτικότητα και την επάρκεια 

της υπηρεσίας, όπως προωθείται. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα ήθελα να ρωτήσω τον Πράεδρο της Επιτροπής Οικονομικών αν έχουν 

δοθεί διαβεβαιώσεις από πλευράς κυβέρνησης πως δε Οα υπάρξει αυτή η διελκυ

στίνδα στην οποία αναφέρεται ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πράεδρε, 

Εκείνο το οποίο μπορώ να πω είναι ότι, όπως είναι σήμερα η Υπηρεσία Φόρου 

Π ροστιθέμενης Αξίας, με τη δομή της, το οργανόγραμμά της και τα καθήκοντά της, 

θα υπαχθεί ως ξέχωρη οντότητα στα Τελωνεία. Δεν είναι Οέμα το τι μας είπαν . 

Π ροσωπικά πιστεύω ότι θα συνεχίσει να εργάζεται αυτή η υπηρεσία με την ίδια 

αποτελεσματικότητα, εφόσον θα διατηρήσει, όπως λειτουργε( και σήμερα, την ίδια 

οντότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πράεδρε, 

Για το θέμα τούτο είχαμε πολλές συζητήσεις στο παρελθόν. Η θέση που πήρε η 

Επιτροπή Οικονομικών, και νομίζω και η Βουλή αργότερα, είναι ότι είναι έργο της 

κυβέρνησης να αποφασίσει πώς θα καΟορίσει τη διάρθρωση των υπηρεσιών και την 

υπαγωγή τους σε άλλες. Η επιψήφιση της πρότασης της κυβέρνησης δεν αποτελεί 

από πλευράς μας ούτε επικύρωση ούτε επίκριση ούτε συμφωνία. 11 κυβέρνηση 
επέλεξε ως καλύτερη μέθοδο αυτή την υπαγωγή και δεν έχουμε εμείς λόγο να άρουμε 
τη διευθέτηση που έχει κάμει η κυβέρνηση. 
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Αν το θέμα εΙναι συνδικαλιστικό και οδηγηΟούν οι υπάλληλοι στη συνδικαλι

στική δράση, ούτε εμείς ούτε η κυβέρνηση ούτε κανένας μπορεΙ να παράσχει διαβε

βαιώσεις ότι θα αποφευχθεί ή όχι η αποκαλεσθείσα διελκυστίνδα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Οπωσδήποτε, ο κ. ΧατζηδημητρΙου δικαιολόγησε την ψήφο του κόμματός του, 
την αποχή μάλλον που θα τηρήσουν στην ψήφιση. 

Α ν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροοΙμιο . Συνοπτικός τΙτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου ΤαμεΙου ποσού !ΙΟ για τη 

χρήση του έτους που λήγει στις 31 ΔεκεμβρΙου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που Οα δαπανηΟούν . Πίνακας. ΆρΟρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρΟρων 1 μέχρι 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντΙον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανείς εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με 24 ψήφους υπέρ και 21 αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρΙνονται. 

Προχωρι}ύμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περΙ Συμπληρωματικού ΠΡOlJπoλoγισμoύ 

Νόμος (Αρ. 17) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντΙον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΛΣ: 

ΚανεΙς εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 
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21. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 24 ψήφους υπέρ και 21 αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο Οέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 3, που είναι 
"Ο περί Συμπληρωματικού Πρo\Jπoλoγισμoύ της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 

Νόμος (Αρ. 1) του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να αναγνώσει την '>ΕκΟεοη. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΙΙ ΤΙΙΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΙΙΣ ΕΠΙΤΡΟΠΙΙΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΛΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΙΙΡΩΜΛΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΑΡΧΙΙΣ ΤΙΙΛΕΠΙ

ΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΛΡ. 1) ΤΟΥ 1993" 

Παρόν,ες;: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήΟηκε στις 18 Οκτωβρίου 
1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήΟηκαν και παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ

γείου Συγκοινωνιών και Έργων και της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού ί1.860.000 και η διάΟεσή του για την 

παροχή αυξήσεων στο προσωπικό της Αρχής για τα έτη 1992 και 1993. 

Όπως ειδικότερα δηλώΟηκε στην Επιτροπή από τους εκπροσώπους του 

Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, η έγκριση της ζητούμενης συμπληρωματικής 

πίοτωσης κρίνεται αναγκαία για την υλοποίηση συλλογικής σύμβασης μεταξύ της 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών και του προσωπικού της με βάση την οποία παρέχονται 

αυξήσεις συνολικού ύψους 5,25% στις αποδοχές του προσωπικού για τα έτη 1992, 
1993 και 1994. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς διάΟεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

Η Επιτροπή με την ευκαιρία αυτή παρατηρεί ότι παρουσιάζεται ένας συνεχής αντα

γωνισμός μεταξύ των υπαλλήλων του δημοσίου και των υπαλλήλων των ημικρα

τικών οργανισμών όσον αφορά τη διεκδίκηση αυξήσεων με αποτέλεσμα τη συνεχιζό

μενη διόγκωση του μισΟολογίου, γι' αυτό και Οα πρέπει το γεγονός αυτό να 

αντιμετωπιστεί ως θέμα προτεραιότητας και να ακολουΟηΟεί ομοιόμορφη κυβερνη

τική πολιτική που να τηρείται με συνέπεια, όταν λαμβάνονται αποφάσεις σε αιτή

ματα-διεκδικήσεις των εργαζομένων στον ευρύτερο κρατικό τομέα . 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Θα ήΟελα να παρατηρήσω από δικής μου πλευράς ότι την παρατήρηση την 
οποΙα βλέπουμε στην τελευταία παράγραφο της ΈκΟεσης τη βλέπουμε τα τελευταία 

δέκα με δώδεκα χρόνια γι' αυτό τον ανταγωνισμό που υπάρχει μεταξύ του δημόσιου 

τομέα και των ημικρατικών οργανισμών και ελπίζω να ληφΟούν κάποια μέτρα επιτέ
λους, ώστε να μην υπάρχει αυτή η σειρά των αυξήσεων που να ξεκινούν από τη μια 

πλευρά και να προχωρούν στην άλλη. Η Βουλή έχει δέκα - δώδεκα χρόνια που ασχο
λεΙται με αυτό το Οέμα και στέλλει αυτές τις προειδοποιήσεις. Πλην όμως, μέχρι της 
στιγμής, δεν έχει επέλΟει κανένα αποτέλεσμα. Ας ελπΙσουμε ότι αυτή τη φορά η 
προτροπή που γίνεται από την Επιτροπή Οικονομικών Οα ληφθεί πιο σοβαρά 

υπόψη. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωοη του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροοΙμιο. Συνοπτικός τΙτλος. ΆρΟρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το ταμείο της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού 

ί1.860.000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ΔεκεμβρΙου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που Οα δαπανηΟούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρΟρα 1 μέχρι 3 εγκριΟούν; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρΟρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος δύναται να αναφέρεται ως ο περΙ Συμπληρωματικού Π ροlJπο
λογισμού της ΑρχήςΤηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Λρ. 1) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεΙ σε νόμο; 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 4, που είναι 
"Ο περί Συμπληρωματικού ΠροlJπολογισμού Νόμος (Λρ. 26) του 1993". Παρακαλώ 
Τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την ΈκΟεση. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΙΙ ΤΙΙΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΙΙΣ ΕΠΙΤΡΟΠΙΙΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 

περι ΣΥΜΠΛΙΙΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠPOYΠOΛOΓlΣMOY ΝΟΜΟΣ (ΛΡ. 26) ΤΟΥ 
1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

ΙσΙδωρος Μακρίδης 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

ΝΙκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρΙα της που πραγμαΤόΠοιήθηκε στις 18 ΟκτωβρΙου 
1993. Στη συνεδρΙαση αυτή κλήΟηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ

γεloυ Οικονομικών και του ΘΟΚ. 

Σκοπός του νόμου που προτεΙνεται εΙναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου ΤαμεΙου της ΔημοκρατΙας ποσού L2oo.ooo και η διάΟεσή του για 
την καταβολή αυξημένης κρατικής χορηγΙας στο Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου μέσα 

στο 1993. 

Ο προυπολογισμός του ΘΟΚ για το 1993, όπως αυτός κατατέθηκε στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων, προέβλεπε στα έσοδά του και κρατική χορηγΙα ύψους 

;(1.400.000, ώστε να καλυφθούν, σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Οργανισμού, οι 
απόλυτα αναγκαΙες λειτουργικές δαπάνες και οι συμβατικές υποχρεώσεις του. Στον 

Τακτικό προυπολογισμό του 1993, όπως αυτός κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπρο
σώπων, εΙχε περιληφθεί ποσό ;(1.300.000 ως κρατική χορηγία προς το ΘΟΚ για το 
1993, ποσό που τελικά μειώθηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά την ψήφιση 
του προυπολογισμού στο n.150.OOO, όση δηλαδή ήταν η κρατική χορηγία προς το 
ΘΟΚ για το 1992. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού στα πλαίσια 

της συζήτησης του ΠρoUπoλoγισμoύ του ΘΟΚ πληροφόρησε τόσο το ΥπουργεΙο 

Παιδείας όσο και τους εκπροσώπους του Οργανισμού ότι θα ήταν διατεθειμένη να 

εισηγηθεΙ έγκριση του πρoUπoλoγισμoύ του με αυξημένη κρατική χορηγία, αν το 

ΥπουργεΙο Οικονομικών υπέβαλλε συμπληρωματικό προυπολογισμό για την 

ανάλογη αύξηση της κρατικής χορηγίας που προβλέπεται στο φετινό Τακτικό πρου

πολογισμό για Τον Οργανισμό αυτό. Παράλληλα η Επιτροπή κατέστησε σαφές ότι 

οι οποιεσδήποτε περικοπές που θα επιφέρει ο Οργανισμός στα έξοδά του, για να 

ανταποκρΙ νονται στο ύψος της κρατικής χορηγΙας που τελικά θα του δοθεί, θα 

πρέπει να αφορούν λειτουργικές δαπάνες και όχι περικοπές στη θεατρική ανάπτυξη 

και στο ελεύΟερο θέατρο. 

Το Υπουργικό Συμβαύλιο αποφάσισε τελικά να εγκρΙνει συμπληρωματική 

πΙστωση ύψους J:2OO.OOO για τη διαμόρφωση της κρατικής χορηγίας προς το ΘΟΚ 
για το έτος 1993 από n.150.OOO σε ;(1.350.000. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από τους εκπροσώ

πους του Υπουργείου Οικονομικών και του ΘΟΚ προκύπτει ότι ο Οργανισμός 

προτΙθεται να προτείνει περικοπές στα κονδύλια του ΠρoUπoλoγισμoύ του για το 

1993 ύψους ;(50.000, ώστε η συνολική κρατική χορηγΙα που θα εγκριθεί στο φετινό 
Τακτικό ΠρoUπoλoγισμό να καλύπτει πλήρως τις λειτουργικές του ανάγκες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού συμφωνεί 

με την έγκριση της ζητούμενης συμπληρωματικής πΙστωσης, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγεΙται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, όπως έχει 

τελικά αριθμηθεΙ, ώστε να καταστεΙ δυνατή στη συνέχεια η ψήφιση του προυπολογι

σμού του ΘΟΚ. Η Επιτροπή στο σημεΙο αυτό θέλει να παρατηρήσει ότι οι περι

κοπές ύψους ;(50.000 που προτΙθενται να προτείνουν οι αρμόδιοι του ΘΟΚ στον 
ΠρoUπoλoγισμό του 1993 δεν αφορούν στο σύνολό τους λειτουργικές και μόνο 
δαπάνες, αλλά επηρεάζουν κατά το ήμισυ περίπου τη θεατρική ανάπτυξη, γεγονός 

που η Επιτροπή επιθυμεί να αποφευχΟεί, γιατί πιστεύει ότι υπάρχουν περαιτέρω 

περιθώρια μείωσης των λειτουργικών δαπανών του Οργανισμού, χωρίς να επηρεά

ζεται κατ' ανάγκη το κεφάλαιο ποΌ αφορά τη Οεατρική ανάπτυξη. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Η κ. Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕλλΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Οπωσδήποτε το κεφάλαιο του θεάτρου είναι ένα μεγάλο κεφάλαιο σε μια 

κοινωνία και εμείς το ξέρουμε πολύ καλά, διότι οι αρχαΙΟι Έλληνες έδιναν στους 

φτωχούς δωρεάν εισιτήρια για να το παρακολουθούν. Και αν είχαμε όλα τα ιστο

ρικά δεδομένα και μας έλειπε η κληρονομιά του αρχαίου θεάτρου, οπωσδήποτε δε 

θα ξέραμε, δε θα είχαμε ιδέα τι είδους άνθρωποι ήταν οι πρόγονοί μας. Άρα και 

εμείς, το Δημοκρατικό Κόμμα, είμαστε υπέρ της ενίσχυσης του θεάτρου. 

Αλλά ο Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου για χρόνια τώρα στερείται μιας 

προγραμματισμένης ανάπτυξης και ενός προγράμμοτος παραστάσεων και έργων. 

Πολλές φορές είδαμε ότι τα έργα τα οποία ανεβάζει στη σκηνή του είναι αποφάσεις 

της τελευταίας στιγμής. Αλλά εκείνο το οποίο μας ανησυχεί ειδικά σε αυτό τον 

προυπολογισμό είναι ότι, παρόλο που τονίστηκε η ανάγκη να μην ελαττωθούν οι 

χορηγίες στο ελεύθερο θέατρο και στα αναπτυξιακά του προγράμματα, αυτό έγινε 

και είναι ένα λυπηρό και ανησυχητικό γεγονός. 

Είναι καιρός να αναγνωρίσουμε ότι η δραστηριότητα του ελεύθερου θεάτρου 

είναι η πιο σημαντική για την ανάπτυξη του θεάτρου. Δε λέω να μην υπάρχει μια 

κρατική σκηνή. Να υπάρχει, αλλά να υπάρχει για να δίνει έναν τόνο και μια κατεύ

θυνση, όχι για να γίνονται πολυέξοδες παραστάσεις που δεν έχουν εξ αντικειμένου 

κανένα περιεχόμενο. 

Τα επιτεύγματα του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου είναι πολλά μέχρι τώρα 

και αξιέπαινα, αλλά εχουμε φθάσει σε ένα σημείο που πρέπει και είναι ανάγκη να 

γίνουν δομικές αλλαγές για την καλύτερη λειτουργία και ανάπτυξη του θεάτρου μας. 

Γι' αυτό νιώθουμε την ανάγκη εμείς του Δημοκρατικού Κόμματος να τονίσουμε ότι 

πρέπει αφενός να ενισχυθούν τα αναπτυξιακά προγράμματα του ΘΟΚ και το ελεύ

θερο θέατρο και αφετέρου να υπάρξει μια πιο νοικοκυρεμένη τακτική στον ίδιο το 

Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου. 

Επίσης, για πολλοστή φορά από αυτό το βήμα, θέλω να τονίσω και ένα κενό το 

οποίο υπάρχει. Το κενό της δραματικής σχολής. XωρLς δραματική σχολή το θέατρό 

μας οπωσδήποτε δεν προχωρεί όπως το θέλουμε. Είναι χρόνια τώρα που το λέμε 

από αυτό το βήμα και ακόμα δεν είδαμε να πραγματοποιείται αυτό το πράγμα. 

Είναι καλύτερα να έχουμε τις μισές θεατρικές παραστάσεις από το ΘΟΚ το χρόνο, 

να εξοικονομούνται αρκετές χιλιάδες λίρες, γιατί βλέπουμε στους προυπολογισμούς 

πως τα έξοδα για το ανέβασμα ενός έργου μπορεί να φθάσουν μέχρι και τις είκοσι 

χιλιάδες λίρες. Μπορεί να λείψει μια παράσταση από τις παραστάσεις του κάθε 

χρόνου και να λειτουργήσει αντί αυτού μια δραματική σχολή για το καλό του τόπου 

και για τη θεατρική ανάπτυξη. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Απλά θέλω να χαιρετΙσω το γεγονός ότι ομόφωνα η Επιτροπή Οικονομικών 
της Βουλής υπογρομμίζει την ανάγκη να μην αποκοπεΙ έστω και ένα σεντ από τη 

θεατρική ανάπτυξη. Θέλω να υπογραμμΙσω ότι τα προηγούμενα δύο χρόνια αποκό

πτονταν πολύ μεγάλα κονδύλια από το Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου, περιλαμβανο

μένων και κονδυλίων για τη θεατρική ανάπτυξη. Και αποκόπτονταν από μια πλεLO

ψηφΙα στη Βουλή των Αντιπροσώπων, στην οποΙα το ΑΚΕΛ τουλάχιστο δεν 

περιλαμβανόταν. 

Το ΑΚΕΛ, μένοντας συνεπές στην περσινή και στην προπέρσινή του πολιτική 
και στην ανάγκη η θεατρική ανάπτυξη να συνεχιστεΙ απρόσκοπτα και η χορηγία στο 
Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου να συνεχίζεται απρόσκοπτα, με τον κοινοβουλευτικό 
έλεγχο βέβαια, ψηφίζει και το σημερινό συμπληρωματικό προυπολογισμό και θέλει 

να πιστεύει ότι αυτή η Βουλή θα συνεχίσει να είναι συνεπής και στο μέλλον, ανεξάρ
τητα του ΠΟLOς διακυβερνά τον τόπο, στη βοήθειά της προς τον οργανισμό αυτό, 
αλλά και ευρύτερα στην πολιτιστική ανάπτυξη. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κατ' αρχήν να απαντήσω σε μια ανακρίβεια, όχι 

εσκεμμένη πιστεύω, του κ. Χριστόφια ότι κατά τα προηγούμενα χρόνια υπήρχαν 
αποκοπές. Και δεν είναι εδώ η ανακρίβεια, εδώ εΙναι η ακρίβεια. Η ανακρΙβεια 
εΙναι ότι οι αποκοπές γΙνονταν από τις χορηγΙες του ΘΟΚ πρας το ελεύθερο θέατρο. 
Αυτό είναι ανακρΙβεια. Εκείνο το οποίο γινόταν ήταν αποκοπές από κάποια 

κονδύλια παραστάσεων ή εξόδων του ΘΟΚ, για να δοθεί το μήνυμα ότι επιβαλλόταν 
η αλλαγή κάποιας πολιτικής. ΑποτελεΙ γεγονός ότι αποκόπτονταν κονδύλια, αλλά 

αυτά, και υπερτονιζόταν στις εκάστοτε εκθέσεις, δεν αφορούσαν τις χορηγίες πρας 

το ελεύθερο θέατρο ή τις διάφορες πολιτιστικές εκδηλώσεις, αλλά τις παραστάσεις 
του ΘΟΚ, τις πολυδάπανες όπως πολύ σωστά λέχθηκε, ή τις άσκοπες δαπάνες σε 

διοικητικό ή άλλο προσωπικό. 

Αν είναι κάτι που θέλω από πλευράς μας να πω είναι πως η κυβέρνηση, και με 

χαρά θα 'πρεπε αυτό να χαιρετιστεΙ από όλους, έχει αναβαθμΙσει, αν θέλετε, τον 
πολιτισμό όχι απλά διά της μετονομασίας του Υπουργείου Παιδείας σε Υπουργείο 

Παιδείας και Πολιτισμαύ, αλλά και διότι σκοπεύει διό σημαντικών χορηγιών πλέον 

προς το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού να ενισχύσει κατ' άλλο τρόπο ή 
παράλληλο με το ΘΟΚ τρόπο και τον πολιτισμό και οπωσδήποτε και το ελεύθερο 

θέατρο, γεγονός που κι εμείς διαπιστώνουμε ότι αποτελεί μια αναγκαιότητα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Με όλο το σεβασμό θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι, όταν αποκόπτεται από 

τον προυπολογισμό ενός οργανισμού ένα κονδύλι 300.000 λιρών, δε νομίζω ότι 
είναι δυνατό αυτός Ό οργανισμός να κάμει περικοπές μόνο στις πολυέξοδες παρα

στάσεις. Φυσιολογικά είναι υποχρεωμένος να κάμει γενικές περικοπές αυτός ο 
οργανισμός. 
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Σ' ό,ΤΙ αφορά την αναβάΟμιση, περιμένουμε και Οα δούμε. Αν θα υπάρξει αυτή 

η αναβάθμιση και αν θα έχουμε κονδύλια τα οποία θα ξοδεύονται για σωστή πολιτι

στική ανάπτυξη. εδώ είμαστε και θα 'μαστε έτοιμοι να τα ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος και μετά ο κ. ΦιλΙΠπου. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. εγώ δε θα κάμω διόρθωση ανακρίβειας, αλλά θα βάλω τα 

πράγματα στις σωστές τους διαστάσεις. Είναι συζητήσιμο για πολλούς κατά πόσο 

τα χρήματα που έπαιρνε ο ΘΟΚ ξοδεύονταν κατά τον καλύτερο και πιο παραγωγικό 

τρόπο που η Βουλή ήθελε να ξοδεύονται, για τη θεατρική δηλαδή ανάπτυξη. Εν τη 

σοφία της η Επιτροπή Οικονομικών. μάλλον η πλειοψηφία της, αποφάσισε ότι 

έπρεπε να κάμει περικοπές όχι μόνο στο ΘΟΚ. αλλά και σ' άλλες δαπάνες και χορη

γίες της κυβέρνησης. Αυτή ήταν απόφοση της Επιτροπής Οικονομικών που εγκρί

θηκε σΤον προυπολογισμό. Εκεί που γεννήθηκε Οέμα ήταν ότι το συμβούλιο αυτού 

του οργανισμού, γνωρίζοντας ότι είχαν γίνει περικοπές, υπέβσλε πρo\Jπoλoγισμό ο 

οποίος υπερέβαινε το ποσό που η Βουλή είχε περικόψει, με σκοπό να δανειοδοτη

θούν και να συνεχίζουν. Άρα, η Οέση της Επιτροπής είναι ότι δεν μπορεί ένας 

ημικρατικός οργανισμός, άσχετα από τις προθέσεις του, άσχετα από την προσφορά 

του ή και για άριστα ακόμα προγράμματα. να αποφασίζει από μόνος του ποιο είναι 
το ανώτατο όριο των δαπανών που θα 'χει, όταν η πλειοψηφία της Βουλής, το 

τονίζω. αποφασίζει διαφορετικά. Και πιστεύω ότι η συγκατάθεση της Βουλής να 

εγκρίνει έστω αυτό το ποσό το οποίο εγκρίνει σήμερα πρέπει να θεωρηΟεί παραχώ

ρηση και όχι πηγή μομφής κατά εκείνων των μελών της Βουλής που έκριναν ότι 

πρέπει να περικοπούν τα κονδύλια. 

Αυτή είναι η ιστορία του προυπολογισμού του ΘΟΚ και αυτός είναι ο λόγος 

γιατί σήμερα ήρθε για έγκριση και όχι προηγούμενα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν μου επιτρέπετε. κύριε ΦιλΙΠπου, τουλάχιστον από δική μου πείρα τα πράγ

ματα είναι όπως τα έχει θέσει ο κ. Παπαδόπουλος. Τα τελευταία τουλάχιστον δυο
τρία χρόνια αυτή ήταν η συλλογιστική και αν υπήρξαν περικοπές είναι διότι πράγ

ματι ήρθαν με μεγαλύτερο ποσό και ζήτησαν να δανειοδοτηθούν . Προηγουμένως 

όμως. τα προηγούμενα χρόνια. και μιλώ για τα τελευταία πέντε-δέκα χρόνια, υπήρχε 

η άποψη από κάποιες πλευρές -δεν παίρνω θέση' απλώς λέω το ιστορικό- ότι έπρεπε 

ο ΘΟΚ να λειτουργήσει περισσότερο ως φορέας θεατρικής ανάπτυξης παρά ως 

θεατρικός οργανισμός. Ήταν εδώ που γίνονταν κάποιες περικοπές. 

Ο κ. ΦιλΙΠΠου . Κύριε Χατζηδημητρίου. δικαιούστε ως Κοινοβουλευτικός 

Εκπρόσωπος. αλλά επειδή είχε ζητήσει πρώτος το λόγο ο κ. ΦιλΙΠΠου, θεώρησα 

καλό ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. ΦιλΙΠΠου. 

Α.ΦΙΛillΠΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, χαίρομαι προσωπικά. ιδιαίτερα διότι η Επιτροπή Οικονο

μικών ομόφωνα αποφάσισε να εγκρίνει αυτή την επιπρόσθετη δαπάνη που ήρθε από 
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την κυβέρνηση για το Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου. Και αυτό ακριβώς το γεγονός 
αντικρούει με σαφήνεια αυτά που υποστήριξε πριν από λίγο ο έντιμος Κοινοβουλευ

τικός Εκπρόσωπος του ΔΗ ΚΟ κ. Παπαδόπουλος. Δυστυχώς η πλειοψηφία της 

Βουλής μας απέκοπτε κονδύλια από το Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου όχι μόνο 

φέτος, πρι ν ακόμα αλλάξει η κυβέρνηση, αλλά και κατά τα προηγούμενα πέντε 

χρόνια. Και αυτή είναι η πραγματική ιστορία. Επιτέλους, έστω και τώρα, όταν έχει 

αλλάξει η κυβέρνηση, εκείνη η πλειοψηφούσα ομάδα η οποία περιέκοπτε τα 

κονδύλια από το ΘΟΚ τώρα συμφωνεί με την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΑ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις να σταματήσουμε να περικόπτουμε κονδύλια τα οποία 

είναι πράγματι σημαντικά, τα χρειάζεται ο τόπος μας, για να προχωρήσουμε στη 
θεατρική ανάπτυξη. Δε θα ήθελα τώρα να μπω στην πολιτική του θέματος, αλλά επ' 
αυτού είπε και ολίγα, με τα οποία συμφωνώ, η κυρία Ρήνα Κατσελλή. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου και μετά ο κ. π"έντζας, εκτός αν ζητήσει το λόγο Κοινο
βουλευτικός Εκπρόσωπος, κύριε Πρέντζα. Έτσι, για να μην έχουμε παρεξηγήσεις. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι πράγματι για πολλοστή φορά που συζητούμε θέμα ΘΟΚ, Οέμα θεατρικής 
ανάπτυξης και κατά προέκταση πολιτιστικής πολιτικής του τόπου. Κι έχει αυτή την 

ιδιομορφία η συζήτηση γύρω από τα Οεατρικά πράγματα, γιατί αποτελεί μπορώ να 
πω την κύρια κρατική δραστηριότητα υποστήριξης μιας πλευράς της πολιτιστικής 

φυσιογνωμίας του τόπου μας. Έτσι σωστά δίνεται ιδιαίτερη σημασία. 

Υπήρξε όλα τα προηγούμενα χρόνια μια κριτική, μια διελκυστίνδα γύρω από 

το ΘΟΚ. Το πρώτο σημείο αφορούσε την ίδια την ύπαρξη της κρατικής σκηνής και 
τη συσχέτιση με το ελεύθερο θέατρο. Αυτό είναι θέμα τοποθέτησης της κάθε 

πλευράς. Άλλοι έδιναν λιγότερη και άλλοι περισσότερη σημασία. Το Σοσιαλιστικό 
Κόμμα ΕΔΕΚ υποστηρίζει την αναγκαιότητα ύπαρξης κρατικής σκηνής. Αλλά πάλι 

θα ήθελε να δώσει κάποια μηνύματα, γιατί και η κρατική σκηνή έχει να ανταπο

κριθεί σε κάποιες απαιτήσεις, κοινωνικές, πνευματικές, πολιτιστικές, του τόπου. 

Και αυτό τέθηκε σε αμφισβήτηση πολλές φορές. 

Η συζήτηση των κονδυλίων σίγουρα δεν μπορεί να συνδυαστεί με θεατρική 

κριτική ή με το σχετικό προγραμματισμό που κάμνει ο ΘΟΚ. Όμως είναι χρήσιμο 

να δίνονται κάποια μηνύματα, γιατί όταν μιλούμε και όταν θέλουμε απασχόληση με 

την ουσία και όχι εντυπωσιασμό, όχι πολυτέλεια, αυτό θα πρέπει να εκφράζεται και 
στην κρατική σκηνή. Και δυστυχώς σ' αυτό τον τομέα πολλές φορές η ουσία επικα

λύφθηκε από μια τάση εντυπωσιασμού. Ο εντυπωσιασμός σήμαινε κόστος εξ ανΤι
κειμένου. Όταν κάναμε αυτή την αναφορά μας λέχθηκε: "Μα, ξέρετε, και μια λιτή 

σκηνική παρουσίαση κι αυτή έχει το κόστος της." Αλλά σίγουρα η πολυτελής έχει 

αυξημένο κόστος, έχει μια διόγκωση των δαπανών. Και αυτό στο τέλος πλήττει και 

την έννοια του μηνύματος που θα δώσεις μέσα από το θέατρο, αλλά ταυτόχρονα 

κατατρώγει τα χρήματα του ΘΟΚ. Έτσι θα πρέπει να επαναληφθεί αυτό το μήνυμα 

ότι επιζητούμε από το Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου να έχει πνευματικότητα και όχι 

εντυπωσιασμό. Και μερικές φορές έπεσε σε πάρα πολύ χαμηλά επίπεδα και δεν 
άντεχε σε κανενός είδους κριτική. 

Η κυρία Κατσελλή αναφέρΟηκε και στους ανθρώπους που εργάζονται στο 
ΘΟΚ, που τους ανήκει κάθε έπαινος. 'Ετσι ό,ΤΙ λέμε δεν είναι μομφή για τους 

ανθρώπους. Εμείς μιλούμε και αναφερόμαστε σε Οέματα ευρύτερης πολιτικής. 
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Εκείνο που θα ήtα να προσΟέσω είνα, ό" χρ"άζετα, μ,α ωορροπημένη 
ανάπτυξη. Δίνουμε ,δι,α' ερη σημασία στο θέατρο -κα, καλά κάνουμε- αλλά παρα
γνωρίζουμε Τον τομέα ς μουσ,κής κατά τρόπο εντυπωσωκό. Κα, τούτο υποβαθ

μίζ" κα, μ"ών" πραγματ,κά το επίπεδο του πολ, τωμού του τόπου μας. χρ"αζό
μαστε επε.γόντως κα, την ανάπτυξη στον τομέα της μουσ,κής, Έτσ, Οα πρέπ" στην 

κατανομή των κονδυλίων να ληφθεΙ υπόψη κα, αυτός ο τομέας, Είνα, σε βάρος του 

τόπου το γεγονός ότ, δε δωθέτ" μ,α συμφων,κή ορχήστρα κα, εΙνα, σε βάρος του 

τόπου το ότ, παρουσ,άζ" μω όπερα μ,α φορά το χρόνο. Αυτά είνα, θέματα ουσ,α

στ,κά γω τον πολ, τωμό ενός τόπου κα, θα πρέπ" να δοθεί ,δωί τερη σημασία κα, 
να εξασφαλιστούν χρήματα κα, προς αυτή την κατεύθυνση. 

Θέλω να καταλήξω με το μήνυμα κα, το νόημα ,διαιτερα της τραγωδίας κα, 

του ελλην,κού πνεύματος κα, μ' αυτά που μπορεί να δώσ" το θέατρο . Είνα, αμφΙ
βολο αν γνωρίζουμε τ, είνα, ελλην,κό πνεύμα, γ,ατΙ κα, αυτό το προωθούμε επ,λε-

~
'Κά. Επικεντρωνόμαστε μόνο σε ορισμένες πτυχές του ελλην,κού πνεύματος, 

π ρωριζόμαστε στην Ιφ,γένεω, στην Αντ,γόνη, το πολύ πολύ παλα,ότερα στους 

έρσες, Όμως χρ"άστηκαν χρόν,α πολλά γω να ανακαλύψουμε κα, "ς Τρωάδες 

α παράδ"γμα, Κα, αν στους Πέρσες εξαΙρεται η έννοω της αθηνα'ίκής δημοκρα

τΙας, σ"ς Τρωάδες κρίνοντα, και καταδικάζοντα, τα εγκλήματα που έκαμαν ο, 

Έλληνες στην Τροία, η προσφυγοποίηση των Τρώων, των γυνα,κών, ο, σφαγές που 

έκαμαν ο, Έλληνες, ωσάν σήμερα να μ,λούσαμε εμείς κα, να κάναμε αυτοκρ,,,κή 

γ,α τα δ,κά μας σφάλματα κα, εγκλήματα, Έτσ, ελλην,κό πνεύμα εΙνα, η επαφή με 

την αλήΟ"α, Κα, θα φανεΙ αν έχουμε δ,δαχτεί από το ελλην,κό πνεύμα. Θα φανεί 
όχ, από τους βερμπαλωμούς, όχ, από "ς πατρ,δοχαπηλίες, αλλά από τη δύναμη 

που αποκτούμε βλέποντας θέατρο κα, γνωρίζοντας το Οέατρο χα, γνωρίζοντας τον 
ελλην,κό πολ,,,σμό, αν έχουμε το θάρρος να αντψετωπίζουμε την αλήθεω. 

Ευχαρ,στώ, κύρ" Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πρέντζας. Σας έχ" καλύψ" ο κ, Χατζηδημητρίου, Δε θα προσθέσουμε 
χα, τις Ικέ"δες! 

Ο κ, Θάσος Σοφοκλέους, 

θ, ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Κύρ" Πρόεδρε, κύρ,ο, συνάδελφο" αναμφίβολα ο Θεατρ,κός Οργαν,σμός κα, 

γεν,κά η πνευμα"κή παρουσία στον τόπο μας εΙ να, ένα σημαντικό γεγονός. Ο ελλ η

ν,σμός ανά τους α,ώνες έχ" αφήσ" τα σημάδω του στον χόσμο γεν,κά γω το μεγα

λείο του θεάτρου, γία τα έργα τα οποία έχ" παρουσ,άσ" κα, έχ" ανεβάσει κα, που 
μέχρ, σήμερα ανά Τον κόσμο παρουσιάζοντα, κα, ηΟογραφούν, 

Τα ερωτημα"κά που έχω εγώ είνα, αν το σ'χήμα, αυτός ο οργαν,σμός που 
σήμερα υπάρχ" στην Κύπρο, ανταποκρΙνετα, πράγμα" σ"ς προσδοκίες μας κα, αν 
πράγμα" τα ποσά τα οποία δωθέτουμε γω να λ"τουργεί αυτός ο οργανωμός 
φτάνουν εκεί που θέλουμε να φτάσουν, δηλαδή φτάνουν στο λαό . Κα, η προσωπ,κή 

μου άποψη είνα, ό" δε φτάνουν δυστυχώς στο λαό, Τα περωσότερα έργα παρου

σ,άζοντα, γ,α μ,α ορωμένη τάξη που τα παρακολουΟεί, ενώ ο απλο'ίκός κόσμος δεν 

έχ" τη δυνατότητα ή δεν του δινετα, η ευκα,ρία ή δεν του δίνετα, η καθοδήγηση γω 

να τα παρακολουθήσ". 

Έχω μελετήσ" λίγο το θέμα κα, πωτεύω ότι υπάρχουν πράγματα πάρα πολλά 

τα οποία πρέπε. να γίνουν, Κω πρέπ" να προβληματωτεί ο ΘΟΚ, ώστε πράγμα" 
να στοχεύσ" στο σημείο που πρέπ" κα, να επ.τελέσ" το έργο του όπως το ζητούμε 
εμείς. Δεν υπάρχ" κατ' αρχήν υπεύΟυνος ρεπερτορίου, δεν υπάρχ" άνΟρωπος 
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δηλαδή ο οποίος να επιλέγει τα έργα τα οποία θα παρουσιαστούν κάθε χρόνο και 

γίνεται αυτό ακριβώς το οποΙΟ και ο κ. Χατζηδημητρίου εΙΠε προηγουμένως, ότι 

σχεδόν παρουσιάζονται τα ίδια έργα κάΟε φορά. Δεν υπάρχει ανανέωση του καλλιτε

χνικού και του άλλου προσωπικού. οι ίδιοι άνθρωποι. Ούτε επιμόρφωση δε γίνεται 

ουσιαστική. Επίσης πιστεύω ότι θα πρέπει να υπάρξει ένας οικονομικός φορέας ο 

οποίος να χειριζεται την κατανομή αυτού του ποσού το οποίο διαθέτουμε για όλα τα 

θέατρα και για το ελεύθερο και να μην είναι ο ΘΟΚ αυτός που κάμνει αυτή την 

κατανομή. 

Δυστυχώς έχω πληροφορηθεί ότι πολλές φορές γίνεται αλόγιστη διασπάθιση. 

Και θα αναφέρω ένα παράδειγμα το οποίο είχα ακούσει ότι κάποτε σ' ένα έργο 

φέραμε άμμο από τη Σουηδία για να παρουσιάσουμε το έργο και τελικά δεν τη 

χρησιμοποιήσαμε. Και αυτή η άμμος μας στοίχισε δεν ξέρω πόσα λεφτά! 

Τελειώνοντας επισημαίνω και λέγω ότι πρέπει να ενισχύσουμε το ΘΟΚ -
γι' αυτό άλλωστε δίνουμε και τα κονδύλια- αλλά πρέπει παράλληλα να γίνει 

αναδισργάνωση και αναδόμηση του όλου συστήματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, θέλω απλώς να υπενθυμίσω ότι συζητούμε συμπληρωμα

τικό προυπολογισμό του ΘΟΚ και όχι τους πρoUπoλoγισμoύς του ΘΟΚ. Κατά 

συνέπεια έχουν λεχθεί αυτά τα πράγματα κατά τη διάρκεια της συζήτησης των πρου

πολογισμών και είμαι σίγουρος ότι, όταν θα έχουμε τους νέους πρoUπoλoγισμoύς, 

θα γίνει μια ευρεία συζήτηση για τις διάφορες δραστηριότητες του ΘΟΚ. 

Νομίζω ότι έχει συμπληρωΟεί η συζήτηση. Και προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού L200.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ΔΕΚεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1,2,3 και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδΙΟυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός Οα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού ΠρoUπoλoγισμoύ 

Νόμος (Αρ. 18) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Τα επόμενα θέματα της ημερήσιας διάταξης από τον αρ. 5 μέχρι τον αρ. 11 δεν 
είναι έτοιμα, γι' αυτό και προχωρούμε στο υπ' αρ. 12 θέμα της ημερήσιας διάταξης, 
που είναι''Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Γενικές Διατάξεις και 

Πειθαρχία) (Τροποποιητικο() Κανονισμοί του 1993". Παρακαλώ Τον κ. Αναστα
σιάδη να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ "01 ΠΕΡΙ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙ
ΣΜΟΥ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ (ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΚΑΙ ΠΕΙΘΑΡΧΙΑ) (ΤΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντε.: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Θάσος Σοφοκλέους 

Αντώνης Καράς 

Ανδρέας ΦιλΙΠπου 

Λώρης Λ υσ ιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Ρήνα Κατσελλή, εκπροσωπώντας Τον κ. Μάρκο Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 19 Οκτωβρίου 1993. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Παιδείας, του ΚΟΑ, της ΚΟΠ και του Συνδέσμου Διαιτητών Κύπρου. 

Με τους Κανονισμούς που προτείνονται και που εκδίδονται με βάση το άρθρο 

25 της περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού νομοθεσΙας σκοπείται η τροπο
ποίηση των βασικών κανονισμών, ώστε να παρέχεται η δυνατότητα στον ΚΟΑ να 

αναθέτει στην ομοσπονδία εκάστου αθλήματος όλες ή οποιεσδήποτε από τις αρμο

διότητες που του δίνουν οι Κανονισμοί αυτοί. Όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη που 

παρευρέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής συμφώνησαν με την ψήφιση των υπό συζή

τηση Κανονισμών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώ

ξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους ώστε να αναφέρονται ως "Οι περί 

Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Γενικές Διατάξεις και Πειθαρχία) (Τροπο

ποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Π ρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, μια απλή δήλωση. Ενώ δίδεται με τους 

Κανονισμούς αυτούς η εξουσία σΤον ΚΟΑ να εκχωρήσει στην ομοσπονδία κάθε 

αθλήματος όλες τις αρμοδιότητες, και αυτό για να ικανοποιηθούν διεθνείς υποχρεώ

σεις ορισμένων ομοσπονδιών μας, θα πρέπει να τονιστεί ότι καμιά πλευρά δε θεωρεί 

σκόπιμο να εκχωρηθεί αρμοδιότητα αναγνώρισης συνδέσμων διαιτητών στις 

ομοσπονδίες, κάτι που είχε εγερΟεί από ενδιαφερόμενους. Και είναι καλά να εΙ ναι 

καταγραμμένο αυτό και ως παρατήρηση που πιθανό να είναι χρήσιμη για τις 

ομοσπονδΙες και να είναι επίσης χρήσιμη και για τον ΚΟΑ. 

Ευχαριστώ. 



ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα, 

Άλλο, ομLλητές; 
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Υπάρχε. ένσταση όπως εγκριΟούν οι ΚανονωμοΙ; 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, OL ΚανονLσμοΙ εγκρΙνονταL, 

Το υπ' αρ, 14 θέμα, που εΙνα. κα. το τελευταΙο θέμα στο ΚεφάλαLΟ Α' της 
ημερήσLας δLάταξης, είνα. η "Απόφαση της Βουλής των AντLΠΡOσώπων που εξου

σLοδοτεΙ τη δLενέργεLα δαπάνης από το ΠανεπLστήμιο Κύπρου γω το μήνα Οκτώ

βριο του 1993", Παρακαλώ τον Πρόεδρο της ΕπLτροπής ΠαLδείας να αναγνώσει την 
Έκθεση, 

Ν, ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ 

ΠΟΥ ΛΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ 'ΆΠΟΦΑΣΙΙ ΤΗΣ ΒΟΥΛΙΙΣ ΤΩΝ ΑΝΤillΡΟΣΩΠΩΝ 

ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΙΙΣ ΑΠΟ ΤΟ ΠΑΝΕΠΙ

ΣΤΗΜΙΟ ΚΥΠΡΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΟΚΤΩΒΡΙΟ ΤΟΥ 1993" 

Παιιόντε;: 

ΝΙκος ΑναστασLάδης, Πρόεδρος 

Θάσος Σοφοκλέους 

Αντώνης Καράς 

Ανδρέας ΦLλΙΠΠου 

Λώρης Λ υσ ι.ώτης 

Θάσος ΜLχαηλίδης 

ΜLχαλάκης Κυπρωνού 

Ρένος Πρέντζας 

Η ΚΟLνοβουλευΤLκή ΕπLτροπή ΠαLδεΙας μελέτησε την πιο πάνω Απόφαση σε 

συνεδρΙα της που πραγμαΤΟΠΟLήΟηκε σΤLς 19 Οκτωβρίου 1993, 

Με την πω πάνω Απόφαση της Βουλής παρέχετα. στο ΠανεπLστήμLΟ Κύπρου 

η εξΟΟΟLοδότηση γω τη δLενέργεLα δαπάνης YLa το μήνα ΟκτώβΡLΟ του 1993 ποσού 
που δε θα υπερβαί νη εκεΙ νο ΤΟ τμήμα του ολLκού ποσού που ΠΡOβλέπεΤαL στον 

OLXEίo πρo\Jπoλoγισμό του ακαδημα'ίκού έτους 1992-93 κα. που αναλογεί στο Ιδιο 
χρονLκό δLάστημα, δηλαδή στο μήνα ΟκτώβΡLΟ του 1992, επηδή ο πρo\Jπoλoγισμός 
του ΠανεπLστημΙου Κύπρου YLa το ακαδημα'ίκό έτος 1993-94 δεν έΧΗ ακόμα 

εγΚΡLθεΙ από τη Βουλή , 

Η ΚΟLνοβουλευΤLκή ΕπLτροπή ΠαLδείας, λαμβάνοντας υπόψη ότ, δεν έΧΗ 

ακόμα ολοκληρωθεί η μελέτη του προϋπολογLσμού του πανεπιστημίου, ομόφωνα 

εωηγεΙται στη Βουλή την έγκρωη της υπό συζήτηση Απόφασης, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ το Γραμματέα να δωβάση το κείμενο της Απόφασης στο Σώμα, 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ANTillPOrQnQN ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ 
ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΤΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΚΥΠΡΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ 

ΟΚΤΩΒΡΙΟ ΤΟΥ 1993 

ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με τους περΙ ΝομLκών Προσώπων ΔημοσΙου ΔLκαΙου 

(ΨήφLσLς Προϋπολογισμών) Νόμους, οι πρo\Jπoλoγωμoί των νομLκών αυτών 
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προσώπων κατατιθενται στη Βουλή των ΑVΤlJtροσώπων για ψήφιση των δαπανών 

που περιλαμβάνονται σ' αυτούς. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ δεν έγινε έγκαιρα η κατάθεση του ΠΡO\Jπoλoγισμoύ του Πανεπι

στημίου Κύπρου για μελέτη και ψήφιση από τη Βουλή των ΑνΤlJtροσώπων. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρει το 

Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

ΓΙ' Α ΥΤΟΥΣ τους λόγους η Βουλή των ΑvτlJtροσώπων αποφασίζει τα πιο 

κάτω: 

(α) Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 

Οκτώβριο του 1993 ποσού που δε θα υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού 
ποσού που προβλέπεται στον οικεω προυπολογισμό του ακαδημαϊκού 

έτους 1992-93 του Πανεπιστημίου Κύπρου που αναλογεί στο ίδιο 

χρονικό διάστημα. 

(β) Η εξουσιοδότηση αυτή δίδεται με τον όρο ότι δε Οα διενεργηθεί 

οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή για άλλους σκοπούς και ότι δε 

Οα πληρωΟεί καμιά νέα θέση μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των 
Αντι.προσώπων του προυπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 

νέο οικονομικό έτος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως η Απόφαση εγκριθεί; 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, η Απόφαση εγκρίνεται. 

Φτάσαμε στο τέλος της ΝομοΟετικής Εργασίας. Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', 

Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Συντάξεων (Ορισμένοι Αξιωματούχοι της Δημοκρατίας) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί της Προστασίας της Τιμής, του Ελέγχου και του Κολασμού 
Αξιωματούχων του Κράτους και Πολιτικών Προσώπων Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι αυτός είναι ο αναμενόμενος νόμος του πόθεν έσχες και 

παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Ταχυδρομείων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Οι περί Υπολειμμάτων Γεωργικών Φαρμάκων στα Τρόφιμα (Γροποποιη
τικοt) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί Σωματεlων και Ιδρυμάτων (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί Αποχετεύσεων Κακοπετριάς (Γροποποιητι"οί) Κανονισμοί του 

1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Γροποποιητικοt) Κανονισμοί του 
1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλ
λήλων από την Αρχή Λιμένων Κύπρου δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του 

περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο
γισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

9) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τον 
Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Κείμενα που αφορούν εβδομήντα τρεις νόμους που loχυαν στις 16 Αυγού
στου 1960 και οι οποΙΟι, εφόσον διατηρήΟηκαν σε ισχύ δυνάμει του άρθρου 
188 του Συντά-ιματος, μεταφράστηκαν στην ελληνική γλώσσα, ως επίσημη 
γλώσσα της Δημοκρατίας, και ενοποιήΟηκαν με τους τροποποιητικούς τους 

νόμους που ψηφΙΟτηκαν μετά τις 16 Αυγούστου 1960. 

ΚατατέΟηκαν από τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

11) Ο περί Εθνικής Φρουράς (Γροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΚατατέΟηκε από τον κ. Τάκη Χατζηδημητρίου, Κοινοβουλευτικό 

Εκπρόσωπο του Σ.Κ. ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας. , 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
1993. 

ΚατατέΟηκε από την Κοινοβουλευτική Ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Ο περί Ποινικού Κώδικα (Γροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από τον κ. Ρένο Πρέντζα, Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΚατατέΟηκε από Τον κ. Δώρο Θεοδώρου, Βουλευτή εκλογικής περιφέ

ρειας Λεμεσού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται πρώτα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

ΠΡOUπoλoγισμoύ, αλλά αργότερα, όταν συμπληρώσει τη μελέτη η Επιτροπή Οικονο

μικών, τότε να μελετηθεί και από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, πριν 

έρθει στο Σώμα. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι όπως η πρόταση νόμου για την οποία τώρα 

μιλούμε, παραπεμφθεί και στην Επιτροπή Θοομών, Αξιών και Επιτρόπου Διοική
σεως, διότι ο σκοπός αυτής της πρότασης νόμου είναι ακριβώς η βελτίωση των 
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συνΟηκών αναφορικά με την αξιοκρατία. Και η εισήγησή μου είναι να παραπεμφθεί 

και στην Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τότε, επειδή δεν μπορεί να παραπεμφΟεί σε τρεις επιτροπές, θα παραπεμφΟεί 

στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών και στην Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και 

Επιτρόπου Διοικήσεως. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Ο περί Καταχωρήσεως Γεννήσεων και Θανάτων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1993. 

ΚατατέΟηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων- Εγκλωβι

σμένων-Αγνοουμένων-ΠαΟόντων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων- Εγκλωβισμένων

Αγνοουμένων-ΠαΟόντων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Ο περί Χωριτικών Αρχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από τον κ. Δώρο Θεοδώρου, εκ μέρους της Κοινοβουλευ

τικής Ομάδας του Σ.Κ. ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Έχουμε τελειώσει με το Κεφάλαιο Β'. Κεφάλαιο Γ, Ερωτήσεις και Απαντή-

σεις. 

(Αυτές δόΟηκαν ήδη γραπτώς) 

Ecιώτηση με αCΙ. ΣΤ'Γ 40 που νπo~λήθηκε από το Βονλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού χ. 'Αριστο Χρνσοστόμον στις 11 Oκτω~ρίoν 1993. 

'Άνάμεσα στους εκτοπισΟέντες επικρατεί σύγχυση αναφορικά με τα δικαιώ

ματα που έχουν για την παροχή βοήΟειας για στέγασή τους, που οφείλεται στην 

ανυπαρξία κωδικοποιημένου κειμένου όσον αφορά τα σχετικά κριτήρια. Αυτό έχει 

ως αποτέλεσμα την ταλαιπωρία των εκτοπισΟέντων, οι οποίοι τρέχουν από γραφείο 

σε γραφείο, για να πληροφορηΟούν ποια είναι τα δικαιώματά τους, παίρνοντας 

αρκετές φορές αντιφατικές απαντήσεις. 

Σύμφωνα με έκθεση του Επιτρόπου Διοικήσεως, η Υπηρεσία Μερίμνης και 

Αποκαταστάσεως Εκτοπισθέντων σε συγκεκριμένη περίπτωση αρνήθηκε να παρά

σχει πληροφορίες για τα κριτήρια παροχής βοήθειας σε εκτοπισθέντες. Κατά τη 

διερεύνηση του παραπόνου από τον Επίτροπο Διοικήσεως, διαπιστώθηκε πως η 

εμπλεκόμενη υπηρεσία αδυνατούσε να παράσχει τις πληροφορίες που είχαν ζητηθεί, 

επειδή δεν υπάρχει σχετικό κωδικοποιημένο κείμενο. Διαπιστώθηκε επίσης ότι τα 

σχετικά κριτήρια βρίσκονται διασκορπισμένα σε τριάντα περίπου διαφορετικά 

κείμενα, που αποτελούν αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου, πρακτικά 

διάφορων συνεδριάσεων, επιστολές και εξαγγελίες Υπουργών. 

Πρόκειται για ένα πολύ σοβορό Οέμα, γιατί αν, όπως προκύπτει από την 

έκθεση του Επιτρόπου Διοικήσεως, οι λειτουργοί της πιο πάνω υπηρεσίας δεν είναι 



123 

σε Οέση να παρέχουν τις αναγκαίες πληροφορίες, τότε πώς διασφαλίζεται η εφαρ

μσγή ενιαίου μέτρου κρίσης από τα αρμόδια όργανα κατά την άσκηση της διακρι

τικής τους εξουσίας; 

Γι'αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν προτί

θεται να εκτυπώσει και να κυκλοφορήσει κωδικοποιημένο κείμενο αναφορικά με τα 

δικαιώματα των εκτοπισθέντων για στεγαστικούς σκοπούς, ώστε να εκλείψει η 

σύγχυση και η ταλαιπωρία τους, αλλά και να διασφαλιστεί η ίση μεταχείριση όλων 

των εκτοπισθέντων. " 

Ερώτηση με αρ, ΣΤΨ' 41 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Κώστα Κωνσταντίνου στις 13 Οκτωβρίου 1993, 

"Καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων αναφορικά με τις ενέργειες στις οποίες έχει προβεί μέχρι σήμερα, ούτως 

ώστε να επισπευσΟεί η διαδικασία πληρωμής των αμπελουργών από τις οινοβιομη

χανίες, δεδομένου ότι έχουν παρέλΟει τρεις και πλέον μήνες από την παράδοση των 

πρώτων ποσοτήτων σταφυλιών, χωρίς να έχουν καταβληΟεί σ' αυτούς μέχρι σήμερα 

οποιαδήποτε ποσά. 

Η οικονομική κατάσταση των αμπελουργών είναι τέτοια που επιβάλλεται η 

χωρίς άλλη καΟυστέρηση πληρωμή των αμπελουργών για τις αντίστοιχες ποσότητες 

σταφυλιών που έχουν παραδοΟεί." 

Ερώτηση με αρ, ΣΤΨ' 42 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ, Δημήτρη Ηλιάδη στις 14 Οκτωβρίου 1993. 

"Επειδή πρόσφατες δραστηριότητες Βρετανών κυΡ,ίως, αλλά και Αμερικανών 

που σχετίζονται με την Κύπρο και το πρόβλημά της έλαβαν ευρεία δημσσιότητα και 

έχουν προκαλέσει το ενδιαφέρον ή και την ανησυχία της κοινής γνώμης, καλείται η 

κυβέρνηση να ενημερώσει τη Βουλή για τα ακόλουθα: 

1. (α) Ποια είναι η Οέση της σχετικά με τις επισκέψεις ξένων επισήμων στο 

κατοχικό ψευδοκράτος, δεδομένου ότι πρόκειται για παράνομα 

κατεχόμενο από τα τουρκικά στρατεύματα έδαφος της Δημσκρατίας, 

μη ελεγχόμενο από τις νόμιμες αρχές; 

(β) Ποια είναι η Οέση της σχετικά με δραστηριότητες του Βρετανού 

Ύπατου Αρμσστή, που έχουν καταγγελΟεί και από Βρετανούς 

βουλευτές, οι οποίες σαφώς χαρακτηρίζονται ως εχΟρικές και 

προφανώς παραβιάζουν τους όρους της διαπίστευσής του στη 

Δημσκρατία της Κύπρου; 

(γ) Μήπως έχουν γίνει διαβήματα στη βρετανική κυβέρνηση και ποια; 

2. (α) Είναι ενήμερη η κυβέρνηση για τη διεξαγωγή στη Βρετανία και τις 

Ηνωμένες Πολιτείες δικοινοτικών σεμιναρίων και ποιες πληροφο

ρίες έχει σχετικά με το περιεχόμενό τους, τους συμμετέχοντες και 

κυρίως τις προΟέσεις των διοργανωτών; 

(β) Ι-Ι κυβέρνηση επικροτεί τα σεμινάρια, τις μεΟόδους και τους στόχους 

τους; 

(γ) Όλα αυτά συμβαδίζουν με την πολιτική της ελληνοκυπριακής 

πλευράς στο κυπριακό πρόβλημα, όπως έχει διαμσρφωΟεί από το 

Εθνικό Συμβούλιο;" 
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Α"άντηση ημε(!Ομηνίας 6 Οκτωβρίου 1993 του Υ"ουργο'; Υγείας κ. Μανώλη 
Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 249, ημερομηνίας 7 Μα'ίου 1993, του Βουλευτή 
εκλογικής "εριφέρειας Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου. 

''Ερωτήσεις (1) και (2): Αφορούν βασικά το Τμήμα Κοινωνικών Υπηρεσιών 
του ΥπουργεΙου ΕργασΙας . Οι αρμοδιότητες του ΥπουργεΙΟυ ΥγεΙας περιορΙζονται 

μόνο στον έλεγχο των υγειονομικών εγκαταστάσεων των στεγών των ηλικιωμένων. 

Ερώτηση (3): 11 ουσιαστική αύξηση του αριθμού των γιατρών που υπηρετούν 
στα κυβερνητικά ιατρεία, καΟώς και η λειτουργΙα απογευματινών εξωτερικών 

ιατρείων βελτΙωσαν σημαντικά την προσφορά υπηρεσιών στα εξωτερικά ιατρεία 

προς όλους τους ασΟενεΙς. Πέραν τούτου στις περιπτώσεις εκεΙνες που οι ηλικιω

μένοι αντιμετωπΙζουν σοβαρά προβλήματα υγεΙας τους δίνεται η αναγκαΙα προτε

ραιότητα. 

Η επΙ συστηματικής βάσεως παροχή προτεραιότητας στους ηλικιωμένους δε 

δικαιολογεΙται, γιατΙ δεν παρουσιάζουν όλοι οι ηλικιωμένοι που επισκέπτονται τα 

κυβερνητικά ιατρεΙα σοβαρά, οξεΙα προβλήματα υγείας, ενώ αντίθετα υπάρχουν 

περιπτώσεις νέων ατόμων με σοβαρά, επειγούσης φύσεως προβλήματα που χρειάζο

νται άμεση αντιμετώπιση και η οιαδήποτε αναμονή μπορεί να τους επιδεινώσει την 

κατάσταση . Πέραν τούτου το μεγαλύτερο ποσοστό των ασΟενών που επισκέπτονται 

τα εξωτερικά ιατρεΙα, περίπου 70-80%, είναι ηλικιωμένοι. 

ΕΙναι επομένως ορΟότερο να δΙνεται προτεραιότητα εκεΙ όπου υπάρχει η πραγ

ματική ανάγκη, χωρΙς να υπάρχει λόγος διάκρισης μεταξύ ομάδων ατόμων ή ομάδος 

ασΟενών. 

Ερώτηση (4): Τα νοσοκομεΙα και οι λειτουργοί υγείας προσφέρουν την καλύ
τερη δυνατή περίθαλψη σε όλους αδιακρίτως τους ασΟενεΙς που επισκέπτονται τα 

νοσηλευτικά ιδρύματα χωρΙς καμιά διάκριση σε βάρος οιασδήποτε ομάδας και πολύ 

περισσότερο σε βάρος των ηλικιωμένων. Η ιατρική και άλλη φροντίδα και παρακο

λούΟηση προσφέρονται για όσο χρόνο κρίνεται αναγκαίος ανάλογα με την περί

πτωση. Σε καμιά όμως περίπτωση δεν μπορεΙ να επεκτείνεται πέραν του συστηνό

μενου, λόγω μεγάλης ζήτησης των νοσοκομειακών κλινών από άλλα οξέα 

περιστατικά. 

Τα μέτρα που η νέα κυβέρνηση μελετά για να βελτιώσει περαιτέρω την ποιό

τητα ζωής των ηλικιωμένων εΙ ναι μεταξύ άλλων τα εξής: 

1. Αποφυγή της ιδρυματοποίησης με τη δημιουργία της κατάλληλης 

υποδομής σε κοινοτικό επίπεδο Π.χ. δημιουργία κοινοτικών υπηρεσιών 

υγεΙας. 

2. ΕκπαΙδευση του προσωπικού υγεΙας στα προβλήματα υγεΙας των 

ηλικιωμένων. 

3. Πληροφόρηση του κοινού για τα προβλήματα υγεΙας των ηλικιωμένων 
για να μπορεΙ να τους συμπαραστέκεται ανά πάσα στιγμή. 

4. Σύσταση Εθνικής Επιτροπής στην οποΙα να εμπλέκονται οι κυβερνητικοί 
και άλλοι εθελοντικοί φορείς. 

Εν τω μεταξύ το ΥπουργεΙΟ Υγείας αναμένει σύντομα εμπειρογνώμονα 

της Παγκόσμιας Οργάνωσης ΥγεΙας ο οποίος έχει όρους εντολής: 

(α) να εκτελέσει μια σύντομη έρευνα για εντόπιση των προβλημάτων των 

ηλικιωμένων και 
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(β) με βάση τα αποτελέσματα της έρευνας να ετοιμάσει λεπτομερές 

Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τους ηλικιωμένους." 

Απάντηση ημε(!Ομηνίας 12 Οκτωβρίου 1993 του YπoυQΎoύ Οιχονομιχών χ. Φαίδρου 
Οιχονομίδη στην ερώτηση Σf'B' 269, ημερομηνίας 21 Ιουνίου 1993, του Βουλευτή 
εχλογιχής περιφέρειας Αμμοχώστου χ. Ανδρέα Kouχoυμά. 

"Σχετικά με τη μισθοδοσία των Γραφέων Β' Τάξης των Σχολικών Εφορειών 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Επειδή πριν προχωρήσουμε σε διατύπωση της θέσης μας στο θέμα αυτό είναι 

αναγκαto να έχουμε τις απόψεις του Υπουργείου Παιδείας, τις οποίες ζητήσαμε με 

επιστολή μας με αρ. 15.26.13 και ημερ. 30.7.1993, θεωρώ σκόπιμο να σας ενημερώσω 
σχετικά και να σας πληροφορήσω ότι θα σας δώσουμε απάντηση όσο το δυνατό πιο 

σύντομα. 

Απολογούμαστε για την ως τώρα καΟυστέρηση." 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 1993 του Υπουργού ΓεωQΎίας χαι Φυσιχών 
Πόρων χ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση Σf'Γ' 2, ημε(!Ομηνίας 28 Ιουλίου 1993, 
του Βουλευτή εχλογιχής περιφέρειας Λεμεσού χ. Δώ(!Ου θεοδώρου. 

"1. Έλεγχος της ποιότητας των φυτοφαρμάχων 

Ο έλεγχος της ποιότητας των φυτοφαρμάκων διέπεται από τις πρόνοιες του 

περί Γεωργικών Φαρμάκων Νόμου και των Κανονισμών του 1993, που ψηφίστηκαν 
από τη Βουλή των Αντιπροσώπων το Μάρτιο 1993. Σημειώνεται ότι η νομοθεσία 

αυτή αποτελεί νέα, εκσυγχρονισμένη νομοθεσία, η οποία αντικατέστησε παλαιότερη 

νομοθεσία περί Γεωργικών Φαρμάκων, που εφαρμοζόταν από το 1967. 

Οι βασικές πρόνοιες της νέας περί Γεωργικών Φαρμάκων νομοθεσίας αφορούν 

την εγγραφή των γεωργικών φαρμάκων και τον έλεγχο της ποιότητας, της χρήσης 

και της εμπορίας τους, καθώς και τη συσκευασία τους, η οποία πρέπει να φέρει 

σήμανση με τις κατάλληλες οδηγίες, περιορισμούς και προφυλάξεις για κάθε γεωρ

γικό φάρμακο. 

Με βάση την εν λόγω νομοθεσία λειτουργεί, υπό την προεδρία του Διευθυντή 

του Τμήματος Γεωργίας, 14μελές Συμβούλιο Ελέγχου Γεωργικών Φαρμάκων, στο 

οποίο εκπροσωπούνται όλες οι αρμόδιες κρατικές υπηρεσίες και οργανώσεις και 

που είναι υπεύθυνο, μεταξύ άλλων, για την έγκριση και εγγραφή γεωργικών 

φαρμάκων. 

2. Επίπεδα διεξαγωγής "ΟIΟtlχού ελέγχου 

Ο ποιοτικός έλεγχος διεξάγεται σε πλήρως εξοπλισμένο και εξειδικευμένο 

εργαστήριο στο Τμήμα Γεωργίας. Ο έλεγχος αυτός γίνεται σε δυο στάδια. Κατ' αρχήν 

ελέγχονται η δραστική ουσία και οι φυσικοχημικές ιδιότητες κάθε νέου προ'όντος 

που υποβάλλεται για εγγραφή και εγγράφονται μόνο τα προ'ίόντα που συνάδουν με 

τους σχετικούς Κανονισμούς και τις διεΟνείς προδιαγραφές (FAO, WHO κ.λπ.). 

Μετά την εγγραφή η ποιότητα των γεωργικών φαρμάκων ελέγχεται με τακτικές 

δειγματοληψίες, που διεξάγονται στους χώρους κατασκευής, συσκευασίας και 

πώλησης των γεωργικών φαρμάκων, από εξουσιοδοτημένους, με βάση τη σχετική 

νομοθεσία, Επιθεωρητές. Κατά τις δειγματοληΨίες λαμβάνονται δείγματα από 

διάφορα παρασκευάσματα, ανάλογα με την εποχιακή τους χρήση και την οικονομική 
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τους σημασία. Σε κάθε δείγμα που λαμβάνεται γίνεται μεγάλος αριθμός προσδιορι

σμών και αναλύσεων, που απαιτούν αρκετό χρόνο έρευνας και μελέτης, αλλά και 

οικονομική δαπάνη. 

3. Συχνότητα ελέγχου και αριθμός προσωπικού που ασχολείται με αυτόν. 

Ο έλεγχος που διεξάγεται είναι συνεχής. Συγκεκριμένα, οι επιθεωρητές τόσο 

από τα Κεντρικά Γραφεία του Τμήματος Γεωργίας, όσο και από τα Επαρχιακά 

Γεωργικά Γραφεία επισκέπτονται, σε τακτικά χρονικά διαστήματα, τα καταστήματα, 

τις αποθήκες και τα εργοστάσια φυτοφαρμάκων για επιθεώρηση και δειγματοληψία. 

Ενδεικτικά αναφέρεται ότι στα μεγάλα κέντρα φυτοφαρμάκων γίνονται 1-3 επισκέ
ψεις-επιΟεωρήσεις κατά μήνα. 

Με την πιο πάνω εργασία ασχολούνται 14 εξουσιοδοτημένοι επιθεωρητές του 
Τμήματος Γεωργίας τόσο στα Κεντρικά όσο και στα Επαρχιακά Γραφεία, καΟώς και 

το προσωπικό του εργαστηρίου ελέγχου ποιότητας και υπολειμμάτων των φυτοφαρ

μάκων. 

4. Περιπτώσεις φυτοφαρμάκων που δεν πληρούσαν τις προδιαγραφές και μέτρα 

που λήφθηκαν. 

Από τα δείγματα ελέγχου, που λήφθηκαν κατά καιρούς από τους εξουσιοδοτη

μένους επιθεωρητές του Τμήματος Γεωργίας, βρέθηκαν ορισμένα που δεν 

πληρούσαν τις προδιαγραφές που καθορίζει η νομοθεσία. Με βάση τις σχετικές 

πρόνοιες της νομοθεσίας, καταγγέλΟηκαν 10 εταιρείες φυτοφαρμάκων για συνολικά 
41 κατηγορίες. Για τις περιπτώσεις αυτές επιβλήθηκε χρηματική ποινή από τα δικα
στήρια. Εκκρεμεί ακόμα η εκδίκαση μιας εταιρείας για διάφορες παραβάσεις. 

S. Δημοσίευση παραβάσεων 

Οι διάφαρες παραβάσεις εξετάζονται από τις αρμόδιες αρχές (αστυνομία) και 

στη συνέχεια εκδικάζονται από τα δικαστήρια και επιβάλλονται ποινές σύμφωνα με 

τις πρόνοιες της σχετικής νομοθεσίας και την κρίση του δικαστηρίου. Η δημοσίευση 

των σχετικών αποφάσεων του δικαστηρίου επαφίεται στους δημοσιογράφους. 

Τέλος, επιΟυμώ να τονίσω ότι οι πρόνοιες της νομοθεσίας για τα φυτοφάρ

μακα εφαρμόζονται ανελλιπώς από την αρμόδια υπηρεσία, μέσα στα πλαίσια των 

οικονομικών και τεχνικών δυνατοτήτων του κράτους. Η πείρα που αποκτήθηκε από 

τη μέχρι σήμερα εφαρμογή της νομοΟεσίας καταδεικνύει ότι γενικά η ποιότητα των 

φυτοφαρμάκων που κυκλοφαρούν στην κυπριακή αγορά είναι ικανοποιητική και δε 

δικαιολογείται ανησυχία. Πέρα από τα μέτρα που αναφέρονται ανωτέρω για τον 

έλεγχο της ποιότητας των φυτοφαρμάκων, οι λειτουργοί του Τμήματος Γεωργίας 

διαφωτίζουν τους παραγωγούς αναφαρικά με την ορθή και ασφαλή χρήση των φυτο

φαρμάκων για την αποφυγή τυχόν προβλημάτων, που μπορεί να προκληθούν στη 

γεωργική παραγωγή, στους ίδιους τους γεωργούς, καΟώς και στο περιβάλλον από 

την ανεξέλεγκτη χρήση τους." 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 1993 της Υπουργού Παιδείας κ. Κλαίιιης 
Αγγελίδου στην ερώτηση ΣΤ-Γ' 10, ημερομηνίας 1 Ο Αυγούστου 1993, του 

Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου . 

.. 1. Το Υπουργείο Παιδείας, ανεξάρτητα από το αν θα λειτουργήσει ή όχι το 
Δημοτικό Σχολείο Λετύμπου κατά τη σχολική χρονιά 1993-94, έχει 

προγραμματίσει και πολύ σύντομα Οα προβεί στην επιδιόρΟωση/ 

συντήρηση του κτιρίου του Δημοτικού Σχολείου. 
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2. Το Δημοτικό Σχολείο Λετύμπου λειτουργούσε μέχρι τον Ιούνιο του 1993 
και είχε συνολικά στις έξι τάξεις 9 μαΟητές με ένα δάσκαλο. 

Από τη σχολική χρονιά 1993-~ αποφασίστηκε όπως το Δημοτικό 
Σχολείο Λετύμπου συμπλεγματοποιηΟεί με το Περιφερειακό Δημοτικό 

Σχολείο Πολεμίου, με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου (Αρ. Απόφασης 

39.592 και ημερομ. 2Π193). 

Η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου στηρίχθηκε στους Κανονι
σμούς Λειτουργίας Σχολείων Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως του 1976 
(Κ.Δ.Π. 25/16, Άρθρο 4). Σύμφωνα με πρόνοια του Κανονισμού αυτού, 
όταν ο αριθμός παιδιών ενός σχολείου είναι κάτω των 15, τότε αυτό 
συμπλεγματοποιεί ται με σχολείο παρακείμενης περιοχής." 

Απάντηση ημε(!ομηνίας 5 Oκτω~(!ίoυ 1993 της γ"ου(!γο" Παιδείας Χ. Κλαί(!ης 

Αγγελίδο" στην ε(!ώτηση ΣΤ'Γ' 12, ημερομηνίας 11 A\Jyo"otO\J 1993, του 

Βοvλεuτή εχλΟΥιχής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστο" Χρυσοστόμου. 

"Το Υπουργείο δε συμμερ(.ζεται την άποψη ότι Ουματοποιούνται μαθητές με 

τις εξετάσεις που διεξάγει, επειδή, όπως σας είναι γνωστό, με την αναγωγή των 

αρχικών βαΟμολογιών οι βαθμολογΙες στα διάφορα μαΟήματα αποκτούν την ίδια 

βαρύτητα και το 50% περίπου των προσερχομένων σε μια εξέταση εξασφαλίζει τη 
βάση, ανεξάρτητα από το βαθμό δυσκολίας ενός εξεταστικού δοκιμίου. 

Σημειώνεται ακόμη ότι στις περιπτώσεις που υπάρχουν κενές θέσεις αυτές 

δινονται σε υποψηφίους με βάση την αρχική βαΟμολογία, αν αυτή είναι ψηλότερη 

από την ανηγμένη." 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εισερχόμαστε στο Κεφάλαιο ΔΌ Το πρώτο Οέμα του Κεφαλαίου Δ' το οποΙο 

βρΙσκεται στην ημερήσια διάταξη είναι η ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Εσωτερικών για το θέμα που τιτλοφορείται "11 άμεση ανάγκη λήψης απόφασης και 
δρομολόγησης διαδικασιών για μετακίνηση των κοινοτήτων Πενταλιάς και 

Επισκοπής που κινδυνεύουν από κατολισθήσεις και ρωγμές". Λυτεπάγγελτη εξέταση 

ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου στις 11.5.1993. Συνέχιση της συζή
τησης. 

Αντιλαμβάνομαι είχαν μείνει κάποιοι ομιλητές από την προηγούμενη συνε

δρία, αλλά η συζήτηση θα αποπερατωΟεί σ' αυτή τη συνεδρία. Ήδη είναι η τρίτη 
συνεδρία που συζητείται αυτό το Οέμα και νομ(.ζω θα πρέπει να προχωρήσουμε στα 

πολλά άλλα Οέματα του ΚεφαλαΙου ΔΌ Γι' αυτό Οα παρακαλέσω από τώρα να 

γνωρίζω πόσοι είναι οι ομιλητές. 

Ο κ. Θεοδούλου, ο κ. ΠιττοκοπΙτης και ο κ. Κωνσταντίνου. Οι Βουλευτές της 

Πάφου. Θα ήταν δυνατόν, εφόσον η ΈκΟεση είναι ομόφωνη και αρκετά θα έλεγα 

κατατοπιστική, να προχωρήσουμε με κάπως γρήγορο ρυθμό; Λοιπόν, έχει σειρά ο κ. 

ΚωνσταντΙ νου από την προηγούμενη συνεδρία. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κ"ριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Α ναστασιάδη, έχετε το λόγο. Είναι επί Οέματος διαδικασίας αντι

λαμβάνομαι. 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Επί θέματος διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. Θα έκαμνα την εξής εισήγηση: Η 

Έκθεση του έκτου θέματος του Κεφαλαίου Δ' θα μπορούσε να θεωρηθεί με έγκριση 

και των συναδέλφων αναγνωσθείσα και η συζήτησή του ολοκληρωθείσα. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ποιο θέμα, κύριε Α ναστασιάδη; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι για το Πανεπιστήμιο. Δεν έχουμε φθάσει όμως στο έκτο θέμα. Θα έκανα 

και εγώ αυτή την εισήγηση, αν συμφωνούμε και αν δεν υπάρχει καμιά ένσταση, τότε 

να παραπεμφθεί το θέμα στην αρμόδια Επι τρσπή για παρακολούθηση και η Έκθεση 

να παραπεμφθεί στο αρμόδιο Υπουργείο. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μα έχουμε ολοκληρώσει. Κύριε Πρόεδρε, ο λόγος που το κάνουμε είναι για να 

φαίνεται ότι κάπου επιτέλους αυτή η Βουλή κάμνει και έργο. Έχουμε ασχοληθεί σε 

βάΟος με το θέμα, ολοκληρώσαμε τις απόψεις, θεωρείται, αν θέλετε, ετερσχρονι

σμένο. Να μην αρχίσουμε να συζητούμε πράγματα του παρελθόντος. Γι' αυτό και 

έκαμα την εισήγηση να διαγραφεί από την ημερήσια διάταξη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν μου επιτρέπετε, όταν θα φθάναμε στο έκτο θέμα, θα έκανα και εγώ την ίδια 

εισήγηση. Αν δεν υπάρχει ένσταση, σίγουρα. Όπως επίσης πιστεύω ότι είναι κατά 

λάθος που ενεγράφη το θέμα υπ' αριθμό 2, που είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευ
τικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα που τιτλοφορείται 'Ή θέση της κυπριακής 

κυβέρνησης έναντι της Κούβας σχετικά με τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών", 

διότι η συζήτηση ολοκληρώθηκε, ο Πρόεδρος της Επιτροπής Εξωτερικών έκανε 

αναφορά. Δεν είναι σωστό να παραμένουν θέματα που ήδη συζητήθηκαν. Το θέμα 

σίγουρα πρέπει να το παρακολουθούμε και να βεβαιωθούμε ότι η κυπριακή κυβέρ

νηση ακολουθεί τουλάχιστον τις απόψεις του Σώματος όσον αφορά το χειρισμό. 

Όμως δεν παρακολουθείται το θέμα με το να παραμένει στην ημερήσια διάταξη μετά 

που συμπληρώνεται η συζήτηση. Παραπέμπεται για παρακολούθηση στην αρμόδια 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή, που είναι η Επιτρσπή Εξωτερικών. Γι' αυτό το λόγο 

θεωρώ ότι έχει ήδη διαγραφεί και κατά λάΟος ενεγράφη το θέμα υπ' αριθμό 2. Για 

το υπ' αριθμό 6 θέμα όμως έχετε το λόγο, κύριε Χριστοδουλίδη . 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα που ανέφερε ο κ. Αναστασιάδης έχω την εντύπωση ότι 

θα πρέπει να παραμείνει και πιθανό να χρειαστεί να εκφραστούν ορισμένες 

απόψεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λυπούμαι, θέτω θέμα διαδικασίας. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Όχι μόνο αποσύρω, αλλά λέω θα γίνει και έντονη κριτική εν τοιαύτη περι

πτώσει . Έχω την εντύπωση ότι η εισήγησή μου ήταν εποικοδομητική. Αποσύρω 

όμως την εισήγηση, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θέτω θέμα διαδικασίας. Εφόσον ακόμα δε φθάσαμε στο έκτο θέμα και εφόσον 

υπάρχουν άλλα πέντε και είναι αμφίβολο αν θα προχωρήσουμε ως το τρίτο ή 

τέταρτο θέμα ακόμα, διότι αντιλαμβάνομαι υπάρχουν κάποιες υποχρεώσεις 

ολόκληρου του Σώματος απόψε ένεκα του Συνεδρίου της Κοινοπολιτείας, είναι η 

δεξίωση του Υπουργού Εξωτερικών που πρέπει να συμμετάσχουν Βουλευτές, 

γι' αυτό προχωρήστε, κύριε Κωνσταντίνου. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Δηλαδή, μέχρι πού Οα φθάσουμε στο Κεφάλαιο Δ', κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχω υπόψη μου να διακόψω τη συζήτηση γύρω στις έξι, διότι η δεξίωση του 

Υπουργού Εξωτερικών ... 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Δηλαδή δε θα μπούμε σε άλλο θέμα του Κεφαλαίου Δ'. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: . 

Δε βλέπω ότι μπορούμε να μπούμε σε άλλο θέμα. Όχι. Έχω όμως τονίσει ότι 

ΤΟ δεύτερο θέμα Οα διαγραφεί, διότι έληξε η συζήτηση και δεν μπορεί να μείνει. 

Παρακαλώ, κυρία Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Επί του θέματος της Κούβας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επί του θέματος της Κούβας δεν μπορεί να ανοίξει η συζήτηση, διότι έκλεισε. 

Έχει παραπεμφθεί στην Επιτροπή Εξωτερικών για παρακολούθηση. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Έχω κάτι να πω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν μπορεί όμως να ΤΟ συζητήσουμε, διότι κακώς μπήκε στην ημερήσια 

διάταξη. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Δεν είναι κακώς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Σύμφωνα με την τελευταία παράγραφο της επιστολής του Υπουργού Εξωτε

ρικών, το θέμα αναμένεται να συνεχιστεί μετά τις εξελίξεις και τις τοποθετήσεις και 

τις θέσεις που θα πάρει η κυπριακή κυβέρνηση έναντι των θεμάτων που Οα συζητη

θούν στη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ που βρίσκεται σε εξέλιξη . Άρα θα υπάρχει 

θέμα προς συζήτηση ενδεχομένως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, δεν είναι αυτή η διαδικασία του Σώματος. Όταν η συζήτηση ενός 

θέματος έχει συμπληρωθεί, έχει διαβαστεί η Έκθεση, δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές 
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και έχει αναγνωστεί η επιστολή του Υπουργού, εκείνο το οποίο γίνεται είναι ότι 

παραπέμπεται στην αρμόδια Επιτροπή και, αν υπάρξει οτιδήποτε το οποίο μας 

ενδιαφέρει, επανέρχεται στο Σώμα με άλλη Έκθεση. Δεν μπορεί να μένει ένα θέμα 

γραμμένο, γιατί μπορεί να συζητηθεί μετά δεκαπέντε, είκοσι, τριάντα μέρες. Δεν 

είναι αυτή η διαδικασία μας. Σίγουρα θα παρακολουθήσουμε πολύ στενά το τ ι 

γίνεται μέσω της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Και αν χρειαστεί, θέλουμε εμείς να συμπληρώσουμε, θα ξαναεπανέρθουμε στην 

ολομέλεια με συμπληρωματική Έκθεση. Ευχαριστούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν ξέρω αν είναι ή δεν είναι αυτή η διαδικασία . Γεγονός είναι 

ότι αυτή η Doυλή την περασμένη συνεδρία έτσι συμφώνησε. Η Έκθεση της 

Επιτροπής η οποία ήρθε έλεγε ότι ενημερώνεται το Σώμα για τις διαβεβαιώσεις που 

έδωσε ο κ. Υπουργός Εξωτερικών με επιστολή του η οποία κατατέθηκε στη Γραμμα

τεία και η Επιτροπή με την ΈκΟεσή της εισηγήθηκε στην ολομέλεια του Σώματος το 

θέμα να παραμείνει εγγεγραμμένο και να βρίσκεται σε ψηλή σειρά προτεραιότητας, 

για να μπορεί να συζητηθεί, διότι εντός των ημερών είναι δυνατό να γίνει η συζή

τηση στα Ηνωμένα Έθνη. 

Πιστεύω ότι, εφόσον όλα τα Μέλη γνωρ(ζουν ότι θα παραμείνει εγγεγραμμένο, 

αλλά δε θα γίνει συζήτηση πάνω στο θέμα, δεν επηρεάζεται ούτε κωλύεται καθόλου 

το Σώμα. Πάντως εγώ υποδεικνύω ότι ήταν ομόφωνη απόφαση του Σώματος στην 

προηγούμενη συνεδρία . Δεν μπήκε κατά λάΟος από τη Γραμματεία, αλλά μπήκε 

κατόπιν αποφάσεως του Σώματος. Αν Οα διαγραφεί τώρα ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα ήμουν ο τελευταίος που θα ήΟελα αυτό το Οέμα να φύγει, δηλαδή να μην το 

παρακολουθεί η Βουλή, διότι αισΟάνομαι όπως αισΟάνεται το υπόλοιπο Σώμα. 

Αλλά θεωρώ ότι είναι πιο ορΟόδοξη διαδικασία να παραμείνει στην Επιτροπή 

Εξωτερικών και, αν υπάρξει οποιαδήποτε εξέλιξη, αμέσως μπορεί να επανέρθει 

έχοντας προτεραιότητα στο Σώμα. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω κάμνουμε μεγάλο θέμα για το τίποτε . Μένει εκεί με 

απόφαση της Βουλής, όμως η συζήτηση δε Οα γίνει. Μπορεί να θεωρηΟεί ότι είναι 

εγγεγραμμένο χωρίς να είναι καν πάνω στην ημερήσια διάταξη, αν αυτό βοηθά σε 

τίποτε. Αλλά για ποιο λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ . Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι εκεί"ο το οποίο είπατε και έχει παρερμη
νευτεί είναι η λέξη "διαγραφεί". Απλά διαγράφεται από την ημερήσια διάταξη, όχι 

από τα θέματα που είναι εγγεγραμμένα στη Βουλή προς συζήτηση . Παραπέμπεται, 

όπως ορΟά είπατε, στην Επιτροπή προς παρακολούθηση και η Επιτροπή ανά πάσα 

στιγμή μπορεί να ζητήσει να επανέρθει στην ημερήσια διάταξη, αν απαιτείται συζή

τηση. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, δε Οεωρώ σωστό να έχουμε Οέματα τα οποία να παρουσιάζονται στην 

ημερήσια διάταξη και να μη συζητούνται επ' αόριστον αναμένοντας μια εξέλιξη. Το 

Οέμα αυτό Οα εΙναι στην Επιτροπή, δε χάΟηκε, δε διαγράφηκε, Οα επανέρΟει στην 

ημερήσια διάταξη, αν προκύψει λόγος. Αυτή περίπου ήταν η τακτική μας μέχρι τώρα 

και εξάλλου η Επιτροπή Εξωτερικών Οα παρακολουΟεί πάρα πολύ στενά τις εξελΙ

ξεις . Όμως το να έχουμε για ένα, δύο, τρεις μήνες ένα Οέμα το οποίο να παραμένει 

εκεΙ αναμένοντας πότε Οα μας πληροφορήσει το Υπουργείο Εξωτερικών, κάπου δεν 

εΙναι ορΟόδοξο. Οπωσδήποτε Οα εΙναι τώρα στην ημερήσια διάταξη και Οα το συζη

τήσουμε στην προσεχή συνεδρία των αρχηγών και εκπροσώπων των κομμάτων. Δεν 

εΙ ναι Οέμα διαφωνΙας εΙ ναι Οέμα περισσότερο διαδικασίας και μεΟόδευσης . Είναι 

για το Ιδιο πράγμα που μιλούμε και περισσότερο η συζήτησή μας περιστρέφεται στο 

ποιος είναι ο πιο σωστός τρόπος παρακολούΟησης του Οέματος. 

Ο κ. Κωνσταντίνου . 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

ΚυρΙες και κύριοι συνάδελφοι, 

Το Οέμα αφορά δύο κοινότητες στην επαρχία Πάφου των οποίων το πρόβλημα 

εΙναι παλιό, κρΙνεται δε ως πολύ σοβαρό και αποτελεί ανασταλτικό παράγοντα

τροχοπέδη στην περαιτέρω διατήρηση ή και ανάπτυξή τους. Οι κοινότητες αυτές 

εΙναι η Πενταλιά και η Επισκοπή και το πρόβλημα είναι τόσο σοβαρό, ώστε δεν 

υπάρχει πλέον καμιά αμφιβολία ότι και μικρή πλέον βροχόπτωση, συνήΟης μπορώ 

να πω, ενδέχεται να προκαλέσει καταστροφή, με τραγικές συνέπειες για τις κοινό

τητες αυτές. Το ίδιο ακόμα μπορεί να συμβεί και σε περίπτωση ασθενούς ακόμη 

σεισμικής δόνησης. 

Στην Πενταλιά σήμερα, σύμφωνα με στατιστικά στοιχεία του Υπουργείου 

Εσωτερικών, υπάρχουν 108 κατοικίες, από τις οποίες οι 45 είναι συνήθους διαμονής 
και με μόλις 96 μόνιμους κατοίκους. Οι υπόλοιπες 63 κατοικίες κατοικούνται 

συνήΟως τις γιορτές και τους καλοκαιρινούς μήνες, αφού οι ιδιοκτήτες τους, φοβού

μενοι κυρΙως την κατάρρευσή τους, τις εγκατέλειψαν και εγκαταστάθηκαν μόνιμα 

στην Π άφο ή και αλλού. 

Στην Επισκοπή υπάρχουν 156 συνολικά ΚαΊ;οικίες, από τις οποίες οι 110 είναι 
μόνιμης διαμονής και οι 46 κενές και προσωρινής διαμονής. Κατοικούσαν δε 

μόνιμα 259 κάτοικοι στο χωριό και έγιναν σίγουρα λιγότεροι, από το φόβο πράγ
ματι των κατολισΟήσεων ή και των όποιων άλλων επικίνδυνων καταστάσεων που 

μπορούν να προέλΟουν. 

Έγιναν κάποιες συσκέψεις στο παρελΟόν με τη συμμετοχή και των κατοΙκων 

των δύο κοινοτήτων, υπό την προεδρία του Επάρχου Πάφοv και άλλων παραγόντων 

και στην παρουσία των Βουλευτών Πάφου . Έγινε αναφορά στο πρόβλημα, υπήρχαν 

διιστάμενες απόψεις, αναγνωρίστηκε στο τέλος το πρόβλημα, αλλά οι κίνδυνοι, οι 

μεγάλοι κίνδυνοι που ελλοχεύουν, παραμένουν και σίγουρα δεν έχουν προωΟηΟεί οι 

διαδικασΙες, όπως είχαν υποσχεΟεί κάποιοι αρμόδιοι. Δεν έχει παρθεί καμιά 

απολύτως πολιτική απόφαση μέχρι σήμερα, η οποία να προωΟεί και να επιλύει το 

σοβαρό αυτό πρόβλημα. 

Αξίζει να αναφερΟεί ότι, λόγω του κινδύνου κατολισθήσεως, στην Πενταλιά 

κατοικούν ως επί το πλείστον υπερήλικα άτομα και οι λιγοστοί μαΟητές αναγκάζο

νται να φοιτούν σε γειτονικά δημοτικά σχολεΙα. Τόσος είναι δε ο φόβος για το 
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αύριο, που και αυτοί ακόμα οι απόδημοι G οποίοι επιστρέφουν στην Κύπρο 

αποφεύγουν να επανεγκατασταθούν στο χωριό με τις υπάρχουσες συνθήκες, 
παρόλον ότι είναι επιθυμία τους να επιστρέψΟυν και να επανεγκατασταθούν στο 
χωριό. 

Το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης, κάνοντας τη σχετική του έρευνα για την 

Πενταλιά, αναφέρει σχετικά ότι είναι κτισμένη πάνω σε μπετονίτη -είναι τύπος 

γράσου κάτω από το χώμα- γι' αυτό και η περιοχή κινήθηκε αρκετές φορές, ενώ 
υπάρχει κίνδυνος ολοκληρωτικής καταστροφής του χωριού σε περίπτωση παρατετα
μένης βροχόπτωσης ή ακόμα και σε περίπτωση ασθενούς σεισμικής δόνησης, όπως 
ανέφερα και πιο πάνω. Επίσης η έρευνα έδειξε ότι το χωριό αντιμετωπίζει σοβαρό 
πρόβλημα αστάθειας. Οι αναλύσεις ευστάθειας πρανών απέδειξαν ότι, εκτός από τις 
σχετικά αβαθείς κατολισθήσεις, που πράγματι συμβαίνουν στην περιοχή του χωριού, 
η πιθανότητα επαναδραστηριοποίησης των παλιών, βαθιών κατολισθήσεων είναι 

μεγάλη και οι συνέπειες που θα υπάρξουν σίγουρα Οα είναι καταστροφικές. Με βάση 
τα δεδομένα αυτά το χωριό επιβάλλεται και πρέπει οπωσδήποτε να μετακινηθεί, 
γιατί το υπέδαφός του εΙναι ασταθές σε βαΟμό πιο ψηλό απ' ό,ΤΙ είναι διεθνώς 

αποδεχτό. Η τοποθεσΙα "Γεράνια" κρΙΟηκε ως η πιο κοντινή και ασφαλής περιοχή 
για τη μετακίνηση της Πενταλιάς. 

Το ίδιο ισχύει και για την Επισκοπή, αφού, σύμφωνα με έρευνα που έγινε, 

φαΙνεται ότι και η περιοχή της Επισκοπής εΙναι πολύ επικΙνδυνη και ότι η κοινό

τητα πρέπει να μετακινηθεΙ Η μετακίνηση του χωριού είναι πάγιο αΙτημα των 
κατοίκων από το 1988, ύστερα από τη διαπίστωση ότι αρκετά κτΙρια επηρεάστηκαν 
από κατολισθήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε ΚωνσταντΙνου, αν μου επιτρέπετε. Πρώτα πρώτα ξέρετε ότι οι Κανονι

σμοί δεν επιτρέπουν ανάγνωση από χειρόγραφο . Δεύτερο -και δε θέλω πραγματικά 
να επέμβω σε ένα συνάδελφο που εκτιμώ- αλλά όλα αυτά τα αναφέρει η Έκθεση 

ξεκάθαρα. Δηλαδή Οα επαναλάβουμε πέντε άνΟρωποι τα Ιδια πράγματα που λέει η 
Έκθεση; Α ν έχουμε να προσΟέσουμε κάτι στην ΈκΟεση, να τονίσουμε κάτι από την 
Έκθεση, να το κάνουμε. Αλλά με το να επαναλαμβάνουμε το τι γράφει μια Έκθεση 
πιστεύω ότι αφαιρούμε πολύτιμο χρόνο που χρειάζεται η Βουλή για άλλα θέματα. 

Ι. ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: 

Είμαστε στο Κεφάλαιο Δ', κύριε Πρόεδρε. επιτρέπεται η ανάγνωση από χειρό
γραφο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μέχρι τώρα καθιερώσαμε κατά κάποιο τρόπο, αν εΙναι δυνατό, να μην επανα
λαμβάνουμε τα ίδια πράγματα της ΈκΟεσης. Εγώ μιλώ για το ότι διαβάζουμε σχεδόν 
τα ίδια πράγματα που αναφέρει η Έκθεση, κύριε lωαννΙδη. Δεν το λέω τώρα για να 

προσβάλω κανένα συνάδελφο, αλλά, επειδή τα ξεκαθαριζει αυτά τα πράγματα η 
Έκθεση, νομίζω ότι το να τονΙσουμε μεν κάποιες πτυχές της Έκθεσης εΙ ναι σωστό, 
αλλά με την επανάληψη των ίδιων πραγμάτων κάπου ως Σώμα ... δηλαδή δίνεται μια 
άσχημη εικόνα. Οπωσδήποτε, συνεχίστε, κύριε συνάδελφε. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, υπερτονίζω την Έκθεση του Γεωλογικού Τμήματος. Και είναι 
η πλέον ασφαλής διαβεβαίωση που πρέπει να γίνει για το πρόβλημα. 

Εν πάση περιπτώσει το πρόβλημα είναι ξεκάθαρο. Αυτή τη στιγμή επιβάλλεται 

όσο ποτέ άλλοτε να ληφθούν σοβαρά υπόψη όλοι οι παράγοντες και οι δύο κοινό
τητες να μετακινηθούν. Επιβάλλεται να γΙνει αυτό, γιατΙ είναι και προς το συμφέρον 
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των (διων των κοινοτήτων, αλλά και για λόγους πολιτιστικούς και κοινωνικούς. 

Πρέπει και επιβάλλεται αυτή η μετακίνηση να γίνει όσο το δυνατό συντομότερα, 

γιατί ο μαρασμός που έχει επέλθει στην ύπαιθρό μας είναι μεγάλου βαθμού. Δεν 

υπάρχει πλέον καμιά δικαιολογία για οποιαδήποτε ολιγωρία, η οποία πρόκειται, αν 

ενδεχομένως υπάρξει, να είναι καταστροφική. Η μετακίνηση πρέπει να γίνει το 

ταχύτερο δυνατό, με βάση ακριβώς αυτές τις εκτιμήσεις και του Γεωλογικού 

Τμήματος και των άλλων αρμόδιων τμημάτων. 

Έχουν ήδη υποδειχθεί οι κατάλληλοι χώροι, τα αρμόδια τμήματα έχουν κάμει 

τις σχετικές μετρήσεις, έχει αποδειχθεί ότι είναι χώροι στερεοί και ικανοί να 

δεχτούν τις δύο αυτές κοινότητες και εκείνο το οποίο πρέπει και επιβάλλεται να 

γίνει είναι σε συντονισμό όλα τα αρμόδια τμήματα να προωθήσουν όσο το δυνατό 

πιο σύντομα, όπως είπα, τη μετακίνηση των δύο κοινοτήτων. 

Ευκαιρίας δοθείσης θα ήθελα να πω ότι ένα σοβαρότατο πρόβλημα το οποίο 

είναι συνδεδεμένο με το πρόβλημα αυτό είναι η επέκταση του κύριου δρόμου που 

συνδέει τη Μαραθούντα με την Επισκοπή, που απέχει μόλις 13 χιλιόμετρα από την 
Πάφο. Παρόλες τις μέχρι τώρα υποσχέσεις των αρμοδίων δεν έχει γίνει οποιαδή

ποτε διαπλάτυνση ή επέκταση του δρόμου αυτού. Είναι μια παράκληση προς την 

Εκτελεστική Εξουσία να δει και το θέμα αυτό όσο το δυνατό πιο γρήγορα. 

Με βάση τα πιο πάνω, επαναλαμβάνω ότι επιβάλλεται όσο το δυνατό πιο 

γρήγορα η επίσπευση της διαδικασίας για τη μετακίνηση αυτών των κοινοτήτων. Το 

θέμα το έχει εγγράψει ο συνάδελφος Γιαννάκης Ομήρου και σίγουρα και εμείς, ως 

Δημοκρατικός Συναγερμός, το ασπαζόμαστε και συντασσόμαστε πλήρως με το θέμα, 

όπως έχει εγγραφεί και όπως η αρμόδια Επιτροπή ΤΟ έχει εκθέσει και το έχει φέρει 

ενώπιον του Σώματος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Κωνσταντίνου. Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θα είμαι πολύ σύντομος, γιατί αυτό το Οέμα είναι πράγματι πολυσυζητημένο 

και ξαναήρθε στην επιφάνεια τελευταίως. Αλλά είμαι υποχρεωμένος να ψέξω τους 

αρμόδιους, επειδή εδώ και 20 χρόνια υπόσχονται σε αυτές τις κοινότητες μετακί
νηση, αλλά μετακίνηση δε γίνεται. Αυτό το πράγμα είχε ως αποτέλεσμα την κατα

στροφή αυτών των δύο κοινοτήτων, τόσο της Πενταλιάς όσο και της Επισκοπής, και 

φαίνεται παρατείνεται αυτή η καΟυστέρηση, για να εγκαταλειφθούν και οι δύο 

κοινότητες και έτσι να μην υπάρχει πρόβλημα μετακίνησης. 

Λυπούμαι να πω ότι και στον προυπολογισμό Αναπτύξεως που μόλις σήμερα 

έχει δοθεί, ενώ αναφέρεται μια πρόνοια ίZ22.αxJ για την Πενταλιά και ί50.αxJ για 

την Επισκοπή, συνεχίζει και λέει ότι αναμένεται η υποβολή ολοκληρωμένης 

πρότασης για λήψη απόφασης στο Υπουργικό Συμβούλιο, είναι απαραίτητο όμως το 

ευρύτερο θέμα πολιτικής για μετακινούμενα χωριά να μελετηθεί περαιτέρω. 

Δηλαδή, ενώ μπαίνουν αυτά τα δύο κονδύλια, στην ουσία δεν υπάρχει απόφαση για 

μετακίνηση αυτών των δύο κοινοτήτων. 

Εκείνο που θέλω να τονίσω είναι ότι, ενώ υπάρχουν οι μελέτες του Τμήματος 

Γεωλογικής Επισκόπησης, ενώ τόσες συζητήσεις έχουν γΙνει για το θέμα, αρνούνταν 
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πάντοτε όλες οι κυβερνήσεις μέχρι σήμερα να κάμουν οποιαδήποτε έργα και ειδικά 

οδικά έργα προς αυτές τις δύο κοινότητες με τη δικαιολογία ότι, εφόσον θα μετακι

νηθούν, γιατί να γίνουν αυτά τα έργα. Ειμαι υποχρεωμένος να αναφέρω ότι ειδικά 

για την Επισκοπή, ενώ ί50.000 ήταν εγκεκριμένες στον προυπολογισμό του 1993, 
τους ε(παν σήμερα ότι δεν υπ(ιρχουν κατασκευαστικά σχέδια! Και αυτό το πράγμα 

γίνεται για τρίτη χρονιά. Χάνεται το κονδύλι και κορο'ίδεύουν τους ανΟρώπους. 

Δε θα μακρηγορήσω, αλλά θέλω από αυτό το βήμα να στείλουμε ένα μήνυμα 

στη νέα κυβέρνηση: Ότι δεν μπορεί για ένα χιλιόμετρο δρόμου να πληρώΟηκαν 

1:2,5 εκατομμύρια και να μην μπορεί αυτό Το κράτος να μετακινήσει μια κοινότητα 
με τόσα ακριβώς χρήματα, γιατί το λιγότερο θα είμαστε απαράδεκτοι. Δεν μπορεί να 

υπάρχει αυτή η ευμάρεια που υπάρχει στον τόπο και οι κάτοικοι κάποιων συγκεκρι

μένων κοινοτήτων να κοιμούνται με το φόβο ότι ανά πάσα στιγμή μπορεί να καταρ

ρεύσουν οι κατοικίες τους και να τους καταπλακώσουν. Λόγω αυτού του Οέματος 

έχουν φύγει από τις δύο κοινότητες οι κάτοικοι και ειδικά οι νεαρότεροι -αυτοί που 

έμειναν είναι προχωρημένης ηλικίας- και γι' αυτό το λόγο έχουν κλείσει και τα δύο 

σχολεία. Στη δε Πενταλιά, η οποία βρίσκεται πολύ κοντά σε ποταμό που τροΦΟδοτεί 

το φράγμα του Ασπρόκρεμμου και που βρίσκεται πολύ κοντά σε διατρήσεις οι 

οποίες έχουν τροφοδοτήσει τις άλλες κοινότητες με νερό για σκοπούς ύδρευσης και 

άρδευσης, δεν έχουν νερό να πιουν, γιατί τους λένε "Οα σας μετακινήσουμε". 

Γι' αυτό Οέλω από αυτό το βήμα, όπως ε(πα, να στείλουμε μήνυμα προς τη νέα 

κυβέρνηση, έντονο μήνυμα, ότι επιβάλλεται χωρίς καμιά καΟυστέρηση αυτά τα δύο 

ποσά που έχουν μπει στον προυπολογισμό -1:222.000 για την Π ενταλιά και ί50.000 
για την Επισκοπή- να αξιοποιηθούν το συντομότερο και να κοπούν τα οικόπεδα, 

ώστε με συμπληρωματικούς προυπολογισμούς ή με τον πρoUπoλoγισμό του 1995 να 
τροχιοδρομηΟεί η μετακίνηση αυτών των δύο κοινοτήτων. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, Οέλω να τονίσω ότι ειδικά με την Επισκοπή 

παίζεται ακόμα ένα παιγνίδι. Ενώ για 20 χρόνια υπόσχονταν σ' αυτούς τους ανΟρώ
πους τη μετακίνηση και από 600 κατοίκους έχει μείνει μόνο το 1/3, φέτος τους έχουν 
πει ότι μόνο η μια γειτονιά κινδυνεύει, δηλαδή οι 40 άνΟρωποι πρέπει να μετακινη
θούν, και τους λένε "θα σας μετακινήσουμε". Αυτό tQ γεγονός έχει ξεσηκώσει Ούελλα 

διαμαρτυριών, έχουν δημιουργηΟεί προστριβές μεταξύ των κατοίκων και πιθανώς 

αυτό να είναι και αποτέλεσμα της μη μετακίνησης. Και η Επισκοπή πρέπει να μετα

κινηθεί και η Πενταλιά πρέπει να μετακινηθεί, υπάρχουν οι αναγκαίοι χώροι που 

έχουν υποδειχΟεί από τα διάφορα τμήματα και εδώ χρειάζεται η πολιτική απόφαση 

της κυβέρνησης για μετακίνηση αυτών των δύο κοινοτήτων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Θεοδούλου. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Τα αιτήματα αυτά δεν είναι από τα αιτήματα που εύκολα προβάλλονται, αν 

δεν υπάρχουν ουσιαστικοί λόγοι, αν οι κάτοικοι δεν αισΟάνονται ότι διατρέχουν 

κίνδυνο. Απλούστατα, γιατί οι χώροι που κατοικούν είναι δεμένοι με τη ζωή τους, 

με την παράδοση και τις περιουσίες τους. Κατά συνέπεια το αίτημα για κρατική 
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αρωγή για μετακίνηση πρσέρχεται από την πολύ σοβαρή, τη βασική, θα έλεγα, 

ανάγκη για πρσστασία της ζωής τους. Αν το αίτημα αυτό είχε οποιαδήποτε άλλα 

υποκειμενικά ελατήρια, πρέπει να είμαστε βέβαιοι ότι σίγουρα δε θα ήταν ούτε τόσο 

έντονο ούτε τόσο καθολικό. 

Αλλά και πέρα από αυτά το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης, δηλαδή το πιο 

αρμόδιο κρατικό τεχνικό τμήμα, ήρΟε μετά από επιστημονική έρευνα να επαληθεύσει 

τους φόβους των κατοίκων και να επιβεβαιώσει την ανάγκη για μετακίνηση σε 

ασφαλή χώρο. Και όμως από το κράτος, την Εκτελεστική Εξουσία, υπήρξε 

δισταγμός και αναβλητικότητα' δεν υπήρξε η αναγκαία ευαισθησία και αποφασιστι

κότητα . 

Δικαιολογημένα πρσκύπτει το συμπέρασμα ότι κάποιοι παίζουν με τις ζωές 

των άλλων. Η ευαισΟησία τους ακόμα και σ' αυτά τα ανθρωπιστικά θέματα επηρεά

ζεται και μετριέται από το οικονομικό κόστος. Μπορεί να φαίνονται κάπως βαριά 

αυτά που λέω, αλλά δυστυχώς δεν είναι βαριά με βάση την πείρα και τα γεγονότα 

που έχουμε μπρσστά μας. Αναφέρω χαρακτηριστικά ότι η ίδια συμπεριφορά παρου

σιάστηκε πρσηγούμενα και έναντι της κοινότητας Χολετριών της Πάφου . Για να 

μεταστεγαστούν κάποιες οικογένειες, χρειάστηκαν χρόνια και πολλοί αγώνες . 

Φτάσαμε στο απαράδεκτο κατάντημα να διαχωριστούν οι τοίχοι από τις στέγες των 

σπιτιών, να διανοιγούν ρωγμές μισού και ενός ποδιού και τότε να ληφΟούν οι 

αποφάσεις. 

Δεν μπορεί, κύριοι συνάδελφοι, το κράτος να συνεχίσει να συμπεριφέρεται με 

τέτοιο τρόπο . Πρέπει επιτέλους να γίνει πιο ευαίσΟητο, πιο ανθρώπινο και να 

επιλύει αυτά τα πρσβλήματα με αποφασιστικότητα και με τη μεγαλύτερη ταχύτητα. 

Έτσι πρέπει να αντιδράσει το κράτος, κατά τρόπο άμεσο και Οετικό, έναντι του 

αιτήματος των κοινοτήτων Πενταλιάς και Επισκοπής. Ακόμα εγώ πρσσΟέτω και 

έναντι του αιτήματος μερικών οικογενειών της κοινότητας Χολετριών. Εφόσον οι 

. ίδιοι οι κάτοικοι και το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης διαπιστώνουν το 

πρόβλημα και την ανάγκη μετακίνησης, δεν επιτρέπεται καμιά δικαιολογία και 

καμιά καΟυστέρηση. 

Καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, έχω τη γνώμη και εισηγούμαι να ζητηθεί από τη 

Βουλή όπως η κυβέρνηση πρσχωρήσει με άμεσα μέτρα, περιλαμβανομένου και 

συμπληρωματικού προυπολογισμού, στην ικανοποίηση του αιτήματος των κατοίκων 

Πενταλιάς, Επισκοπής και μερικών οικογενειών της κοινότητας Χολετριών που 

εξακολουθούν να αντιμετωπίζουν το ίδιο πρόβλημα . 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω έχει ολοκληρωΟεί η συζήτηση. Ο εισηγητής του Οέματος έχει ζητήσει -
και νομίζω δε διαφωνεί κανένας- να ενημερώνεται τακτικά η Βουλή με τριμηνιαίες 

εκθέσεις και βέβαια το θέμα θα το παρακολουΟεί στενά η αρμόδια Επιτρσπή Εσωτε

ρικών . Οι εισηγήσεις είναι ξεκάθαρες και οπωσδήποτε τα πρακτικά Οα σταλούν 

στην κυβερνητική πλευρά και στο αρμόδιο Υπουργείο, ούτως ώστε να αρχίσει, θα 

έλεγα από αύριο, αν είναι δυνατόν, η κατατόπιση για τα περαιτέρω. 

Δε θα εισέλθουμε σε άλλα Οέματα, ένεκα του ότι η ώρα 6.00 μ.μ. οι Βουλευτές 
θα συμμετάσχουν σε διάφορες εκδηλώσεις του Συνεδρίου της Κοινοπολιτείας. 
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Κατά συνέπεια η επόμενη συνεδρLα του Σώματος ορίζεται για την ερχόμενη 

Παρασκευή, 29 Οκτωβρίου 1993, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουΟη ημερήσια 
δ ιάταξη : 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΙΙ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 25) του 1993. 

2) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 21) του 1993. 

3) Ο περί Συμπληρωματικού ΠΡOUπoλoγισμoύ Νόμος (Αρ . 28) του 1993. 

4) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ . 29) του 1993. 

5) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 30) του 1993. 
6) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Γαμείο Αναπτύξεως) 

Νόμος (Αρ. 6) του 1993. 

1) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Γαμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 7) του 1993. 

8) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Γαμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ . 8) του 1993. 

9) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Γαμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 9) του 1993. 

10) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Γ.Α.Ε.Π.) Νόμος 
(Αρ. 3) του 1993. 

11) Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Επιβολή Εισφοράς) (Γροπο
ποιητικός) Νόμος του 1993. (Πρόταση νόμου). 

12) Ο περί ΠρoUπoλoγισμoύ του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 
1993 . 

13) Ο περί Ενοικιοστασίου (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. 
(Πρόταση νόμου). 

14) Ο περί Ενοικιοστασίου (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 

15) Ο περί Ενοικιοστασίου (Γροποποιητικός) Νόμος του 1992. (Πρόταση 
νόμου). 

16) Ο περί Χωριτικών Αρχών (Γροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

17) Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Παιδείας Νόμος του 1993. 

18) Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Γροποποιτικός) (Άρ. 2) 
Νόμος του 1993. 

19) Ο περί Προστασίας της Τιμής, του Ελέγχου και Κολασμού 

Αξιωματούχων του Κράτους και Πολιτικών Προσώπων Νόμος του 1989. 

20) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας 
Υπαλλήλων) (Γροποποιητικοί) (Λρ. 3) Κανονισμοί του 1993. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': ΚατάΟεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑλλlO Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) "Οι ενέργειες της κυβέρνησης για πρόσληψη των 62, παρά την απόφαση 
της Βουλής των Αντιπροσώπων περί του αντιΟέτου". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Βουλευτών κ. Δ. Χριστόφια και Τ. 

Χατζηδημητρίου). (14.10.93). 
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2) '''ΕκΟεση της Κοινοβουλευτικής ε,ιιτροπής Περιβάλλοντος για το Οέμα 

που τιτλοφορείται "Το δάσος ΑΟαλάσσας, οι προγραμματισμοί και οι 

ενέργειες της κυβέρνησης". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Μελών της Doυλής 

κ. Ρ. Κατσελλή και κ. Δ. Ι1λιάδη). (12.3.1992). 

3) "ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το Οέμα που 

τιτλοφορείται "Το κάπνισμα σε κλειστούς χώρους και η βλαβερή 

επίδρασή του σ' όλους τους παρευρισκομένους, καπνιστές και μη". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Δ. 

Κοντίδη). (26.11.1992). (Συνέχιση της συζήτησης). 

4) "Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το Οέμα 
που τιτλοφορείται "ΤοποΟέτηση κεντρικού αγωγού του αποχετευτικού 

συστήματος Λεμεσού διά μέσου της αγοράς της παλαιάς πόλης της 

ΑμαΟούντας" . 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφασης της Επιτροπής). (11.3.1993). 

5) "ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τα Οέματα που 
τιτλοφορούνται: 

(α) "Το πρόβλημα που δημιουργήΟηκε κατά την τελετή των εγκαινίων 

του Πανεπιστημίου Κύπρου με την υποβάΟμιση της παρουσίας της 

ελληνικής Πολιτείας και ανώτατων πνευματικών ιδρυμάτων της 

Ελλάδας". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (15.10.1992). 

(β) "IJ απουσία της Προέδρου της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής 
του Πανεπιστημίου Κύπρου κ. Τσουγιοπούλου από τη συνεδρία της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας που έγινε στις 22 Οκτωβρίου 
1992 με Οέμα ΊΌ πρόβλημα που δημιουργήΟηκε κατά την τελετή των 
εγκαινίων του Πανεπιστημίου Κύπρου με την υποβάΟμιση της 

παρουσίας της ελληνικής Πολιτείας και ανώτατων πνευματικών 

ιδρυμάτων της Ελλάδας' και ως αποτέλεσμα της συμπεριφοράς η 

πιΟανή περιφρόνηση του ΝομοΟετικού Σώματος". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφασης της Επιτροπής). (22.10.1992). 

Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μια παρατήρηση. Επειδή έχει αναφερΟεί ως ένας λόγος που 

λύεται σύντομα σήμερα η συνεδρία οι εκδηλώσεις προς τιμήν των συνέδρων της 

Κοινοπολιτείας, έχω να παρατηρήσω ότι η πρόσκληση ή οι προσκλήσεις για τη σημε

ρινή εκδήλωση έχουν σταλεί και παραληφΟεί μόλις σήμερα από την πλειονότητα των 

Βουλευτών και δεν ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χριστοδουλίδη, είμαι ενήμερος όχι μόνο γι' αυτό αλλά και για κάποια 

άλλα πράγματα που έπρεπε να είχαν γίνει με διαφορετικό τρόπο και ήδη έχουμε 

εξηγηΟεί να γίνει κάποια επιστολή που να βάζει κά1ΤΟια πράγματα στη Οέση τους. 

Να μην πούμε περισσότερα όμως εδώ. Το μήνυμα Οα δοΟεί. Έχει ληφΟεί και Οα 

δοΟεΙ 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛ1ΔΗΣ: 

Εντάξει. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. 

(Ώρα λήξης: 5.54 μ.μ. ) , 
Ο. ακόλουθο. Βουλευτές; υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαρη

τιΧή σειρά: 

Αναστασιάδης ΝΙκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου ΚΙκης 

ΕυΟυμίου ΤΤίμης 

ΕυσταθΙου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καρράς Αντώνης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

ΜακρΙδης Ισίδωρος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος ΧρΙστος 

ΜιχαηλΙδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

ΠαναγΙδης ΚΙμων 

Παρισινός Λνδρέας 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πρέντζας Ρένος 

Σολωμής ΧρΙστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

ΧατζηδημητρΙου Τάκης 

Χριστοδουλιδης Δώρος 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διάφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκεντικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για το νομοσχέδιο "0 Πeι!Ι Συμπληρωματικού προυπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 19) του 1993" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 16 του 1993). 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο "0 περΙ Συμπληρωματικού προυπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 20) του 1993", η σύντομη συζήτηση που ακολούθησε (Τ. 

Χατζηδημητρίου, Λ. Ιεροδ,ιακόνου, Τ. Παπαδόπουλος) και ψήφισή του 
σε νόμο (με αρ. 17 του 1993). 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού ΠρoUπoλoγισμoύ 
της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 1993", οι 
σύντομες παρατηρήσεις του Π ροέδρου του Σώματος πάνω στο θέμα και 

ψήφισή του σε νόμο. 
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4) Έκθεση για το νΟμΌσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού Προ\JπολογισμΌύ 
ΝόμΌς (Αρ, 26) του 1993", η συζήτηση που ακολούθησε (Ρ, Κατσελλή, Δ. 
Χριστόφιας, Ν. Αναστασιάδης, Τ. Παπαδόπουλος, Πρόεδρος, Α. 

ΦιλΙΠπου, Τ. Χατζηδημητρίου, Θ. Σοφοκλέους) και ψήφισή του σε νόμΌ 

(με αρ. 18 του 1993). 

5) Έκθεση για τους ΚανονισμΌύς ''Οι περί Κυπριακού ΟργανισμΌύ Αθλητι
σμΌύ (Γενικές Διατάξεις και Πειθαρχία) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανο
νισμΌί του 1993", οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Ρένου Πρέντζα πάνω 
στο θέμα και έγκρισή τους (ως τροποποιητικοί με αρ. 2 του 1993). 

6) Έκθεση για το θέμα "Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 
Εξουσιοδοτεί τη Διενέργεια Δαπάνης από το Πανεπιστήμιο Κύπρου για 

το Μήνα Οκτώβριο του 1993", ανάγνωση της Απόφασης και έγκρισή της. 

7) Κατάθεση ΝΟμΌσχεδίων και Εγγράφων. 

8) Ερωτήσεις Βουλευτών (Τα δικαιώματα των προσφύγων και η έλλειψη 

σχετικού κωδικοποιημένου κειμένου - Η καθυστέρηση στην πληρωμή των 
αμπελουργών από τις οι νοβιομηχανίες - Π ρόσφατες δραστηριότητες 

Βρετανών και Αμερικανών που σχετίζονται με την Κύπρο και το 

πρόβλημά της). 

9) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η κρατική βοήθεια 
προς τους ηλικιωμένους - ΙΙ μισΟοδοσία των Γραφέων Β' τάξης -
Έλεγχος της ποιότητας των φυτοφαρμάκων - Επιδιόρθωση του Δημο

τικού Σχολείου Αετύμπου - Οι προεισαγωγικές εξετάσεις για τα ΑΕΙ 

Κύπρου και Ελλάδας). 

10) Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης (Ν . Αναστασιάδης, Πρόεδρος, Δ. 

Χριστοδουλίδης, Ρ. Κατσελλή, Αρ. Γεωργίου, Τ . Παπαδόπουλος) όσον 

αφορά Οέματα του Κεφαλαίου Δ' που εκκρεμούν στην ημερήσια διάταξη 

του Σώματος. 

11) Αγορεύσεις Βουλευτών (Κ. Κωνσταντίνου, Ν. Πιττοκοπίτης, Α. 

Θεοδούλου) για το θέμα ''ΙΙ άμεση ανάγκη λήψης απόφασης και δΡΟμΌλό

γησης διαδικασιών για μετακίνηση των κοινοτήτων Πενταλιάς και 

Επισκοπής που κινδυνεύουν από κατολισΟήσεις και ρωγμές" και λήξη 

αυτού. 

Τιμή: 75σ 

τυπιωηχι σtO Tvπoyρaφεί.o .ης KυΠQΙ.αιι:rις Δημoκeατίας, Λευκωσl.α.. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Γ' 

Συνεδρίαση 29ης Οκτωβρίου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. ΓΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.26 μ.μ.) 

(Αρ.3) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. Παρακαλώ τους 
Γραμματε(ς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

(Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, πριν μπω στο Κεφάλαιο Α', ΝομοΟετική Εργασία, θα 
ήθελα να σας κατατοπ(σω ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατ(ας, που επρόκειτο να έρΟει, 
για να μας απευθύνει το λόγο από το βήμα της Βουλής στις 4 Νοεμβρίου 1993, ένεκα της 
μετάβασής του στην Ελλάδα ανέβαλε την παρουσ(α του στη Βουλή για τις 11 Νοεμβρίου 
1993. Κατά συνέπεια, αλλάζει η ημερήσιά μας διάταξη και από τις 4 Νοεμβρίου 1993 μετα
τίθεται στις 11 Νοεμβρίου 1993 η ημερομηνία που Οα είναι μαζί μας ο Πρόεδρος της 
Δημοκρατ(ας. 

Αρχ(ζουμε με το Κεφάλαιο Α', ΝομοΟετική Εργασία. Το πρώτο νομοσχέδιο 

στην ημερήσια διάταξη που είναι έτοιμο για συζήτηση είναι το υπ' αριθμό 4, που 
φέρει τον τίτλο ''Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 29) του 
1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής προς το Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 
ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΛΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 29) ΤΟΥ 1993" 

Παιιόντε<;: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

(141) 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 22 Οκτωβρίου 
1993. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ί78θ.ΟΟΟ και η διάθεσή του για 

την κάλυψη των δαπανών που απαιτούνται για την παροχή δωρεάν χοιρινού 

κρέατος προς τον ελληνικό στρατό . 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, 

αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί 

Συμπληρωματικού ΠρoUπoλoγισμoύ Νόμος (Αρ. 19) του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος . Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ί780.000 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηΟούν . Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς και ο 

Πίνακας, εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρΟρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς 

και ο Πίνακας, εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού 

Νόμος (Αρ . 19) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο νομοσχέδιο είναι το υπ' αριθμό 7, που φέρει τον τίτλο ''Ο περί 
Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Γαμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 7) του 
1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής προς το Σώμα. 
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Λ. ΙΕΡΟΔΙΛΚΟΝΟΥ: 

ΕΚθΕΣΗ ΤΙ-ΙΣ ΚΟlΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΙΙΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΛΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΛ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΛΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΙΙΡΩΜΛTlΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΤΛΜΕΙΟ ΛΝΛΠΤΥ

ΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΛΡ. 7) ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου , Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούπας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρ ένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήΟηκε στις 22 Οκτωβρίου 
1993. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Ταμείου Λναπτύξεως ποσού .1:342.200 και η διάθεσή του για την κάλυψη 
της ολικής δαπάνης επιδότησης της ποσότητας των 35 100 τόνων σανού που παρά
χθηκε και καταμετρήθηκε το 1993 μέσα στα πλαίσια της εφαρμογής του σχεδίου για 
την ενΟάρρυνση της παραγωγής κτηνοτροφικών φυτών και σανοποιήσεως. 

Όπως είναι γνωστό, ο σανός επιδοτείται με σκοπό την ενΟάρρυνση της 

αύξησης της παραγωγής του για τις ανάγκες των μηρυκαστικών. Για το 1992 με 
σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου η επιδότηση του σανού αυξήθηκε 

από ίJ7 σε Ω2 Τον τόνο με στόχο την περαιτέρω ενθάρρυνση της σανοποίησης. Για 

το 1993 αποφασίστηκε να συνεχιστεί η αυξημένη επιδότηση του σανού με Ω2 τον 
τόνο, επειδή όμως η ποσότητα κατά τη φετινή περίοδο υπολογίζεται να φΟάσει γύρω 

στις 35 000 τόνους αντί στις 25 000, για τις οποίες υπάρχει πρόνοια επιδότησης 
στον προυπολογισμό Λναπτύξεως για το 1993, παρίσταται ανάγκη έγκρισης 

συμπληρωματικής πίστωσης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς διάΟεσης της πιο πάνω συμπληρωματικής πίστωσης, γι' αυτό και 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίσυ σε νόμο, αφού 

προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Ειδικεύ

σεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Λναπτύξεως) Νόμος (Λρ. 5) του 1993". 

Με την ευκαιρία αυτή η Επιτροπή καλεί τους αρμοδίους να εφαρμόζουν με 

απόλυτη αυστηρότητα τα κριτήρια που προνοούνται στο σχετικό σχέδιο επιδότησης 

της σανοποίησης, ώστε το όλο σχέδιο να μην αποτελεί αντικείμενο εκμετάλλευσης 

από οποιονδήποτε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΛΜΜΛΤΕΛΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο 1. 
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Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 

042.200 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηΟούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς και ο 

Πίνακας, εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς 

και ο Πίνακας, εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 5) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο υπ' αριΟμό 18 Οέμα, που φέρει Τον τίτλο ''Ο περί Δημόσιας 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993". Παρακαλώ 

τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση 

της Επιτροπής προς το Σώμα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΙΙΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑlΔΕIΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΙΙΣ 

ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Πα(!όντες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Θάσος Σοφοκλέους 

Αντώνης Καράς 

Ανδρέας Φιλίππου 

Λώρης Λυσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Ρένος Π ρέντζας 

Ι-Ι Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 19 Οκτωβρίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας 

και των εκπαιδευτικών οργανώσεων ΟΕΛΜΕΚ, ΟΛΤΕΚ και ΠΟΕΔ. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 

για τη δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία, ώστε να είναι δυνατή η αποκατάσταση 

εκπαιδευτικών λειτουργών των οποΙων η προαγωγή ακυρώΟηκε ύστερα από 

απόφαση του Ανώτατου ΔικαστηρΙου σε περιπτώσεις που, αφού ληφθεί υπόψη η 

αξία, τα προσόντα και η αρχαιότητά τους, καΟώς και ο αριθμός των κενών θέσεωνl 
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οι οποίες πληρώθηκαν κατά το χρονικό διάστημα μεταξύ της απόφασης της 

Επιτροπής και της ακύρωσης αυτής, επηρεάστηκε πράγματι η σταδιοδρομία του 

εκπαιδευτικού λειτουργού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη τη σύμφωνη γνώμη 

όλων των ενδιαφερόμενων πλευρών, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εΙΟηΥεί ται στη Βουλή την ψήφιοή 

του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Δημό
σιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο 1. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσΟήκη νέου άρΟρου. ΆρΟρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των δύο άρθρων; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρΟρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το υπ' αριθμό 19 Οέμα στην ημερήσια διάταξη αποσύρθηκε από την Εκτελε
στική Εξουσία. 

Φτάσαμε στο τέλος του Κεφαλαίου Α', Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', Κατά

θεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί της Διεθνούς Συμβάσεως για την Ενοποίηση Ορισμένων Κανόνων 
Σχετικών με την Αστική Δικαιοδοσία επί Θεμάτων Συγκρούσεως Πλοίων 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί της Διεθνούς Συμβάσεως για την Ενοποίηση Ορισμένων Κανόνων 
Σχετικών με την Ποινική Δικαιοδοσία επί Θεμάτων Συγκρούσεως 

Πλοίων ή Άλλων Περιστατικών Ναυσιπλοϊας (Κυρωτικός) Νόμος του 

1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Πώλησης Τροφίμων Νόμσς του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί του Πρωτοκόλλου Προνομίων και Ασυλιών του Διεθνούς 

Οργανισμού Ναυτιλιακών Δορυφόρων (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περί προυπολογισμσύ (Τροποποιητικός) (Αρ. 10) Νόμος του 1993. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμσύ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο περί προυπολογισμσύ του Κεντρικού Φορέα Νεολαίας (Νοέμβριος
Δεκέμβριος 1993) Νόμσς του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμσύ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΙ-ΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, να παραπεμφθεί και στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι ΠΡOίJπoλoγισμός, κύριε Αναστασιάδη, αλλά, αφού περάσει από την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού, να προχωρήσει και 

να καταλήξει κοντά μας μέσω της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας. 

Κατά συνέπεια, παραπέμπεται πρώτα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικο

νομικών και ΠΡOίJπoλoγισμoύ και αργότερα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Παιδείας. 

Ναι, κύριε ΦιλΙΠπου. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι καλύτερα να γίνει μία συνεδρίαση των δύο Κοινοβουλευ

τικών Επιτροπών, ώστε να μην πηγαίνει πρώτα στη μία και μετά στην άλλη . 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε ΦιλΙΠπου, είναι Οέμα συνεννοήσεως μεταξύ των δύο Προέδρων των 
Κοινοβουλευτικών Επιτροπών το ποια διαδικασία θα ακολουΟηθει. Κατά συνέπεια, 

είναι μεν ΠΡOUπoλoγισμός που πρέπει να τον δει η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και προυπολογισμού, αλλά υπάρχουν και θέματα και στοιχεία που 
αφορούν την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. Ας συνεννοηθούν μεταξύ τους 

οι δύο Πρόεδροι' δεν έχω καμιά ένσταση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφί
σεως Εκτοπισθέντων και ΠαΟόντων) Νόμος (Αρ. 4) του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Οι περί Υδατικών Έργων Καλοπαναγιώτη (Τροποποιητικοί) Κανονι
σμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέσεις 

Π ρο'ίσταμένου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού, Πρώτου/ης Νοσηλευτικού 

Λειτουργού, Ανώτερου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού, Νοσηλευτικού/κής 
Λειτουργού Ι ης και 2ης Τάξης, Νοσοκόμου 1 ης και 2ης Τάξης (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτου υπαλλήλου από την Αρχή 
Λιμένων Κύπρου, δυνάμει του άρθρου 3(I)(α) του περί Προσλήψεως 

Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου 

Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

11) Έγγραφα που αφορούν την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τον 
ΚΟΤ, δυνάμει του άρΟρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων 

Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 

Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων προς την Αρχή Τηλεπικοινωνιών 

Κύπρου, σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί 

προυπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμου του 1993. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Π ροτάσεις νόμου: 

13) Ο περί Αρχαιοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΚατατέΟηκε από τον κ. Ισίδωρο Μακρίδη εκ μέρους της Κοινοβουλευ

τικής Ομάδας του ΔΗΣΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από τον κ. Δώρο Θεοδώρου εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 

Ομάδας του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, προτού προχωρήσουμε στο επόμενο κεφάλαιο, εδώ και 

μερικές συνεδρίες αναγράφεται στην ημερήσια διάταξη ο περί Ενοικιοστασίου 

Νόμος και, από τη στιγμή που αναγράφεται εδώ, δημιουργείται η εντύπωση ότι η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών καΟυστερεί το θέμα και δεν το φέρνει ή δεν 

το μελετά. 

Θέλω να ξεκαΟαρίσω ότι συνεχώς οι κυβερνήσεις ζητούν αναβολή, για να 

παρουσιάσουν νομοσχέδιο, και παρ' όλη τη δέσμευση για τις 30 Οκτωβρίου, παρ' 
όλες τις αλλεπάλληλες επικοινωνίες, δεν έχουν φέρει νομοσχέδιο στην Κοινοβου

λευτική Επιτροπή Εσωτερικών. Και, επειδή έξω κυκλοφορεί και κατηγορείται η 

Επιτροπή Εσωτερικών ότι καθυστερεί, Οέλω να το επισημάνω αυτό το πράγμα, όπως 

θέλω να επισημάνω και εκείνο το οποίο σας είχα αναφέρει κατ' ιδίαν, όσον αφορά 

το Νόμο περί Προστασίας της Παρολίας, ότι, παρ' όλον ότι έγιναν δύο φορές 

διαβουλεύσεις με υπουργικές επιτροπές και συμφωνήσαμε και ομοφωνήσαμε πριν 

από μερικούς μήνες, Βουλή και κυβέρνηση, για τις πρόνοιες αυτού του νομοσχεδίου, 

σ' εμάς δεν έχει έρΟει κανένα νομοσχέδιο. Και υπάρχει νομοσχέδιο, ημερομηνίας 

24 Αυγούστου 1993, το οποίο κρατούν όλοι οι ενδιαφερόμενοι, όσοι έχουν 
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συμφέρον πάνω στην παραλία, το οποίο συζητούν και μας πιέζουν, μας τηλεφω

νούν, μας επιτιθενται, γιατί κα&υστερούμε, ενώ η Βουλή δεν έχει μπροστά της τέτοιο 

πράγμα. Το νομοσχέδιο που έχει δοθεί και έχει κυκλοφορήσει και το οποίο κρατούν 

οι ενδιαφερόμενοι δεν έχει τίποτε από αυτά τα οποία συμφωνήθηκαν μεταξύ Βουλής 

και κυβέρνησης . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Π ράγματι, υπάρχει μια εντύπωση γενικότερη ότι κάποια νομοσχέδια καΟυστε

ρούν στις αρμόδιες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές εξ ου και η ΠΟΒΕΚ συναντήθ"."ε 

μαζί μου, κύριε Κατσουρίδη, εκφράζοντας αυτό το παράπονο. 

Κατόπιν κάποιας έρευνας αντιλαμβάνομαι ότι αναμένουμε από πλευράς 

κυβέρνησης την τοποΟέτησή της πάνω σε κάποια πράγματα, πριν τοποθετηΟούν τα 

κόμματα στην Επιτροπή. Επομένως, έχω την πρόΟεση να απευΟύνω επιστολή προς 

την κυβερνητική πλευρά και να ζητήσω να τοποΟετηΟεί σε όλες τις πτυχές των δύο 

νομοσχεδίων που αναφέρατε, για να μην υπάρχει η εντύπωση ότι είναι η Βουλή η 

οποία κωλυσιεργει. 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν . ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εκείνο το οποίο θα ήθελα να πω είναι ότι τουλάχιστον μία σώφρων κυβέρνηση 

είναι φυσικό να Οέλει τις απόψεις των διάφορων εταίρων ή των εμπλεκομένων σε 

ένα νομοσχέδιο . Έτσι, το ότι έδωσε πιθανό σχέδιο προτεινόμενης νομοθεσίας προς 

τους ενδιαφερομένους, προτού κατατεθεί στη Βουλή, προκειμένου να έχει τις 

απόψεις τους, ώστε να είναι ορθότερη και η αντιμετώπιση και να αμβλυνΟούν οι 

διαφορές, αυτό δε νομίζω να είναι κακό. 

Πίστευα ότι εκείνο το οποίο θα έλεγε ο κ. Κατσουριδης είναι ότι για χρόνια 

ανάλογη νομοθεσία, εμελετάτο από προηγούμενες κυβερνήσεις, αλλά ποτέ δεν 

έφτασε στη Βουλή. Εκείνο το οποίο υποσχέθηκε η παρούσα κυβέρνηση ήταν ότι με 

την επαναλειτουργία της Βουλής Οα κατατεΟεί νομοσχέδιο που θα αφορά τον περί 

Ενοικιοστασίου Νόμο και ο περί Ενοικιοστασίου Νόμος εκκρεμεί για χρόνια 

ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. Συνεπώς, την ευθύνη δεν τη 

φέρει η παρούσα κυβέρνηση και ας μην αφήνουρ'ε αιχμές ότι τάχα η παρούσα κυβέρ

νηση δίνει την εντύπωση ότι η Βουλή καθυστερει. Δε νομίζω να είναι η τακτική της 

παρούσας κυβέρνησης αυτή ούτε και ευθύνη δική της, αν για Οέματα που έπρεπε να 

ρυθμιστούν στο παρελθόν δεν έγινε κατορΟωτό να γίνουν οι ρυθμίσεις οι ανάλογες 

από την κυβέρνηση . 

Εν πάση πεΡlJtτώσει, εκείνο που τουλάχιστον γνωρίζω είναι ότι η υπόσχεση 

δόθηκε και θα ειδοποιηΟεί η Βουλή εντός των ημερών. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν είναι η πρόΟεσή μου να είμαι συνήγορος οποιουδήποτε ή οποιασδήποτε 

πλευράς, όμως οι δικές μου πληροφορίες είναι ότι υπήρξε κάποια διαρροή σε υπηρε

σιακό επίπεδο. Κατά συνέπεια, δεν είναι θέμα διαρροής από πολιτική πλευρά, από 

πλευράς κυβέρνησης, αλλά υπήρξε κάποια διαρροή στο επίπεδο συζήτησης στο 
αρμόδιο Υπουργείο . 

Όμως προχωρώ, κύριε Αναστασιάδη, και λέω ότι το επόμενό μας βήμα είναι 

να ζητήσουμε από την κυβέρνηση να τοποθετηΟεί στα δύο νομοσχέδια τα οποία 
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καθυστερούν και, αν υπάρχουν οποιαδήποτε κενά ή οποιεσδήποτε αμφιβολίες για τη 

θέση της κυβέρνησης, να το πληροφορηΟούμε γραπτώς. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το νομοσχέδιο που αφορά το Φορέα Νεολαίας βρίσκεται στα 

χέρια κάθε κομματικής νεολαίας εδώ και μέρες. Ο λόγος είναι για να δουν τις 

πρωταρχικές απόψεις της κυβέρνησης οι κομματικές νεολαίες, να εκφραστούν, να 

αντιδράσουν και να πάρει τα αισθήματα αντίδρασης η κυβέρνηση, ώστε να υπάρξει 

μια συναίνεση. Δεν πρόκειται περί διαρροής πρόκειται περί προσπάθειας να επιτευ

χθεί σύγκλιση και συναίνεση και είναι κανόνας πάγιος που ακολουθείται από κάθε 

σώφρονα κυβέρνηση' δεν είναι θέμα διαρροής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν ήταν γι' αυτό το θέμα που μιλούσα, κύριε Αναστασιάδη· ήταν για το θέμα 

του ενοικιοστασίου. Κάποιες προχωρημένες σκέψεις που υπήρχαν έγιναν γνωστές, 

πριν φθάσουν στη Βουλή. Δε μίλησα για το θέμα του Φορέα Νεολαίας. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Η Βουλή δε Οα κάνει διαπραγματεύσεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κατσουρίδης αναφέρΟηκε σε δύο ή τρία Οέματα. Εγώ σχολίασα το ένα. 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν έθεσα το θέμα, για να γίνει συζήτηση μεταξύ κυβέρνησης 

και αντιπολίτευσης, αλλά, ενώ είχα αναφερΟεί σε κυβερνήσεις, ο κ. Αναστασιάδης, 

δεν ξέρω, ίσως επειδή νιώθει ενοχή η πλευρά του, σηκώθηκε να μου απαντήσει, γιατί 

κατηγόρησα αυτή την κυβέρνηση! 

Πρώτο, εγώ δεν είπα για την κυβέρνηση Κληρίδη. Δεύτερο, με εκπλήσσει η 

θέση ότι η Βουλή δεν κάνει διαβουλεύσεις. Έκανε πολύωρες διαβουλεύσεις η Βουλή 

για το θέμα του νομοσχεδίου, στάληκαν όλα τα πρακτικά στους αρμοδίους και δεν 

υπάρχει τίποτε που να μην ΤΟ γνωρίζουν από τις απόψεις των ενδιαφερομένων. 

Και, εν πάση περιπτώσει, γιατί δεν είπαν καθαρά στη Βουλή ότι έγινε η επαφή, ότι 

"ξέρετε, δε μας ικανοποιούν αυτά τα πρακτικά, δε μας ικανοποιούν οι απόψεις που 

είδαμε και θέλουμε να τους ξαναδούμε από μόνοι μας"; 

Και όσον αφορά το Νόμο περί Προστασίας της Παραλίας, κύριε Πρόεδρε, και 

τον περί Ενοικιοστασίου όμως, υπάρχει και το εξής σημείο: Τι νόημα έχει να 

κάθεται η Βουλή στην παρουσία της κυβέρνησης να καταλήγει κάπου, να έχει 

ομόφωνες θέσεις μια Επιτροπή, να διορίζεται υπουργική επιτροπή, να τη βλέπεις, 

να ομοφωνείς με την υπουργική επιτροπή και φτου από την αρχή να παίρνουμε 

απόψεις; Να πω τι νιώθω; Ότι κάποια συμφέροντα παρενέβησαν και είπαν να 

ξανανοίξει ο κύκλος, για να αλλάξουν οι ομόφωνες Οέσεις. 

Λυπούμαι, κύριε Πρόεδρε, δεν ήΟελα να καταλήξω εδώ, αλλά φτάσαμε στο 

σημείο να λέμε ότι δε δικαιούνται οι επιτροπές να διαβουλεύονται και να παίρνουν 

απόψεις! 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να μην μπούμε στην ουσία. 

Κύριε Αναστασιάδη, νομίζω ότι δεν είναι θέμα για συζήτηση και αντιπαρά

θεση. Εκείνο το οποίο υπήρξε και το γνωρίζω, διότι προέβησαν σε παράπονα οι 

αρμόδιες οργανώσεις, είναι ότι λέχθηκε από κάποιους αρμοδίους ότι κάποια πράγ

ματα καθυστερούν στη Βουλή και, αφού ερεύνησα το θέμα, εξακρίβωσα ότι δεν ήταν 

πρόβλημα της Βουλής η καθυστέρηση. 

Εκείνο που προτίθεμαι να πράξω, για να τελειώνει η συζήτηση, είναι να απευ

θύνω επιστολή στα αρμόδια Υπουργεία ζητώντας να τοποθετηθούν επί εκείνων των 

πτυχών επί των οποίων δεν έχουν τοποθετηθεΙ 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ', Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ε"ώτηση με α". ΣΤ'Γ' 43 που υποΡλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πε"ιφέρειας 
Πάφον χ. ΝίΧο Πιττοχοπίτη στις 18 Οχτωβρίου 1993. 

"Επειδή η επαρχία Πάφου είναι ανάστατη από πληροφορίες που έχουν διαρ

ρεύσει και έχουν διασταυρωθεί ότι ο Βρετανός Ύπατος Αρμοστής είχε συνάντηση 

με το Διευθυντή του Τμήματος Αλιείας κ. Δημητρόπουλο και άλλους υπηρεσιακούς 
παράγοντες, όπως και με τους "Φίλους του Ακάμα", στις 19/9/93 σΤον Ακάμα, 
θέλουμε να ενημερωθεί το Σώμα της Βουλής των Αντιπροσώπων από τους αρμο

δίους και την κυβέρνηση για τα ακόλουθα: 

α) Ήταν σε γνώση της κυβέρνησης αυτή η συνάντηση; 

β) Ποιο ήταν το περιεχόμενο της συνάντησης; 

γ) Αν ήταν σε γνώση της κυβέρνησης, γιατί δεν έχει εκδοθεί επίσημη 

ανακοίνωση και, αν όχι, με ποιο δικαίωμα κυβερνητικοί λειτουργοί 

προβαίνουν σε συναντήσεις με τους Βρετανούς στη Λάρα και τον Ακάμα; 

Επειδή στο παρελθόν καταγγέλθηκαν από το βήμα της Βουλής οι σχέσεις των 

Άγγλων με διάφορους κυβερνητικούς παράγοντες για το θέμα του Ακάμα, ποια 

μέτρα λαμβάνει η κυβέρνηση και πώς ενημερώνεται ο λαός για το περιεχόμενο 

αυτών των συναντήσεων;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ-Γ' 44 που υποΡλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου στις 18 ΟκτωΡρίου 1993. 

"Με την ερώτησή μου με αριθμό ΣΤ'Β' 62 και ημερομηνία 23.9.92, η οποία 
δυστυχώς δεν απαντήΟηκε μέχρι τώρα, έθετα το ακόλουθο αίτημα: 

ΊΌ χωριό Μεσόγη της Πάφου με επιστολές του προς το Υπουργείο Παιδείας, 

η τελευταία από τις οποίες στάλθηκε στις 15.12.91, έχει ζητήσει την ανέγεροη νέου 
δημοτικού σχολείου για την κάλυψη των αυξανόμενων και ήδη πιεστικών αναγκών 

του, χωρίς μέχρι τώρα να έχει πάρει απάντηση. Απ' ό.τι πληροφορούμαι, το Τμήμα 

Πολεοδομίας έχει υποδείξει και συγκεκριμένο χώρο". 

Κάτω απ' αυτά τα δεδομένα παρακαλώ και πάλι το αρμόδιο Υπουργείο να 

ενημερώσει το συντομότερο δυνατό τη Βουλή πώς αντιμετωπίζει αυτό το δικαιολο

γημένο αίτημα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ-Γ' 45 που υποΡλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής ΠΕριφέΡΕια; 
Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 19 ΟκτωΡρίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε θα εξαγγελ

Οούν τα νέα κριτήρια για στέγαση σε κυβερνητικό οικισμό, αυτοστέγαση σε κυβερνητικά 
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οικόπεδα, αυτοοτέ-ιαση σε ιδιόκτητα οικόπεδα, αγορά έτοιμης κατοικίας.6ιαμερίσματος 

και αύξηση των παρεχόμενων ποσών." 

Ειιώτηση με αl!. ΣΤ'Γ' 46 "0\1 \I"o~λήθηκε α"ό το Βο\lλε\lτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστο\l κ. Κίκη Γιάγκο\l στις 19 Oκτω~ρίo\l 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πώς σκέφτεται 

να αντιμετωπίσει την κατάσταση που δημιουργήΟηκε μετά την εξάντληση των 

χρημάτων για επιδιόρθωση τουρκοκυπριακών οικιών που προυπολογίστηκαν το 

1993, για να μπορέσουν να συνεχίσουν το έργο τους τα συνεργεία επιδιορΟώσεων, 
να πληρωθούν όσοι διόρθωσαν τις κατοικίες όπου διαμένουν με δικά τους έξοδα 

και να αντιμετωπιστούν έκτακτα περιστατικά κατά τη διάρκεια του χειμώνα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΓΓ' 47 "0\1 \I"o~λήθηκε α"ό το Βο\lλε\lτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστο\l κ. Κίκη Γιάγκο\l στις 19 Oκτω~ρίo\l 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε θα αποπε

ρατωΟεΙ το πάρκο δίπλα από το καφενεΙο του συνοικισμού αυτοστέγασης Παραλι

μνίου στο οποίο έγιναν έργα υποδομής." 

Ερώτηση με αρ. ΣΓΓ' 48 πο\l \ιποβλήθηκε από το Βο\lλε\lτή εκλογικής "εριφέρειας 
Αμμοχώστο\l κ. Δημήτρη Ηλιάδη στις 19 Oκτω~ρίo\l 1993. 

"Το φετινό ποδοσφαιρικό πρωτάΟλημα από την αρχή του κυριαρχείlαι από το 

φανατισμό, τα έκτροπα και τη βία, που έχει ήδη πάρει ανησυχητικές διαστάσεις. 
Τελευταία ένα κοριτσάκι τραυματίστηκε σοβαρά, ενώ σήμερα κινδυνεύει ένας φίλα

θλος να χάσει το μάτι του. 

Κάθε φορά που παρουσιάζονται και νέα επεισόδια που αναστατώνουν την 

κοινή γνώμη, η κυβέρνηση και οι αΟλητικοί φορείς εξαγγέλλουν αποφάσεις για 

εξάλειψη της βίας, χωρίς όμως να λαμβάνεται κανένα αποτελεσματικό μέτρο προς 

αυτή την κατεύΟυνση. Αντίθετα η κατάσταση συνεχώς εκτραχύνεται, τα γήπεδα 

μεταβάλλονται σε πεδία συγκρούσεων και η αθλητική ιδέα δολοφονείται. Αν συνεχί

σουμε έτσι, σίγουρα και σύντομα Οα Ορηνήσουμε και ανΟρώπινες ζωές. Και οι 

ευθύνες της κυβέρνησης θα είναι τεράστιες. 

Γι' αυτό ερωτώνται οί συναρμόδιοι Υπουργοί Παιδείας και Δημόσιας Τάξης 
να ενημερώσουν τη Βουλή αν Οα εφαρμοστούν επιτέλους οι κατά καιρούς αποφά

σεις και αν πρόκειται να ληφθούν τα αναγκαία μέτρα πριν είναι πολύ αργά." 

Ερώτηση με αρ. ΣΓΓ' 49 "0\1 \I"o~λήθηκε από το Βο\lλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λενκωσίας κ. Αριστοφάνη Γεωιιγίο\l στις 20 Oκτω~ιιίo\l 1993. 

"Επειδή βάσει συμφωνίας μεταξύ κυβέρνησης και ΠΟΕΔ οι δάσκαλοι που 

βρίσκονταν σε υπηρεσία στις 31/3/1981 ανελίσσονται μέχρι την κλίμακα Α9 (προσω
πική κλίμακα) αντί μέχρι την κλίμακα Α8 και επειδή για ένα μικρό αριθμό 

δασκάλων οι πρόνοιες της πιο πάνω συμφωνίας δεν εφαρμόζονται με το επιχείρημα 

της διακοπής της υπηρεσίας τους για μερικές μόνο μέρες, παρακαλώ το αρμόδιο 

Υπουργείο να απαντήσει στα ακόλουΟα: 

1) Θεωρεί διακοπή την εξ υπαιτιότητός του μη έγκαιρη ανάθεση 

καΟηκόντων σε δασκάλους (π.χ. στις 15/9/1981 αντί στις 10/9/1981); 

2) Θεωρεί διακεκομμένη την υπηρεσία δασκάλων οι οποίοι πληρώθηκαν στο 
ακέραιο και για τους δώδεκα μήνες του 1981, ενώ παράλληλα πήραν στο 
ακέραιο και το δέκατο τρίτο μισθό τους;" 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Γ' 50 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 21 Οκτωβρίου 1993. 

"Επειδή, σύμφωνα με επιβεβαιωμένες πληροφορΙες. μεγάλοι ελβετικοΙ και 

αυστριακοί τουριστικοΙ οργανισμοΙ αποτάθηκαν στις Κυπριακές Αερογραμμές 

υποβάλλοντας συγκεκριμένες προσφορές προαγοράς ικανοποιητικού αριθμού αερο

πορικών θέσεων σε περίπτωση δρομολόγησης πτήσεων προς και από το αεροδρόμιο 

Πάφου και επειδή οι Κυπριακές Αερογραμμές απέρριψαν τις προσφορές αυτές 

πλήττοντας με αυτό τον τρόπο το αεροδρόμιο και την τουριστική βιομηχανία της 

επαρχίας Πάφου. καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

1) Γιατί οι Κυπριακές Αερογραμμές ακολουθούν πολιτική άνισης μεταχεί

ρισης του αεροδρομΙου Πάφου πλήττοντας με αυτό τον τρόπο τις 

αναπτυξιακές δυνατότητες της επαρχΙας; 

2) Τι μέτρα λαμβάνει η κυβέρνηση. ώστε να εξαναγκάσει τον εΟνικό μας 
μεταφορέα να ενεργεί ως τέτοιος τερμαΤίζοντας έτσι τη δυσμενή 

διάκριση σε βάρος του αεροδρομίου Πάφου;" 

Απάντηση ημε(!ομηνίαι; 13 Οκτωβρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 115, ημε(!ομηνίαι; 11 Νοεμβρίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικήι; περιφέρειαι; Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας ΠραιτωρΙου για επιδιόρΟωση του 

δρόμου που διέρχεται μέσα από το χωριό, σας πληροφορώ ότι ο δρόμος έχει ήδη 

επαλειφΟεί με νέο οδόστρωμα και η κατάστασή του είναι σήμερα πολύ καλή." 

Απάντηση ημερομηνίαι; 13 Οκτωβρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 216, ημερομηνίας 21 Απριλίου 1993, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με τη βελτίωση του δρόμου Λμαργέτης-Ζιριπιλλή. σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

α) Ο δρόμος αυτός έχει μήκος 4,2 χμ. και είναι βασικά αγροτικής σημασίας. 
Μέχρι το 1990 τύγχανε συντήρησης και βελτίωσης ως αγροτικός δρόμος 
με συνεισφορά του 1/3 από το κράτος . Από το 1991 ο δρόμος εντάχΟηκε 
στους χωριτικούς και την ευθύνη συντήρησης και βελτίωσής του ανέλαβε 

η Επαρχιακή ΔιοΙκηση με εξ ολοκλήρου κρατικά κονδύλια. 

β) Κατά τα έτη 1991 και 1992 δαπανήθηκε ποσό ίI2.000 για διεύρυνση και 
βελτίωση τμήματος του δρόμου, ενώ πρόσΟετο ποσό ί6.000 Οα διατεθεί 

από το φετινό προυπολογισμό Αναπτύξεως. 

γ) Οι εργασίες βελτίωσης του δρόμου θα συνεχιστούν και το 1994. Για την 

ολοκλήρωση της διαπλάτυνσης και βελτίωσης του δρόμου θα απαιτηθεί 

επιπλέον ποσό ί70.000περίπου . " 

Απάντηση ημερομηνίαι; 13 Οκτωβ(!ίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 221, ημερομηνίαι; 21 Απριλίου 1993, του 
Βουλευτή εκλογικήι; περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Αμαργέτης για συντήρηση και ασφαλτό

στρωση του δρόμου Αμαργέτης-Λεμώνας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Ο δρόμος αυτός έχει μήκος 5 χμ. περίπου και χρησιμοποιείται κυρίως ως 
αγροτικός. Έχει ετοιμασΟεί σχέδιο διαπλάτυνσης και ασφαλτόστρωσής 
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του (σε πλάτος 6 μέτρων και με ασφαλτικό οδόστρωμα 3,75 μέτρων) 
έναντι ολικής δαπάνης 1:150.000, το οποΙο Οα προωΟηΟεΙ για εκτέλεση 
σταδιακά ανάλογα με τις πιστώσεις που θα διατίθενται κάΟε χρόνο στον 

ΠΡOtiJτOλOγισμό Αναπτύξεως. 

β) Στον ΠΡOtiJτOλOγισμό Αναπτύξεως του 1993 υπάρχει πρόνοια 1:5.000 και 
στον ΠΡOtiJτoλoγισμό Αναπτύξεως του 1994 πρόνοια για άλλες 1:5.000. 

(γ) Σημειώνεται ότι κατά τα έτη 1988 και 1989 δαπανήΟηκε ποσό 1:20.000 για 
γενική βελτίωση του συγκεκριμένου δρόμου." 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Oκτω~ρίoυ 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση 1,1'Β' 226, ημερομηνίας 21 Απριλίου 1993, του 
Βουλευτή εχλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με αΙτημα για επΙστρωση με μπετόν του δρόμου Γαλαταριάς-Σίντη, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Πρόκειται για χωριτικό δρόμο μήκους 6 500 μέτρων, ο οποΙος χρησιμο
ποιείται κυρίως από τους κατοίκους Γαλαταριάς και Σαλαμιούς για τη 

γεωργική αξιοποίηση των περιουσιών τους. Ο δρόμος βελτιώνεται 

σταδιακά με πιστώσεις που παραχωρούνται κάθε χρόνο στον προυπολο

γισμό Αναπτύξεως. Τα τελευταΙα 4 χρόνια δαπανήΟηκε για βελτιώσεις 
ποσό ύψους 1:27.000. Για τη συνέχιση των εργασιών βελ τΙωσης του 

δρόμου Οα δαπανηθεΙ μέσα στο 1993 ποσό 1:6.000, ενώ στις προτάσεις 
του ΥπουργεΙου μου για τον προυπολογισμό Αναπτύξεως του 1994 
υπάρχει πρόνοια για ποσό 1:10.000. 

β) Οι βελτιώσεις που εκτελούνται αφορούν διαπλάτυνση του δρόμου, κατα

σκευή μικρών γεφυριών και τοποθέτηση χαβάρας. Για να συμπληρωθεί η 

διαπλάτυνση και βελτlωση ολόκληρου του δρόμου, Οα απαιτηθεΙ 

πρόσθετο ποσό ύψΟυς 1:90.000 (δηλαδή η συνολική δαπάνη του έργου 
είναι 1:123.000 περίπου). 

γ) Στο παρόν στάδιο δεν απαι τεΙ ται η τοποΟέτηση μπετόν στο δάπεδο του 

δρόμου. Αν κατά τη χειμερινή περίοδο διαπιστωΟεΙ ότι δημιουργούνται 

οποιαδήποτε προβλήματα, τότε τα δύσκολα και προβληματικά σημεΙα 

του δρόμου θα επιστρωΟούν με μπετόν. 

δ) Ο δρόμος θα συνεχίσει να βελτιώνεται σταδιακά μέσα στα πλαίσια των 

ετήσιων προυπολογισμών Αναπτύξεως και ανάλογα με τις οικονομικές 

δυνατότητες του κράτους." 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ΔΌ Το πρώτο Οέμα, το οποίο έχει τεΟεΙ ως θέμα 

προτεραιότητας, εΙναι "Οι ενέργειες της κυβέρνησης για πρόσληψη των 62 παρά την 
απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων περΙ του αντιθέτου", θέμα εγγραφέν με 

εισήγηση των Βουλευτών κ. Δ. Χριστόφια και Τ. ΧατζηδημητρΙου. 

Ανοίγει το θέμα σήμερα και Οα παραμεΙνει στην ημερήσια διάταξη, διότι βλέπω 

ότι δεν μπορεΙ να ολοκληρωΟεί η συζήτηση σήμερα, αλλά Οα ολοκληρωθεΙ οριστικά 

στην επόμενη συνεδρία της Βουλής. Γι' αυτό, αν κάποιες πλευρές δεν είναι έτοιμες 

να τοποθετηΟούν σήμερα, να έχουν υπόψη τους ότι το Οέμα Οα κλείσει στην επόμενη 

συνεδρία. 

Ο κ. Χριστόφιας. 



155 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

ΚύΡLε Πρόεδρε, κυρίες xaL κύΡΙΟL συνάδελφοι, 

ΣΤLς 22 του περασμένου Απρίλη το ΥπουργLκό Συμβούλιο αποφάσLσε την 
"αποκατάσταση" των 62 δημόσιων υπαλλήλων OL οποίΟL είχαν παυθεί για τη συμμε
τοχή ή συνεργία τους στο προδοΤLκό πραξLκόπημα. Η ενέργεια εκείνη, που ήταν μLα 

από ΤLς πρώτες πολLΤLκές ενέργεLες της κυβέρνησης Κληρίδη, πυροδότησε παλλα'ίκές 

ανΤLδράσεLς, ανΤLδράσεLς που προέρχονταν από όλους τους πολL ΤLκο-ιδεολογικούς 

χώρους, πεΡLλαμβανομένου xaL του χώρου του ΔΗΣΥ. 

ΔLκαιολογημένες ήταν OL αντLδράσεLς, YLatt ο λαός ερμήνευσε σωστά την 
"αποκατάσταση" των 62 ως προσπάθεLα δLκαίωσης του πραξLκοπήματος xaL όλων 
όσων φέρουν τεράσΤLες ευθύνες YLa την κυΠΡLακή τραγωδία. ΔLκαιολογημένες 

υπήρξαν οι αντιδράσεLς, YLatt εκείνη η κυβερνηΤLκή απόφαση προκάλεσε βάναυσα το 
περί δLκαίου αίσθημα του λαού, YLatt ανάξεσε πληγές που δεν έχουν κλείσεL ακόμα 
xaL που 19 χρόνια μετά την προδοσία εξακολουθούν να αιμορραγούν. 

11 απόφαση για την "αποκατάσταση" των 62 έθεσε υπό σοβαρή δοκιμασία το 
εσωτεΡLκό μας μέτωπο, προκαλώντας σε αυτή την τόσο κρίσLμη φάση που δLέρχεταL 

το Κυπριακό εσωτερικές τριβές και αντιπαραθ~σεις. Ακόμα και το συγκυβερνών 

ΔΗΚΟ αντιτάχθηκε στην απόφαση της κυβέρνησης. Ο Πρόεδρος, OL συναγερμικοί 
Υπουργοί και η ηγεσία του ΔΗΣγ βρέθηκαν αντιμέτωποι με ολόκληρο το λαό και 

την πολLτική ηγεσία. Τους χεLροκρότησαν μόνο εκείνοι που, όντας αμετανόηΤΟL, 

ζητούν να δικαιώσουν τους εαυτούς τους και το έγκλημα σε βάρος της Κύπρου. 

Μπροστά στη λα'ίκή οργή xaL αγανάκτηση η συναγερμική ηγεσία, αντί να 
προβλημαΤLστεί και να κάμει δεύτερες σκέψεις, ανέλαβε το άχαρο έργο να στηρίξει 

την κυβερνητική απόφαση επιστρατεύοντας χίλια δυο νομικίστικα επιχειρήματα. 

Σαν να ήταν η όλη υπόθεση νομικό θέμα! Σαν να μην υπήρχε η σημαντικότατη πολι

ΤLκή πτυχή του θέματος! Και αυτή όμως η νομLκίστικη επιχειρηματολογία ήταν 

δLάτρητη xaL εξ υπαρχής αστήΡLχτη, μLα που το Ανώτατο ΔικαστήΡLΟ δυο φορές στο 
παρελθόν ως ολομέλεια έΚΡLνε ότι οι αποφάσεLς του Υπουργικού Συμβαυλίου 

Κυπριανού με ΤLς οποίες παύθηκαν οι 62 xaL συνταγμαΤLκές ήταν και καθ' όλα 
νόμLμες. 

Την απόφαση της κυβέρνησης του κ. Κληρίδη ακολούθησαν καταδικαστικές 

τοποθετήσεις κομμάτων και οργανώσεων, ψηφίσματα xaL λα'ίκές κινηΤΟΠΟLήσεLς, 
που απαLτούσαν την ανάκλησή της με αποκορύφωμα το συλλαλητήριο στη 

Λευκωσία, του οποίου συνοργανωτές ήταν όλα τα πολιτικά κόμματα πλην του 

ΔημοκραΤLκού Συναγερμού. 

"Φωνή λαού-φωνή Θεού" λέεL μLα σοφή ρήση. Οι ηγέτες όμως του Δημοκρα

τικού Συναγερμού δεν ήθελαν να ακούσουν τη φωνή του λαού. Ούτε xaL η κυβέρνηση 
ήθελε να ακούσει τη φωνή του λαού. Φαίνεται πως YL' αυτούς σημασία είχαν μόνο οι 
δεσμεύσεις που ανέλαβαν απέναντι στα κατάλοιπα του πραξικοπήματος xaL της 
ΕΟΚΑ Β'. 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων, ο πλέον αντιπροσωπευΤLκός θεσμός της λα'ίκής 

βούλησης, σε αλλεπάλληλες συνεδρίες συζήτησε δLεξοδLκά το θέμα που δημLουργή

θηκε. Κατάληξη των συζητήσεων ήταν η απόφαση η οποία λήφθηκε με την ψήφο των 

τριών από τα τέσσερα κοινοβουλευΤLκά κόμματα, πλην του ΔΗΣγ, τα οποία κατά 

τεκμήΡLΟ απηχούν τη μεγάλη πλειοψηφία του λαού. 
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ΥπενΟυμίζουμε, κύριε Πρόεδρε, αυτή την απόφαση: 

'Ή Βουλή των Α ντιπροσώπων αποφασίζει: 

1) Θεωρεί την απόφαση της κυβέρνησης για επαναπρόσληψη των 62 δημό
σιων υπαλλήλων και λειτουργών, που παύθηκαν για ενέργειες σχετιζό

μενες με το πραξικόπημα, προκλητική και απαράδεκτη. 

2) Αυτή η ενέργεια ισοδυναμεί με έμμεση δικαίωση του πραξικοπήματος και 
προκαλεί τα αισθήματα του λαού. 

3) Μετά την απόλυσή τους οι ενδιαφερόμενοι κατέφυγαν στη δικαιοσύνη, η 
οποία απεφάνθη ότι δεν υπήρχε νομικό κώλυμα για την απόλυσή τους 

και ότι ο σχετικός νόμος δεν έπασχε από αντισυνταγματικότητα. 

4) Ακόμα και μετά τα νεότερα νομικά στοιχεία στα οποία αναφέρεται η 
Απόφαση του Υπουργικού Συμj3oυλίoυ υπήρξε και νέα προσφυγή στη 

δικαιοσύνη, της οποίας την απόφαση δεν ανέμενε η κυβέρνηση. Αντίθετα, 

έσπευσε να πάρει μια τέτοια απόφαση χωρίς καν μελέτη για τα αποτελέ

σματα και τις προεκτάσεις της ή για την πρακτική εφαρμογή της ή για τα 

ωφελήματα που δωρίζονται στους επηρεαζομένους. 

5) Η Βουλή των Αντιπροσώπων καλεί την κυβέρνηση να αναιρέσει αμέσως 
την απόφασή της, μια απόφαση που απορρίπτεται από την πλειοψηφία 

του λαού και των Μελών του Σώματος. 

6) Το επιχείρημα ότι υψηλά ιστάμενοι ένοχοι παρέμειναν ατιμώρητοι και 
ότι ο φάκελος της προδοσίας δεν άνοιξε στην Κύπρο δεν ευσταθεί. Η 

κυβέρνηση έχει κάΟε ευχέρεια να το πράξει και η Βουλή προθύμως θα 

ανταποκριΟεί. Για το σκοπό αυτό η Βουλή καλεί την κυβέρνηση να 

ανοίξει το Φάκελο της Κύπρου". 

Αυτή ήταν η απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων. Υπό κανονικές 

συνΟήκες η απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων θα έπρεπε να γίνει σεβαστή, 

όχι απλώς γιατί η κυβέρνηση υποχρεούται να εκτελέσει την απόφαση της Βουλής, 

αλλά και γιατί ο άγραφος νόμος για σεβασμό προς τα δημοκρατικά Οέσμια και τη 

λα'ίκή βούληση θα έπρεπε να ετίΟετο πάνω από στενά κομματικές σκοπιμότητες. 

Λέμε "υπό κανονικές συνθήκες". Αυτή η κυβέρνηση όμως φαίνεται να βρίσκεται έξω 

από κανονικές συνθήκες, έξω από κοινώς παραδεκτά Οέσμια και από πανανΟρώ

πινες, καθιερωμένες αξίες. Αντί του σεβασμού της Βουλής η κυβέρνηση προσέφυγε 

σε αναφορά στο Ανώτατο Δικαστήριο και, πριν καν γνωμοδοτήσει το Ανώτατο, 

αποφάσισε να μεθοδεύσει την επαναπρόσληψη των 62. Και εδώ τίθεται Οέμα σεβα
σμού προς το ίδιο το Ανώτατο Δικαστήριο. 

Αποδείχθηκαν υπερβολικές οι προσδοκίες μας, κύριε Π ρόεδρε, ότι η κυβέρ

νηση Οα μπορούσε να σεβαστεί την απόφαση της Βουλής ή τουλάχιστον ότι Οα την 

προβλημάτιζε αυτή η απόφαση . Μια κυβέρνηση όμως που δε σεβάστηκε την 

τραγωδία της Κύπρου, τα αισΟήματα ολόκληρου του λαού και την ιστορική μνήμη 

πώς θα μπορούσε, αλήΟεια, να σεβαστεί την απόφαση της Βουλής; 

Πολλές φορές αυτή η κυβέρνηση επικρίΟηκε για αυταρχισμό και ετσιΟελισμό. 

Δεν ήταν άδικες ούτε χωρίς βάση αυτές οι επικρίσεις. Με την παραγνώριση της 

απόφασης της Βουλής η κυβέρνηση επιβεβαίωσε και τον αυταρχισμό και Τον ετσιΟε

λισμό που τη χαρακτηρίζουν. Ας αιτιώνται λοιπόν εαυτούς οι κυβερνώντες για την 

κριτική που τους ασκείται. 
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Κύριε Πρόεδρε, 

Με την απόφαση του Απριλη η κυβέρνηση Κληρίδη επιχείρησε να δικαιώσει το 

πραξικόπημα. Με τις οδηγίες για επαναπρόσληψη και συνταξιοδότηση των 62 η 
κυβέρνηση προχωρεί ακόμα ένα βήμα και έρχεται να επιβραβεύσει ανθρώπους που 

έχουν τη δική τους επονείδιστη συμβολή στο κακό που χτύπησε την Κύπρο και που 

τα αποτελέσματά του τα ζούμε ακόμα στη διχοτομημένη μας πατρίδα. 

Πέρα από την τεράστια ηΟική και πολιτική πτυχή του θέματος, η παράγραφος 

4 της απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων επισημαίνει Τον πρόχειρο και 
απροβλημάτιστο τρόπο με Τον οποίο πάρθηκε η απόφαση για "αποκατάσταση" των 

62, χωρίς να μελετηθούν οι κοινωνικές και οικονομικές προεκτάσεις αυτής της 
απόφασης. Ούτε και σήμερα φαίνεται να υπάρχει μια τέτοια μελέτη. Κανένας δεν 

μπήκε στον κόπο να ερευνήσει την αναστάτωση και τις αλυσιδωτές αντιδράσεις που 

θα προκληθούν στη δημόσια υπηρεσία με την επαναπρόσληψη των 62. Κανένας δεν 
ενδιαφέρεται για τις επιπτώσεις της καταπάτησης των δικαιωμάτων εκατοντάδων 

άλλων δημόσιων υπαλλήλων, των οποίων η ανέλιξη θα επηρεαστεί, αν περάσει η 

επαναπρόσληψη των παυθέντων. Πολύ περισσότερο κανένας δεν μπήκε στον κόπο 

να μελετήσει το οικονομικό κόστος της επαναπρόσληψης και της συνταξιοδότησής 

τους και το κόστος των απαιτήσεων προς το δημόσιο που σίγουρα θα εγείρουν οι 

"δικαιωνόμενοι" από την κυβέρνηση. 

Σίγουρα το οικονομικό κόστος Οα είναι μεγάλο και θα απαιτηθεί να πληρώσει 

το κράτος, δηλαδή οι φορολογούμενοι, εκατομμύρια ίσως λίρες. Και όλα αυτά σε 

μια εποχή διακηρυγμένης λιτότητας και περισυλλογής από πλευράς κυβέρνησης. 

Όλα αυτά σε μια εποχή κατά την οποία ανερυθρίαστα γίνεται λόγος για παγοποίηση 

των μισθών και κατακτήσεων των εργαζομένων. 

Όταν πρόκειται για το βιοτικό επίπεδο των εργαζομένων, αυτή η κυβέρνηση 

ξέρει να μιλά μόνο για λιτότητα, για συγκρατημένα αιτήματα, για παγοποιήσεις. 

Ξέρει να επιβάλλει φορολογίες. Όταν όμως πρόκειται για την υλική επιβράβευση 

εκείνων που στο κάτω κάτω συνέβαλαν στην καταστροφή τούτου του τόπου, η 

κυβέρνηση ξέρει να γίνεται αφειδώλευτα απλόχερη . Οι φορολογικές αυξήσεις είχαν, 

φαίνεται, και αυτή την αποστολή: να εξασφαλίσουν την πλουσιοπάροχη επιστροφή 

των 62 στον κυβερνητικό μηχανισμό! 

Βέβαια, κύριε Πρόεδρε, το Οέμα δεν είναι μόνο οικονομικό ή μόνο νομικό' το 

θέμα είναι, επαναλαμβάνουμε, προπάντων και κυρίως πολιτικό με τεράστιες ηθικές 

προεκτάσεις. Η "αποκατάσταση", η επαναπρόσληψη και η συνταξιοδότηση των 62 
θέλουν να δικαιώσουν το πραξικόπημα, που άνοιξε τις πόρτες της Κύπρου στην 
τουρκική εισβολή, και εντάσσονται στην όλη προσπάθεια παραχάραξης της 

σύγχρονης κυπριακής ιστορίας, ώστε να εξαφανιστούν τα σύνορα ανάμεσα σε 

ενόχους και αθώσυς, ανάμεσα σε θύτες και θύματα. Εντάσσονται στη φορτικά 

προβαλλόμενη θεωρία της φιλοσυναγερμικής πολιτικής φιλολογίας ότι όλοι σ' αυτό 

τον τόπο φταίμε και μάλιστα φταίμε εξίσου. Εντάσσονται στην προσπάθεια που 

χρόνια τώρα έχει αναληφθεί από την ηγεσία του Δημοκρατικού Συναγερμού για 

δικαίωση του πραξικοπήματος και των πραξικοπηματιών. 

Να γιατί οι αποφάσεις της κυβέρνησης για τους 62 προκαλούν την αγανάκτηση 
και την οργή του λαού! Να γιατί εμείς ουδέποτε Οα τις αποδεχτούμε και πολύ περισ

σότερο ουδέποτε θα συναινέσουμε στην υλοποίησή τους! Αντιδράσαμε, αντιδρούμε 

και θα συνεχίσουμε να αντιδρούμε με όλα τα στη διάθεσή μας δημοκρατικά μέσα. 
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Μέσα και έξω από τη Βουλή. Οι κυβερνώντες και η ηγεσία του ΔΗΣΥ ας μην έχουν 

την αυταπάτη ότι ο χρόνος και τα πολλαπλά άλλα προβλήματα που αντιμετωπίζει 

αυτός ο τόπος και εξαιτίας της δικής τους διακυβέρνησης θα αμβλύνουν την 
προσοχή και τη σημασία που εμείς ως ΑΚΕΛ δίνουμε στην υπόθεση των 62! 

ι 

Οι συνάδελφοι του Δημοκρατικού Συναγερμού αρέσκονται στην ενασχόληση 

με τη νομική πτυχή του θέματος. Αν η νομική πτυχή μας δίνει τα ερείσματα για 

ανατροπή της απόφασης για τους 62, δε θα διστάσουμε να την αξιοποιήσουμε. 
Έγκριτοι νομικοί πιστεύουν ότι η απόφαση αυτή στερείται συνταγματικότητας και 

τούτο γιατί πάρθηκε με πλειοψηφία μιας και μόνης ψήφου. Πιστεύουν ότι το 

Υπουργείο Παιδείας, που υφίσταται ως αποτέλεσμα του δικαίου της ανάγκης, 

υφίσταται μόνο για να εκπληρώνει μέρος των λειτουργιών της προβλεπόμενης από 

το Σύνταγμα Κοινοτικής Συνέλευσης. Κατά συνέπεια, ο εκάστοτε Υπουργός 

Παιδείας, και στην προκειμένη περίπτωση η κ. Αγγελίδου, η ψήφος της οποίας 

ρίχθηκε υπέρ της "αποκατάστασης" των 62, δε δικαιούται να συμμετέχει με ψήφο 
στις αποφάσεις της κυβέρνησης. Α ν αυτή η θεώρηση του θέματος ευσταΟεί, τότε 

σίγουρη είναι η αντισυνταγματικότητα της απόφασης της κυβέρνησης. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Η απόφαση για "αποκατάσταση", επαναπρόσληψη και συνταξιοδότηση των 62 
έχει προκαλέσει τα αισθήματα του λαού, έχει αναξέσει πληγές, έχει, όπως τόνισα 

στην αρχή, προκαλέσει τριβές και αντιπαραθέσεις στο εσωτερικό μας μέτωπο. Δεν 

επιχαίρομεν γι' αυτή την κατάσταση, που ομολογουμένως έχει πλήξει ανεπανόρθωτα 

το κύρος της κυβέρνησης. Αντίθετα επιΟυμούμε να δούμε να ομαλοποιείται η εσωτε

ρική πολιτική ζωή, να αποκαΟίσταται η διασαλευΟείσα ηθική τάξη, να αποκαθί

σταται ο σεβασμός προς τους δημοκρατικούς θεσμούς και τις δημοκρατικές αξίες. 

Α ν και η κυβέρνηση επιθυμεί το ίδιο, αν επιθυμεί να κοπάσει ο σάλος και να σταμα

τήσουν οι δονήσεις στο εσωτερικό μας μέτωπο, ένας είναι ο δρόμος, για να ΤΟ 

επιτύχει: να δείξει έστω και την υστάτη σεβασμό προς τη λα'ίκή Οέληση και να 

ανακαλέσει αμέσως την απόφασή της για "αποκατάσταση" των 62 δημόσιων υπαλ
λήλων που είχαν παυθεί, γιατί συνέβαλαν ή συνήργησαν στο προδοτικό πραξικό
πημα. 

Κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική μας ομάδα Οα προτείνει τη λήψη 
απόφασης, μαζί με άλλους συναδέλφους, στην επόμενη συνεδρία της Βουλής, αλλά 

μελετούμε πολύ σοβαρά και την κατάΟεση πρότασης νόμου σ' αυτή τη συνεδρία από 

κοινού με άλλους συναδέλφους. Παρακαλούμε αυτή η πρόταση νόμου, η οποία θα 

κατατεθεί εντός ολίγου, να κηρυχΟεί επείγουσα και να συζητηΟεί από το Σώμα. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Δ. Χριστόφια, Τον Πρόεδρο της Βουλής 

κ. Α. Γαλανό αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Α. Αντωνίου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΙΙΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η απόφαση της κυβέρνησης για επαναπρόσληψη των 62 και μάλιστα σε προκα
θορισμένη ημερομηνία που πλησιάζει ηχεί σαν ένας απίστευτος εφιάλτης. Φανε

ρώνει ότι αυτός ο τόπος δεν έχει δυνατότητες σωτηρίας, γιατί δε διδάσκεται τίποτα 
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",ό το παρελΟόν. Την ώρα που θα έπρεπε, σοφοί από τα πικρά μαθήματα της ιστο

ιΙας, να εΙχαμε προχωρήσει σε μια νέα πορεία με κυρΙαρχο το πνεύμα της εθνικής 

"νότητας, επανερχόμαστε στο νοσηρό κλΙμα μιας περασμένης εποχής. Επανέρχεται 

στο προσκήνιο η χούντα, ο εοκαβητισμός, η προδοσία. Τα επαναφέρει όλα αυτά η 

απόφαση της κυβέρνησης για την επαναπρόσληψη των 62. 

Χάραξε με την απόφασή της αυτή η κυβέρνηση την ημερομηνία λήξης κάθε 

έννοιας σεβασμού προς την ιστορΙα, γιατί παραγνωρΙζει τις ευθύνες και τους 
ενόχους της εΟνικής συμφοράς, όπως και την ημερομηνία λήξης του σεβασμού προς 

τους θεσμούς, προς την απόφαση του Ανωτάτου ΔικαστηρΙου και προς την απόφαση 

της Βουλής. Η σήψη και η αποσάθρωση που έφεραν ο φασισμός συνεχίζονται απρό

σκοπτα και οι αρχές, οι έννοιες της δικαιοσύνης και της δημοκρατίας υπονομεύο

νται με αφανεΙς τώρα αλλά σίγουρα καταστροφικές συνέπειες για το μέλλον. 

ΕΙχαμε τη δυνατότητα να κάνουμε μια καινούρια αρχή. Ο λαός μας φέρθηκε 

με πρωτοφανή επιείκεια στους ενόχους. Ο ΑρχιεπΙσκοπος Μακάριος ανέλαβε την 

ευθύνη της υπέρβασης του Οέματος των ευΟυνών και, καταπνί,Υοντας το δι.κό του 

πόνο, θέλησε να καΟοδηγήσει και το λαό σε μια νέα εποχή. Όμως, για να γίνει τούτο 
κατορθωτό, χρειαζόταν και εκεΙνοι που εΙχαν εμπλοκή στην ΕΟΚΑ Β' και τη 

χουντική δράση να τηρούσαν ανάλογη στάση, να ζητούσαν συγγνώμη, να μετανο

ούσαν. Όμως αυτό δε συνέβηκε. Έμειναν αμετανόητοι και ανέμεναν την ευκαιρία 
της επιστροφής . Και Οεώρησαν ευκαιρΙα Οριαμβευτικής επιστροφής την εκλογή του 

κ. Κληρίδη στην Προεδρία. 

Ο κ. ΚληρΙδης αναδείχΟηκε Πρόεδρος ύστερα από μακρά προσπάΟεια και 

έντονη αμφισβήτηση. Κατόρθωσε τελικά να εκλεγεί, γιατΙ συγκέντρωσε μια ευρύτερη 

υποστήριξη πέραν των φανατικών, πέραν των μελών του κόμματός του, πέραν των 

ψηφοφόρων του Δημοκρατικού Συναγερμού. ΨηφΙστηκε όχι μόνο από τους 62 και 
τους φίλους του -και, αν έμενε μόνο με αυτούς, δε θα εκλεγόταν ποτέ Πρόεδρος

αλλά εξελέγη, γιατΙ τον ψήφισαν και άλλοι, παλαιοΙ, δικοΙ του αντίπαλοι, αντίπαλοι 

της χούντας και του πραξικοπήματος, αντίπαλοι της ΕΟΚΑ Β' και των ανΟρώπων 

της. ΨηφΙστηκε από κληρονόμους του Μακαρίου, από τον ίδιο τον ανθυπoψήφLό 

του και υποψήφιο του Μετώπου κ. Πασχάλη Πασχαλίδη, ψηφΙστηκε από ανθρώπους 

της Εκκλησίας, ψηφΙστηκε από το ΔΙΙΚΟ και από πολΙτες που αντιτάχθηκαν στο 

πραξικόπημα και υποστηρίχτηκε από αντιστασιακούς, όπως ο Δούντας και άλλοι . 

Αυτά όλα Οα έπρεπε να τα λογαριάσει ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας. Θα 

έπρεπε να διαδραμάτιζε ρόλο ενοποιητικό. Είχε την ευχέρεια να καλλιεργήσει την 

ενότητα, να προωθήσει τη συνδιαλλαγή. Υπάρχει στη νεότερη ιστορία της Ελλάδας 

η περίπτωση του Κωνσταντίνου Καραμανλή, που ξεκίνησε την επομένη ενός εμφύ

λιου πολέμου στο επίκεντρο αντιθέσεων και συγκρούσεων, για να υψωΟεί τελικά ως 

άνθρωπος κύρους με σαφή εΟνικό ρόλο. Αυτή την προοπτική είναι που απαρνήΟηκε 

ο κ. Κληρίδης με την απόφασή του για τους 62, που προωθεί τώρα για υλοποΙηση. 
Αυτό απογοήτευσε πολλούς και του αποστέρησε την ευρύτερη αποδοχή και αναγνώ

ριση που τόσο έχει ανάγκη η θέση του ως Προέδρου. Μετατράπηκε με την απόφαση 

για τους 62 σε Πρόεδρο της παράταξής του και μάλιστα των πιο ακραίων και εξτρε
μιστικών της στοιχεΙων. Ανέσυρε από την αφάνεια ένα ανύπαρκτο θέμα, ένα θέμα 

που ο λαός Οέλησε να λησμονήσει, για να τερματιστεΙ η αναζήτηση περαιτέρω 

ευθυνών. 

Δέχτηκε ο λαός την απόφαση Κυπριανού για τους 62 ως το ελάχιστο που Οα 
μπορούσε να γΙνει, έστω και αν έπρεπε να περιλάμβανε περισσότερους, έστω και αν 

κάποιοι είχαν, όπως εμεΙς τουλάχιστον, την άποψη ότι άλλη θα έπρεπε να ήταν η 
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διαδικασία που επιβαλλόταν να αΚOλσuOηOει. Αντί να αναζητηΟούν ευΟύνες για όλα 

όσα έγιναν, περιορίστηκε η κυβέρνηση Κυπριανού στην απομάκρυνση από τη 

δημόσια υπηρεσία κάποιων υπαλλήλων που δεν τήρησαν το νόμο, που καταπάτησαν 

τον όρκο τους να υπηρετήσουν το κράτος. 

Αυτούς λοιπόν τους υπαλλήλους, που το όνομά τους συνδέΟηκε με την 

ανωμαλία και την καταστροφή της πατρίδας, η κυβέρνηση αποφάσισε να τους 

επαναπροσλάβει, παρουσιάζοντας μάλιστα την απόφασή της όχι ως Οέμα ΕΠιείκειας 

ή φιλανθρωπίας αλλά ως θέμα δικαιοσύνης. Αν είναι θέμα δικαιοσύνης η "αποκατά

σταση" των 62, τότε προβάλλει ακέραιο ένα άλλο θεόρατο θέμα, το θέμα της τιμω
ρίας όλων των ενόχων της χούντας, της ΕΟΚΑ Β', του πραξικοπήματος του Ιούλη 

του 1974. 

Η αναζήτηση της δικαιοσύνης δεν μπορεί και δεν πρέπει να είναι ΕΠιλεκτική. 

Αν η κυβέρνηση Οελήσει να υλοποιήσει από την 1η Νοεμβρίου την απόφασή της, Οα 

υποβάλουμε μαζΙ με άλλους συναδέλφαυς -εΙμαι βέβαιος γι· αυτό- προς το Σώμα 

σχέδιο απόφασης με το οποίο Οα καλούμε Το Γενικό Εισαγγελέα να προχωρήσει 

έστω και τώρα στη διερεύνηση των εγκληματικών ενεργειών της ΕΟΚΑ Β' και του 

πραξικοπήματος. Θα ζητήσουμε να αναζητηθούν όλες οι ευΟύνες και να δικαστούν 

όσοι ενέχονται. Κανονικά αυτό ήταν που Οα έπρεπε να προωθήσει με πρωτοβουλία 

της η κυβέρνηση μαζί με τη σχετική της απόφαση. Όμως δεν το κάνει, γιατΙ δεν εΙναι 

αυτός ο στόχος της. 

Η νομική βάση υπάρχει και αυτό διαπιστώΟηκε με την αγωγή του Βλαδίμηρου 

εναντίον του Παντέλα ΔημητρΙου, Υπουργού Εσωτερικών κατά τη διάρκεια του 

πραξικοπήματος, που με απόφασή του το δικαστήριο Τον θεώρησε υπεύΟυνο για 

σωματικές βλάβες του παραπονουμένου. Και αν την "αποκατάσταση·' των 62 την 
προωθούν οι φΙλοι τους, την αναζήτηση δικαιοσύνης για το έγκλημα του 1974 την 
αναζητά η κυπριακή γη, η ελληνική ιστορία, οι κυπριακές γενιές και τα Ούματα μιας 

απερΙγραπτης συμφαράς. 

Το τραύμα που άφησε η χούντα, η ΕΟΚΑ Β' και οι συνεργάτες τους εΙναι μέγα 

και βαθύ, τόσο μέγα, που Οα παραμείνει στην κυπριακή ιστορία ως η μεγαλύτερη 

συμφαρά των αιώνων. Είναι τόσο μέγα και τόσο βαΟύ, που έχει Οέσει σε κΙνδυνο την 

Ιδια την ύπαρξή μας σε αυτό το νησί με την πανάρχαιη ιστορΙα. Με αυτό το τραύμα, 

με αυτή την εθνική τραγωδία δεν μπορεί κανένας να παΙζει ούτε υπάρχουν περι

θώρια για πολιτικούς υπολογισμούς, υποσχέσεις και συναλλαγές για παραγραφή 

ενοχών. 

Με πράξεις και ενέργειες όπως αυτή για την επαναφαρά των 62, που το νόημά 
τους το αναλύσαμε στην προηγούμενη συζήτηση, υποσκάπτεται καίρια το εσωτερικό 

μέτωπο. Και αυτό μας λυπεΙ βαθύτατα. Τα φαινόμενα του τραγικού παρελΟόντος 

αναβιώνουν, δημιουργούν την αίσΟηση ότι το πραξικόπημα ακόμη ζει γύρω μας. Η 

χούντα με πράξεις της όπως αυτές ΕΠιβιώνει στον τόπο που κατέστρεψε. Οι 

άνθρωποί της περιφέρονται ανενόχλητοι και τροπαιοφόροι. Καταλαμβάνουν 

δημόσια αξιώματα και επικαλούνται τη λα·ίκή επιδοκιμασία. Και έχουν δίκαιο. Ο 

ρόλος και η συμμετοχή τους στη μεγαλύτερη εΟνική τραγωδία των αιώνων ούτε τους 

Ιδιους απασχολεΙ ούτε ενοχλεΙ ένα σημαντικό ποσοστό του λαού. 

Αυτό όμως δεν αποτελεί ούτε δικαίωση ούτε απαλλαγή από ευΟύνες. Προδίδει 

μια βαθύτατη εΟνική κρίση, μια κρίαη που έφΟειρε αξίες και ισοπέδωσε ενόχους και 
αθώους. Και είναι αυτή η κρίση που έφερε στην επιφάνεια την εκλογή του κ.Κληρίδη 
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κα, "ς αποφάσELς της κυβέρνησής του. Είνα, ένα από τα συμπτώματα της κρίσης η 

απόφαση γ,α τη "δικαίωση" κα, την επαναφορά των 62. 

Κα, αυτό δεν είναι το μόνο φωνόμενο. Συνοδεύτηκε από παράλληλες σε 

άλλους χώρους ενέργειες. Παρουσ,άστηκαν στον τύπο που υποστηρίζ .. την κυβέρ
νηση άρθρα κα, συνεντεύξε,ς πραξικοπηματιών που εμφανίζοντα, σαν ο, σωτήρες 

μας. Παρουσιάστηκαν από το ΡΙΚ άνθρωπο, που πρωτοστάτησαν στο πραξ,κόπημα, 

γ,α να δ,κα.σλογήσουν το μεγαλύτερο έγκλημα που έγ,νε σε βάρος του τόπου. 

Καταβλήθηκε προσπάΟELα ωρα.σποίησης της ΕΟΚΑ Β' κα, των πράξεων του 

αρχηγού της. 

Γ,α να αντιληφθούμε πώς άλλες χώρες αντέδρασαν σε παρόμαιες καταστάσELς, 

θα πρέπε, να αναφέρουμε ότ. στη Γαλλία απαγορεύετα, η προπαγάνδα γ,α το 

ρατσ,σμό, η προπαγάνδα των ακροδεξιών κα, φασι.στ.κών στο,χείων. Κα, αυτό 

αφορούσε κα, συγκεκρψένα στελέχη που βρίσκονταν ακόμα κα, μέσα στη Βουλή, 

όπως τον Λεπέν κα, όταν ακόμη ήταν Βουλευτής . Στην Αυστρία υπάρχ" νόμας που 

Οεωρεί παρανομία την άρνηση των εγκλημάτων εναντίον των Εβραίων. Στη 

Γερμανία δ,ώκοντα, ακόμη οι εγκληματίες του Β' Παγκόσμιου Πολέμαυ και υπάρ

χουν υπηρεσίες που παρακολουθούν κα, δ,ώκουν ακόμα κα, σήμερα τη φιλοφασ,

σtLκή προπαγάνδα. 

Πέραν των νόμων, ο, κο,νωνίες είνα, ευαωθητοπο,ημένες. Κανένας με ωτορία 

αντ.δημακραtLκή, ρατσ,στ.κή, φασ,στ.κή δεν προστατεύετα, ούτε κα, προωθείτα, 

στ.ς χώρες της Ευρώπης, με τις οποίες μάλ,στα Οέλουμε να συμπορευτούμε στη 

δημόσ,α υπηρεσία ή στα μέσα μαζ,κής επ,κο, νωνίας. 

Όταν η Αυστρία εξέλεξε τον Κουρτ Βάλντχα'ίμ Πρόεδρό της, παρ' όλη την 

αντίδραση των σοσιαλωτών κα, άλλων, η χώρα πλήρωσε ακρι,βά το τίμημα της 

συνεργασίας του Προέδρου της με τους χLtλερ,κούς με δ,εΟνή απομόνωση. Ούτε ο 

Βάλντχα'ίμ δ,κάστηκε. Όμως η ωτορία του κα, μόνο ως αξιωματ.κού του γερμα

ν,κού στρατού ήταν αρκετή, γω να τον καταδικάσ .. η διεθνής κο,νή γνώμη. Ο, 
δ,κα.σλογίες περί εξαναγκασtLκής στρατολόγησής του δε θεωρήθηκαν ούτε καν 

ελαφρυνtLκό. Φαίνετα, να μην είνα, τυχαίο το ό" η μόνη ευρωπα'ίκή χώρα που 

δέχτηκε με "μές το Βάλ ντχα'ίμ υπήρξε η Κύπρος, ενδELκtLκό κα, αυτό των υπονο

μευμένων ηΟ,κών αντιστάσεών μας. 

Σ' εμάς εδώ η φ,λοχουνtLκή εκστρατεία καλύπτετα, πίσω από τη δημοκρατια 

κα, την ελευθερία της έκφρασης, πίσω από αυτές δηλαδή ακρι,βώς τις αξίες που η 

χούντα κα, ο, άνθρωποί της κατάργησαν. 

Όμως ο, αρχαίο" που τόσο μας αρέσε, να επικαλούμαστε, μας άφησαν άφΟονη 

κληρονομ,ά στα ζητήματα αυτά. Ο, Τυραννοκτόνο, Αρμόδ,ος κα, Αρωτογείτων 

ήταν από τους π,ο φημι.σμένους ήρωες της κοLtίδας της δημοκρατίας, της αρχαίας 

Αθήνας. Ο Πλάτων μας μ,λά γω το τέλος του Παμφύλ.συ Λρ,δαίου, του πανάθλ.συ 

τυράννου. Μ,α αναφορά που τη μετέφερε στα καΟ' ημάς ο ΓLώργoς Σεφέρης "ς 

μαύρες μέρες της χούντας με το ποίημά του "Επί ασπαλάΟων", που ήθελε τους 

τυράννους, που ήΟελε τους δ,κτάτορες να τελειώνουν κατασπαραγμένο, από τα 

αγκάθω της λα'ίκής οργής. Κα, ο Σόλων μας συμβουλεύει: "Εκείνη η πόλη ευτυχεί 

κα, σώζ .. τη δημοκρατία όπου κα, όσο, δεν αδ,κήθηκαν καταγγέλλουν κα, "μωρούν 
τον αδ,κητή" . Κα, ο Δημοσθένης μας συμβουλεύ .. να είμαστε αδ,άλλακτο, κα, έχη 
σημασία ένας αρχαίος ρήτορας να μας ζητά να είμαστε αδ,άλλακτο, σε μ,α πόλη που 

είχε κάνε, ιδαν,κό της την έννοια του "μηδέν άγαν" κα, του μέτρου . Μας λέ .. λο.πόν 
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να είμαστε αδιάλλακτοι, όταν κινδυνεύουν οι θεσμοί και όταν έχουμε να αντιμετω

πίσουμε τους εναντίους του δήμου, δηλαδή της δημοκρατίας και του λαού. Και ας 

μη μας διαφεύγει και εκείνο που ο Δημόκριτος είπε: 'Ή λήθη των ιδίων κακών 

θρασύτητα γεννά". 

Όλα αυτά φυσικά δεν ισχύουν, αν θεωρούμε τους 62 πρότυπο πολιτών και 
υπαλλήλων. Τότε όμως ανατρέπεται άρδην η ίδια η έννοια της ιστορίας, του πολιτι

σμού και της δικαιοσύνης. 

Η άμεση επαναπρόσληψη από της 1ης Νοεμβρίου των 62 που απολύΟηκαν για 
συνενοχή στο πραξικόπημα θα έχει δυσμενή αντίκτυπο στο εσωτερικό, θα δώσει 
εσφαλμένα μηνύματα στους Τουρκοκυπρίους και θα δυσφημήσει την Κύπρο 

διεθνώς. Οτιδήποτε κάνουμε έχει σημασία και διαμορφώνει το κλίμα και τη φυσιο

γνωμία του τόπου μας. 

Η επαναπρόσληψη των 62 συγκλονίζει το εσωτερικό μέτωπο από την πρώτη 
στιγμή που εκδηλώθηκε η πρόθεση της κυβέρνησης να προχωρήσει προς την κατεύ

θυνση αυτή. Τα στοιχεία που αποδεικνύουν ότι η κυβέρνηση είναι σε σύγκρουση με 

το λα'(κό αΙσΟημα εΙναι πολλά. AvτΙOετσ εΙναι ένα μέρος του Δημοκρατικού Συνα

γερμού' υπάρχουν άνθρωποι οι οποίσι διαχώρισαν κατ' επανάληψιν σε συνομιλίες 

μαζί μας τη θέση τους από την απόφαση της κυβέρνησης. Και καλό θα ήταν να έκανε 

ένα δημοψήφισμα η κυβέρνηση, για να δούμε ποιο ποσοστό θα συγκέντρωνε. Είμαι 

βέβαιος ότι θα ήταν πολύ χαμηλότερο από το ποσοστό του Δημοκρατικού Συνα

γερμού. Είναι και πρόκληση, είναι και πρόταση. Και αντίθετο φυσικά είναι το 

ΔΙ-ΙΚΟ, είναι το ΑΚΕΛ, είναι το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ. Αντίθετη είναι η 

πλειοψηφία του κυπριακού λαού, η συντριπτική πλειοψηφία των πολιτών, των 

θυμάτων της συμφοράς. Και όλοι αυτοί φωνάζουν: "Φτάνει πια!" Η πλειοψηφία 

όμως της κυβέρνησης, που και αυτή φαίνεται να πάσχει νομικά, όπως αναλύθηκε 

προηγουμένως από τον κ. Χριστόφια, επιμένει. Λέγει: "ΊΙταν προγραμματική μας 

διακήρυξη με την οποία πρέπει να συμβιβαστούμε". 

Ο συνάδελφος κ. Πρέντζας στην προηγούμενη συζήτηση είχε προκαλέσει το 

Δημοκρατικό Συναγερμό ζητώντας να του επιδειχθεί σε ποια σελίδα του προγράμ
ματος του Δημοκρατικού Συναγερμού είναι γραμμένη αυτή η περίφημη υπόσχεση 

και δεν έγινε κατορθωτό μέχρι στιγμής να ανευρεθεί. Προγραμματική διακήρυξη 

όμως συνεχώς επαναλαμβανόμενη είναι και το "την πατρίδα ουκ ελάττω παρα

δώσω". Όμως η πατρίδα είναι "ελάττω" και έγινε "ελάττω" το 1974 με πρωταγωνι
στές τους πραξικοπηματίες, τους αμετανόητους χουντικούς και τους 62. Όχι φυσικά 
μόνο με αυτούς αλλά και με αυτούς. 

Οι πραξικοπηματίες θα επανέλθουν ως μέλη της δημόσιας υπηρεσίας, ως 

κρατικοί λειτουργοί, ως εκπρόσωποι και εκφραστές του κράτους, δηλαδή της συλλο

γικής εξουσίας, όπου εκφράζεται, προσωποποιείται και εκδηλώνεται η απρόσωπη 

εξουσία. Και όλοι εμείς οι πολίτες, η συντριπτική πλειοψηφία των πολιτών, θα 

πρέπει να πληρώνουμε όλους αυτούς που κάποτε απολύσαμε για τη χουντική τους 

δράση. Λέγεται ακόμη ότι και όσοι δεν επανέλθουν θα αποζημιωθούν με διάφορους 

τρόπους, με παροχές και συντάξεις. Θα είναι λοιπόν όλοι αυτοί εργοδοτούμενοι και 

θα απολαύσουν νέες παροχές όχι μόνο της πενιχρής υπουργικής πλειοψηφίας, αν 

και αυτή υπάρχει, αλλά και της Βουλής και της Δικαστικής Εξουσίας. Δηλαδή, μέσα 

από την τοποθέτηση της κυβέρνησης υποκλέπτεται η θέληση της Βουλής, αναζητείται 

μια πολιτική και λα'ίκή κάλυψη και υποκλέπτεται και υπερφαλαγγίζεται κάθε έννοια 

νομιμότητας, γιατί παραβιάζονται και προηγούμενες αποφάσεις των δικαστηρίων. 
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Νομίζαμε ότι Οα έβαζε φραγμό στην υπόΟεση των 62 η αντίδραση της Βουλής 
και η εκπεφρασμένη πλειoψηφLα της που εκδηλώθηκε με τη σχετική απόφαση. Αυτό 

όμως δε φαίνεται να ενδιαφέρει ή να απασχολεί την κυβέρνηση' δεν την πτοεί, δε 

θέλει να πάρει τα μηνύματα. Διερωτάται κανένας: Είναι δυνατό να μην τα αντιλαμ

βάνεται ή μήπως συμβαίνει κάτι χειρότερο, δηλαδή αντιλαμβάνεται το πρόβλημα, 

αλλά δεν μπορεί να κάνει τίποτα; 

Και αν είναι έτσι τα πράγματα, δεν μπορούμε παρά να αισθανΟούμε όχι μόνο 
οδύνη αλλά και οίκτο για την κυβέρνηση. Αν είναι έτσι τα πράγματα, φαίνεται να 

αληθεύει εκείνο που φοβόμασταν και δε θέλαμε να το πιστέψουμε, ότι δηλαδή η 

κυβέρνηση δεν είναι ελεύθερη, ότι είναι δέσμια καταστάσεων, ότι οι πραξικοπημα

τίες έχουν ισχυρό λόγο στην κυβερνητική πλειοψηφία, ότι ανέμεναν την εκλογή του 

Δημοκρατικού Συναγερμού, για να επανέλθουν Οριαμβευτικά στη δημόσια υπηρooLα 

νικητές και τροπαιοφόροι . 

Και να επανέλθουν πού; Κυρίως στην παι.δεία και στην αστυνομία. Ά νΟρωποι 

που συνέδεσαν το όνομά τους με την προδοσία Οα μπουν αύριο στα σχολεία και θα 

διδάξουν τι; Δημοκρατία και ελευθερία; Τι παράδειγμα θα δώσουν στα παιδιά και 
πώς θα συνεργαστούν με τους γονείς; Π ώς Οα αντικρίσουν τη μάνα, τον αδελφό, το 

παιδί, την αδελφή του αγνοουμένου, του σκοτωμένου, του πρόσφυγα; Θα επιστρέ

ψΟυν στην αστυνομία εκείνοι που κατέλυσαν το κράτος, εκείνοι που μετείχαν στην 

ΕΟΚΑ Β' ή μήπως εκείνοι που ανατίναζαν τους αστυνομικούς σταΟμούς; Αυτοί 

είναι που Οα μας αστυνομεύουν αύριο; Και τότε ποιος Οα μας προστατεύει από 
τους "προστάτες" μας; 

Είναι όμως ακόμη απορίας άξιο και το εξής: Γιατί η κυβέρνηση φέρεται 

αποφασισμένη αυτές ι.διαίτερα τις μέρες να προωθήσει τη βαΟύτατα προκλητική και 

διαιρετική απόφασή της; Μήπως τούτο είναι σκόπιμο; Μήπως προτιμά να μας 

βυΟίσει σε μια νέα εσωτερική κρίση, για να μείνει ανενόχλητη στην προώθηση άλλων 

πολιτικών στο εΟνικό θέμα και στον κοινωνικό τομέα; 

Μπροστά μας έχουμε μια σαφή περίπτωση ρεβανσισμού και μάλιστα του 

χειρότερου είδους. Μπορεί να μη σημαίνει επιστροφή στην εποχή της παρανομίας, 

των βομβών, των φόνων και των ανατινάξεων, όμως τού.ο δε σημαίνει ότι είναι 

αθωότερος ή λιγότερο επικίνδυνος. Είναι ένας πολιτικός ρεβανσισμός, ένας ηθικός 

ρεβανσισμός. Ισοπεδώνει την ιστορία, καταργεί την έννοια των ηθικών και πολι

τικών αξιών, εξαχρειώνει την κοινωνία και προετοιμάζει σίγουρα νέες συμφορές. 

Η επιστροφή των 62 θα δώσει και άλλα μηνύματα σε επίδοξους "σωτήρες" και 
"υπερπατριώτες", ότι δηλαδή μπορούν ανενόχλητοι να καταργούν τους νόμους και 

τους θεσμούς. Θα οδηγήσει σε ανυποληψία την ίδια την έννοια του κράτους και της 
κυβέρνησης, αφού με τόση ευκολία μια άλλη κυβέρνηση ανατρέπει αποφάσεις της 

προηγούμενης, όταν μάλιστα το κόμμα που τη συνιστούσε αποτελεί αυτή τη στιγμή 

και συγκυβέρνηση. 

Ο κυρωτικός μηχανισμός της Δημοκρατίας, που με τόση επιείκεια λειτούργησε, 

θα κλονιστεί πλήρως στη συνείδηση των πολιτών, τη στιγμή μάλιστα που ειδικά σε 

αυτή την περίπτωση, όπως λέγει ένας νομομαΟής, δεν αποσκοπεί στην εκδίκηση, 

αλλά λειτουργεί παιδαγωγικά και ενΟαρρύνει την αντίσταση των πολιτών κατά των 

επίδοξων σφετεριστών. 

Το πραξικόπημα και οι πραξικοπηματίες αποτελούν μια ενιαία έννοια. Α ν η 
κυβέρνηση επιδιώκει να τους αθωώσει και να τους επιβραβεύσει, θα μας βρει αντί

παλους. Θα αντι ταχΟούμε σε αυτή την κυβερνητική πολιτική με όλες μας τις δυνά

μεις πιστεύοντας ότι έτσι υπηρετούμε το κράτος, τη δημοκρατία, Τον αγώνα για τη 
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σωτηρία του λαού. Αν είχαμε κοινοβουλευτικό σύστημα, θα μπορούσαμε σήμερα να 

είχαμε καταθέσει πρόταση μομφής κατά της κυβέρνησης . Όμως τούτο δεν είναι 

δυνατό στο προεδρικό σύστημα. Αυτό δε σημαίνει ότι τα τυπικά κωλύματα επιτρέ

πουν στην κυβέρνηση να περιφρονεί τη λα'ίκή θέληση και να συμπεριφέρεται με 

αυταρχισμό και αλαζονεία. 

Το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ αισθάνεται να βαθαίνει το ρή'γμα μεταξύ αυτού 

και της κυβέρνησης και αυτό δεν είναι σχήμα λόγου. Επαναλαμβάνουμε: Έστω και 

σήμερα πρέπει να γίνει αυτό το οποίο δεν έγινε ποτέ μέχρι τώρα και προκαλούμε 

την κυβέρνηση να το κάνει η ίδια και, αν δεν το κάνει, θα προχωρήσουμε σε υποβολή 
ψηφίσματος, για να φέρουμε ολόκληρο το πραξικόπημα στην επιφάνεια, να αναζη

τήσουμε τους ενόχους και να ζητήσουμε την τιμωρία τους. Και Οα επιμείνουμε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε . 

(Στο σημείο αυτό ο Π ρόεδρος της Βουλής επανέρχεται στην έδρα, ενώ ο κ. Α. 

Αντωνίου επιστρέφει στη θέση του.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. ΓΑΛΑΝΟΣ) 

Ο κ. Μουσιούττας . 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η τοποθέτησή μας θα είναι λακωνική μεν αλλά μεστή. Δεν 

μπορώ όμως να αποφύγω να εκφράσω την απορία μου, που απορρέει από το 

γεγονός ότι τότε, όταν αποφασίστηκε από την κυβέρνηση η "αποκατάσταση" των 62, 
αφέθηκε να εννοηθεί και επικράτησε σε κάποια φάση η εντύπωση ότι αυτή η "αποκα

τάσταση" θα ήταν μόνο ηθική . 

Ι-Ι θέση του Δημοκρατικού Κόμματος είναι η εξής: 

Ι-Ι Κοινοβουλευτική Ομάδα και το Εκτελεστικό Γραφείο του κόμματος σε 

κοινή συνεδρία υπό την προεδρία του Προέδρου του κόμματος, αφού μελέτησαν την 

απόφαση της κυβέρνησης να προβεί σε επαναπρόσληψη των 62, ομόφωνα αποφά
σισαν να επαναβεβαιώσουν την πλήρη αντίθεσή τους και να συνταχθούν με οποιοδή

ποτε νομοθετικό ή άλλο μέτρο θα εμποδίζει την υλοποίηση αυτής της απόφασης. 

Οι αιτιολογήσεις γι' αυτή την απόφαση του ΔΗΚΟ αναφέρθηκαν σε ομιλία 

εκπροσώπου του κόμματος κατά τη συζήτηση του θέματος τον Απρίλη του 1993 στην 
ολομέλεια της Βουλής και αυτές οι θέσεις ας θεωρηθεί ότι επαναλαμβάνονται κατά 

γράμμα σήμερα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ομιλητής από πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού; Ο Κοινοβουλευ

τικός Εκπρόσωπος του κόμματος θα ήΟελε να μιλήσει σήμερα ή στην προσεχή συνε

δρία; 

Ν. ΛΝΛΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επιφυλασσόμαστε να απαντήσουμε στην προσεχή συνεδρία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Όπως έχω πει κατά τη διάρκεια της αγόρευσής μου, κύριε Πρόεδρε, έχουμε 

καταθέσει πρόταση νόμου και παρακαλούμε να κηρυχθεί επείγουσα ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Πότε κατατέΘηκε; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Αφήστε με να τελειώσω και Οα σας απαντήσω και θα το συζητήσουμε το θέμα. 

Κατά τη διάρκεια της ομιλίας μου, κύριε Μαρκίδη, και παρακαλώ να παραπεμφθεί 

στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή και στην επόμενη συνεδρία της Βουλής να 

έρθει σχετική Έκθεση, για να συζητηθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχω την εντύπωση ότι πρόταση νόμου και οποιαδήποτε άλλη εισήγηση θα 

πρέπει να προωθηθούν μετά την ολοκλήρωση της συζήτησης στο Σώμα. Εφόσον το 

θέμα παραμένει εγγεγραμμένο στην ημερήσια διάταξη και Οα ολοκληρωθεί η συζή

τηση την ερχόμενη Πέμπτη, θα ληφθεί οριστική απόφαση για τα περαιτέρω, αφού 

συμπληρωθεί η συζήτηση. Αυτή είναι η πρακτική την οποία ακολουθούμε. Δεν ξέρω 

αν υπάρχουν κάποιες άλλες εισηγήσεις, αλλά η πρακτική είναι να συμπληρώνεται 

πρώτα η συζήτηση, και αναμένω συμπλήρωση της συζήτησης στην επόμενη συνεδρία. 

Επομένως, όσοι συνάδελφοι θέλουν να μιλήσουν να είναι έτοιμο ι την επόμενη 

Πέμπτη και, όταν τελειώσει η συζήτηση, θα αποφασίσουμε πλέον για τα περαιτέρω 

και για τη διαδικασία που Οα ακολουθηΟεί. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά. 

Δεν ξέρω αν, σύμφωνα με τη διαδικασία, είναι δυνατή η κατάθεση της 

πρότασης νόμου με ομιλία που γίνεται στο Κεφάλαιο Δ'. Πιθανόν να είναι, πιθανόν 

να μην είναι· δεν έχω άποψη. 

Αντιλαμβάνομαι από τις παρατηρήσεις του κ. Χριστόφια ότι θα κατατεθεί η 

πρόταση νόμου, αν δεν έχει κατατεθεί ήδη . Όμως είναι δικαίωμα του καταθέτοντος 
την πρόταση νόμου κατά την επόμενη συνεδρία στο Κεφάλαιο Β', όπου γίνεται η 

κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, να ζητήσει παράλληλα να κηρυχΟεί η πρόταση 

νόμου επείγουσα και το Σώμα μπορεί να πάρει απόφαση την ίδια μέρα και όχι 

αναγκαστικά μετά τη συμπλήρωση της συζήτησης. 

Εκλαμβάνω αυτά που είπε ο κ. Χριστόφιας ως έκκληση προς τα Μέλη της 

αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής -δεν ξέρω ποια είναι, ίσως είναι η Επιτροπή 

Νομικών- να εξετάσουν το θέμα στο μεταξύ, ώστε την Πέμπτη, αν κηρυχθεί επεί

γουσα η πρόταση νόμου, να μην χρειαστεί πολύ χρόνο η Επιτροπή, για να πάρει 

απόφαση, σε περίπτωση που το Σώμα την Πέμπτη αποφασίσει ότι θα κηρύξει την 

πρόταση νόμου επείγουσα. Μπορεί να μην την κηρύξει, αλλά, αν την κηρύξει, 

πρακτικά θα είναι δύσκολο για πρώτη φορά να δούμε την πρόταση νόμου και να την 

εξετάσουμε μετά από διάλειμμα της Βουλής, για να έρθουμε πίσω να ψηφίσουμε. 

Δεν ξέρω διαδικαστικά πώς γίνεται και ζητώ την καθοδήγησή σας, αλλά 

νομίζω ότι η πρόταση νόμου κατατΙΟεται στο καΤάλληλο κεφάλαιο της ημερήσιας 

διάταξης, που είναι το Κεφάλαιο Β'. Δεν κατατέθηκε σήμερα και εσείς θα αποφασί

σετε αν με την ομιλία του ο κ. Χριστόφιας έχει καταΟέσει την πρόταση νόμου. 
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Βέβαια, πρόταση νόμου κατατίΟεται έστω και με μόνο Τον τίτλο, αλλά δεν ξέρω αν 

έγινε κατάθεση στο Κεφάλαιο Β'. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα δώσω το λόγο στον κ. Α ναστασιάδη, αλλά προηγουμένως θέλω να πω το 

εξής: Α ν υπάρχει πλειοψηφία που θεωρεί ότι η πρόταση αυτή Οα πρέπει να προχω

ρήσει ως επείγουσα, δεν υπάρχει τίποτε το οποίο να εμποδίζει την αρμόδια Κοινο

βουλευτική Επιτροπή να επιληφΟεί του θέματος. 

Από την άλλη, εφόσον δεν έχει κατατεθεί, η περαιτέρω διαδικασία θα αποφα

σιστεί την επόμενη Πέμπτη, όπως είπα αρχικά, χωρίς αυτό να σημαίνει ότι ο Πρόε

δρος της Επιτροπής, ακολουθώντας την πλειοψηφία ή την ομοφωνία των Μελών της 

Επιτροπής του, δεν μπορεί να αποφασίσει ο ίδιος ή η Επιτροπή η ίδια κατά πλειο

ψηφία να το εξετάσει προκαταρκτικά, πριν ολοκληρωθεί η συζήτηση την επόμενη 

Πέμπτη. 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Π ρώτο, κύριε Π ρόεδρε, Οα πρέπει να υπενΟυμίσω στο Σώμα ότι ύστερα από τη 

γνώμη τόσο του ΑΚΕΛ όσο και του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ, τις απόψεις 

των οποίων τότε η Βουλή αποδέχΟηκε, αν Οέλετε, διά της πλειοψηφίας που υπήρχε 

τότε, την 29η Ιουλίου πιο συγκεκριμένα, η Βουλή αποφάσισε ότι, ληγούσης της 

διαδικασίας που ακολουθείται για τον καταρτισμό της ημερήσιας διάταξης, δεν 

είναι δυνατό να κατατίΟενται νομοσχέδια. Αυτά όσον αφορά το νομοσχέδιο που 

απέστειλε η κυβέρνηση για τους ημικρατικούς οργανισμούς. Και ήταν σφόδρα τότε 

εναντίον το ΑΚΕΛ και αποφάσισε η Βουλή ότι δεν μπορούσαν να αλλοιωθούν οι 

διαδικασίες και να κατατεθεί. 

Δεύτερο, αυτό ουδέποτε έγινε στο παρελΟόν και ούτε είναι δυνατό, πιστεύω, 

να γίνει στο μέλλον, δι' ομιλίας στο Κεφάλαιο Δ' να θεωρείται ότι έγινε κατάθεοη 

πρότασης νόμου. Συνεπώς, συμφωνώ απόλυτα με τον κ. Τάσσο Παπαδόπουλο. 

Εκεί που διαφωνώ με τον κ. Τάσσο Παπαδόπουλο είναι στην άποψη ότι θα 

μπορούσε να συνέλθει η αρμόδια Επιτροπή χωρίς να κατατεθεί η πρόταση νόμου, 

όπως επιβάλλει και ορίζει το Σύνταγμα και ο σχετικός Κανονισμός, ώστε να 

αποφανθεί επί προτάσεως νόμου που δεν είναι ενώπιον της Επιτροπής. 

Συνεπώς, εκείνο το οποίο είναι ορΟό -και πάλι συμφωνώ με τον κ. Παπαδό

πουλο- είναι ότι στην επόμενη συνεδρία της Βουλής Οα πρέπει να κατατεθεί η 

πρόταση νόμου στο Κεφάλαιο Β', να κηρυχΟεί επείγουσα, αν έτσι αποφασίσει το 

Σώμα, και να παραπεμφθεί στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή, για να 

ακολουθηθούν οι νόμιμες διαδικασίες. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Αναστασιάδη, τόσο οι απόψεις οι δικές σας όσο και αυτές του κ. Παπα

δόπουλου είναι σωστές με βάση τη διαδικασία. Εκείνο το οποίο όμως αντιλαμβά

νομαι ότι μπορεί να γίνει είναι ότι, ναι μεν δεν μπορεί να εξεταστεί ένα νομοσχέδιο, 

αν δεν υπάρχει κατατεΟειμένο -δεν εξετάζεις κάτι το οποίο δεν υπάρχει- όμως αυτε

πάγγελτα η ε,τιτροπή μπορεί να εξετάσει ένα Οέμα και να προετοιμάσει το έδαφος 

για την κατάΟεση του νομοσχεδίου. Διότι υπάρχει ο Οεσμός των αυτεπαγγέλ των. 
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Κατά συνέπεια, μπορεί η Επιτροπή, αν το αποφασίσει, να εξετάσει οποιοδήποτε 

Οέμα, χωρίς όμως αυτό να σημαίνει ότι εξετάζει νομοσχέδιο το οποίο δεν κατατέ

Θηκε. Μπορεί να εξετάσει την ουσία του Οέματος. 

Ο κ. Χριστόφιας, ο κ. Χατζηδημητρίου, ο κ. Σολωμής και μετά ο κ. Χατζη
γιάννης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα αμφισβητήσω το γεγονός ότι Οα έ1τρε.1τε να προλάβουμε 

να καταθέσουμε στο Κεφάλαιο Π' την πρόταση νόμου. Άλλωστε, σωστά λέχΟηκε ότι 

έγινε η ίδια απόπειρα από το Δημοκρατικό Συναγερμό και δεν πέρασε διά πλειοψη

φίας και με βάση τον Κανονισμό, για να πούμε την αλήΟεια. Λοιπόν, δεν επαναλαμ
βάνουμε τίποτε. Απλώς, κατά τη διάρκεια της ομιλίας μου τόνισα ότι εμείς Οέλουμε 

να υποβάλουμε πρόταση νόμου. Πεβαίως, είναι δικαίωμά μας. 

Το Οέμα είναι ποια Οα είναι η διαδικασία την οποία Οα τηρήσουμε. Κατά τη 

γνώμη μου -και συμφωνώ με τον κ. Παπαδόπουλο- να Οεωρήσουμε ότι θα την κατα

θέσουμε, αν Οέλετε, στο Κεφάλαιο Π' στην επόμενη συνεδρία της Πουλής. Ζητούμε 

να επισπευσθεί όμως, κύριε Πρόεδρε, και ζητούμε στην επόμενη συνεδρία της 

Βουλής να συζητηΟεί κατά πόσο Οα κηρυχΟεί επείγουσα και κατά πόσο αυτή η Πουλή 

θα προχωρήσει για να ψηφίσει μία πρόταση νόμου ή όχι. 

Συζητούμε την πρόταση του κ. Παπαδόπουλου, κατά πόσο δηλαδή είναι 

δυνατό στη διάρκεια της βδομάδας που μας έρχεται η αρμόδια Επιτροπή να λειτουρ

γήσει εκτάκτως και κατεπειγόντως, για να είμαστε έτοιμοι, εφόσον κηρυχΟεί επεί

γουσα, να έχουμε την άποψη της Επιτροπής της Πουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χριστόφια, βάσει του Κανονισμού, δεν μπορεί η Επιτροπή να ασχο

ληθεί με νομοσχέδιο που δεν κατατέΟηκε. Το μόνο που μπορεί να γίνει, και το 

ανέφερα, είναι αυτεπάγγελτα η Επιτροπή διά πλειοψηφίας να αποφασίσει να 

εξετάσει αυτό το Οέμα των 62, πράγμα που θα προετοιμάσει το έδαφος, για να 
προχωρήσουμε σε συνοπτικές διαδικασίες την επόμενη Πέμπτη, όταν κατατεΟεί. 

Περίπου με αυτή τη λογική μπορούμε να προχωρήσουμε. Όμως δεν μπορεί να συζη

τηθεί πρόταση νόμου που ακόμα δεν έχει παραπεμφΟεί από την ολομέλεια στην 

Επιτροπή. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΙΙΜΙΙΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Π ρόεδρε, και εγώ θα συμφωνήσω με αυτούς που υποστήριξαν ότι 

σήμερα δεν έγινε στο Κεφάλαιο Π' της ημερήσιας διάταξης κατάθεση της πρότασης 

νόμου, αλλά η αναφσρά του κ. Χριστόφια ισοδυναμεί με κατάΟεση, που θα συζη

τηΟεί στην προσεχή συνεδρίαση, όπως ορίσατε, στο Κεφάλαιο Π', για να ακολου

θηθεί η σωστή διαδικασία. 

Όμως θα πρέπει να σας υπενΟυμίσω ότι ενώπιον της αρμόδιας Επιτροπής 

εκκρεμεί συζήτηση γνωμάτευσης του Γενικού Εισαγγελέα πάνω στο θέμα των 62. 
Μέσα σε αυτά τα πλαίσια μπορεί να συζητηΟεί με πνεύμα διερευνητικό και αυτή η 

πρόταση νόμου . Άλλωστε, προηγουμένως συζητούσαμε για το ότι οι Επι.τροπές 

έχουν μέσα στις αρμοδιότητές τους τον ερευνητικό ρόλο και τη συνεννόηση είτε με 

την Εκτελεστική Εξουσία είτε με άλλους . Έτσι, νομίζω ότι διευκρινίζονται με όλα 

όσα είπαμε τα διαδικαστικά. Τυπικά Οα κατατεΟεί το Οέμα στην προσεχή συνεδρίαση 

της Πουλής, όμως στο μεταξύ η Επιτροπή μπορεί να προβληματιστεί πάνω στο όλο 

θέμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηδημητρίου, έχω την εντύπωση ότι συζητούμε άδικα, διότι δεν 

είναι κάτι που το αποφασίζει η ολομέλεια, το πώς Οα προχωρήσει δηλαδή η 

Επιτροπή ή αν θα προχωρήσει αυτεπάγγελτα. Είναι Οέμα Προέδρου της &1:ιτροπής 

και Μελών της Επιτροπής ή μάλλον του Προέδρου, ο οποίος, αν το επιΟυμεί, μπορεί 

να καλέσει εντός της εβδομάδας την Επιτροπή και τότε η πλειοψηφία θα αποφασίσει 

για τις διαδικασίες εντός της Επιτροπής. Δε νομίζω ότι είναι σωστό να συζητήσουμε 

τις εσωτερικές διαδικασίες μιας Επιτροπής, εφόσον ήδη υπάρχουν. Είναι γνωστές 

οι διαδικασίες στην ολομέλεια. 

Είχε ζητήσει το λόγο ο κ. Σολωμής, ο κ. Χατζηγιάννης και η κ. Κληρίδου. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜJIΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς ήΟελα να πω ότι είναι χωρίς αντικείμενο η συζήτηση 

και ήταν αχρείαστη. Εδώ ο κ. Χρωτόφιας ανακοίνωσε την πρόθεση της ομάδας του 

να καταΟέσει μία πρόταση νόμου. Δηλαδή, αν αυτή τη στιγμή σε μια ομιλία μου στο 

Κεφάλαιο Δ' ανακοινώσω την πρόΟεση είτε τη δική μου είτε της ομάδας μου να 

καταθέσουμε κάποια πρόταση νόμου, πρέπει να συζητά και να ασχολείται η Βουλή 

με το κατά πόσο μπορεί να γίνει αυτό και αν Οα είναι επείγον; Αυτή τη στιγμή είναι 

χωρίς αντικείμενο η συζήτηση και τα σχόλια δε χρειάζονταν. 

Το ποιες είναι οι εξουσίες της κάΟε Επιτροπής το γνωρίζουμε πολύ καλά όλοι 

οι συνάδελφοι και ειδικότερα οι Πρόεδροι των Επιτροπών. Ας πούμε δε ότι από 

τώρα δεν μπορεί καν να προ'Ιδεαστούμε για το πώς Οα ενεργήσει η Επιτροπή, γιατί 

για σκοπούς τύπου, αν όχι και ουσίας, αν Οέλετε, δεν έχει κατατεθεί, δεν έχει κηρυ

χθεί επείγουσα καν η πρόταση νόμου. Να κατατεΟεί, να αποφασίσει το Σώμα αν Οα 

κηρυχΟεί επείγουσα και μετά να γίνει η συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Σολωμή, νομίζω ότι επαναλαμβάνονται αυτά τα οποία ήδη ανέφερα, ότι 

δηλαδή δεν υπάρχει θέμα για απόφαση αυτή τη στιγμή. Την πρόΟεσή του ο κ. Χριστό

φιας την έχει ανακοινώσει. Τα περαιτέρω Οα τα αποφασίσει η Επιτροπή, τοπώς θα 

προχωρήσει δηλαδή, κατ' ιδίαν. Γι' αυτό, νομίζω ότι δε χρειάζεται περαιτέρω συζή

τηση. 

Θα δώσω το λόγο στον κ. Χρωτόφια ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Μια λέξη να πω: Δεν είμαι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος είναι ο κ. Ανδρέας 

Χρίστου και δε θέλω να αμφωβητηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εκ μέρους του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου, κύριε Χρωτόφια. 

(Γέλια) 

Δ . ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Ευχαριστώ πολύ. Δέχομαι και έτσι. 

Αυτά που είπε ο κ. Σολωμής νομίζω ότι πρέπει να οδηγήσουν στη λήξη κάθε 

συζήτησης αυτή τη στιγμή. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Δεν έπρεπε να υπάρξει συζήτηση καν. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Μάτση, δεν είναι εμείς που προκαλέσαμε τη συζήτηση, πρέπει να πω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Μάτση, αν υπάρχει ο υπαινιγμός για μη σωστό χειρισμό από Τον 

Πρόεδρο, απλώς ο Πρόεδρος εξήγησε τι μπορεί να γίνει, διότι τέθηκε θέμα . 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι η όλη συζήτηση ήταν εντελώς άσκοπη και περιττή. 

Μια πρόθεση εκφράστηκε από το Γενικό Γραμματέα του ΑΚΕΛ κ. Χριστόφια. 

Έπρεπε να ακολουθηθεί η νόμιμη διαδικασία που ακολουΟείται από το Σώμα και 

όλη αυτή η συζήτηση και η ταλαιπωρία του Σώματος ήταν άσκοπες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Μάτση, λυπούμαι, αλλά ο κ. Χριστόφιας είχε κάμει την εισήγηση για 

επίσπευση της διαδικασίας, αν ήταν δυνατό, και προετοιμασία του Σώματος, για να 

προχωρήσουμε σε συζήτηση της πρότασης νόμου και απόφαση την επόμενη Πέμπτη. 

Και όφειλα να εξηγήσω ότι αυτό το πράγμα δεν μπορούσε να γίνει με τον τρόπο που 

αναφέρθηκε. Κατά συνέπεια, όχι "όποιος δεν μπορεί να δέρει το γάδαρον, να δέρνει 

το σαμόρι"! Συγγνώμη δηλαδή! 

(Γέλια) 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εγείρεται θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ποιος είναι το ένα και ποιος είναι το άλλο; 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε θα κάμω διάλεξη περί αυτογνωσίας. 

(Γέλια) 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΠΗΣ: 

Είναι η μοναδική φορά, κύριε Πρόεδρε, που σας βρήκε δίκαιο ο κ. Παπαδό

πουλος . 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΊΙταν δυνατό, κύριε Πιττοκοπίτη, να μην πεις και εσύ το λόγο σου; Λοιπόν, 

κάναμε λίγο χιούμορ. Προχωρούμε όμως, για να τελειώνουμε. 

Ο κ . Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι ουδεμία ταλαιπωρία μπορεί να θεωρηΟεί αυτή η 

ανταλλαγή απόψεων πάνω σε αυτό το θέμα εδώ και δέκα λεπτά, που κατέληξε, εν 

πάση περιπτώσει, παρ' όλη τη μεγάλη σοβαρότητα του θέματος, και σε κάτι εύΟυμο . 

Ταλαιπωρούμαστε από την κυβέρνηση εδώ και μήνες γι' αυτή την υπόΟεση των 

62 και θα θεωρήσουμε τώρα ότι ταλαιπωρηΟήκαμε πέντε λεπτά, γιατί ανταλλάξαμε 

Ι 

Ι 
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μια άποψη για τη διαδικασία; Νομίζω ότι δεν πρέπει να Οεωρηθεί καΟόλου ταλαι

πωρία. Να μην είμαστε αχάριστοι, δηλαδή! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, θεωρώ ότι έληξε η συζήτηση . Παρακαλώ, αν έχετε οτιδήποτε άλλο σε 

θέματα διαδικασίας ... αλλά είπαμε ότι η διαδικασία δεν είναι του Σώματος σήμερα. 
Γι' αυτό , θεωρώ ότι έληξε η συζήτηση και δε θα δώσω το λόγο σε κανέναν. 

Ναι, κύριε Χατζηγιάννη. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Επειδή είμαι Μέλος της Επιτραπής Νομικών και νομίζω ότι είμαι ο μοναδικός 

σήμερα που είμαι παρών ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Όχι. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ : 

Συγγνώμη! Μιλήσατε για αυτεπάγγελτη σύγκληση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτραπής Νομικών. Η αυτεπάγγελτη σύγκληση δεν μπορεί να γίνει για νομοθετική 

εργασία με κανέναν τρόπο και όλοι το ξέρουμε. Α υτεπάγγελ τη συζήτηση μπορεί να 

γίνει μόνο για θέματα του Κεφαλαίου ΔΌ Αυτό είναι το ένα θέμα. 

Το δεύτερα Οέμα είναι ότι η Κοινοβουλευτική Επιτραπή Νομικών, αντιλαμβά

νομαι, είναι ο νομικός σύμβουλος αυτού του Σώματος. 

ΒΟΥΛεΥΤΕΣ: 

Όχι. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΙΙΣ: 

Θα έλεγα ότι τουλάχιστον τα νομοΟετήματα για τα οποία υπάρχει νομική 

αμφισβήτηση περνούν από την Κοινοβουλευτική Επιτραπή Νομικών, για να 

εκφράσει και εκείνη τις απόψεις της. Διερωτώμαι κατά πόσο μπορεί η Επιτροπή 

Νομικών να επιληφθεί θέματος που όλοι αντιλαμβανόμαστε ότι θα εγείρει σωρεία 

νομικών προβλημάτων, χωρίς να έχει μπροστά της οπωσδήποτε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηγιάννη, Οα σας διακόψω, διότι νομίζω πως δημιουργούμε θέμα 

εκεί που δεν υπάρχει. ΞεκαΟάρισε ότι αυτεπάγγελτα Οα εξεταζόταν όχι η πρόταση 

νόμου του κ . Χριστόφια αλλά το θέμα, αν το επιθυμούσε η Επιτροπή. Γι' αυτό, να 

μην προσπαθήσουμε να αλλάξουμε την ουσία του Οέματος. Αλλά είναι Οέμα, επανα

λαμβάνω, της Επιτροπής. Γι' αυτό, Οεωρώ λήξασα τη συζήτηση και προχωρούμε στο 

επόμενο θέμα. 

Η κ. Κληρίδου. 

Κ. ΚΛΙΙΡΙΔΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέμα διαδικασίας. 

Απλώς ήθελα να πω ότι, επειδή ανήκω σε μια μειονότητα -είμαστε μόνο δύο 

γυναίκες στη Βουλή- νομίζω ότι, όταν ζητούμε το λόγο, έστω και αν Οεωρείτε ότι 

έχει καλυφθεί το θέμα, δικαιούμαστε να τον έχουμε. Απλώς το σημειώνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κυρία Κληρίδσυ, αν μου επιτρέπετε, επειδή εγώ εφαρμόζω την απόλυτη 

ισότητα, δε Οεωρώ ότι οι δύο γυναίκες στη Βουλή είναι μειονότητα. Θα έχετε το 
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λόγο ισότιμα με τους συναδέλφους σας. Απλώς το θέμα έκλεισε. Και αν έδιδα το 

λόγο σε εσάς, θα ήμουν υποχρεωμένος να συνεχίσω τη συζήτηση. Απλώς πρόλαβαν 

κάποιοι άλλοι συνάδελφοι και στο σημείο που έκλεισε η συζήτηση είχατε την ατυχίσ 

να ήσαστε εσείς. Δεν υπήρχε πρόθεση με οποιοδήποτε τρόπο να υπάρξει προκαΤά

ληψη ενάντια σε εσάς. 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

Το αντιλαμβάνομαι πλήρως, κύριε Πρόεδρε, και δεν επέμεινα, διότι είχα καλυ

φθεί από τον κ. Χατζηγιάννη. Αλλά απλώς σας το λέω, διότι σύμφωνα με τους 

Κανονισμούς των Ηνωμένων ΕΟνών, επειδή οι γυναίκες θεωρούνται όντως μειονό

τητα, δικαιούνται κάποια προνομιούχα μεταχείριση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Συνήθως, κυρία Κληρίδου, σας δίνω πρώτα το λόγο, αλλά είχε κλείσει η συζή-

τηση. 

Προχωρούμε στο επόμενο Οέμα, που είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Υγείας για το Οέμα που τιτλοφορείται "Το κάπνισμα σε κλειστούς 

χώρους και η βλαβερή επίδρασή του σ' όλους τους παρευρισκομένους, καπνιστές και 

μη", αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Δ. Κοντίδη, 

26.11.1992. 

Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα και δίνω το λόγο στον κ. Μουσιούττα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Γιατί η Έκθεση Οεωρείται αναγνωσΟείσα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έτσι αποφασίσαμε στην προηγούμενη συνεδρία, κύριε Μαρκίδη. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Πριν καταθέσω τη σύντομη αναφορά μου, Οα Όελα να πω δυο λόγια για την 

ποιότητα μερικών θεμάτων που συχνά εγγράφονται στο Κεφάλαιο Δ' και να 

σχολιάσω δυο μόνο σημεία της Έκθεσης της Επιτροπής Υγείας για το κάπνισμα και 

τους κινδύνους για καπνιστές και μη καπνιστές. 

Επιμετρώντας λοιπόν τη σοβαρότητα ορισμένων θεμάτων που εγγράφονται 

στο Κεφάλαιο Δ' και κρίνοντάς τα σε σχέση με τα καυτά εΟνικά προβλήματα, που 

κυριολεκτικά μας πνίγουν, διερωτώμαι ειλικρινά μήπως "των οικιών ημών εμπιπρα

μένων, ημείς άδομεν". 

Το εγγροφέν Οέμα δεν είναι οπωσδήποτε από τα ενδεικτικότερα. Γράφτηκαν 

και χειρότερα: και για ποντίκες έχουν εγγραφεί και για ψώρα αχιβαδωτή και άλλα. 

Οι παλιοί Οα θυμούνται καλύτερα. Η σχέση του με τα όσα προανέφερα έγκειται στο 

ότι η Έκθεση που κυκλοφόρησε αγγίζει την υπόΟεση του καπνίσματος επιδερμικά 

και αψυχολόγητα, ενώ οι εισηγήσεις για λήψη πρόσΟετων μέτρων είναι εισηγήσεις

εμβαλώματα και αβασάνιστες. Και εξηγούμαι: 

Καταλήγει η Επιτροπή Υγείας και υιοθετεί την απαγόρευση του καπνίσματος 

στα γραφεία της δημόσιας υπηρεσίας, στα γραφεία των ημικρατικών οργανισμών 

και στους χώρους -αλήθεια, ποιους χώρους;- της Βουλής. Άραγε σκέφτηκαν οι ειση

γητές πόσες χιλιdδες ανθρώπους Οα εξαναγκάσουν να ξεφυσούν έξω από τα γραφεία 

τους, για να κάνουν ... "πεζοδρόμιο" στο απέναντι πεζοδρόμιο; 
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Μιλούν για εντατικοποίηση των προσπαθειών για περιορισμό του καπνί

σματος. Γιατί για περι.ορισμό και όχι για καταστολή; Τρόποι αποτελεσματικοί υπάρ

χουν και είναι δύο: Ο ένας είναι η πρακτική που χρησιμοποιήΟηκε τελευταία για την 

εξάλειψη του εχινόκοκκου. Αλλά, αν βρίσκουν ότι αυτή η μέΟοδος είναι κάπως ξεπε

ρασμένη ή ντεμοντέ, όπως λένε, ας απαγορεύσουν με νόμο την καπνοκαλλιέργεια, ας 

κλείσουν με νόμο τις καπνοβιομηχανίες και ας απαγορεύσουν και πάλι με νόμο την 

εισαγωγή οποι.ουδήποτε καπνικού προ'ίόντος! 

Τώρα θα μπούμε και στα σοβαρά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι να κάμνουμε, κύριε Μουσιούττα, ό,ΤΙ μας καπνίσει! 

Ν. ΜΟΥΣlΟΥΠΑΣ: 

Ακριβώς, οι άλλοι κάμνουν! 

Κύριε Πρόεδρε, αν παίρνω σήμερα το λόγο, δεν είναι για να υποστηρίξω ότι 

το κάπνισμα δεν είναι βλαβερό για την υγεία του ανΟρώπου, αλλά για να καυτη

ριάσω τις μεθόδους που χρησιμοποι.ούνται από τους κήρυκες της αντικαπνιστικής 

εκστρατείας. 

Στη ζωή γνωρίσαμε λογιών λογιών εκστρατείες. Όμως, καμιά δεν ήταν τόσο 

βάναυση και τόσο σαδιστική, καμιά δεν έχει μειώσει και δεν έχει εξευτελίσει τον 

άνθρωπο-καπνιστή τόσο όσο η αντικαπνιστική συνθηματολογία: "Το κάπνισμα 

φέρνει καρκίνο", "Κάθε τσιγάρο συντομεύει κατά μια δυο μέρες τη ζωή σου", 

"Γιατροί αρνούνται εγχείρηση καρδιάς σε καπνιστές", άρα τους έχουν ξεγραμμέ

νους, κάπως κλινικά νεκρούς! 

Αυτά και πολλά άλλα σε πινακίδες και αυτοκόλλητα αποτελούν μόνο ένα 

μέρος του οπλοστασίου των σοφών σωτήρων μας! Για ενίσχυση αυτού του πολύ

πλευρου καΟημερινού πολέμου νεύρων, επιστράτευσαν ακόμα και την ανατομία και 

δώσ' του φωτογραφίες με πνεμόνια και σωΟικά καπνιστών σμπαραλιασμένα κυριο

λεκτικά από την επάρατη ασΟένεια! 

Αυτοί οι λογής λογής αφορισμοί τους μου Oυμιt;oυν ώρες ώρες κάποιους ιερο

κήρυκες της παλιάς σχολής, που απειλούσαν παραστατικότατα τους "αμαρτωλούς", 

που δε νήστεψaν την Τετάρτη ή την Παρασκευή, με καζάνια και φωτιές της κόλασης. 

Και διερωτώμαι: Τι πέτυχαν άραγε στο τέλος αυτοί οι ιεροκήρυκες; Με το 

ύφος και με το "ήΟος" τους (βάζω σε εισαγωγικά τη λέξη "ήΟος", γιατί στο φανατικό 

ύφος ενυπάρχει καμιά φορά και η υποκρισία) κατόρΟωσαν οι μεγαλόστομοι "φρονη

ματιστές" να περιπέσουν σε ανυποληψία και οι ίδιοι και τα κηρύγματά τους. 

Θα συμβούλευα λοιπόν να επανεξετάσουν το ύφος της εκστρατείας τους, γιατί 

καμιά φορά συμβαίνει να φέρνει τα αντίΟετα ακριβώς αποτελέσματα. 'Εστρεψαν την 

κοινωνία εναντίον μας. Με την ύπουλη μέΟοδο της υποβολής δημι.ούργησαν το 

νεοφανές φαινόμενο του παΟητικού καπνιστή και μεγαλοποιώντας τα πράγματα 

καλλιεργούν την ιδέα πως και οι μη καπνιστές διατρέχουν τους ίδιους ακριβώς 

κινδύνους που διατρέχει και ο καπνιστής. 

Φτάσαμε στο σημείο να κα.1ινίζεις σε υπαίθριο χώρο και να στραβομουτσου

νιάζει Ο παρακείμενος, γιατί του ... εμφυοάς καρκίνο! Και, επειδή όσο γερνά ο 

άνθρωπος τόσο πιο πολύ φοβάται το θάνατο, βλέπεις καμιά φορά 75άρηδες και 

8Οάρηδες, που το ένα τους πόδι είναι ήδη στον τάφο, με μορφασμούς αποστροφής 

να κατακεραυνώνουν το διπλανό τους "δολοφόνο"-καπνιστή! 
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Όλοι αυτοί που αυθαίρετα ταξινομήΟηκαν ως παθητικοί καπνιστές είναι τα 

πραγματικά Ούματα, είναι τα μεγάλα Ούματα των εγ-λεφάλων της αντικαπνιστικής 

εκστρατείας, που εγκληματικά εξαπέλυσαν τον ιό του τρόμου και που με την 

πρακτική και τις μεθόδους τους ενέπνευσαν φοβίες και άγχη, αγωνίες και ψυχώσεις 

και καμιά φορά και υστερία πραγματική. 

Και διερωτώμαι ειλικρινά και εν κατακλείδι: Τι είναι αυτό που σε βλάφτει 

περισσότερο, το ότι καπνίζει ο διπλανός σου ή το ότι άγχεσαι και συγκλονίζεσαι 

από το φόβο μήπως ο καπνός του διπλανού μπει στο στήΟος σου και σου μολύνει 

την παρΟενιά των πνευμόνων σου και σου δημιουργήσει καρκίνο και εν συνεχεία 

πεΟάνεις; 

Η όλη ιστορία καταντά κωμικοτραγική και μου Ουμίζει το λα'ίκό σκωπτικό 
θυμοσοφικό τραγούδι, θα έλεγα, "Ντίλι, ντίλι το μαντίλι", που σαρκάζει τις αλυσι
δωτές συγκυρίες που θα πρέπει να προηγηΟούν, για να επισυμβεί κάτι το ανεπιθύ

μητο. Για όσους δεν ξέρουν το "Ντίλι, ντίλι", το γιατί μια κοπέλα δεν μπορούσε να 
κεντήσει το μαντίλι ήταν γιατί κάποιος σκύλος έφαγε το γάτο που έφαγε τον 

ποντικό που έφαγε το φιτίλι που έφευγε και εκέντα η κόρη το μαντίλι . Αυτή είναι η 

ιστορία. Όλα αυτά πρέπει να συμβούν και στην περίπτωση του παΟητικού καπνιστή. 

Ν . ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούεται. ) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κοσμήτορα, παρακαλώ! 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Νισάφι, κύριοι, φτάνει πια! Μας έχετε αρκετά προσβάλει και εξευτελίσει με 

τους αψυχολόγητους περιορισμούς σας! Μην επεκτείνετε τους χώρους απαγόρευσης 

του καπνίσματος! Και μακάρι να ζήσετε χίλια χρόνια όσοι το επιθυμείτε! Να γνωρί

ζετε όμως ότι υπάρχουν πάντα και μερικοί, όπως προσφυώς είπε ο αγαπητός μου 

φίλος και συνάδελφος ΕυστάΟιος ΕυσταΟίου, που δεν είναι διατεΟειμένοι να ανταλ

λάξουν μια μικρή καθημερινή απόλαυση, για να κερδίσουν πέντε χρόνια Ολιβερών 

γηρατειών. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, με τούτο, που το θέτω για 
προβληματισμό, ιδιαίτερα σε όσους παίρνουν στα σοβαρά την ιδέα ότι κατέστησαν 

Ούματα του λεγόμενου "παΟητικού καπνίσματος". Και τους λέω τούτο: Η παθολο

γική αγωνία τους για παράταση της ζωής τους είναι η πιο σίγουρη συνταγή για 

επίσπευση του Οανάτου τους. Ας μην το Οεωρήσουν αντεπίθεση των καπνιστών αλλά 
συμβουλή και, αν θέλουν, ας το σκεφτούν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Μουσιούττα, πώς άντεξες να κάνεις τόσο μεγάλη ομιλία χωρίς να 
καπνίσεις; Τώρα μπορείς να καπνίσεις ελεύΟερα. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤιΆΣ: 

Θα πάω! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το γνωρίζω. 

(Γέλια) 

Ο κ. Κοντίδης. 



174 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΒεβαΙως πρόΟεσή μου δεν εΙναι να αντιδικήσω με το συνάδελφο Μοοοιούττα. 

γιατΙ δεν έχω τΙΠοτε το προσωπικό. παρά το γεγονός ότι παρουσιάστηκε ως γνώστης 

της ιατρικής και ότι η ομιλΙα του ήταν πολύ επιθετική. Εν πάση περιπτώσει. το Οέμα 
που συζητούμε σήμερα εΙναι. κατά τη γνώμη μου. πολύ σοβαρό. γιατΙ οι προεκτάσεις 

του αγγίζουν σχεδόν όλους τους τομεΙς της ζωής μας. 

Με την παρένΟεσή μου αυτή δεν έχω σκοπό να αναπτύξω σε έκταση το πόσο 

βλαβερό εΙναι για την υγεΙα του ανθρώπου και για το περιβάλλον του το κάπνισμα, 

γιατΙ είμαι σίγουρος πως όλοι συμφωνούμε, ή τουλάχιστον έτσι πίστευα μέχρι 

σήμερα, πάνω σε αυτό. Δε Οα αποφύγω όμως τον πειρασμό να αναφέρω, κύριε 
Πρόεδρε, για σκοπούς συζήτησης και για να ανατρέψω ορισμένα από αυτά που εΙΠε 

ο συνάδελφος Μουσιούττας, γενικά στοιχεΙα για το κάπνισμα και τη βλαβερή του 

επιδραση στην υγεΙα του ανΟρώπου . 

Πρώτο απ' όλα ο καπνός που παράγεται από το τσιγάρο εΙναι ένα μεΙγμα 

μορΙων και αερΙων που μπορεΙ να ερεΟΙσει το αναπνευστικό σύστημα του ανθρώπου 
και να το οδηγήσει στη φΟορά και στην ελαττωματική απόδοση. Δεν είναι μόνο 

φόβος, κύριε Μουσιούττα! Περιέχει μονοξΙδιο του άνΟρακα, που εΙναι ένα επικίν
δυνο δηλητήριο. ΕπΙσης περιλαμβάνει ερεΟιστική πΙσσα και νικοτίνη, που εΙναι και 

αυτές δύο υψηλής πυκνότητας δηλητήρια, τα οποΙα επιδρούν στο ρυΟμό λειτουργίας 

της καρδιάς και στην πΙεση του αίματος αυτών που καπνίζουν. 

Η βλαπτική επιδραση του καπνίσματος είναι γενική και αφορά ολόκληρο τον 

οργανισμό. Δεν υπάρχει κύτταρο του σώματος που να μην επηρεάζεται αρνητικά -
και υπογραμμίζω, κύριοι συνάδελφοι, τη λέξη "αρνητικά"- από το δηλητήριο του 

καπνού. Ειναι χαρακτηριστική η επίδρασή του στο σπέρμα του άνδρα και στην 

κύηση της γυναίκας, αφού παρατηρούνται πρόωροι τοκετοΙ, δηλαδή οι λεγόμενες 

αποβολές, όπως και αναπνευστικά προβλήματα στα νεογνά. Όλα αυτά παρουσιάζο
νται, γιατΙ η νικοτΙνη και το μονοξΙδιο του άνΟρακα μειώνουν την προμήΟεια 

οξυγόνου στο αΙμα της μητέρας. ΕπΙσης, όταν η μητέρα που Οηλάζει είναι και καπνί

στρια ή παΟητική καπνίστρια, ποσότητα νικοτίνης μεταφέρεται μέσω του γάλατος 

στο αΙμα του παιδιού. 

Σε γενικές γραμμές μπορούμε να αναφέρουμε τις κυριότερες παΟολογικές 

καταστάσεις που προκαλούνται από το κάπνισμα, για να έχουμε μια πρώτη εικόνα 

του μεγέΟους αυτού του προβλήματος: 

Α, ΌΥΚΟ. 

1) ΚαρκΙνος του πνεύμονα . 

2) ΚαρκΙνος του λάρυγγα. 

3) ΚαρκΙνος της γλώσσας. 

4) ΚαρκΙνος της ουροδόχου κύστεως. 

5) ΚαρκΙνος του ήπατος. 

Β. Καιιδιακά νοσήματα 

1) Υπέρταση. 

2) Στεφανιαtα νόσος. 

3) Έμφραγμα. 

4) Αγγειακές νόσοι. 
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Γ. Νοσήματα του αναπνευστιχον συστήματο. 

1) Χρόνια βρογχίτιδα. 

2) ΆσΟμα. 

3) Πνευμονικό εμφίισημα. 

4) Αναπνευστικές διαταραχές. 

Τις πλείστες φορές πριν από την εμφάνιση των πιο πάνω παθολογικών κατα-

στάσεων εκδηλώνονται συμπτώματα όπως: 

1) ΕπΙμονος βήχας. 

2) ΑΙμα στα πτύελα. 

3) Κάψιμο στη γλώσσα και στομαχικές διαταραχές. 

4) ΕπΙμονο βρόχνιασμα. 

5) Πονοκέφαλοι. ζαλάδες. 

6) Πόνοι στο στήΟος. 

7) Καρδιακοί παλμοί και αρρυΟμίες. 

8) Εύκολη κόπωση και Μσπνοια με το παραμικρό. 

9) Κάψιμο στο στομάχι. αναγούλες. εμετοι. 

10) Ελάττωση της όρεξης και αδυνάτισμα. 

Αυτά τα συμπτώματα. κύριοι συνάδελφοι. Οεωρούνται -και δεν τα λέω. για να 

εκφοβΙσω οποιονδήποτε- μια σοβαρή προειδοποΙηση γι' αυτούς που καπνίζουν και 

πρέπει να τα λάβουν σοβαρά υπόψη. 

Κύριε Πρόεδρε, αναφέροντας τα πιο πάνω σκοπός μου δεν εΙναι, όπως είπα, 

να εκφοβίσω οποιονδήποτε, αλλά να δείξω έστω και με λίγα λόγια πόσο μεγάλο 

κίνδυνο διατρέχουν όσοι εισπνέουν τον καπνό είτε είναι καπνιστές εΙτε είναι 

θύματα των καπνιστών. 

Όμως, κύριε Πρόεδρε, πέρα από τη βλαπτική επΙδραση, την άμεση βλαπτική 

επίδραση στον οργανισμό του ανΟρώπου, υπάρχει και η κοινωνική πτυχή του καπνΙ

σματος, ακόμα και η οικονομική. Θα αναφέρω χαρακτηριστικά ότι σε όλες τις χώρες 

ξοδεύονται μεγαλύτερα ποσά για την προώΟηση και την κατανάλωση του καπνού 

παρά από εκείνα που ξοδεύονται από τις ίδιες κυβερνήσεις για την υγεΙα και την 

εκπαΙδευση . Ακόμα, αν αναλογιστούμε τα ποσά που χρειάζονται, για να Οεραπευ

τούν οι ζημιές και η φΟορά που προκαλεΙ ο καπνός στον άνθρωπο και στο περι

βάλλον του, τότε Οα βρούμε ότι είναι σίγουρα αστρονομικά. 

Όπως ανέφερα στην αρχή, σκοπός της παρέμβασής μου δεν είναι να αποδείξω 

πόσο βλαβερός εΙναι ο καπνός, αλλά πώς Οα μπορέοουμε να περιορίσουμε όσο 

γΙνεται αυτή τη βλαβερή επίδρασή του σε όλους μας. 

Α ναφέρω, κύριε Π ρόεδρε, στον τίτλο του Οέματος πρώτα τους καπνιστές, γιατΙ 

θα ήταν λάθος να νομιστεί ότι σε έναν κλειστό χώρο η ζημιά από τον καπνό προκα

λείται μόνο στους μη καπνιστές. 11 ζημιά προκαλείται και στον ίδιο τον καπνιστή, 

γιατί σε όλη τη διάρκεια της παρουσίας του στον κλειστό χώρο, είτε καπνίζει είτε 

όχι, αναπνέει όλο αυτό το διάστημα τον αέρα του περιβάλλοντος που είναι μολυ

σμένος με το δηλητήριο που περιέχει ο καπνός. Δεν υπάρχει δηλαδή καμιά χρονική 

στιγμή που να δΙνει στους πνεύμονές του την ευκαιρία να αναπνεύσουν, έστω για 

λίγο, καθαρό αέρα. 
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Και αν, κύριε Π ρόεδρε, για τους καπνιστές στους οποίους γίνεται αυτή η 

ζημιά μπορεί ένας να ισχυριστεί, όπως ο κ. Μουσιούττας, ότι είναι δικαίωμα του 

καθενός να αναπνέει τον αέρα που Οέλει, έστω και αν είναι δηλητηριασμένος, τα 

μεγάλα θύματα μιας τέτοιας κατάστασης είναι οι λεγόμενοι "μη καπνιστές". 

Και το πελώριο ερώτημα που μπαίνει μπροστά μας είναι: Έχουν το δικαίωμα 

οι μη καπνιστές να απαιτούν να αναπνέουν καθαρό αέρα, απαλλαγμένο από το 

δηλητήριο του καπνού, ή είναι υποχρεωμένοι να αναπνέουν τον αέρα που κάποιοι 

άλλοι δηλητηριάζουν με το κάπνισμα; Και το αντίστροφο ερώτημα: Έχουν το 

δικαίωμα οι καπνιστές να δηλητηριάζουν τον αέρα με τον καπνό και συνάμα να 

υποχρεώνουν κάποιους άλλους, μη καπνιστές, να αναπνέουν αυτό Τον αέρα; Η 

απάντηση, κύριε Πρόεδρε, στα ερωτήματα αυτά δίνει και το μέτρο της τοποΟέτησης 

του καθενός α1tό εμάς στο πρόβλημα που συζητούμε. 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είμαι υπέρ της στέρησης του δικαιώματος οποιουδήποτε 

ατόμου να E1tιλέγει τι να κάνει και τι όχι. Όμως. είμαστε κάΟετα ενάντια στις ενέρ

γειες οποιουδήποτε που Οεληματικά ή άΟελά του με Τον άλφα ή βήτα τρόπο 

προκαλεί ζημιά στο συνάνθρωπό του. Είμαστε ενάντια στις ενέργειες οποιουδήποτε 

που έστω και άθελά του προκαλεί ζημιά σε άτομα όλων των ηλικιών και μάλιστα σε 

βρέφη, παιδιά, ηλικιωμένους και άρρωστα άτομα. Διότι, κύριε Πρόεδρε, όταν 

μιλούμε για κλειστούς χώρους, εννοούμε οπωσδήποτε και το Ιδιό μας το σπΙτι. 

Κάποιοι, κύριε Π ρόεδρε, μπορεί να ισχυριστούν ότι το κάπνισμα γι' αυτούς 

είναι τρόπος ζωής, ότι είναι μια συνήΟεια από την οποία δεν μπορούν να απαλλα

γούν και ότι το να μην τους E1tLtQtJtEtaL να καπνίζουν σε κλειστούς χώρους εΙναι 
μΙα στέρηση που δεν μπορούν να τη δεχΟούν. Αυτό το πράγμα το ακούσαμε από τον 

κ. Μουσιούττα και, σαν να το ήξερα, ακριβώς το απάντησα πριν το πει. 

Σέβομαι το δικαίωμα του κάΟε ανθρώπου να προβαΙ νει σε ενέργειες που 

θεωρεί για τον εαυτό του αναγκαίες. Όμως, αυτό πρέπει να γίνεται με κάποιες 

προlJ1tοθέσεις και να τηρείται ένας βασικός όρος, ο όρος ότι οι ενέργειες αυτές 

έχουν την έγκριση ή τουλάχιστον την ανοχή των παρευρισκομένων στο συγκεκρι

μένο χώρο και ότι δεν προκαλούν βλάβη στην υγεΙα τους. ΕΙ ναι δικαίωμα των 

καπνιστών να ικανοποιούν το πάΟος τους για το κάπνισμα, μια και δεν μπορούμε 

να τους πείσουμε να το κόψουν, όμως αυτό πρέπει να γίνεται σε χώρους όπου η 

ζημιά που E1tέλεξαν να προκαλούν περιορίζεται τουλάχιστον μόνο στον εαυτό τους. 

Κύριε Πρόεδρε, η ανάγκη που νιώθουν οι καπνιστές να καπνίζουν μπορεί και 

πρέπει να έχει περιορισμούς, όπως περιορισμούς έχουν και άλλες ανάγκες του 

ανθρώπου που θεωρούνται από την κοινωνία E1tιβεβλημένες. Και όλοι γνωρίζουμε 

ότι έχουμε ανάγκες τις οποίες η κοινωνία μάς E1tιβάλλει να περιορίζουμε. Δε Οέλω 

να E1tεκταθώ, διότι νομίζω ότι όλοι καταλαβαίνουν τι Οέλουμε να πούμε. 

Κύριε Πρόεδρε, σήμερα γίνονται συντονισμένες προσπάΟειες τόσο παγκόσμια 

όσο και σε κάΟε χώρα χωριστά για περιορισμό του καπνίσματος και βάζουν ως 

πρώτη E1tιλογή το δικαίωμα του μη καπνιστή να μην είναι εκτεΟειμένος στο παΟη

τικό κάπνισμα. Ο όρος "παΟητικό κάπνισμα·' υπάρχει και αναγνωρίζεται E1tιστημο

νικώς και παγκοσμίως. Αυτό, προς γνώσιν του συναδέλφου Μουσιούττα. Έχει 

μάλιστα οριστεί παγκόσμια βδομάδα αγώνα και γίνονται κινητοποιήσεις γι· αυτό το 

σκοπό. Αν αναφέρω διαρκώς το όνομα του συναδέλφου Μουσιούττα, δεν είναι από 

αντιπαράθεση με το συνάδελφο Μουσιούττα, αλλά E1tειδή είναι ο μόνος που μίλησε. 

Εν τη ρύμη του λόγου αναφέρω το όνομά του. Έτσι, για να μην παρεξηγηθούμε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν είνα~ με τον κ. Μουσwύττα η αντιπαράΟεσή σου, κύρ~ε Κοντίδη, αλλά με 

τ~ς κακές του λέξε~ς. 

Δ . ΚΟΝΤιΔΗΣ: 

Πέραν τούτου, έχε~ oρ~στεί κα~ παyκόσμ~α μέρα μη καπνίσματος. Ο στόχος και 

ο σκοπός αυτής της μέρας είναι να ενOαρρύνε~ τους καπνιστές να απέχουν θελημα

τ~κά -και υπογραμμίζω τη λέξη "Oεληματ~κά"- από τη χρήση καπνού έστω και γω 

μια μέρα ως πρώτο βήμα για μείωση τουλάχιστον ή, αν μπορούν, σταμάτημα του 

καπνίσματος. 

Έτσ~, τη μέρα αυτή ζητείται από τους πωλητές να περιορίσουν Oεληματ~κά την 

πώληση όλων των ειδών καπνού ως πράξη κo~νής ωφελείας. Επίσης, τη μέρα αυτή 

ζητείτα~ από όλα τα μέσα μαζικής ενημέρωσης να προβάλουν δ~αφήμιση γ~α μ~α 

μέρα ενάντ~α στο κάπν~σμα ως πράξη συμβολής στην κοινή προσπάθεια. 

Μέσα σε αυτά λοιπόν τα πλαίσια είναι που γίνεται η εισήγηση, κύριε Πρόεδρε, 
από την Ko~νoβoυλευτ~κή Eπ~τρoπή Υγείας να καOoρίσε~ το Σώμα ειδ~κή συνεδρία 

της Βουλής με στόχο τη συμβολή του Σώματος στην πρoσπάθε~α γ~α μείωση κα~ 

περwρισμό του καπνίσματος. Παράλληλα, πρέπε~ να παρθούν δραστ~κά μέτρα γ~α 

περwρισμό του καπνίσματος στους χώρους της Βουλής και ειδικά κατά τ~ς συνε

δριάσεις των Eπ~τρoπών, έτσ~ που να δίνετα~ το μήνυμα προς τα έξω ότ~ o~ 

αιθουσες των συνεδριάσεων της Βουλής δεν είναι μολυσμένες και ότι ο καθένας που 

υποχρεώνεται -και υπογραμμίζω τη λέξη "υπoχρεώνετα~", γιατί εκείνος τον οποίο 

θα καλέσουμε να έρθει στη Βουλή είνα~ υποχρεωμένος να έρOε~- να πρoσέρχετα~ σε 

αυτές μπορεί να είνα~ ήσυχος ότι θα αναπνέει αέρα τουλάχιστον απαλλαγμένο από 

τα δηλητήρια του καπνού. 

Πέρα από το παράδε~γμα που θα πρέπε~ να δίνε~ η Βουλή, Οα πρέπε~ να επανε

ξετάσουμε τη νομοΟεσία με πρόΟεση να τη βελ τιώσουμε κα~ να την εκσυγχρονίσουμε. 

Στην Κύπρο, κύριε Πρόεδρε, Οεσπίστηκε για πρώτη φορά νόμος που προνοεί περιο

ρ~σμό του καπνίσματος το 1980. Όμως, γ~α να ήταν δυνατή η εφαρμογή του νόμου, 
έπρεπε να ψηφιστούν Κανονισμοί από το Υπουργικό Συμβούλιο, κάτ~ που έγινε 

κατορΟωτό το 1988. Πo~ες είνα~ o~ βασ~κές πρόνοιες αυτού του νόμου; Καλό Οα 

ήταν να πούμε δυο λόγια, διότι πράγματι ο νόμος αυτός είνα~ αξιόλογος: 

1) Απαγορεύεται η πώληση καπνού σε ανήλικο, εκτός αν ο πωλητής 

απoδείξε~ ότι δεν τον πωλεί για χρήση από τον ίδw τον ανήλικο. 

2) Καθιδρύεται η Επιτροπή Διαφημίσεων Καπνού, η οποία εξετάζει τ~ς 

διαφημίσεις καπνού και εγκρίνει Τον τύπο και το περιεχόμενό τους. 

3) Απαγορεύεται η δ~αφήμιση καπνού από το ραδιόφωνο και την τηλεόραση 
κ.λπ. 

Σύμφωνα με το νόμο αυτό, υπάρχει μια σειρά χώρων στους οποίους δεν 

πρέπε~ να καπνίζουμε που είνα~: 

1) Η αίθουσα κινηματογράφου. 

2) Η αίθουσα θεάτρου. 

3) Η αίθουσα δισκοΟήκης . 

4) Η αίθουσα νοσοκομείου . 

5) Τα αγρoτ~κά υyε~oνoμικά κέντρα. 
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6) Τα εξωτερικά ιατρεία. 

7) Η αίθουσα αναμονής σε κλινικές. 

8) Η αίθουσα σε ιατρεία. 

9) Τα μουσεία . 

10) Οι πινακοθήκες. 

11) Τα πολιτιστικά κέντρα. 

12) Οι βιβλιοθήκες Κ.λπ. 

Σε όλους τους πιο πάνω χώρους πρέπει να τοποθετείται η πινακίδα με το 
''Απαγορεύεται το κάπνισμα". Και σε άλλους χώρους, όπως σε εστιατόρια κ.λπ., 

πρέπει να τοποθετείται πινακίδα που να λέει "Το κάπνισμα βλάπτει" Κ.λπ. 

Το ερώτημα όμως που μπαίνει, κύριε Πρόεδρε, είναι: Εφαρμόζεται πράγματι 

αυτή η νομοθοοία; Και δεύτερο: Χρειάζεται βελτίωση αυτή η νομοθεσία; 

Στο πρώτο ερώτημα μπορούμε να απαντήσουμε αβίαστα ότι η νομοθεσία δεν 

εφαρμόζεται σωστά, γιατί δε γίνεται ο απαραίτητος έλεγχος για την εφαρμογή του 

νόμου. Επίσης μπορούμε να πούμε ότι δεν έγινε και δε γίνεται η απαραίτητη διαφώ

τιση του κοινού, για να είναι σε θέση να εκτιμά σωστά τα ευεργετικά αποτελέσματα 
της εφαρμογής του νόμου. Στο δεύτερο ερώτημα, αν χρειάζεται βελτίωση η νομο

θεσία, νομίζω ότι η απάντηση είναι: Ναι, και βελτίωση χρειάζεται και εκσυγχρο

νισμό. 

Κύριε Πρόεδρε, έχω τη γνώμη ότι ως Βουλή πρέπει να ενεργήσουμε προς δύο 

κατευθύνσεις: Η πρώτη θα πρέπει να είναι η δική μας παρεμβολή στην προσπάθεια 

που κάνουν οι διάφοροι φορείς για τον περιορισμό και τη μείωση του καπνίσματος 

δίνοντας το δικό μας παράδειγμα και τη δική μας συμβολή . Η δεύτερη: Θα πρέπει 

να ζητήσουμε από το Υπουργείο Υγείας να επισπεύσει το νομοσχέδιο που θα 

βελτιώσει και θα εκσυγχρονίσει το νόμο ενάντια στο κάπνισμα και από την κυβέρ
νηση την πλήρη εφαρμογή των διατάξεων του νόμου που θα εγκρίνουμε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ιωαννίδης . Κύριε Ιωαννίδη, έχω την εντύπωση ότι η Έκθεση είναι 

ομόφωνη. Έχουμε πολλά άλλα θέματα στο Κεφάλαιο Δ'. Έχω την εντύπωση ότι 

πρέπει να συντομεύσουμε κάπως τις ομιλίες μας. 

Ι. ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: 

Θα είμαι αρκετά σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Διότι εδώ βλέπω την εξής παράγραφο, με την οποία συμφωνήσατε όλοι σας, 

και εδώ ακούω άλλα πράγματα: 'Ή Επιτροπή σημειώνει με ιδιαίτερη ικανοποίηση 

την πρόθεση της κυβέρνησης να καταθέσει τροποποιητικούς Κανονισμούς για την 

καταπολέμηση του καπνίσματος και επιφυλάσσεται να εκφράσει την τελική της θέση 
πάνω στο όλο θέμα, όταν οι Κανονισμοί αυτοί τεθούν ενώπιόν της". 

Λοιπόν, έχετε το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε , μια ερώτηση την οποία μπορεί ο κ. Ιωαννίδης ως Μέλος της 

Επιτροπής, αντιλαμβάνομαι, να απαντήσει: Α ν εγκριθεί αυτή η Έκθεση , αυτό συνε

πάγεται ότι από αύριο στους χώρους της Βουλής δε θα μπορεί να καπνίσει κανένας; 
Πρέπει να ξέρουμε. 
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J. ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: 

Θα έλθουν Κανονισμοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κατσουρίδη, δεν αντιληφθήκατε τι είπα προηγουμένως. Το Σώμα δεν 

μπορεί να τοποθετηθεί διαφορετικά από την παράγραφο την οποία διάβασα και η 

οποία λέει ότι επιφυλασσόμαστε να εκφράσουμε τελική θέση, όταν κατατεθούν 

τροποποιητικοί Κανονισμοί. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχουν γνώση οι φύλακες, γι' αυτό διάβασα αυτή την παράγραφο. 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, προτού περάσει ομόφωνα η Επιτροπή Υγείας τη σχετική 
Έκθεση, ο κ. Κοντιδης είχε ερωτηθεί ειδικά κατά πόσο κοντρολάρει όλους της 

ομάδας του και είχε απαντήσει καταφατικά. Επομένως εκπλήσσομαι που βλέπω ότι 

δεν κοντρολάρει τον κ. Κατσουρίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, κύριοι, δε θα δεχθώ συζήτηση εντός συζήτησης. 

Δ . ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Απλώς διευκρίνισα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε χρειάζεται καμιά διευκρίνιση. Γνωρίζουμε ποιοι ελέγχονται και ποιοι δεν 
ελέγχονται, όταν πρόκειται περί καπνίσματος. 

Ο κ. Ιωαννίδης. 

Ι. ΙΩΛΝΝΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι πρέπει να καταθέσω τις απόψεις μου και τις 

απόψεις του Δημοκρατικού Κόμματος. Ο κ. Μουσιούττας έχει καταθέσει την άποψή 

του. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Όχι. 

Ι. ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: 

Νομίζω, κύριε Μουσιούττα, πως πρέπει να δεχθούμε ότι ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ιωαννίδη, παρακαλώ, κάπως σύντομα. Κι εγώ ο ίδιος πιστεύω ότι δεν 

μπορείτε να καταθέσετε απόψεις του Δημοκρατικού Κόμματος πάνω σ' αυτό το 

θέμα, γι' αυτό πέστε τις δικές σας. Λοιπόν, προχωρήστε. 

Ι. ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: 

Το κάπνισμα, κύριε Πρόεδρε, σίγουρα είναι υπεύθυνο για ένα μεγάλο αριθμό 

πρόωρων θανάτων και αθεράπευτων ασθενειών. Υπολογίζεται ότι τρία εκατομμύρια 
άνθρωποι πεθαίνουν κάθε χρόνο λόγω του καπνίσματος. Το κάπνισμα είναι υπεύ

θυνο για πολλές μορφές καρκίνου και για καρδιαγγειακές παθήσεις. 

J 
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Το κάπνισμα και ο καπνός ήρθαν στην Ευρώπη από την Αμερική. Τον μετέ

φεραν οι ναύτες και οι έμποροι μετά την ανακάλυψή της από το Χριστόφορο 

Κολόμβο το 1492. Η μεΎάλη διάδοση όμως του καπνού και του καπνίσματος έΎινε 
τα τελευταία εξήντα χρόνια. Οι πρώτες υποψίες Ύια τη βλαπτική επίδραση του 

καπνού στον ανθρώπινο ΟΡΎανισμό δημιουΡΎήθηκαν μετά το 1955. Σήμερα είναι 
βεβαιωμένο ότι το κάπνισμα προκαλεί καρκίνο του πνεύμονα και καρδιακές παθή
σεις. Από άτομα που καπνίζουν σαράντα τσΙΎάρα την ημέρα ένα στα δέκα παΟαίνει 
καρκίνο, ενώ από άτομα που δεν καπνίζουν ένα στα διακόσια εβδομήντα παΟαίνει 
καρκίνο. Δηλαδή, οι καπνιστές έχουν πιΟανότητες να προσβληθούν από καρκίνο 

είκοσι επτά φορές περισσότερες απ' ό,ΤΙ έχουν εκείνοι που δεν καπνίζουν! 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Γιατρέ μου, ηρεμήστε, θα φύΎουν οι μισοί! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Παρακαλώ, κύριοι! 

Ι. ΙΩΑΝΝΙΔΙΙΣ: 

Έχει βρεθεί ότι ο καπνιστής με κάΟε τσι Ύάρο που καπνίζει ελαττώνει τη διάρ

κεια της ζωής του κατά πέντε λεπτά. Το κάπνισμα προκαλεί επίσης μέσω της νικο

τίνης καρδιακές προσβολές και εΎΚεφαλικά επεισόδια. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, φεύΎω! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχω κι εΎώ την εντύπωση ότι υπάρχει μια ΈκΟεση με όλες τις απόψεις. Σαν να 

μη βλέπω ότι αυτό το Σώμα μπορεί να μεταβληθεί σε σεμινάριο περί καπνίσματος! 

Γι' αυτό, σύντομα παρακαλώ. 

Ι. ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: 

Οι ίδιες παρατηρήσεις δεν έΎιναν και στον κ. Μουσιούττα, κύριε Πρόεδρε! 

Είναι πολύ σοβαρό το θέμα. Κάποιοι είναι υπέρ του καπνίσματος και κάποιοι όχι. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Πάντως, κι ΕΎώ θέλω να παρατηρήσω το εξής: Δεν είναι ούτε ελαφρύ το θέμα 

ούτε ασήμαντο ούτε η ποντίκα ούτε οτιδήποτε άλλο. Είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό 

Οέμα, που πρέπει να συζητηΟεί με κάΟε σοβαρότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Συμφωνώ, κύριε Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΙΙΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Αν υπήρξε και η αναΎκαιότητα του διαλόΎου, είναι Ύιατί εκφράστηκε και η 

αντίθετη άποψη. Υπάρχουν έντονες απόψεις πάνω στο Οέμα. Είναι ένα κοινωνικό 

πρόβλημα και νομίζω ότι πρέπει να δώσετε την ευκαιρία και σε όσους επι(}uμούν να 

συμβάλουν με απόψεις στην αντιμετώπισή του να εκφραστούν ελεύΟερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε εμποδίζω κανέναν. Απλώς στενοχωριέμαι, εφόσον είναι τόσο σοβαρό το 

θέμα, να βλέπω σχεδόν άδεια έδρανα, που δίδουν και κάπως το μέτρο του πώς το 

αντιμετωπίζουμε! 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι πολύ πιο γεμάτη η Βουλή από ό,ΤΙ σε άλλες περιπτώσεις, 

όταν συζητούσαμε και άλλα Οέματα, ακόμα και το Κυπριακό. Εξάλλου, γνωρίζετε κι 

εσείς ως Πρόεδρος της Βουλής ότι είναι συνηθισμένο φαινόμενο να μην υπάρχει 

πάντα απαρτία και πλήρης συμμετοχή. Εδώ είναι η Βουλή ως Οεσμός που 

λει τουργεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, συνεχίστε, κύριε Ιωαννίδη. 

Ι. ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: 

Εδώ θέλω να τονίσω ότι έχει βρεθεί ότι οι βλάβες που γίνονται στην καρδιά 

και στα αγγεία είναι αναστρέψιμες, όταν σταματήσει κανείς να καπνίζει. Έχει 

βρεΟεί ότι σιγά σιγά και σε διάστημα δέκα χρόνων αποκαΟίστανται πλήρως οι 

βλάβες των αγγείων και της καρδιάς. 

Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω όιτ έχουμε καΟήκον, και το κράτος και η Βουλή, να 

πάρουμε μέτρά εναντίον του καπνίσματος αλλιώς πιστεύω ότι Οα βρεθαύμε μπροστά 
σε μια πανδημία καρκίνου. 

Το κυριότερο μέτρο που πρέπει να δούμε είναι η διαφώτιση. Επιβάλλεται να 

αναληφθεί εκστρατεία από όλους μας. Πολύ σωστά το Υπουργείο Υγείας, σε συνερ

γασία με τον Αντικαρκινικό Σύνδεσμο και το Καρδιολογικό Ινστιτούτο, εξήγγειλε 

εκστρατεία εναντίον του καπνίσματος με το ποσό των f80.000 το χρόνο. Πιστεύω 
ότι και το Υπουργείο Παιδείας Οα πρέπει να προχωρήσει προς αυτή την κατεύθυνση 

και να αναλάβει εκστρατεία στα σχολεία διαφωτίζοντας τα νεαρά άτομα, που ουσια

στικά είναι τα θύματα. Όλοι μας έχουμε καΟήκον να παρεμποδίσουμε τους νέους 

από το να αρχίσουν να καπνίζουν. ΊΌ παράδειγμα των μεγαλυτέρων είναι μεγάλης 

σημασίας για τα παιδιά. Εμείς ως Βουλή οφε(λουμε να δώσουμε το παράδειγμα και 

να δημιουργήσουμε τις προϋποΟέσεις για μίμηση ή τουλάχιστον οφείλουμε να μη 

δίδουμε το παράδειγμα της ωραιοποίησης του καπνίσματος. Σωστά ο συνάδελφος κ. 

Κοντίδης παρατηρεί ότι προβάλλονται μέσω τηλεοράσεως οι Βουλευτές να καπνί

ζουν και μάλιστα στις αίθουσες συνεδριάσεων της Βουλής. 

Δεύτερο μέτρο: Πιστεύω ότι σε κάποιο κατοπινό στάδιο οι καπνοβιομηχανίες 

θα πρέπει να αναλάβουν την ευΟύνη για τις συνέπειες που έχουν τα προ'ίόντα τους. 

Τρίτο, πρέπει να απαγορευΟούν οι διαφημίσεις από όλα τα μέσα μαζικής 

ενημέρωσης, όπως είναι η τηλεόραση, το ραδιόφωνο, οι εφημερίδες, τα περιοδικά, οι 

πινακίδες στους δρόμους Κ.λπ. 

Τέταρτο, πρέπει να σταματήσει η εκμετάλλευση από τις καπνοβιομηχανίες των 

αΟλητικών, πολιτιστικών και κοινωνικών εκδηλώσεων. 

Κύριε Πρόεδρε, μια άλλη πτυχή του καπνίσματος είναι το παΟητικό κάπνισμα. 

Έχει βρεΟεί ότι στην Αμερική τρεις χιλιάδες Οάνατοι το χρόνο από καρκίνο οφείλο

νται στο παθητικό κάπνισμα. Επίσης ένας παΟητικός καπνιστής υπάρχει μεγαλύτερη 

πιθανότητα να πάΟει καρδιακή προσβολή. Με αυτά λοιπόν τα δεδομένα, κύριοι 

συνάδελφοι, ο μη καπνιστής έχει το δικαίωμα να αναπνέει καΟαρό αέρα και έχει το 

δικαίωμα να διαμαρτύρεται, όταν ο καπνιστής του προκαλεί με τον καπνό 

ενόχληση. Τέλος έχει το δικαίωμα να απαιτεί να μη ρυπαίνεται η ατμόσφαιρα. 

Πιστεύω, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι καιρός να ΟεσμοθετηΟούν πιο αυστηρά 

μέτρα, αν Οέλουμε να βοηΟήσουμε τους συνανΟρώπους μας, καΟώς και το κράτος, 
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που πληρώνει μεγάλα κονδύλια για τη νοσηλεΙα ή θεραπεΙα αρρώστων που εΙ ναι 

θύματα του καπνΙσματος. Τα λεφτά που εισπράττει το κράτος από τους φόρους στα 
τσιγάρα τα ξοδεύει στο πολλαπλάσιο, για να αντιμετωπίζει τις συνέπειες του καπνΙ

σματος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. ΧατζηδημητρΙου. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέμα διαδικασΙας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

'Εχει απαρτΙα η Βουλή; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δυστυχώς υπάρχει. Ί!Οελα κι εγώ να διακόψω, αλλά μέτρησα και υπάρχει 

απαρτΙα. 

Τ . ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Α ν δεν υπάρχει απαρτΙα ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μέτρησα και υπάρχει. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εΙναι από την αρχή της συζήτησης αυτού του Οέματος που 

γΙνεται μια προσπάθεια εΙτε υποτΙμησής του εΙτε υποβάΟμισής του εΙτε γελοιο

ποΙησής του εΙτε "απαρτιοποΙησής" του. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Άλλοι ... (κάτι λέει που δεν ακούεται). 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ναι, αυτό πιΟανώς να τονΙζει και τη σοβαρότητα του Οέματος αλλά και την 

αναγκαιότητα της συζήτησης. Θα μεΙ νω μόνο σε μερικές βασικές αρχές. 

Το πρώτο που Οέλω να πω εΙναι ότι εΙναι αποδεδειγμένο ότι το κάπνισμα 
βλάπτει την υγεία . Αυτό εΙναι μια αλήΟεια γενικά παραδεχτή. Άλλωστε, ακούσαμε 

και προηγουμένως και τους γιατρούς συναδέλφους να αναπτύσσουν το θέμα με 

λεπτομέρειες και δε Οα επανέλθω στο ζήτημα αυτό. 

ΕκεΙ νο όμως που έχει διαπιστωΟεΙ, και έχει διαπιστωΟεΙ και με ιατρικές στατι

στικές, εΙ ναι ότι βλάβες παΟαΙ νει η υγεΙα και στην περίπτωση του παΟητικού καπνΙ

σματος . Και δεν εΙναι μόνο το Οέμα ότι παΟαΙνει κάποτε βλάβη η υγεΙα των παΟη
τικών καπνιστών, αλλά και το ότι εΙναι ένα συνεχές μαρτύριο η ζωή των μη 

καπνιστών που παρευρΙσκονται μέσα σε χώρο καπνιζόντων. Διότι αυτό έχει 

σΙγουρα άμεση επΙδραση στην Ιδια τη λειτουργΙα του οργανισμού με συγκεκριμένες 

συνέπειες. Προκαλούνται αναπνευστικές ανωμαλΙες, ταχυκαρδΙα, αδιαθεσΙα και 

αυτό, όπως εξηγείται πολύ εύκολα από τους γιατρούς, λόγω της ελαττωμένης οξυγό
νωσης του αΙματος αυτών των ανΟρώπων. Επίσης έχει αποδειχΟεί ότι και στην περΙ

πτωση των παθητικών καπνιστών αυξάνονται τα περιστατικά του καρκΙνου, ακόμα 

καL του καρκίνου του μαστού. 
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Εκείνο που θα ήΟελα να αναφέρω είναι ότι είναι ένα κοινωνικό πρόβλημα και 

είναι ένα κοινωνικό πρόβλημα που πλήττει περισσότερο τις χαμηλότερες εισοδημα

τικές τάξεις, τους εργαζομένους και τους αγρότες. Διότι τα ανώτερα κοινωνικά 

στρώματα, λόγω ακριβώς της διαφώτισης και της μόρφωσης που υπάρχει, έχουν 

διαφωτιστεί αρκετά και έχει περιοριστεί το κάπνισμα στα ανώτερα εισοδηματικά 

και μορφωτικά στρώματα του λαού, ενώ αντίθετα στα χαμηλότερα είναι σε πολύ 

μεγάλη συχνότητα που παρατηρείται. 

η' αυτό, εκείνο που θα είχα να εισηγηΟώ είναι, όταν θα συζητείται το θέμα 

στην αρμόδια Επιτροπή, να γίνει σύσταση προς τό Υπουργείο, ώστε να ενταθεί η 
διαφώτιση και όχι μια διαφώτιση γραφειοκρατική, με συνθήματα ή έστω και με 

εκπομπές μέσω της τηλεόρασης αλλά με ζωντανές διαλέξεις στους τόπους όπου ζουν 

οι αγρότες και οι εργάτες, στα καφενεία, στα χωριά, ώστε να μπορούν να απαντούν 

και έτσι να ενημερωθούν πλήρως οι άνΟρωποι, γιατί αυτό σχετίζεται και με την 

υγεία τη δική τους και με την ευτυχία των οικογενειών τους. 

Ορισμένα στοιχεία, τα οποία έχω στα χέρια μου, Οα τα καταθέσω κι εγώ στην 

Επιτροπή Υγείας με την ελπίδα ότι Οα διανεμηΟούν στους συναδέλφους, ώστε να 

έχουν μια σαφέστερη εικόνα. 

Η ουσία όμως παραμένει μία και είναι ότι σε κάΟε προοδευτική χώρα, σε κάΟε 

πολιτισμένη χώρα έχουν ληφθεί μέτρα εναντίον του καπνίσματος, για τον περιο

ρισμό του καπνίσματος, για τους χώρους του καπνίσματος. Υπάρχουν πτήσεις 

προς πολλές χώρες στις οποίες απαγορεύεται το κάπνισμα καΟ' όλη τη διάρκεια της 

πτήσης, υπάρχουν χώροι όπου απαγορεύεται το κάπνισμα, όπως είναι τα δημόσια 

γραφεία, οι δημόσιοι χώροι, οι τραπεζικοί οργανισμοί και σίγουρα τα νοσοκομεία. 

Έτσι Οα πρέπει το Οέμα της απαγόρευσης του καπνίσματος να πάρει τη σωστή του 

θέση και να δημιουργηΟεί ένα περιβάλλον ζωής και εργασίας υyLέotEρo γLα το 

ΚΟLνωνLκό καλό. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Τ. Χατζηδημητρίου, Τον Πρόεδρο της 

Βουλής κ. Α. Γαλανό αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Ά. Χρυσοστόμου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

ΥπάρχεL άλλος ομLλητής; 

Ο κ. Παρισινός. 

Α. ΠΛΡΙΣΙΝΟΣ: 

ΚύΡLε Πρόεδρε, κυρίες καL κύΡLΟL συνάδελφοL, 

επανειλημμένα σήμερα άκουσα να γίνεται ένας παραλληλLσμός κάπΟLων 

Οεμάτων, ενώ αναφέρΟηκε τουλάχιστον τρεLς φορές το Οέμα της ποντίκας. Να μου 

ΕΠιτραπεί να πω ότι δεν ήταν σωστή ΕΠιλογή η αναφορά αυτού του Οέματος, αν 

λάβουμε υπόψη πόσες χιλιάδες ταλαιπωρημένΟL αγρότες πραγματικά υποφέρουν 

ουσιασΤLκά καL μεLώνεταL αφάνταστα το εισόδημά τους από τη βλαπτική ΕΠίδραση 

της ποντίκας. ΦτάνεL να αναφέρω όΤL πρόσφατα είχαμε καL το μεγάλο πρόβλημα του 

εξανθηματικού τύφου, που άρχισε να εμφανίζεται μετά από πολλά πολλά χρόνια 

στην πατρίδα μας λόγω της πληθυσμLακής ανάπτυξης της ποντίκας. 
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Τώρα, επί του συγκεκριμένου θέματος. Ειναι αναντίλεκτο γεγονός ότι το 

κάπνισμα προκαλεΙ προβλήματα στην υγεΙα, αλλά σίγουρα δεν είναι η ώρα να 

αναφερθούμε σ' αυτά. Ήδη συνάδελφοι οι γιατροΙ τόσο του ΑΚΕΛ όσο και του 

ΔΗ ΚΟ αναφέρθηκαν λεπτομερώς επί των βλαπτικών του επιδράσεων. 

Όμως ο πρώτος ομιλήσας, ο συνάδελφος κ. Μουσιούττας, κάκισε με πολύ 

σκληρούς χαρακτηρισμούς τον τράπο εκστρατεΙας κατά του καπνίσματος αναφερό

μενος στο οπλοστάσιο των λεγόμενων σωτήρων που μάχονται κατά του καπνΙ

σματος. Θα ήθελα εδώ να παρατηρήσω ότι ο ρόλος της Πολιτείας είναι ουσιαστικός 

και εΙναι υποχρεωμένη η ΠολιτεΙα και ιδιαΙτερα το καθ' ύλην αρμόδιο ΥπουργεΙΟ, 

το ΥπουργεΙο ΥγεΙας, όχι μόνο να πολεμήσει ουσιαστικά το κάπνισμα, αλλά και να 

διαφωτΙΟει για τις βλαπτικές επιδράσεις του καπνΙσματος. 

Θέλω εδώ να παρατηρήσω ότι δε διεΙδαμε από το Υπουργείο, από οποιαδή

ποτε κυβέρνηση μέχρι σήμερα τη διάθεση ή την πράθεση να καταθέσει νομοσχέδια 

που να απαγορεύουν ή να μην επιτρέπουν το κάπνισμα. Εκείνο που κάνει το Υπουρ

γείο είναι με τις διάφορες αποφάσεις να εντείνει την εκστρατεία διαφώτισης και 

πιστεύω ότι αυτό είναι σωστό. Ο κάθε πολΙτης αυτής της Δημοκρατίας έχει το 

δικαίωμα να γνωρίζει. Από κεΙ και πέρα είναι δημοκρατικό και ανθρώπινο δικαίωμά 

του να αποφασΙΟει αν θα συνεχίσει ή όχι ή αν θα επιλέξει ή όχι να καπνίζει. 

Θα ήθελα να σας αναφέρω ένα συγκεκριμένο περιστατικό. Προ τριετΙας 

περΙΠου σε συνεδρίαση της τότε Επιτροπής Υγείας υπό την προεδρία του κ. Μαρκίδη 

συζητούσαμε νομοσχέδιο της κυβέρνησης για αλλαγή της σήμανσης επί των πακέτων 

των τσιγάρων, γιατί, όπως θα θυμάστε, παλαιότερα έλεγε η σήμανση ότι τοκάπνισμα 

δυνατό να βλάπτει την υγεία, και ήλθε ένα νομοσχέδιο που πρότεινε να λέει αυστη

ρότερα ότι βλάπτει σοβαρά την υγεία. Λ ναφέρθηκε και η πρόθεση και η επι(}υμία να 

εΙναι μεγαλύτερη σε μέγεθος η σήμανση που τοποθετεΙται επί των πακέτων, μεγαλύ

τερα τα γράμματα στις πινακΙδες σε δημόσιους χώρους, στις διαφημΙΟεις από τηλεο

ράσεως, στις αίθουσες κινηματογράφου κ.λπ. Ενώ συζητούσαμε για ώρες, με 

εξέπληξε το γεγονός ότι οι μόνοι οι οποΙοι δεν αντιδρούσαν ήταν οι εκπρόσωποι 

των καπνοβιομηχανιών. Μου κΙνησε την περιέργεια και στο τέλος ρώτησα πραγμα

τικά το εξής: "Όλες αυτές τις εισηγήσεις και προτάσεις που γίνονται σήμερα πώς τις 

δέχεστε χωρίς καμιά διαμαρτυρία;" Και η απάντηση ήταν πραγματικά αυθόρμητη 

αλλά πολύ διαφωτιστική: ·'Δε μας ενοχλεί. Πάρτε οποιαδήποτε απόφαση θέλετε, 

γράψετε ό,ΤΙ θέλετε, σε όποιο μέγεθος θέλετε. Εμάς εκείνο που μας ενδιαφέρει είναι 

το ότι βλέπουμε τα αποτελέσματα κάθε χράνο των αυξήσεων που έχουμε στην κατα

νάλωση του καπνού". Και κατά τη συζήτηση μας επεξήγησαν ότι ναι, σήμερα πραγ

ματικά έχει απήχηση η διαφώτιση και ιδιαΙτερα με την πάροδο του χρόνου οι 

βλαπτικές συνέπειες γίνονται αισθητές, με αποτέλεσμα οι άνθρωποι κάποιας 

ηλικΙας να σταματούν το κάπνισμα, αλλά κάθε χρόνο μπαίνει η νέα ηλικία, η νέα 

φουρνιά, η οποΙα είναι πολύ μεγαλύτερη σε αριθμό, με αποτέλεσμα τη μεγαλύτερη 

κατανάλωση και την αύξηση του καπνΙσματος. 

Να περιοριστώ όμως, κύριε Πρόεδρε, στο θέμα που έχουμε μπροστά μας, που 

εΙναι "Το κάπνισμα σε κλειστούς χώρους και η βλαβερή επίδρασή του σε όλους τους 

παρευρισκομένους, καπνιστές και μη". Δέχομαι όσα εΙΠε ο κ. Μουσιούττας. Και 

ξαναλέω: Είναι και δημοκρατικό και ανθρώπινο δικαΙωμα του καθενός να καπνίζει. 

Αλλά παράλληλα εΙναι στοιχειώδης υποχρέωση του καπνιστή να σέβεται και το 

δημοκρατικό και ανθρώπινο δικαίωμα εκεΙνου που δεν καπνίζει να μην ενοχλείται 

από το κάπνισμα του πλησίον του, του συνανθρώπου του. 
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Και θέλω να αναφέρω ένα συγκεκριμένο παράδειγμα: Επανειλημμένα τους 

θερινούς μήνες στις συνεδριάσεις των Επιτροπών της Βουλής είχαμε πρόβλημα με 

συναδέλφους οι οποΙοι δεν καπνΙζουν. Υποχρεωθήκαμε να σταματήσουμε επανει

λημμένα το σύστημα κλιματισμού κατά τους θερινούς μήνες και να ανοΙξουμε τα 

παράθυρα, για να μπορέσουμε να συνεχΙσουμε τη συνεδρΙαση, γιατί συνάδελφοι 

σχεδόν κλαΙοντες όχι από λύπη αλλά από το αποτέλεσμα του καπνού απείλησαν να 

εγκαταλεΙψουν τη συνεδρίαση, γιατΙ δεν άντεχαν πλέον την ατμόσφαιρα που 

εδημισυργεΙτο. Αυτό πιθανώς να ήταν και ένα κίνητρο, για να τεθεΙ το θέμα από το 

συνάδελφο κ. Κοντίδη, γιατί επανειλημμένα είχαμε αυτό το πρόβλημα. 

Γι' αυτό πιστεύω ότι παράλληλα με το δικαίωμα των καπνιστών θα πρέπει να 

σεβαστούμε και το δικαίωμα των μη καπνιζόντων. Είναι θέμα τουλάχιστον στοι

χειώδους αβρότητας προς τους ανθρώπους που ενοχλούνται και πιστεύω ότι, αν οι 

καπνιστές πρόσεχαν και προσέχουν πού και πώς ενοχλούν, δε Οα εΙχαμε σήμερα το 

Οέμα προς συζήτηση στη Βουλή, γιατί δε Οα υπήρχαν αντιδράσεις . 

Καταλήγω, κύριε Πρόεδρε, με αυτό που ρτην τέταρτη σελίδα η ΈκΟεσης της 

Επιτροπής Υγείας λέει: 'Τι' αυτό και ομόφωνα καλεί τη Βουλή να πάρει όλα τα 

αναγκαΙα μέτρα προς την κατεύθυνση αυτή απαγορεύοντας το κάπνισμα στους 
δικούς της χώρους". Θα ήΟελα να πω ότι η δική μας πλευρά, του Δημοκρατικού 

Συναγερμού, εισηγεΙται όπως παραπεμφΟεΙ η απόφαση αυτή στην Επιτροπή Κανονι

σμού της Βουλής, για να έλΟει η Επιτροπή με συγκεκριμένη εισήγηση για το πώς θα 

εφαρμοστεΙ αυτή η απόφαση στους δικούς μας χώρους. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

Η συζήτηση του Οέματος έχει ολοκληρΟωεί. 

Η επόμενη συνεδρίαση της Βουλής ορίζεται για την επόμενη Πέμπτη, 4 Νοεμ
βρίου 1993, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουΟη ημερήσια διάταξη , η οποία Οα 

σταλεΙ έγκαιρα: 

ΚΕΦΑΛΛJO Α': ΝΟΜΟΘΕΓΙΚΙΙ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ . 25) του 1993. 

2) Ο περΙ Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 27) του 1993. 

3) Ο περΙ Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Λρ. 28) του 1993. 

4) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 30) του 1993. 

5) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Γαμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 6) του 1993. 

6) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Γαμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 8) του 1993. 

7) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Γαμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 9) του 1993. 

8) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Γαμείο ΑνακουφΙ
σεως ΕκτοπισΟέντων και ΠαΟόντων) Νόμος (Αρ. 3) του 1993. 

9) Ο περΙ Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Επιβολή Εισφοράς) (Γροπο

ποιητικός) Νόμος του 1993. (Πρόταση νόμου). 

\ 
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10) Ο περί ΠρolJπoλoγισμoύ του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 
1993. 

11) Ο περί της Συμβάσεως περΙ του Διεθνούς Ναυτιλιακού Οργανισμού 
(Κυρωτικός) και περί Συναφών θεμάτων (Γροποποιητικός) Νόμος του 

1993. 

12) Ο περί της ΔιεΟνούς Συμφωνίας για τη Χρησιμοποίηση των Επίγειων 
ΣταΟμών Πλοίων 'ΊΝΜΑRSΑ Τ" στα Χωρικά Ύδατα και Λιμάνια 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

13) Ο περί Ενοικιοστασίου (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. 
(Πρόταση νόμου) . 

14) Ο περί Ενοικιοστασίου (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991. 

15) Ο περί Ενοικιοστασίου (Γροποποιητικός) Νόμος του 1992. (Πρόταση 
νόμου). 

16) Ο περί Χωριτικών Αρχών (Γροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

17) Ο περί Μετονομασίας του ΥπουργεΙου Παιδείας Νόμος του 1993. 

18) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας 
Υπαλλήλων) (Γροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 1993. 

19) Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 

(Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

ΚΕΦΑΛΑJO Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑJO Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑJO Δ': 

1) "Οι ενέργειες της κυβέρνησης για πρόσληψη των 62 παρά την απόφαση 
της Βουλής των Αντιπροσώπων περί του αντιθέτου". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Βουλευτών κ. Δ. Χριστόφια και Τ. 

Χατζηδημητρίου) . (14.10.93). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που τιτλοφορείται "Το δάσος ΑΟαλάσσας, οι προγραμματισμοί και οι 
ενέργειες της κυβέρνησης". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Μελών της Βουλής 

κ. Ρ. Κατσελλή και κ. Δ. Ηλιάδη). (12 .3.1992). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το Οέμα 
που τιτλοφορείται "ΤοποΟέτηση κεντρικού αγωγού του αποχετευτικού 

συστήματος Λεμεσού διά μέσου της αγοράς της παλαιάς πόλης της 

ΑμαΟούντας" . 

(Α υτεπάγγελ τη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (11.3.1993). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τα Οέματα που 
τιτλοφορούνται: 

(α) ''Το πρόβλημα που δημιουργήΟηκε κατά την τελετή των εγκαινίων 

του Πανεπιστημίου Κύπρου με την υποβάΟμιση της παρουσίας της 
ελληνικής Πολιτείας και ανώτατων πνευματικών ιδρυμάτων της 

Ελλάδας". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (15.10.1992). 
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(β) 'Ή απουσία της Προέδρου της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής 

του Πανεπιστημίου Κύπρου κ, Τσουγιοπούλου από τη συνεδρία της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας που έγινε στις 22 Οκτωβρίου 
1992 με θέμα 'Το πρόβλημα που δημιουργήθηκε κατά την τελετή των 
εγκαινίων του Πανεπιστημίου Κύπρου με την υποβάθμιση της 

παρουσίας της ελληνικής Πολιτείας και ανώτατων πνευματικών 

ιδρυμάτων της Ελλάδας' και ως αποτέλεσμα της συμπεριφοράς η 

πιθανή περιφρόνηση του ΝομοΟετικού Σώματος", 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (22.10.1992). 

ΕπιπρόσΟετα ο συνάδελφος κ. Χατζηγιάννης ζήτησε την εγγραφή του 

ακόλουθου θέματος: "Η ανάγκη ανέγερσης και λειτουργίας νέου νοσοκομείου στην 
ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου για την κάλυψη των αυξημένων αναγκών ιατρικής 

περtθαλψης που παρατηρούνται στην περιοχή". Η εισήγηση είναι όπως το θέμα 
παραπεμφθεί στην Επιτροπή Υγείας. Α ν δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται 
και παραπέμπεται στην Επιτροπή Υγείας. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίασης της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 6.36 μ.μ.) 

Ο. ακόλονθο. Βονλεντέ. νπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη-

τική σ"ρά: 
Αναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνΙΟυ Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Λυσιώτης Λώρης 

Μακρίδης ίσίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Π ρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

ΦιλΙΠΠου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χ ρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωπο. θρησκεντικών Ομάδων: 

j 
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 29) του 1993" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 19 του 1993). 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Γαμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 7) του 1993" και ψήφισή 
του σε νόμο (με αρ. 5 του 1993). 

3) ΈκΟεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993" και ψήφισή του σε νόμο με 
τον τίτλο ''Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Γροποποιητικός) 

Νόμος του 1993". 

4) ΚατάΟεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

5) Διεξαγωγή συζήτησης (Ν. Κατσουρίδης, Πρόεδρος, Ν. Αναστασιάδης) 

ύστερα από παρατήρηση του κ. Ν. Κατσουρίδη σχετικά με την καΟυστέ

ρηση που παρατηρείται στην κατάΟεση από την Εκτελεστική Εξουσία 

νομοσχεδίου για το ενοικιοστάσιο. 

6) Ερωτήσεις Βουλευτών (Συνάντηση του Βρετανού Ύπατου Αρμοστή με 

κυβερνητικούς παράγοντες και με τους "Φίλους του Ακάμα" - Αίτημα για 
ανέγερση δημοτικού σχολείου στη Μεσόγη - Η εξαγγελία νέων κριτηρίων 
στέγασης των προσφύγων - 11 εξάντληση των χρημάτων για επιδιόρΟωση 
τουρκοκυπριακών σπιτιών - Αποπεράτωση πάρκου στο συνοικισμό 

αυτοστέγασης Παραλιμνίου - 11 εξάλειψη της βίας στα γήπεδα -
Πρόβλημα ανέλιξης μικρού αριθμού δασκάλων - Η πολιτική των 

Κυπριακών Αερογραμμών έναντι του αεροδρομίου Πάφου). 

7) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η επιδιόρΟωση δρόμου 

στο χωριό Πραιτώρι - 11 βελτίωση του δρόμου Αμαργέτης-Ζιριπιλλή - Η 
βελτίωση του δρόμου Αμαργέτης- Αεμώνας - 11 βελτίωση του δρόμου 
Γαλαταριάς-Σίντη). 

8) Αγορεύσεις και σύντομες παρατηρήσεις (Δ. Χριστόφιας, Τ. Χατζηδημη

τρίου, Ν. Μουσιούττας) πάνω στο Οέμα "Οι ενέργειες της κυβέρνησης για 

πρόσληψη των 62 παρά την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων 
περί του αντιθέτου", η συζήτηση του οποίου συνεχίζεται. 

8α) Διεξαγωγή συζήτησης για διαδικαστικό Οέμα (Δ. Χριστόφιας, Α. 

Μαρκίδης, Πρόεδρος, Τ. Παπαδόπουλος, Ν. Αναστασιάδης, Τ. Χατζηδη

μητρΙου, Χρ. Σολωμής, Ι. Μάτσης, Σ . Χατζηγιάννης, Κ. Κληρίδου) 

ύστερα από αίτημα του κ. Δ. Χριστόφια να κατατεΟεΙ σχετική με το υπό 

συζήτηση θέμα πρόταση νόμου, η οποία και να κηρυχΟεί επείγουσα. 

9) Αγορεύσεις και σύντομες παρατηρήσεις (Ν. Μουσιούττας, Δ. Κοντίδης, 

Πρόεδρος, Ν. Κατσουρίδης, Ι. Ιωαννίδης, Α. Μαρκίδης, Τ. Χατζηδημη

τρίου, Τ. Παπαδόπουλος, Α. Παρισινός) πάνω στο θέμα "Το κάπνισμα σε 

κλειστούς χώρους και η βλαβερή επίδρασή του σε όλους τους παρευρι

σκομένους, καπνιστές και μη", του οποίου η συζήτηση έληξε. 
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10) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' για αυτεπάγγελτη εξέταση από την αρμόδια 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή, ύστερα από πρόταση του Βουελυτή κ. Σ. 

Χατζηγιάννη, του θέματος "Η ανάγκη ανέγερσης και λειτουργίας νέου 

νοσοκομείου στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου για την κάλυψη των 

αυξημένων αναγκών ιατρικής περίθαλψης που παρατηρούνται στην 

περιοχή". 

Τιμή: 7Sσ 

ΤwcUW}ηκε m:o Τ\ΙποΥραφεto της Κυπρι.αχτ); Δημοκρατίας, Λε'UΚωσ!.α. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥΛΕΥΤιΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Γ' 

Συνεδρίαση 4ης Νοεμ()ρίου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης : 4.27 μ.μ.) 

(Αρ.4) 

Κηρ,'ισοω την έναρξη της σημερινι'ις σιινεδρίας της Βουλtiς των Αντιπρο

ο(Οπων. Παρακαλ(i) τους Χ. Γραμματείς να διαπιοniJοουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ) 

Υπάρχει απαρτία. κύριε Π ρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει εισήγηση όΑω; αρχίσουμε με το Κεφάλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχε

δίων και Εγγράφων, για να κατατεΟούν τέσσερις προτάσεις νόμου για τις οποίες 

ζητείται να κηρυΖΟούν ε;rεί ~.'oυσες. 

Υπάρχει ένσταση: 

Εφόσον δεν υπάΡΧΕΙ ένσταση, προχωρούμε στην ΚατάΟεση Νομ()οχεδίων και 

Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο Αερί τη; Ευρωπα'ίκής Σύμ(Ίαση; για την Προάσπιση των Ανθρωπίνων 

Δικαιωμάτων (Δέκατο Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) Νόμος Τ01J 1993. 

ΚατατέΟηχε από το Υπουργείο Εξωτεριχ{Ον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΠαραπέμΠΕΤαι στην Κοινοβουλευτιχιι Επιτροπή Εξωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο Αερί ΣυμΑληρωματικοί' προυΑολο'{ιομοί' Νόμος (Αρ. 31) rou 1993. 

ΚατατέΘηκε από το Υπουργείο Οιχονομιχ<όν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ππρωτέμπεται στην Κοινοβουλευτιχιι Επιτροπή Οικονομικ{όν κσι Προϋπολο-
~Iισμoύ . Ι 

(191 ) 
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ΓΡΑΜΜΑΤΙΞΑΣ: 

~~ Ο περί ΣημπληριlψητικοιΊ Πρoίi;τoλoyισμoύ Νόμο; (Αρ. 32) του 1993. 

ΚατπτέΟηκε από το Υπου[l','είο Οικονομιχ{Ον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΠαραπέμΑεται στην ΚοινοJ)ουλευτικt) Επιτροπή Οικονομιχιi)v και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Κείμενα ΠΟll αcrοροίιν 113 Νόμους ;του ίσχυαν στις 16 Αυγούστου 1960 
και οι οποίοι. εφόσον διατηρήΗηκαν σε ισχύ δυνάμει του άρθρου 188 του 
Συντά'ι'ματος. μεταφράστηκαν στην Ελληνική γλ(όσσα. ως επίσημη 

γλ(ί)οσα της Δημοκρατίας. και ενοποιήθryχαν με τους τροποποιητικούς 

τοι'ς Νόμο\ις ΠΟ\1 ψηφίστηκαν μετά τις 16 ΑυΥοί10του 1960. 

ΚnτατέΟηκαν α;τό τη Νομική γ;τηρεσία της Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Π αρπ;τέμ .. ιoντrιι στη\' Και νοΒ0\ιλευΤΙΚ11 Ε;τι Τ(ιΟ;Οl ΝομικιΟν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Έ~'~lραφα ΠΟ\1 ({ψαρού\': 

(α) την παρ<'ιτπση των υπη(lΕσι(i)ν έκτακτων υπαλλήλων στη ()ημόσια και 

εΚΑαιδε\1ΤΙΧΙ) \1;τηρεσία· και 

(Β) τη σΚΟΑοιψε"η ;τρόσληψη έκτακτων υ;ταλλιiλω" στη δημόσια και 

εκ;ταιΟεl1τικιi υ;τηρεσία. δυ"άμει του άρθρου 3( Ι )(α) του περί 

Προσλι1ΨΕως Εχτ({χτων γΑαλλήλων (Δημοσία και Εκ;ταιδευτικι) 

Υ;τηρεσία) Νι'>μου του 1985. (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν α;τό το γΠO\lρ~'είo Οικονομικιόν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΠαραΑέμπονται στην ΚοινοΒουλευτική ΕΑιτροπή Οικονομικιόν και προϋπο

λογισμού υ;τενΗυμίζοντας τη νομοΟεσία που υπάρχει και τα αυστηρά κριτήρια όσον 

αφορά τα Οέματα ;τρόσληψης: εκτάκτων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Διορισμό; μελ,;,,, του Συμ[)ουλίου για τη" Εκπαιδευτική Αξιολόγηση

Πιστοποίηση. σίψφω"α με το άρθρο 69 τω" περί Ιδιωτικιο" Σχολιον 
Τριτοl,άΟμια; Εκ;ταίδευσης (Εκ;ταιδευτική Αξιολόγηση-Π ιστο;τοίηση 

Κλ6δων Σ;ΤΟl1()ιί)\,) Κανονισμοί του 1993. 

ΚαπιτέΟηκε α;τό το γ;ro\1Q'!είο Παιδείας. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρωτέμ;τεται στην ΚοινοΒουλευΤΙΚ11 Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις "όμου 

7) Ο ;τερί Κρατικ(;,,, Υπαλλ'iλων (Ύ;ταρξη ΑσυμΒίΒαστου) Νόμος του 1993. 
ΚατατέΟηκε α;τό τη" Κοι"οΒ0υλευτική Ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά- Νέες 

Δυν6μεις και τον κ. Τ(tκη Χατζηδημητρίου. για την Κοινοβουλευτική 

Ομάbα Σ.Κ. ΕΔΕΚ. 
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8) Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από την Κοινο[\ουλευτικιj Ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά- Νέες 

Δυνάμεις και τον κ. Γιαννάκη Ομήρου. για την Κοινο[\ουλευτική Ομάδα 
Σ.Κ. ΕΔΕΚ. 

9) Ο περί Συντήξεων ΚαΟηγητισν (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1993. 

Κατατέθηκε από την Κοινοf\oυλευτική Ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά- Νέες 

Δυνάμεις και τον κ. Γιαννήκη Ομήρου, για την Κοινοf\oυλεντική Ομάδα 

Σ.Κ. ΕΔΕΚ. 

10) Ο ;τερί ΣΤΟΙΖειι;ιδους Εκπαιδεύσεως (Τρο;το;τοιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1993. 

ΚατατέΟηκε από την Κοινο[\ουλευτική Ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά- Νέες 

Δυνάμεις και τον κ. Γιαννάκη Ομήρου. για την Κοινοβοουλευτιχή Ομάδα 

Σ.Κ. ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται και οι τέσσερις προτάσεις νόμου στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Νομικ(σν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι Ι) Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημήτων (Ασφάλεια υπέρ Τρίτου) (Τροποποιη

τικός) Νόμος του 1993. 

ΚατπτέΟηκε από την Κοινοfk>"λε\lΤΙΚ11 Επιτροπή Νομικ{\}ν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρα;τέμ;τεται στην Κοινο[\ουλευτική Επιτροπή Νομικ,σν, παρόλο που θα 

πρέπει σε κάποιο στάδιο να μελετιiσει αυτό το Οέμα και η ΚοινοΒουλευτική 

Επιτροπιι Συγκοινωνιιον ίωι Έργων, όταν ολοκληρωΟεί η διαδικασία στην 

Επιτροπή Νομικ,σν. 

Οι τέσσερις προτάσεις νόμου οι οποίες παραπέμφθηκαν στην Επιτροπή 

Νομικ(\}ν. επειδή θεωρούνται επείγουσες. εισηγούμαι να αποχωρήσουν τα Μέλη της 

Επιτροπής Νομικιον να μελετήσουν τις προτάσεις νόμου και να ετοιμάσουν την 

Έκθεση. 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, από μια εκ πρ,στης όψεως μελέτη των προτάσεων νόμου 

μιλούμε για τέσσερις ()εσμικές, αν Οέλετε, προτάσεις νόμου. Θεσμικές, γιατί άπτο

νται θεσμ<ί)ν και του Συντάγματος, των εξουσιών, όπως διακρίνονται στο Σύνταγμα . 

Και είμαστε της ά;τοψης πως αυτή 1J πρόταση, δηλαδιj άμεσα να συζητηθούν και σε 
χρόνο ελάχιστο να συνταχΟεί κάποια Έκθεση, (σστε αυτή 1J Βουλή να ψηφίσει σε 
νόμους ΠΡΟΤfισεις νόμων ;του κατατέΟηκαν αΑό το ΑΚΕΛ και την ΕΔΕΚ με την 

πρόφαση του κατε;τείΥοντος, δε θα (10ηΟήσει στον επιδιωκόμενο σκοπό της νομοθε

σίας που κατατί(-)εται από τα δύο κόμματα, αλλά πιθανό να εκθέσει, αν θέλετε, και 

το κύρος της Βουλής. 

Η δική μας Οέση ως κόμμα είναι ;τως. αν είναι επιΟυμία, να θεωρηθούν επεί

γουσες, αλλά να συζητηΟούν με τη OUVliUIj διαδικασία που ακολουθείται, με τη διαδι
κασία του κατεπεί ,/οντος και πάλι. Αλλά στις Επιτροπές να δοθεί η ευκαιρία να 
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ακουστοί'" όσοι επιΒάλλεται και πρέπει να διί>σουν γνισμη προς τη Βουλή, όπως 
είναι ο κατά κανόνα και κατά το Σύνταγμα νομικός σύμf\oυλος της Βουλής, ο 

Γενικός Εισαγγελέας, οι οικείοι ΥπουΟΥοί, σι όποιοι άλλοι εμπλέκονται. ώστε 11 
Βουλή να έχει σαφή και εμπεριστατωμένη αντίληψη ως προς το τι καλείται να 

ψηφίσει. Διαφορετικά είμαστε της άποψης ότι η πλειοψηφία, μπορεί σίγουρα και θα 

τη σεBαστoί'~ιε. να περ(ισει τη νομοθεσία. αλλά δε σημαίνει ότι είναι - ούτε είμαστε 
σύμφωνοι ούτε και θα είναι κατά το Σύνταγμα - η πρέπουσα νομοθεσία . Δηλαδή, 

κατά τη δική μας άποψη, Οα είναι αντισυνταγματική . Θα ακολουθήσουμε μια διαδι

κασία η οποία πιστεύω ότι στο μέλλον θα προκαλέσει πολλά προβλήματα, αν άλλες 

θα είναι οι περιστασιακές ;rλειοψηφίες . Και καθιεριί>νεται μια αρχή η οποία δε 

νομίζω, επαναλαμΒάνω. νη είναι προς όφελος 11 για το καλό της Νομοθετικής Εξου
σίας. 

Ευχαρισηί>. 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλες απόψεις: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦ Ι ΑΣ: 

Κ ύριε Π ρόεδρε . το Οέμα αυτό έχει ανοίξει από τον Απρίλιο αυτού του χρόνου 

με κατά πλειοψηφία απόφαση της κυ~έρνησης για δικαίωση των 62. Η Βουλή των 
Α ντιπροσ,;'πων τότε είχε εγγράψει θέμα συζ,iτησης ακόμα για την πρόθεση της 

κυ(\έρνησης και ζήτησε από την κυΒέρνηση να μην πάρει απόφαση, προτού η Βουλή 

των Αντιπροσώπων τοποΟετηθεί επί του θέματος . Δε λήφθηκε υπόψη η Βουλή. Πήρε 

την απόφαση η κυβέρνηση. η Βουλή των Αντιπροσιόπων συζήτησε το δοσμένο θέμα, 

πήρε απόφαση η Βουλή των Αντιπροσι;'πων. η κυβέρνηση δεν τη σεβάστηκε αυτή την 

απόφαση. Και πήρε αυτή την απόφαση με μεγάλη πλειοψηφία η Βουλή, εκφράζοντας 

και τη λα'ίκή ετυμηγορία. αν Οέλετε. Δε σεΒάστηκε η κυ~έρνηση αυτή την απόφαση 

της Βουλής και έκαμε αναφορά στο Ανιοτατο Δικαστήριο. 

Πέραν τούτου και ενι;' ελέγετο ότι ε;τρόκειτο περί απόφασης της κυΒέρνησης η 

οποία έχει σχέση με ηθική δικαίωση των 62. τ(ορα έρχεται η κυΒέρνηση, σε αντίθεση 
και με το λα'ίκό αίσθημα και με την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων, να 

προχωρήσει στην πρόσληψη. Η Βουλή των Αντιπροσιόπων έχω τη γνώμη, κύριε 

Πρόεδρε. ότι απλά αμύνεται κηρύσσοντας το Οέμα αυτό κατεπείγον. Και θέλω να πω 

ότι πέρσι η ίδια πρακτική χρησιμοποιήθηκε από κάποιες άλλες πλειοψηφίες , στο 

κάτω κάτω δεν ξέρω πόσο περιστασιακές ήταν. για να κηρυχθούν κατεπείγοντα 

τρεις φορές θέματα και την ίδια ημέρα ψηφίστηκαν σχετικά σχέδια νόμου ή νομο

σχέδια από τη Βουλή των Αντιπροσι;'πων. Κατά συνέ:τεια, κύριε Πρόεδρε, φρονώ 

ότι θα πρέπει σήμερα να συζητηθεί το θέμα με τη διαδικασία του κατεπείγοντος και 

σήμερα μπορεί να αποφασίσει η Βουλή των Αντιπροσώπων. Δε νομίζω ότι εγείρο

νται θέματα διαχωρισμού των εξουσιιί>ν . Στο κάτω κάτω εμείς θεωρούμε ότι, αν 

εγερθούν τέτοια θέματα. ας πάρουν την κανονική άγουσα. όπως ",-τήραν και πολλές 

άλλες φορές θέματα παρόμοιας φύσης . Για μας το θέμα είναι σo~αρότατo πολιτικό 

θέμα και επιμένουμε και με αυτό τον τρόπο 11 Βουλιi των Αντιπροσώπων να δώσει 
τα πολιτικά μηνύματα προς την κυ~έρνηση ότι δε δικaιoύται να συνεχίζει μια αυθαι

ρεσία. Αυτή είναι η άπαήnΙ μας. κύριε Πρόεδρε, και θεωρούμε ότι όλως κανονικά 

μπορεί το Οέμα να κηρυΖ()εί επείγον σήμερα, να συζητηθεί σήμερα και να νομοθε

niOEL η Βουλή . 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο Πρόεδρος της ΕΔΕΚ. 

Β. Λ γΣΣΑΡIΔΗΣ: 

Κ ύριε Πρόεδρε. λέχΟηκε ότι πρόκειται περί θέματος το οποίο θίγει θεσμούς 

και επομένως χρήζει ενδελεχούς ανάλυσης. Θα περιοριστιο στα διαδικαστικά. Ίσα 

ίσα επειδή είναι θέμα το ο;τοίο άπτεται θεσμ{όν. η Βουλή πρέπει να είναι έτοιμη. Οι 
θεσμοί είναι μόνιμοι, δε συνδέονται με το άλφα ή βήτα νομοθέτημα ή πρόταση 

νόμου. Επομένως αυτή η Βουλή Οα έπρεπε με την προπαίδεια να γνωρίζει πώς 

συμπεριφέρεται, όταν πράγματι Οί γονται θεσμικά θέματα . Θα πρέπει επίσης να 

υπενΟυμίσω ότι η αν(\)τατη αρχή σε κάθε χ(όρα είναι η Νομοθετική, ακόμα και στα 

προεδρικά συστήματα. Και ότι ακόμα και το Σύνταγμα. που είναι ο υπέρτατος 

νόμος. είναι από τη Βουλή j"(QU επιψηφίζεται. ασχέτως αν στη δική μας περίπτωση 

υπάρχουν κά;rοιοι περιορισμοί λόγω του ότι υπήρχαν περιορισμοί της ανεξαρτη

σίας μας. περιορισμοί τους οποίους, όταν Οέλει η Διχαστική Εξουσία, θεωρεί ότι 

πρέπει να αναιρεθούν δυνάμει του δικαίου της ανάγκης και άλλοτε έχει αντίθετη 

άποψη. Και αυτή η Βουλή. Οα πρέπει \'α το τονίσω, έχει καταντήσει καμιά φορά 

υποχείριο της ΔικασΤΙΚΙ1ς Εξουσίας. πράγμα το οποίο πρέπει να τερματιστεί. Πολύ 
περισσότερο δεν είναι υποχείριο της Εκτελεστικής Εξουσίας. Γίνεται παρεξήγηση 

μεταξύ δύο ορισμ(όν. ΠΡΟΙ1ΙΙ1ασμών που είναι καθαρά διοικητικές πράξεις , στις 

οποίες πράγματι η Βουλή δεν πρέπει να εμπλέκεται. και Θεσμών. Και πρόκειται περί 

θεσμοί) σ' αυτή την περίπτωση, γιατί είναι θεσμός όταν υΠ1iρξε νομοθεσία της 

Βουλής για την κάθαρση ειδική, την οποία εφάρμοσε κάποια προηγούμενη κυβέρ

νηση ως νομοΗέτημα και όχι ως διοικητική πράξη. άσχετα αν οι ποινές ήταν επί τη 

βάσει κάποιων διοικητικών διατάξεων, και έρχεται μια άλλη κυΒέρνηση να την αναι

ρέσει. 

ΛέχΟηκε να Οεωρηθεί επείγον και να πάρει τη σειρά του. Φαίνεται και εδώ 

υπάρχει μια ;ταρεξήγηση. κύριε Πρόεδρε. Όταν μια Βουλή, η δική μας Βουλή, 

κηρύσσει ένα θέμα επείγον. δε σημαίνει ότι μπαίνει πριίΗΟ στην ημερήσια διάταξη. Η 

έννοια του επείγοντος σημαίνει ότι παραμερίζεται ο κανονισμός πως πρέπει να 

κυκλοφορήσει Έκθεση σαράντα οκτιο ,ορες προ της συζήτησης . Αυτό είναι που 

σημαίνει επεί,,/ον. Και είναι σφάλμα μέχρι σήμερα το ότι. όταν λέμε επείγον, εννο

ούμε να ~L"1EL ΠΡ'ΟΤΟ στην ημερήσια διάταξη. Άρα αυτή η Βουλή, όταν κηρύσσει κάτι 

επείγον, θέλει να συζητηθεί το ταχύτερο δυνατό, παραγνωρίζοντας, όπως είπα, και 

τον κανονισμό που επιΒάλλει το σαρανταο"τάωρο. Αν δεν το ήθελε αμέσως, δεν 

ήταν επείγον. γιατί πάντοτε μπορούσε η Έκθεση να κυκλοφορήσει σαράντα οκτώ 

(ορες πριν. 

Λέχθηκε και κάτι άλλο. Μήπως κάΟε περιστασιακή πλειοψηφία για ένα ειδικό 

θέμα παίρνοντας μια απόφαση δημιουργεί κάποια θεσμικά προβλήματα; Ναι. 

σίγουρα , όταν δεν υπάρχει ειδικός λόγος, όταν λαμβάνεται μια απόφαση πράγματι 

λόγω περιστασιαΚ1iς ;τλειοψηφίας. Συντρέχει εδ,ο λόγος; Συντρέχει, γιατί η κυβέρ

νηση αγνόησε μια προη':οίψενη απόφαση της Βουλής, γιατί αγνόησε ολωσδιόλου τη 

θέληση αυτής της Βουλ1iς. Και προχωρεί παρά τη θέληση της Βουλής σε υλοποίηση 

πλέον πρακτική και οικονομικι1 μιας απόφασης που θα έχει και οικονομικές συνέ

πειες. τις οποίες θα κληΘεί 11 Βουλι1 να ;ι:ροσιυίογράψει. Γι' αυτό επείγει, επείγει 

;τραΥματικά και δεν είναι α;τό ιδιοτροπία ;του οι τρεις πλευρές της Βουλής επιμέ

νουν στην άμεση συζήτηση αυτού του θέματος ούτε χρησιμοποιώντας μια περιστα

σιακή πλειοψηφία εμμένουν σε μια απόφαση. Εμμένουν. διότι υπάρχει κάποιος 
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ουσιαστικός πρακτικό:; λόγος άμεσης συζιιτησης, για να δοΟεί αμέσως νομικό περιε

χόμενο στην απόφαση aUT1i; της ΒΟllλ'iς. Και ας έρθει η κυΒέρνηση να κάμει ότι της 
επι τρέπει το θέσμιο να πράξει. Γι' αυτό πιστεύω ότι πρέπει σήμερα αυτό το θέμα να 
συζητηΟεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Π απαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Εμείς Οα υποστηρίξουμε ότι είναι ε;τείγον το Οέμα. Και Οα πω γιατί θεωρούμε 

ότι είναι επείγον. αλλά και κυρίως γιατί κηρι"σσοντάς το η Βουλή ή εκείνοι που Οα 

ψηφίσουν ως επείγον, Οέλουν να μεταφέρουν ένα πολιτικό μήνυμα. ότι άμεση είναι 

και κάΟετα αντίΟετη η θέση μας στην απόφαση της κυβέρνησης . Θεωρώ ότι είναι 

άσκοπο να συζητοίιμε εδ{ο αν δημιουργείται προηγούμενο. Υπάρχουν τόσα προηγού

μενα, το Σύνταγμα το επιτρέπει, ο Κανονισμός της Βουλής το επιτρέπει, δεν 

υπάρχει κανένας λό'(ος . (όστε αυnΙ η αφορμή να δημΙΟUΡΥt)σει προηγούμενο και να 
δημιουργήσει επικίνδυνα Οέσμια για το μέλλον. Και στο κάτω κάτω είναι μια διαδι

κασία που και χρήσιμη είναι και αναγχαία είναι. όταν η πλειοψηφία της Βουλης έτσι 

κρίνει . 

Για όσους Οεωροίιν ότι δεν παρέχεται ο χρόνος για σοβαρή μελέτη, έχω δύο 

σημεία να απανηΙσω. Αυτοί που ήρξαντο χειριϊ>ν αδίκων. αυτοί που παραγνώρισαν 
την προηγούμενη συζήτηση της Βουλής, αυτοί που χωρίς καμιά επείγουσα ανάγκη 

ζ,iτησαν να εφcιιψoστεί η απόφαση της κυΒέρνησης που λήφθηκε μονομεριός και 

κατά πλειοψηφία. αυτοί ας μέμφονται τους εαυτούς τους, γιατί δεν έχει μελετηθεί 

πλήρως το Οέμα. Και εγιο Οα ισχυριοnο ότι. και όταν η κυβέρνηση λάμβανε την 

απόφαση. δε μελέτησε πλήρως το θέμα σε όλες τις πτυχές του. Και τα πρακτικά του 

Υπουργικού ΣυμΒουλίου το αποδεικνίlΟυν. Και η παράλειψη του να δουν σοβαρές 

πτυχές του θέματος το αποδεικνύει. Άρα ας μη μέμφονται άλλους ότι χρειάζεται 

μελέτη . 

Όσον αφορά την πλευρά της Βουλής. η Βουλή μελέτησε το θέμα όταν συζήτησε 

αρχικά την πρόταση τον Απρίλιο. Γιατί είναι από τότε που προϋπήρχε η απόφαση 

να κατατεΟοίιν τέτοιες προτάσεις νόμου. Απλιος ανέμενε η Βουλή να δει τον τρόπο 

με τον οποίο θα αποφασίσει η κυ~έρνηση για την υλοποίησή τους. γιατί επαναλαμ

βάνω ούτε η κυβέρνηση l)ξερε πως Οα τις υλοποιιlσει . Για παράδειγμα ούτε εξέτασε 

ούτε αποφάσισε αν αυτοί οι άνθρωποι Οα πάρουν πίσω τους μισθούς τους για τα 

χρόνια που δε δούλεψαν ούτε αν τα χρόνια αυτά τα θεωρούν συντάξιμα ούτε από 

πότε αρχίζει η συνταξιοδοτική περίοδος της υπηρεσίας τους. Για τέτοιο σοβαρό 

θέμα δεν εξετάστηκαν και δεν αποφασίστηκαν αυτά τα πράγματα. Άρα άλλοι ευθύ

νονται αν το θέμα δεν εξετάστηκε πλιjρως . 

Ο δείιτερος λόγος είναι ότι, αν η κυβέρνηση ήθελε σι:ιι~αΡ11 μελέτη αυτού του 

θέματος. αν η κυβέρνηση επρόκειτο να επηρεαστεί στην προειλημμένη απόφασή της 

από επιχειρήματα. Οα έπρε;τε. αφού η ίδια έκαμε αναφορά για τη νομιμότητα και τη 

συνταγματικότητα της προηγούμενης απόφασης της πλειοψηφίας της Βουλής, να 

αναμένει απόφαση του δικαστηρίου . Τί;τοτε δεν επείγει. αν επανα;τροσλαμβάνονται 

αυτοί οι άνθρωποι. 

Επομένως αφοί! τα εί;τα αυτά. θα πω η;)ρα. -γιατί πιστεύω αυτός είναι ο ρόλος 

της συζήτησης προ της κηρίιξεως ;τροτάσεων νόμου 11 νομοθετημάτων ως επειγόντων 
και της παρα:τομπtjς τους ':ια εξέταση στις αρμόδιες Κοινο()ουλευτικές Επιτροπές, 
δύο Θέματα. Δια<rων(ο απολύτως με την άποψη ;του έχει ο κ, Λυσσαρίδης όσον 
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rι.φΟQCt το Qι\λο ΤΟΙ1 I)ΙΚCΙΠΤllρίΟ\I . Το ()Lx((cn11QΙO είνα ι ο Oεματoφίlλrικας της al1VTCl'{

ματιχψ; τCιξης. Δε Οα το ουζηΤ11σω. Ί'ιατί είναι παλιά μας διαφωνία και γενικότερο 

Οέμα ()ημοχρατιχι\; διοίκησης ενός ;τροεοριχοί1 συστήματος. 

Γιατί είναι ε:πίΊ'ον το Οέμα %αι ((\ιτός είναι ο κύριος λ6γος που ;n\ρα το λόΊ'Ο . 

Α υτοί οι {ινΟρω;rΟL κλι\Οηκ((ν να ε;τιλέξο\lν αν Οέλουν να επιστρέψουν στις δουλειές 

τους. Μερικοί ανα~ .. xάζo,ίTaι να αποφασίσουν, γιατί υπάΡΧΕΙ το ασυμΒίΙ)αστο του 
δημόσιου υ:ταλλι1λου με άλλα αξιιόματα 11 Οέσεις ή απασχολήσεις που έχουν . Πρέπει 
να ξέρουν ποια είναι τα bικαι(οματ(( Τ011;. πρέπει να ξέρουν τους κινδύνους που 

έχει η τυχ6ν εγκατάλειψη άλλης απασχ6λησης που έχουν για να πάνε στη δημόσια 

υπηρεσία. :rιOavtur; μη αναγνωριζομένων των χρόνων προϋπηρεσίας. πιθανιί>ς μη 

αναγνωριζομένων ~'ια λόγοι!:; πρχαιότητ((ς τοιις για μελλοντική ανέλιξΙ1 τους στη 

δημόσια \!πηρεσία (1λων ((tIηί)ν των ϊ.ιΊόνων που μεσολά!1ησπν . Πρέπει να ξέρουν αν 

Οα πάρουν τα λεφτ«( το\}; ~Iι' αυτί! τα χρόνια που δεν υπηρετοίισαν. Πρέπει να 

ξέρουν αν αυτ«( τα χρόνια Οα ΟεωρηΟοίιν συντ(ιξιμα 11 όχι. Και όσο πιο γρtΙ~/ιJ~α το 
μάΟουν τόσο ;τιο ειΊχολα Οπ μΠΟQέσουν να αποφασίσουν αν θα επωφεληΟούν της 

ευνοιοκ(lατιχι)ς α;τόφασης της κυ!)έρνησl1:; να τους επαναπροσλά!1ΕΙ . Γι' αυτό 

nLOTEi1ιo ;τως το ίbιο το (ί\lμψέρον «\lηlιν των 62 είναι το συντομότερο δυνατό να 
ξέρουν :τoιCt νομο()εσία η ΒΙΗlλιι ;τρόxειτcιι να ψηψίσει . ιίιστε να ελέγχει ή να οργα

ν(όση την ε:ταν<ι:τι)ι)σληφιι τους και τη μελλοντικι; Τ011ς ανέλιξη στη δημόσια 

υπηρεσία. 

Γι' ((\1τό και για λό~lo\I; πρακτικοι'ι:; και ~'ια λό~loι!ς aQltl:': και ~'ια λό~'oυς πολι
τικψ; και ηΟικι;ς τάξης Οα υ:rσστηρίξοιψε 6τι αυτές οι προτάσεις νόμου είναι επεί

~'oυσες. Και (-)α ΗκοιΊσΟΙlμε τα ε;ΤΙϊ.ειφΙματα αυτιόν που έχουν :;τροτείνει τις προτά

σεις νι'Ίμοιl. αν όντως δικαιολογείται η ε:τι:ψι;ψισι; τους σι;μερα σε νομοΘετήματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε AvcH1τcΙOL(tbll. Οα σας διί)σω το λό','ο. αλλά. επειδι; συζητούμε διαδικα

στικό Οέμα. παρακαλιό. έ:ι.ουν λε:ι.Οεί τα ε:τι.:ι.ειρήματα. αν είναι δυνατό να είμαστε 

σι)ντομοι. Και :τροτίΘεμαι να το θέσω σε ψηφοφορία για να ληιr()εί μια δημοκρατική 

απόφαση. 

Ο Χ. Α ναστασι(,δη;. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. Cιxat10a πολλοίl :,: λ()~/o\Iς γιατί είναι επείΌ'ον. μετα:;,υ των 

ο:rοίων και το ουμ<rέρον των 62. Και αυτό είναι αρκετά συγκινητικό φυσικά . Αλλά 

εκείνο ;το\ι ()α έλεγα είναι ι)τι η ωτό((αση λtjφΟηκε τον Απρίλιο από πλευράς κυΒέρ

νησης και 1\ταν σε όλου:,: Ό'νωστό ότι tjQETo το καθεσηός που επέΙ1αλλε μια άλλη 
α;τόφαση. Συνε;nί>ς. αν όντως η Βοιιλιι ενδιαφέρετο και ψ}ελε να :rαρεμποδίσει την 

κυΙ1έρνηση από του να υλοποιήσει στην ;rQ((;ll την α;rόφαση που έλαΙ1ε τον Απρίλιο. 
θα μπορσι'ισε από τον Α;rρίλιο μέχρι (Η1μερα να είχε νομο{)εηjσει με 11άση τις σωστές 

διαδικcιηίες . Και όταν κnλΟΙ1σα :ΤQοη,!ουμένως να ακολουθηθούν οι διαδικασίες 

μέσα στην Ε;τιτροπti. ()εν είπα να μην είναι επείγον. Ναι, να έχει προτερα ιότητα 

έναντι ;ravn); (ι.λλου νομοΟετήματος. αν Οέλετε. Αλλά ας ακολουΟήσουμε τουλάχι
στον τη στοι:ι.ειttJ()η :τραΚΤΙΚ1Ί :του ακολΟ110εί xcιOe Ε:τιτρωni συζηΗί>ντας ακόμα και 

τον τελευταίο κανονισμό 11 το :τλέον ε;τι;rόλαιo Οέμα. 

ΣlIνε;τι;); εκείνο το ο:τοίο ειση~ιoι'lμnι είναι. και :ταρακαλ(ί} τους κυρίους συνα

δέλφους. αν είνrn ~ιllν\lμα ;του Οέλο\ιν να στείλουν. το στέλλουν ήδη διά της καταθέ

σεως. Αν είναι α;ΤΙ)q'cιση :ΤΟΙ' Οέλοιιν να ;Τ{ΙΡΟ\1ν Ί'Ιfι να ;rαρε~Lίοδίσουν την Κ\1Βέρ
νηηη νομο()ετικ«( α:;τό του να ;τληρ(ί}νει κ((:τοιοιις. αυτό μ:rορεί να γίνει και την 
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ερχόμενη Π έ; ιπτη με τη ()ι;σμοΘέτηση του νόμου που μπορεί να έχει AQaxnxn εφαρ
floYli . αν Οέλl'Τε. και αναδρομικά . ΔιίJστε αναδρομική ισχύ. αν πιστεύετε στο νομοθέ
τημα στο οπ(>ίο προχωράτε. Αλλά τουλάχιστον, προτού πάρουμε μια τέτοια σοβαρή 

απόφαση. ας ακούσουμε ΤΟΙlλάχιστον όσους μπορεί κάτι να έχουν να προσθέσουν 
στις γν(όσεις αυτής της Βουλής που στο κάτω κάτω το Σύνταγμα τους έταξε να μας 
συμβουλεύουν. 

Επομένως. κίιριε Πρόεδρε. και επειδι; κάποιοι Οεωροίιν ότι αν περάσει σήμερα, 

έκλεισε το θέμα, γνωρίζετε όλοι, κύριοι συνάδελφοι, γιατί οι περισσότεροι από σας 
υπηρετείτε για χρόνια και τη ΝομοΟετική Εξουσία και τον τόπο οπωσδήποτε. ότι ο 

Πρόεδρος έλΕΙ το αναφαίρετο δικαίωμα της αναπομπής του νόμου . Να μην 
υπογράψει η) νόμο εντός δεκαπενΘημέρου και να τον ανα:τ:έμψει. Και πέραν εκείνου 
να κάμει και παραπομ .. ϊή. Συνε,ίτ{ός το κατεπείγον του σήμερα ή της επόμενης 

Π έμ./-ττης. ενι;, Οα xαταρ~ιήσει διαδικασίες και Οα καταργήσει μια πάγια πρακτική που 

ακολουΟείται, απ' αυτή τη Βουλή από την ίδρυσtι της, την ίδια ιόρα νομίζω δε Οα 
εξυπηρετήσει. επαναλαμ!)άνω. τους στόχους και σκοπούς που επιδιώκουν οι δύο 

ομάδες με την υποστήριξη και του ΔΗΚΟ διά της καταθέσεως και της προσπάθειας 

να Οεσμοθετηθούν σήμερα αυτές οι προτάσεις . 

Eυχαριvnό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Κί,ριοι. Οα διίJ"ω το λόγο. αλλά και π(ιλι σε θέματα διαδικαστικά, όπως αντι
λαμj)άνεστε. γίνεται μια τοποΟέτηση. Δε μπορεί να ανοίξουμε μεγάλη συζtιτηση σ' αυτό 

το Οέμα. Γι' Π\lτό Οα Ο(όσω. αν Οέλει 11 κάΟε πλευρά δίιο λόγια να δευτερολΟ'{ήσει. 
παρόλο που έχω την ενη":rωπη πως τα επιχειρήματα τα ο:rοία επρόκειτο να λεχθούν 

από κάΟε πλΕ υρά έχουν λεχ(-)εί. 

Ο κ. X~ιιστόφιας. 

Δ. ΧΡ1ΣΤΟΦ1ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι Ίια να εΑιχειρηματολΟΥήσω περαιτέρω. Απλά θέλω 
να σχολιάσω κάτι το οποίο λέχθηκε α;rό τον έντιμο συνάδελφο κύριο Αναστασιάδη. 

Γιατί η BOtI).'i CΙAό τον ΑΑρίλιο δεν αντέδρασε με νομοθέτημα. Η [)ουλή από τον 
Απρίλιο. Αροτάύ αΑοφασίσει η κυΒέρνηση, συζητούσε εδώ. Δε λήφθηκε υπόψη η 
Βουλή και ο;rοφcιοισε μέσα στο Μάιο η Βουλιi μετά αΑό ενδελεχή συζήτηση του 

θέματος και κατά την άποψή μου τεκμηρίωση του παράνομου της απόφασης του 

Υπουργικού Συμ()ουλίου. της πλειοψηφίας του Υπουργικού Συμβουλίου. να παρα

Βιάσει το νόμο της Βουλιi;. όΑως λέχΟηκε. Το νόμο περί κάθαρσης τον οποίο ψήφισε 

ομόφωνα η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακιlς Δημοκρατίας . Π ήρε απόφαση 

η Βουλή των Αντι:rροσιόπων. ανέμενε η Βουλή να τύχει σεβασμού αυτή η απόφαση 

και τα μηνύματά της από την Εκτελεστική Εξουσία . Δυστυχιi>ς αντί τούτου έχει γίνει 

αναφορά και έρχεται. όΑως λέμε στη γλισσσα μας, "πουπανοπρίτζι" η κυβέρνηση όχι 

μόνο να δικ((ιισσει πολιτικά το πραξικόπημα και τους 62. αλλά να τους δικαιιίJσει 
και οικονομικά. να τους δικαι(οσει επαναπροσλαμβάνοντάς τους. Γι' αυτό αντιδρά 
άμεσα η Βουλ11 και θέλει να διοσει αχριβιος το μιινυμα ότι δεν μ.ιϊορεί να συναινέσει 

σ' αυτή την παρανομία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κ ύριοι. θα μΑοιψε στην ψηφΟfj'ορία . Θα θέσω σε ψηφοφορία την εισήγηση να 

κηρυχΘούν ε;τεί~ιoυσες οι προτάσεις νόμου και να παραπεμφθούν αμέσως στην 

Επιτροπή ΝομιχιΟν. 

n όσοι ψηcrίζουν υ;rέρ του να χηρυΖΟοίlν οι τέσσερις ;rροτάσεις νόμου επεί
γουσες; 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

33 υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Π όσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι 9 εναντίον. κί'ριε Π ρ6εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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Με 33 ψήφους υπέρ και 19 εναντίον οι τέσσερις προτάσεις νόμου κηρύσσονται 
επείγουσες κα.ι πrιραπέμπoνται αμέσως στην ΚοινΟΙ10υλευΤΙΧ1' Επιτροπή Νομικ(Ον . 
Παρακαλιο τον Πρόεδρο και τα Μέλη της Επιτροπής να αποσυρθούν για τις διαβου

λεύσεις τους και αν συμqχoνήσoυν να ετοιμάσουν Έκθεση σήμερα και να Ε."tιστρέ
ψουν για περαιτέρω συζιlτηση. τότε 11 ολομέλεια Οα προχωρήσει στη συζtιτηση των 
προτόσεων νόμου. 

Προχωροιιμε στο Kει:rάλαιo Α' - ΝομοΘετική Εργασία. Το μόνο θέμα που είναι 

έτοιμο για 01iμερα είναι το υπ' αριθμό 17 ''Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου 
Παιδείας Νόμος του 1993". Παρακαλιο τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευ
τικής Επιτροπή; να αναΥν(σσει την Έκθεση στο Σ(Ομα. 

Κύριοι. παρακαλιό ησυχία. Το Νομοθετικό Σιομα έχει και άλλη δουλε ιά να 

κάμει εκτός από τη διαδικαστικιi συζιiτηση. Παρακαλιο ησυχία. 

Ορίστε. κιΊριε Ανασταοιάδη. 

Ν . ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ Κ01ΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠIΤΡΟΠΗΣ ΠΑ1ΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕ1ΤΑ1 "Ο ΠΕΡ1 ΜΕΤΟΝΟΜΑΣΙΑΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡ

ΓΕΙΟΥ ΠΑ1ΔΕ1ΑΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

ΠαQόντες : 

Νίκος Α ναστασιάδης. Πρόεδρος 

Θάσος Σοφοκλέους 

Α ντιονης Καράς 

Ανδρέας Φιλίππου 

Λιορης Λ ιισιιότης 

ε>άσος Μιχαηλίδης 

Ρήνα Κατσελλή, εχπροσωπιόντας τον κ . Μάρκο Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 
Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική EOΤLTQOnli Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

δύο συνεδρίες της που πρα'{ματοποιήθηκαν στις 22 Ιουνίου και 19 Οκτωβρίου 1993. 
Στην πριστη συνεδρία κλιiθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους η Υπουργός 

Παιδείας και ο Γενικός Εισα'{γελέας της Δημοκρατίας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η μετονομασία του Υπουργείου 

Παιδείας σε Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

Όπως κατατέθηκε από την Υπουργό Παιδείας, στη σφαίρα των δικαιοδοσιών 

του Υπουργείου της δεν εμπίπτει μόνο ο τομέας της παιδείας, αλλά σε αυτή περι

λαμβάνεται ένας μεγάλος αριθμός άλλων δραστηριοτήτων που αφορούν την πολι τι
onxtl ανάπτυξη του τόπου και περιλαμΒάνει τον τομέα των πολιτιστικών fJtιοτημονικών 
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μελετιi>ν. των μορφωτικιόν υπηρεσιιi>ν και όλων εκείνων των υπηρεσιών που αναφέρο
νται στην ισΤΟΡΙΧΙ1 έρευνα και την ανάπτυξη των χαλ<,)ν τεχν<σν. 

Σύμφωνα με έγγραφο που χατέΟεσε η Υπουργός Παιδείας στην Επιτροπή, οι 

δαπάνες που περιλήφθηκαν στους προϋπολογισμούς του κράτους για τα έτη 1991, 
1992 χαι 1993 και που αφορούν τις πιο πάνω πολιτιστικές υπηρεσίες ανέρχονται 
στα πιο κάτω ποσά: 

Για το 1991 ποσό f2 .087.0oo. 

Για το 1992 ποσό f2.247.0oo. 

Για το 1993 ποσό f2.508.000. 

Σύμφωνα με το ίδιο έγγραφο, για τα ίδια οικονομικά έτη περιλήφθηκαν στους 

κρατικούς προϋπολογισμού; ,,/ια το Τμήμα Αρχαιοτήτων τα πιο κάτω ποσά: 

Για το 1991 ποσό f2.196.410. 

Για το 1992 ποσό f2.389 .70S . 

Για το 1993 ποσό .1'3.033.490. 

Μετά την παράθεση των πιο πάνω απόψεων και στοιχείων, η Υπουργός 

Παιδείας δήλωσε στην Επιτροπή πως η ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου θα 

συμβάλει τα μέγιστα στον καλύτερο προγραμματισμό χαι συντονισμό των πολι τι

σμιχιόν πραγμάτων του τόπου, αλλά κυρίως θα συμβάλει στη γενικότερη πολι τι

σμική ανάπτυξη. 

Η Κοινο"ουλευΤΙΚ1i Επιτροπή Παιδείας. αφού έλαβε υπόψη τις απόψεις και τα 

στοιχεία που κατέΟεσε ενιί)πιόν της η Υπουργός Παιδείας, υιοθετεί τους σκοπούς 

χαι τις επιδιιόξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφισή του σε νόμο. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

επιφύλαξαν τις απόψεις τους, τις οποίες, όπως δήλωσαν, θα εκφράσουν κατά τη 

διάρκεια της συζήτησης του όλου θέματος ενιόπιον της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Λ υσι(ίnης. 

Λ. Λ ΥΣΙΩΤΗΣ; 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Στην Έκθεση για το νομοσχέδιο που συζητούμε για τη μετονομασία του 

Υπουργείου Παιδείας αναφέρεται ως αιτιολογία το ότι στη σφαίρα δικαιοδοσίας 

του Υπουργείου δεν εμπίπτει μόνο ο τομέας της παιδείας, αλλά σ' αυτή περιλαμβά

νεται ένας μεγάλος αριθμός άλλων δραστηριοτήτων που αφορούν την πολιτιστική 

ανάπτυξη του τόπου και περιλαμβάνει τον τομέα των πολιτιστικών, επιστημονικών 

μελετών, των μορφωτικ{ον υπηρεσι(Ον. και όλων εκείνων των επιστημιόν που 

αφορούν την ιστορική έρευνα και την ανάπτυξη των καλών τεχνών. Αυτά ανέφερε η 

κ . Υπουργός στην Επιτροπή. Για να είναι ακόμα πιο πειστική κατέθεσε και έγγραφο 

γ ια τις δαπάνες για τις πολιτιστικές υπηρεσίες του Υπουργείου τα έτη 1991, 1992 
και 1993. Αφού κατέθεσε αυτά τα στοιχεία δήλωσε στην Επιτροπή πως η ψήφιση του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου θα συμβάλει τα μέγιστα τόσο στον καλύτερο προγραμμα

τισμό και συντονισμό των πολιτιστικών και πολιτισμικών πραγμάτων του τόπου, 
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αλλά κυρίως στη Υενικότερη πολιτιστική ανάπτυξη. Με λίγα λόγια μας είπε ότι ΕΥ(ό 
θα παραμείνουν όλα όπως έχουν με μόνη αλλαγή την ονομασία του Υπουργείου, θα 

υπάρξουν αλλαγές προς το καλύτερο σε σχέση με το τεράστιο θέμα "πολιτισμός". 

Εμείς αμφιΒάλλουμε ότι θα έχουμε οποιαδήποτε ουσιαστικ,\ αλλαγή προς το 
καλύτερο. Μάλιστα εκφράζονται φόΒοι για κλείσιμο με αυτή την κίνηση του θέματος 

πολιτισμός. Γι' αυτό, για μας , την ΚοινοΒουλευτική Ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις, δεν είναι αρκεn] η αλλαγή του ονόματος. Η απλή πρόσθεση της λέξης 

πολιτισμός. Εμείς θέλουμε ουσιαστική αλλαγή. Θέλουμε να δούμε διαφορετική πολι

τική στο θέμα πολιτισμός, θέλουμε ουσιαστική αναΒάθμιση και θέλουμε πρακτικά 

μέτρα προς αυτή την κατεύθυνση. Η δική μας άποψη είναι ότι χρειάζεται και πρέπει 

να δημιοuργηf)εί ένας φορέας ειδικά για τα θέματα πολιτισμού. Καλύτερη λύση θα 

ήταν η δημιουργία ξεχωριστού Υπουργείου Πολιτισμού. Αυτό σήμερα στην Κύπρο 

έχει σοΒαρές δυσκολίες που πηγάζουν από το Σύνταγμα της Κύπρου. 

Γι' αυτό η δική μας άποψη είναι ότι η προτιμότερη λύση είναι η θεσμοθέτηση 

ενός φορέα ως ημικρατικοι} οργανισμού στα πρότυπα του Κυπριακού Οργανισμού 

Αθλητισμού. Υπάρχει η άποφη ότι αυn\ τη δουλειά του φορέα θα μπορούσε να την 

κάμνει η Μορφωτική Υπηρεσία και ο Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου. Η άποψή μας 

είναι ότι δεν μΠΟΡΟΙlν για το λόγο ότι τα δικά τους πλαίσια είναι πολύ στενότερα 

απ' αυτό το οποίο εμείς εννοούμε πολιτισμό. Είναι φανερό σε όλους ότι οι στόχοι 

του φορέα είναι πολύ ευρύτεροι. Επιγραμματικά ο ρόλος αυτού του φορέα θα είναι 

η προαγωγή του πολιτισμού και η προστασία της πολιτιστικής κληρονομιάς, ο 

συντονισμός και η προστασία των διάφορων πολιτιστικών οργανισμών, των 

δημιουργ,ον και καλλιτεχν,Ον. Παράλληλα με αυτά θα προγραμματίζει. μελετά και 

προωΟεί τον πολιτισμό, θα δημιουργεί την απαραίτητη υποδομή και τις απαραίτητες 

προϋποθέσεις, ούτως ,οστε τα πολιτιστικά προ'ίόντα, η πολιτιστική κληρονομιά, όλα 

αυτά που λέμε πολιτισμός να φτάνουν στο λαό. 

Κύριε Πρόεδρε, το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις έχει συγκεκριμένες 

ολοκληρωμένες εισηγήσεις και είμαστε έτοιμοι να τις συζητήσουμε με όλους τους 

ενδιαφερομένους, όπως και κάθε άλλη εισήγηση, με την κυΒέρνηση, με τα κόμματα, 

με τους φορείς των δημιουργών. Είμαστε έτοιμοι να συζητήσουμε και να υποστηρί

ξουμε κάθε εισήγηση που έχει ως στόχο την ουσιαστική αναβάθμιση στο μεγάλο αυτό 

θέμα που λέγεται πολιτισμός. Για το συγκεκριμένο νομοσχέδιο εμείς ευχαρίστως θα 

'ψηφίζαμε θετικά, αν η αλλαγ11 του ονόματος συνοδευόταν με συγκεκριμένα μέτρα, 

αυξημένα κονδί,λια στον Προϋπολογισμό του 1994, νομοσχέδια ή άλλες ενέργειες 
ενίσχυσης των δομ(ον του Υπουργείου Παιδείας. 

ΔυσΤllΖ(Ος. παρά το ότι έχουν περάσει τέσσερις έως πέντε μήνες από τότε που 

συζητήθηκε αυτό το νομοσχέδιο στην Ε;τι τροπή, εντούτοις από τότε δεν έχει γίνει 

τίποτε προς αυτή την κατεύθυνση. Γι' αυτό και θα τηρήσουμε αποχή. Όμως μαζί 

δηλώνουμε ότι είμαστε έτοιμοι να ψηφίσουμε κάθε πρόταση που πρακτικά θα 

αναΒαθμίσει τις υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας για τον πολιτισμό. 

ΕυχαριστιΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κ ύριε συνάδελφε, επειδ'Ί διαΒάζατε από χειρόγραφο, δε σας διέκοψα, διότι δεν 

ήθελα να σας διακόψω να διαΒάσετε, αλλά ελπίζω την επόμενη φορά να μην υπάρξει 

το ίδιο θέμα. Και ΒεΒαίως επειδή δε διέκo~'α άλλο συνάδελφο άλλου κόμματος για 

τον ίδιο λόγο. Θέλω να είμαι δίκαιος . 
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Ο κ. Φιλίππου . Έχουμε δυο ομιλίες από το ίδιο κόμμα ή εδώ είναι οι Νέες 

Δυνάμεις; Νομίζω είναι οι Νέες Δυνάμεις που θα μιλήσουν τώρα. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Κύριε Π ρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Εκτός από όσα ανέφερε ο συνάδελφος κ. Λ υσιώτης, θα ήθελα να αναφέρω 

ακόμα δυο ουσιαστικούς λόγους για τους οποίους η Κοι νοΒουλευτική Ομάδα του 

Ακέλ Αριστερά-Νέες-Δυνάμεις δεν [ιπορεί να ψηφίσει το νομοσχέδιο που έχουμε 

μπροστά μας. 

Σύμφωνα με την πρόταση της Υπουργού ορισμένα χρήματα ξοδεύονται για 

πολιτιστικά Θέματα. Ταυτόχρονα μας πληροφορεί ότι αντίστοιχο ποσό χρημάτων ή 

λίγο μεγαλύτερο. δυόμισι Εκατομμύρια σε σύγκριση με τρία. ξοδεύονται για θέματα 

αρχαιοτήτων. Αν η πρόταση ήταν περισσότερο ΤΕκμηριωμένη, θα έπρεπε να αναφέ

ρεται και ποιος είναι ο στόχος του Υπουργείου Παιδείας για το θέμα των αρχαιο

τήτων. Θέλει τις αρχαιότητες το Υπουργείο Παιδείας ή δεν τις θέλει; Δε μας το λέει 

αυτό-η Υπουργός. δε μας το λέει το νομοσχέδιο. Θα έπρε."ϊΕ να το πει. 

Δεύτερο, για τον αθλητισμό, ο οποίος επίσης υπάγεται στο Υπουργείο 

Παιδείας. το Υπουργείο Παιδείας ξοδεύει πολλαπλάσια χρήματα. Μάλιστα, αν 

ενθυμείσθε, το θέμα του αθλητισμού λύθηκε επί ημερών της προηγούμενης κυβέρ

νησης. στην οποία είχα την τιμή να συμμετέχω. θεσμικά. Ο αθλητισμός παίρνει πάρα 

πολλά χρήματα με απόφοση του Υπουργικού ΣυμΒουλίου κάθε χρόνο από τα στοι

χήματα. Το ποσό αυτό από μόνο του είναι μεγαλύτερο από το ποσό που δίνεται για 

τα πολιτιστικά θέματα. Αν έρχεται η κυβέρνηση με νομοσχέδιο να αλλάξουμε την 

ονομασία του Υπουργείου Παιδείας και από Υπουργείο Παιδείας να το ονομάζουμε 

Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, δε θα έπρεπε η ίδια πρόταση να λέει ότι 

πρέπει να το ονομάζουμε Υπουργείο Παιδείας Πολιτισμού και Αθλητισμού; Επειδή 

λοιπόν το νομοσχέδιο αυτό είναι πρόχειρο και ατεκμηρίωτο, δεν μπορούμε να το 

ψηφίσουμε. 

Ευχαριστιί>. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Π ρέντζας. Μα και εσύ κόλλες; 

Ρ_ ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Θα άξιζε ίσως, μια που αναφερθήκατε, κύριε Πρόεδρε, σε κόλλες, να πω τι 

είναι αυτές οι κόλλες. Η μια είναι η Έκθεση και η άλλη είναι ο νόμος που καλού

μαστε να ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τις δικές σας τις είδα από ψηλά, κύριε ... 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Ο υπό ψήφιση νόμος αποτελείται από δυο παραγράφους και το μόνο που λέει 

είναι ότι το Υπουργείο Παιδείας μετονομάζεται σε Υπουργείο Παιδείας και Πολιτι

σμού. 



203 

Εμείς, συμφωνΙ'Jντας με την ανάγκη να δοθεί έμφαση στον πολιτισμό, ευθύς 

εξαρχής εL,αμε ότι Οα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο . Το νομοσχέδιο κατετέθη στις 

Ι 3 Μαίου Ι 993, δηλαδή περίπου σαράντα, σαράντα πέντε μέρες από την ανάληψη 
των καθηκόντων της σημερινής κυβέρνησης. Έκτοτε η κυβέρνηση επεξεργάστηκε 

προϋπολογισμούς και θα ανέμενε κανείς ότι κάπως θα φρόντιζε αυτή η πρόθεση που 

πάει να υλοποιηθεί με το νομοσχέδιο που θα ψηφίσουμε , να έβρισκε και κάποια 

πρακτική έκφραση μέσα στους προϋπολογισμούς. Πλην όμως ματαίως θα αναζη

τήσει κανένας για να βρει οποιαδήποτε αύξηση των κονδυλίων. Δεν αυξάνονται. 

Ούτε και άλλη νομοθεσία ήρθε που να δείχνει διάθεση να μη γίνει αυτό που ανέφερε 

χθες στην Επιτροπή Οικονομικών ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, δηλαδή η επιγραφο

λογία. Εδιί> απλά γίνεται μια επιγραφή, δεν μπαί.νει καμιά ουσία. Και αυτό που μας 

ανησυχεί είναι μ,ιπως τελικά καταντήσουμε, με τις προσθήκες λέξεων στα ονόματα 

των Υπουργείων που θα δηλιόνουν ωραίες προθέσεις, στο τέλος να διαπράττουμε 

μια απάτη εναντίον ολόκληρου του λαού, δίνοντάς του την εντύπωση ότι τάχα 

γίνεται κάτι, ενι;' απλι;'ς αυτό που τουλάχιστο μέχρι αυτή τη στιγμή γίνεται, είναι 

μια επέκταση της ταμπέλας στην είσοδο του Υπουργείου nαιδείας. 

Παρόλα αυτά η ψήφος μας θα είναι θετική για το νομοσχέδιο. Αλλά ταυτό

χρονα είναι και η απαί τησ,i μας όντως να αναβαΘμιστούν οι πολιτιστικές υπηρεσίες, 

όντως να δοΟεί έμφαση στον πολιτισμό, πραγματικά να νιώσει ο πολίτης ότι τα 
θέματα του πολιτισμού αντιμετωπίζονται με σο/)αρότητα. με ευθύνη και με γενναιο

δωρία από την πλευρά της κυΒέρνησης -γενναιοδωρία ίσως είναι λανθασμένη 
έκφραση- με την κατάλληλη παροχή πιστιόσεων, διότι δεν πρόκειται περί δωρεάς, θα 

πρόκειται για γενναία απόδοση στο λαό .. . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πλατύτητα πνεύματος. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

ο,. αυτά που δικαιούται. 

Ευχαρισnό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα ήθελα απλώς να αναφέρω το εξής για να είμαστε κάπως δίκαιοι. Α ν η 

κυβέρνηση προέβλεπε στους προϋπολογισμούς κονδύλια, ενόψει του ότι υπάρχει 

αυτή η νομοθεσία, δεν θα υπέκει το ίσως και στην κριτική ότι ήθελε να προεξοφλήσει 

τυχόν απόφαση της Βουλ,iς, ενι;' θα έπρεπε να αναμένει η Βουλή προηγουμένως να 

εγκρίνει και μετά να φέρει κονδύλια; Να το δούμε και από αυτή την πλευρά. 

Ο κ . Π ρέντζας . 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι ίσως σωστό να κάνουμε αυτή τη στιγμή 

διαλογική συζήτηση αλλά ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι α;τορία, δεν θέλω να συμμετάσχω στη συζήτηση . 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Εύλογη θα ήταν η απορία. αλλά αυτό που συμβαίνει στην πραζη είναι ότι 

Μορφωτική Υ;τηρεσία υπάρχει στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Παιδείας. 
Πολιτιστικές εκδηλιόσεις. πολιτιστικές δραστηριότητες υπάρχουν. Ούτως ή άλλως 
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δηλαδιi οι υπηρεσίες υπήρχαν, έλειπε η ονοματολογία στον τίτλο του Υπουργείου . 

Αλλά μαζί με την ονοματολογία, για να δοΟεί ακΡι!3ιiις η αίσθηση ότι κάτι διαφορο

ποιείται, Οα έ;τρεπε αυτό το κάτι να εκφραστεί έμπρακτα μέσα στους προϋπολογι

σμούς . 

EιιχαριστιίJ . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης . 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι δε διαφωνούμε με τις παρατηρήσεις που έχουν 

γίνει από τους συναδέλφους της Αριστεράς ή από τους συναδέλφους της ΕΔΕΚ 

όσον αφορά την αναγκαιότητα αναβάθμισης, εξ ού και η πρόθεση της κυβέρνησης 

όχι απλά να επεκτείνει την ταμ.Jϊέλα αλλά να διοσει περιεχόμενο στον πολιτισμό. 

Υπάρχει η παρατήρηση: Τότε γιατί δεν έχει προβλεφθεί μεγαλύτερο κονδύλι; Και 

από ό,ΤΙ πληροφορούμαι τουλάχιστον από έναν έμπειρο περί τα οικονομικά και πώς 

καταρτίζονται οι προϋπολογισμοί -και δεν είναι ο εαυτός μου φυσικά που δεν είμαι 

τόσο" έμπειρος αλλά ο Πρόεδρος της Επιτροπής Οικονομικών- οι προϋπολογισμοί 

του κράτους κατά κανόνα τελειώνουν τον Ιούνιο. Δηλαδή όλες οι προβλέψεις γίνο

νται μέχρι τον Ιούνιο . Το νομοσχέδιο κατετέθη περί τον Μάιο, 13 ή 15, και η κυΒέρ
νηση ανέλαβε περί τον Απρίλιο. Όπως ήταν φυσικό δεν υπήρχε ο χρόνος . Αλλά 

επαναλαμΒάνω, υιοθετούμε τη θέση και την άποψη πως ναι, πρέπει η κυΒέρνηση και 

πισΤΕ\;ουμε και είναι auni τουλάχιστον η διαΒεΒαίωση που έχουμε, ότι θα υπάρξει 
ανα~άθμιση όσον αφορά τα πολιτιστικά. 

Γι' αυτό και ειση~'oύμαστε και στους συναδέλφους της Αριστεράς να επανεξε

τάσουν το Οέμα, να ψηφίσουν μαζί μας, και έτσι ομόφωνα να το μετονομάσουμε και 

Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δηλαδή να διiισει σάρκα και οστά στην επιγραφή . 

Ο κ. Χρίστου και μετά η κ. Κατσελλή. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Εμείς θα χαιρετίσουμε, όπως έχει λεχθεί, κύριε Πρόεδρε, την αναβάθμιση των 

πoλιτιστικιiιν υπηρεσιιίJν του Υπουργείου Παιδείας και ειδικότερα της Μορφωτικής 

Υπηρεσίας, η οποία έχει προσφέρει αρκετά και μπορεί ακόμα να προσφέρει. 

Πλην όμως η oυσιιiιδης διαφορά από τη θέση πιθανιiις άλλων κομμάτων και 

της κυΒέρνησης είναι ότι εμείς δεν πιστεύουμε ότι μπορεί να αναπτυχθεί ουσιώδης 

και θεμελιακή πολιτιστικιi πολιτική μέσα από τις υπηρεσίες οποιουδήποτε Υπουρ

γείου, το οποίο ασχολείται και με άλλα θέματα, ή αν θέλετε το κύριό του θέμα είναι 

η παιδεία, είναι ο αθλητισμός ή οτιδιiποτε άλλο. Αν για τον αθλητισμό έχουμε 

αποφασίσει να κάνουμε ημικρατικό οργανισμό, αν για το θέατρο έχουμε αποφασίσει 

να κάνουμε ξέχωρο φορέα. για τον πολιτισμό που είναι ένα θέμα πολύ πιο μεγάλο, 

πολύ πιο oυσιιίJδες, πολύ πιο γενικό, λέμε, είναι η άποψή μας από το 1990 και 
έχουμε εκδιiισει και σχετικό ενημερωτικό βιΒλιάριο γι' αυτό το θέμα, και πιστεύουμε 

ότι αυτό ;τρέ;τει να γίνει αν Θέλουμε να προχωρήσουμε σωστά προς αυτή την κατεύ

θυνση . 
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Και επειδή η επέκταση του τίτλου του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
μπορεί να υπονοεί ότι βλέπουμε απλ,ος μια ενίσχυση εντός του Υπουργείου 

κάποιων υπηρεσι<ον, και αυτό το πράγμα εμάς δε μας βρίσκει σύμφωνους, είναι γι' 
αυτό και η ψήφός μας της αποχής που θα εκφραστεί σ' αυτό το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Νομίζω Ελήφθησαν τα μηνύματα και συγχρόνως υπάρχει και το μήνυμα ότι δεν 

αυξάνονται οι δραστηριότητες, για να επεκτείνονται και τα ταξίδια των δημόσιων 
λει τουργ,ον βέβαια. 

Η κ. Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κ ύΡΙΕ Πρόεδρε. κί,ριοι συνάδελφοι. 

Οπωσδήποτε 11 συνηιρηση ΤΟ\l πολιτισμού και των ριζιόν ενός λαού είναι μια 
αΠΩ τις θεμελιωδέστερες ανάγκες και έγνοια των εκάστοτε κυΒερνήσεων. Σ' εμάς 

υπάρχει ακόμα ένας λόγος. διότι ο τόπος μας είναι υπό ημικατοχή. 

Θα ήταν πάρα πολύ καλό και ευχής έργο αν μπορούσαμε να είχαμε ένα αυτό

νομο. δυνατό και οικονομικά ενισχυμένο Υπουργείο Πολιτισμού, το οποίο να 

στεγάζει και να φροντίζει όλες τις πολιτιστικές δραστηριότητες του κράτους . Αλλά 

αυτό, όπως είπαν και οι προηγούμενοι συνάδελφοι, δεν μJ""tορεί να γίνει, διότι υπάρ

χουν νομικά κωλύματα που απορρέουν από το Σύνταγμά μας. Άλλωστε και γι' αυτό 

το Τμήμα Αρχαιοτήτων που ειναι μια πολύ βασική πολιτιστική δραστηριότητα του 

κράτους, αυτή ' τη στιγμή ανήκει στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων και 

μπορώ να πω ότι το Τμ11μα Αρχαιοτήτων έχει να επιδείξει δραστηριότητα πάρα 

πολύ καλή και αξιόλογη και εντός και εκτός της Κύπρου, Αυτό τι σημαινει; Αυτό 

σημαινει ότι δεν είναι τα ονόματα ή σε ποιο κλάδο υπάγονται οι διάφορες υπηρε

σίες, Σημασία έχει οι άνθρωποι και η στελέχωση των πολιτιστικών δραστηριοτήτων 

να είναι τέτοια, (όστε να είναι δραστική και να έχει αποτελέσματα. 

Γι' αυτό εμείς, ως Δημοκρατικό Κόμμα, αρχικά δεχόμαστε να μετονομαστεί το 

Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού όχι γιατί πιστεύομε ότι μόνο με αυτή την 

ταμπέλα θα γίνουν θαύματα. αλλά για να τονίσουμε τη θέλησή μας ότι όλες οι πολι

τιστικές μας υπηρεσίες χρειάζονται αναβάθμιση και ενίσχυση. Και εκείνο το οποιο 

ελπίζουμε ότι θα γίνει μετά από αυτό δεν είναι μόνο ότι τα κονδύλια θα αυξηθούν, 

αλλά η Μορφωτική Υπηρεσία θα αναβαθμιστεί και θα μελετά, ούτως ώστε να 

ενισχύει ισοζυγισμένα όλους τους τομεις της πολιτιστικής δραστηριότητας. Γιατί 

αυτή τη στιγμή υπάρχει μεγάλη ανισοσκέλεια στους διάφορους τομείς. Π.χ. η πρωτο

γενής συγγραφική δημιουργία παίρνει 'φιχία. Το θέατρο είναι καλύτερα. Δε λέω ότι 

τα ποσά τα oπoLα δίνονται μέχρι ηόρα είναι ικανοποιητικά. Ποτέ δεν είναι ικανο

ποιητικά τα ποσά που δίνονται για τη συντήρηση του πολιτισμού και των πολιτι

στικ,ον εκδηλ,οσεων οι οποίες, παράλληλα με την εκπαίδευση, ανδρώνουν και 

διαμορφώνουν τη νέα γενιά. 

Αλλά σήμερα υπάρχει μια μεγάλη ανισοσκέλεια. Ο αθλητισμός, θέλω να παρα

τηρήσω, είναι τμήμα και αυτός των :;τολιτιστικών δραστηριοτήτων. Δεν είναι 

εντελ,ος χωριστό τμήμα, όπως και το θέατρο, όπως και η αρχαιολογία. Αλλά αν 

πάρουμε όλΕς αυτές τις πολιτιστικές δραστηριότητες θα δούμε ότι ορισμένοι τομείς 
ενισχύονται άλλοι λιγότερο. άλλοι περισσότερο γενναιόδωρα και άλλοι εντελώς 

αποσπασματικά , τυχαία και με πολλ11 τσιγγουνιά. 
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Ελπίζουμε μελλοντικά η Μορφωτική Υπηρεσία να αποτελέσει τον συντονι

στικό πυρήνα, ούτως ,,,στε όλες οι πολιτιστικές δραστηριότητες του κράτους να 

έχουν ικανά κονδύλια και ανάλογα να φροντίζουν για την πολιτιστική δραστηριό

τητα και ανάπτυξη αυτοί! του τόπου. Και εδώ θέλω να τονίσω ότι μέχρι τώρα 

δίνεται μεγάλη έμφαση σε δευτερογενείς πολιτιστικούς παράγοντες. Σε πρωτογενείς 

είμαστε ακόμα φειδωλοί. δηλαδή η πρωτογενής κυπριακή δημιουργία πραγματικά 

ταλαιπωρείται και είναι υποβαθμισμένη. Να σας Πω ένα παράδειγμα πολύ 

τρανταχτό. Το θέατρο. Έχουμε μια καλή θεατρική παράδοση, δίνουμε αρκετά ποσά 

στο θέατρο αλλά το κυπριακό θεατρικό έργο ακόμα δεν έχει παίξει το ρόλο που 

πρέπει να παίξει, ακριβ,,,ς γιατί υποβαθμίζεται αυτός ο τομέας της πρωτογενούς 

δημιουργίας. 

Ελπίζουμε με την ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου να γίνει μια απαρχή για πιο 

σωΟΤ11 και πιο ουσιαστική και ισοζυγισμένη δουλειά στα πολιτιστικά μας πράγματα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου και θα φροντίσω τα 

πρακτικά της συζ11τησης να σταλούν στην Υπουργό nαιδείας και Πολιτισμού, για 

να λάβει υπόψη τις διάφορες εισηγήσεις που έγιναν . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Μετονομασία του Υποι'ργείου Παιδείας. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα προχωρήσω σε μια ψηφοφορία μόνο. εφόσον θα είναι αποχή, αντιλαμβά

νομαι, από πλευράς ΑΚΕΛ. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18, κύριε πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανείς. κύριε πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13 αποχές, κύριε πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

προχωρούμε τι"ρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρ<ί,)ν Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου 

Παιδείας Νόμος του 1993. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με 18 ψήφους υπέρ. καμιά εναντίον και 
13 αποχές. 

Τα υπ' αρ. 18 και 19 θέματα στη σημερινή ημερήσια διάταξη δεν είναι έτοιμα 
για σtiμερα . Επομένως ανα~άλλoνται για την επόμενη συνεδρίαση της Βουλής. 

Έχουμε τελειιοσει με το Κεφάλαιο Α', δεν υπάρχει άλλη νομοθετική εργασία. 

Το Κεφάλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων το καλύψαμε στην 

αρχή της συνεδρίας. 

Κεφάλαιο r': Ερωτήσεις και Απαντήσεις. 
(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπnος) 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Γ' 51 που υποβλιjΟηκε από το Βουλε"τιί εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομιίρου στις 22 Οκτωβρίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορtiσει τη Βουλή πότε θα κατα

~ληθoύν στους εσπεριδοκαλλιεργητές της κοινότητας Αγίου Γεωργίου Πάφου οι 

αποζημιιοσεις που αναλογούν στις ζημιές που υπέστησαν από τον παγετό κατά την 

περσινή χρονιά." 

Ερώτιισ,ι με αρ. ΣΓΓ' 52 που υποβλ'iθηκε από το Βουλευτή εκλογική, περιφέρεια; 
Πάφο\l κ. Γιαννάκη Ομ11ΡΟ\! στις 22 Οκτωβρίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή ποιο είναι το 

χρονοδιάγραμμα για τη δημιουργία κτηνοτροφικής περιοχής στην κοινότητα Αγίου 

Γεωργίου Πάφου, έτσι που να γίνει δυνατή η μετακίνηση των κτηνοτροφικών 

μονάδων Εκτός του χωριού αυτού." 

Ερώτησ11 με αρ. ΣΤ'Γ' S3 που υποβλιίθ1)χε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στι, 22 Οκτωβρίου 1993. 

"Οι πρόσφυγες γεωργοί της κοινότητας Αγίου Γεωργίου Πάφου ζητούν την 

επέκταση των αρδευόμενων εκτάσεων στην περιοχή του χωριού, γιατί οι κλήροι που 

τώρα αρδεύονται είναι εντελ(\)ς ανεπαρκείς για να τους αποδίδουν ικανοποιητικό 

εισόδημα. 

Ποια η επί τούτου Οέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Γ' 54 που ιιποβλήθηκε από το Βουλειιτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου ση, 25 Οκτωβρίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε θα κατα

σκευαστεί το πεζοδρόμιο έξω από το νέο δημοτικό σχολείο ΖΗΝΩΝ Λάρνακας για 

την ασφαλή διακίνηση των μαθητών, που αποφασίστηκε στις 12/10/1993". 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Γ' 55 που υποβλ1ίθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. ΚίΧιl Γιάγκου στις 25 Οκτωβρίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε θα παρα

σχεθεί στο Συμ~ύλιo Κοινοτικής Ευημερίας Οικισμού Αγίων Αναργύρων Α' στη 

Λάρνακα το υπόλοιπο του χρηματικού ποσού που απαιτείται για την αποπεράτωση 

της παιδικής λέσχης και του ~ρεφoκoμικoύ σταθμού." 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤΙΓ' S6 πον υποβλήθl}κε από το Βουλευτ1) εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομιjρου σης 27 Οκτωβρίου 1993. 

"Καλείταί το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πώς αντιμετω

πίζει το δίκαιο αίτημα της κοινότητας Λεμόνας για ασφαλτόστρωση του δρόμου 
Λεμόνας - Έζουσας." 

ΕρώΤ!]σ11 με αρ. ΣΤ'Γ' 57 που υποβλιjθηκε από το Βουλευτιj εκλογικιjς περιφέρειας 
Πάφου κ. Γ.αννάΚl1 Ομιjρου στις 27 Οκτωβρίου 1993. 

'Ή κοινότητα Λεμόνας ζητά όπως στα πλαίσια κατασκευής του φράγματος 

Αγυιάς ληφθούν υπόψη οι αρδευτικές ανάγκες του χωριού και διασφαλιστούν τα 
τρία αρδευτικά έργα που λειτουργούν ηΟρα. Π(ός αντιμετωπίζει το δίκαιο αυτό 
αίτημα το αρμόδιο Υπουργείο; " 

ΕQώτησtι με αρ. ΣΤ'Γ' 58 που υποβλlίθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 27 Οκτωβρίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν έχει ολοκλη
ρωθεί η μελέτη των συμjioύλων μηχανικιον για το φράγμα Α γυιάς στον ποταμό 

Έζουσας. καθ,ίJς και αν έχει ληφθεί πρόνοια για τη διασφάλιση των εγγεγραμμένων 

δικαιωμάτων της κοινότητας Χούλου επί του ποταμού Έζουσας." 

Ερώτησl1 με αρ. ΣΤ'Γ' 59 που υποβλιjθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομt1ρου στις 27 Οκτωβρίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφοcnισει τη Βουλή τι χρονοδιά
γραμμα υπάρχει για την κατασκευή του δρόμου Χούλου - Στατού - Αγίου Φωτίου." 
Απάντηση ημE~oμηνίας 26 Oκτωβ~ίoυ 1993 του γπoυ~γoν Eμπo~ίoυ και Βιομηχα

νίας κ. Στ. ΚοιλιάQη στην ΕQώτηση ΣΤ'Γ' 6, l1μεQομηνίας 2 AUΓoύστoυ 1993, του 
Βουλευτή ExlOYLXIj; περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Χρυσοστόμου. 

"(α) Η ΣΕΔΙΓΕΠ ΛΤΔ. , τυγχάνει ανεξάρτητη Συνεργατική μεν Εταιρεία αλλά 

διοικείται από Επιτροπή που εκλέγεται από τα ίδια τα μέλη της. Το 

Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας δεν έχει αρμοδιότητα να επέμβει 

στον τρόπο διεξαγωγής των εργασιών της Εταιρείας. Έχει μόνον 

εποπτικό έλεγχο. 

(β) Όπως είναι γνωστό, η τιμή που καθορίζει η Εταιρεία είναι ενδεικτική, 
εν,ο η πληρωτέα τιμή είναι το προ·ίόν της τελικής τιμής εκκαθάρισης 

αφού αφαιρεθούν όλα τα έξοδα και προμήθεια για την Εταιρεία όπως 

προνοούν οι κανονισμοί της. 

(γ) Οι απαντήσεις στα ερωτήματα που εγείρει ο έντιμος Βουλευτής δίδονται 
στη συνημμένη επιστολή του Εφόρου Συνεργατικών και Συνεργατικής 

Ανάπτυξης με αρ. 18/64/23 και ημερομηνία 13 Οκτωβρίου 1993." 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Δ'. Το πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο Δ' είναι "Οι 
ενέργειες της κυΒέρνησης για πρόσληψη των 62, παρά την απόφαση της Βουλής των 
Αντιπροσ{οπων περί του αντιθέτου". Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Βουλευτών κ. 

Δ. Χριστόφια και Τ. Χατζηδημητρίου. (14.10.93). Η συζήτηση δεν είχε λήξει αλλά 
έχω την εντύπωση ότι το Βάρος της όλης συζήτησης μετα"toπίζεται στο Κεφάλαιο Α', 

Νομοθετική Εργασία και πιθανό να μην υπάρχει αντικείμενο για περαιτέρω συζή

τηση στο Κεφάλαιο Δ'. Θα παρακάμψω όμως επί του παρόντος το θέμα αυτό, το 

πρ,ότο θέμα. μέχρις ότου επιστρέψει η Επιτροπή Νομικών και δούμε ποια κατάληξη 

παίρνουν οι τέσσερις προτάσεις νόμου. 
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Π ροχωρούμε επομένως στο δεύτερο θέμα του Κεφαλαίου Δ'. Θα επανέλθουμε 

στο πρώτο και θα έχω εισήγηση για να κλείσει το θέμα. Αλλά να περιμένουμε. Θα 

επανέλθουμε και πάλι σήμερα. Θα κινούμεθα μεταξύ Κεφαλαίου Δ' και Κεφα

λαίου Α'. 

Προχωρούμε λοιπόν στο δεύτερο θέμα της ημερήσιας διάταξης του Κεφαλαίου 

ΔΙ που είναι: 

Έκθεση της Κοινο[Joυλευτικιjς Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα που 

τιτλοφορείται "Το δάσος ΑΟαλάσσας, οι προγραμματισμοί και οι ενέργειες της 

κυΒέρνησης". Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Μελών της Βουλής 

κ. Ρ. Κατσελλή και κ. Δ. Ηλιάδη. (12.3.1992). 

Θα παρακαλέσω τον Πρόεδρο να αναγνώσει την Έκθεση. Γνωρίζω ότι είναι 

δώδεκα σελίδες, αλλά πληρώνει κάπως τα σπασμένα, γιατί κάποιοι συνάδελφοι 

ζήτησαν να έλθει ο Γενικός Εισαγγελέας στην Επιτροπή Νομικών, από ό,τι πληρο

φορούμαι, και επομένως καθυστερεί και η ΈκΟεση για τις προτάσεις νόμου. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "ΤΟ ΔΑΣΟΣ ΤΗΣ ΑΘΑΛΑΣΣΑΣ, οι 

ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΙΣΜΟΙ ΚΑΙ ΟΙ ΕΝΕΡΓΕΙΕΣ ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ" 

Παρόντες: 

Χρίστος Σολωμιjς, Πρόεδρος 

Ττίμης Ευθυμίου 

Λώρης Λυσιώτης 

Διόφαντος Χρυσοστόμου 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινο[Joυλευτική Επιτροπιj Περιβάλλοντος εξέτασε το πιο πάνω θέμα αυτε

πάγγελτα, ύστερα από εισιjγηση των Μελών της κ. Ρ. Κατσελλιj και κ. Δ. Ηλιάδη. 

Στα πλαίσια της εξέτασης του θέματος αυτού, η Κοι νο[Joυλευτική Επιτροπή 

Περιβάλλοντος πραγματοποίησε επίσκεψη στο δάσος της Αθαλάσσας στις 9 lουνίου 
1992 και συνήλΟε σε τρεις συνεδρίες, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 14 Απρι
λίου και στις 16 lουνίου 1992. Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις 
απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργείων Γεωργίας και Φυσικών Πόρων (Τμήμα 

Δασών), Εσωτερικών και Συγκοινωνιιόν και Έργων, οι Δήμαρχοι Αγλαντζιάς και 

Λατσιών, ο Κοινοτάρχης Γερίου και εκπρόσωποι του Κυπριακού Οργανισμού 

Τουρισμού, της Ομοσπονδίας Π εριβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων 

Κ ύπρου, του Συνδέσμου Π ροστασίας Κυπριακού Π εριβάλλοντος, της Οικολογικής 

Κίνησης Κύπρου, του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου, του 

Συλλόγου Αρχιτεκτόνων Κύπρου και του Συνδέσμου Πολιτικών Μηχανικών και 

Αρχιτεκτόνων Κύπρου. Στις συνεδρίες αυτές παρευρέθηκαν επίσης και τα Μέλη της 

Βουλής κ. Κ. Κληρίδου και κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Εισάγοντας το όλο Οέμα το Μέλος της Επιτροπής και ένας από τους εισηγητές 

του κ. Δ. Ηλιάδης ανέφερε ότι το δάσος της Αθαλάσσας με τη λίμνη του είναι ένα 

ξεχωριστό οικοσύστημα, πλούσιο σε είδη χλωρίδας και πανίδας και αποτελεί τον 
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πιο εκτεταμένο και ελκυστικό χώρο πρασίνου στην περιοχή της μείζονος Λευκω

σίας . Ωστόσο η κατάστασή του έχει αλλάξει δραματικά τα τελευταία χρόνια λόγω 

της οικιστικής α,'άπτυξης, αλλά και της ~ιoμηχανικής ζιόνης στα νοτιοδυτικά . Στο 

ίδιο το δάσος απορρίπτονται σκουπίδια, καθώς και βιομηχανικά λύματα που κατα

στρέφουν το περιβάλλον. 

Ο τρόπος δημιουργίας Εθνικού Δασικού Πάρκου, τόνισε ο ίδιος, προκαλεί 

ανησυχίες, γιατί έκφράζονται φόβοι ότι δεν εκπονήθηκε ολοκληρωμένο γενικό 
σχέδιο (master pIan) από την κυβέρνηση και ότι τα σχέδια που έγιναν εκπονήθηκαν 
από μη ειδικούς. Ιδιαίτερα ανησυχητική , δήλωσε ο κ . Ηλιάδης καταλήγοντας, είναι η 

αποσπασματική εκτέλεση των έργων. 11 κατασκευή αυτοκινητόδρομων από άσφαλτο. 
καθιός και η μη συμμετοχή των περιβαλλοντικιόν οργανιόσεων στη Συμβουλευτική 

Επιτροπή για το δάσος της Αθαλάσσας. 

Καταθέτοντας ενιόπιον της Επι ΤΡΟΠ1jς, ο Διευθυντής και άλλοι λειτουργοί του 

Τμήματος Δασι()ν δήλωσαν σχετικά με το ιστορικό του θέματος τα ακόλουθα: 

Η έκταση που καλύπτε ι σήμερα το δάσος ήταν βασικά γυμνή από δενδρώδη 

βλάστηση και οι πρι,,,ες προσπάθειες αναδάσωσης άρχισαν το 1904. Το 1985 και το 
1990 δύο περιοχές του δάσους κηρύχθηκαν Εθνικό Δασικό Πάρκο και έτσι η σημε
ρινή έκταση του πάρκου είναι 6 αχ> σκάλες περίπου . από τις οποίες οι 3 500-4 000 
σκάλες δεν είναι δενδροφυτεμένες. 

Μέρος από την έκταση αυτή χρησιμοποιείται για μη δασικούς σκοπούς. Σ' αυτή 

Βρίσκονται στρατόπεδα. το Ψυχιατρείο. το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών. η Γεωρ

γική Έπαυλη Αθαλάσσας και διάφορα άλλα κτίρια. Ακόμα 700 από τις 1 000 σκάλες 
του χιόρου του Πανεπιστημίου βρίσκονται επίσης στο χιόρο αυτό. 

Το 1988 με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου άρχισε η αναθεώρηση του 
σχεδίου ανάπτυξης -που ετοιμάστηκε από το Τμήμα Δασών το 1984, αλλά δεν είχε 
υλοποιηθεί- και το Δεκέμβριο του 1989 το Τμήμα Δασών υπέβαλε στο Υπουργείο 
Γεωργίας μελέτη με τίτλο "Γενικό Αναπτυξιακό Σχέδιο Πάρκου Αθαλάσσας" που 

πρόβλεπε έργα συνολικής δαπάνης f3.500.ooo. 

Το 1990 το σχέδ ιο αυτό στάλθηκε σε διάφορα κυβερνητικά τμήματα, στους 

Δημάρχους της περιοχής Λευκωσίας και στο Συμβούλιο Προστασίας Περιβάλλο

ντος, με σκοπό να το μελετήσουν και να δια~ιβάσoυν τις απόψεις τους. 

Τελικά το Μάιο του 1990 συστάθηκε Συμβουλευτική Επιτροπή, στην οποία 
μετείχαν το Τμήμα Δασιόν, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, το Γραφείο 

Π ρογραμματισμού, το Τμήμα Δημόσιων Έργων, το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών, 

το Τμήμα Γεωργίας, ο ΚΟΤ και οι Δήμοι Λευκωσίας, Αγλαντζιάς, Λατσιών, ΣΤρο

βόλου και Έγκωμης. Η ΣυμβουλευΤΙΚ1j Επιτροπή, αφού συνήλθε σε έντεκα συνεδριά

σεις, διαλύθηκε τον 10ύλιο του 1990 και το Τμήμα Δασών ζήτησε από τα μέλη της 
επιτροπής να δώσουν γραπτές ε ισηγήσεις για όσα θέματα δε συζητήθηκαν μέχρι τη 

διάλυσή της. Στη συνέχεια ετοιμάστηκε το Τελικό Γενικό Αναπτυξιακό Σχέδιο, στο 

οποίο δεν περιλήφθηκαν το κoλυμ~ητήριo και το αμφιθέατρο, όπως προβλεπόταν 

στο αρχικό σχέδιο . Το τελικό σχέδιο, που εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο 

το Δεκέμβρη του 1990, πρόΒλεπε ενδεικτική ολική δαπάνη f.1 .925.ooo και χρονοδ ιά

γραμμα υλοποίησής του περίοδο πέντε χρόνων. Επειδή όμως η κυβέρνnση επε ι

γόταν, το χρονοδιάγραμμα αυτό μειι"θηκε στα τρία χρόνια. 
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Τα έργα που θα κατασκευαστούν σύμφωνα με το τελικό σχέδιο είναι: εκδρο

μικοί χιοροι (3). παιδικές χαρές (3. μια σε κάθε εκδρομικό χώρο). περίπτερα. σημεία 
θέας. ""τανικός Κljπος. κήπος με κατοικίδια ζ,Οα. περιβαλλοντικό κέντρο, πάρκο 

των εθν,Ον. χιοροι για αθλοπαιδιές. δρόμοι. ποδηλατόδρομοι, πεζόδρομοι, χώροι 

στάθμευσης. είσοδοι και διευκολύνσεις για άτομα με ειδικές ανάγκες. Επιπρόσθετα 

έχουν ήδη ολοκληρωθεί οι εργασίες για το Πάρκο του Αγίου Γεωργίου και το παρα
τηρητήριο πουλιιΟν. 

Ειδικότερα, για τα πιο πάνω έργα δόθηκαν από τους εκπροσώπους του 

Τμήματος Δασών λεπτομέρειες και διευκρινίσεις, από τις οποίες επισημαίνονται τα 

πιο κάτω: 

(α) Για το Πάρκο του Αγίου Γεωργίου έγινε ειδική μελέτη και το έργο 

ολοκληρώθηκε το Ι 99 Ι. Στο πάρκο αυτό, όπου βρίσκεται και μια φυσική 
λίμνη, έγιναν ξύλινα κατασκευαστικά έργα, όπως γέφυρες πάνω από τη 

λίμνη, περίπτερο για τους επισκέπτες, παιδική χαρά και παγκάκια με 

τραπέζια για τους εκδρομείς. 

(~) Τα κατασκευαστικά έργα για τους δρόμους και ποδηλατόδρομους 

(μήκους περίπου 5 και Ι 6 χιλιομέτρων αντίστοιχα) πλησιάζουν στο 
στάδιο της αποπεράτωσής τους. Η κατασκευή των δρόμων αυτιον 

κρίθηκε απαραίτητη, γιατί θα προσφέρουν στους επισκέπτες πρόσβαση 

στους εκδρομικούς χώρους, στις διάφορες διευκολύνσεις του πάρκου και 

στα σημεία θέας. Για να αποφευχθεί η καταστροφή πρασίνου, επιλέ

χθηκαν υφιστάμενοι δασόδρομοι. οι οποίοι και θα ασφαλτοστρωθούν. 

(γ) Η δημιουργία ΠεριβαλλοντικΟύ Κέντρου αποσκοπεί στην περιβαλλο

ντική εκπαίδευση και επιμόρφωση του κοινού σε διάφορα επίπεδα. 

Πρo~λέπεται ότι θα περιλαμβάνει Μουσείο Φυσικής Ιστορίας, αίθουσες 

προjk>λής και διαλέξεων και άλλα. πριν από τη δημιουργία του κέντρου, 

θα γίνει μελέτη σκοπιμότητας σε συνδυασμό με μελέτη του τρόπου 

λειτουργίας και υπηρεσιιον που θα προσφέρει το κέντρο. Για το σκοπό 

αυτό θα μετακληθεί εμπειρογνώμονας. Το έργο αυτό υπολογίζεται ότι θα 

στοιχίσει περίπου %:600.000 

(δ) Το Υπουργικό Συμjk>ύλιο τον Ιανουάριο του Ι 990 αποφάσισε την ίδρυση 
Μουσείου Κυπριακής Υπαίθρου. Για το σκοπό αυτό επιλέχθηκε από την 

Ειδική Επιτροπή που ορίστηκε χώρος από τη Γεωργική 'Επαυλη 

Αθαλάσσας που τότε δεν περιλαμβανόταν στο Εθνικό Δασικό Πάρκο. 

Τελική απόφαση για το πού θα γίνει το μουσείο αυτό δεν έχει ακόμα 

ληφθεί. 

(ε) Το Γενικό Σχέδιο Ανάπτυξης του Εθνικού Δασικού Πάρκου Αθαλάσσας 

καλύπτει έκταση μόνο 3 000 σχαλών από τις 6 000 που καλύπτει συνο
λικά 10 δάσος, διότι αυτό άρχισε και ολοκληρώθηκε, προτού κηρυχθεί η 

υπόλοιπη nEglOZlj ΕΘνικό Δασικό Πάρκο. 

Οι εκπρόσωποι των :τεριβαλλοντικ(σν οργανισσεων. καταθέτοντας εν(οπιον της 

Επιτροπής. εξέφρασαν τις πιο κάτω απόψεις-διαφωνίες αναφορικά με το όλο έργο 

και το σχεδιασμό του: 

(α) Για το σχεδιασμό του πάρκου απαιτείτο η συνεργασία επιστημόνων 

πολλιον ειδικοτήτων και διαφόρων υπηρεσι(Ον. γι' αυτό και ορθά επιλέ

χθηκε για το σκοπό αυτό η διαδικασία της σύστασης και λειτουργίας 
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ΣυμΒουλευΤΙΚljς Επιτροπής. Όμως η διαδικασία αυτή εγκαταλείφθηκε. 

πριν ολοκληρωθεί η συζήτηση και η μελέτη ό-λων των θεμάτων και πριν 
γίνουν τα τελικά σχέδια. 

(Β) ΟΙ περιΒαλλοντικές οργανιοσεις δεν ενημεριοθηκαν για τα σχέδια. Οι 
προσπάΘειες της Ομοσπονδίας Π εΡιΒαλλοντικών και Οικολογικών 
Οργανιοσεων να ενημερωθεί επίσημα. μια και ιδρύθηκε μετά τη διάλυση 

του συμΒουλευτικού σώματος. απέΒησα,' άκαρπες και έτσι δεν κατέστη 
δυνατό να υποΒάλει επίσημα τις εισηγ,jσεις της. 

(γ) Η υλοποίηση του όλου έργου άρχισε. προτού προχωρήσουν σε ικανο
ποιητικό ()αθμό τα αρχιτεκτονικά. τοπογραφικά και κατασκευαστικά 
σχέδια. Έτσι το τελικό σχέδιο περιλαμΒάνει σημαντικά έργα. χωρίς να 

καΘορίζει την rικρι()ή θέση τους στην περιοχή. το πιί>ς θα γίνουν και ποια 
έκταση θα έχο"ν. Παράλληλα κρίνεται ότι ο σχεδιασμός έγινε από μη 

ειδικούς. δεδομένο\! ότι το μεγαλύτερο μέρος του σχεδίου έχει γίνει από 
δασολόγους. Μοναδική εξαίρεση αποτελεί η μετάκληση εμπειρογνιομονα 

για το σχεδιασμό πεΡΙΙ1αλλοντικού κέντρου, η μελέτη του οποίου όμως 

έπρεπε να υποΒληθεί προτού το γενικό σχέδιο χαρακτηριστεί τελικό. 

(δ) Η ιψχική ;τρόθεση των αρμοδίων για δημιουργία διαμ;τεριον δρόμων 

προκύπτει σαφ{ος και αΒίαστα από τον τρόπο κατασκευής τους. η οποία 

άρχισε και πλησι«(ζει προ; το τέλος της. Το διαμ.-τερές των δρόμων είναι 

σίγουρο ότι Οα οδηγήσει τροχοφόρα μέσα στο δάσος και θα αποτελέσει 

πηγή σχληρίας και ρύπανσης του φυσικού περιβάλλοντος. Η σημερινή 

πρόΟεση το\! Τ~L11ματος ΔαΟ(;Jν να xataot110EL τους δρόμους μη διαμπε
ρείς με προσωρινό κλείσιμο (με κάγκελο) δε συνιστά ικανοποιητική διευ

θέτηση. αλλά μια λύση που εγκυμονεί κινδύνους. μια και οι δρόμοι 

αρχικά είχαν κατασκευαστεί ως διαμπερείς. Επίσης για την κατασκευή 

των δρόμων έπρεπε να χρησιμοποιηθούν υλικά συμβατά με το περι

Βάλλον. όπως είναι η πέτρα. κι όχι άσφαλτος. 

(ε) Ανεξάρτητα από το γεγονός ότι επικροτείται η προώθηση της χρήσης του 

ποδηλάτου. η χρήση των ποδηλατόδρομων που κατασκευάζονται θα 

αποΒεί ;τροΒληματική και ε;τικίνδυνη. γιατί αυτοί σχεδιάστηκαν με 

προχειρότητα και χωρίς να τηρηθούν οι διεθνείς προδιαγραφές. Η 

δυσλειτουργία του οδικοί, δικτύου πιθανόν να καταστεί αιτία πρόκλησης 
δυστυχημάτων. 

Οι εισηγήσεις των πιο πάνω εκπροσ(ί)πων σχετικά με το όλο έργο συνσφίζο

νται στα ακόλουθα: 

(1) Να επανασυσταθεί η ΣυμΒουλευτική Ε;τιτροπή. για να ολοκληριοσει το 
έργο της και στη συνέχεια να παρακολουθεί την υλοποίηση των έργων. 

(2) Να ε;τανεξεταστεί το Οέμα των ασφαλτωμένων δρόμων και να ανασταλεί 
η κατασκευή των ποδηλατόδρομων και των πεζόδρομων. μέχρις ότου 

γίνει επιστημονική και ορθολογιστικtι μελέτη. 

(3) Να ενημερωθεί το κοινό και οι περιΒαλλοντικές οργανώσεις για τα 
προγραμματιζόμενα έργα ανάπτυξης του πάρκου τη; Αθαλάσσας. 

(4) Να συσταθεί διαχειριστικός φορέας για το πάρκο. στον οποίο να συμμε
τέχουν εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών τμημάτων. των περι

βαλλοντικ(ί)ν οργαν(όσεων και των επηρεαζόμενων δήμων. 



213 

Σχετικά με τα πιο πάνω θέματα που εγέρθηκαν από τις πεΡιΒαλλοντικές οργα

νώσεις κατατέΘηκαν στην Επιτροπή και οι ακόλουθες θέσεις των άλλων εκπρο

σώπων που παρευρέθηκαν στην Επιτροπή. 

Ο εκπρόσωπος του ΚΟΤ τάχθηκε εναντίον του διαμ.Jτερούς των δρόμων και 

εξέφρασε την άποψη ότι το πάρχο αυτό δεν είναι ο κατάλληλος χώρος για το 

Μουσείο Κυ;τριακής Υπαίθρου, αφού υπάρχουν άλλοι χώροι, κυρίως στην ύπαιθρο, 

όπου μάλιστα υπάρχει πληθ<σρα παραδοσιαΚΟJV οικι(σν. 

Εναντίον του διαμπερούς των δρόμων τάχθηκαν ανεπιφύλακτα και οι 

Δήμαρχοι ΑΥλαντζιάς και ΛατσιιΟν. Ο Δήμαρχος Λατσιών ανέφερε επίσης ότι 

πρέΠΕΙ να γίνουν τέτοιες προσβάσεις προς το πάρκο. ώστε σι δημότες των Λατσιών 

να έχουν την ευχέρεια να το απολαμΒάνουν και να 'Ψυχαγωγούνται σ' αυτό . 

Υπέρ του διαμπερούς του δρόμου που καταλήγει στο Γέρι τάχθηκε ο Κοινο

τάρχης Γερίου , γιατί, όπως ανέφερε, από το κλείσιμο του δρόμου αυτού επηρεάζο
νται ζωτικά συμφέροντα της κοινότητας. 

Τέλος οι Εκπρόσωποι του ΕΤΕΚ, του Συλλόγου ΑΡΧΙΤΕκτόνων Κύπρου και 

του Συνδέσμου Πολιτικι"ν Μηχανικι"ν και Αρχιτεκτόνων Κύπρου, πέραν του ότι 
τάχθηκαν εναντίον του διαμπερούς των δρόμων, εξέφρασαν την άποψη ότι ο σχεδια

σμός του πάρκου είναι ανεπαρκής όχι μόνο γιατί δεν έγινε από ειδικούς στα θέματα 

αυτά, αλλά επειδιj είναι περιγραφικός και δεν περιλαμ(1άνει σχεδιαστικό μέρος, το 
οποίο έπρεπε να αποτελεί περίπου το 80% της όλης μελέτης για την αρχιτεκτόνηση 
του χ{Ορου . 

Κατά τη συζtiτηση του όλου Θέματος εν(οπιον της Επιτροπής τέθηκαν επιτα

κτικά εν(οπιον των αρμοοίων όλα τα πιο πάνω ζητήματα, κυρίως όμως επισημάν

θηκαν ως τα πλέον επίμαχα σημεία το διαμπερές και η ασφάλεια των δρόμων, η 

χρήση υλικών που δεν ταιριάζουν με το φυσικό περιΒάλλον, κατά πόσο το γενικό 

σχέδιο είναι ολοκληρωμένο α;τό πλευράς σχεδιασμού και αν αυτό εκπονήθηκε από 

ειδικούς . 

Σχετικά με τα ε;τίμαχα θέματα οι εκπρόσωποι του Τμήματος Δασών κατέθεσαν 

στην Επιτροπή τα ακόλουθα διευκρινιστικά στοιχεία: 

(α) Οι διαμπερείς δρόμοι θα κλείσουν σύντομα για τα τροχοφόρα και θα 

ανοίγουν μόνο τις ιορες που θα καθοριστούν και για το σκοπό που κατα

σκευάστηκαν, δηλαδή την προσπέλαση προς τους χώρους στάθμευσης. 

(Β) ΤΟ θέμα της ασφαλούς χρήσης των δρόμων και των ποδηλατόδρομων θα 

μελετηθεί. 

(γ) Η κατασκευή των δρόμων με μαύρη άσφαλτο αποφασίστηκε κατόπιν 

μελέτης που έδειξε ότι ήταν η καταλληλότερη τόσο από άποψης ποιό

τητας όσο και για οικονομικούς λόγους . 

(δ) Ο σχεδιασμός έγινε από δασολόγους που ειδικεύτηκαν στη Γερμανία σε 

θέματα σχεδιασμού πάρκων . 

Μετά την όλη διερεύνηση του υπό συζήτηση θέματος, η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Π εριΙ~άλλoντoς επιθυμεί να παραθέσει τα ακόλουθα γενικά συμπερά

σματα: 

(1) Π αρά το γεγονός ότι καταΒλιjθηκαν σοΒαρές προσπάθειες από τις αρμό
διες υ;τηρεσίες και τμήματα για την εκπόνηση του Γενικού Αναπτυξιακού 

Σχεδίου, τελικά αυτό παρουσιάστηκε με ελλείψεις από σχεδιαστική 

άποψη. 
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(2) Οι επιμέρους μελέτες και σχεδιασμός για κάθε προγραμματιζόμενο έργο 

ΠΡΙJτει κατά το δυνατό να ολοκληρωθούν, προτού συνεχίσουν οι κατα
σκευαστικές εργασίες, ώστε να μπορεί ο κάθε μελετητής του σχεδίου να 

διαμορφώσει πλ,jρη και ολοκληρωμένη άποψη για το τελικό αποτέλεσμα. 

(3) Κρίνεται σκόπιμη η ενημέρωση και η συμμετοχή όλων των ενδιαφερό

μενων ή επηρεαζόμενων φορέων και οργανώσεων στις διαδικασίες για 

την εκπόνηση τέτοιων σχεδίων. γιατί με τον τρόπο αυτό όχι μόνο 

αποφεύγονται αχρείαστες και εκ των υστέρων διαφωνίες και αντιδρά

σεις, αλλά ταυτόχρονα δίνεται η ευκαιρία στα άτομα ή τις ομάδες αυτές 

να υποΒάλουν σχετικές εισηγήσεις, οι οποίες είναι δυνατό να αξιοποιη
θούν κατάλληλα. 

(4) Οι αυτοκινητόδρομοι πρέπει αναμφίi>oλα να καταστούν μη διαμπερείς 

κατά τρόπο μόνιμο. γιατί στην αντίθετη περίπτωση θα έχουν καταστρε

πτικές συνέπειες για το περιΒάλλον. 

(5) Η ασφόλεια στη χρήση του οδικού δικτύου στο πάρκο είναι αναμφισβή
τητα πρωταρχικής σημασίας και δεδομένου ότι στους χώρους αυτούς η 

παρουσία μεγάλου αρι!Jμoύ παιδιών είναι βέβαιη, οι προδιαγραφές 

ασφάλειας πρέπει να είναι πολύ ψηλές . 

Η Κοινοβουλευτική ΕπιτΡοπ'i Περιβάλλοντος, με βάση όλα τα πιο πάνω και 
πιστεύοντας ότι οι ανοικτοί και πράσινοι χιί>ροι ενός οικισμού αποτελούν μέτρο για 

το επίπεδο του πολιτισμού και της ποιότητας ζωής των κατοίκων και συμφωνώντας 
με την κοινή διαπίστωση ότι το δάσος της Αθαλάσσας είναι ο σημαντικότερος πνεύ

μονας πρασίνου στην ευρύτερη αστική περιοχή της Λευκωσίας, καλεί την κυβέρνηση, 

αφού λάl~ει υπόψη και τα πιο πάνω συμπεράσματα, να πάρει όλα τα αναγκαία 

μέτρα, ώστε το δάσος της Αθαλάσσας να διαμορφωθεί σε ένα αρμονικό και συγκρο

τημένο σύνολο .που να μπορεί να προσφέρει στον επισκέπτη λειτουργική άνεση και 

ασφάλεια στη χρήση, χωρίς όμως να αλλοιωθεί ο αρχικός του χαρακτήρας . 

Οι εισηγητές του θέματος κ. Ρ. Κατσελλή και κ. Δ. Ηλιάδης, Βουλευτές των 

Κοινοβουλευτικιόν Ομάδων του Δημοκρατικού Κόμματος και του Σοσιαλιστικού 

Κόμματος ΕΔΕΚ αντίστοιχα, καθώς και τα υπόλοιπα Μέλη της Επιτροπής που 

ανήκουν στις ίδιες Κοινοβουλευτικές Ομάδες, παρατηρούν περαιτέρω ότι το 

"Γενικό Αναπτυξιακό Σχέδιο Πάρκου Αθαλάσσας" είναι προ'ίόν βεβιασμένων και 
σπασμωδικιον μελετών και προσπαθειών και ότι οι διαδικασίες που αρχικά καθορί.

στηκαν δεν τηρήθηκαν δεόντως, αφού εσπευσμένα και χωρίς επαρκή αιτιολογία 

διαλύθηκε η Συμβουλευτική Επιτροπή, προτού αυτή ολοκληρώσει το έργο για το 

οποίο συστάθηκε. Τα ίδια Μέλη πιστεύουν ότι πρέπει να σταματήσουν αμέσως 

οποιαδιiποτε κατασκευαστικά έργα για την υλοποίηση του σχεδίου και να εκπονη

θούν μελέτες από ειδικούς επιστήμονες για όλα τα έργα που προγραμματίζονται, 
γιατί, όπως ισχυρίστηκαν οι ίδιοι, ο κατακερματισμός του έργου οδηγεί σε λάθη που 

με τον τρόπο αυτό μπορούν να αποφευχθούν. Επίσης τα Μέλη αυτά της Επιτροπής 

πιστεύουν ότι το διαμπερές των δρόμων όσΩν αφορά την τροχαία κίνηση πρέπει να 

τερματιστεί αμέσως και όχι όταν οι δρόμοι αποπερατωθούν, όπως εξαγγέλθηκε από 

τους κυβερνητικΟύς αρμοδίους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής: 

Ο κ. Ηλιάδης. 
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Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αυτή η Έκθεση συντάχθηκε πριν ενάμιση περίπου χρόνο, όταν 

οι εργασίες Ι'ρίσκονταν σε εξέλιξη. και από τότε έχει περάσει πολύς καιρός. 

Ασφαλώς επιθυμούμε να μιλιiσουμε πάνω στο περιεχόμενο της Έκθεσης και σε όσα 

αναφέρεται η Έκθεση, όμως Οεωρούμε ότι θα ήταν πιο σωστό, αν δε διαφωνείτε , το 

θέμα να παραμείνει στην ημερήσια διάταξη, η Κοινοj)oυλευτική Επιτροπή να 

ακούσε ι τους αρμόδιους παράγοντες, όπως και τους άλλους ενδιαφερόμενους, να 

την ενημερ(οσουν πάνω στη σημερινή κατάσταση του πάρκου Αθαλάσσας και των 

εργασιών οι οποίες αναφέρονται και ύστερα από μια ενημέρωσή της πάνω στη σημε

ρινή κατάσταση να ακολουΘliσει συζήτηση. Αυτό ως πρόταση, αν δεν υπάρχε ι 

ένσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλες α;τόψεις επί του θέματος; 

Ο κ. Μαυροκορδάτος. 

ΧΡ. ΜΑγΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ : 

Κύριε Π (InfflgE. και εμείς συμφωνούμε ότι πρέΠΕΙ να καλέσουμε και τους υπεύ

θυνους. για να μας πουν πού έφτασαν τα έργα και μετά να γίνει συζήτηση, αν χρειά

ζεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ . Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, σίγουρα είναι και η άποψη η δική μας η ίδια με των προηγού

μενων συναδέλφων. Θέλω να αναφέρω πρι",Οετα ότι η Επιτροπή Περιβάλλοντος 

είναι σε επαφή με το αρμόδιο Υπουργείο. το Υπουργείο Γεωργίας κα ι Φυσικών 

Πόρων. σχετικά με την εξέλιξη των κατασκευαστικών έργων. Υπάρχει μια σχετική 

αλληλογραφία μέχρι το Νοέμl,ριο του 1992 και, συμπληρώνοντας την εισήγηση των 
συναδέλφων, θα έλεγα ότι θα επανέλθουμε ως Επιτροπή Περιj)άλλOντOς με Συμπλη

ρωματική ΈκΟεση προς το Σώμα, η οποία να περιέχει τις τελευταίες εξελίξεις 

αναφορικά με το δάσος της Αθαλάσσας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η κ. Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, και το Δημοκρατικό Κόμμα συμφωνεί με την εισήγηση, παρα

τηριίJντας μόνο ότι πολλά πράγματα τα οποία έγιναν μάλλον με πολλή βία και έχουν 

καταστρέψει ορισμένα πράγματα στο δάσος της Αθαλάσσας δεν μπορούν να διορθωθούν 

τελικά, αλλά οπωσδήποτε η Βουλή έχει καθήκον να παρακολουθεί το θέμα, ώστε η 

πορεία απ' εδιό) και πέρα να είναι πιο σύμφωνη με τα περιl,αλλοντικά δεδομένα . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. ως Βουλευτές Λευκωσίας έχουμε πολύ έντονη τοποθέτηση στο 

θέμα αυτό, γιατί παρατηρούμε ότι σίγουρα έχουν γίνει προχειρότητες, αλλά υπήρξε 

και μεγάλη καθυστέρηση στην ολοκληρωμένη αξιοποίηση αυτού του πραγματικά 
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μοναδικού πνεύμονα που έχει παραμείνει για ολόκληρη την ευρύτερη Λευκωσία. Θα 

εισηγούμαστε η Επιτροπή Π ερι(1άλλοντος να επανεξετάσει το ταχύτερο δυνατό το 
θέμα. να έχει τις τελευταίες εξελίξεις, να ενημερωθούμε, για να τοποθετηθούμε στο 

τι πρέπει να γίνει απ' εδ<tl και πέρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

Το θέμα θα παραμείνει στην ημερήσια διάταξη. Παρακαλείται η Επιτροπή 

Π ερι(1άλλοντος να το παρακολουθεί, να συνέλθει και να φέρει στο Σιομα Συμπληρω

ματική Έκθεση γύρω από το θέμα. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που βρίσκεται στο Κεφάλαιο Δ' που είναι η 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπιiς Περι(1άλλοντος για το θέμα που τιτλοφο

ρείται "Τοποθέτηση κεντρικού αγωγού του αποχετευτικού συστήματος Λεμεσού διά 

μέσου της αγοράς της παλαιάς πόλης της Αμαθούντας". Α υτεπάγγελ τη εξέταση με 

απόφαση της Επιτροπής. Παρακαλείται ο Πρόεδρος της Επιτροπής να διαβάσει την 

Έκθεση στο ΣιΟμα. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Αντιλαμβάνομαι, κύριε Πρόεδρε, ότι έχει ήδη αναγνωστεί η αρχική Έκθεση και 

είναι η Συμπληρωματική ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να διαΒαστεί μόνο η Συμπληρωματική Έκθεση. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Δεν έχει αναγνωστεί. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Θεωρήθηκε αναγνωσθείσα. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Δεν αναγνώσθηκε, κύριε Πρόεδρε. Ούτε η πρώτη έχει αναγνωσθεί, γιατί στην 

πριοτη υπήρχαν διαφωνίες. Δεν αναγνιΟσθηκε. Ούτε ήταν ομόφωνη, για να ... 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Είχα ζητήσει να αναγνωσθεί και μου υπέδειξε ο Πρόεδρος ότι είχαν συμφω

νήσει σε εκείνη τη συγκεκριμένη συνεδρία σι κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι να 
θεωρηθεί αναγνωσθείσα . 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Όχι . 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Αν επιμένετε, θα χαριό, συνάδελφε, να σας τη διαβάσω και εκείνη . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν απαίτηση των συναδέλφων είναι να διαβαστεί η Έκθεση, να διαβαστεί. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Ναι, κύριε Π ρόεδρε, να διαβαστεί. Και θέλω να υπενθυμίσω με την άδεια του 

Προέδρου, κύριε συνάδελφε. ότι οι διαφωνίες έχουν αρθεί με τη Συμπληρωματική 

Έκθεση. Αλλά ας δούμε το ιστορικό. 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟ1ΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΕΡ1ΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑ1 "ΤΟΠΟΘΕΤΗΣΗ ΚΕΝΤΡΙΚΟΥ ΑΓΩΓΟΥ ΤΟΥ 

ΑΠΟΧΕΤΕΥΤΙΚΟΥ ΣΥΣΤΗΜΑΤΟΣ ΛΕΜΕΣΟΥ ΔΙΑ ΜΕΣΟΥ ΤΗΣ ΑΓΟΡΑΣ 

ΤΗΣ ΠΑΛΑΙΑΣ ΠΟΛΗΣ ΤΗΣ ΑΜΑΘΟΥΝΤΑΣ" 

ΠαQόντες: 

Χρίστος Σολωμής, Πρόεδρος 

Ττίμης Ευθυμίου 

Καίτη Κληρίδου 

Λώρης Λ υσιώτης 

Διόφαντος Χρυσοστόμου 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η ΚοινοΒουλευτική ΕΠΙΤΡΟΠ1i Π εριΒάλλοντος μελέτησε αυτεπάγγελτα το πιο 

πάνω θέμα σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και στις 30 Μαρτίου 
1993. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι 
των Υπουργείων Εσωτερικιον και Συγκοινωνιών και Έργων, καθώς και εκπρό

σωποι του ΣυμΒουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού - Αμαθούντας (ΣΑΛΑ), του 

Τμήματος Αρχαιοτήτων, της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών 

Οργανιόσεων Κύπρου και της κοινότητας Αγίου Τύχωνα. 

Στα πλαίσια της εξέτασης του θέματος αυτού η Επιτροπή επισκέφθηκε την 

"EgcoXli της αρχαίας πόλης της Αμαθούντας με σκοπό να σχηματίσει ιδίαν αντί
ληψιν του χώρου όπου βρίσκονται οι αρχαιότητες και του χώρου όπου προτείνεται 

να τοποθετηθεί ο αγωγός του αποχετευτικού συστήματος, ώστε να εκτιμήσει σωστό

τερα την έκταση του πΡοΒλήματος. 

Όπως είνα ι γνωστό. το όλο θέμα προέκυψε στα πλαίσια της εκτέλεσης των 
έργων που αφορούν το αποχετευτικό σύστημα Λεμεσού - Αμαθούντας. Η πρόσφατη 
απόφαση του προηγούμενου Υπουργικού ΣυμΒουλίΟύ. ημερομηνίας 11.2.1993, με 
την οποία υιοθετείται ως προσωρινή λ ύση η τοποθέτηση αγωγού επιφανειακά και 

κατά μήκος του υφιστάμενου παραλιακού δρόμου στην περιοχή της Αμαθούντας 

προκάλεσε τις έντονες αντιδράσεις της περιβαλλοντικής οργάνωσης "Κίνηση 

Πρασίνων - Πράσινη Ηχιό" και της κοινότητας Αγίου Τύχωνα, καθώς και όλων 

γενικά των περιβαλλοντικ{όν οργαν{ί>σεων. οι οποίες με ανακοινώσεις τους στον 

ημερήσιο τύπο αλλά και με υπομνήματά τους προς την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

ΠεΡιΒάλλοντος ζ1jτησαν την επανεξέταση του θέματος υπό το φως της εν λόγω 

απόφασης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος ζήτησε από όλες τις ενδιαφερό

μενες πλευρές να την ενημερώσουν για την κατάσταση που έχει δημιουργηθεί αναφο

ρικά με τα προγραμματιζόμενα έργα στην περιοχή της αρχαίας Αμαθούντας και 

ειδικότερα για τον κίνδυνο να προκληθούν ζημιές στις αρχαιότητες της περιοχής 

από τα έργα αυτά. Οι θέσεις που εκτέθηκαν στην Επιτροπή είναι οι πιο κάτω: 

Α. Απόψεις Υπουργείου Εσωτερικών, Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 

χαι ΣΑΛΑ 

Σύμφωνα με τα σχέδια του αποχετευτικού συστήματος Λεμεσού - Αμαθούντας, 
ο κεντρικός αγωγός του συστήματος, που καταλήγει στο σταθμό επεξεργασίας 

λυμάτων, ακολουθεί την πορεία του παραλιακού δρόμου διά μέσου της αρχαιολο

γικής περιοχής Αμαθούντας. 
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Το Συμ~oί,λιo Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας, λαμΒάνοντας υπόψη τη 
σφοδρή διαφωνία του Τμήματος Αρχαιοτήτων με το πιο πάνω σχέδιο, επειδή 
πιστεύει ότι θα επηρεάσει τις αρχαιότητες της περιοχής, έθεσε το θέμα της μετατό

πισης του αγωγού, ζητώντας παράλληλα να αναλά~ει η κυβέρνηση την επιπλέον 
δαπάνη που συνεπάγεται η μετατόπιση αυτή. 

Τα πιο πάνω θέματα μελετήθηκαν από τεχνική επιτροπή, που συστάθηκε για το 

σκοπό αυτό υπό τον έλεγχο του Τμήματος Δημόσιων Έργων, καθ,ος και από υπουρ
γική επιτροπή, αΠΟτΕλούμενη από τους Υπουργούς Εσωτερικών, Οικονομικών και 

Συγκοινωνιών και Έργων, στην οποία συμμετείχε και ο Δήμαρχος Λεμεσού υπό την 

ιδιότητα του Προέδρου του ΣΑΛΑ. 

Η τεχνική επιτροπή κατέληξε στις πιο κάτω Εισηγήσεις: 

1) Ως προσωρινή λύση εισηγείται την τοποθέτηση αγωγού με εσωτερική 
διάμετρο εΒδομήντα εκατοστά και εξωτερική διάμετρο ένα περίπου 

μέτρο. Ο αγωγός αυτός στο Tfl1ifla του δρόμου που βρίσκεται σε όρυγμα 
θα τοποθετηθεί στη θέση του υφιστάμενου αυλακιού του παραλιακού 

δρόμου και. με απαίτηση του Τμήματος Αρχαιοτήτων, σε ~άθoς όχι μεγα
λ ύτερο των σαράντα εκατοσηί>ν από την επιφάνεια του οδοστρώματος. 
Στο τμήμα του δρόμου που ,'ρίσκεται σε επίχωμα ο αγωγός θα τοποθε

τηθεί επιφανειακά (έξω από τα πρανή του δρόμου). Η υλοποίηση της 
προτεινόμενης προσωρινής λύσης υπολογίστηκε ότι θα απαιτησει 
δαπάνη ύψους ί451.ΟΟ0 περίπου, η οποία αναλύεται σε ποσό ί400.ΟΟ0, 
που πρoέ~λεπε και το αρχικό σχέδιο, και σε ποσό ί5 1.000 για την προσω
ρινή διευθέτηση του πρo~λήματoς. Σημειιονεται ότι η υπό αναφορά 
προσωρινή λύση, όπως υιοθετήθηκε από το Υπουργικό Συμ~oύλιo, δεν 

περιλαμβάνει την παράκαμψη της ~ασιλικής, όπου σήμερα γίνονται 

ανασκαφές. Ωστόσο, όπως δήλωσαν οι αρμόδιοι στην Επιτροπή, η παρά

καμψη της "ασιλικής είναι εφικτή και θα επιδιωχθεί η πραγματοποίησή 

της. 

2) Ως μόνιμη λύση εισηγείται: 

(α) την παράκαμψη της αρχαιολογικής περιοχής σε συνδυασμό με την 
κατασκευή νέου παρακαμπτήριου δρόμου, ο οποίος επίσης να 

παρακάμπτει την αρχαιολογικ'i περιοχή Αμαθούντας, ή 

(β) την xataaxeu11 υπόγειας σήραγγας κάτω από Τ! αρχαιότητες, μέσα 
στην οποία να τοποθετηθεί ο αγωγός των λυμάτων. 

Το Υπουργικό Συμ~oί'λιo, εκτός από την υιοθέτηση της απόφασης της υπουρ

γικής επιτροπής για την άμεση προ,όθηση της πιο πάνω προσωρινής λύσης, ενέκρινε 
και την άμεση έναρξη της διεξαγωγής μελέτης για την εξεύρεση μόνιμης λύσης που 
να μην επηρεάζει την αρχαιολογική περιοχή ΑμαΘούντας. 

Πρόθεση του Υπουργού Εσωτερικών. όπως δηλώθηκε στην Επιτροπή, είναι να 

επαναφέρει το όλο θέμα ενιόπιον του νέου Υπουργικού Συμβουλίου για ενημέρωσή 
του. Τυχόν νέα απόφασή του θα κοινοποιηθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Π ερι~άλλoντoς, 

Β. Απόψεις Τμ'ίματος Αρχαιοτιίτων 

Το Τμήμα Αρχαιοτήτων , όπως έχει ήδη αναφερΘεί, αντιτίθεται κατηγορημα
τικά στην αρχική εισή~'ηση για μόνιμη τοποθέτηση του αγωγού μέσα στην αρχαιολο

γική περιοχti Αμαθούντας. Γι' αυτό, εισηγήθηκε ως υπαλλακτική λύση την παρά
καμψη της αρχαίας πόλης. χωρίς όμως και να απορρίπτει ως πιθανή τη λύση της 

κατασκευής υπόγΕιας σήραΊιγας. 
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Ενόψει όμως του γεγονότος ότι τα αρμόδια τμήματα απέρριψαν την προτεινό

μενη λύση της κατασκευής σήραγγας ως λύση ασύμφορη. αλλά και ως λύση που θα 

προκαλούσε καθυστέρηση στην εκτέλεση του όλου έργου. και ενόψει του ότι για την 

ετοιμασία των σχεδίων της μόνιμης λύσης που θα υιοθετείτο χρειαζόταν περισσό

τερος χρόνος. το Τμήμα Αρχαιοτήτων συγκατατέθηκε στην υιοθέτηση της προσω

ρινής λίισnς όπως αυτή εκτέθηκε πιο πάνω. με Τ11ν προϋπόθεση ότι το προσωρινό 

αυτό μέτρο δε θα διαρκέσει περισσότερο από τέσσερα χρόνια. 

Στο σημείο αυτό η Κοι νοΒουλευτική Επιτροπή Π εριβάλλοντος υπογραμμίζει 

τη δήλωση του εκπροσιόπου του Τμήματος αυτού ότι έχουν ήδη καταστραφεί αρχαι

ότητες στην περιοχή της Αμαθούντας σε βάθος περίπου σαράντα εκατοστών και 

μήκος περίπου τετραχόσιων μέτρων. Α υτό έγινε ενιο εκτελούνταν τα έργα για την 

κατασκευή του .υφιστάμενου παραλιακού δρόμου στην περιοχή. 

Γ. Απόψεις και εισηγ11σεις κοινότητας Αγίου Τύχωνα και περιβαλλοντικών 

οργανώσεων 

Οι εκπρόσωποι των περιΒαλλονΤΙΚίί)ν oργανιίJσεων και της κοινότητας Αγίου 

Τύχωνα δήλωσαν στην Επιτροπή ότι αντιτίΟενται κατηγορηματικά στην υλοποίηση 

της προσωρινής λύσης που υιοθετήθηκε με την απόφαση του απελθόντος Υπουρ

γικού ΣυμΒουλίου και τόνισαν ότι η διέλευση κεντρικού αγωγού λυμάτων μέσα από 

τις αρχαιότητες της Αμαθούντας υποβαθμίζει οπτικά την αρχαία πόλη και υποδη

λ,όνει έλλειψη σεβασμού προς τις αρχαιότητες και την πολιτιστική μας κληρονομιά. 

Επιπρόσθετα. τόνισαν τον κίνδυνο η προσωρινή λύση να καταστεί στο μέλλον 

μόνιμη. 

Από τους ίδιους Εκπροσώπους αντιπροτείνεται ως μόνιμη λύση, χωρίς να 

προηγηθεί οποιαδήποτε προσωρινή λύση. η τοποθέτηση του αγωγού σε παρακαμ

πτήρια πορεία. έτσι που σι αρχαιότητες να παραμείνουν άθικτες. Συγκεκριμένα, 

προτείνεται να ακολουθηθεί ο ρους δύο μικριί.>ν ποταμιόν ανατολικά και δυτικά των 

αρχαιοτήτων. ενώ στα βόρεια προτείνεται να ακολουθηθεί πορεία παράλληλη με τον 

υφιστάμενο αυτοχι\ιητόδρομο. Σημειώνεται ότι η παράκαμψη αυτή είναι σημαντικά 

μεγαλύτερη από αυτή που μελετήθηκε προκαταρκτικά από τα αρμόδια τμήματα ως 

πιθανή μόνιμη λύση. 

Ως πλεονέκτημα της λύσης που αντιπροτείνεται προβλήθηκε η εξοικονόμηση 

χρημάτων. καθ,ός θα αποφευχθεί το πρόσθετο κόστος που απαιτεί η προσωρινή 

λύση. και η αποφυγή αχρείαστης καθυστέρησης στην εκτέλεση του όλου έργου του 

αποχετευτικού συστήματος. αφού η κατασκευή του παρακαμπτήριου δρόμου. που θα 

συνδυαστεί με την πορεία του αγωγού, μπορεί να γίνει αργότερα. 

Δ. ΠλεονεΚΤΙlματα και μειονεχτιίματα των προταθέντων και μελετούμενων 

υπαλλακτικών λύσεων 

Ι) Ποοσωοινή λύση 

Η λύση αυτή συνεπάγεται συνολική δαπάνη ί45 1.000 περίπου. εκ των 
οποίων ί300.000 περίπου θα σπαταληθούν. με την έννοια ότι. όταν αργό

τερα υλοποιηθεί η μόνιμη λ ύση που θα υιοθετηθεί. δε θα υπάρχουν για να 

αξιοποιηθούν. Εξάλλου. η λύση αυτή θα υποβαθμίσει αισθητικά την 

περιοχιi των αρχαιοτήτων. αλλά δε θα προκαλέσει καθυστέρηση. 
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2) Κατασκευή υπόγειας σήοαΥΥαc 

Η κατασκευή της σήραγγας θα στοιχίσει ι: 1.7 εκ. περίπου. Η λύση αυτή 

δεν προϋποθέτει την εγκατάσταση αντλιοστασίου και συνεπώς δε θα 

υπάρχει ανάγκη για επιπρόσΟετα λειτουργικά έξοδα. Όλες οι πλευρές 

δέχονται ότι με τον τρόπο αυτό οι αρχαιότητες θα προστατευτούν αποτε

λεσματικά. Από τεχνικής απόψεως όμως δεν μπορεί να καθοριστεί ο 

χρόνος που θα απαιτηθεί για την κατασκευή της σήραγγας λόγω των 

επιφυλάξεων που εκφράστηκαν από το Τμήμα Γεωλογικής Επισκοπή

σεως αναφορικά με τα πετρ,οματα της περιοχής και επίσης λόγω της 

αβεβαιότητας που εκφράζεται σχετικά με την εξασφάλιση των απαραί

τητων μηχανημάτων για την εκτέλεση της εργασίας αυτής. 

3) Παοάχαμψη της αοχαιολΟΥικής πεοιοχής σε συνδυασμό με την κατα
σκευή παοάλληλο\l παρακαμ.ιττήσιου δοόμου 

Το έργο αυτό θα στοιχίσει ι: 1.5 εκ. περίπου. Αυτή η λύση προϋποθέτει 

την εγκατάσταση αντλιοστασίου. που θα στοιχίσει μισό περίπου εκατομ

μύριο λίρες, εν(ί) για τη συντήρησή του απαιτούνται επιπρόσθετα έξοδα 

ύψους f60.000 περίπου ετήσια (λειτουργικά έξοδα). Ενόψει της ανάγκης 
να καταργηθεί ο υφιστάμενος παραλιακός δρόμος, που κατά γενική 

ομολογία επηρεάζει με διάφορους τρόπους την αρχαιολογική περιοχή 

Αμαθούντας (π.χ. εμποδίζει τις ανασκαφές και την πιθανή δημιουργία 

αρχαιολογικού πάρκου), η λύση αυτή μελετάται σε συνδυασμό με την 

κατησκευή παρακα~ιπτήριoυ δρόμου. Για τη διεξαγωγή των αναγκαίων 

μελεnον απαιτείται χρόνος . 

4) Παράκαμψη της αρχαιολογιχής ΠΕριοχής σε συνδυασμό με την κατα
σκευή παράλληλου παρακαμπτήριου δρόμου. σύμφωνα με την εισήγηση 

των εκποοσώπων του Αγίου Τύχωνα και των πεοιβαλλοντικών οργανώ

σεων 

Δεν υπάρχει επίσημη εκτίμηση ειδικών σχετικά με το κόστος που συνεπά

γεται η εισήγηση αυτή . Από την κυβερνητική πλευρά εκφράστηκε η άποψη 

ότι η υλοποίηση της λύσης αυτής δεν μ.1τορεί να αρχίσει αμέσως, όπως 

προτάθηκε από τους εισηγητές της, επειδή η τοποθέτηση τέτοιου είδους 

αγωγ<-ον πρέπει να γίνεται κατά μήκος του δρόμου. ώστε να είναι εύκολη 
η συντήρησή τους. Γι' αυτό η παράκαμψη πρέπει να συνδυαστεί οπωσδή

ποτε με την κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου, όπως άλλωστε ορθά 

προτείνεται. Ωστόσο, 'η τοποθέτηση του αγωγού δεν μπορεί να αρχίσει 

χωρίς να προηγηθεί μελέτη της πορείας του αγωγού σε συνδυασμό με την 

πορεία του δρόμου, για τη διεξαγωγή της οποίας όμως, όπως αναφέρ

θηκε πιο πάνω, απαιτείται χρόνος. Συνεπώς, η λύση αυτή θα προκαλέσει 

σοβαρή καθυστέρηση στην εκτέλεση των έργων. Από την άλλη, το μέγεθος 

της παράκαμψης που προτείνεται είναι τόσο. που αποφεύγεται πλήρως ο 

κίνδυνος επηρεασμού των αρχαιοτήτων, ενώ επιπλέον η εγκατάσταση 

του αγωγού και η κατασκευtj του δρόμου σε τόσο μεγάλη απόσταση από 

τις αρχαιότητες δεν εμποδίζουν στο μέλλον την επέκταση των 

ανασχαφ,όν ή τη με άλλο τρό;το αξιοποίηση των αρχαιολογικών χώρων 

(όπως είναι για παράδειγμα η δημιουργία αρχαιολογικού πάρκου). 

Επίσης αποφεύγεται το κόστος που απαιτείται για την εφαρμογή της 

προσωρινής λύσης. 
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Ε. ΣυμΠΕράσματα και διαπιστώσεις 

Η Κοινο(k>υλευΤΙΚ1j Επιτροπή Περιβάλλοντος υπό το φως όλων των πιο πάνω 
συμπεραίνει ότι καταρχήν το όλο πρόβλημα έχει προκύψει εξαιτίας της παράλειψης 

των αρμοδίων να μελετήσουν σοΒαρά. στο στάδιο του σχεδιασμού του έργου του 

αποχετευτικού συστήματος Λεμεσού - ΑμαΘούντας, τις δυσμενείς επιπτώσεις που 

μJτορεί να έχει η τοποΘέτηση αγωγοί' λυμάτων σε περιοχή με αρχαιότητες. Η παρά

λειψη αυτή συνέπεια είχε να αντιμετωπίζεται οtiμερα η ανάγκη προστασίας των 

αρχαιοτήτων της Αμαθούντας υπό την πίεση των παραμέτρων χρόνος και κόστος. 

Η Επι rQo;nj επιθυμεί ως θέμα aQA1j; να εκφράσει ακόμη μια φορά την πάγια 
θέση της ότι στο στάδιο της μελέτης και του σχεδιασμού έργων που δυνατό να 

επηρεάσουν αρχαιότητες και γενικά το φυσικό περιβάλλον πρέπει να καταβάλλεται 

από τους αρμοδίους σοβαρή και επίμονη προσ:τάθεια, ώστε τέτοιοι κίνδυνοι να 
εντοπίζονται και να αντιμετωπίζονται έγκαιρα και αποτελεσματικά. προτού ακόμα 

τα υπό εκπόνηση σχέδια αποπερατωθούν και εγκριθούν. 

Η Επιτροπή επισημαίνει ότι οι αρμόδιοι φορείς και οι αρμόδιες υπηρεσίες δεν 

πρέπει να φείδονται κόπου. χρόνου ή χρημάτων προκειμένου να επιτυγχάνεται η 

προληπτική προστασία του περιjΉ1λλoντoς. εφόσον έχει επανειλημμένα αποδειχθεί 

ότι η πρόληψη ως μέΘοδος, εκτός του ότι είναι Ε.ιίιθυμητή, είναι και πιο οικονομική 

ωτό την εκ των υστέρων λ,jψη διορθωτικών μέτρων. 

Η Κοινο~ουλευτικιj Επιτροπή ΠεριΒάλλοντος. με ~άση την πιο πάνω αρχή, 

αλλά και το γεγονός ότι η ύπαρξη της αρχαίας πόλης της Αμαθούντας ήταν γνωστή 

στους αρμοδίούς που κατάρτισαν. μελέτησαν και ενέκριναν το σχέδιο του αποχετευ
τικού συστήματος Λεμεσού - ΑμαΟούντας. εκφράζει την απογοήτευση και τη δυσαρέ
σκειά της για το γεγονός ότι αφέθηκε να δημιουργηθεί η σημερινή προβληματική 

κατάσταση. 

Η Επιτροπή όμως, λαμ~άνoντας υπόψη τις δυσμενείς συνέπειες που θα έχει η 

σοβαρή καθυστέρηση στην εκτέλεση των έργων του αποχετευτικού συστήματος, 

καθ,ος και το γεγονός ότι όλες οι μόνιμες λύσεις που προτάθηκαγ θα προκαλέσουν 

αυτή την καθυστέρηση, και δεδομένων των διαβεβαιώσεων των αρμοδίων ότι η τοπο

θέτηση του αγωγού επιφανειακά και προσωρινά, για περίοδο που δε θα διαρκέσει 

πέραν των τεσσάρων ετιΟν. δε θα επηρεάσει τις αρχαιότητες και νοουμένου τέλος ότι 

θα παρακαμφθεί εντελ,ος η βασιλική, δέχεται ότι η προαναφερθείσα προσωρινή λύση 

α.ι'τοτελεί υπό τις περιστάσεις -υπό τις περιστάσεις, επαναλαμβάνω- τη λιγότερο 

οδυνηρή για το περιβάλλον λύση ανάγκης -έχει δεχτεί η Επιτροπή ότι κατ' αρχήν 

είναι σίγουρα οδυνηρή , αλλά η λιγότερο οδυνηρή. 

Τέλος, η Επιτροπή υπογραμμίζει την επισήμανση των εκπροσώπων του 

Τμήματος Αρχαιοτήτωγ ότι τμήμα της περιοχής της αρχαίας πόλης της Αμαθούντας. 

που βρίσκεται νότια του παραλιακού δρόμου, υφίσταται διάβρωση από τη θάλασσα. 

Γι' αυτό. καλείται η κυβέρνηση να μελετήσει την εισήγηση του εν λόγω Τμήματος για 

τη δημιουργία κυματοθραύστη 1j να μελετήσει τη με άλλο ενδεδειγμένο τρόπο αποτε
λεσματική προστασία της περιοχής αυτής από τη διάβρωση. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

δήλωσαν ότι επιφυλάσσονται να εκφράσουν τις θέσεις τους στο όλο θέμα κατά τη 

σuζ1jτησιj του εν,οπιον της ολομέλειας. 

Στη συνέχεια. κί'ριε Πρόεδρε. θα καταθέσω τη Συμπληρωματική Έκθεση της 

Κοινοβουλευτικής Επι ΤΡΟΠ1jς Π εριβάλλοντος για το ίδιο θέμα ημερομηνία; 
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διασΚΕι)άστηκαν "1πτερα π:ιό την εμπειρία που αποχτήΟηκε με την xataoxeuli της 
σήραγγας του υδατικού έργου του Διαρίζου. ΔιαπιστώθηΚΕ μάλιστα η δυνατότητα 

χρησιμο;τοίησης των ίδιων μηχανημάτων που χρησιμοποιήθηκαν για το έργο του 

Διαρίζου, πράγμα που καθιστά δυναni την xaTaOXEU1i της υπόγΕιας σήραγγας για το 
συγΚΕκριμένο έργο του αποχετευτικού από τη μια μΕ χαμηλότερο κόστος από αυτό 

που είχε αρχικά υπολογιστεί και από την άλλη μέσα στο χρονοδιάγραμμα που 

τέθηκε για αποπεράτωση του έργου. Σημειιόνεται ότι η λύση αυτή, με βάση τα νέα 

δεδόμενα, υπολογίστηκε από τους ειδικούς ότι θα κοστίσει περίπου Ι ,5 εκατομμύριο 
λίρες. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικιόν δήλωσαν στην Επιτροπή ότι το 

όλο θέμα θα τεθεί σί'ντομα εν,όπιον του Υπουργικού Συμβουλίου για τη λήψη 
σχετικής απόφασης. 

Οι εκπρόσωποι της Ομοσπονδίας Π εριβαλλονΤΙΚ(()Υ και ΟικολΟγΙΚΙl>ν Οργανώ

σεων Κύπρου και της κοινότητας του Αγίου Τύχωνα διiλωσαν στην Επιτροπή ότι 

συμφωνούν με την προιοΟηση της εισήγησης της Τεχνικής Επιτροπής για κατασκευή 

υπόγειας σήραγγας κάτω από τις αρχαιότητες. 

Ενόψει της πιο πάνω εξέλιξης και των νεότερων συμ;-τερασμάτων στα οποία 

κατέληξε η TfXV LX1i Επιτροπή και λαμΒάνοντας υπόψη την αποδοχή τους από όλες 
τις εμπλεκόμενες πλευρές, 11 Κοι νοβουλευτικtι Επιτροπή Π ερι(Wλλοντος πιστεύει 
ότι η προ,όθηση της προσωριν1jς λύσης πρέπει να εγκοταλειφθεί, χωρίς εντούτοις να 

μεταΙ,άλλονται οι οεσεις της, οι οποίες περιλαμΒάνονται στην πριότη Έκθεσή της, σε 
σχέση με τα θέματα αρχής που εγείρονται 1i σε σχέση με άλλες πτυχές του θέματος 
που έχουν επισημανθεί -δηλαδή της πρόληψης, της ετοιμασίας περιβαλλοντικών 

μελετισν κ.λπ. 

Τέλος, η Επιτροπή έχει την άποψη ότι η προτεινόμενη λύση της κοτασκευής 

υπόγειας σ1iραγγας κάτω από τις αρχαιότητες πρέπει να προωθηθεί ως μόνιμη λύση 
νοουμένου ότι οι υπολογισμοί και οι εκτιμtισεις της Τεχνικής Επιτροπής που 

αφορούν τις παραμέτρους κόστος. χρόνος και επηρεασμός αρχαιοτήτων δε θα 

ανατραπούν από τους όρους του συμβολαίου εργολαβίας ή από τυχόν παραπέρα 

λεπτομερή γεωλογική έρευνα πρι ν από την έναρξη του έργου. 

(Κατά τη διάρκεια της αναγν,όσεως της Συμπληρωματικής Έκθεσης ο Πρόε

δρος της Βουλής επανήλθε στην έδρα του). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. ΓΑΛΑΝΟΣ) 

Ευχαριστιό τον κ. Σολωμή για την πολύτιμη προσφορά του σήμερα στις εργα

σίες του Σιόματος. 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

Ο κ. Κοντίδης. 

Δ. ΚΟΝΤιΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Η προστασία του περιΒάλλοντος. η ποιότητα ζωής, αλλά και η υγεία των 

κατοίκων του νησιού μας πρέ:rει να είναι μέσα στις προτεραιότητες της κοινωνίας 

μας. Αυτό είναι ορθό και το διακηρύσσουμε με κάθε ευκαιρία όλοι μας . 

Ξεκιν,όντας λοιπόν απ' auni τη θέση, Οα ήθελα να σχολιάσω ένα φαινόμενο 
που παρουσιάζεται αυτό τον καιρό στη Λεμεσό το οποίο έχει βασικά δυο όψεις. Η 

μια είναι των κατοίκων της ;rεριοχιις Π'ου χαρακτηρίζεται από μια "ΙΙI,(1εια υπομονή" 
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18.10.1993, δηλαδή, αφού η πρώτη ήταν ημερομηνίας 4.5 .1993, δηλαδή συντάχθηκε 
περίπου πέντε-πεντέμιση μήνες αργότερα . 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 

ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "ΤΟΠΟΘΕΤΗΣΗ 

ΚΕΝΤΡΙΚΟΥ ΑΓΩΓΟΥ ΤΟΥ ΑΠΟΧΕΤΕΥΤΙΚΟΥ ΣΥΣΤΗΜΑΤΟΣ ΛΕΜΕΣΟΥ 

ΔΙΑ ΜΕΣΟΥ ΤΗΣ ΑΓΟΡΑΣ ΤΗΣ ΠΑΛΑΙΑΣ ΠΟΛΗΣ ΤΗΣ ΑΜΑΘΟΥΝΤΑΣ" 

Παρόντες: 

Χρίστος Σολωμής. Π ρόεδι!ος 

Ττίμης Ευθυμίου 

Καίτη Κληρίδου 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Όπως είναι γνωστό. η ΚοινοΒουλευτική Επιτροπή ΠεριΒάλλοντος είχε ετοι

μάσει Έκθεση για το πιο πάνω θέμα, αλλά η συζήτησή της στην ολομέλεια που επρό

κειτο να αρχίσει στις 3 Ιουνίου 1993 ανα~λιiθηκε ύστερα από σχετική εισήγηση του 
Προέδρου της Επιτροπής, για να εξεταστούν νέα στοιχεία που προέκυψαν μετά την 

ολοκλήρωση της μελέτης του θέματος από την Επιτροπή. 

Για το σκοπό αυτό η Ε;ι:ιτροπή συvιιλθε σε νέα συνεδρία στις 8 Ιουνίου 1993, 
στην οποία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινω

νιών και Έργων, του Γραφείου Προγραμματισμού, του Τμήματος Αρχαιοτήτων, του 

Συμ~oυλίoυ Αποχετεύσεως Λεμεσού-Αμαθούντας (ΣΑΛΑ) , της Ομοσπονδίας Π ερι

βαλλοντικών και Οικολογικών Οργαν(οσεων Κύπρου και της κοινότητας του Αγίου 

Τύχωνα. 

Με βάση τα νεότερα στοιχεία. που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από τους 

κυβερνητικούς αρμοδίους, έγινε παραπέρα μελέτη του όλου θέματος από την 

αρμόδια Τεχνική Επιτροπή και εξετάστηκαν διεξοδικά τα πλεονεκτήματα και μειο

νεκτήματα τόσο της προσωρινής λ ίJσης που προτάθηκε και υιοθετήθηκε από το 

προηγούμενο Υπουργικό Συμβούλιο όσο και των λύσεων που είχαν αρχικά 

προταθεί ως μόνιμες λύσεις. 

Από τη μελέτη αυτή η Τεχνική Επιτροπή διαπίστωσε ότι η προσωρινή λύση, 

δηλαδή η τοποθέτηση του αγωγού επιφανειακά κατά μήκος του υφιστάμενου παρα

λιακού δρόμου. παρότι φαίνεται να συγκεντρώνει σημαντικά πλεονεκτήματα έναντι 

των υπολοίπων εναλλακτικών λύσεων που μελετήθηκαν, εντούτοις καθίσταται 

αντιοικονομική λόγω του όρου που έθεσε το Τμήμα Αρχαιοτήτων για μετακίνηση 

του αγωγού σε τέσσερα χρόνια . Επίσης σοβαρό μειονέκτημα αποτελούν και οι ενστά

σεις των περι~αλλoντισHoν και της κοινότητας του Αγίου Τύχωνα. 

Ύστερα από τη διαπίστωση αυτή και ύστερα από ενδελεχή μελέτη και αξιολό

γηση των παραμέτρων των άλλων εναλλακτικιον λύσεων, η εν λόγω Τεχνική 

Επιτροπή κατέληξε στο συμπέρασμα ότι η εισήγηση για κατασκευή υπόγειας 

σήραγγας κάτω από τις αρχαιότητες υπερτερεί από τις υπόλοιπες που μελετήθηκαν. 

Όπως ειδικότερα επεξηγήθηκε στην Επιτροπή Περι~άλλoντoς από τους κυβερ

νητικούς αρμοδίους, οι αρχικές επιφυλάξεις που εκφράστηκαν από το Τμήμα 

Γεωλογικής Επισκόπησης και το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, εξαιτίας των οποίων 

η πιο πάνω εισήγηση αρχικά είχε κριθεί ως ασύμφορη, επειδή υπολογιζόταν να 

προκαλέσει σοΒαρή καθυστέρηση στην εκτέλεση του όλου έργου του αποχετευτικού. 
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και κατανόηση, γιατί πιστεύουν ότι πρέπει να υποστούν κάποιες Ουσίες. για να 

μπορέσει επιτέλους να πραΥματοποιηΟεί το όνειρο όλων των Λεμεσιαν(ον, που είναι 

11 κατασΚΕιl11 τοΊ! ΣΑΛΑ χαι έτσι να μΛΟ(1έσει να σωθεί το περιΒάλλον και η θάλασσά 
μας από ΒέΒαιη καταστροφιi. Η άλλη όψη είναι η συμπεριφορά όλων σχεδόν των 

υπευΟύνων :;του χαρακτηρίζεται από περιφρόνηση για τα προΒλΊιματα που αντιμετω

;τίζουν οι κάτοικοι της ;τεριοχής. Τα προβλ11ματα αυτά ξεκινούν από την ταλαι

πωρία στη μετακίνηση. τη (ιιΊπανση του περιΙiάλλοντος αλλά και την οικονομΙΚ11 

καταστροφή πολλιί>ν νοικοκυριιόν. 

Εκείνο που διερωτάται πράγματι κανένας είναι αν αυτά που συμΙ1αίνουν 

σήμερα στη Λεμεσό συνέΒαιναν σε άλλη xti'lt«( 1i ακόμα και σε άλλη πόλη θα γίνονταν 
ανεχτά και δε Οα ξεσήκωναν Ούελλα διαμαρτυριισν και κινητοποιήσεων των επηρεα

ζόμενων ατόμων. αλλά και όλων των μέσων μαζικής ενημέρωσης, για να αναγκά

σουν την αρμόδια αρχή να λάΒει τα απαραίτητα μέτρα προστασίας του πολίτη! 

Δ υσΤIlΎ.<;lς εδ<ό στον τό;το μας κά;τοιοι, άλλος λιγότερο άλλος περισσότερο, για 

να μη Θίξουμε κάποιους ημέτερους. αφήνουμε να συμΒαίνουν τα πιο εξωφρενικά 

πράγματα με τις λιγότερες δυνατές διαμαρτυρίες, ενώ. όταν πρόκειται για "αντίπα

λους" ξεσηκιυνουμε τον κόσμο. Και για να μη θεωρηθεί ότι υπερβάλλω, σας παρα

καλ(ο να crέρετε στη μνΙ1μη σας την εικόνα που παρουσίαζε η Λεμεσός λίγες 

(1δομcιδες πριν τη συνbιάσκεψη των «Qllly<uv των χωρ(υν της Κοι\/οπολιτείας. Δεν 
UJr11QZE περιοχή ;του να μην είχε ανασκαμμένους δρόμους. Α υλάκια ανοιχτά για 
~L11νες. χιίψητα σΤΟΙΙ1αγμένα όπου ("Ιη. σχισμένοι δρόμοι. λακκούΒες. σκασμένα πεζο

δρόμια που για ~01νες -ακόμα και χρόνια- περιμένουν \'α διορθωθούν . δρόμοι λερω

μένοι χωοίς καμιά φροντίδα. Η όψη που παΡΟ11σίαζε η Λεμεσός τον περασμένο 

χειμ<όνα. ιδίως κάποιες περιοχές κάτω από τη λεωφόρο Μακαρίου, l;ταν όψη ~αλτό

τοπου. με όλα τα τραγικά επακόλουΟα. Το δε καλοκαίρι, όταν φυσούσαν οι άνεμοι, 

παρουσίαζε την όψη εριΊμου. Τις κραυjlές των καταστηματαρχιόν αλλά και των 

κέντρων του Ααραλιακού μεnόπου, ;του ;τερνούν την περισσότερη (όρα της ημέρας με 

το ξεσκονόπανο στο χέρι. δεν τις ακούει κανένας. 

Και θέλω ακόμα, κύριε Πρόεδρε, από το επίσημο αυτό Βήμα της Βουλής να 

ηJέξω ακόμη μια φορά -έστω κι Ην δε Οα το λάΒουν υπόψη- μερικούς δημοσιογρά

φους και συγκεκριμένα μέσα μαζικής ενημέρωσης για το ρόλο συσκότισης που 

παίζουν όσον αφορά το ζιiτημα αυτό και να τους ρωΤ11σω: "Είσαστε. κύριοι των 

μέσων μαζικιiς ενημέρωσης, ευχαριστημένοι από το ρόλο που παίζει η 'τέταρτη 

εξουσία'. όπως σας αρέσει να αποκαλείστε. όσον αφορά την κατάσταση που 

επικρατεί στη Λεμεσό: Ή το θέμα το υ;τοΒαθμίζετε, επειδιi δεν Οέλετε να θίξετε 

κάποιους ;του έχετε υΠΟΖρέωση με τον άλφα 1) Βήτα τρόπο να καλύψετε ή να εξυπη
ρετήσετε; Είναι, κύριοι, η στάση σας η ίδια σε άλλα ζητήματα, που τα ανάγετε σε 

μείζονα θέματα. γιατί νομίζετε ότι την ευθύνη τη φέρουν κάποιοι που δεν είναι 
'υμέτεροι';" 

Ξέρω. κί1ριε Πρόεδρε. ότι αυτό που λέω κάποιους Οα ξενίσει. Όμως αυτό το 

κάνω συνειδητά, γιατί πιστεύω ότι τα μέσα μαζικής ενημέρωσης και οι λειτουργοί 

τους έχουν να παίξουν α;τοφασιστικό ρόλο στη διαμόρφωση της'κοινής γνώμης και 
πρέπει αυτός ο ρόλος να παίζεται σωστά και να είναι αντικειμενικός και αμερόλη

πτος. 

Κ ύριε Πρόεδρε, 

Α ναμ<rίΒαλα το αποχετευτικό είναι ένα από τα μεγαλύτερα έργα υποδομής 

στην πόλη της Λεμεσού, αλλά και στον τόπο μας γενικότερα. Το αποχετευτικό ήταν 
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και είναι ζωτιΧιΊ; σημασίας και 11 κατασκευή του έπρεπε να είχε αρχίσει και να 
λειτουργεί στη Λεμεσό από καιρό. Έτσι ;ωλλά προΒλήματα ρύπανσης των υπόγειων 

υδάτων μας αλλά και της Θαλάσσιας περιοχής Οα αποφεύγονταν . 

Δυστυχισς. όπως όλοι ξέρετε. η ιστορία της κατασκευllς του ΣΑΛΑ έχει 

περάσει από όιάφορα στάδια "ου τα χαρακτηρίζει η σύγκρουση απόψεων και συμφε

ρόντων με αντε~lxλIΊσεις και αντι;ι:αραθέσεις. Αποτέλεσμα όλων αυτών ήταν να 

καθυστεριΊσει το έργο για πολλά χρόνια. Μετά από μια οδύσσεια αλλαγών. όσον 

αφορά την το;ι:οΟεσία κατασκευιlς του εργοστασίου επεξεργασίας λυμάτων. καταλή

ξαμε στη μόνη περιοχή για την οποία δεν είχαμε αντίδραση, αλλά αντίθετα την 

ομόφωνη Θέληση όλων σχεδόν των εμπλεκομένων. 

Η κατασκΕιIlΙ των σχεδίων για το εργοστάσιο και 11 έναρξη των εργασιιον 
έγιναν με τη μεγαλύτερη bυνατή σπουδή, γιατί υπήρχε πάντοτε ο κίνδυνος και ο 

φό[)ος της εμ;τλοκής και της ανα[)ολι)ς. Λογικό λοιπόν ήταν πολλά πράγματα που 

σχετίζονταν με το εργοστάσιο και την nEeLOlt) αυτή να διαφύγουν της προσοχt)ς και 
να μη ληφΟο\lν υπόψη ππό την aQX11. Αυτι) είχε ως αποτέλεσμα να παρουσιάζονται 
Ηυρα. κατ(! την πορεία της εκτέλεσης του tQYou. 

Ένα τέτοιο μείζον "ρόβλημα είναι η διέλευση του κεντρικού αγωγού μετα

φοράς λυμάτων α:rό την :rεριοχιi της αρχαίας Αμαθούντας. Όταν άρχισαν οι 

μελέτες και έγιναν τα κατασκευαστικά σχέδια. από ασυγχώρητο λάθος δε λήφθηκε 

καθόλου υπόψη το πρόΒλημα της ΑμαΟούντας και έτσι σήμερα, με την έναρξη των 

εΡΥασιιον το;τοΟέτησης του αγωγού. ;ταρουσιάστηκε ως ένα πρόβλημα πρωταρχικής 

σημασίας που ζητά άμεση λύση. για να μπορέσει το έργο να ολοκληρωθεί, χωρίς 

μεγάλες καθυστεριiσεις. 

Το ξε;τέρασμα αυτού του προ[)λ11ματος είναι δύσκολο, γιατί προϋποθέτει: 

Ι) Επένδυση της τάξης πέραν των ί2.000.ΟΟ0. 

2) Να μην ε;τηρεάζει ή να καταστρέφει τους αρχαιολογικούς μας θησαυ
ρούς. 

3) Να διατηρεί και να "ροστατεύει το φυσικό περιβάλλον της περιοχής. 

Το ;τρ{ί}το εριί}τημα ;του μ:ταίνει και που πρέ;τει να απαντήσουμε είναι αν η 

λύση που Αροτείνουμε Οα είναι προσωρινή ή μόνιμη. Η προσωρινή λύση φαίνεται 

ότι α;τορρί:;ττεται α;τό το σίινολο των εμ:;τλεκομένων, γιατί : 

Ι ) Θα Αρέπει να μετακινη(-)εί σε τέσσερα χρόνια. (Άρα ό,τι έξοδα γίνουν, θα 

πάνε χαμένα). Κόστος της λί,σης αυηΊς Οα είναι της τάξης των fSOO.OOO, 
χωρίς να λαμ[)άνεται υπόψη το κόστος της θερμομόνωσης (αν γίνει). 

2) Μετακίνηση αντλιοστασίου από Αγία Βαρβάρα στο Temple. Η μετακί
νηση αυτή (-)α φέρει αλλαγές στο αποχετευτικό δίκτυο με κόστος f 120.000 
που στο μέλλον Οα αχρηστευθούν. 

3) Κινδύνους α:rό την ε:rιφανειακή τοποθέτηση του αγωγού (σπάσιμο, 

ατύχημα και δυσοσμία το καλοκαίρι από τις θερμοκρασίες, εκτός αν 

γίνει θερμομόνωση) . 

4) Αντιδράσεις κατοίκων και περιΒαλλοντιστών. Το μόνο θετικό είναι ότι 

δε χρειάζονται α;ταλλοτριιυσεις και η εφαρμογή της είναι άμεση. 

Ως μόνιμες λύσεις προτείνονται οι ακόλουθες δύο: 

Ι ) Παράκαμψη της αρχαιολογΙΚ11ς περιοχι1ς Αμαθούντας . 

2) Κατασκευή υπόγειας σtιρα','γας κάτω από το λόφο της Αμαθούντας. 
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Η ;τριί>τη επιλΟ"'11 είναι συνδεδεμένη άμεσα 11 έμμεσα με την xaTaOΚEU1j του 
παρακαμπτήριο υ δρόμου. Δηλαδ,j ,j να κατασκευαστεί παράλληλα με το δρόμο lj να 
γίνει :τρ<ί>τα ο αγωγός και σε τέσσερα ϊ.ρόνια να κατασκευαστεί ο δρόμος με την ίδια 

περίπου πορεία. Το μήκος της πορείας του α'(ω'(ού είναι 1.8 χιλιόμετρα με υψομε
τρική διαφορά που φτάνει τα 35 μέτρα. 

Ποια τα πλεονεκτήματα: Η προτεινόμενη πορεία Οεωρείται ότι είναι απίθανο· 

όμως όχι αδύνατο- να EJLTJQECΙOEL ουσιαστικά τις αρχαιότητες. 

Μειονεκτήματα: 

Ι ) Αύξηση του μΙ1κους του αyω~loύ κατά ένα χιλιόμετρο . 

2) Κατασκευή ;τρόσΟετου αντλιοστασίου της τάξης των ί500.000. 

3) Αποζημίωση του εργολάΒου για την καΟυστέρτιση που Οα προκύψει από 

την κατασΚΕω1 του αντλιοστασίου της τάξης των ί400.αχ). 

4) Λειτουργικά έξοδα ~'ια το αντλιοστάσιο της τάξης των ί60.αχ> ετησίως. 

5) Αλλαγές στο αποχετευτικό δίΧΤ\10 με κόστος ίI20.000. 

6) Απαλλοτριιοσεις περιουσιιον της λωρίδας πλάτους έξι μέτρων είναι 

σύμφωνα με το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας της τάξης των 

ί45.000 (+/-20%). 

Γενικό κόστος 

Ι) ίl . 553.019 (κατασκευή αΊΙ"Ίού). σύμφωνα με το ΣΑΛΑ. 

2) f400.ooo (αποζημίωση εργολάβου). 

3) ί45.000 (λειτουργικά έξοδα του αντλιοστασίου). 

4) f 120.OOO (αλλα':ές του αποχετευτικού διχτύου). Σύνολο: ί2.3 18.019. 

Η δεύτερη επιλογή είναι η xaTaOYoEUlj υπόγειας σήραγγας '(ια τον αγωγό των 
λυμάτων που Οα περνά κάτω α:τό το λόφο και Οα αποφεύγει όλα τα πιθανά αρχαιο 

λογικά στριόματα. Η σήραγΊα θα είναι μήκους 815 μέτρων και διαμέτρου 3,20 μέτρα. 
Η διάμετρος των 3,20 μέτρων :τροτείνεται να γίνει. γιατί μπορούν να χρησιμοποιη
θούν τα μηχανΙ1ματα που έχουμε για τη διάνοιξη της σήραγγας του Διαρίζου. 

Πλεονεκτήματα : 

1) Δε μεγαλιονει το ~lliκος του αγω'tού. 

2) Η λύση δεν επηρεάζει τους αρχαιολογικούς μας θησαυρούς. 

3) P01j των λυμάτων με βαρύτητα, χωρίς την ανάγκη για μετακίνηση lj κατα-
σκευή νέου αντλιοστασίου . 

4) Η κατασκευή της σιjραγγας είναι χρονικά εφικτή. 

5) Δε χρειάζονται μεγάλες απαλλοτρι<όσεις. 

6) Συνολικό κόστος, σύμφωνα με το ΣΑΛΑ, είναι ί l.584.022 . Υπολο'(ί

ζουμε δηλαδή δαπάνη μεταξύ f Ι .500.000 μέχρι ί2.000. ΟΟΟ. 

Συμπέρασμα: 

Από τις δύο προτεινόμενες λύσεις εμείς τασσόμαστε υπέρ της δεύτερης, 

δηλαδή της κατασκευής υπόΊειας σήραΊΥας . Η λύση αυτή θα είναι μόνιμη και, αν τα 

στοιχεία που μας έχουν διi,σει είναι ορΟά, το κόστος θα είναι χαμηλότερο ή τουλάχι

στον όχι ψηλότερο από τη λύση της παράκαμψης . Δε Οα ,'πάρχουν λειτουργικ(ι 
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έξοδα -ό;τως Οα συμΒαίνει με τη λύση αρ. 1- και έτσι το κόστος της κατασκευής θα 

είναι οριστικό. Δε θα επηρεάσει καΟόλου τις αρχαιότητες αλλά ούτε και τη μελλο

ντική δ ιαμόρφωση του ϊ.<Ορου και τη ϊ.Cιραξη του δρόμου. 

Η άποΨιi μας αυΤ11 συμφωνεί απόλυτα με το πόρισμα της τεχνικής Ε.ιίιτροπής 

πο\! συστάΟηκε υπό την αιγίι'Ία του Τ~Olματoς Δημοσίων Έργων και που λέει τα εξιις : 

Νομίζω έχει διαΒαστεί. \1[( μην την επαναλάΒω. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Πριν κλείσω . θα tiΘελα να υπενΟυμίσω και επίσημα απ' αυτό το Βήμα την Eχτε~ 

λεστική Εξουσία ότι έχει αναλάΒει δέσμευση -το έχε ι αναφέρει και ο έντιμος 

Υπουργός Εσωτερικιον στην ομιλία του με την ευκαιρία της κατάθεσης του θεμέλιου 

λίθου στο εργοστάσιο του ΣΑΛΑ- ότι Οα προχωρήσει στην κατασκευ,j των εγκατα

στάσεων για την T(lΙ τοΒάθμια επεξεργασία του νερού έτσι που να μJιορεί να χρησιμο

ποιηθεί για την άρδευση. 

Για να έ'ΧΕΙ αντίκρισμα η υπόσχεση αυτή τnς κυΒέρνησης, θα πρέπει. κατά τη 

γν(ίJμη όλων των ειοικ(σν. ν' αοχίσου\ι αμέσως οι εργασίες για την κατασκευή των 

εγκαταστάσεων για τριτοβάΟμια επεξεργασία, γιατί υπάρχει ο κίνδυνος, αν καθυστε

ρήσουν, ο ΣΑ ΛΑ να τελειιί>σει πιο YQ,iyoga και να παράγει νερό δευτεροβάθμιας 
επεξεργασίας που Οα χύνεται στη Οάλασσα. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ,jTav έγκλημα. αν από αμέλεια κάποιων δεν τελειώσουν οι 
εργασίες έγκαιρα. με α;τοτέλεσμα να χάνονται εκατομμύρια τόνοι νερού στη 

θάλασσα, ενιί> η γη μας Οα διψά και Οα το έχει τόση ανάγκη. 

Θα χαιρετίσουμε την κυΒέρνηση. αν όλα γίνουν σωστά και προγραμματισμένα. 

Θα την κρίνουμε όμως πολύ αυστηρά. αν από αμέλεια καθυστερήσει το έργο και 

έχουμε α;τώλεια νερού στη θάλασσα. 

Πιστεύω, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτή η Βουλή μέσω σας θα πρέπει να στείλει 

αυτό το μήνυμα ;τρος την κυΙJέρνηση, με την παράκληση να το λάβει σοβαρά υπόψη. 

Ευχαριστιό πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλιί>. Υ;τάρχουν άλλοι ομιλητές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ο κ. Χρυσοστόμου. 

ΑΡ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Από τη θέση μου. κύριε Πρόεδρε. Κί'ριε Πρόεδρε, η ομιλία του συναδέλφου 

κ. Κοντίδη ήταν εκτός Οέματος. κατά τη γνώμη μου, και άνευ αντικειμένου. Δε 

συζητούμε το .αποχετευτικό σύστημα της ΑμαΟούντας. Το θέμα που βρίσκεται 

ενώπιόν μας αφορά τη διέλευση του α'/(ιJ,/oύ και η απόφαση που λήφθηκε ικανοποιεί 

όλες τις ;τλευρές, ,'ι' αυτό και η Συμπληρωματικιj ΈκΟεση είναι ομόφωνη. Αν συζη

τούσαμε το αποχετευτικό. τότε θα είΖαμε να πούμε πάρα ;τολλά. 

Ευχαριοτι\}. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές: 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΟΧ. Σολωμής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο Χ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. ι")εν είχα ;τι~όOEση να μιλήσω επί του Οέματος. γιατί οι δύο 

ΕκΟέσεις. είναι αρκετά εύ~'λωττες. ειι'Ηκότερα η δεύτερη, η Συμπληρωματική 'ΕχΟεση, 

:του είναι και ομόψωνη . Είμαι υπόχρεος όμως να α;rαντήσω σε μερικές παρατηρή

σεις του κ. Κοντίδη. 

Από κεκτημένη τnΥ.\lτιιτα ti γιατί δεν tιθελε σι κάποιες προσπάθειες όπως η 
αξιέππινη σl1~lxέντρωση χc'ιποιων στοιχείων από τον ίδιο να μη παρατεΟούν στη 

Βουλtl. :τοοχιί)ρησε και τα ανέφερε. παρόλο" ότι 11 ΣυμπληρωμαΤΙ~Ol Έκθεση 

ομόφωνα χ((τέλη"ι'ε σε ένα (J\lμ:τέρr.ωμrι. το οποίο αποπειράθηκε σε μεγάλο μέρος της 

ομιλίας του να μας αναπτι'1ξι::ι. 

ΉΟελα να:τω όμως το\"το: Είναι Y.Ctn :του μας διακρίνει γενικότερα -δεν ξέρω
τους Έλληνες. ειοικόΤΕοα τους Έλληνες της Κίιπρου: πριν να αρχίσουμε ένα οποιο

δήποτε αξιόλογο έργο. :τριν να κάνουμε το πρ<ί>το Βιiμα σε κάτι που καθυστερημένα 

έστω το κάνουμε. ενιί) έ..ιρεπε να το είΖαμε Χάνει πρι ν πολλά χρόνια. από μόνοι μας 

αρχίζουμε τις ε:τικρίσεις και τις μεμψιμοιρίες. Ξεκίνησε την ομιλία του για την 

τοποΟέτηση του κε\ιτρικο,'ι rι~Iω~loύ το\! rιπoχετε"ΤΙΚOύ συστιιματος της Λεμεσού . και 

Ωιαινιζω το ()έμrι όπως 11Trt" ~ιραμμένo. "(')trt μέσου της aγoort; της παλαιάς πόλης 
της Αμαθούντας" και με κάποια ;τροΙ)λΨιατα, :;τεριβαλλοντικά κυρίως 11 στις αρχαιό
τητες. όχι δηλαδή του Οέματος του αποχετευτικού συστήματος της Λεμεσού. Ο 

κ. Κοντίδης ξεκίνησε με κrι;τοια έντονα παράπονα και μεμψιμοιρίες. γιατί ταλαιπω

ρείται τα μέγιστα ο κόσμος της Λεμεσοίl με την κατασκευή του αποχετευτικού έργου. 

Μα. κίιριε Κοντίδη. όταν l;σαστε bημοτικός σύμΒουλος και σωστά μαζί με τους 

άλλους τότε συναδέλq'ους σας απο«ασίζατε να κάνετε το αποχετευτικό σύστημα, 

είχατε o:τolab1l:τOTE συντα~Ι11 1; λύση :του θα έ:τρε:τε να μην .:τεράσει α;τό τους 

δρόμους της Λεμεσού; 

Έ.:τρε;τε να εκτι~oϊσoυμε το ~ιε',ιoνός ότι σtiμερα μεγάλη μερίδα κατοίκων της 

Λεμεσού :τέραν της ταλαι::rωρίας ;τληριi,)νει και οικονομικά. Ναι. :τληριi,)νει οικονο

μικ(Ί. '/ιατί για μέρες. για εr1hομάbες. ίσως και ~'ια μερικοί!ς μιινες ολόκληροι εμπο

ρικοί hρόμοι rιχρηστείιoντrιι. 'Εχει αντιληφΘεί ευτυχισς ο κόσμος της Λεμεσού ότι 

για να δημιουΡΊιηΟεί ένα έργο της έκτασης κα ι του μεγέθους του αποχετευτικού 

συσnιματος σε μια πόλη :του είναι η με'/αλύτερη σήμερα της Κύπρου. θα :τρέπει 

σίγουρα να υ;τοστούν κά;τοιοι κά:τοιες ταλαι:τωρίες. 

Μ11;τως είναι α;τό ΧC(;fΟια χεΚΤιΗιένη ταχύτητα Αου μας ανέφερε ο κ. Κοντίδης 

τα όσα είΑε; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

(Κάτι λέει ;του δεν α"ού,εται "αΟαρά). 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Δεν πιστι:ίJω να έχανε αντι;ωλίτευση . γιατί σίγουρα η απόφαση για την εκτέ

λεση του έΟΊ'ου ξεκίνησε με την προηΊ'οίιμενη κυΒέρνηση και συνεχίζεται και ελπί

ζουμε να υλο:τοιηΟεί με την :ταροί'σα. Δε Βλέ;τω ο:τοιαδή:τοτε κομματικιι χροιά. 
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Αλλά 11 ανάλυση των λύσεων ~'ια τη δίοδο του αγωγού 0 '0 Αφού ομόφωνα η Ε.ιϊιτρο;τή 

το είχε πει και το είχε υιοΟετήσει. αφού στην τεχνική επιτροπή συμμετέχουν όλοι οι 

αρμόδιοι και της κιlΒέρνησης αλλά και της περιοχtις της Λεμεσού και της ΑμαΟού

ντας ευρύτερα που ε./τηρεάζονται, αφού ομόψωνα αποφάσισαν όλες οι πλευρές -και 

η Βουλ11- να υιοΟετήσουν την απόφαση. αφού εντοπίσαμε κάποια άλλα προβλ11ματα, 

παράλληλα με το Βασικότερο πρόΒλημα της διέλευσης του αγωγού, στα οποία 

καλούμε την κυΒέρνηση να επέμΒει, για να διόσει κάποιες λύσεις. Επομένως Οεωριό 

αχρείαστη την xglTιXli υπό τη μορφή που έγινε, γιατί είναι εδώ, με όλο το σέβας, και 

αφορμή παίρνοντας .. . 

Α ν Οέλετε, ίσως να είμαι και εκτός Οέματος εγ(ο πόρα. το λέω προεισαγωγικά. 

Προηγουμένως μιλούσαμε για την αλλαγή του ονόματος του Υπουργείου Παιδείας 

και έσπευσε και ο Χ . Φιλίππου και αν δεν κάνω λάθος και άλλος συνάδελφος να 

διατυπ(οσουν αμφιΒολίες και κάποιες αρνητικές τάσεις μιiπως και αποτύχει. Καλά, 

τουλάχιστον ας αφήσουμε να δημιουργηΟεί η ταμπέλα. που λέτε ότι ίσως η πριότη 

ανησυχία να είναι μόνο ταμπέλα, ας δούμε τι Οα κάνει αυτό το Υπουργείο μέσα στις 

νέες δικαιοδοσίες που θα έχει και στα Οέματα του πολιτισμού και, όπως σωστά 

ανέφερε άλλος συνάδελφος. στην εξέλιξη και στην πορεία ας γίνουν και ΚC!J-τοιες 

επικοδομητικές εΙΟ1l"!110εις. Δηλαδι; έ;rρε;rε να αρχίσουμε αρνητές στην πορεία της 

εξέλιξης του α;ΤΟΖετευτικοί1 που επιτέλους ... Και. κύριε Κοντίδη, να Ουμίσουμε και 
τους συναδέλφους: Η αρχαία Λεμεσός. η Αμαθούντα. είχε αποχετευτικό σύστημα. 

κύριοι συνάδελφοι. Έτσι είναι. κύριε Θεοδ{όρου; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Σολωμή, ξέρετε ότι δε γίνεται να απευθυνόμαστε κατευθείαν "κύριε 

Κοντίδη, κύριε Θεοδιόρου". Μπορεί αυτό να ζωντανεύει τις συνεδρίες της Βουλής, 

αλλά είναι κάτι το οποίο αποφασίστηκε. Είναι Κανονισμός τον οποίο ακολουθούμε 

από παλιά . 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Εντάξει. κύριε Πρόεδρε. Ίσως κάποτε ;rαρασύρομαι. γιατί αυτό Ίίνεται και 

από ... 

Ε,τομένως, συνεχίζοντας, κύριε Πρόεδρε. λέω ότι οι αρχαίοι ημιόν πρόγονοι 

στην περιοχή της Αμαθούντας είχαν αποχετευτικό σύστημα. Εμείς ως Λεμεσός 

προσπαθούμε να α.τοχτήσουμε, οι νεότεροι Έλληνες, το 1993/1994. Εδιό να πούμε 
χαι κάτι για την Αμμόχωστο: Το απέκτησε πριότη το 1974. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Με ίντα δήμαρχο; 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Με δήμαρχο τον οποίο σίγουρα υποστήριξε και εκείνος ο χώρος της δεξιάς 

που σωστά σήμερα διακυΒερνά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ακρι(1(ός μου έχανε εντύπωση, κύριε Σολωμή, που είπατε "εμείς ως Λεμεσός". 

Είχα την εντύπωση πως είναι "εμείς ως Αμμόχωστος". 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Ε. Βλέπετε επανιiλθα όμως στις ρίζες μου, κύριε Πρόεδρε. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι. κύριε Χριστόφια. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Ο αγαπητός συνάδελφος σε ένα Οέμα νομίζω πέφτει πολύ έξω. είναι εκτός 

θέματος. Είπε: "Εκείνος ο χ,ίJΡOς της δεξιάς που σωστά σήμερα διακυβερνά". Εδώ 

είναι εκτός Οέματος. 

(Γέλια) 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Αν είναι μόνο αυτι> που ενόχλησε. αντιλαμΒάνομαι γιατί. κύριε Χριστόφια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Π άντως δεν πρόσεξα πολλά γέλια. Επομέ\'ως συνεχίστε. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

ΤελωίJνoντας. κ ύριε Π ρόεδρε. θα ιiΟελα να πω ότι σίγουρα με την κατασκευή 

του αποχετευτικού συστήματος όχι μόνο στη Λεμεσό αλλά σε οποιαδι1ποτε άλλη 

πόλη ή κοινότητα Οα υπάρχουν προΒλιiματα . Αλλά εκείνο το οποίο τουλάχιστον 

εμείς ως εκποόσωποι του λαού έχουμε υποχρέωση, έχουμε καθήκον, πιστεύω, να 

κάνουμε. ανεξάρτητα από την κυΒέρνηση που τα υλοποιεί, ανεξάρτητα από τις 

κομματικές αΠΟΧ(Ηοσεις των οποιωv,)11ποτε τεχνικιον επι ΤΡΟΠΙ,Jν ή δημοτικιί,)ν 

συμβουλίων, είναι να υποβοηθούμε στην ταχύτερη και στην οικονομικότερη εκτέ

λεση αυτιί>ν των έργων. Είναι με αυτές τις παρατηρήσεις που πιστεύω ότι σύντομα 

θα πραγματοποιηΟεί το έΡΊΟ τούτο και επιτέλους να αποκτήσει και η Λεμεσός μετά 

την Αμμόχωστο αποχετευτικό σύστημα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ελπίζω να χρειαστεί κάποτε η Αμμόχωστος να ξαναποκτήσει το αποχετευτικό 

σύστημα. δηλαδή να Ε.ιίιστραφεί κάποτε στους κατοίκους της . 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Α ν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές. τότε θα προχωρήσουμε σε δευτερολογία. αν 

υπάρχει. 

Ο κ. Κοντίδης. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Θα είμαι πολύ σύντομος, από τη Οέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Κάποιους θα συγκινεί η προσπάθεια του συναδέλφου να υπερασπιστεί 

κάποιων καταστάσεων. αλλά φαίνεται ότι δεν με είχε κατανοήσει . Ούτε μπορεί να 

ισχυριστεί ότι εμείς δεν είμαστε από τους πρωτεργάτες στο να γίνει αποχετευτικό 

στη Λεμεσό. Ούτε είμαστε από εκείνους που δε θα θυσιάζαμε κάτι είτε σε μικρότερο 

είτε σε μεγαλύτερο Βαθμό. για να γίνει αυτό το πράγμα. Εκείνο που ανέφερα. κύριε 

συνάδελφε. είναι ότι auni η εκμετάλλευση κάποιων καταστάσεων, δηλαδή να ανοί
γεται ένας λάκκος και να μέ\ιει ανοικτός μέχρι που να πέφτουν μέσα και άνθρωποι 

είναι αυτά που t)θελα να ψέξω και ακριΒ(ί>ς μου επιτράπηκε. ίσως με την ανοχή του 
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Προέδρου. Βγαίνοντας στο Β1jμα και με την ευκαιρία που θα μιλούσα για το αποχε

τευτικό. για τη δίοδο του αγωγού μέσω της Αμαθούντος, να Οίξω αυτά τα πράγματα, 

για να τονίσω ότι πρέπει επιτέλους αυτά τα πράγματα να σταματήσουν, και δε λέω 

ότι είναι σημερινά αυτά τα πράγματα, αλλά με επείραξε το γεγονός ότι ενιό ξέρω ότι 

ζείτε στη Λεμεσό κι' εσείς ο ίδιος έπρεπε να τα δείτε αυτά τα πράγματα ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πάλι έχει καλυφθεί. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Έχετε δίκαιο. συγγνιόμη. 

Εκείνο που ήΟελα να Οίξω. εν πάση περιπτισσει, είναι ότι ορισμένα πράγματα 

πρέπει να τα κόμνουμε γρήγορα. να προσ:ταΟούμε να τελει.ισνουμε και να μην ταλαι

πωρούμε τον κόσμο και να νιιί>Οουμε τον κόσμο ο οποίος ταλαιπωρείται και να μην 

μένει εκεί εκτεΘειμένος. 

Αυτό ήΟελα να τονίσω εγιο και δεν είχα καμιά πρόθεση αντιπολίτευση να 

κάμω. και αν προσέξατε :ίτιί>ς έκλεισα την ομιλία μου ήταν τέτοιος ο τρόπος που 

πραγματικά δε είΧΕ την τάση ή δεν είΧΕ την πρόθεση για αντιπολίτευση. Αντιθέτως 

πήγα να θίξω ορισμένα πράγματα . 

Π ΡΟΕΔΡΟΣ: 

ο κ. Κατσο\'ρίδης και μετά Οα σας διuσω το λόγο, κύριε Σολωμή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡIΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. εκάμετε μια παρατήρηση και εδιορθώσετε μια ανακρίβεια που 

είχε πει ο κ. Σολωμ1jς, ότι είμαι από τη Λεμεσό. Ανέμενα να κάμετε και δεύτερη. Σαν 

κάτοικος της μεγαλύτερης πόλης της Κύπρου δεν μπορούσα να δεχτώ ότι η Λεμεσός 

είναι η μεγαλύτερη πόλη της Κύπρου. έστω κι αν έχει τον Αναστασιάδη για κάτοικο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Κύριε Κατσουρίδη, EnEcb1i ο Απόλλωνας έχει τις δόξες του, άφησε να το πει. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Δεν είναι η μεγαλύτερη πόλη. είναι ο μεγαλύτερος δήμος. 

Α . ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Ο πολυαριΟμότερος δήμος . 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡIΔΗΣ: 

Συνεχίζουν να συγχύζουν το δήμο με την πόλη ακόμα στη Λεμεσό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κατσουρίδης έχει δίκαιο. διότι μιλ1jσαμε για πόλη. αλλά όταν μιλήσουμε 

για δήμο. έχετε δίκαιο εσείς. 

Κ ί'ριε Σολωμή. ελπίζω να μη συνεχιστεί αυτός ο τοπικισμός. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Μα δεν είμαι εγ(ο ;του τον ξεκίνησα. κύριε Πρόεδρε. 

Εν πάση περιπτιi,σει, μετά από τη δευτερολογία του συναδέλφου κυρίου 

Κοντίδη. αν είναι με το πνε(ιμα αυτό που είχε αναφερθεί και δεν το είχα αντιληφθεί . 
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συμψωνιί> απόλυτα κι ενιί>νω κι εΥ{σ τη φωνή μου για την προστασία της υγείας και 

της σωματικιjς ακεραιότητας των οποιωνδήποτε διερχομένων, όχι μόνο των 

κατοίκων της Λεμεσού. Δεν υπάρχει πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν. νομίζω πολύ χρήσιμο, συμφωνήσαμε και πάλι στο τέλος . Θα 

φροντίσω να σταλούν τα πρακτικά στο αρμόδιο Υπουργείο και στις αρμόδιες 

υπηρεσίες με τις κατάλληλες εισηγιjσεις οι οποίες έγιναν και με τις οποίες συμφω

νούν όλοι. 

Τώρα η ΈκΟεση γ ια τα Οέματα που κηρύχθηκαν επείγοντα φαίνεται ότι θα 

αργήσει περίπου άλλα τρία τέταρτα. Απ' ό,τι μου λέχθηκε αργοπορεί να ετοιμαστεί. 

Τιορα βλέπω ότι από τα θέματα της ημερ,jσιας διάταξης εκείνο το οποίο έχει μείνει 

είναι το πριΟτο. αλλά επαναλαμΒάνω ότι δεν υπάρχει αντικείμενο συζήτησης για το 

πριίηο. εφόσον θα συζητήσουμε στο Κεφάλαιο Α' τη νομοθεσία και όπως φαίνεται 

θα ψηφιστούν αυτά τα νομοσχέδια. 

Το τελευταίο Οέμα που υπάρχει στο κεφάλαιο Δ' είναι η Έκθεση της Κοινοβου

λευτικής Επιτροπής Παιδείας για το πρόΒλημα που δημιουργήθηκε κατά την τελετή 

των εγκαινίων του Π ανε..-τιστημίου Κ ύπρου με την υποβάθμιση της παρουσίας της 

ελληνικής Πολιτείας και ανιοτατων πνευματικών ιδρυμάτων της Ελλάδας. 

Έχω την εντύπωση ότι δε Οα πρέπει να μποίιμε σ' αυτό το θέμα και να γίνουν 

κάποιες διαf)oυλείlσΕις μεταξύ ~ων κομμάτων κατά πόσο θα παραμείνει ή όχι στην 

ημερήσια διάταξη . Oπωσδt"lπoτε \)μως δε νομίζω ότι θα πρέπει να εισέλθουμε σήμερα 
σ' αυτό το θέμα.' 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΕΥιό, κύριε Πρόεδρε, παρά το γεγονός ότι ιjμουν ο εισηγητής του θέματος, ειση

γήθηκα. αν θέλετε. μάλλον αυτε;τάγγελτα και η Επιτροπή Παιδείας, αφού διαβουλεύ

θηκε, αποφάσισε ότι εφόσον ετοίμασε την Έκθεση ίσως θεωρηθεί αναγνωσθείσα -
έληξε προ ;τολλού το θέμα- και να τελειιόσει. Κάποιος από πλευράς της Αριστεράς 

θεώρησε ότι έπρεπε να ;ταραμείνει. Αν θέλουν συζήτηση οι συνάδελφοι της 

Αριστεράς, δεν έχουμε κανένα πρόΒλημα να το κάμουμε και να γίνε ι όπως πρέπει η 

συζήτηση. Αλλά δοΟέντο; ότι λέχθηκαν πολλά, ακούστηκαν οι απόψεις, διαμορφώ

θηκε νομίζω γνιομη περί του Οέματος, δε θα ωφελούσε σε τίποτε παρά στη χρονο

τρι~ή και από πλευράς του Σώματος χρονοβόρα διαδιακασία. 

Αν συμφωνούν οι συνάδελφοι της Αριστεράς έχει καλώς, αν διαφωνούν 

είμαστε έτοιμοι για συζήτηση και ηύρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Αναστασιάδη. εκείνο που είχα υ;τόψη μου είναι να έχω κάποιες διαβου

λεύσεις με τα κόμματα και μέχρι την επόμενη Πέμπτη να διακριβώσω αν πράγματι 

υπάρχει πρόθεση για συζήτηση ή να το αφαιρέσω από το Κεφάλαιο Δ', Γι' αυτό 

ι)ώστε μου την ευκαιρία να κάμω κάποιες δια~oυλεύσεις και νομίζω θα φτάσουμε σε 

<άποια κατάληξη. 

Λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι. θα προτείνω ένα διάλειιιμα .. . 

Δεν έχουμε τελειιΟσει . αλλά επειδή περιμένουμε την Έκθεση της Επιτροπής και 

(, ιδ,j έληξε το Κεφάλαιο Δ' Οα προτείνω ένα διάλειμμα μισής ώρας και να ε..-τιστρέ
J 'με να συζητήσουμε το Κεφάλαιο Α', 

Ο κ. ΘεοδιΟρου. 
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Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, χωρίς να αμφισβητώ καθόλου τις διαδικαστικές σας εξουσίες 

τις οποίες σέβομαι απόλυτα θα ήθελα να κάμω μια εισήγηση. 

Επειδή, όπως λέχθηκε, και συμφωνιό απόλυτα, το πρώτο θέμα του Κεφαλαίου 

Δ' είναι σχεδόν συνταυτισμένο με το αναμενόμενο για συζήτηση νομοσχέδιο, εγώ θα 

εισηΥούμουν να συνεχιστεί η συζήτηση στο πρώτο θέμα του Κεφαλαίου Δ' και στην 

πραγματικότητα αυτό το πράγμα ισοδυναμεί με συνέχιση της συζήτησης ολόκληρου 

του θέματος ακόμα και του εκκρεμούντος νομοσχεδίου. Α ντί διαλείμματος το οποίο 

θα μας σκορπίσει ίσως ή Θα μας ταλαιπωρήσει περισσότερο. η εισήγησή μου είναι να 

μαζευτούν και οι υπόλοιποι Βουλευτές και να αρχίσει κανονικά η συζήτηση του 

πρώτου θέματος του Κεφαλαίου Δ'. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω, κύριε Θεοδώρου, ότι είναι διαφορετικό να συζητάς στο Κεφάλαιο Α' 

νομοσχέδια που είναι συγκεκριμένα και με συγκεκριμένα επιχειρήματα και διαφορε

τικό να συζητός πλέον ένα θέμα γενικής συζήτησης του Κεφαλαίου Δ'. Έχω την 

εντύπωση πως αν είναι για να μην κάμουμε διάλειμμα και να μπούμε σ' ένα θέμα 

που έληξε δεν είναι η σωστή διαδικασία. Η δική μου γνιομη, εκτός ΒέΒαια αν 

επιμένει, διότι η πλευρά που δε μίλησε την προηγούμενη φορά ήταν ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός, αν επιμένουν, λέγω, να μιλήσουν και να τοποθετηθούν, τότε βέβαια θα 

μ..ίτορεί να συνεχιστεί η συζήτηση. Α ν όμως συμφωνούν με την εισήγηση, αφού τα 

άλλα κόμματα έχουν τοποθετηθεί, ας μείνουμε στη συζήτηση που θα περιοριστεί στα 

νομοσχέδια που έρχονται στο Κεφάλαιο Α' και να κάμουμε το διάλειμμα. 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κ ύριε Π ρόεδρε, αν δε θα συνεχιστεί η συζήτηση, διότι θα γίνει και συζήτηση 

στο Κεφάλαιο Α', ήδη τα τρία κόμματα έχουν τοποθετηθεί. φυσικά πιθανό να θέλει 

κάποια στιγμή και ο κ. Ρολάνδης να τοποθετηθεί. Αυτό είναι διαφορετικό . Αλλά αν 

δε θα υπάρξουν άλλοι ομιλητές, θα μπορούσα να τοποθετηθώ τώρα και να κάμουμε 

το διάλλειμμα και να θεωρηθεί ως λήξαν το Κεφάλαιο Δ'. Όχι να το συντηρούμε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αυτό θα γίνει, αλλά είχα την εντύπωση ότι θα γινόταν κάτω από άλλες 

συνθήκες και άλλα δεδομένα η συνέχιση της συζήτησης στο Κεφάλαιο Δ' αν προη

γουμένως τέλειωνε η συζ'iτηση των νομοθετημάτων στο Κεφάλαιο Α'. Αν όμως 

επιμένετε, επαναλαμβάνω, να τοποθετηθεί τε τώρα , αυτή τη ση γμή ... 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ : 

Δεν επιμένω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. ΘεοδιΟρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Απλώς θα ήθελα να πληροφορήσω ότι ο Πρόεδρος του κόμματός μας είχε 

ζητήσει να τοποθετηθεί επί του θέματος αυτού στη σημερινή συνεδρίαση. Δηλαδή δεν 

ξέρω κατά πόσο ισχύει η προηγούμενη απόφαση, αν πάρθηκε, για να περιοριστεί ... 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε ΘεoδιίJρoυ. μίλησα με τον Πρόεδρο του κόμματός σας και εξέφρασε την 

άποψη ότι δε χρειάζεται συζ'iτηση στο Κεφάλαιο Δ'. 

Κατά συνέπεια προτείνω να γίνει ένα διάλειμμα μισής ώρας και να επανέλ

θουμε. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κ ύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι. κύριε Ηλιάδη. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. επειδ'i Οα κάμουμε διάλειμμα. για το λόγο ότι δεν έχουμε 

τίποτε να κάμουμε στο μεταξι\ ήθελα να υποβάλω μιαν εισήγηση επί ενός άλλου 

θέματος. 

Έχουν δε ι το φως της δημοσιότητας πληροφορίες . τις οποίες ερεύνησα και 

έχονται αληθείας. ότι χι νδυνεύει να κλείσει το ένα από τα δυο σχολεία που υπάρ

χουν στα κατεχόμενα. στην Αγία Τριάδα. και οι έξι μαθητές με τη δασκάλα τους και 

τις οικογένειές τους μοιραία θα έλΟουν στις ελεύθερες περιοχές, αν οδηγηθούμε 

σ' αυτή την εξέλιξη. Έχω ποοσπaΟήΟΕL και έχω ενημερωθεί ότι γίνονται αρκετά 

διαΒήματα για να αποτραπεί αυτή η εξέλιξη. 

ΉΟελα να εισηγηθιίJ. αν δΕ\' υπάρχει διαφωνία. να εξουσιοδοτηθεί ο Πρόεδρος 

του Σώματος να ερευνήσει το θέμα, να καταΒάλει κάθε δυνατή προσπάθεια και το 

κύρος του ΚοινοΒουλίου μας εντός t1 εκτός Κύπρου . ό,τι απαιτείται, για να 

αποτραπεί αυτή η εξέλιξη η οποία θα είναι θλιΒερή και καθοριστική στη συνέχιση 

της επιΒίωσης των ελάχιστων εγκλωΒισμένων, σι οποίοι παραμένουν σήμερα στην 

Αγία Τριάδα . 

EυχαριστιίJ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Ο κ. Γεωργίου. 

Ζητήσατε το λόγο. κύριε Χριστόφια; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Δεν πειράζει. παραZωριίJ το λόγο στον κ. Αριστοφάνη. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ : 

Είναι γεγονός και έχουν έλθει κοντά μου ως Προέδρου της Ε;τιτροπής 

Προσφύγων της Βουλής αυτά τα θέματα για τους εγκλωΒισμένους και από τη δυνα

τότητα που έχουμε να διερευνήσουμε το θέμα, τα στοιχεία μιλούν ότι υπάρχει 

σοβαρός κίνδυνος ιδιαίτερα μετά από τα προβλήματα που παρατηρούνται και στη 

διδασκάλισσα. της οποίας ελέγχεται και το σπίτι από πλευράς των δυνάμεων του 

ούτω καλούμενου κράτους του ΝΤΕV'Λτάς. Συνεπ(ί>ς η οποιαδήποτε ενέργεια η οποία 

θα αποτρέψει το ενδεχόμενο του κλεισίματος του Δημοτικού Σχολείου θα μας 

εύρισκε σύμφωνους και οπωσδήποτε και η παρέμβαση της Βουλής εκεί που μπορεί 

να παρέμΒει είναι θετικό και είναι απαραίτητη. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εισηγούμαι σε συνεργασία με τον Πρόεδρο και τα μέλη της Επιτροπής 
Προσφύγων, Αγνοουμένων, Eγκλω~ισμένων, να κοιτάξουμε ποια διαβήματα 
πρακτικής φύσεως μπορούν να γίνουν, για να αποφευχθεί το κλείσιμο του σχολείου. 

Λοιπόν, θα έχουμε ένα διάλειμμα μισής ώρας και θα επανέλθουμε. 

(Διάλειμμα: 6.40 μ.μ. ) 

(Ώρα επανέναρξης: 8.07 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κηρύσσω την επανέναρξη της συνεδρίας της Βουλής. Το μισάωρο αισίως έγινε 

μιάμιση <σρα αλλά δεν είχε ετοιμαστεί η ΈκΘεση προηγουμένως. Καλώ τον Πρόεδρο 

της αρμόδιας Koινo~oυλευτικής EnLTgon,j; να διαβάσει την Έκθεση και για τις 
τέσσερις προτάσεις νόμου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚOlΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΙΣ 
ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ Ι. ''Ο ΠΕΡΙ ΚΡΑΤΙΚΩΝ 

ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ (ΥΠΑΡΞΗ ΑΣΥΜΒΙΒΑΣΤΟΥ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993",2. "Ο ΠΕΡΙ 
ΣΤOlΧΕιΩΔΟΥΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟΠOlΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ 
ΤΟΥ 1993", 3. ''Ο ΠΕΡΙ ΣΥΝΤΑΞΕΩΝ ΚΑΘΗΓΗΤΩΝ (ΤΡΟΠΟΠOlΗΤΙΚΟΣ) 

(ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" ΚΑΙ 4. ''Ο ΠΕΡΙ ΣΥΝΤΑΞΕΩΝ (ΤΡΟΠΟΠOlΗ

ΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

ΠαQόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Καίτη Κληρίδου 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Γιαννάκης ΑΥαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Η Κοινοf\ουλευΤΙΚ1j Ε;τιτροπ,j Νομικών μελέτησε τις πιο πάνω προτάσεις 

νόμου, οι οποίες κατατέθηκαν στη Βουλή από τις Κοινοβουλευτικές Ομάδες του 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ και κηρύ

χθηκαν επείγουσας φύσεως κωά τη σημερινή συνεδρία του Σώματος . 

Στο στάδιο της μελέτης του όλου θέματος κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο 

Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας και ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας. Στη συνε

δρία της Επιτροπής ήταν επίσης παρ<σν και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του 

ΔΗΣΥ κ. Νίκος Αναστασιάδης. 

Σκοπός της πρώτης από τις υπό αναφορά προτάσεις νόμου, όπως αρχικά 

κατατέθηκε, είναι η απαγόρευση του διορισμού, επαναδιορισμού, της επαναπρόσ

ληψης ή κατοχ,jς με οποιοδήποτε άλλο τρόπο θέσης στην κρατική υπηρεσία από 

άτομα που απολύθηκαν από αυτή με βάση τους Νόμους που ψηφίστηκαν και που 

αφορούν το πραξικόπημα του 1974. 

Σκοπός της δεύτερης, τρίτης και τέταρτης πρότασης νόμου είναι ο αποκλει

σμός της παροχής οποιουδήποτε συνταξιοδοτικού ωφελήματος ή άλλης αποζη

μίωσης για το χρονικό διάστημα που τα εν λόγω άτομα τελούσαν εκτός υπηρεσίας 

και τα οποία απολ ύθηκαν από την κρατικιi υπηρεσία με βάση τους προαναφερθέντες 
νόμους για το πραξικόπημα . 
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Σύμφωνα με τους εισηγητές τους, τα νομοθετικά μέτρα που προτείνονται 

α.ί-τοσκοπσύν στην ακύρωση πράξεων ή/και ενεργει(υν της κυΒέρνησης για την πρόσ

ληψη τνκαι ανάκληση του τερματισμού των υπηρεΟL(υν των εξήντα δύο, παρά την 

απόφαση της πλειοψηφίας της Βουλής για το αντίθετο. 

Πριν από τη συζήτηση της ουσίας των υπό αναφορά νομοθετημάτων έγινε 

εισήγηση από την πλευρά των Μελών της Επιτροπής-Βουλευτών της Κοινοβουλευ

τικής Ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού να κληθεί ο Γενικός Εισαγγελέας της 

Δημοκρατίας, για να ακουστεί ως προς τα σοβαρά νομικά-συνταγματικά θέματα που 

εγείρονται από τα νομοθετήματα αυτά, με το πρόσθετο επιχείρημα ότι εκκρεμούσε 

και γραπτή παράκληση της Βουλής για τη γνώμη αυτή του Γενικού Εισαγγελέα της 

Δημοκρατίας σε αριθμό καίριων ερωτημάτων που τέθηκαν εν(υπιόν του. 

Κατά την προκαταρκτική συζήτηση της πρότασης αυτής, που ακολούθησε στην 

παρουσία του Γενικού Εισαγγελέα. ο τελευταίος. υπογραμμίζοντας τη σπουδαιότητα 

των ερωτημάτων που εγείρονται. ζήτησε πίστωση χρόνου ως το απόγευμα της 

επομένης, για να δώσει τη γν,ομη του, μια και το όλο θέμα δυνατό στη συνέχεια να 

ακολουθούσε την οδό της αναφοράς προς το Ανώτατο Δικαστήριο, Οέμα για το 

οποίο θα εκαλείτο εν πάση περιπτιόσει από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας να 

γνωματεύσει. 

Συνεκτιμώντας τα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, η πλειοψηφία της Επιτροπής -με 

τη διαφωνία των Μελιόν της-Βουλευτιόν του ΔΗΣΥ, οι οποίοι υποστήριξαν πως η 

σοβαρότητα των νομοθετημάτων επέβαλλε την παραχώρηση πίστωσης χρόνου που 

ζητήΟηκε από το Γενικό Εισαγγελέα και ότι. εφόσον τούτο δεν έγινε αποδεκτό. δεν 

ήταν διατεθειμένοι να συμμετάσχουν σε μια διαδικασία που θεωρούσαν ότι δεν 

περιεβάλλετο με την πρέπουσα για τη Βουλή σοβαρότητα- αποφάσισε να προχω

ρήσει στην κατ' άρθρο συζήτηση των προτάσεων νόμου. Στη συνεκτίμησή της αυτή η 

πλειοψηφία της Επιτροπής έλαβε σοβαρά υπόψη ότι, σύμφωνα με τις προκαταρ

κτικές απόψεις που εκφράστηκαν από το Γενικό Εισαγγελέα, το όλο θέμα κάτω από 

οποιεσδήποτε συνθήκες τελικά θα κριθεί τελεσίδικα από το Δικαστήριο και ότι η 

φύση του όλου Οέματος δεν επέτρεπε την παραπέρα διαιώνισή του, με παραχώρηση 

αναβολής πέρα από εκείνες που ,iδη το Σώμα έδωσε προς την πλευρά της κυβέρ

νησης. 

Με γνώμονα τις γενικές αυτές θέσεις και για τους πρόσθετους λόγους που η 

κάθε πλευρά επιφυλάχθηκε να αναλύσει κατά τη συζήτηση του όλου θέματος στην 

ολομέλεια, η Επιτροπή προχώρησε στην κατ' άρθρο επεξεργασία των υπό αναφορά 

προτάσεων νόμου. 

Με βάση την επεξεργασία αυτή οι υπό αναφορά προτάσεις νόμου τροποποιού

νται περαιτέρω, για να καταστεί απόλυτα σαφές ότι τα προτεινόμενα μέτρα ακυρώ

νουν επίσης την ανάκληση με οποιοδήποτε τρόπο του τερματισμού των υπηρεσιών 

που έγινε, περιλαμβάνοντας τις συνακόλουθες συνέπειες του ασυμβίβαστου που 
καθορίζεται και την προϋπηρεσία ή την αρχαιότητα των επηρεαζόμενων κρατικών 

υπαλλήλων. 

Ενσωματιόνοντας όλες τις συνεπακόλουθες τροπολογίες σε νέα κείμενα, η 

πλειοψηφία της Επιτροπής εισηγείται την ψήφισή τους σε νόμους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, εισηγούμαι να δώσω το λόγο σε έναν εκπρόσωπο ή τον 

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο κάθε πλευράς. Μπορείτε να επιλέξετε να μιλήσετε αν 
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θέλετε από το Βήμα ή από τη Θέση σας, αφού πιθανό κάποιες τοποθετήσεις να είναι 

δηλώσεις και όχι ομιλίες. 

Ποιοι θέλουν το λόγο; 

Βλέπω ότι ο μόνος που ζητά το λόγο είναι ο κ. Ρολάνδης. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Οι προτάσεις νόμου στις οποίες αναφέρεται η ΈκΘεση εκφράζουν τη βούληση 

της πλειοψηφίας του λαού και αυτής της Βουλής. Η πρότασή μας, που έγινε μαζί με 

το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ, έχει σαν στόχο να αποκαταστήσει το σεβασμό προς 
την απόφαση της Βουλής, προς τους νόμους που ψήφισε η Βουλή, προς την 

α.,τόφαση του Α ν,οτατου Δικαστηρίου. Θέλει όμως πάνω απ' όλα και πρώτα απ' όλα 

να στείλει ένα πολιτικό μήνυμα προς αυτή την κυβέρνηση, έστω καΙ,. την ύστατη 

στιγμή, και να της μεταφέρει ότι μόνο ο τερματισμός της πρόκλησης των αισθη

μάτων του λαού για την επιχειρούμενη δικαίωση και του πραξικοπήματος, αλλά και 

των ηθικών και φυσικ,ον αυτουργ,ον μπορεί να αποκαταστήσει την ψυχική ηρεμία 

και να δημιουργήσει προϋποθέσεις ενότητας μεταξύ του λαού . 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ποιος άλλος θα ήθελε να μιλήσει; 

ΑντιλαμΒάνομαι ότι δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές. Θα δώσω το λόγο στον 

κ. Α ναστασιάδη και μετά στον κ. Ρολάνδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ : 

Αν επιτρέπετε, θα έλεγα το άλλο. Π ροκειμένου να αποφευχθούν οι δευτερολο

γίες, θα εισηγούμουν οι εισηγητές των σχεδίων νόμου να μιλήσουν, να δοθεί το 

δικαίωμα απάντησης, για να τελειώνουμε και να ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Λ υσσαρίδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Α υτό ΒέΒαια δεν προϋποθέτει ότι δε θα υπάρξει απάντηση. Είναι φυσιολογικό. 

Εξαρτάται τι θα λεχθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, εννοούσε "να μην καθόμαστε κλούβα" ο κ. Αναστασιάδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Το σύνηθες είναι να μιλά ένας υπέρ και ένας εναντίον. Εγ,ο δεν έχω καμιά 

ένσταση να τοποθετηθώ, αλλά πρέπει να έχω το δικαίωμα. αν λεχθεί κάτι στο οποίο 

αισθάνομαι την ανάγκη να απαντήσω, να απαντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κ ύριε Λ υσσαρίδη, έχετε το δικαίωμα και δευτερολογίας και τρι τολογίας. 

Σίγουρα, αν χρειαστεί, δεν μ:τορεί να σας στερ,jσει κανένας αυτό το δικαίωμα. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Δε θα μπω στην ουσία του θέματος, γιατί όλα αυτά συζητήθηκαν σε βάθος σε 

προηγούμενη συνεδρία της Βουλής. Εγώ θα θίξω ένα ειδικό θέμα. Είναι αυτή η 
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Βουλή αποφασισμένη να διαφυλάξει το κύρος της; Είναι αυτή η Βουλή αποφασι

σμένη να ασκήσει τα δικαι<ίJματά της; Αντιλαμβάνεται αυτή η Βουλή ότι έχει κάθε 

τρόπο να εξαναγκάσει την οποιαδιiποτε κυβέρνηση να προσαρμοστεί προς τους 

νόμους και τις αποφάσεις τις οποίες υιοθετεί; Θα αποφασίσει η Βουλή ότι αυτός 

είναι ο ρόλος της και όχι να εκδίδει αν,οδυνα ψηφίσματα, αλλά να διαδραματίζει το 

ρόλο της ιδιαίτερα για νομοθετήματα, γιατί πρόκειται περί νομοθετήματος; Αν για 

κάποια άλλα θέματα, όπως την εξωτερική πολιτική, μπορεί να υπάρξει κάποια 

σύγχυστι των εξουσι<ον, εδωπέρα δεν υπάρχει καμιά σύγχυση εξουσι(Ον. Επομένως η 

Εισήγησή μου είναι ότι, αν η απόφαση αυτής της Βουλής δε γίνει σεβαστή, έχει τον 

τρόπο να εξαναγκάσει την κυβέρνηση, μη ψηφίζοντας τους προϋπολογισμούς. Διότι 

αυτοί οι προϋπολογισμοί θα συμπεριλαμβάνουν και ποσά τα οποία θα δίδονται 

προς αυτή την κατεύθυνση και μάλιστα από το Πάγιο Ταμείο. Άρα δεν υπάρχει 

τρόπος να απομον(υσεις αυτά τα ποσά. Ας πάρει αυτό το μήνυμα η κυβέρνηση, 

ούτως <ί>στε έχοντας αυτό το μήνυμα να συναισθανθεί ότι είναι υποχρεωμένη να 

πειθαρχήσει στους νόμους τους οποίους ψηφίζει αυτή η Βουλή. Και να μην 

ξεχνούμε, μιλάμε για το αν είναι συνταγματικά ή όχι -και δικαίωμα του δικαστηρίου 

να αποφασίσει- αλλά υπενΘυμίζω τους νομικούς ότι τα δικαστήρια εφαρμόζουν 

τους νόμους και μάλιστα λαμ()άνουν υπόψη και τη θέση του νομοθέτη, γι' αυτό 

πολλές φορές ακόμα οι αιτιολογικές εκθέσεις και οι εκθέσεις των Επιτροπών 

θεωρούνται τμήμα της νομοθεσίας. 

Αυτή είναι η δική μου τοποΘέτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ . Α ναστασιάδης. 

Α. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Λέχθηκαν αρκετά και κατά την εγγραφή και συζήτηση του θέματος τον 

Απρίλιο και πιστεύω και κατά την προηγούμενη βδομάδα, όταν γράφτηκε στο Κεφά

λαιο Δ' η απόφαση της κυβέρνησης για την ακύρωσης μιας παλαιότερης απόφασης 

που αφορούσε 62 ανθρ(Οπους. Η δική μας θέση παραμένει όπως εξετέθη τον Απρίλη 
ή κατά τη συζήτηση του Μα"ίου, αν θέλετε. Δηλαδή περί της ορθότητας της απόφασης 

της κυβέρνησης να επιμείνει ότι οι κανόνες φυσικής δικαιοσύνης αφορούν τον κάθε 

πολίτη αυτού του κράτους ανεξάρτητα των όποιων πολιτικών σκοπιμοτήτων. Με 

βάση αυτά τα δεδομένα πιστεύουμε πως η υλοποίηση της απόφασης πέραν της 

ανάκλησης και η αποκατάσταση δεν αποτελεί με κανένα τρόπο δικαίωση του πραξι

κοπήματος το οποίο έντονα, επανειλημμένα και με παρρησία είχαμε και ως κόμμα 

και ως κυΒέρνηση καταδικάσει και θα συνεχίσουμε να το θεωρούμε τη μεγαλύτερη 

προδοσία που δέχτηκε ποτέ ο ελληνισμός της Κύπρου. Όμως δεν είναι δυνατό, 

χωρίς να εφαρμόζονται οι κανόνες φυσικής δικαιοσύνης, κάποιοι να θεωρούν ότι 

μπορεί να καταδικάζουν ακόμα και ανθρώπους που δεν ήσαν παρόντες κατά τη 

διάπραξη του πραξικοπήματος. Δεν είναι πρόθεσή μου να επεκταθώ, διότι είχαμε 

αναλύσει και κατ' επανάληψη είχαμε αναφερθεί στο θέμα. Αν είναι κάτι που θέλω 

ηυρα να τονίσω, είναι την αντίθεσ,j μας προς την επιχειρούμενη να εισαχθεί νομο

θεσία και από σεβασμό προς το Σύνταγμα και από σεΒασμό προς τη θέση ότι ή εφαρ

μόζονται για όλους οι καγόνες φυσικής δικαιοσύνης ή εφαρμόζονται αποφάσεις 
σκοπιμοτήτων. Και θεωρούμε ότι η απόφαση για τους 62 εξυπηρετούσε τότε κάποιες 
σκοπιμότητες, οι οποίες όμως σήμερα πιστεύουμε πως κάτω από τις συνθήκες που 
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διαΒιούμε δεν ισχύουν . Και δε θα έπρεπε να εκληφθεί. αν θέλετε, από την πλειο

ψηφία, με την οποία διαφωνούμε, αλλά σεβόμαστε τις απόψεις της , δε θα έπρεπε να 

εκληφθεί ως πρόκληση. Το αντίθετο, κάτω από τις συνθήκες που σήμερα ζούμε, θα 

'πρεπε να κριθεί ότι οι τότε σκοπιμότητες δε συντρέχουν. Αν είναι μια σκοπιμότητα 

που σήμερα απαιτείται, είναι η ενότητα όλων. Η πατρίδα μας βρίσκεται κάτω από 

επιβουλή και η ενότητα όλων είναι αναγκαία και απαραίτητη, η συστράτευση όλων 

ακόμα πιο απαραίτητη. Συνεπι.Ος Οα ήταν σκόπιμο να απεφεύγετο κάθε αναφορά ή 

κάΘε. αν Θέλετε. ανάξεοη πληγιίJν του παρόντος. Πιθανό να υπάρξει το αντεπιχεί

ρημα ότι η πρόκληση υπιiρξε από πλευράς κυΒέρνησης. Αλλά ερωτώ τον καθένα από 

εσάς αν θα δεχόταν το ίδιο για άλλους πολίτες . Και το επαναλαμβάνω και το 

τονίζω, γιατί εκεί είναι η ουσία. Και πιστεύω ότι ευπαίδευΤΟ L, συνάδελφοι που 

κάθονται σε έδρανα που σήμερα θα ψηφίσουν τη νομοθεσία, δεν αρνούνται το 

δικαίωμα υπεράσπισης κανενός ή το δικαίωμα του καθενός να έχει τους στοιχειώ

δεις κανόνες φυσικιiς δικαιοσύνης. Αυτό είναι το σημαντικότερο. Δε μιλούμε για 

αποκατάσταση καταδικασθέντων. Μιλούμε για αποκατάσταση ανθρώπων που με 

απόφαση πολιτικιiς σκοπιμότητας. αν θέλετε την εποχή που λήφθηκε. παύθηκαν ή 

απολύθηκαν, φέροντες το Βαρύτατο στίγμα ότι αποτελούσαν αυτοί την αιτία της 

κακοδαιμονίας ή της προδοσίας που δέχτηκε η Κύπρος από την ελληνική χούντα. 

Λέγοντας αυτά θέλω να πω ότι κρίνουμε τη νομοθεσία, που έχει θεωρηθεί 

μάλιστα ως κατεπείγουσα. ως αντισυ\lταγματική γι' αυτό και θα την καταψηφίσουμε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Π ρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Δε θα μακρηγορήσω. γιατί έχω αναλύσει τις θέσεις μου στο :ταρελθόν σε ό,τι 

αφορά αυτό το tJέμα. 

Ήμουν ένας από τους κριτές αυτιόν των ανθρώπων και πρέπει να υπενθυμίσω 

ότι αυτή τη στιγμή δεν είναι το :τραξικόπημα στο εδώλιο του κατηγορουμένου . Στην 

πραγματικότητα, στο εδιόλιο Βρίσκονται αυτοί οι 62 άνθρωποι. Μπορώ να σας 
βεβαιιόσω, ως ένας από τους κριτές εκείνης της εποχής υπό συνθήκες που δεν 

μπορούσαν να έχουν άλλο αποτέλεσμα, ομολογώ -και το ομολόγησα και πριν από 

αυτό το Βήμα- ότι αυτοί ο ι άνθρωποι αδικήθηκαν και ίσως έφτασε ένα πλήρωμα 

χρόνου αυτή η αδικία να αρθεί. 

Α υτοί οι άνθρωποι δε δικάστηκαν πραγματικά. Οι κριτές τους δεν τους είδαν. 

Δεν τους έδωσαν την ευκαιρία να εμφανιστοίιν ενώπιόν τους. Ούτε να απολογηθούν 

ούτε να εξετάσουν 11 να αντεξετάσουν μάρτυρες. Τα είπα αυτά τα πράγματα πριν έξι 
μήνες και κανείς από τους πολύ γνωστούς Υπουργούς της εποχής εκείνης, είτε ο 

Πρόεδρος της EnoXli; εκείνης, που μετέσχαν στην όλη διαδικασία δε σηκιόθηκε να 
πει ότι ο κ. Ρολάνδης έΖει άδικο. Με τη σιωπή τους. εφόσον είναι δημόσια πρόσωπα, 

αποδέκτηκαν και εκείνοι ότι οι διαδικασίες που χρησιμοποιήθηκαν ήταν διαΒλητές. 

Και μποριό να σας διαΒεΒαιιόσω ότι ήταν διαΒλητές. 
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Προτού καθήσω θα ήθελα, απλ,ος για να ενισχύσω αυτά που είπα, να διαβάσω 

τι είπε στις 15 Απριλίου 1980 ο αγα.1τητός μου φίλος και ευπαίδευτος Πρόεδρος της 
Επιτροπής Νομικ,Ον. ο Ευστάθιος Ευσταθίου στην αγωγή 88 του 1980, στην οποία 
ήταν δικηγόρος υπεράσπισης ενός από αυτούς τους 62. Αυτό που είπε ο κ. Ευστα
θίου στην υπόθεση εκείνη αντανακλά τη θέση του ασφαλώς και πάνω σε άλλες περι

πτώσεις. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Θέμα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Ορίστε. κύριε Λυσσαρίδη. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Ουδείς μπορεί να κάνει αναφορά σε επαγγελματική αγόρευση μέλους της 

Βουλής. ΚαΟήκον του κ. Ευσταθίου. εφόσον ανέλαβε μια υπόθεση, ήταν να την 

υπερασπίσει. Αλλά δε νομίζω ότι εδ(ό μπορεί να κρίνεται μια πολιτική απόφαση επί 

τη Βάσει του τι είπε ο οιοσδήποτε νομικός αγορεύοντας στο δικαστήριο. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Μα δεν είναι .. . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ρολάνδη. να μου επιτρέψετε. Θα συμφωνήσω με τον κ. Λ υσσαρίδη στο 

ότι ... 

(Έντονες διαμαρτυρίες από πλευράς Βουλευτών του Δημοκρατικού Συνα

γερμού) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παοακαλιό. Παρακαλώ, κύριοι. Ένας δικηγόρος έχει πρώτιστο καθήκον να 

υπερασπίσει τον πελάτη του, ανεξάρτητα από οποιεσδήποτε συνθήκες και ανεξάρ

τητα από προσωπικές απόψεις. Τίθεται κατά συνέπεια μία σύγκρουση μεταξύ πολι

τικής θέσεως και επαγγελματικής δεοντολογίας. 

Οπωσδή;τοτε όμως, κύριε Ρολάνδη ... 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μπορώ να επιχειρηματολογιjσω. Αν είναι έτσι όπως τα 

λέτε, ας τα κρίνουν αυτά που λέτε τα μέλη του Σώματος, λαμβάνοντας υπόψη ότι 

υπεράσπιζε κάποιο πελάτη ο κ. Ευσταθίου. Δεν το λέω για να κατακρίνω τον 

κ. Ευσταθίου . Αυτό είναι δημόσιο έγγραφο ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Ο πελάτης μου θα αθωιοθηκε ίσως ... 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δε θα μπω στη λεπτομέρεια. Αυτό είναι δημόσιο έγγραφο το οποίο μπορεί να 

πάει να πάρει οποιοσδήποτε χαι δε l'λέπω γιατί να μην μπορεί να το γνωρίζει η 

Βουλή των Αντιπροσώπων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε θα σας εμποδίσω, κύριε Ρολάνδη. Θα ;τροχωρήσετε. Τόνισα μόνο και ήθελα 

να κάμω ξεκάθαρη τη διάκριση ότι πράγματι τίθεται ένα θέμα εδώ ... 
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Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Ας το λάβουν υπόψη τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, να ληφθεί αυτό το πράγμα υπόψη και προχωρήστε. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Λοιπόν. ο κ. Ευσταθίου -τον οποίο σέβομαι και συμφωνώ με αυτά τα οποία 

είπε εδώ' πρέπει να πω ότι συμφωνώ- ουσιαστικά Επιτέθηκε κατά των κριτών . Και 

ήμουν ένας από τους κριτές της εποχής εκείνης. Λέει λοιπόν το εξής και πρέπει να 

το προσέξουμε, διότι δε δέχομαι ότι ένας δικηγόρος απλώς αμύνεται ή υπερασπί

ζεται έναν άνθρωπο, χωρίς κάπως να αισΟάνεται αυτά τα οποία λέει. Επρόκειτο για 

έναν από τους αι τητές και λέει τα εξής: 

'Ένιό η υπόθεσις του αιτητού είχε ήδη εκδικασΟή υπό του Αρμοδίου Πειθαρ

χικού Οργάνου. ήτοι της Επιτροπιjς Δημοσίας Υπηρεσίας, και συνεπληρώθη η εκδ(

κασίς της. επιφυλαχθείσης της αποφάσεως της Επιτροπής. οι καθ' ων η αίτησις" -
δηλαδή εμείς τ6τε- "αποστερήσαντες τον αι τητήν του φυσικού και νομικού του 

δικαιώματος να υπερασπισθή εαυτόν. υπεισήλθον εις την διαδικασίαν και απέλυσαν 
τούτον, χωρίς να του δοθή η ευκαιρία να απολογηθή και/ή υπεκατέστησαν παρα

νόμως και/ή αυθαιρέτως το αρμόδιο όργανον διά να επιληφθή του θέματος της 

αποφάσεως. Τοιουτοτρόπως και πλέον των άλλων παρέβησαν τους κανόνας του 

φυσικού δικαίου και της καθεστηκυίας νομικής τάξεως των πραγμάτων. 

Εις τον αι τητήν δεν εδόθη καμία ευκαιρία να ακουσθή και να εκθέση την 

απολογίαν του επί του λίαν σημαντικού τούτου θέματος και τοιουτοτρόπως απεοτε

ρήθη δικαιώματος εκπορευομένου εκ του φυσικού δικαίου και της επικρατούσης 

παρ' ημίν νομικής τάξεως να υπερασπισθή εαυτόν, απωλέσας την σταδιοδρομίαν 

του." 

Α υτά τα λέει ο Π ρόεδρος· της Ε;τι τροπιjς Νομικών το 1980 -δεν τα λέω εγώ- και 

κάνει αναφορά σε όλα τα σημεία τα οποία ... 

Α . ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Δεν τα λέει ο Πρόεδρος της Επιτροπής Νομικών, τα λέει ο δικηγόρος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ. κύριε Φιλίππου. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Ναι, ο δικηγόρος τα λέει . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Φιλίππου. παρακαλώ, μη διακόπτετε. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Αφήστε με να συμπληριΟσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ρολάνδη, συνεχίστε. Δε θα επιτρέψω διαλογική συζήτηση. Κύριε 

Ρολάνδη, συνεχίστε την αγόρευσή σας. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Α υτά τα λέει. κύριε Φιλίππου, ο δικηγόρος, ναι ... 
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Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Έτσι μάλιστα. Όχι ο Π ρόεδρος της Επιτροπής Νομικών. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

... 0 οποίος τυγχάνει να είναι και Πρόεδρος της Επιτροπής Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ρολάνδη ... 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ : 

Να αλλοιιόσουμε τα γεγονότα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μη συνεχίσετε τη διπλογικtι συζtιτηση, κί,ριε Ρολάνδη. 

Ν . ΡΟΛΑΝΔΗΣ; 

Λοι:τόν, δε θα επεκταθ,ό πολύ. Τα λέω αυτά, όχι για να προσάψω οποιαδήποτε 

μομφή στον κ. Ευσταθίου. γιατί συμφων<ί> με αυτά που είπε. Πρέπει να πω ότι και 

εμείς κατά καιρούς, οι τότε Υπουργοί, είχαμε περάσει δύσκολες ημέρες . Μπορεί να 

εσφάλαμε. Η κυβέρνηση Κυπριανού βρέθηκε μεταξύ σφύρας και άκμονος . Αφενός 

υπήρχε ο κλάδος ελαίας, ο οποίος προσφέρθηκε από το Μακάριο, διότι δεν 

μπορούσε να κάνει διαφορετικά και από την άλλη πλευρά υπήρχαν οι τρομακτικές 

π ιέσεις του λαού γ ια κάποια κάθαρση . Και έτσι, υπό τις τότε πραγματικά δύσκολες 

συνθήκες, πιστεύω ότι 62 άνθρωποι αδικtΙθηκαν. Αν ήρθε το πλήρωμα του χρόνου 

για κάποια δικαίωση, δεν πρέπει να ανατρέ'ψουμε αυτό το πλήρωμα με νομοθεσία 

αυτής της μορφιjς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Δεν έχω να πω τί:τοτε άλλο μετά 

από αυτά τα οποία έχω αναγνιί>σει . 

Ευχαριστώ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κ ύριε Πρόεδρε . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χριστόφια. Οα σας δ,όσω το λόγο, αλλά επειδή ίσως είναι επί προσω

πικού θέματος, θα δώσω το λόγο στον κ . Ευσταθίου προηγουμένως και μετά θα 

έχετε το λόγο. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Βεβαίως, ο κ. Ρολάνδης αναφέρθηκε στο περιεχόμενο γραπτού κειμένου, που 

είναι οι λόγοι μιας προσφυγής από τις μερικές χιλιάδες προσφυγές που έχω 

διεξέλθει μέχρ ι σήμερα. Και τότε ο αιτητής ισχυρίζετο ότι ήταν αθώος. Ισχυρίζετο 

ότι δεν έλαβε μέρος στο πραξικόπημα και ότι κατά συνέπεια στερtιθηκε του δικαιώ

ματός του να ακουσθεί. Τι έγινε η προσφυγή αυτή δεν ξέρω, διότι νομίζω στο τέλος 

την απέσυρε ο ίδιος ο αι τηη)ς . 

Αλλά. κύριοι συνάδελφοι, όταν γράφονταν αυτά την εποχή εκείνη, η θέση μας 

ως κόμματος και ως μελ<.i.>ν αυτού του κόμματος ήταν ότι αυτή η χώρα. η επίσημη 

χώρα, η εκπροσωπούμενη από την κυβέρνησιj της, διέπραξε ένα από τα πλέον 

ανήκουστα εγκλήματα παραλείψεως στην παγκόσμια ιστορία. Δεν πήρε τους 

ενόχους της εσχάτης προδοσίας στο δικαστήριο, τους σφαγείς ενός ολοκλήρου λαού, 

τους καταστροφείς μιας πατρίδας. Ήταν ένα από τα εγκλήματα παραλείψεως το 

οποίο δε θα συγχωρήσει η ιστορία στον τόπο τούτο. 
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Εμείς ταχΟήκαμε με όλη τη δίιναμή μας. και ως κόμμα εντός της Βουλής και 

εκτός της Βουλής. και συνεχώς είχαμε αυτή τη σταθερή θέση. Στο τέλος κατέληξε η 

ιστορία αυτή σε φαρσοκωμωδία. Να απολυθούν 62 από τις εκατοντάδες των 

επώνυμων ενόχων. να πάρουν συντάξεις αυτοί οι κύριοι και να ερχόμαστε σήμερα 

να επαναφέρουμε στη μνήμη μας κείμενο μιας προσφυγής για κάποιον που έλεγε ότι 

"θέλω να ακουστεί. .. ". Ήταν προτάσεις προς το δικαστήριο. Ήθελε και εκεί να 
παρουσιάσει την υπόθεσή του. Ο ίδιος στο τέλος. αν κατάλαβα ποιος ήταν. ήταν 

πρόσωπο το οποίο αποκάλυψε πολλά δυστυχιύς τα οποία. αν λέγονταν στο χώρο 

εδώ, θα σηκιύνονταν οι τρίχες της κεφαλής όλων μας. Μάλιστα, αυτό θα συνέβαινε 

αν ακούατε το τι συνέΒηκε. τι εγκληματικό συνέβηκε κατά την περίοδο εκείνη. Ο 

ίδιος αποκάλυψε προηγουμένως auni την κατάσταση και στον αείμνηστο Αρχιεπί
σκοπο Μακάριο. ο οποίος και πληροφορήθηκε τα τεκταινόμενα και μέσα στα 

Υπουργεία και το μέγεθος της συνωμοσίας. Μιας συνωμοσίας την οποία θέλουμε 

όλοι μας να συγκαλύπτουμε σήμερα. για να παρουσιάζουμε τα νομικά εκείνα επιχει

ρήματα τα οποία παρουσιάστηκαν. Και πάλι έτυχε η μοίρα. όταν καταργείτο ο 

νόμος περί Απολύσεως για Λόγους Δημοσίου Συμφέροντος να είμαι εγώ ο 

άνθρωπος που πήγα στο δικαστήριο και πολέμησα την κατάργηση αυτού του νόμου. 

αλλά ενός νόμου που δεν είχε καμιά σχέση με τα όσα συνέβησαν και συζητούμε 

σήμερα ενιόπιον της Βουλής των Αντιπροσισπων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κ ύριε Πρόεδρε. 

Δε θα ανέβαινα στο βήμα. αν δεν άκουα τον κ. Ρολάνδη. Είμαι υποχρεωμένος 

τουλάχιστον σε δύο σημεία της αναφοράς του κ. Ρολάνδη να απαντήσω. Αρπάζεται 

ο κ. Ρολάνδης από την επαγγελματική δραστηριότητα κάποιου συνάδελφου για να 

επιχειρηματολογήσει. Θα θεωρεί το δεοντολογικό αν ο οποιοσδήποτε από μας 

ανασκάλιζε στην πορεία την επαγγελματική δραστηριότητα του οποιουδήποτε από 

μας και τη χρησιμοποιούσε από το βήμα της Βουλής σαν όπλο ενάvτιά του ή ενάντια 

στις απόψεις του. αν θέλετε. ή στις τοποθετήσεις του κόμματός του; 

Νομίζω ότι ήταν ατυχές αυτό που έκαμε ο κ . Ρολάνδης. Μπορώ και εγώ να 

πάρω κάτι από την επαγγελματική δραστηριότητα του κ. Ρολάνδη και να το χρησι

μοποιήσω εδώ. Δεν το κάνω. Δεν το θεωριίJ σκόπιμο και ορθό να κάμω αυτό το 

πράγμα. 

Λέχθηκε ότι δε δικάζουμε σήμερα το πραξικόπημα. Δεν είναι στο εδώλιο το 

πραξικόπημα. Είναι οι 62. Είναι η επιχειρηματολογία του κ. Ρολάνδη και στην 

προηγούμενη συζήτηση του θέματος. Και λέχθηκε ότι δε ρωτήθηκαν τάχατες αυτοί οι 

άνθρωποι. Εγώ διερωτήθηκα και στην προηγούμενη συνεδρία της Βουλής αν με 

ρώτησε κανένας αν ήθελα να μετακινηθώ βίαια από το Δίκωμο. Α ν ρώτησε κανένας 

τις έξι χιλιάδες νεκρούς αν ήθελαν να χάσουν τη ζωή τους . Αν ρώτησε κανένας τις 

160 ή 180 χιλιάδες πρόσφυγες αν ήθελαν να ξεκουμπιστούν από τα σπίτια τους με 
το ζόρι και να διασπαρούν σε ολόκληρη την επικράτεια της ελεύθερης Κυπριακής 

Δημοκρατίας. AσφαλιίJς. κανείς δεν τους ρώτησε. Και είναι αυτό το πολιτικό 

γεγονός που δυστυχιίJς δε σεβάστηκε η κυΒέρνηση με την αποκατάσταση των 62. Ναι. 
αποκαθίσταται και το πραξικόπημα. αποκαθίστανται και οι 62 . 
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Έχουμε έντονη την άποψη ότι είναι αυτό που γίνεται και γι' αυτό προσπαθή

σαμε με όλα τα μέσα που διαθέτει αυτό το Σώμα ακριβώς για να υπερασπιστεί και 

τον εαυτό του και, πολύ σωστά είπε ο κ. Λυσσαρίδης, να υπερασπιστεί και τους 

θεσμούς. Αυτό είναι που γίνεται. Υπερασπιζόμαστε τους θεσμούς. Διότι εντός 

ολίγου μου φαίνεται ότι θα βρεθούμε και στο εδιολιο, γιατί καταδικάσαμε το πραξι

κόπημα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ . Λ υσσαρίδης και μετά ο κ. Ρολάνδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι αυτός δεν ανήκει στους 62. Διερωτώμαι: 
Αν ένας πολίτης καταφύγει σε ένα δικηγόρο και λέει "εγώ είμαι αθώος", θα τον 

υπερασπίσει ή όχι; Δεν υπήρχε το δεδικασμένο. Έστω το δεδικασμένο με τον τρόπο 

που δικάστηκαν αυτοί οι 62, το οποίο δεδικασμένο δύο αποφάσεις του Ανώτατου 
Δικαστηρίου θειορησαν πλήρως προσαρμοσμένο προς τα νομικά θέσμια. Αλλά τώρα 

υπάρχει το δεδικασμένο. Προ του δεδικασμένου κανένας δεν ξέρει ποιος είναι 

αθώος ή ένοχος και επομένως δεν μπορεί να γίνεται οποιαδήποτε σύγχυση. Αυτή τη 

στιγμή 62 άτομα καταδικάστηκαν, προσέφυγαν στο Αν(6τατο Δικαστήριο ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μα δεν καταδικάστηκαν. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κατέφυγαν στο Ανιοτατο Δικαστήριο -είναι καταδίκη αυτό το πράγμα- λέγο

ντας ότι ο τρόπος με τον οποίο τιμωρήθηκαν ήταν παράνομος -εντάξει, αν δε θέλετε 

το καταδικάστηκαν. τιμωρήθηκαν- και το Ανώτατο Δικαστήριο αποφάνθηκε ότι ο 

τρόπος ήταν πλήρως νομικός και ορθός. 

Πώς λοιπόν τώρα έρχεται η Βουλή να κάνει σύγχυση μεταξύ -όχι η Βουλή, ένα 

μέρος της Βουλής- να κάνει οποιαδήποτε σύγχυση μεταξύ των δύο αυτών καταστά

σεων; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. Απλώς θέλετε να διευκρινίσετε ότι δεν καταδικάστηκαν 

νομικά οι 62; 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλ(ό. Με όλο το σεβασμό που τρέφω προς τον 

Πρόεδρο της ΕΔΕΚ, όταν μιλούμε για δεδικασμένο -και είμαι βέβαιος ότι συμφω

νούν και οι συνάδελφοι νομικοί της Βουλής-μιλούμε για καταδίκη που δημιουργεί 

δεδικασμένο. Η διοικητική προσφυγή αφορά διοικητικές πράξεις, κύριε Πρόεδρε, 

και δεν έχει καμιά σχέση με το δεδικασμένο ούτε με καταδίκες. Λήφθηκαν μέτρα διά 

διοικητικής πράξεως, χωρίς να ακουστούν κάποιες αποφάσεις. Δεν τηρήθηκαν, 

όπως προβλέπονται από το Σύνταγμα, οι διαδικασίες οι δικαστικές . Και είναι αυτό 

που υπεράσπιζε ο κ. Ευσταθίου τότε. Και ορθά το υπεράσπιζε, διότι υπεράσπιζε 

αρχές δικαίου και όχι το συγκεκριμένο πελάτη, ότι δηλαδή ο συγκεκριμένος με βάση 

την ενώπιόν μας μαρτυρία δεν είναι ένοχος, οπότε πράγματι μια τέτοια αναφορά θα 

ήταν αναφορά στην επαγγελματική δεοντολογία του συναδέλφου του. Εκείνο το 



245 

οποίο έγινε tltav η υπεράσπιση βασικών θεμελιωδιον αρχ(ον της φυσικής δικαιο
σύνης . Αυτό έπραξε ο κ. Ευσταθίου και δεν ανα<rέρθηκε κανένας -ούτε ο κ. Ρολάνδης

στην ",-ταγγελματική δράση του κ. ΕυσταΟίου, αλλά σε απόψεις που υποστηρίζουν 

αρχές δικαίου. 

Αυτό ιi0ελα να πω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ρολάνδης . 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Εν μέρει με πρόλαΒε. κύριε Πρόεδρε, ο κ. Αναστασιάδης, διότι ήθελα να 

απαντήσω σε ορισμένα που λέχθηκαν από τον κ. Χριστόφια και τον κ. Λυσσαρίδη. 

Πρ,inα από όλα η εργασία ενός δικηγόρου δεν είναι επάγγελμα. είναι λειτούργημα. 

Είναι λειτουργός της Θέμιδος ο δικηγόρος. Στην περίπτωση αυτή δεν αναφέρθηκα 

με λεπτομέρεια στην υπόθεση -μπορ,ο να διαΒεβαιώσω ότι είναι ένας από τους 62 
αυτός- αλλά αναφέρΘηκα στις αρχές που έθιξε ο κ. Ευσταθίου. στις οποίες πιστεύω 

και εγιο απόλυτα . Δεν είναι Θέμα αποκάλυψης επαγγελματικού μυστικού ή χρησιμο

ποίησης ενός επαγγελματικού μυστικού. Πήρα ακριβ<ος από αυτά που εΙίε εκείνα 

που έχουν σημασία. 

Ο κ. Ευσταθίου ορθά αναφέρθηκε στο φυσικό δίκαιο το οποίο τότε δεν ίσχυσε. 

Και ομολογ,ο και καταδικάζω ίσως και τον εαυτό μου γι' αυτό που κάναμε τότε 

κάτω από δύσκολες συνΟήκες. Κρί νίιμε ανΘρ,οπους χωρίς να τους δούμε, κύριοι! 
Τους κρίναμε από φακέλους! Τι να σας πω άλλο: Και το είπα και τον Απρίλιο και 

δεν ήρθε κάποιος άλλος Υπουργός. είτε ο Γε,όργιος Ιωαννίδης είτε ο Βενιαμίν είτε ο 

Σοφιανός είτε ο Αυξεντίου -ήταν όλοι Υπουργοί τότε- να πουν ότι ''ο Ρολάνδης δεν 

είπε την πραγματικότητα". Το δέχθηκαν και εκείνοι σιωπηλά. Και ο κ. Κυπριανού. 

Διότι γνιόριζαν ότι έτσι δικάστηκαν αυτοί οι άνθρωποι. Και έτσι δικάστηκαν. 

Αν ;τήρα ένα απόσπασμα από αυτό που είπε ο Χ. Ευσταθίου. δεν ήταν για να 

αποκαλύψω την ",-ταγγελματική εργασία του είτε για να μπω σε λεπτομέρειες αυτής 

της εργασίας. Ήταν για να αναφερθιά σε ορισμένα σημεία αρχών τα οποία έθιξε, που 

είναι αιώνιες διαχρονικές αρχές δικαίου. Είναι η αρχή της φυσικής δικαιοσύνης η 

οποία υπάρχει και στο δικό μας Σύνταγμα. Κοιτάξτε το άρθρο! 2, που λέει ότι ένας 
άνθρωπος που κατηγορείται ότι έκλεψε μια λίρα έχει δικαίωμα να έρθει, να σταθεί, 

να κληθεί, να ο,-τολογηθεί, να καλέσει μάρτυρες υπερασπίσεως, να εξετάσει και να 

αντεξετάσει. Τίποτε από αυτά δεν έγινε στην περίπτωση αυτή. Και είναι ακριβώς 

αυτής της μορφής την αναφορά που έκανα. 

Τιάρα, το τελευταίο σημείο που ανέφερε ο κ. Χριστόφιας αν ερωτήθηκε για να 

φύγει από το Δίκωμο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Μα είναι πάνω στην ουσία τώρα που ... 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Αφήστε με να τελειιόσω, κύριε . Δικαίωμά μου να συνεχίσω και να συμπλη

ρώσω. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Τότε θα μιλήσουμε και μεις και θα συνεχίσουμε ως το πρωί. 

Ν . ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Ως το πρωί, αν θέλετε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Συνεχίστε παρακαλώ. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Αν ο κ. Χριστόφιας δε ρωτήθηκε και ασφαλιίJς δε ρωτήθηκε και όλοι καταδικά

ζουμε τα γεγονότα και πριότος εγιυ το πραξικόπημα, δε σημαίνει ότι πρέπει κάποιοι 

άλλοι άνθρωποι χωρίς να δικαστούν να καταδικαστούν. Ασφαλώς όλοι καταδικά

ζουμε το πραξικόπημα ... 

(Ο κ. Κατσουρίδης κάνει κάποια σχόλια για την ομιλία του κ. Ρολάνδη που 

δεν ακούγονται) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΠαρακαλιίJ. κύριοι. Δε Οα επιτρέψω διαλογική συζήτηση . Να τελειώσετε, κύριε 

Ρολάνδη . και Θα {)ιίJσω το λόγο σε όποιο Οέλει να μιλήσει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Εξαναείπα σου το ότι είσαι ανάγωγος και σου το ξαναλέω. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Μα σε ποιον μιλά; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΠαρακαλιίJ, κύριοι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Αν δε μου αρέσκει να φύω; Θα μείνω ως το πρωί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κατσουρίδη, σας παρακαλιίJ. 

Κ. ΚΩΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. να μου επιτρέψετε με όλο το σεβασμό. Δεν επιτρέπω σε κανένα 

συνάδελφο να με αποκαλεί ανάγωγο και πολύ περισσότερο στο συνάδελφο τον 

Κατσουρίδη. Διακόπτει αυτή τη στιγμή τον κ. Ρολάνδη, ενώ μιλά. Δεν του αρέσουν 

αυτά που ακούει ,,;/ιατί σίγουρα ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κωνσταντίνου, παρακαλιό. ΕΥιό δεν έχω ακούσει να λεχθεί οτιδήποτε 

από το βήμα. Αν λέχθηκε κάτι μεταξύ συναδέλφων, να το αποσύρετε, αλλά από το 

βήμα επίσημα, στα πρακτικά, δεν υπάρχει οτιδήποτε. Συνεχίστε, κύριε Ρολάνδη, 

όμως δε θα δεχθιίJ να διακοπεί οποιοσδήποτε ομιλητής και παρακαλώ τον Κοσμή

τορα, αν διακοπεί οποιοσδήποτε ομιλητής, να πάρει τα μέτρα του. 

Π αρακαλιίJ συνεχίστε. 

(Γέλια) 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Άμα τα αναλάβω. δε θα αρέσει σε κανένα. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Πιττοκοπίτη, είναι η ευκαιρία να τα αναλάΒετε. γι' αυτό σας λέω ότι δεν 

πρόκειται να επιτραπεί περαιτέρω διαλογική συζήτηση. Τελειώσατε, κύριε Ρολάνδη; 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Αναστασιάδη . 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θέμα διαδικασίας . Έχω μια απλή παράκληση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

Ν . ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Πιθανόν αθέλητα, ε;'ιό λέω, υπήρξε μια έκφραση η οποία δεν είναι ευχάριστη. 

Παρακαλιί> να ανακληθεί. Ο κ . Κατσοuρίδης ο οποίος την εκστόμισε να ανακαλέσει 

τα όσα είπε για το συνάδελφο κ. Κωνσταντίνου, ο οποίος δεν είναι καθόλου 

ανάγωγος . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι. κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ανακαλιό, αλλά πιστεύω ότι και ο συνάδελφος δεν έπρεπε να 

μου πει "αν δε μου αρέσει. να φύγω''. 

Ν . ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μα δεν είπε τέτοιο πράγμα . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ανακαλούνται και τα δύο και συνεχίζουμε. 

Ο κ. Ομήρου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Επειδή και πάλι ... 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Μα δεν τέλειωσα . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ρολάνδη, έχετε καθίσε ι που σημαίνει ότι συμπληρώσατε. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Ζήτησε το λόγο ο κ. Αναστασιάδης, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν θέλετε , θα σας διόσω ξανά το λόγο, αλλά προσέξτε, διότι κάπου στο εδώλιο 

θα μπει αυτό το Σιόμα, αν δεν κρατήσουμε την ψυχραιμία μας. 

Παρακαλιό, ο κ. Ομήρου . 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή και πάλι αναπτύσσεται μια νομική παραφιλολογία 

γύρω από το θέμα, θέλω να υπενθυμίσω αυτό που είχαμε πει επανειλημμένα κατά τη 

διάΡΚΕια των προηγούμενων συζητήσεων, ότι το Ανώτατο Δικαστήριο αυτής της 
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χ,ορας, σε προσφυγές στην υπόΘεση Πέτρος Χριστοδουλίδης και Φάκας, αποφάν

θηκε ότι ακολο\l()ιiθηκαν όλες οι προf)λεπόμενες από το Σύνταγμα και τους νόμους 

διαδικασίες και ότι μάλιστα είχαν την ευκαιρία σι 62 να ακουστούν Επαρκ(ί>ς από το 
αρμόδιο διοικητικό όργανο. Αυτό λέει 11 απόφαση του Ανώτατου Δικαστηρίου στην 
υπόθεση Πέτρος Χριοτοδουλίδης και Φάκας, Για να μην επαναλαμβάνουμε τα ίδ ια 
και τα αυτά επιχειρι1ματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχω την εντύπωση. κιιριοι συνάδελφοι. ότι έχει εξαντληθεί η συζήτηση και ότι 
λέχθηκαν τα ίδια επιχειρήματα όπως και την προηγούμενη φορά. Γι' αυτό ειση

γούμαι να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία. 

Ο κ. Κατσουρίδης και μετά ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Το Σιομα κατ' επανάληηιη προσπαθεί να βάλει μια τάξη στον τρόπο που 

συζητά. περιοριζόμενο ορισμένες φορές σε σύντομες δηλιί>σεις των κοινοβουλευ

τικών εκπροσώπων των κομμάτων. Είναι η τρίτη φορά που ο τρόπος με τον οποίο 

παρεμβαί.νει ένας απλός Βουλευτής, όπως είμαι κι εγώ, ο κ . Ρολάνδης δηλαδή, που 

μιλά ως αρχηγός κόμματος στη Βουλή όποτε έχει σοβαρό θέμα, προκαλεί μια αλυσι

δωτή συζήτηση και αντίδραση. 

Από τη στιγμή που αυτό το πράγμα δε ρυθμίζεται, αφού δεν μπορείτε να αφαι

ρέσετε το λόγο φυσικά -με ποιο τρόπο;- και ο ίδιος ο κ. Ρολάνδης δε δείχνει μια 

ευαισθησία σ' αυτό το δικαίωμα που οι υπόλοιποι S5 του παραχωρούν, γιατί είναι 
πρόεδρος κόμματος. αλλά όχι κοινοβουλευτικού κόμματος, νομίζω ότι δεν μπορεί 

να μ:;ταίνει πια περιορισμός. 

Θέλω να σχολιάσω τρία σημεία της ομιλίας του κ. Ρολάνδη. Το πρώτο απλώς 

να το ε;τισημάνω και πρέπει να το απαντήσουν ο τότε Πρόεδρος της Δημοκρατίας 

και οι τότε Υπουργοί. για τους οποίους περίπου ανέφερε από το βήμα ότι ενσυνεί

δητα έκαναν ό.ΤΙ έκαναν παίρνοντας στην τύχη 62 φακέλους και στέλνοντας στην 
αδικία 62 ανθΡ'Οπους. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δεν είπα αυτό το πρά~lμα . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ρολάνδη, τιορα διακόπτετε εσείς, όπως σας διέκοπταν κι εσάς. Θα έχετε 

την ευκαιρία να aAaVTlianE. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μου εί;rατε να πάρω μέτρα και θα πάρω. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

Κύριε Πιττοκοπίτη. το πρ<ίπο μέτρο που πρέπει να λάβετε είναι για τον εαυτό 

σας. Γι' αυτό σας παρακαλ(,J. καθίστε κάτω . 

Συνεχίστε. κύριε Κατσουρίδη. 

Ν . ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Για τα επόμενα δύο σημεία, αφού θα μιλήσει ο κ. Ρολάνδης. θα του υποβάλω 

και δύο ερωτήσεις για να ης απαντήσει. 
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Η πρ<ίnη ερ<ίnηση είναι: Πότε ανακάλυψε ο κ. Ρολάνδης το πρόβλημα με τη 
συνείδησή του; Γιατί τόσα χρόνια δεν υπήρχε η δημόσια τοποθέτηση του κ. Ρολάνδη, 

αλλά αυτή η ανάγκη για δημόσια απολογία προς τους 62 προέκυψε μετά από κάποια 
συγκεκριμένη ημερομηνία; 

Για το τρίτο σημείο η ερ<ίJτηση είναι: Αφού τόσο πολύ ήθελε να μας πει για τη 

σημασία του λόγου του Κ. Ευσταθίου σε μια συγκεκριμένη υπόθεση, να μας πληρο

φορήσει και για το αποτέλεσμα της υπόθεσης, για να ξέρουμε πώς κρίθηκε αυτή η 
υπόθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ο κ . Πιττοκοπίτης και ο κ. Ρολάνδης και μετά προτίθεμαι να τερματίσω τη 

συζήτηση και να μπούμε στην ψηφοφορία . 

Α ν επιμένετε να συνεχίσουμε. θα το Θέσω και πάλι σε ψηφοφορία κι ας χάσει 

στην ψηφοφορία ο Πρόεδρος της Βουλής. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. θα είμαι πολύ σύντομος, ένα μόνο λεπτό. 

Έχω δύομισι χρόνια που παρακoλoυθ<ίJ τον κ. Ρολάνδη και είναι ο παντογνώ

στης, ο σοφός και το αηδόνι της Βουλιiς. όπως κάποιος τον έχει ονομάσει. Όλα τα 

ξέρει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Πιττοκοπίτη, Θα παρακαλέσω να μη γίνονται ειρωνικοί χαρακτηρισμοί 

για οποιοδήποτε συνάδελφο. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΠΗΣ: 

Σε καμιά περίπτωση, κύριε Πρόεδρε, δεν ειρωνεύομαι τον έντιμο συνάδελφο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όταν λέτε το αηδόνι της Βουλής, νομίζω όλοι αντιλαμβάνονται. 

(Γέλια) 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Π ιστεύω ότι, εφόσον όλα τα γ,'ωρίζει, θα πρέπει το λιγότερο ο κ. Ρολάνδης να 

ξέρει ότι ο Σπύρος Κυπριανού είναι πρόεδρος του Δημοκρατικού Κόμματος, το 

Δημοκρατικό Κόμμα έχει εκφράσει επανειλημμένα τις θέσεις του και εφόσον το 

ΔΗ ΚΟ εκφράζει αυτές τις θέσεις και υπηρετεί αυτές τις αρχές, το λιγότερο δεν είναι 

δίκαιο να εκφράζεται ο κ. Ρολάνδης με τον τρόπο που εκφράστηκε για τον Πρόεδρο 

του Δημοκρατικού Κόμματος . Δεν έχουμε προσωπική εμπάθεια εναντίον κανενός. 

αλλά είχαμε δηλ<ίJσει σε δύο προηγούμενες περιπτώσεις ότι το Δημοκρατικό Κόμμα 

είναι κόμμα αρχών και συνέπειας και θα υπηρετήσει αυτές τις θέσεις και τώρα και 

μελλοντικά. 

EυχαρισηίJ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ρολάνδης και κλείνω τη συζήτηση. 

Να μη γίνει όμως αιτία, κύριε Ρολάνδη. ενός νέου γύρου. 

Ν . ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Πρ<ίJτα απ' όλα για μια δήλωση του κ. Κατσουρίδη: Είτε αρέσει είτε δεν αρέσει 
στον κ. Κατσουρίδη, εγιο είμαι Βουλευτής, αλλά είμαι και αρχηγός κόμματος. 

Μπορεί το κόμμα αυτό να μην έχει πολιτική κομματική ομάδα, όπως έχει το ΑΚΕΛ. 
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αλλά είναι κόμμα υπαρκτό . εγγεγραμμένο αυτή τη στιγμή με βάση τους νόμους της 

δημοκρατίας και δεν έχω να πω τίποτε περισσότερο στον κ. Κατσουρίδη. Ασφαλώς 

δεν είμαι κοι νοf\oυλευτικός εκπρόσωπος, γιατί το κόμμα δεν έχει πολιτική κομμα

τική ομάδα. Αυτό είναι που προνοεί το Σύνταγμα. 

Έχει ρωτήσει ο κ. Κατσουρίδης τι απέγινε αυτή η προσφυγή. Δε γνωρίζω . 

Πρέπει να σας πω την πραγματικότητα. Δε γνωρίζω. Κι αυτό αποδεικνύει ότι δε 

θέλω να μπω στην επαγγελματική πλευρά αυτού του θέματος. Εγώ σταχυολόγησα 

ορισμένα σημεία αρχιον τα οποία έΘιξε ο πολύ αγα.Jτητός σε μένα συνάδελφος . Την 

αρχή της φυσικής δικαιοσύνης, την οποία έβαλε στο στόμα του, και την ανέφερα και 

σταχυολόγησα αυτό το σημείο. Δε με ενδιαφέρει ούτε η λεπτομέρεια της υπόθεσης. 

Εφόσον ρωτήθηκα από τον κ. Λυσσαρίδη λέω. ναι, είναι ένας από τους 62, δεν το 
είπα από πριν εΥ(ό, αλλά πήρα ορισμένα σημεία αρχών που αφορούν αυτή την 

προσφυγή και τα έθιξα. 

Ανέφερα και προηγουμένως ότι από τότε πολλοί από τους Υπουργούς δεν 

αισθανόμασταν πολύ καλά. γιατί ~πό συνθήκες αδηρίτου ανάγκης αναγκαστήκαμε 

να πάρουμε εκείνες τις απoφάσει~. Δεν έθιξα τον κ. Κυπριανού. όπως είπε ο κ . 

Πιττοκόπιτης. ούτε και κανέναν άλλο Υπουργό. Έθιξα πρώτα τον εαυτό μου. ίσως. 

Είπα ότι ολόκληρο το Υπουργικό Συμβοί,λιο βρέθηκε κάτω από δύσκολες συνθήκες 

και ότι ο κ. Κυπριανού και η κυβέρνησή του ήταν μεταξύ σφύρας και άκμωνος. 

Αυτή ήταν η πραγματικότητα . Δεν το είπα για να μειώσω ή να θίξω ή να εγείρω 

θέματα αρχ{όν. αν σεj1αστήκαμε εκείνη τη στιγμή αρχές ή όχι. Είπα ποιες ήταν οι 

δυσκολίες εκείνης της περιόδου. 

Νομίζω ότι απάντησα στα ερωTliματα του κ. Κατσουρίδη. Δεν ξέρω αν υπάρχει 

οτιδήποτε άλλο που μένει να απαντηθεί. Απλώς ήθελα να αναφέρω στο Σώμα ποια 

ήταν τα γεγονότα . 

(Σχόλια από τους Βουλευτές) 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Παρακαλώ. ησυχία. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Πιττοκοπίτη, να μην το μετατρέψουμε και σε βαριετέ. 

Προχωρούμε τώρα στην ψηφοφορία για τις τέσσερις προτάσεις νόμου. Και 

αρχίζουμε με τη δεύτερη ανάγνωση της πρώτης πρότασης νόμου που είναι ''Ο περί 

κρατικιον Υπαλλήλων (Ύπαρξη Ασυμβίβαστου) Νόμος του 1993". 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν ακούμε τον Γραμματέα, διότι δε μιλά κοντά στο μικρό

φωνο κι έτσι μπορεί να γίνουν λάθη κατά την ψήφιση του νομοθετήματος . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρήστε, κύριε Γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Ασυμβίβαστο διορισμού Κ.λπ. Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρΘρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι 7 εναντίον. κύριε Πρόεδρε . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επομένως όλα τα άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κρατικών Υπαλλήλων (Ύπαρξη 

Ασυμ~ίl,αστου) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31 υπέρ , κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

17 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

Καμιά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο με 31 ψήφους υπέρ, 17 ψήφους εναντίον 
και καμιά αποχή. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της επόμενης πρότασης νόμου που είναι 

''Ο περί Στοιχειιοδους Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος . Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του Ι'ασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου . Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των δύο άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τα δύο άρθρα εγκρίνονται . 

Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρ(tlν Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ΣΤΟΙΧΕιώδους Εκπαιδεύσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

Η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο με 31 ψήφους υπέρ, 17 ψήφους εναντίον 
και καμιά αποχή. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της τρίτης πρότασης νόμου που είναι ''Ο 

περί Συντάξεων Καθηγητισν (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του (\ασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου. Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των δύο άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31 υπέρ, κύριε Πρόεδρε . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παριόν Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συντάξεων Καθηγητών (Τροποποιη
τικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31 υπέρ , κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο με 31 ψήφους υπέρ, 17 ψήφους εναντίον 
και καμιά αποχή. 

Προχωρούμε τιορα στη δεύτερη ανάγνωση της τελευταίας πρότασης νόμου που 

είναι "Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου. Άρθρο 2. 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Δεν υπάρχει ένσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Ο κ. Π απαδόπουλος . 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν θυμάστε, βρισκόταν εγγεγραμένο πάνω στην ημερήσια 

διάταξη το Οέμα της Κοί'Βας και είχατε πει ότι θα διαγραφεί αλλά θα επανέλθει 

αυτομάτως αν εγερθεί λόγος. Πληροφορούμαι ότι κατά την ψεσινή συνεδρία της 

Γενικής Συνέλευσης των Ηνωμένων ΕΟνών. όταν ψηφίστηΚΕ το προσχέδιο νόμου 

από χώρες όπως είναι η ΝορΒηγία -μέλος του ΝΑΤΟ- η Ελλάδα, η Αυστρία και 

άλλες χισρες. η Κύπρος ηιρησε αποχή. Γι' αυτό το λόγο και ενόψει της επιστολής 

που είχα διαΙ1άσει από το /1ήμα της Βουλής για τις υποσχέσεις που είχε δώσει ο 

Υπουργός Εξωτερικι;'ν, θα σας παρακαλέσω να εξετάσετε κατά πόσο ενδείκνυται 

τώρα να επανέλθει στην ημερήσια διάταξη εκείνο το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Παπαδόπουλε , να σας απαντήσω αμέσως . Επειδή έχω την ίδια πληρο

φορία και επειδ'i υπήρχε μια δέσμευση όλου του Σώματος, θα έλεγα όλων των 

πλευρών. για να επανέλθει αν δεν ετηρείτο η υπόσχεση η οποία δόθηκε -και φαίνεται 

ότι δεν ετηρήθηκε- έχω κι εγι;' την ίδια γνι;'μη . Θα επαναφέρουμε το θέμα αυτό στην 

επόμενη συνεδρία. στο Κεφάλαιο Δ', και πιστεύω ότι πρέπει να το συζητήσουμε σαν 

ένα από τα θέματα προτεραιότητας. Φυσικά αυτό θα το διευθεηiσουμε στη σύσκεψη 

των αρχηγιόν ή εκπροσώπων των κομμάτων. 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αν είναι δυνατό. προτού το επαναφέρουμε. να επιβεβαιωθεί ότι έτσ ι είναι. 

Μήπως είναι πληροφορίες οι οποίες πιθανό να μην ανταποκρίνονται στην πραγμα

τικότητα. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Έχω αντίγραφο φαξ των ψήφων που δόθηκαν και μποριί> να τις δώσω αύριο ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Όχι, δε αξίζει. Α ν έχετε τέτοια μαρτυρία, μπορούμε γα προχωρήσουμε και δε 

διαφωνούμε ούτε εμείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κ ύριε Α ναστασιάδη, φαίνεται ότι έτσ ι έχουν πράγματα και υπάρχει δέσμευση 

του Σ,;'ματος. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θα ευχόμουν να μην 11ταν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η επόμενη συνεδρία τη; Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 11 Νοεμ
βρίου 1993. στις 4.00 το απόγευμα , με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

Κατάθεση από τον Πρόεδρο της Κυπριακής Δημοκρατίας κ. Γλαύκο Κληρίδη 

των προγραμματικ,i,ν δηλ,i,σεων της ΚυΒέρνησης . 

• 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 25) του 1993. 

2) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 27) του 1993. 

3) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 28) του 1993. 

4) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 30) του 1993. 

5) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 6) του 1993. 

6) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 8) του 1993. 

7) Ο περί Ειδικεύσεως Συμ,τληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 9) του 1993. 

8) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πισηί>οεως (Ταμείο Ανακουφί
σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 3) του 1993. 

9) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφί
σεως Εκτοπισθέντων και ΠαΟόντων) Νόμος (Αρ. 4) του 1993. 

10) Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Επιβολή Εισφοράς) (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1993. (Πρόταση νόμου). 

11) Ο περί ΠρoίiπoλoγισμOύ του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 
1993. 

12) Ο περί της Συμβάσεως περί του ΔιεΟνούς Ναυτιλιακού Οργανισμού 
(Κυρωτικός) και περί Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1993. 

13) Ο Στρατιωτικός Ποινικός Κώδικας και Δικονομία (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1993. 

14) Ο περί της Διεθνούς Συμφωνίας Ίια τη χρησιμοποίηση των Επίγειων 
Σταθμών Πλοίων "ΙΝΜΑΙ{,ΑΤ" στα Χωρικά Ύδατα και Λιμάνια (Κυρω

τικός) Νόμος του ! 993. 

15) Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. (Πρόταση 
νόμου) . 

16) Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. 
(Πρόταση νόμου). 

17) Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1991 . 

18) Ο περί Χωριτικ,ον Αρχ,ον (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

19) Ο περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

20) Ο περί Καταχωρήσεως Γεννήσεων και Θανάτων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1993. 

21) Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων Αρχής Τηλεπικοινωνιιον Κύπρου 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

22) Οι περί Αμιάντου (Ασφάλεια και Υγεία Προσώπων στην Εργασία) Κανο
νισμοί του 1993. 

23) Οι περί 80ηθ,ον Καταστημάτων (Καθορισμός Περιοχ,ον) (Τροποποιη
τικοί) Κανονισμοί του 1993. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των δύο άρθρων: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 Ι υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι 7 εναντίον. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Π όσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3 Ι υπέρ. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι 7 εναντίον. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

Με 3 Ι ψήφους υπέρ. Ι 7 ψήφους εναντίον και καμιά αποχή, η πρόταση νόμου 
ψηφίζεται σε νόμο. 

Κύριοι συνάδελφοι, επανερχόμενος στο Κεφάλαιο Δ', θεωρώ ότι δεν υπάρχει 

πλέον λόγος συνέχισης της συζήτησης όσον αφορά το θέμα ''Οι ενέργειες της κυBί-~

νησης για πρόσληψη των 62, παρά την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων 
περί του Αντιθέτου" που ενέγραψαν οι Βουλευτές κ. Δ. Χριστόφιας και Τ. Χατζηδη

μητρίου. 

Α ν δεν υπάρχει ένσταση θα διαγραφεί από το Κεφάλαιο Δ' και θα θεωρηθεί ότι 

η συζtjτηση έληξε. 
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24) Οι περί Επιτροπ,όν Ασφαλείας στους Τόπους Εργασίας (Τροποποιη
τικοί) Κανονισμοί του 1993. 

25) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Έγκωμης του 1993. 

26) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Πάφου του 1993. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': ΚατάΘεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις . 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': ' 

Εκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικισν για το θέμα που 

τιτλοφορείται 'Ή θέση της κι.πριακΙlς κυΒέρνησης έναντι της ΚούΒας 

σχετικά με τα ψηφίσματα των Ηνωμένων ΕθνιΟν" . 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (8.4.1993). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

Κηρύσσω τη λιiξης της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λ'iξης: 9.00 μ.μ . ) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

ΤΙΚΙ1 σειρά: 

Αγαπίου Γιαννάκης 

Αναστασιάδης Νίκος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

ΕυΟυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου ΕυστάΟιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδ,όρου Δ,όρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Καράς Ανnόνης 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημιiτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κ υπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιιίnης Λισρης 

Λ υσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Π απαρές Α υγερι νός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Π ρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 



• 

• 
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ΑνΤΙΠQόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

ΠΙΝΑΚΑΣ 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα'ίτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) Κατάθεση Νομοσχεδίων, Εγγράφων και Κανονισμών. 

2) Κήρυξη ως επειγόντων ύστερα από συζήτηση (Ν. Αναστασιάδης, Δ . 
Χριστόφιας, Β. Λυσσαρίδης και Τ. Παπαδόπουλος) των ακόλουθων 

προτάσεων νόμου που κατατέθηκαν από την Κοινοβουλευτική Ομάδα 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και τον κ. Τάκη Χατζηδημητρίου για την 

Κοινοβουλευτικιj Ομάδα Σ.Κ. ΕΔΕΚ η πρώτη, ενώ οι άλλες τρεις εκτός 

του ΑΚΕΛ-Αριστερά- Νέες Δυνάμεις κατατέθηκαν από τον κ. Γ. Ομήρου 
για την Κοινοβουλευτική Ομάδα Σ.Κ. ΕΔΕΚ: ''Ο περί Κρατικών Υπαλ

λιiλων ('Υπαρξη Ασυμβίβαστου) Νόμος του Ι 993", ''Ο περί Συντάξεων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993", ''Ο περί Συντάξεων Καθη

γητών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του Ι 993" και ''Ο περί Στοιχειώ
δους Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993" και 

παραπομπή τους στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου 

Παιδείας Νόμος του 1993", οι αγορεύσεις που έγιναν πάνω στο θέμα (Λ. 
Λυσιώτης, Α. Φιλίππου, Ρ. Πρέντζας, Ν. Αναστασιάδης, Α. Χρίστου, Ρ . 
Κατσελλή) και ψήφισή του σε νόμο. 

4) Ερωτήσεις Βουλευτών (ΤΟ αίτημα των εσπεριδοκαλλιεργητών της κοι νό

τητας Αγίου Γεωργίου Πάφου, όπως τους καταβληθούν οι αποζημιώσεις 

από ζημιές που υπέστησαν από τον παγετό κατά την περσινή χρονιά - Η 
δημιουργία κτηνοτροφικής περιοχής στην κοινότητα Αγίου Γεωργίου 

Πάφου - Το αρδευτικό πρόβλημα στην κοινότητα Αγίου Γεωργίου Πάφου 
- Η κατασκευή πεζοδρομίου έξω από το νέο σχολείο ΖΗΝΩΝ Λάρνακας -
Η αποπεράτωση της παιδικής λέσχης και του βρεφοκομικού σταθμού 

στον οικισμό Αγίων Αναργύρων Α' στη Λάρνακα - Η ασφαλτόστρωση 
του δρόμου Λεμόνας-Έζουσας - Το αρδευτικό πρόβλημα στην κοινότητα 
Λεμόνας - Η μελέτη των συμβούλων μηχανικών για το φράγμα Α γυιάς 
στον ποταμό Έζουσας - Η κατασκευή του δρόμου Χούλου-Στατού-Αγίου 
Φωτίου). 

5) Α;ταντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Ο τρόπος διεξαγωγής 

των εργασιών της ΣΕΔΙΓΕΠ Λ τδ). 

6) Οι αγορεύσεις και η συζήτηση που έγιναν (Δ. Ηλιάδης, Χρ. Μαυροκορ

δάτος, Χρ. Σολωμής, Ρ. Κατσελλή και Α. Παρισινός) πάνω στο θέμα "Το 

Δάσος της Αθαλάσσας, οι ;τρογραμματισμοί και οι ενέργειες της Κ υβέρ

νησης". 

7) Οι αγορεύσεις και η συζήτηση που έγιναν (Δ. Κοντίδης, Αρ. Χρυσο

στόμου, Χρ. Σολωμής, Δ. Χριστόφιας και Ν. Κατσουρίδης) πάνω στο 

θέμα "Τοποθέτηση Κεντρικού Αγωγού του Αποχετευτικού Συστήματος 

Λεμεσού διά μέσου της ;ταλαιάς πόλης της Αμαθούντας". 
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8) Ομόφωνη απόφαση ύστερα από εισήγηση του Βουλευτή Δ. Ηλιάδη όπως 
ο Πρόεδρος της Βουλής ενεργήσει για να αποτραπεί το κλείσιμο ενός 
από τα δύο σχολεία στην Αγία Τριάδα. 

9) Έκθεση για τις προτάσεις νόμου Ι) ''Ο περί Κρατικών Υπαλλήλων 

('Υπαρξη ΑσυμΒίΒαστου) Νόμος του 1993", 2) ''Ο περί Στοιχειώδους 

Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993", 3) ''Ο περί 

Συντάξεων Καθηγητιον (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993" και 
4) ''Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) (Αρ . 2) Νόμος του 1993", οι 
αγορεύσεις και η συζιiτηση που έγιναν (Α. Χρίστου, Ν. Αναστασιάδης, Β. 

Λυσσαρίδης, Ν. Ρολάνδης, Α. Φιλίππου, Ευ. Ευσταθίου, Δ . Χριστόφιας, 

Ν. Κατσουρίδης, Ν. Πιττοκοπίτης, Κ. Κωνσταντίνου, Γ. Ομήρου και Γ. 

Α γαπίου) και ψήφισή τους σε νόμο. 

Τιμή : 75σ 

ΤιI;τώθΙΤ/,Ε στο Τ,':τoγραqτίo Τ1Ι; Κ\ιχριακής ΔημΟΥ.ρατίας.. Λευκωσία. 

• 
• 
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• 
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ITQaxxixd nig BovXi'is tcov AvxiJtQoatbjicov
ST' BOYAEYTIKHIJEPIOA02 - 2YNOA02 r

Z-uveSQiaoii llii; NoeliPchod 1993

('Qga 6vaQ&T|g: 4.09 u.li.)

(Aq. 5)

IIPOEAPOS:

(A. TAAANOX)

Kdqioi cruvaSeXcpoi, xdqiec; xai xdqioi,

Ktiqdooco tiiv tvao^il Tl£ oiiucQtviig oDVEOoia; xi]C, Bodaii<; tcov Avrutoooamcov.
naQaxaXcb tod; xuqious rpa.uuaTEi; va 6iamoTcoaoDv av DJidgxei anapria.

TPAMMATEA2:

(n. nAriArEQpriOY)

YjictQX£l ajiapria, xdqie Hq6£5q£.

nPOEAPOS:

To jiqcoto Liepoi; tii; oi))iE@ivfte ovvzbQiac, Lia; Eivai iixatdOeori and jiAEDQdg xov
I1qo£6qov nj5 KDJiQiaxii; AiiLioxoaTia;, x. rXaDXOD KatiqiSii, tod jiQOYQ&miaTos tii;
xd|3epvtiotic;, Trig xoivcovixi'ic; xai oixovoluxi'ic; cpiXoaocpiag Tig xdPeqvtioti? xai tod
HQOYQCtLiLiaTO!; oQ&aric;.

0a JiaoaxaAEoco tov x. Koouiirooa va odvo6edoei tov IIqoeSqo tii? AriuoxQa-
Tiag oto Pi'iua tt|c; BovXffc.

HPOEAP02 K.YIIPIAKH2 AHM0KPATIA2:

(TA. KAIIPIAII2)

KDQLE riQOESQE, EVTIJXOI XDQIOI BoDAEDTEg,

rvcbQLLio to piiiia and to ojioio ouiaco xai Eivai i5iaiT£Qri ti xapd liod, yiaTi liod
SiSETai ri EDxatQta va avEAOco oto C6lo |3r|iiaYiava aac; Ttpoacpcovi'ioco.

BpCoxoLiai oi'iLiEQa Evcbmov tod NouoOetlxod 2coLiaTog, y\a Sedteqti cpopd arto Try;
exXovtfJs MO"" oto a|icoua tod FIooeSood vfc AiiiioxQaTiag, YLa va jiaQouoi&aco Jtio avaAD-
Tixd xai E^EL5ix£DLiEva, tii otqo.tiiyixii hod SiauoocpcooE xai cxxoaouOei it Kd(3eqviiot| ylci
jipocoOiiari tcov aroxcov tii; oixovoLuxfg xai xoivcovixi'i; jioaitixi'i; tik xat ttjc; EcpaQixoYili;
xgdToDgSixaioD, asioxpaTiag xat XQ^ori'ig Sioixiioiic;.

2to 5idorr|Lia cui6 t% EYxaTacrcaoiis tig vea; KdPeqviioti; [xexqi af|iiEoa, JiagdA-
AT)Xa lieTa Sidcpoga LiETQa :iod exodlle AdpEi yta tiiv avTiLLETcbmoii dLiEocov TtpopAiiiidTcov,
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡJOΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Γ' 

Συνεδρίαση 18ης Νοεμβρίου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ.) 

(Αρ.6) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. Παρακαλώ να 

διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΛΣ: 

(Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το πρώτο θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού πρου

πολογισμού Νόμος (Αρ. 27) του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ . ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ.Υ.ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔJO ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ.Υ.ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 27) ΤΟΥ 

1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήΟηκε στις 3 Νοεμβρίου 1993. 

(317) 
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Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ίI50.000 και η διάθεσή του για 

την κάλυψη της δαπάνης που απαιτείται για τη νέα αεροφωτογράφηση της Κύπρου. 

Όπως κατατέθηκε στην Επιτροπή, η κυβέρνηση έχει ήδη προβεί στην επιλογή του 

οίκου που θα διεξαγάγει την αεροφωτογράφηση και μάλιστα προχώρησε στην 

υπογραφή της σχετικής σύμβασης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού, ενώ 

συμφωνεί με τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, 

θεωρεί εντούτοις σκόπιμο να παρατηρήσει ότι η συνομολόγηση της σχετικής σύμβασης 

πριν από την έγκριση του σχετικού κονδυλίου θέτει στην ουσία την Επιτροπή προ 

τετελεσμένου γεγονότος, πράγμα για το οποίο τα Μέλη της εκφράζουν τη δυσαρέσκειά 

τους. Με βάση τη γενική αυτή παρατήρηση η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Πουλή 

την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, 

ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 20) 
του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές ?ε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ίl50.000 για 

τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηΟούν. Πίνακα<;- Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τρίτο, καθώς και ο 

Πίνακας, εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τρίτο, καθώς 

και ο Πίνακας, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού ΠρoUπoλoγισμoύ 

Νόμος (Αρ. 20) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Το δεύτερο θέμα είναι .'0 περί Συμπληρωματικού ΠρoUπoλoγισμoύ Νόμος 
(Αρ. 28) του 1993· .. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 28) ΤΟΥ 
1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας ΓεωργΙΟυ 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠρoUπoλoγισμoύ μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Νοεμβρίου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του ΥπουργεΙΟυ Οικο

νομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό 

του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού .00.000 και η διάθεσή του για την κατα
βολή αποζημιώσεων στους αμπελουργούς που εκρίζωσαν τα αμπέλια τους στα 

πλαίσια της εφαρμογής του Σχεδίου Παροχής Κινήτρων για Εκρίζωση Αμπελιών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού, λαμβάνοντας 

υπόψη ότι η ζητούμενη πίστωση θα δοθεί στους αμπελουργούς που έχουν ήδη εκρι

ζώσει τα αμπέλια τους, συμφωνεί με τους σκοπούς της, γι' αυτό και ομόφωνα ειση

γείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδΙΟυ σε νόμο, αφού τροπο

ποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Συμπληρωματικού 

ΠρoUπoλoγισμoύ Νόμος (Αρ. 21) του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδΙΟυ. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγισυ Ταμείου ποσού .00.000 για 
τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ΔεκεμβρΙΟυ 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηΟούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τρίτο, καθώς και ο 

Πίνακας, εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τρίτο, καθώς 

και ο Πίνακας, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού ΠρoUπoλoγισμoύ 
Νόμος (Αρ. 21) του 1993. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομΌφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Το τρΙτο θέμα εΙναι ''Ο περΙ Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 30) του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμΌδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑ Ι 

ΠΡΟ'Υ 'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔJO ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''0 
ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 30) ΤΟΥ 
1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Α νδρέας Γεωργίου 

ΚΙκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

ΝΙκος Μουσιούττας 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 ΝοεμβρΙου 1993. 
Στη συνεδρtαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκ"ρόσωπος του Υπουργείου Οικονο

μικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται εΙναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμΌ του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού f5.250.ooo και η διάθεσή του με 
τη μορφή επιχορήγησης-επιδότησης ορισμένων γεωργικών και κτηνοτροφικών προϊό

ντων. 

Ειδικότερα το πιο πάνω ποσό θα καλύψει τις ακόλουθες περιπτώσεις: 

1) Την παροχή επιδοτήσεων για τη διάθοοη των εσπεριδοειδών και την 
παροχή οικονομικής βοήθειας προς τους εσπεριδοκαλλιεργητές . 

2) Την παροχή οικονομικής βοήθειας προς τους πατατοπαραγωγούς. 

3) Την επιχορήγηση της αγοράς μήλων που δεν έχουν διατεθεί από τους 
παραγωγούς. 

4) Την επιδότηση των χοιροτρόφων για την εξαγωγή ή/και σφαγή 4 000 
χοιρομητέρων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί με 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομΌφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφαύ τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε 

να αναφέρεται ως ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 22) του 
1993". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

ΟρΙστε, ο κ . Χατζηγιάννης . 
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Σ. XAΤZHΓlANNHΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όπως φαίνεται και στην 'ΕκΟεση, μtρoς των .1:5.250.000 περΙΠου 
αναφέρεται στους οοπεριδοκαλλιεργητές. Υπήρξε το αίτημα, το οποίο αντιλαμβά

νομαι ότι υποστηρίζεται από όλες τις πλευρές της Βουλής, η ειδική ρύθμιση που 

γίνεται για περιοχές οι οποίες είναι της νεκρής ζώνης, όπως είναι ο Αστρομερίτης, ή 

του ίδιου, αν Οέλετε, ευεργετήματος να τύχουν και περιοχές της ελεύΟερης περιοχής 

Αμμοχώστου, όπως είναι οι Βρυσούλλες, τα Στροβίλια, το Δασάκι της Άχνας, η 

Α υγόρου, περιοχές οι οποίες γειτνιάζουν με τη γραμμή αντιπαροτάξεως. Και οπωσδή

ποτε και αυτοί οι εσπεριδοκαλλιεργητές πρέπει να τύχουν της ίδιας ακριβώς μεταχεί

ρισης όπως και εκείνοι των περιοχών που αναγνωρίζονται ως νεκρή ζώνη. 

Νομίζω ότι είναι ένα αίτημα το οποίο υποστηρίζεται από όλες τις πλευρές της 

Βουλής και πρέπει να σταλεί το μήνυμα από το Σώμα αυτό ότι είναι ομόθυμη η θέση 

μας ότι η κυβέρνηση πρέπει να έρθει με κάποιο συμπληρωματικό ΠΡO\Jπoλoγισμό και 

να καλύψει αυτές τις περιοχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαυροκορδάτος. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πράγματι συζητήΟηκε στην Επιτροπή Γεωργίας το θέμα της 

βοήθειας προς τους εσπεριδοκαλλιεργητές των ακριτικών περιοχών, αλλά θα είναι 

επιπρόσθετη του κονδυλίου το οποίο σήμερα ψηφίζουμε. Δηλαδή, δε ζητούμε το ποσό 

αυτό που εγκρΙΟηκε από την κυβέρνηση να μοιραστεί και στους εσπεριδοκαλλιεργητές 

των ακριτικών περιοχών, αλλά επιπλέον να ληφΟεί κάποια πρόνοια από την κυβέρ

νηση, ούτως ώστε ένα νέο ποσό να καλύψει τις ανάγκες και των ακριτικών περιοχών 

και όχι μόνο των Βρυσούλλων, της Άχνας και τα λοιπά αλλά ολόκληρης της Κύπρου, 

όπου υπάρχει ανάγκη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι η ίδια ά,-τοψη. 

Ορίστε, ο κ. Ομήρου. 

Γ.ΟΜΙ-ΙΡΟΥ: 

Είναι και η θέση του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ, κύριε Πρόεδρε, ότι θα 

πρέπει να υπάρξει μια γενναιόδωρη μεταχείριση των εσπεριδοκαλλιεργητών των ακρι

τικών περιοχών, οι οποίοι αντιμετώπισαν φέτος πραγματική οικονομική καταστροφή. 

Και αναμtνoυμε το συντομότερο από την κυβέρνηση να εγκρίνει σχετική πίστωση και 

να την αποστείλει στη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε συζητούμε με το νομοσχέδιο που έχουμε ενώπιόν μας το θέμα 

των ακριτικών περιοχών, αλλά την παροχή βοήθειας για την παραγωγή των εσπεριδο

ειδών της περασμtνης χρονιάς. Το θέμα των ακριτικών περιοχών συζητείται ξεχω

ριστά. Έχει ήδη συζητηθεί για τις περιοχές που γειτνιάζουν με τον Αστρομερίτη και 

τέθηκε θέμα και για άλλες ακριτικές περιοχές. Και έχει επιδειχθεί κατανόηση και 

γίνεται έρευνα, για να εξακριβωθεί ποιες είναι αυτές οι περιοχές, για να τύχουν της 

σχετικής βοήθειας. Το θέμα όμως που συζητούμε σήμερα και ο συμπληρωματικός 
ΠΡO\Jπoλoγισμός που θα εγκρίνουμε δεν αφορούν τις ακριτικές περιοχές. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, αυτό εΙναι ομόφωνο. 

ΟρΙστε, ο κ. ΕυσταθΙου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 
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Κύριε Πρόεδρε, όταν λέμε "ακριτικές περιοχές" εσχάτως δεν περιλαμβάνουμε 

την ΤηλλυρΙα σ' αυτό Τον όρο και νομιζω ότι πρέπει να καταστεί για μια φορά δήλο 

ότι εΙναι επιθυμητό και η Τηλλυρία, εφόσον αντιμετωπιζε. αυτά τα προβλήματα, να 

συμπεριληφΟει. 

Τώρα, όσον αφορά τη διαδικασΙα, χωρΙς να θέλω να επέμβω περισσότερο, 

νομιζω ο κ. Χατζηγιάννης ως Βουλευτής του κυβερνώντος κόμματος ας δι.αβιβάσει 

την επιθυμία της Βουλής ο ίδιος και ας πει εκεΙ τι είναι επLθυμητό από όλα τα Μέλη 

της Βουλής. ΓωτΙ να το πεΙτε εσεΙς από την έδρα σας και όχι η συγκυβέρνηση και 

ιδΙως ο κ. Χατζηγιάννης, ο οποΙΟς έχει και την πλειοψηφία του Υπουργικού Συμβου

λΙΟυ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επειδή εΙνα. ομόφωνο το Οέμα, Οα δωβιβαστει. 

Ο κ. Παπαρές. 

Α Υ. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Η Έκθεση, κύΡLε Πρόεδρε, προβλέπει και την επLχορήγηση της αγοράς μήλων 

που δεν έχουν δωτεθεΙ από τους παραγωγούς. Θέλω να ελπιζω ότ, η κυβέρνηση δε θα 

επLτρέψεL νέες εισαγωγές μήλων από το εξωτεΡLκό, δLόΤL έχουμε τόσο πολλά εμείς, 

που είνα. κρΙμα να τα πετάμε κα. να φέρνουμε μήλα από το εξωτερικό! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ασφαλώς το μόνο κακό είνα. ότι OL εκφραζόμενες απόψεLς δεν αποτελούν 
βέβαω κα. νομοθέτημα! Εν πάση πεΡLΠτώσεL, θα δι.αβιβαστεί κα. αυτή η θέση της 

Βουλής. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδΙΟυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΠροοίμLO. ΣυνΟΠΤLκός τΙτλος. Άρθρο 1. 

'~γκριση πληρωμής από το λογαριασμό του ΠάγLOυ Ταμείου ποσού ±:5.250.000 
για τη χρήση του έτους που λήγε. στις 31 ΔεκεμβρΙΟυ 1993. Άρθρο 2. 

ΕLδΙκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. ΆρΟρο 3. 

ΛητουργοΙ που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. 

Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχ" ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρ, κα. το τέταρτο, καθώς κα. 

ο Πρώτος και ο Δεύτερος ΠΙνακας, εγκΡLθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχε. ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρ, κα. το τέταρτο, 

καθώς κα. ο Πρώτος κα. ο Δεύτερος Πίνακας, εγκρίνονταL. 

Προχωρούμε στην τρΙτη ανάγνωση του νομοσχεδΙου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρετα. ως ο περί ΣυμπληρωμαΤLκού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 22) του 1993. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Το τέταρτο θέμα είναι ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πωτώσεως 

(Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 9) του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ 

ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 9) ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡO\Jπoλoγωμoύ μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Νοεμβρίου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικο

νομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό 

του Ταμείου Αναπτύξεως της Δημοκρατίας ποσού f:53.000 και η διάθεσή του για την 
κάλυψη της ολικής δαπάνης που απαιτείται για την επιχορήγηση του πολιτιστικού 

ομίλου "Διάσταση", ο οποίος θα συμμετάσχει σε εκδηλώσεις που θα γίνουν μέσα στο 

1993 στις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής και στον Καναδά. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Πρo\Jπoλoγωμoύ συμφωνεί με 

τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται οτη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, 

αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Ειδικεύσεως 

Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 6) του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκρωη πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού f:53.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ει.δίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τρίτο, καθώς και ο 

Πίνακας, εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τρίτο, καΟώς 
και ο Πίνακας, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδΙου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περΙ Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώ

σεως (ΓαμεΙο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 6) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Το πέμπτο Οέμα είναι ''0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 

(Γαμεlo Ανακουφίσεως ΕκτοπισΟέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 4) του 1993". 
Παρακαλώ Τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ.Υ.ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ 1Ό ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΙΙΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΓΑΜΕΙΟ 

ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ . 4) ΤΟΥ 
1993" 

Παρόντες : 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργloυ 

ΚΙκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 ΝοεμβρΙου 1993. 
Στη συνεδρΙαση αυτή κλήΟηκαν και παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικο

νομικών και ο 'Επαρχος ΛευκωσΙας. 

Σκοπός του νόμου που προτεΙνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του ΤαμεΙου Ανακουφίοεως ΕκτοπισΟέντων και Παθόντων ποσού .t:350.000 
και η διάθεσή του για τη συνέχιση της εφαρμογής του στεγαστικού σχεδίου για την 

αναζωογόνηση των περιοχών της πράσινης γραμμής Λευκωσίας. 

Όπως είναι γνωστό, έχει εγκριθεί σχέδιο αναζωογόνησης των περιοχών της 

πράσινης γραμμής Λευκωσίας, το οποίο καλύπτει την παλιά Λευκωσία και τις 

περιοχές Κα'ίμακλίου, ΟμορφΙτας και Αγloυ Δομετloυ. Στα πλαίσια του σχεδίου 

αυτού εντάσσεται στεγαστικό πρόγραμμα που προνοεί τη χορήγηση οικονομικής 

βοήθειας και την παροχή κινήτρων με στόχο την ενθάρρυνση νέων ζευγαριών ή 

άστεγων οικογενειών να ανεγείρουν κατοικίες στις υπό αναζωογόνηση περιοχές. 
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Με βάση το σχέδιο αυτό έχουν υποβληθεί 600 αιτήσεις. Από αυτές εγκρΙΟηκαν 
122,333 έχουν απορριφθεί, ενώ οι υπόλοιπες 145 βρίσκονται στο στάδιο της εξέτασής 
τους. 

Οι πρόνοιες και τα κριτήρια που καθορίζονται στο σχέδιο αυτό έχουν διαφορο

ποιηθεί από την κυβέρνηση με παρόμοιο προηγούμενο σχέδιο, παρόλο που έχει κατα

τεθεί στην Επιτροπή ότι οι εκκρεμούσες πριν από την αναθεώρηση του σχεδίου αιτή

σεις θα εξεταστούν με βάση τις πρόνοιες του προηγούμενου στεγαστικού σχεδίου. 

Η ζητούμενη συμπληρωματική πίστωση των ί350.000 θα διατεθεί μέσω του 

Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Πρo\Jπoλoγισμoύ, χωρίς να 

θέλει να υπεισέλθει στις λεπτομέρειες του στεγαστικού σχεδίου υιοθετώντας αυτό ή 

όχι στη νέα αναθεωρημένη του μορφή, θεωρεί αναγκαίο να εγκρίνει τη ζητούμενη 

συμπληρωματική πίστωση που, όπως έχει αναφερθεί, θα διατεθεί σε δικαιούχους των 

οποίων οι αιτήσεις έχουν ήδη εγκριθεί με βάση το προηγούμενο καθεστώς. Συναφώς 

υπενθυμίζεται ότι το τροποποιημένο αυτό σχέδιο αποτελεί αντικείμενο εξέτασης από 

την ad hoc Κοινοβουλευτική Επιτροπή για θέματα πράσινης γραμμής. 

Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

Πρo\Jπoλoγισμoύ ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζή

τηση νομοσχεδίου, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέ

ρεται ως ';0 περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Γαμείο Ανακουφίσεως 
Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ . 2) του 1993''. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

ΑΡ . ΓΕΩΡΓΙΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Φαίνεται στην Έκθεση ότι η δική μας ομάδα συμφωνεί με αυτό το ποσό και γι' 

αυτό υπάρχει και η ομοφωνία στην τελική πρόταση γι' αυτό το συμ)τληρωματικό 

ΠΡO\Jπoλoγισμό. Ο λόγος για τον οποίο βρισκόμαστε τώρα στο βήμα είναι για να 

εξηγήσουμε γιατί ψηφίζουμε θετικά γι' αυτό το κονδύλι . Και η αιτιολογία είναι ότι 

εφαρμόζεται το προηγούμενο σχέδιο που είχε εξαγγελθεί και είχε αρχίσει να έχει 

εφαρμογή για τις ακριτικές περιοχές. Όμως, στην αιτιολογική έκθεση αυτού του 

συμπληρωματικού ΠΡO\Jπoλoγισμoύ, για πρώτη φορά γραπτά και επίσημα τίθεται το 

νέο σχέδιο, το οποίο προτίθεται η κυβέρνηση να εφαρμόσει για τις ακριτικές περιοχές. 

Και επειδή ήταν η πεποίθησή μας και η έντονη θέση μας ότι οι ακριτικές περιοχές της 

πράσινης γραμμής της Λευκωσίας Οα έπρεπε να τύχουν ιδιαίτερης σημασίας από τις 

διάφορες κυβερνήσεις που έχουν περάσει στην Κύπρο, είναι γι' αυτό που χαιρετίσαμε 

το σχέδιο το οποίο είχε εξαγγείλει η προηγούμενη κυβέρνηση και το οποίο ακριβώς 

ερχόταν να δώσει τα βασικά στοιχεία για ανάπτυξη με έργα υποδομής της τοπικής 

αυτοδιοίκησης, όπως του Δήμου Αγίου Δομετίου και του Δήμου Λευκωσίας και κύρια 

των περιοχών Καϊμακλίου, Βόρειου Πόλου, Παλουριώτισσας. Έτσι, με αυτά τα έργα 

υποδομής που θα δημιουργούνταν με βάση αυτό το σχέδιο θα μπορούσαν να αποκτή

σουν κίνητρα οι πολίτες που κατέχουν οικόπεδα ή γη σ' αυτή την περιοχή, ώστε να 

προχωρήσουν σε αναπτυξιακά παραγωγικά έργα ή σε έργα για στεγαστικούς σκοπούς. 
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Τι έχει γίνει σ' αυτό τον τομέα των έργων υποδομής; Όταν εσυζητείτο αυτό το 

θέμα την προηγούμενη βδομόδα στην ad hoc Επιτροπή ήταν σαφής η τοποθέτηση τόσο 
του Δημόρχου Λευκωσίας όσο και του Δημάρχου ΑγΙΟυ Δομετίου ότι δε θα προχω

ρήσει η νέα κυβέρνηση στην εφαρμογή των συμφωνιών που υπήρχαν με τα δύο αυτά 

δημαρχεία σε σχέση με το σχέδιο αναζωογόνησης αυτών των δύο περιοχών, Δε θα 

χρησιμοποιήσω τις εκφράσεις ούτε του κ, Δημητριάδη, που ήταν πολύ έντονες, ούτε 

του κ. Κλεάνθους, των δύο δημόρχων. Θα πω μόνο αυτό: Ότι από τα έργα υποδομής 

στο Κα'ίμακλί ουσιαστικά το θέμα του γραμμικού πάρκου με τον παλι.6 σιδηρόδρομο 

αναγκάζεται η τοπική αυτοδιοίκηση ουσιαστικά να το εγκαταλείψει. Από ένα ποσό 

πρoUπoλoγιζόμενoυ κόστους πέριξ των 1:3.500.000 με ί5.ΟΟΟ.ΟΟΟ, στον ΠΡOUπoλo
γισμό το νέο που έρχεται γι' αυτό το σχέδιο υπάρχει ένα κονδύλι ί5ΟΟ.ΟΟΟ και, χωρίς 

να συμφωνεί ο Δήμος Λευκωσίας, ορίζεται και συνει.σφορά του Δήμου Λευκωσίας 

κατά ruO.ooo, που αυτά τα λεφτά δε θα αρκέσουν σίγουρα για το γραμμικό πάρκο 
και τη σιδηροδρομική γραμμή στο Κα'ίμακλί. Πέρα από τα άλλα έργα, την πολιτι.στική 

αίθουσα, το αθλητικό στάδιο, το κλει.στό γυμναστήριο, το οποίο θα έπρεπε να γίνει, 

και προωθούνται οι διαδικασίες μέσω του ΚΟΛ για να γίνει αυτό το έργο. 

Εγκαταλείπεται δηλαδή η προσπάθεια για έργα υποδομής και αναζωογόνησης 

εκείνων των περιοχών που τους κατοίκους τους αναφέρουμε σαν τους ακρίτες του 

ελληνισμού που, έτσι ό!ς στέκονται απόρθητοι φρουροί στις περιοχές τους, 
κράτησαν μακριά τον Αττί α. Έτσι τους ονόμασαν όλοι όσοι είχαν περάσει από τις 

περιοχές τους όλα αυτά τα ρόνια από το 1974 μέχρι σήμερα. 

Δεδομένου του γεγον τος ότι ο Δήμος Α γΙΟυ ΔομετΙΟυ είναι ένας δήμος που ο 

μοναδικός του πόρος προέρχεται από τον Ιππόδρομο και δεδομένου του γεγονότος 

ότι τα τέσσερα πέμπτα του Δήμου Αγίου ΔομετΙΟυ είναι κατεχόμενα και ότι βρίσκεται 

αυτή τη στιγμή εγκλωβι.σμένος και αιχμάλωτος της κατοχής μην μπορώντας να 

επεκταθεί, θα έπρεπε να έχει τη δυνατότητα για τέτοια έργα υποδομής, ούτως ώστε να 

καλυφθούν οι περιοχές οι οποίες βρίσκονται για πολλά χρόνια εγκαταλελειμμένες με 

τέτοιες παραγωγικές κατασκευές και έργα, που να δώσουν το κίνητρο της ανάπτυξης 

σ' αυτές τις ημιερει.πωμένες και ερημωμένες περιοχές που έχουν μείνει έτσι από το 

1974. 

Πράγματι, το σχέδιο, όπως εξαγγέλθηκε, είχε δώσει αρκετή ενθάρρυνση σε 

πολλούς ... 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ορίστε, ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Έχω την εντύπωση ότι ο κύριος συνάδελφος αναφέρεται σε θέμα εντελώς 

άσχετο με το υπό συζήτηση. Το υπό συζήτηση θέμα είναι συμπληρωματικός ΠΡOUπOλO

γισμός για όσους έχουν εγκριΟεί για στέγαση στις ακριτικές περιοχές και αποτελεΙ 

θέμα της Επιτροπής Οικονομικών. Τα όσα ο κύριος συνάδελφος αναφέρει είναι 

θέματα που έχουν συζητηθεί και συζητούνται ακόμα στην ad hoc Επιτροπή για τις 
ακριτικές περιοχές. Και συνεπώς είναι εντελώς άσχετα. Μιλούμε για έγκρι.ση 1:350.000 
για όσους έχουν εγκριθεί σύμφωνα με το σχέδιο, ενώ τα όσα ο κ. Αριστοφάνης Γεωρ

γΙου αναφέρει αποτελούν απλώς Οέμα διαβουλεύσεων ή συζητήσεων που γΙνονται 

στην ad hoc Επιτροπή. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχω την εντύπωση πως Οα επιτρέψω τη συζήτηση, γιατί συνδέονται τα θέματα. 

Αν πράγματι υπάρχει πρόθεση αλλαγής των κριτηρίων, νομ!.ζω πως δικαιούται ο 

συνάδελφος να εκφράσει τις απόψεις του. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως η απόφαση είναι δική σας και είναι απόλυτα σεβαστή, 

αλλά ο κύριος συνάδελφος αναφέρεται σε θέματα τα οποία έχουν συζητηθεί σε κάποια 

Επιτροπή και που εμείς δεν τα ξέρουμε. Είναι εδώ που εγείρεται το θέμα τάξεως και 

όχι διότι δε σχετ!.ζονται. Αλλά μπροστά μας έχουμε ένα συμπληρωματικό πρolJπoλo

γισμό για ;(350.000 που αφορούν συγκεκριμένα 122 αιτήσεις, οι οποίες εγκρίθηκαν 
καθαρά για οικιστικούς σκοπούς. Ούτε πράσινα αναφέρονται ούτε αναζωογόνηση 

αναφέρεται ούτε οτιδήποτε μέσα στο νομοσχέδιο που έχουμε μπροστά μας. 

Εντάξει, παραδέχομαι ότι σχετ!.ζονται, αλλά το θέμα τάξεως που εγείρεται είναι 

ότι ο συνάδελφος αναφέρεται σε συζητήσεις και σε ανταλλαγή απόψεων που τα 

υπόλοιπα Μέλη της Βουλής δεν τις έχουμε υπόψη και ούτε ήρθαν με Έκθεση στην 

ολομέλεια, για να μπορέσουμε να συζητήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου επί θέματος διαδικασίας. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι η πρόθεση για αλλαγή των κριτηρίων έχει 

προ πολλού καιρού δει το φως της δημοσιότητας και αντιπροσωπείες επηρεαζόμενων 

κατοίκων έχουν με τη συνοδεία Βουλευτών όλων των κομμάτων επισκεφθεί κατ' 

επανάληψιν τους αρμοδίους. Αυτό το θέμα πήρε μεγάλες διαστάσεις και η τοποθέτηση 

της κυβέρνησης ολοκληρώθηκε με την αιτιολογική έκθεση, η οποία έχει αποσταλεί 

προς όλα τα Μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων, στην οποία η κυβέρνηση τοποθε

τείται τελεσίδικα και σαφώς όσον αφορά την αλλαγή των κριτηρίων. Άρα, το θέμα 

είναι γνωστό, είναι άμεσα συσχετισμένο με το συζητούμενο και πιθανόν αυτή η συζή

τηση να δώσει τη δυνατότητα στη Βουλή να στείλει τα δικά της μηνύματα προς την 

Εκτελεστική Εξουσία, ούτως ώστε να γίνει μια δεύτερη σκέψη, πιο ορθή, κατά την 

άποψή μας, επί του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
ι 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, υπόψη της Επιτροπής Οικονομικών είναι τα παλιά και τα νέα 

κριτήρια. Είναι αυτό ακριβώς το οποίο συζητούμε. Το περιεχόμενο και το υπόβαθρο 

των κριτηρίων ναι, είναι τεκμήριο για έναν και δεν μπορεί παρά να αναφερθούν και 
να δικαιολογήσουν τη συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ τουλάχιστον ως Πρόεδρος σ' αυτή τη σύνοδο της Επιτροπής 

για την πράσινη γραμμή θα έλεγα ότι ίσως είναι λίγο πρόωρο το θέμα, για να μπούμε 

με λεπτομέρειες στη συζήτηση. 
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Όντως αυτή τη στιγμή απλώς εγκρίνεται ένα ποσό για τις εγκριμένες αιτήσεις 

βάσει των παλιών σχεδίων. Το ότι γίνεται αναφορά στα νέα κριτήρια είναι πληροφο

ριακό και δεν αφορούν ούτε έχουν σχέση με την Επιτροπή Οικονομικών ούτε θα 

εγκριθούν από την Επιτροπή Οικονομικών. 

Εκείνο που θα ήθελα να πω είναι ότι το βλέπω λίγο παράδοξο . Είμαστε στη μέση 

της εξέτασης του θέματος σε μια Επιτροπή, ακούσαμε ορισμένες απόψεις, ο Υπουργός 

δεν μπόροοε να έρθει να παρουσιάσει τη θέση της κυβερνητικής πλευράς σ' αυτό το 

επίπεδο την ημέρα εκείνη και θα ορίσουμε νέα ημερομηνία συνεδρίας, για να έρθει να 

πει τις απόψεις του. Σίγουρα έχουμε πολλά Οέματα να πούμε και πιστεύω ότι, αν η 

αρμόδια εξειδικευμένη Επιτροπή δεν έχει προλάβει να συζητήσει το θέμα, πώς μπορεί 

να συζητηθεί στην ολομέλεια; Ειδεμή δε βλέπω, αν συζητηθεί σήμερα, ποιος ο ρόλος 

πλέον αυτής της Επιτροπής, η οποία ιδρύθηκε ακριβώς και μόνο με στόχο να παρακο

λουθεί αυτά τα σχέδια. 

Γι' αυτό, εγώ θα εισηγούμουν, αν θέλει, να τελειώσει ο συνάδελφος. Δεν ξέρω, δε 
θέλω να διακόψω εγώ την ομιλία του συναδέλφου, αλλά η συζήτηση σίγουρα θα 

πρέπει να γίνει, αφού συμπληρωθεί στην Επιτροπή για την πράσινη γραμμή το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΠαπαγεωργΙΟυ. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, συζητούμε τη δαπάνη που απαιτείται μετά την έγκριση που έχει 

γίνει από τις αρμόδιες υπηρεσίες του κράτους ενός αριθμού αιτήσεων βάσει του 

παλιού σχεδίου. Και αυτή η δαπάνη έχει έρθει στη Βουλή μαζί με εισηγητική έκθεση η 

οποία αναφέρεται στην αλλαγή του σχεδίου αυτού . Συνεπώς, εΙμαστε μέσα στο θέμα 

που συζητούμε και πιστεύω ότι δεν υπάρχει θέμα ότι ο ομιλητής είναι εκτός θέματος. 

Ακριβώς το θέμα είναι η έγκριση ι:350.αxJ, νομίζω, για να καλυφθούν οι αιτή

σεις που εγκρίθηκαν βάσει του παλιού σχεδΙΟυ και ταυτόχρονα μαζΙ με τη δαπάνη 

αυτή που αναφέρεται στο νομοσχέδιο, έχει έρθει και εισηγητική έκθεση η οποία καλύ

πτει και τα δύσ σχέδια. Συνεπώς δεν υπάρχει λόγος να θεωρείται ότι συζητούμε ένα 

θέμα το οποΙΟ εΙναι εκτός διαδικασΙας. 

Α νέφερε ο συνάδελφος ότι εξηγεί γιατί η δική μας πλευρά θα ψηφίσει αυτό το 

νομοσχέδιο και πιστεύω ότι είναι δικαίωμά του να εκθέσει και τις απόψεις του ως 

προς το γιατΙ το ψηφίζει, αλλά να εκθέσει και τις απόψεις του ως προς το γιατί 

διαφωνεΙ με το νέο σχέδιο της κυβέρνησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω, αν μου επιτρέπετε, πως, αν επρόκειτο να ζητηθεί από τη Βουλή να 

πάρει αυτή τη στιγμή απόφαση για τα κριτήρια, θα δεχόμουν τις ενστάσεις. Αλλά δεν 

μπορώ να εμποδΙσω ένα Βουλευτή ο οποίος μιλά επΙ αυτού του θέματος να αναφερθεΙ 

σε θέμα που εΙναι ήδη γνωστό, δηλαδή στην πρόθεση της κυβέρνησης να αλλάξει τα 

κριτήρια. Γι' αυτό, θα επιτρέψω τη συζήτηση. 

ΟρΙστε, ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να συμπληρώσω απλώς κάτι. Ο συνάδελφος μπορεΙ να 

σχολιάσει σίγουρα την αλλαγή των κριτηρίων, γιατί η αλλαγή των κριτηρίων αναφέ

ρεται στο σκοπό για Τον οποΙΟ εγκρίνονται αυτά τα λεφτά. Αν υπάρχει κάτι που 

όντως είναι έξω από τη συζήτηση τη σημερινή, είναι τα όσα ανέφερε περί γραμμικού 
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πάρκου, εγκαταστάσεων για αθλοπαιδιές και λοιπά. Αυτά υπάγονται σε μια άλλη 

πράγματι Επιτροπή, η οποία μελετά έργα για αναζωογόνηση των ακριτικών περιοχών. 

Αλλά για το οικιστικό θέμα σίγουρα, ναι, μπορεί να σχολιάσει το θέμα της αλλαγής 

των κριτηρίων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. οριατε, ο κ . Αριστοφάνης Γεωργίου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Για να μην ξαναεγερθεί το θέμα αν είμαστε εντός των πλαισLων ή εκτός των 

πλαισίων, γιατί φαίνεται ότι ενοχλεί κάποιες πλευρές το θέμα για την αλλαγή των 

σχεδίων, θα συμβαδίσω με την αιτιολογική έκθεση την οπο(α απέστειλε η κυβέρνηση 

γι' αυτό το συμπληρωματικό ΠΡO\Jπoλoγισμό τον οποίο έχουμε ενώπιόν μας. 

Και για να τεθεί σαφώς το ζήτημα μπροστά σε όλους μας, ακριβώς στην πρώτη 

εισαγωγική παράγραφο αναφέρεται ότι βασικές προθέσεις του υπό αλλαγή σχεδίου 

ήταν: α) τα έργα υποδομής, τα οποία θα εκτελεστούν από την κυβέρνηση ή τις τοπικές 

αρχές, β) τα κίνητρα για την ενθάρρυνση ιδιωτικών αναπτύξεων και γ) το θέμα των 

νέων ζευγαριών και των αστέγων. 

Ακριβώς σ' αυτή την περίπτωση έχω καλύψει τα θέματα των έργων υποδομής 

και τις διαφοροποιήσεις που επιφέρονται με τα κριτήρια όπως φαίνονται στη σελίδα 

2, 3, 4 και 5 αυτού το οποίο βρισκόταν ενώπιον της Επιτροπής Οικονομικών και το 
οποίο συζήτησε, για να καταλήξει στην ομόφωνη πρόταση για έγκριση αυτού του 

ποσού που σήμερα θα εγκρίνουμε, ούτως ώστε να καλυφθεί η πρώτη δόση που θα 

δοθεί προς εκείνους οι οποίοι ήδη έχουν εγκριθεί για στεγαστικά προγράμματα μέσα 

σπό το σχέδιο αναζωογόνησης αυτών των περιοχών. Συνεπώς, ερχόμενος στα θέματα 

των κινήτρων και της αναζωογόνησης αυτής της περιοχής, θα ήθελα να πω ότι μέσα 

σ' αυτά τα νέα κριτήρια παύουν να λαμβάνονται υπόψη τα ενδιαφέροντα και τα 

κίνητρα προς εκείνους τους καταστηματάρχες που συνορεύουν με την οδό Ερμού, που 

ήταν πάγιο αίτημα να δοθούν οικονομικές βοήθειες για αναζωογόνηση αυτής της 

περιοχής, η οποία θα εντασσόταν στο ρυθμιστικό σχέδιο της Λευκωσίας με τους πεζό

δρομους που έχουν δημιουργηθεί, με τους χώρους πάρκινγκ που εΙχαν δημιουργηθεί 

και εντάσσονται στο σχέδιο αναζωογόνησης με το έργο της περιοχής Χρυσαλινιώ

τισσας Τακτ-ελ-Καλέ. 

Πέρα απ' όλα αυτά τα έργα υποδομής στα οποία θα τεθεί τροχοπέδη λόγω της 

έλλειψης άμεσης χρηματοδότησης των έργων, θα ήθελα να φέρω σε γνώση σας τις 

καταγγελίες του Δημάρχου Λευκωσίας για το ότι, παρά τις προσπάθειες του Δήμου 

Λευκωσ(ας να εξεύρει από διεθνείς οργανισμούς χρηματοδοτήσεις γι' αυτά τα έργα, 

αφού η κυβέρνηση πλέον θα πάψει να ενδιαφέρεται για τη δημιουργ(α τους, και πάλι 

το Γραφείο Προγραμματισμού, όπως ανέφερε, με διάφορες παραστάσεις του προς 

αυτούς τους διεθνείς οργανισμούς εμποδίζει τη χρηματοδότηση αυτών των έργων 

υποδομής. 

Και αυτό είναι σοβαρό θέμα, το οποίο θα πρέπει σίγουρα να απασχολήσει αυτή 

τη Βουλή, και αυτή η Βουλή θα πρέπει να στειλει τα μηνύματά της και προς την κυβέρ

νηση και προς κάθε κατεύθυνση ότι εμείς είμαστε διατεθειμένοι να παλέψΟυμε, για να 

δώσουμε ζωντάνια στις ακριτικές περιοχές και στην πράσινη γραμμή, γιατί ποτέ δεν 

αποδεχτήκαμε τις πράσινες γραμμές και τους διαχωρισμούς και τα τείχη σ' αυτό τον 

τόπο. 
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Έρχομαι τώρα στα θέματα των στεγαστικών αναγκών για τα oπolα γίνεται 

πολλή συζήτηση, γιατί είναι πολλοί οι ενδιαφερόμενοι και ιδιαίτερα γιατί αυτοί οι 

ενδιαφερόμενοι είναι χαμηλών εισοδηματικών στρωμάτων και με άλλους τρόπους δε 

θα μπορούσαν να βοηθηθούν. Και όσοι συνάδελφοι έχουμε περιέλθει αυτές τις 

περιοχές θα έχουμε αντικρίσει όλα αυτά τα σπίτια που βρίσκονται στην πράσινη 

γραμμή και είναι διάτρητα από σφαίρες λόγω του πολέμου και της ανταλλαγής πυρών 

το 1974 αλλά σε σποραδικές περιπτώσεις και μετά από αυτό. Όμως, δυστυχώς από 
αυτούς τους ανθρώπους, οι οποΙΟι από μόνοι τους έχουν προβεί σε αλλαγές στα 
σπίτια τους, για να τα καταστήσουν βιώσιμα, ερχόμαστε τώρα να κόψουμε κάθε 

δυνατή παροχή, για να δώσουμε κάποιες αποζημιώσεις και κίνητρα για να παραμεί

νουν εκει. 

Είχε δοθεί ως πρόβλεψη το ποσό των .1:50.000, εκ των οποίων το 25~ θα ήταν η 
χoρηγlα του κράτους προς αυτούς τους ακρίτες και το υπόλοιπο ποσό θα ήταν μακρο

χρόνιο δάνειο μέσω του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης χαμηλότοκο, για να 

μπορέσουν πράγματι, αφού θέσουν τα θεμέλια με την επιχορήγηση, να αποπληρώσουν 

αυτές τις κατοικίες που θα ανεγεΙρουν σ' αυτές τις περιοχές με τα χαμηλά ουσιαστικά 

εισοδήματα που έχουν όλοι οι κάτοικοι αυτών των περιοχών. Τώρα, δυστυχώς μειώ

νεται το ποσό των .1:50.000 στο ποσό των L20.ooo, η δε χορηγία η oπolα υπήρχε θα 
ακυρωθεί εντελώς. 

Και τίθεται εδώ το ερώτημα: Υπάρχει ισοσκέλεια αυτού του σχεδίου με το 

υπόλοιπο υποσχέδιο που ίσχυσε στις ακριτικές περιοχές, όπου η χoρηγlα και η 

βοήθεια είναι του ύψους των ίI5.000; Η απάντηση είναι ότι δεν υπάρχει. Και στη θέση 

της χορηγίας τι είναι που τίθεται με τις σκέψεις και τις προτάσεις που έχουν κατα

τεθεί στη Βουλή; Θα εισαχθούν εισοδηματικά κριτήρια και σ' αυτά τα εισοδηματικά 

κριτήρια θα στηρΙζεται η παροχή βοήθειας ύψους ί4.000, ί3.ΟΟΟ και ί2.000, όπως 

φαίνεται στη σελίδα 3, στην παράγραφο 2, του σχεδΙΟυ; Άρα και εδώ υπάρχει σαφής 
αρνητική διαφοροποίηση του σχεδΙΟυ με την εισαγωγή των εισοδηματικών κριτηρίων, 

που θα έρθουν και πάλι να χωρίσουν τους ακρίτες σε πλούσιους και φτωχούς. 

Πέραν των όσων έχουμε αναφέρει, σε σχέση με αυτά τα στοιχεία, θα πρέπει να 

πούμε ότι εκκρεμεί η απάντηση της κυβέρνησης για διάφορα ζητήματα τα οποία είχαν 

τεθεί τόσο από την Επιτροπή Αγώνα των ακριτικών περιοχών όσο και από τα δύο 

ενδιαφερόμενα δημαρχεία. Και είναι το θέμα της κάλυψης εκείνων που έχουν αποδε

δειγμένα στεγαστικά δάνεια για κατοικίες σ' αυτές ακριβώς τις περιοχές της πράσινης 

γραμμής. Το θέμα της επέκτασης του σχεδίου στη Λεωφόρο Δημοκρατίας σΤον Άγιο 

Δομέτιο και σε μια περιοχή του Κα'ίμακλΙΟυ. Τα θέματα βοήθειας σε πολιτιστικούς 

συλλόγους αυτών των περιοχών, σε αθλητικά σωματεία, σε άλλους κοινωνικούς 

φορείς για δημιουργία κατάλληλων στεγών, ώστε να κατευθύνουν και να φέρουν τη 

νεολαία κοντά σ' αυτές τις περιοχές, για να την αποτρέψουν από τον εύκολο τρόπο 

ζωής, ο οποιος ενδεχόμενα να οδηγεί σε μονοπάτια όπου κανείς από μας δε θα ήθελε η 

νεολαία μας να βρίσκεται. 

Ο χωρισμός του σχεδΙΟυ σε τρεις φόσεις είναι επίσης έξω από τις σκέψεις και 

τις επιθυμίες αλλά και τα αιτήματα των ενδιαφερομένων. Είναι γι' αυτό το λόγο που 

το ποσό το οποΙΟ υπάρχει στον ΠΡO\Jπoλoγισμό του 1994 του ίΙ,14 εκ. θα πρέπει να 
επανεξεταστεί από την κυβέρνηση και να έρθει με βάση τα αρχικώς εξαγγελθέντα. 

Υπάρχουν διάφορα άλλα θέματα που μπορεΙ να θεωρηθούν από διάφορους 

συναδέλφους λεπτομέρειες, τα οποία Οα αφήσω να συζητήσουμε στη μετέπειτα πορεία 

και δε θα ασχοληθώ με αυτά. 
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Εκείνο το οποίο πιστεύω ότι Οα σταλεί ως μήνυμα από αυτή τη συζήτηση είναι 

ότι θα πρέπει η κυβέρνηση να αναΟεωρήσει τις σκέψεις της. Η αδικία που γίνεται 

στους νέους αιτητές έναντι εκείνων που έχουν εγκριθεί να σταματήσει και, εq:όσoν 
μετά από πιέσεις έχει δεχτεί η κυβέρνηση να εφαρμοστεί το πρώτο σχέδιο και όχι αυτό 

το οποίο επιθυμεί η ίδια να εφαρμόσει , να εφαρμοστεί για όλους, γιατί αυτή τη στιγμή 

μιλούν μόνο για 19 νέες περιπτώσεις και είναι αδικία. Και επίσης θα πρέπει να επανε

ξεταστούν οι 333 περιπτώσεις που έχουν απορριφθεί, γιατί πιστεύουμε ότι σκοπίμως 
έχει γίνει αυτό, για να μειωΟεί το ποσό το οποίο θα πρέπΙι το κράτος να δώσει προς 
αυτή την κατεύθυνση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου και σειρά έχει ο κ. Κυπριανού. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφαι, 

Μιλούμε για ένα θέμα για το οποίο η Βουλή έδειξε πρώτη ενδιαφέρον. Το έβγαλε 

στην επιφάνεια, το μελέτησε, επισκέφθηκε επιτόπου τις περιοχές και είδε ανθρώπους. 

Συνειδητοποίησε την έκταση του προβλήματος και το έθεσε υπόψη της κυβέρνησης, 

γιατί μέχρι εκείνη τη στιγμή η κυβέρνηση δεν είχε ασχοληθεί με το πρόβλημα των 

κατοίκων της πράσινης γραμμής. Έκτοτε ακριβώς είναι που πήρε την πρωτοβουλία η 

κυβέρνηση να αρχίσει να μελετά το θέμα, για να καταρτίσει κάποιο σχέδιο, κάποιο 

σχέδιο ανάπτυξης, αναζωογόνησης της περιοχής προς δυο κατευθύνσεις: μια για έργα 

υποδομής και μια για αντιμετώπιση των ανθρώπινων προβλημάτων. 

Το θέμα έχει φυσικά και την πτυχή που σχετίζεται με το πολιτικό πρόβλημα, τη 

σημασία της παραμονής των κατοίκων, την καταστροφή των σπιτιών, την εγκατά

λειψη των σπιτιών, την ταλαιπωρία των ανθρώπων, το ρόλο των ανθρώπων στην 

περιοχή, γιατί στο τέλος η άμυνα του τόπου στηρίζεται πάνω σ' αυτούς τους ανθρώ

πους πολύ περισσότερο παρά στην ίδια την ΕΟνική Φρουρά, που έχει αραιά και πού 

φυλάκια, που σε πολλούς τόπους μάλιστα τα έχει εγκαταλείψει. Έτσι μένει η φρού

ρηση και η επαγρύπνηση στους κατοίκους της περιοχής, για να φρονΤίζουν και τα 

σπίτια τους αλλά και την πόλη και την Κύπρο ολόκληρη στη συνέχεια. 

Υπάρχει λοιπόν αυτή η πτυχή, αλλά υπάρχει και η άλλη πτυχή: Η ανάπτυξη της 

περιοχής δεν είναι φιλανθρωπία. Η ανάπτυξη της περιοχής δεν είναι άμυνα. Η 

ανάπτυξη της περιοχής είναι και παράγοντας που συνδέεται με την οικονομία του 

τόπου, γιατί υπάρχει εκατομμυρίων λιρών περιουσία, που δεν ξέρω σε πόσο αριθμό 

ακριβώς είναι που ανέρχεται, αλλά, αν σκεφθεί κανένας ότι μπορεί να πλησιάζει τις 

πολλές εκατοντάδες εκατομμύρια δε Οα είναι εκτός πραγματικότητας . Έτσι κάποια 

επένδυση από πλευράς κυβέρνησης στην πράσινη γραμμή σημαίνει διάσωση περιου

σίας πολλών εκατοντάδων εκατομμυρίων λιρών στις περιοχές που έχουν επηρεαστεί 

από τον πόλεμο . 

Είναι ασύνδετη η υπόθεση των κατοικιών με τα έργα υποδομής; Όχι. Γιατί αυτή 

τη στιγμή είναι υποβαθμισμένη απόλυτα η περιοχή. Τα σπίτια πέφτουν. Χθες μας 

έδειξε και η τηλεόραση πώς ένα σπίτι κατέρρευσε. Και σαν κι αυτό υπάρχουν πάρα 

πολλά ετοιμόρροπα. Αλλά μέσα σ· αυτά τα ετοιμόρροπα ζουν άνθρωποι και ζουν 

άνθρωποι είτε ηλικιωμένοι είτε άνθρωποι που έχουν έλθει από τα χωριά τους και 

εργάζονται ως χαμηλά αμειβόμενοι στη Λευκωσία και είναι η πλημμύρα των ξένων 
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εργατών που ζει μέσα σ' αυτές τις περιοχές για όποιον θελήσει να τις επισκεφθεί. 

Αυτές λοιπόν οι υποβαθμισμένες κοινωνικά και οικονομικά περιοχές, οι περιοχές της 

πράσινης γραμμής, πράγματι χρειάζονται μια διαφορετικού ε(.δους αντιμετώπιση για 

πολιτικούς, για κοινωνικούς και για οικονομικούς λόγους. 

Εκείνο που θα ήθελα να προσθέσω ακόμα είναι ότι είναι υποβαθμισμένες οι 

περιοχές όχι μόνο σε σχέση με την κατάσταση των κατοικιών αλλά και με την παροχή 

υπηρεσιών. Αν ζητήσεις να βάλεις τηλέφωνο στην πράσινη γραμμή, δεν μπορεί η 

CYTA να σε συνδέσει, που σε συνδέει με 150 χώρες του κόσμου! Στην πράσινη γραμμή 
της Λευκωσίας δεν μπορείς να έχεις τηλέφωνο, διότι δεν έχει γραμμές η CYTA! Και 
περιμένουμε έτσι να ζήσουν άνθρωποι και να αναπτυχθούν οι περιοχές! 

Κύριοι συνάδελφοι και κυρίες συνάδελφοι, δεν ψηφίζουμε σήμερα απλώς ένα 

νομοσχέδιο, αλλά είμαστε μπροστά στο ερώτημα: Θα υπάρξει σχέδιο αναζωογόνησης 

της περιοχής, προσέλκυσης πληΟυσμού, κατασκευής έργων υποδομής όπως αυτά που 

έχουν περιγραφεί ή σήμερα συζητούμε τον επικήδειο του σχεδίου; Γιατί περί αυτού 

πρόκειται και εμείς δε δεχόμαστε να παρευρεΟούμε στον επικήδειο. Και αν ψηφίζουμε 

το σημερινό νομοσχέδιο, το ψηφίζουμε, και αν μιλούμε, μιλούμε, για να βγάλουμε 

κραUΎή απελπισίας για την κατάσταση που επικρατεί στην πράσινη γραμμή, γιατί 

υπάρχει φUΎή, που συνεχίζεται, υπάρχει μαρασμός και υπάρχει η εξουδετέρωση της 

παλιάς Λευκωσίας, που θα δημιουργήσει ένα μέγα κενό από κάθε άποψη για το οποίο 

η Βουλή δεν μπορεί να σιωπήσει. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Καταρχήν θέλω να επαναλάβω, έστω κι αν γίνομαι φορτικός, ότι πιστεύω ότι η 

σημερινή συζήτηση είναι πρόωρη, ακόμη και τα σχόλια που γίνονται και που δε θα 

οδηγήσουν σε κάποιου είδους απόφαση πέρα από την ψήφιση του προϋπολογισμού, 

γιατί το θέμα εξετάζεται από όλες τις απόψεις, σε όλες τις μορφές και σε όλη τη 

λεπτομέρειά του από εξειδικευμένη Επιτροπή που αυτό το Σώμα έχει συστήσει ειδικά 

γι' αυτό το σκοπό. Και δεν είναι μόνο το θέμα ότι μπαίνουμε στο ρόλο κάποιας 

Επιτροπής, η οποία δεν έχει ακόμα ολοκληρώσει το έργο της, αλλά και ότι δεν έχει 

συμπληρωθεί η πληροφόρηση η σωστή, όπως εγώ τουλάχιστον ως Βουλευτής θα ήθελα 

να έχω, προτού σχηματίσω οποιαδήποτε άποψη. 

Με όσα έχει πει ο κ. Χατζηδημητρίου, με εξαίρεση lσως την κατάληξή του, 

συμφωνώ απόλυτα. Το Σώμα, η Βουλή είναι η πρώτη που δημιούργησε αυτό το θέμα 

ήμουν δημοτικός σύμβουλος τότε Λευκωσίας και το ξέρω καλά- και είναι η Βουλή που 

άρχισε την όλη ιστορία της αναζωογόνησης της πράσινης γραμμής. Δεν ξέρω πού 

βρlσκεται το σχέδιο αυτή τη στιγμή. Θέλω να παρουσιάζομαι ότι είμαι ακόμα με 

ανοιχτά μυαλά. Θέλω να πιστεύω ότι θα εξεταστεί και θα καταλήξουμε σε κάποια 

λύση, που θα είναι ικανοποιητική πρώτΟ απ' όλα για τους κατοίκους των περιοχών και 

έπειτα βεβαίως για τους υπόλοιπους ενδιαφερομένους. 

Αυτό που θέλω να πω είναι ότι δεν μπορώ να μην εκθέσω τρία τέσσερα στοιχεία 

που πιστεύω ότι δε λέχθηκαν ακριβώς όπως έχουν και που τουλάχιστον χάριν δικαιο

σύνης, αν θέλετε, και ακρίβειας θα πρέπει να τα διορθώσω. Δε θα σχολιάσω τις 
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προσωπικές μου απόψεις ή αυτές του κόμματός μου όσον αφορά την αλλαγή που 

επιχειρείται να γίνει, γιατί εμείς θα περιμένουμε να ολοκληρωθεί η μελέτη στην 

Επιτροπή για την πράσινη γραμμή, να ακούσουμε όλες τις απόψεις, να ακούσουμε τον 

Υπουργό, που είναι ο άμεσα πολιτικά ενδιαφερόμενος και υπεύθυνος, βέβαια, για 

οποιοδήποτε θέμα, και ανάλογα θα εκφέρουμε την άποψή μας. Και fiv δε μας βρίσκει 
σύμφωνους η πορεία της κυβέρνησης, όπως έχουμε δείξει και στο παρελθόν, δε θα 

έχουμε κανένα δισταγμό να το τονίσουμε αυτό και να κινηθούμε με οποιοδήποτε 

τρόπο για να την αντιστρέψουμε. 

Αυτά που θέλω να τονίσω είναι τρία τέσσερα στοιχεία. Πρώτ' απ' όλα το σχέδιο 

το στεγαστικό, που έχει αλλάξει, αφορά μόνο τα οικονομικά κριτήρια. Δεν έχουν 
αλλάξει από άλλη άποψη οι κατηγορίες όσων καλύπτονταν και περιλαμβάνονταν στο 

σχέδιο. Οι άνθρωποι που είχαν επισκευάσει από πριν τα δικά τους τα σπίτια ούτε με 

το προηγούμενο σχέδιο καλύπτονταν. Επομένως, από αυτή την άποψη δεν έχει χειρο

τερεύσει. 

Έχει χειροτερεύσει όσον αφορά, όπως είπε και ο κ. Γεωργίου, τα οικονομικά. 

Εδώ συμφωνώ. Υπάρχουν αιτήματα που υπήρχαν προς την προηγούμενη κυβέρνηση, 

που δεν είχε τοποθετηθεί θετικά, όπως όσων επισκεύασαν μόνοι τους, πριν εξαγγελθεί 

το σχέδιο, τις κατοικίες τους, αρραβωνιασμένα ζευγάρια που, με βάση την κυπριακή 
πραγματικότητα, στον τόπο μας προγραμματίζουν τα οικιστικά τουςΌχέδια από πριν 

και ούτω καθεξής. 

Αυτό που θέλω να πω για τα έργα υποδομής είναι ότι συμφωνώ ότι και το 

στεγαστικό είναι σημαντικό έργο υποδομής, αλλά, όσον αφορά τα άλλα, θέλω να 

κάμω μια διευκρίνιση. Ο Δήμαρχος Λευκωσίας διαμαρτυρήΟηκε εντονότατα, γιατί 

ζητείται τώρα από το Δήμο Λευκωσίας να συνεισφέρει κατά το ένα τρίτο, όπως 

γίνεται με άλλα έργα. Ο Δήμος Αγίου Δομετίου, μας δήλωσε ο δήμαρχος, δεν έχει 

πρόβλημα με τα έργα υποδομής. Πάντα συνεισέφεραν εκείνοι το ένα τρίτο και συνεχί

ζουν με τον ίδιο τρόπο. Εντονότατα βεβαίως διαμαρτυρήθηκε για τις αλλαγές του 

στεγαστικού δανείου. 

Επίσης θέλω να τονίσω ότι, όπως μας έχει λεχθεί -και τονίζω το "όπως μας έχει 

λεχθεί"- έχουν σχεδόν υποβληθεί όλες οι αιτήσεις που θα μπορούσαν να είχαν 

υποβληθεΙ Ελάχιστες παραμένουν που θα εξεταστούν με τα νέα κριτήρια. Άρα 

μιλούμε για έναν πολύ μικρό αριθμό ανθρώπων και πιθανότατα εκεί να είμαστε πολύ 

κοντά σε μια λύση. Αλλά στην ουσία το 90%, για να μην πω περισσότερο, των ενδια
φερομένων θα εξεταστεί με τα παλιά κριτήρια. 

Όσον αφορά το Διευθυντή του Γραφείου Προγραμματισμού, οφείλω να πω 

κάτι. Μια κατηγορία που εξαγγέλθηκε από το Δήμαρχο Λευκωσίας είναι ότι ο Διευθυ

ντής τον εμποδίζει να εξασφαλίσει ορισμένα κονδύλια. Δεν ξέρω ούτε πρέπει ως 

Σώμα να τοποθετηθούμε σ' αυτό το σημείο, προτού έλθει ο ίδιος, όπως σκοπεύουμε να 

Τον καλέσουμε στην επόμενη συνεδρία της Επιτροπής, για να μας πει αν πράγματι 

είναι έτσι τα πράγματα ή όχι. Είναι η άποψη απλώς του Δημάρχου Λευκωσίας. 

Μπορεί να είναι σωστή, μπορεί να είναι λανθασμένη, αλλά πιστεύω ότι πρέπει, τουλά

χιστον όσον αφορά τα πρακτικά της Βουλής, να φαίνεται ότι δεν υιοθετείται από 

αυτό το Σώμα, μέχρις ότου αποδειχθεί ότι ευσταθεΙ 

Επίσης, για τα αιτήματα των καταστηματαρχών πρέπει να τονίσω ότι υπάρχει 

μια αλληλογραφία και μια επαφή μεταξύ τους και της κυβέρνησης. Όντως έχουν 

κάποιες διαφωνίες, αλλά μας έχει λεχΟεί πριν μια βδομάδα ότι η υπουργική επιτροπή 

εξετάζει πάλι κάποια αιτήματά τους. Επομένως και αυτό το θέμα είναι ακόμα 
εκκρεμές και δεν ξέρουμε αν μπορεί να καταλήξει θετικά. 
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Επίσης και για τις φάσεις θέλω να συμπληρώσω το φίλο συνάδελφο ότι, όπως 

είχα ρωτήσει εγώ, οι φάσεις -σε φάσεις δηλαδή θα γίνει το σχέδιο- υπήρχαν και προη

γουμένως και αυτό μας τόνισε ο 'Επαρχος Λευκωσίας. είναι μέσα στα πρακτικά. 

Εκείνο που θέλω να πω, προτού καταλήξουμε σε οποιοδήποτε συμπέρασμα, 

είναι ότι, πέρα από τον πόθο μας και την επιθυμία μας σε όσο το δυνατό μεγαλύτερο 

βαθμό να βοηθήσουμε και τους κατοίκους των ακριτικών περιοχών -γιατί σίγουρα 

αυτοί είναι οι ήρωες στην όλη υπόθεση και είναι οι πιο πατριώτες και οι πιο αγωνι

στές από οποιονδήποτε άλλο που πάει σε διαδηλώσεις και σε συλλαλητήρια αυτοί οι 

άνθρωποι, που ζουν κάθε μέρα με τον Τούρκο στην πίσω τους αυλή- και τους δήμους 

επίσης, για να δυναμώσουν και να αναζωογονηθούν, ώστε να προσελκύσουν περισσό

τερους κατοίκους, πρέπει λοιπόν να πω -και δεν μπορώ να μην το τονίσω, γιατί έχει 

δυόμισι χρόνια που το λέω αυτό το πράγμα- ότι εξαγγέλθηκε αυτό το σχέδιο χωρίς να 

έχει εξασφαλισμένους πόρους από οπουδήποτε. Επανειλημμένα στην Επιτροπή 

ρωτούσα τους εκάστοτε κυβερνητικούς εκπροσώπους πού θα βρουν τα χρήματα, πού 

θα βρεθούν τα ;(10.000.000, από πού σκοπεύουν να χρηματοδοτήσουν αυτό το έργο και 
δε μας έλεγαν. 

Και να τονίσω και κάτι άλλο, ότι αυτό το σχέδιο δεν ήταν υπουργική απόφαση. 

ήταν μια εξαγγελία που έγινε μέσω του τύπου και μέσω της τηλεόρασης. Επομένως, 

χωρίς να αναιρώ όσα έχω πει προηγουμένως, ότι θα προσπαθήσουμε και θα επιμεί

νουμε στο μέγιστο βαθμό, ώστε να βοηθηθούν οι ακριτικές περιοχές, οι κάτοικοί τους, 

οι δήμοι και να μη βρεθούν τώρα σε χειρότερη θέση απ' ό,ΤΙ ήταν πέρσι -και αυτό το 

τονίζω- από την άλλη λέω να έχουμε υπόψη μας ότι δεν αντιστράφηκε κανένα από τον 

από μηχανής Θεό έργο ή κανένα τέλειο έργο, αλλά κάποιο σχέδιο που για μένα εξαγ

γέλθηκε σχετικά πρόχειρα. 

Αυτά ήθελα να πω και επιφυλάσσομαι για τα σχόλιά μου τα λεπτομερή μετά την 

Έκθεση της Επιτροπής για την πράσινη γραμμή. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαγεωργίου. Επειδή το κόμμα σας εξέφρασε απόψεις, σας παρακαλώ να 

είστε σύντομος. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς πρέπει να πω ότι δε μελετάται από την κυβέρνηση το 

παλιό σχέδιο. Έχει μελετηθεί και στις 23 Ιουνίου το Υπουργικό Συμβούλιο εξήγγειλε 
το σχέδιο το οποίο υπάρχει μέσα στο σχέδιο νόμου που συζητούμε. Άρα δεν είναι 

θέμα μελέτης του σχεδίου από την κυβέρνηση. Η κυβέρνηση το μελέτησε με υπουργική 

επιτροπή. Η υπουργική επιτροπή έκανε τις εισηγήσεις της στο Υπουργικό Συμβούλιο 

και στις 23 Ιουνίου το Υπουργικό Συμβούλιο εξήγγειλε αυτό το σχέδιο το οποίο 

έχουμε. 

θα ξεκινήσω από τα τελευταία που είπε ο συνάδελφος, ο φίλος ο Μάρκος 

Κυπριανού. Είπε ότι είναι πράγματι άξιοι κάθε βοήθειας αυτοί οι άνθρωποι οι οποίοι 

ζουν σ' αυτή την περιοχή, γιατί είναι αυτοί που κρατούν, αν θέλετε, και την άμυνα, 

όπως είπε ο φίλος, ο κ. Χατζηδημητρίου, αλλά κρατούν και την περιοχή εκεί με πολύ 

δύσκολες συνθήκες. Όμως η νέα υπουργική επιτροπή κρίνοντας το παλιό σχέδιο το 

διαφοροποιεί, γιατί είναι πολύ γενναιόδωρο' έτσι λέει η Έκθεση. 
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Μα, πρέπει να εΙναι γενναιόδωρο ένα κοινωνικό σχέδιο γι' αυτές τις περιοχές! 

Πρέπει να εΙναι γι' αυτούς τους ανθρώπους, που στην αρχή εγκατέλειψαν τις κατοι
κΙες τους και ουσιαστικά έγιναν πρόσφυγες, που ερημώθηκαν τα σπΙτια τους, που 

επέστρεψαν πΙΟω, μετά που επήλθε ησυχΙα, που ζητούν από το κράτος για πολλά 
χρόνια τώρα βοήθεια για να στεγαστούν, ζητούν από το κράτος να κάμει έργα 

υποδομής, για να δημιουργηθούν εκεΙ πόλοι έλξης του κόσμου και εμπορικής 
ανάπτυξης! 

Το κράτος, η προηγούμενη κυβέρνηση ήλθε με ένα γενναιόδωρο σχέδιο για να 

βοηθήσει αυτές τις περιοχές και μάλιστα στην πρώτη του φάση επρονοεΙτο ποσό 

ίΙΟ.ΟΟΟ.ΟΟΟ. Το σχέδιο αυτό εξαγγέλθηκε επΙσημα από τον τότε Πρόεδρο της Δημο

κρατlας σε συγκέντρωση που έγινε στις περιοχές αυτές και, αν δεν απατώμαι, εξαγγέλ

θηκε τον Οκτώβρη του 1992, αν δεν απατώμαι, αν εΙμαι ακριβής. 

Σ. XATZHΓJANNHΣ: 

ΛΙγες μέρες πριν από τις εκλογές. 

Π. ΠAΠAΓEΩPΓlOY: 

Όχι, συνάδελφε, εξαγγέλθηκε τον Οκτώβρη του 1992. 

Σ. XATZHΓJANNHΣ: 

Ήταν πριν τις δημοτικές εκλογές. 

Π. ΠAΠAΓEΩPΓJOY: 

Δεν ξέρω αν ήταν δημοτικές εκλογές ή όχι. ΕκεΙνο που έχει σημασlα εΙναι ότι οι 

αρμόδιες υπηρεσΙες του κράτους ήταν παρούσες και συνάδελφοι ήταν παρόντες και 

ζητήσαμε λεπτομέρειες για την εφαρμογή αυτού του σχεδΙΟυ και το ποσό το οποΙΟ 

εγκρΙθηκε ήταν ίΙΟ.ΟΟΟ.ΟΟΟ. Με το νέο σχέδιο για την εφορμογή της πρώτης φάσης, 

όπως φαΙνεται στην Έκθεση, η δαπάνη που Οα γΙνει θα εΙναι ί5.000.000. 

Δε θα αναφερθώ σε λεπτομέρειες του σχεδΙου, γιατΙ το βλέπουμε στην Επιτροπή 
και εΙναι ορθό μετά την Έκθεση της Επιτροπής να το συζητήσουμε. ΕκεΙνο το oπolα 

πρέπει να κάνουμε εμεΙς ως Βουλή εΙναι να στεtλoυμε το μήνυμα ότι θέλουμε η κυβέρ

νηση πράγματι να ξαναμελετήσει το σχέδιο το οποΙο εξήγγειλε, θέλουμε έργσ: 
υποδομής στην πράσινη γραμμή με καθαρά κυβερνητική δαπάνη, γιατΙ δεν εΙναι όπως 
τα άλλα έργα υποδομής, τα οποΙα κάνουν τα δημαρχεΙα και στα οποΙα συνεισφέρει το 
ένα τρΙτο η κυβέρνηση. Χρειάζονται έργα υποδομής από το κράτος, για να δημιουργη
θούν κΙνητρα, ώστε και οι ιδιώτες να αναπτύξουν εκεΙ την περιoυσlα τους και νέοι να 
αγοράσουν στην περιοχή αυτή για να αναπτυχθει. Και οι δυο δήμαρχοι και ιδιαΙ τερα 

ο Δήμαρχος ΛευκωσΙας εΙΠε ότι δεν εΙναι διατεθειμένο το δημαρχείο και ούτε μπορεΙ 
να συνεισφέρει το ένα τρίτο της δαπάνης το οποΙΟ συνήθως συνεισφέρεται από τους 
δήμους. 

Κύριε Πρόεδρε, όπως εΙΠα, δε Οα αναφερθώ σε λεπτομέρειες του σχεδίου. 
Απλώς θα πω μΙα: Το προηγούμενο σχέδιο προνοούσε δαπάνη για το οικιστικό του 

πρόγραμμα ί50.000, από τις οποΙες το ένα τέταρτο, περΙΠου οι ί12.000 ή ί15.000, 
ήταν χορηγΙα. Στο νέο σχέδιο το μάξιμουμ της χορηγίας εΙναι i4.000 και το μάξιμουμ 
ποσό το οποΙΟ δινεται εΙναι συνολικά μαζΙ με τη χορηγΙα ί20.000. Συνεπώς υπάρχει 

τεράστια διαφορά του παλιού σχεδΙου με το νέο. Ουσιαστικά το ποσό μειώθηκε πέραν 

του μισού και η χορηγία από ίI2.000 έγινε i4.000. ΝομΙζω ότι το μήνυμα που πρέπει 
να σταλεΙ στην κυβέρνηση και στην υπουργική επιτροπή η οποΙα το συζητά ξανά, 

όπως μας ανέφερε ο συνάδελφος, εΙ ναι ότι θέλουμε να το ξαναδεΙ με γενναιoδωρlα 
γι' αυτές τις περιοχές, γι' αυτούς τους κατοΙκους. 

Ευχαριστώ. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Είναι δευτερολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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Δε νομίζω πως επιβάλλεται δευτερoλoγlα, γιατί το θέμα το άφησα να συζητηθεί 

ως θέμα περισσότερο μηνυμάτων. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Απλώς, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να καταθέσω το σχέδιο το οποίο υπήρχε παλιά 
και το οποίο φέρει ημερομηνΙα 12 Ιουνίου 1992, για να διαλυθεί η εντύπωση που 
θέλουν κάποιοι να δημιουργήσουν ότι έγινε προεκλογικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ καλά, να διανεμηΘει. 

ΟρΙστε . 

Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω αναμειχθεί στην όλη διαδικασΙα ούτε έχω εμπλακεί στην 

Επιτροπή που έχει οριστεΙ ad hoc, αλλά εκεΙνο το οποΙο διαπιστώνω είναι ότι άλλο 
εΙναι οι εξαγγελΙες κάποιας προηγούμενης κυβέρνησης και άλλο η υλοποίηση των 

προγραμμάτων. Υπάρχουν πολλά προγράμματα και έργα τα οποΙα έχουν εξαγγελθει. 

Και διερωτώμαι αν θα προχωρούσε η προηγούμενη κυβέρνηση, αν ήταν σήμερα 

στην αρχή και κυβερνούσε το κράτος τούτο, με τα ί!Ο.ΟΟΟ.ΟΟΟ τα οποΙα εΙχε προαναγ

γείλει. Εγώ εΙμαι βέβαιος ότι με τις σημερινές οικονομικές συνθήκες του κράτους θα 
μελετούσε το θέμα εξ υπαρχής και δεν έχω καμιά αμφιβολία ότι θα ερχόταν και αυτή 

με την πρόταση με την oπolα έρχεται σήμερα μια υπεύθυνη κυβέρνηση, η οποΙα θέλει 

να δει να γΙνεται με το σωστό τρόπο η διαχεΙριση των οικονομικών του κράτους προς 

όφελος ολόκληρου του λαού. Αυτή είναι η δική μου προσωπική διαπίστωση και 
λυπούμαι πραγματικά, γιατί ορισμένοι συνάδελφοι επωφελούνται και χρησιμοποιούν 

ορισμένα θέματα απλώς για δικούς τους, μικροκομματικούς σκοπούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε, ο κ. Χρίστου προηγείται. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι σωστό να ΕΠιχειρηματολογούμε για ομιλίες συναδέλφων, 
αλλά είναι, κατά τη γνώμη μου, απαράδεκτο να χαρακτηρίζουμε τοποθετήσεις ως 
ελαυνόμενες από μικροκομματικά ή άλλα κριτήρια. Εδώ αναφέρθηκε σαφώς η ύπαρξη 
άλλου σχεδίου το οποίο αφίσταται σε πάρα πολλά σημεία του προηγούμενου. Αυτό να 

απαντηθεί και οι χαρακτηρισμοί και τα άλλα δεν είναι, νομίζω, αυτής της συζήτησης . 

Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι θέμα χρηματοδότησης του σχεδίου. Υπήρχε σχέδιο, ναι, 

αλλά έχει προβλεφθεί πώς θα εχρηματοδοτείτο; Υπήρχε κονδύλι στους προυπολογι

σμούς τους οποίους εγκρίναμε; Αλλά και τα σημερινά δεδομένα έχουν διαφοροποιηθεί 
και κάθε κυβέρνηση έχει αυτό το δικαίωμα. 

Τώρα, για το θέμα αυτό το οποίο συζητείται σήμερα στην ad hoc Επιτροπή, αν η 
Βουλή καταλήξει να εισηγηθεί στην κυβέρνηση και πείσει την κυβέρνηση και πραγμα

τικά χρειαστεί να δοθούν αυτά τα λεφτά, τότε ας δώσουμε την ευκαιρία να ξαναμελε
τηθει. Δεν υπάρχει λόγος να γίνεται τόσο πολύς θόρυβος. 



337 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Θέμα διαδικασΙας. Προτείνω ότι το θέμα έχει εξαντληθεΙ, ενόψει και των πλαι

σίων του συζητούμενου θέματος, και παρακαλώ να τερματΙσετε τη συζήτηση . . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Α ν δεν υπάρχει ένσταση, ειδάλλως θα βάλω σε ψηφοφορΙα το ότι έχει τερματι

στεΙ η συζήτηση, θα θεωρήσω τη συζήτηση τερματισθεΙσα. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

ΠροοΙμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαρισμό του Ταμείου Α νακουφίοεως Εκτοπισθέ

ντων και Παθόντων ποσού ί350.000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμ
βρίου 1993. ΆρΟρο 2. 

ΕιδΙκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. ΠΙνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς και ο 

Πίνακας, εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς και 

ο ΠΙνακας, εγκρίνονται. 

ΤρΙτη ανάγνωση του νομοσχεδΙου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περΙ Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώ

σεως (ΓαμεΙο ΑνακουφΙσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 2) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφΙζεται σε νόμο. 

Το υπ' αριθμό 7 θέμα είναι ''Ο περΙ Καταχωρήσεως Γεννήσεων και Θανάτων 
(Γροποποιητικός) Νόμος του 1993". 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω μια παράκληση προς εσάς και τους συναδέλφους . Η Κοινο

βουλευτική Ομάδα του ΔΗΚΟ υποστήριξε στην Επιτροπή την ψήφιση του νομοσχε

δίου, και δεν εκφράζω τώρα άποψη αν εΙναι δΙκαιο, άδικο, σωστό ή κακό. Όμως, 

διαβάζοντας το θέμα και ζητώντας πληροφορίες από την κυβέρνηση, πληροφορούμαι 

ότι, πέρα από μια γενική δήλωση της κυβέρνησης ότι αυτό το νομοσχέδιο έχει οικονο

μικές επιπτώσεις, δεν έγινε πληρέστερη μελέτη της έκτασης αυτών των οικονομικών 

επιπτώσεων. Η παράκλησή μου εΙναι, αν οι συνάδελφοι δεν έχουν ένσταση, να 

αναβληθεΙ και τουλάχιστον, όσον αφορά εμένα, θέλω να διερευνήσω μαζΙ με τα 

αρμόδια τμήματα το ύψΟς των δηλωθεισών οικονομικών επιπτώσεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Α ναφέροοτε στο προηγούμενο θέμα; 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Αναφέρομαι στο θέμα της εγγραφής των γεννήσεων. Και επαναλαμβάνω. προς 

άρσιν κάθε παρεξήγησης: Δεν αναφέρομαι στην ουσία του θέματος. αν είναι καλός ή 

κακός ο νόμος που θα εγκριθεί ή αν πρέπει ή αν δεν πρέπει να εγκριθεί. Σ' αυτό το 

στάδιο όχι. Και επαναλαμβάνω ότι η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΔΗΚΟ έχει 
υποστηρίξει την ψήφισή του. Θέλω όμως, όταν θα ψηφιl;oυμε. να ξέρουμε τι ψηφί

ζουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει πρόταση για αναβολή. Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα αναβάλλεται. 

Τα Οέματα ''Ο περί της ΔιεΟνούς Συμβάσεως για την Ενοποίηση Ορισμένων 

Κανόνων Σχετικών με την Αστική Δικαιοδοσία επί Θεμάτων Συγκρούσεως Πλοίων 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1993" και ''Ο περί της Διεθνούς Συμβάσεως για την 

Ενοποίηση Ορισμένων Κανόνων Σχετικών με την Ποινική Δικαιοδοσία επί Θεμάτων 

Συγκρούσεως Πλοίων ή Άλλων Περιστατικών ΝαυσlJtλο'ίας (Κυρωτικός) Νόμος του 

1993" έχουν κοινή Έκθεση . Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΠΉΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟlΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 1) "Ο ΠΕΡΙ ΤΗΣ 

ΔΙΕΘΝΟΥΣ ΣΥΜΒΑΣΕΩΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΟΠΟΙΗΣΗ ΟΡΙΣΜΕΝΩΝ ΚΑΝΟΝΩΝ 

ΣΧΕΤΙΚΩΝ ΜΕ ΤΗΝ ΑΣΤΙΚΗ ΔΙΚΑΙΟΔΟΣΙΑ ΕΠΙ ΘΕΜΑΤΩΝ ΣΥΓΚΡΟΥ

ΣΕΩΣ ΠΛΟΙΩΝ (ΚΥΡΩΤιΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" ΚΑΙ 2) ''Ο ΠΕΡΙ ΤΗΣ 

ΔΙΕΘΝΟΥΣ ΣΥΜΒΑΣΕΩΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΟΠΟΙΗΣΗ ΟΡΙΣΜΕΝΩΝ ΚΑΝΟΝΩΝ 

ΣΧΕΤΙΚΩΝ ΜΕ ΤΗΝ ΠΟΙΝΙΚΗ ΔΙΚΑΙΟΔΟΣΙΑ ΕΠΙ ΘΕΜΑΤΩΝ ΣΥΓΚΡΟΥ

ΣΕΩΣ ΠΛΟΙΩΝ Ή ΑΛΛΩΝ ΠΕΡΙΣΤΑΤιΚΩΝ ΝΑΥΣωΛΟΙΑΣ (ΚΥΡΩΤιΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόν ... : 

Νίκος Πιττοκοπίτης. Πρόεδρος 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τα πιο πάνω 

νομοσχέδιι:: σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Νοεμβρίου 1993. Στη συνε
δρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών 

και Έργων. Παρευρέθηκε επίσης εκπρόσωπος του ΓραφεΙου του Γενικού Εισαγγελέα 

της Δημοκρατίας. 

Σκοπός των νόμων που προτεί νονται είναι η κύρωση των διεθνών συμβάσεων 

για την ενοποΙηση ορισμένων κανόνων σχετικών με την αστική και με την ποινική 

δικαιοδοσΙα αναφορικά με θέματα συγκρούσεως πλοίων ή άλλα περιστατικά ναυσι

πλο'ίας στις οποίες η Κυπριακή Δημοκρατία έχει προσχωρήσει με τις Αποφάσεις του 
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Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 39.869 και 39.903 και με ημερομηνία !Ο και 

15 ΣεπτεμβρΙΟυ 1993 αντίστοιχα. 

Η επιψήφιση των πιο πάνω νομοσχεδίων από το Σώμα απαιτείται για την κατά 

νόμο κύρωση των πιο πάνω συμβάσεων. 

Ειδικότερα στην πρώτη από τις υπό αναφορά συμβάσεις προβλέπεται ότι: 

1) Αγωγή μεταξύ πλοίων λόγω συγκρούσεως, εκτός και αν οι διάδικοι 
συμφωνήσουν διαφορετικά, μπορεί να εγερθεί μόνο ενώπιον του δικα

στηρίου του τόπου όπου διαμένει ή όπου εργάζεται ο εναγόμενος ή του 

τόπου όπου έγινε η συντηρητική κατάσχεση του πλοίου ή του τόπου της 

σύγκρουσης, εφόσον η σύγκρουση έγινε μέσα στα όρια λιμανιού ή στα 

εσωτερικά ύδατα κάποιου κράτους. 

2) Η σύμβαση εφαρμόζεται και για αγωγή η οποία εγείρεται για ζημιά που 
προκλήΟηκε σε ένα πλοΙΟ από άλλο ή σε πράγματα ή πρόσωπα που 

βρίσκονταν στα πλοία αυτά, έστω κι αν δεν έγινε πραγματική σύγκρουση. 

3) Η σύμβαση δεν εφαρμόζεται για τα πολεμικά πλοία ούτε για τα πλοία 
που ανήκουν στο κράτος ή τελούν στην υπηροοία του και δεν επηρεάζει 

απαιτήσεις που απορρέουν από άλλες συμβάσεις που διέπουν τις θαλάσ

σιες μεταφορές . 

Στη δεύτερη από τις υπό αναφορά συμβάσεις προβλέπεται ότι: 

1) Σε περίπτωση σύγκρουσης πλοίων που συνεπάγεται ποινική ή πειθαρ

χική ευθύνη του πλοιάρχου ή άλλου προσώπου που υπηρετεί στο πλοίο, 

η σχετική δίωξη ασκείται μόνο ενώπιον των αρμόδιων δικαστικών ή 

διοικητικών οργάνων του κράτους του οποίου τη σημαία φέρει το πλοίο. 

2) Δεν εμποδίζεται κάποιο κράτος να πάρει οποιαδήποτε μέτρα εναντίον 
υπηκόων του για αδικήματα που διαπράχθηκαν σε πλοίο που φέρει τη 

σημαία άλλου κράτους και εμπίπτουν στις πρόνοιες της σύμβασης. 

3) Η σύμβαση δεν εφαρμόζεται σε περίπτωση σύγκρουσης ή άλλων περιστα
τικών ναυσιπλο'ίας που συμβαίνουν μέσα στα όρια λιμανιού ή στα 

χωρικά ύδατα κάποιου κράτους. Αυτό όμως μπορεί να διασφαλιστεί με 

τη διατύπωση σχετικής επιφύλαξης από το ενδιαφερόμενο κράτος κατά 

το χρόνο της υπογραφής, επικύρωσης ή προσχώρησης στη σύμβαση, ώστε 

να είναι δυνατή η άσκηση δίωξης για αδικήματα που διαπράττονται μέσα 

στα χωρικά του ύδατα. Σημειώνεται ότι η Κυπριακή Δημοκρατία επιφυ

λάσσεται στη συγκεκριμένη περίπτωση να ασκήσει το δικαίωμα δίωξης 

για αδικήματα που διαπράττονται μέσα στα χωρικά ύδατά της. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, υιοΟετώ-!"ας τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά συμβάσεων, ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση σε νόμους των υπό συζήτηση νομοσχεδίων για την κατά νόμο 

κύρωσή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση. Πίνακας . Μέρος Ι, Μέρος 11. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

νται. 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1,2 και 3 μαζί με τον Πίνακα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1,2 και 3 μαζί με τον Πίνακα εγκρίνο-

ΠροχωρούμΕ στην τρίτη ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί της Διεθνούς Συμβάσεως για την 

Ενοποίηση Ορισμένων Κανόνων Σχετικών με την Αστική Δικαιοδοσία επί Θεμάτων 

Συγκρούσεως Πλοίων (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο . 

ΠροχωρούμΕ στη δεύτερη ανάγνωση του δεύτερου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο.'Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο J. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση. Πίνακας. Μέρος Ι, Μέρος 11. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

vται. 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1,2 και 3 μαζί με τον Πίνακα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1,2 και 3 μαζί με τον Πίνακα εγκρίνο-

ΠροχωρούμΕ στην τρίτη ανάγνωση του δεύτερου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Διεθνούς Συμβάσεως για την 

Ενοποίηση Ορισμένων Κανόνων Σχετικών με την Ποινική Δικαιοδοσία επί Θεμάτων 

Συγκρούσεως Πλοίων ή Άλλων Περιστατικών Ναυσιπλοϊας (Κυρωτικός) Νόμος του 

1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''0 περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου 
(Γροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1993". ΕΙναι πρόταση νόμου . Παρακαλώ τον 

Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο 

Σώμα. 
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Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΠΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΙΚΟΥ ΤΕΧΝΙΚΟΥ ΕΠΙΜΕΛΗΤΗΡΙΟΥ ΚΥΠΡΟΥ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΣ) (ΑΙ' . 3) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Νίκος Πιττοκοπίτης, Πρόεδρος 

Οδυσσέας ΔημητρLoυ 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 ΝοεμβρΙου 1993. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθτr<αν εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοι

νωνιών και Έργων, του ΕΤΕΚ, του Συνδέσμου Εκτιμητών Ακινήτων (εξ επαγγέλ

ματος), του Συνδέσμου Κτηματομεσιτών Επιχειρηματιών Κύπρου (ΚΕΒΕ), του 

Παγκύπριου Συνδέσμου εξ επαγγέλματος και Διπλωματούχων Τοπογράφων και 

ομάδας εξ επαγγέλματος Επιμετρητών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η παράταση μέχρι τις 28 ΦεβρουαρLoυ 
1994 της προθεσμίας σε εξ επαγγέλματος τεχνικούς στους κλάδους επιμέτρησης, εκτί

μησης γης και τοπογραφίας να συνεχίσουν την άσκηση του επαγγέλματός τους, χωρίς 

προηγουμένως να έχουν εγγραφεί στο σχετικό κατάλογο του Επιμελητηρίου για τους 

εξ επαγγέλματος τεχνικούς και χωρίς να έχουν εξασφαλίσει τη σχετική ετήσια άδεια 

άσκησης επαγγέλματος. Μετά την πάροδο της ημερομηνίας αυτής, θα απαγορεύεται σε 

οποιοδήποτε πρόσωπο να ασκεί τα ανωτέρω επαγγέλματα, αν δεν είναι γραμμένο 

στους σχετικούς καταλόγους του Επιμελητηρίου. 

Η ζητούμενη πίστωση χρόνου κρίνεται για μια ακόμη φορά δικαιολογημένη, 

ώστε να δοθεί ο αναγκαLoς χρόνος συμπλήρωσης όλων των απαιτούμενων διοικη
τικών ενεργειών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων συμφωνεί μ~ την παρά
ταση που δίδεται, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της υπό 

συζήτηση προτάσεως νόμου σε νόμο . 

Ταυτόχρονα και με την ευκαιρία αυτή η Επιτροπή δηλώνει ότι δεν είναι διατε

θειμένη να εξετάσει τη χορήγηση νέας παράτασης στην εν λόγω προθεσμία, γι' αυτό 

και καλεί όλους τους ενδιαφερομένους να συνεργαστούν με καλή πίστη και με εποικο

δομητικό πνεύμα για την οριστική επίλυση όλων των εκκρεμοτήτων που υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Θα αναφέρεται ως ο περί Επιστημονικού Τεχνικού επιμελητη

ρίου Κύπρου (Γροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιη

τικής Ανεπάρκειας (ΣΕΑΑ) (Γροποποιητικός) Νόμος του 1993". Επειδή ο Πρόεδρος 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας κ. Α. Μαρκίδης απουσιάζει, παρακαλώ τον 

Αναπληρωτή Πρόεδρο να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΑΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΑΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΤΑΜΕΙΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΣΥΝΔΡΟΜΟ 

ΕΠΙΚΤΗΙΉΣ ΑΝΟΣΟΠΟΙΗΤΙΚΗΣ ΑΝΕΠΑΡΚΕΙΑΣ (ΣΕΑΑ) (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Αλέκος Μαρκίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Παρισινός 

Ττίμης Ευθυμίου 

Δώρος Χριστοδουλίδης 

Αώρης Α υσιώτης 

Δημήτρης Κοντίδης 

Ιωάννης Ιωαννίδης 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 Νοεμβρίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η απλοποίηση των διαδικασιών 
ανάληψης και διάθεσης οποιουδήποτε ποσού για την υλοποίηση των σκοπών για τους 

οποίους ιδρύθηκε το Ταμείο για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρ

κειας (ΣΕΑΑ). 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώ

ξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι και 2 εΥ",ιριΟούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα Ι και 2 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης 

Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας (ΣΕΑΑ) (Γροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο υπ· αριθμό 13 θέμα, που είναι ''Ο περί Μηχανοκινήτων 

Οχημάτων (Ασφάλεια Υπέρ Τρίτου) (Γροποποιητικός) Νόμος του 1993· .. Είναι 
πρόταση νόμου. Παροκαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΑΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΜΗΧΑΝΟΚΙΝΗΤΩΝ 

ΟΧΗΜΑΤΩΝ (ΑΣΦΑΑΕΙΑ ΥΠΕΡ ΤΡΙΤΟΥ) (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Νοεμβρίου 1993. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Μηχανοκι

νήτων Οχημάτων (Ασφάλεια Υπέρ Τρίτου) (Γροποποιητικού) Νόμου του 1991, ώστε η 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος του αναφορικά με τη διετή παραγραφή αξιώσεων από 

την ημέρα του ατυχήμοτος να συμβαδtζει με τις πρόνοιες του Νόμου 158 του 1987 που 
αναφέρεται στο ίδιο θέμα, ΟΙ οποίες τέθηκαν σε ισχύ με απόφαση του Υπουργικού 

Συμβαυλίου την lη Ιανουαρίου 1992. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη ότι με την 

πρόταση αυτή νόμου αντιμετωπtζεται στην ουσία το χρονικό κενό που είχε επιση

μανθεί και αποκλείονται έτσι άσκοπες αμφισβητήσεις στα δικαστήρια, ομόφωνα ειση
γείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Ο προτεινόμενος τροποποιητικός νόμος είναι πράγματι αναγκαίος και σημα

ντικός, διότι, όπως αναφέρεται και στην Έκθεση, λόγω παραλείψεως αφέθη ένα 

χρονικό κενό το οποίο δεν εκάλυπτε τα θύματα των δυστυχημάτων. 

Ο ευπαίδευτος συνάδελφος κ. Γιαννάκης Αγαπίου με το έμπειρο νομικό του 

μάτι και τη νομομάθειά του το διέγνωσε, το επεσήμανε, έστειλε επιστολές στους αρμο

δίους, απηυΟύνθη στη Νομική Υπηρεσία του κράτους, αλλά δυστυχώς φοίνεται ότι οι 

διαδικασίες αυτές είναι κάπως αργές, με αποτέλεσμα να έχουμε την πρόταση νόμου τη 

δική του διά την oπotαν θα του είναι ευγνώμονες, πιστεύω, πλείστοι όσοι παΟό""ες 

και το σύνολο του νομικού κόσμου της χώρας . 

Είναι ένα νομοθέτημα αναγκαίο που αποσκοπεί στο να καλύψει παράλειψη -όχι 

αβλεΨία- η οποία έγινε. Γι' αυτό το λόγο θα πρέπει και να ψηφιστεί σήμερα, αλλά και 

να δημοσιευθεί αύριο στην επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας, διότι η 23η Νοεμ

βρίου επίκειται και αύριο μπορεί να δημιουργηθεί θέμα, δεν ξέρω, από το Ανώτατο 

Δικαστήριο για αναβολή της ισχύος του, πράγμα που δεν επιθυμούμε. Γι' αυτό θα 

παρακαλέσω θερμώς όπως ληφθεί η αναγκαία μέριμνα, ώστε αύριο να δημοσιευθεί 

εκτάκτως στην επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας . 

ΠP~EΔPEYΩN: 

'. Αυτό βέβαια μπορεί να γίνει. Να παρακαλέσω τη Γραμματεία να διαβιβάσει 
προς τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας αυτή την παράκληση, για να μην υπάρξει καθυ

στέρηση. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Αντικατάσταση του άρθρου 15Α του βασικού νόμου . Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση <'πως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφά

λεια Υπέρ Τρίτου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι "Ο περί της Σύμβασης του 1990 για Νυκτερινή Εργασία 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευ
τικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Α. ΑΝΙΏΝΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ

ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΕIΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ 

ΤΗΣ ΣΥΜΒΑΣΙ-ΙΣ ΤΟΥ 1990 ΓΙΑ ΝΥΚΤΕΡΙΝΙ-Ι ΕΡΓΑΣΙΑ (ΚΥΡΩΤιΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παιιόντες: 

Αβραάμ Αντωνίου, Πρόεδρος 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Ανδρέας Κουκουμάς 

ΚαΙτη ΚληρΙδου 

Ανδρέας Παρισινός 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Κίμων Παναγίδης 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Koινl:ι!νικών Ασφαλίσεων μελέτησε 

το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 
11 Νοεμβρίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ και 

των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ, ΠΕΟ και ΔΕΟΚ. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η επικύρωση της Σύμβασης του 1990 
για Νυκτερινή Εργασία, η οποία υιοθετήθηκε από την Κυπριακή Δημοκρατία 

σύμφωνα με την υπ' αριθμό 38.847 και ημερομηνία 11 Φεβρουαρίου 1993 Απόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου. 

Η υπό αναφορά Σύμβαση ρυθμίζει τη νιrλτερινή εργασία όλων των εργοδοτου

μένων (ανδρών και γυναικών) με την εξαίρεση εκείνων που ασχολούνται στη γεωργία, 

κτηνοτροφία, αλιεία, στις θαλάσσιες μεταφορές και την οοωτερική ναυσιπλο·ία. 

Η Σύμβαση προβλέπει τη λήψη ειδικών μέτρων για τους εργαζομένους τις νυκτε

ρινές ώρες, με στόχο την προστασία της υγείας τους, την υποβοήθησή τους να αντεπε

ξέρχονται στις οικογενειακές και κοινωνικές τους υποχρεώσεις, την παροχή ευκαι

ριών επαγγελματικής ανέλιξης και την καΤάλληλη αποζημίωσή τους. Ειδική μνεία 

γίνεται στην προστασία και ασφάλεια της μητρότητας για χρονική περίοδο που προη

γείται και έπεται του τοκετού. 

Από την πλευρά του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

δόθηκε η διαβεβαίωση ότι με την επικύρωση της Σύμβασης δεν αναμένεται να αντιμε

τωπιστούν οποιεσδήποτε σοβαρές δυσκολίες. Θετικές επίσης υπήρξαν και οι θέσεις 

των εκπροσώπων των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ, ΠΕΟ και ΔΕΟΚ. 

Από την άλλη πλευρά το ΚΕΒΕ και η ΟΕΒ συμφώνησαν με την ουσία της 

Σύμβασης, αντιτάχθηκαν όμως στην επικύρωσή της υποστηρίζοντας τη θέση ότι το 

περιεχόμενό της θα μπορούσε να αποτελέσει αντικείμενο συλλογικών διαπραγματεύ

σεων και όχι νομοθετικής ρύθμισης. 

Υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ομόφωνα ειση

γείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της υπό αναφορά 

Σύμβασης. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της Σύμβασης. Πίνακας. Μέρος Ι, Μέρος 11. ΆρΟρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

νται. 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρΟρα 1,2 και 3 μ<ιζί με Τον Πίνακα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1,2 και 3 μαζί με τον Πίνακα εγκρίνο-

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης του 1990 για Νυχτερινή 
Εργασία (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο Οέμα, που είναι ''Ο περί του Πρωτοκόλλου του 1990 
στην περί Νυκτερινής Εργασίας (Γυναίκες) Σύμβαση (Αναθεωρημένη) του 1948 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευ
τικής Επιτροπής να αναγνώσει την ΈκΟεση στο Σώμα. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ

ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ''Ο ΠΕΡΙ 

ΤΟΥ ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΟΥ ΤΟΥ 1990 ΣΤΗΝ ΠΕΡΙ ΝΥΚΤΕΡΙΝΗΣ ΕΡΓΛΣΙΑΣ 
(ΓΥΝΑΙΚΕΣ) ΣΥΜΒΑΣΗ (ΑΝΑΘΕΩΡΗΜΕΝΗ) ΊΌΥ 1948 (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παιιόντες: 

Αβραάμ Αντωνίου, Πρόεδρος 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Καίτη Κληρίδου 

Ανδρέας Παρισινός 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 

το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 4 Νοεμ
βρίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήΟηκε και παρευρέΟηκε εκπρόσωπος του Υπουρ
γείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 
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Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η επικύρωση του Πρωτοκόλλου του 

1990 στην περί Νυκτερινής Εργασίας (Γυναίκες) Σύμβαση (Αναθεωρημένη) του 1948, η 
οποία επικυρώθηκε από τη Βουλή με το Νόμο Αριθμός 56 του 1965. 

Η προσχώρηση της Κυπριακής Δημοκρατίας στο υπό αναφορά Πρωτόκολλο 

εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο με την Aπόqχ:ισή του με Αριθμό 38.847 και 
ημερομηνία 11 Φεβρουαρίου 1993. 

Το υπό επικύρωση Πρωτόκολλο βασικά συμπληρώνει την περί Νυκτερινής 

Εργασίας των Γυναικών (Αναθεωρημένη) Σύμβαση. Σύμφωνα με το Πρωτόκολλο 

αυτό, τα συμβαλλόμενα μέρη θα μπορούν με εσωτερικούς νόμους και κανονισμούς να 

προβλέπουν διαφοροποιήσεις και εξαιρέσεις από τη Σύμβαση του 1948 αναφορικά με 
τη διάρκεια της νυκτερινής περιόδου και την απαγόρευση της νυκτερινής εργασίας 

στις γυναίκες. Οι εν λόγω διαφοροποιήσεις και εξαιρέσεις δε θα επιτρέπεται να εqχ:ιρ

μόζονται στις εργαζόμενες γυναίκες κατά την περίοδο που προηγείται και έπεται του 

τοκετού. 

Υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ομόφωνα ειση

γείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση του υπό 

αναφορά Πρωτοκόλλου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση του Πρωτοκόλλου. Πίνακας. Μέρος Ι, Μέρος Π. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

νται. 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1,2 και 3 μαζί με Τον Πίνακα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρΟρα 1,2 και 3 μαζί με τον Πίνακα εγκρίνο-

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Π ρωτοκόλλου του 1990 στην περί 
Νυκτερινής Εργασίας (Γυναίκες) Σύμβαση (Αναθεωρημένη) του 1948 (Κυρωτικός) 
Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. ''Ο περί 

Φρεάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993" και "Οι περί Υδατοπρομήθειας (Ειδικά 
Μέτρα) Κανονισμοί του 1993" έχουν κοινή Έκθεση. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 



348 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΚΑΙ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ 

ΕΠΙΣΥΝΗΜΜΕΝΟ ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

Παρόντες: 

Κίκης Γιάγκου, Προεδρεύων 

Αντώνης Καράς 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το υπό αναφορά νομο

σχέδιο και τους Κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 2 
και 9 Νοεμβρίου 1993. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρό
σωποι του Υπουργείου Εσωτερικών . Παρόλο που κλήΘηκαν και εκπρόσωποι όλων 
των αγροτι.κών οργανώσεων, παρευρέθηκαν μόνο εκπρόσωποι των οργανώσεων ΠΕΚ 

και ΕΚΑ. 

Με το νόμο και τους Κανονισμούς που προτείνονται αυξάνονται τα τέλη για 

την έκδοση άδειας για διάτρηση, κατασκευή ή εκβάθυνση φρέατος από τρεις σε δέκα 

λίρες και τα δικαιώματα για έκδοση αντίγραφου των αδειών αυτών από μια λίρα σε 

τρεις λίρες. Οι αυξήσεις στα τέλη αυτά εντάσσονται στα πλαίσια της γενικής αναθεώ

ρησης των τελών και των δικαιωμάτων, για να ανταποκρίνονται στο σημερινό κόστος 

των διοικητικών εξόδων. 

Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ και ΕΚΑ διαφώνησαν με την 

αύξηση των τελών και δικαιωμάτων, τονίζοντας ότι επιβαρύνεται έτσι ακόμη περισσό
τερο η ταλαιπωρημένη τάξη των αγροτών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα 
κατατέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την απόρριψη των Κανονι

σμών και την καταψήφιση του νομοσχεδίου, γιατί πιστεύει ότι, εφόσον η Κύπρος 

υποφέρει χρόνια από την έλλειψη νερού, δε δικαιολογείται η παραπέρα οικονομική 

επιβάρυνση εκείνων που προσπαθούν να απαμβλύνουν το πρόβλημα αυτό. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1) Ο περί Φρεάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

2) Οι περί Υδατοπρομήθειας (Ειδικά Μέτρα) Κανονισμοί του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει κανένας που ψηφίζει υπέρ των άρΘρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Όχι, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΤρΙτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φρεάτων (Γροποποιητικός) Νόμος 
του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει κανένας που ψηφίζει υπέρ του νομοσχεδίου; 

Το νομοσχέδιο ομόφωνα απορρίπτεται. 

ΠροχωρούμΕ στους Κανονισμούς. 

Υπάρχει κανένας ο οποίος ενίσταται για την απόρριψη των Κανονισμών; 

Οι Κανονισμοί απορρίπτονται. 

Το επόμενο θέμα εΙναι ''Οι περί της Αναγνώρισης Ευκολιών Υποδοχής Πετρε
λαιοειδών Καταλοίπων ΚανονισμοΙ του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα . 

Ν . ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚOlΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚOlΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΤΗΣ 

ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΗΣ ΕΥΚΟΛΙΩΝ ΥΠΟΔΟΧΗΣ ΠΕΤΡΕΛΑΙΟΕΙΔΩΝ ΚΑΤΑΛOlΠΩΝ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜOl ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

ΝΙκος Πιττοκοπίτης, Πρόεδρος 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος ΜακρΙδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Θάσος ΜιχαηλΙδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε συνεδρΙα της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Νοεμβρίου 1993. 
Στη συνεδρΙαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Συγκοινωνιών και Έργων. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται μΕ βάση τα άρθρα 12 και 
22(2)(γ) του περί της Διεθνούς Συμβάσεως περΙ Προλήψεως της Ρύπανσης της 

Θάλασσας από Πλοία του 1973, του πρωτοΚόλλου αυτής του 1978 και των Αποφά
σεων MEPC 14(20) του 1984, MEPC 16(22) και MEPC 21(22) του 1985 (Κυρωτικού 
και περί Συναφών Θεμάτων) Νόμου του 1989, σκοπείται η κανονιστική ρύθμιση 
θεμάτων που σχετίζονται με την υποχρέωση των κρατών μΕλών της Σύμβασης να 
εξασφαλιζουν σε σταθμούς φόρτωσης πετρελαΙου, σε λιμάνια επισκευών και σε άλλα 
λιμάνια στα οποία τα πλοία εκκενώνουν υπολείμματα πετρελαίου την υποδοχή πετρε

λαιοειδών καταλοίπων. 

Ειδικότερα: 

(α) Καθοριζονται οι προϋποθέσεις για τη δημιουργΙα και λειτουργία 
πλωτών και χερσαίων, μόνιμων ή κινητών ευκολιών υποδοχής που 

πρέπει να είναι εφοδιασμένες με σύστημα διαχωρισμού πετρελαίου
νερού. 
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(β) Επιβάλλεται ότι η λειτουργία ευκολίας υποδοχής θα γίνεται, αφού 

εξασφαλισθεί προηγουμένως άδεια από την αρμόδια αρχή και αφού 

προσκομισθούν όλα τα απαραίτητα δικαιολογητικά. 

(γ) Καθορίζεται ότι οι ευκολίες υποδοχής πρέπει να διαθέτουν καΤάλληλο 

ναυτιλιακό και τηλεπικοινωνιακό εξοπλισμό και θα πρέπει να λαμβάνο

νται τα αναγκαία προληπτικά μέτρα για την προστασία του θαλάσσιου 

περιβάλλοντος. 

(δ) Δημιουργείται η υποχρέωση τακτικών επιθεωρήσεων των ευκολιών 

υποδοχής και εφοδιασμού με πιστοποιητικό γενικής επιθεώρησης που 

εκδίδεται από την αρμόδια αρχή. 

Υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών 

και λαμβάνοντας υπόψη ότι η θέσπιση τέτοιων Κανονισμών αποτελεί συμβατική 

υποχρέωση για τη Δημοκρατία, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 

Έργων ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

Ταυτόχρονα και με την ευκαιρία αυτή η Επιτροπή καλεί την κυβέρνηση μέχρι το 

Σεπτέμβριο του 1994 να την ενημερώσει σχετικά με την πρωτοβουλία και το ενδια
φέρον που Οα επιδειχθεί από τον ιδιωτικό τομέα για τη δημιουργία υπηρεσιών για 

ευκολίες υποδοχής πετρελαιοειδών καταλοίπων σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές σε Οέμα αρχής, υπάρχει ένσταση για την έγκριση 

των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων του Συμβου

λίου Αποχετεύσεως Αμμοχώστου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993". Παρα
καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την 

Έκθεση στο Σώμα. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΣΥΝΤΑΞΕΩΝ ΚΑΙ ΦΙΛΟ

ΔΩΡΗΜΑΤΩΝ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΑΠΟΧΕΤΕΥΣΕΩΣ ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΥ 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟI) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΊΌΥ 1993" 

ΠαQόvτε,: 

Κίκης Γιάγκου, Προεδρεύων 

Α ντώνης Καράς 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονι

σμούς σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήΟηκαν στις 2 και 9 Νοεμβρίου 1993. 
Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εσωτερικών και του Συμβουλίου Αποχετεύσεως Αμμοχώστου. 
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Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρΟρο 49 
της νομοθεσίας για τα αποχετευτικά συστήματα, σκοπεί ται η εναρμόνιση του σχεδίου 

συντάξεων και φιλοδωρημάτων των υπαλλήλων του Συμβουλίου Αποχετεύσεως 

Αμμσχώστου με το ανάλογο κυβερνητικό σχέδιο και τα αντίστοιχα σχέδια των 

συμβουλίων αποχετεύσεως των άλλων πόλεων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη ότι παρόμοιο 

σχέδιο, όπως το προτεινόμενο, ισχύΗ και για άλλα συμβούλια αποχετεύσεως, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά Κανονισμών όπως 

κατατέθηκαν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Υπάρχουν ομιλητές σε Οέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, υπάρχει ένσταση για την έγκριση 

των Κανονισμών; 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση. οι ΚανονισμοΙ εγκρίνονται. 

Τα επόμενα Οέματα είναι "Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Σχέδιο 

Συντάξεων και Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 

και Εξαρτωμένους αυτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993" και "Οι περί 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων σε Υπαλλή

λους του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και Εξαρτωμένους αυτών) (Όμοιο με ΤΟ 

Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993". Παρα
καλώ Τον Π ρόεδρο της Επιτροπής Εσωτερικών να διαβάσει την Έκθεση της 

Επιτροπής του στο Σώμα. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΙ-Ι ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠJ-ΙΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥ Σ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ ΕΠΙΣΥΝΗΜΜΕΝΟ ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

ΠαQόντε.: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Αντώνης Καράς 

Νίκος Μουσιούττας 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους υπό αναφορά Κανονι

σμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 2 Νοεμβρίου 1993. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρΟρο 12 
της βασικής νομοΟεσίας για το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, σκοπείται η εναρμόνιση 

του σχεδίου συντάξεων και χορηγημάτων των υπαλλήλων του Ραδιοφωνικού Ιδρύ

ματος Κύπρου με το ανάλογο κυβερνητικό σχέδιο όπως έχει διαμορφωθεί με 

πρόσφατη νομοθεσία. 
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Από την πλευρά του Υπουργείου Εσωτερικών και του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου δόθηκε η διαβεβαίωση ότι οι τροποποιητικοί Κανονισμοί που προτείνονται 

δεν επιβαρύνουν με οποιοδήποτε τρόπο τον πρo\Jπoλoγισμό του Ιδρύματος και ότι 

υποστηρίζονται ομόθυμα από τις συντεχνίες του προσωπικού. 

Υπό το φως των πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά Κανονισμών όπως κατατέθηκαν. 

ΠΑΡΑΡΊΉΜΑ 

1) Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και Χορη
γημάτων σε Υπαλλήλους του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και 

Εξαρτωμένους αυτών) (ΤροποποιητικοL) Κανονισμοί του 1993. 

2) Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και Χορη
γημάτων σε Υπαλλήλους του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και 

Εξαρτωμένους αυτών) ('Ομοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές σε Οέμα αρχής, ερωτώ αν υπάρχει ένσταση για 

την έγκριση των Κανονισμών. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι "Οι περί Εξετάσεων Εμπόρων 

Χονδρικής Πωλήσεως Δηλητηρίων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993". Παρα
καλώ τον Πρόεδρο της Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙ

ΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ "ΟΙ ΠΕΡΙ ΕΞΕΤΑΣΕΩΝ ΕΜΠΟΡΩΝ 

ΧΟΝΔΡΙΚΗΣ ΠΩΛΗΣΕΩΣ ΔΗΛΗΤΗΡΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙ

ΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Αλέκος Μαρκίδης Πρόεδρος 

Ανδρέας Παρισινός 

Ττίμης Ευθυμίου 

Δώρος Χριστοδουλίδης 

Λώρης Λ υσιώτης 

Δημήτρης Κοντίδης 

Ιωάννης Ιωαννίδης 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας εξέτασε τους πιο πάνω Κανονισμούς σε 

τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και στις 10 Ιουνίου και στις 
11 Νοεμβρίου 1993. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις 
τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Παγκύπριου Φαρμακευτικού 

Συλλόγου και του Συνδέσμου Εισαγωγέων Φαρμακευτικών Ειδών Κύπρου. 
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Με τους Κανονισμούς που προτείνονται και που εκδίδονται με βάση το εδάφιο 

(6) του άρθρου 25 των περί Φαρμακευτικής και Δηλητηρίων Νόμων σκοπείται η διεύ
ρυνση της ύλης των εξετάσεων στις οποίες υποβάλλονται οι υποψήφιοι έμποροι 

χονδρικής πώλησης δηλητηρίων, έτσι που αυτή να μην περιορίζεται στον περί Φαρμα

κευτικής και Δηλητηρίων Νόμο, αλλά να περιλαμβάνει και άλλους σχετικούς νόμους, 

όπως τον περί Φαρμακευτικής (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) Νόμο, 

τον περί Πωλήσεως Τροφίμων και Φαρμάκων Νόμο, καθώς και τη δευτερογενή νομο

θεσία που εκδίδεται με βάση τους νόμους αυτούς. 

Οι εκπρόσωποι όλων των πλευρών που κλήΟηκαν ενώπιον της Επιτροπής 

συμφωνούν με την έγκριση των υπό συζήτηση Κανονισμών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας υιοθετεί τους υπό συζήτηση Κανονισμούς, 

γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν νof,ιoτε

χνικά διαμορφωΟεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση να εγκρι

θούν οι Κανονισμοί; 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', ΚατάΟεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Βίας στην Οικογένεια (Πρόληψη και Προστασία Θυμάτων) Νόμος 
του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Υιοθεσίας Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτραπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 33) του 1993. 

4) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 34) του 1993. 

5) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 35) του 1993. 

6) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 36) του 1993. 

7) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ . 37) του 1993. 

8) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (ΓαμεΙΟ Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 10) του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Πρo\Jπoλo

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (Σχέδιον Συντάξεων και 

Χορηγημάτων εις Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 

και Εξαρτωμένους αυτών Όμοιον προς το Σχέδιον Συντάξεων της 

Κυβερνήσεως) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο ΕμπορΙου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕμπορΙΟυ και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Οι περΙ Αρχής Κρατικών Εκθέσεων (Σχέδιο Σύνταξης και Χορηγημάτων 
σε Υπαλλήλους της Αρχής και Εξαρτωμένους τους) Κανονισμοί του 

1993. 

11) Οι περΙ Αρχής Κρατικών ΕκΟέσεων (Σχέδιο Σύνταξης και Χορηγημάτων 
στους Υπαλλήλους της Αρχής και Εξαρτωμένους τους) (Παρόμοιο με το 

Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται και οι δύο στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕμπορΙΟυ και 

ΒιομηχανΙας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Οι περΙ Αποχετεύσεων Λάρνακας (Τροποποιητικο() ΚανονισμοΙ του 

1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

13) Οι περΙ Επαγγελματικής Κτηνιατρικής Δεοντολογίας Κανονισμοί του 
1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Έγκωμης του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι Δημοτικοί (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί Πάφου του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

16) Έκθεση προς τη Βουλή των Αντιπροσώπων πάνω στις επενδύσεις του " 

Ταμείου Κοινωνικών ΑσφαλΙσεων για την περίοδο 1.1.93 - 30.6.93. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο ΕργασΙας και Κοινωνικών Ασφολίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Ετήσια έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας για το έτος 1992. 

Κατατέθηκε από το Γενικό Ελεγκτή της Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ελέγχου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Έγγραφα που αφορούν: 

α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία και 

β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία, δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠΡOlJπoλo

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτου υπαλλήλου 
από την Αρχή Λιμένων Κύπρου, δυνάμει του άρθρου 3(I)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Λρ. 169 του 1985). 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή οικονομικών και προυπολογι-

σμού. 

Κεφάλαιο Γ': Ερωτήσεις-Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

' " . 
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Απάντηση ημερομηνίας 3 ΝοεμΡρίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 'Εργων 
κ. Α. Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤ'Γ' 5, ημερομηνίας 29 Ιουλίου 1993, του Βουλευτή 
εκλογιχής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ιωάννη Ιωαννίδη 

"Σχετικά με το προστατευτικό διαχωριστικό κιγκλίδωμα του δρόμου Λευκω

σLας-Λεμεσoύ, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το πρόβλημα της έλλειψης αντανάκλασης από τους αντανακλαστήρες 

που τοποθετήθηκαν στο διαχωριστικό κιγκλίδωμα του δρόμου Λευκω

σίας-Λεμεσού παρουσιάστηκε από τη Λεμεσό μέχρι και τη Χοιροκοιτία, 

όπου οι αντανακλαστήρες είχαν τοποθετηθεί κατά τη χειμερινή περίοδο. 

(β) Όπως διαπιστώθηκε με την πάροδο του χρόνου, οι αντανακλαστήρες 

καλύπτονται με σκόνη και λάσπη, ιδίως κατά τις βροχερές μέρες, με 

αποτέλεσμα να περιορίζεται σημαντικά η αντανακλαστικότητά τους. 

(γ) Για επίλυση του προβλήματος δόΟηκαν οδηγίες στον εργολάβο για καΟά

ρισμα (ξέπλυμα) όλων των αντανακλαστήρων, η δε εργασία έχει συμπλη

ρωθεί με ικανοποιητικά αποτελέσματα. 

(δ) Το Τμήμα Δημοσίων Έργων θα παροκολουθεί το θέμα και θα προβαίνει 

σΤον αναγκαίο καθαρισμό όποτε αυτό κρίνεται αναγκαίο." 

Απάντηση ημερομηνίας 27 ΟκτωΡρίου 1993 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Κ, Πετρίδη στην ερώτηση ΣΤ'Γ' 21, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 1993, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου, 

"Η κοινότητα ΤρεμιΟούσας είναι μια από τις πολλές κοινότητες της Πάφου που 

ζητούν ένταξη εκτάσεων γης στο σχέδιο άρδευσης του μεγάλου κυβερνητικού υδατικού 

έργου Πάφου (φράγμα Ασπρόκρεμμου). 

Το Τμήμα Αναπτύξεως. Υδάτων προβαίνει ήδη σε μελέτη για επέκταση των 

ορίων του σχεδίου άρδευσης του υπό αναφορά φράγματος και μέσα στα πλαίσια της 

μελέτης αυτής, που Οα αποβλέπει στη σφαιρική αντιμετώπιση της κατάστασης με βάση 

τις υδατικές δυνατότητες του έργου, την καταλληλότητα της γης και τα επιμέρους 

τεχνικά και άλλα προβλήματα, θα εξετασΟεί και το αίτημα της κοινότητας Τρεμι

Οσύσας." 

Απάντηση ημερομηνίας 3 ΝοεμΡρίου 1993 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας 
κ. Στ, Κοιλιάρη στην ερώτηση ΣΤ'Γ' 41, ημερομηνίας 13 ΟκτωΡρίου 1993, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ, Κώστα Κωνσταντίνου, 

"Σχετικά με τις ενέργειες στις οποίες έχει προβεί το Υπουργείο μας, ούτως ώστε 

να επισπευσθεί η διαδικασία πληρωμής των αμπελουργών από τις οινοβιομηχανίες, 

σας πληροφορώ τα ακόλουΟα: 

(α) Το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας βρίσκεται σε συνεχή επαφή 

τόσο με το Υπουργείο Οικονομικών όσο και με τις οινοβιομηχανίες για 

επίσπευση του ελέγχου των λογαριασμών των οι νοβιομηχανιών και την 

παροχή κυβερνητικών εγγυήσεων προς τις οινοβιομηχανίες για πληρωμή 

των σταφυλιών εσοδείας 1993. 

(β) Το Υπουργείο Οικονομικών έχει συμπληρώσει τον έλεγχο των λογαρια

σμών των οινοβιομηχανιών και ο Υπουργός Οικονομικών έχει ήδη δώσει 

οδηγίες για ετοιμασία σχετικής πρότασης προς το Υπουργικό Συμβούλιο 

για έγκριση. 
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(γ) Έχουν ειδοποιηθεί τόσο το Συμβούλιο Αμπελουργικών Προ'ίόντων όσο 

και οι οινοβιομηχανίες για την απόφαση του Υπουργείου Οικονομικών 
για παροχή κυβερνητικών εγγυήσεων προς τις οινοβιομηχανίες με 
οδηγίες όπως επισπεύσουν την πληρωμή των παραγωγών. 

Σας διαβεβαιούμε ότι πολύ σύντομα θα καταβληθούν στους παραγωγούς τα 
ποσά που τους οφείλονται για σταφύλια που παρέδωσαν στις οινοβιομηχανίες." 

ΠPOEΔfEYΩN: 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Δ', όπου έχουμε την Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα που τιτλοφορείται 'Ή θέση της κυπριακής κυβέρ

νησης έναντι της Κούβας σχετικά με τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών" (αυτεπάγ
γελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). Η Έκθεση θεωρήθηκε αΥαγνωσθείσα σΥις 
17 Ιουνίσυ 1993. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Να μου επιτραπεί πρώτα να κάμω μια σύντομη αναφορά όσον αφορά τα 

πλαίσια του θέματος που συζητούμε. 

Στην Επιτροπή Εξωτερικών είχε εγγραφεί θέμα για τη στάση της κυπριακής 

κυβέρνησης, όταν στις 24.11.92 συζητήθηκε στη Γενική Συνέλευση το ψήφισμα 4719 
και ο Κύπριος αντιπρόσωπος βγήκε από την αίθουσα και δεν πήρε θέση στη συζήτηση 
του θέματος. Το θέμα συζητήθηκε και ακούσαμε τις εξηγήσεις του Υπουργού Εξωτε-, 
ρικών, ο οποίος άκουσε και τις απόψεις των Μελών της Επιτροπής Εξωτερικών. 

Μετά από συζήτηση η Επιτροπή Εξωτερικών ομόφωνα αποφάσισε, γιατί ήταν η 

επιθυμία της, ότι η κυπριακή κυβέρνηση έπρεπε να δείχνει θετική στάση όσον αφορά 

θέματα που αφορούσαν την άρση του εμπορικού και οικονομικού αποκλεισμού της 

Κούβας. Καταρτίστηκε ομόφωνη Έκθεση, την οποία, όπως αναφέρεται και στην 

ημερήσια διάταξη, είχα καταθέσει μπροστά στην ολομέλεια της Βουλής από μέρους 

της Επιτροπής Εξωτερικών. Ι 
Στο μεταξύ, ήταν γνωστό ότι φίλοι της Κούβας στα Ηνωμένα Έθνη κατά τη 

φετινή σύνοδο της Γενικής Συνέλευσης των Ηνωμένων Εθνών θα κατέθεταν ψήφισμα, 

το οποίο θα καλούσε τα κράτη μέλη των Ηνωμένων Εθνών να σέβονται το ψήφισμα 

4719, που είχε εγκριθεί από την πλειοψηφία των μελών της Γενικής Συνέλευσης παρά 
την έξοδο του Κύπριου αντιπροσώπου από την αίθουσα. Εκείνο το ψήφισμα έχει 
εγκριθεί και είναι ένα από τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών. 

Η ολομέλεια της Βουλής είχε αποφασίσει ότι η Επιτροπή Εξωτερικών είχε 

εκπληρώσει το έργο της, ότι είχε τελειώσει τη συζήτηση του θέματος που είχε 

εγγραφεί, το θέμα όμως θα παρέμενε εκκρεμές, άσχετα αν θα αναφερόταν στην 

ημερήσια διάταξη ή όχι, ώστε η Βουλή να παρακολουθεί τις εξελίξεις πάνω στο θέμα 

ενόψει της έκκλησης της Επιτροπής Εξωτερικών, που επικυρώθηκε από την ολομέλεια 

της Βουλής, ότι δηλαδή η κυπριακή κυβέρνηση πάνω σ' αυτό το Οέμα έπρεπε να δείχνει 

θετική στάση. 

Υπενθυμίζω ότι από το βήμα αυτό της Βουλής είχα αναγνώσει επιστολή που μας 

είχε απευθύνει ο Υπουργός Εξωτερικών της Κυπριακής Δημοκρατίας λέγοντας ότι θα 

δείχνει η κυπριακή κυβέρνηση θετική στάση πάνω στα θέματα που αφορούν την 

Κούβα. Και κατέληγε η επιστολή, που την είχα διαβάσει στην ολομέλεια της Βουλής, 

με αυτή την τελευταία φράση του Υπουργού Εξωτερικών, ο οποίος λέγει, και 

αναφέρω από την επιστολή: 
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"Εφόσον, βέβαια, στη διάρκεια της φετινής συνόδου της Γενικής Συνέλευσης 

υποβληθούν σχέδια ψηφισμάτων για το πιο πάνω θέμα είτε από την Κούβα είτε από 

άλλες χώρες, θα αξιολογηθούν ανάλογα μέσα στα πλαίσια των θέσεων αρχής που 

τηρούμε. Σε μια τέτοια περίπτωση θα σας ενημερώσω έγκαιρα". 

Και οι αρχές που τηρούμε αναφέρονταν από τον Υπουργό Εξωτερικών στην 

ίδια επιστολή, η οποία λέει ότι η θέση της Κύπρου είναι θέση συμμόρφωσης και σεβα

σμού του ψηφίσματος 4719, το οποίο και επισυνάπτεται, εξηγώντας παρακάτω ότι 
αυτό για μας είναι θέμα αρχής, δηλαδή θέμα αρχής ως βασική απαίτηση της Κύπρου, 

όσον αφορά το δικό μας εθνικό θέμα, ότι όλα τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών 

πρέπει να γίνονται σεβαστά. Και η Κύπρος δε βάζει επιφύλαξη αν αυτά τα ψηφίσματα 

εγκρίνονται και με τη θέληση και τη σύμφωνη γνώμη των Ηνωμένων Πολιτειών ή 

άλλων χωρών ούτε όσον αφορά τον αριθμό των ψήφων με τις οποίες επικυρώνονται. 

Και το ψήφισμα 4719 είναι ψήφισμα της Γενικής Συνέλευσης των Ηνωμένων 
Εθνών. Και το ψήφισμα 4719 ζητά να τερματιστεί ο οικονομικός και εμπορικός 
αποκλεισμός της Κούβας που επιβάλλεται από τις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής 

και που μάλιστα με ειδικό νόμο της Γερουσίας και του Κογκρέσου των Ηνωμένων 

Πολιτειών ζητείται από όλες τις χώρες να εφαρμόζεται και δηλώνεται η λήψη κυρώ

σεων για τις χώρες που δεν τον εφαρμόζουν. 

Και αυτό το θέμα συζητήθηκε στην Επιτροπή Εξωτερικών και είπαμε ότι δεν 

μπορεί η Κύπρος, καμιά χώρα ίσως, να δέχεται σεβασμό νόμου άλλης χώρας, που 

επιβάλλει σε μια χώρα σαν την Κύπρο περιορισμούς στην κυριαρχία της και στα 

κυριαρχικά της δικαιώματα, όσον αφορά τη νομοΟεσία που θέλει να εΥ<ρίνει έναντι 

τρίτων χωρών. 

Αυτά είναι με λίγα λόγια τα πλαίσια του θέματος που συζητούμε σήμερα. Και 

γιατί το συζητούμε σήμερα; Γιατί στο μεταξύ υποβλήθηκε στα Ηνωμένα Έθνη, στη 

φετινή σύνοδο της Γενικής Συνέλευσης των Ηνωμένων Εθνών ψήφισμα, το οποίο λέει 

σε γενικές γραμμές -δε θα σας απασχολήσω διαβαζοντάς το στο σύνολό του, αλλά θα 

διαβάσω μόνο τα σχετικά σημεία: 

"1) Η Γενική Συνέλευση, αποφασισμένη να ενΟαρρύνει απόλυτη συμφωνία για 
τους σκοπούς και τις αρχές που είναι εμπεδωμένα μέσα στον Καταστατικό Χάρτη των 

Ηνωμένων Εθνών -διαβάζω σε μετάφραση από το αγγλικό κείμενο- 2) επιβεβαιώνο
ντας ανάμεσα σε άλλες αρχές την κυριαρχία και την ισότητα των χωρών μελών των 

Ηνωμένων Εθνών, το σεβασμό της αρχής της μη επέμβασης και της μη ανάμειξης στα 

εσωτερικά θέματα και στην ελευθερία του εμπορίου και της διεθνούς ναυσιπλο'ίας, 

που επίσης είναι ενσωματωμένα σε πάρα πολλές διεθνείς συνθήκες, και ανησυχούσα η 

Γενική Συνέλευση για τα εξωοριακά αποτελέσματα νομοΟεσίας, που επηρεάζουν την 

κυριαρχία των κρατών μελών των Ηνωμένων ΕΟνών και τα νόμιμα δικαιώματα και 

συμφέροντά τους, επιβεβαιώνοντας το ψήφισμα της Γενικής Συνέλευσης 4719 της 24ης 
Νοεμβρίου του 1992 "," Και καταλήγει στο ουσιαστικό μέρος του ψηφίσματος: " ... 
απαιτεί τον πλήρη και απόλυτο σεβασμό του ψηφίσματος 4719". 

Για το ψήφισμα αυτό η κυπριακή κυβέρνηση τήρησε στάση αποχής. Δεν ενημέ

ρωσε έγκαιρα, όπως είχε υποσχεθεί ο Υπουργός Εξωτερικών, τη Βουλή, ενώ το 

ψήφισμα είχε κατατεθεί από τις 30 Σεπτεμβρίου 1993 και η ψηφοφορία έγινε την 
πρώτη βδομάδα του Νοεμβρίου. Νομίζω ότι είναι γνωστό και παραδεκτό ότι η Βουλή 

των Αντιπροσώπων, παρά την εκπεφρασμένη ομόφωνη θέλησή της, παρά τη διαβε

βαΙωση που της είχε δώσει ο Υπουργός Εξωτερικών της Κυπριακής Δημοκρατίας, δεν 

ενημερώθηκε έγκαιρα. 
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Βέβαια, πρέπει να προσθέσω ότι είναι γνωστό ότι τα θέματα της εξωτερικής 
πολιτικής, σύμφωνα με το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας, εμπίπτουν στην 

απόλυτη σφαίρα της Εκτελεστικής Εξουσίας. Η 1J0υλή δεν μπορεί να επιβάλει τη δική 

της θέληση πάνω σε θέματα εξωτερικής πολιτικής. Όμως πιστεύω ότι η Εκτελεστική 
Εξουσία έχει ηθική υποχρέωση να δίνει βαρύτητα στην εκπεφρασμένη θέληση της 

Βουλής των Αντιπροσώπων, ιδιαίτερα όταν αυτή η θέληση εκφράζεται ομόφωνα. 

Ακόμα και όταν διαφωνεί η Εκτελεστική Εξουσία πάνω σ' ένα θέμα εξωτερικής πολι

τικής, πιστεύω ότι το ελάχιστο που μπορεί να κάμνει είναι να ενημερώνει τη Βουλή 

και να έχει διαβουλεύσεις μαζί της, να εξηγεί στη 1J0υλή για ποιο λόγο δεν μπορεί να 

ακολουθήσει τη θέλησή της, άσχετα από οποιαδήποτε άλλη δέσμευση. 

Όταν η κυβέρνηση με δική της δέσμευση, με δική της επιστολή διαβεβαιώνει τη 

Βουλή ότι αναλαμβάνει τη δέσμευση έγκαιρα να την ενημερώσει και δεν την ενημε

ρώνει, πιστεύω ότι έχουμε ένα θέμα ηθικής τάξης. Αυτό είναι που συζητούμε σήμερα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Της μη ενημέρωσης. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Της μη ενημέρωσης και γενικά της παραγνώρισης από την κυβέρνηση, χωρίς 

αιτιολόγηση προς τη 1J0υλή, της εκπεφρασμένης ομόφωνης θέλησης της Βουλής να 

δείξουμε θετική στάση πάνω στο θέμα της Κούβας και ειδικότερα να φανούμε συνε

πείς με τη βασική αρχή πολιτικής της Κυπριακής Δημοκρατίας, που δεν είναι άλλη 

από την απαίτησή μας να γίνονται σεβαστά τα ψηφίσματα της Γενικής Συνέλευσης 

των Ηνωμένων Εθνών. Αυτό ζητούμε, αυτό είναι το θεμέλιο του δικού μας αγώνα. 

Και δεν μπορούμε να αναμένουμε από τους άλλους να είναι συνεπείς προς τις 

αρχές των Ηνωμένων Εθνών και τα ψηφίσματά τους, όταν εμείς οι ίδιοι δεν είμαστε 

συνεπείς ούτε με αυτές τις αρχές ούτε με τις δικές μας απαιτήσεις. Δεν μπορούμε να 

έχουμε δύο μέτρα και δύο σταθμά: Σεβαστείτε τα ψηφίσματα που αφορούν την Κύπρο, 

αλλά, όσον αφορά τα άλλα, αναλόγως της σκοπιμότητας, θωρούμεν τζαι κάμνουμεν! 

Δεν έχω καμιά αμφιβολία -άλλωστε μου διαμηνύθηκε- ότι από διάφορες 

πρεσβείες και ξένες αντιπροσωπείες σήμερα στεκόμαστε και μετρούμαστε ποιοι 

είμαστε αντιαμερικάνοι, ποιοι είμαστε φιλοκουβανοί κι εγώ δηλώνω ότι δεν είμαι 

τίποτε απ' αυτά. Εγώ είμαι συνεπής με τις αρχές. Εγώ είμαι υπέρ του συμφέροντος 

της Κύπρου και πιστεύω ότι το συμφέρον της Κύπρου εξυπηρετείται μόνο αν εμείς 

είμαστε συνεπείς και απαιτούμε με συνέπεια και σταθερότητα το σεβασμό όλων των 

ψηφισμάτων των Ηνωμένων Εθνών. Αυτός είμαι. Ούτε με νοιάζει η ταμπέλα ούτε με 

νοιάζει ο χαρακτηρισμός ούτε η ταξινόμηση. 

Όμως δεν πρέπει να παραγνωρίσουμε ότι σίγουρα η κυπριακή κυβέρνηση είχε 

λόγους σκοπιμότητας, βάσει των οποίων έκρινε ότι το συμφέρον της Κύπρου εξυπηρε

τείτο με τη μη υποστήριξη της Κούβας. Ούτε αυτό όμως δεν το τήρησαν. Προτίμησαν 

μια αναιμική, μια μη χαρακτηριστική στάση, αυτή της αποχής. Απεκδύθη των ευθυνών 

της. Απεκδύθη της υποχρέωσης να πάρει Οέση πάνω σε ένα θέμα αρχής. επαναλαμ

βάνω: Έχω ακούσει ανεπίσημα ότι έγιναν παραστάσεις προς την κυπριακή κυβέρνηση 

από την Αμερική, ότι οι Αμερικάνοι πολύ Οα ενοχληΟούν, αν η Κύπρος υποστηρίξει 

το ψήφισμα της Κούβας. 

Δεν είμαι βέβαια σε θέση να ξέρω πόσες νύχτες έχει ξαγρυπνήσει ο κ. Κλίντον 

ενοχλούμενος από το τι Οα κάμει η Κύπρος! Δεν ξέρω ποιος έβδομης τάξης υπάλ

ληλος στη δέκατη τρίτη υπηρεσία των Ηνωμένων Πολιτειών κατέγραψε εκεί ποιοι 
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εΙναι υποκεΙμενοι σε επηρεασμό, ποιοι εΙναι ανεπηρέαστοι, "ποιοι είναι δυνατό να 

ζητούν ανταλλάγματα από μας, ώστε να ασκήσουμε τη δύναμή μας ως υπερδύναμη 

που λέγεται 'Ηνωμένες ΠολιτεΙες της Αμερικής', για να εξασφαλlσoυμε τις ψήφαυς τις 

οποΙες έχουμε"! Δεν ξέρω, γιατΙ κανένας δε μας είπε, αν αυτός ο βιασμός των αρχών 

μας ανταλλάχΟηκε με κάποιες υποσχέσεις για υποστήριξη. Δεν ξέρω πόσες νύχτες και 

πάλι έχει δαπανήσει ο κ. Κλίντον, για να μας στείλει τα ανταλλάγματα που πιθανόν 

υποσχέθηκε, αλλά αυτό θα φανεΙ, πώς έχουμε ανταλλάξει αυτή την εγκατάλειψη των 

αρχών μας. 

Ταυτόχρονα εγώ πιστεύω ότι σεβασμό ως χώρα μπορούμε να έχουμε, αφού 

είμαστε αδύναμοι και ανlσχυρoι, όταν εμεΙς σεβόμαστε τις αρχές μας, όταν εμεΙς 

φαινόμαστε συνεπεΙς προς τους φΙλους μος και προπαντός συνεπείς προς τη συνεΙ

δησή μας και σ' αυτό που πιστεύουμε ότι είναι σωστό. 

Δεν είναι σ' εμένα, δεν εναπόκειται σ' εμένα να κρίνω αν ο οικονομικός και 

ναυτικός και εμπορικός αποκλεισμός της Κούβας είναι σωστός ή δεν είναι. Δεν εΙναι 

σ' εμένα να πω πόση σημασία έχει για τα συμφέροντα της Αμερικής ο εξαφανισμός 

αυτής της μικρής χώρας, της Κούβας, κοντά από τις ακτές της. Ούτε αυτό εΙ ναι το 

κριτήριο. Γιατί; Η Γενική Συνέλευση των Ηνωμένων Εθνών έχει αποφασΙσει ότι ο 

αποκλεισμός της Κούβας είναι '1ντΙΟετος με τις αρχές που εΙναι ενσωματωμένες στο 

Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών, τις διεΟνείς διακηρύξεις και πλήθος διεθνών συμβά

σεων. Και ακόμα γιατί εμείς για μια δεκαπενταετία τουλάχιστον, αν όχι παραπάνω, 

επιμένουμε, απαιτούμε, διακηρύσσουμε ότι τα ψηφΙσματα των Ηνωμένων Εθνών, 

ανεξάρτητα από την πλειοψηφΙα με την οποΙα εγκρίνονται, ανεξάρτητα αν υπόκεινται 

στην επικύρωση ή στην άρνηση ή στην αρνητική ψήφα της Αμερικής, πρέπει να γί νο

νται σεβαστά. 

Κοντά σ' όλα τα άλλα είναι στον καθένα μας να αποφασΙσει, στην κρlση του και 

στη συνείδησή του, αν ευσταθεΙ η νεφελοβατούσα υπόσχεση των Ηνωμένων Πολιτειών 

ότι θα μας υποστηρίξουν, αν έχει δοΟεΙ -και αμφι.βάλλω- ή η επικρεμάμενη απειλή ότι 

θα προκαλέσουμε την μήνιν της υπερδύναμης, αν δεν καταδικάσουμε τους φΙλους μας, 

την Κούβα. Δεν εΙμοι σε θέση εγώ να τα αξιολογήσω. 

Λέω όμως: Υπάρχει ήδη απόφαση του Εθνικού Συμβουλloυ ομόφωνη ότι θα 

επιδιώξουμε προσφυγή στη Γενική Συνέλευση των Ηνωμένων Εθνών, ότι θα επιδιώ

ξουμε ψηφlσματα, ότι θα αρχlσoυμε διεΟνή εκστρατεία για διαφώτιση και στράτευση 

όλων των αρχών με βάση το ότι το δΙκαιο είναι μαζί μας και ότι τα ψηφlσματα των 

Ηνωμένων Εθνών εΙ ναι υπέρ της Κύπρου και θα ζητούμε σεβασμό αυτών των ψηφι

σμάτων. Ποιος θα μας ψηφlσει; Θα περιμένω να δω την ψήφα της Αμερικής υπέρ της 

προσφυγής της Κύπρου. Θα περιμένω να δω την ψήφα της ΑγγλΙας υπέρ της Κύπρου, 

για να δω αν ήταν σωστή η εκτίμησή μου ότι αυτή τη θέση έπρεπε να πάρουμε. 

Ας είναι: Να καταπατήσουμε τις αρχές μας, να παραβιάσουμε τη συνέπειά μας, 

να φανούμε ασυνεπείς σε φίλους μας, να φανούμε αναξιόπιστοι έναντι κάποιου 

ανταλλάγματος για την Κύπρο. Τότε Οα δεχόμουν ότι αυτή η θυσία των αρχών ... δε 
θα δεχόμουν, αλλά θα κατανοούσα ότι αυτή η θυσία των αρχών έγινε υπέρ του ευρύ

τερου συμφέροντος της Κύπρου. Αν δε γίνει, και αναξιόπιστοι Θα είμαστε και χωρίς 

αρχές και θα 'χουμε καταρρακώσει την αξιοπρέπειά μας ως κράτος που πιστεύει σε 

αρχές και που ζητά την εφαρμογή των ψηφισμάτων των Ηνωμένων Εθνών. Αυτή είναι 

η πολιτική μου Θέση. 
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Όμως δεν μπορώ να ξεχωρίσω την προσωπική μου σχέση, γιατί εφτά φορές που 

πήγα στα Ηνωμένα Έθνη -και, όπως ξέρετε, κάθονται οι χώρες μέλη των Ηνωμένων 

Εθνών με αλφαβητική σειρά, η Κούβα πάντα δίπλα από την Κύπρο- αυτή η χώρα τα 

εφτά χρόνια που ήμουν, και δεν ξέρω πόσα άλλα που δεν ήμουν, στη Γενική Συνέ

λευση των Ηνωμένων Εθνών πάντα ήταν ο προασπιστής και ο μεγαλύτερος και ο πιο 

αποτελεσματικός συνήγορος της Κύπρου. Πάντα. Και σε επιτροπές και στη Γενική 

Συνέλευση και για τα ψηφίσματα, πάντα η ψήφος της Κούβας -είναι και ανάμεσα στις 

πρώτες- ήταν υπέρ μας εκτός από μια φορά. Μόνο το '76 δεν ψήφισε και έκαμε αποχή. 
Και αυτός ο διάσημος άνθρωπος που λέγεται Alarcon, που ήταν ο αντιπρόσωπος τότε 
της Κούβας στα Ηνωμένα ·Εθνη και σήμερα είναι Υπουργός Εξωτερικών, εξήγησε την 

ψήφο του, γιατί έκαμε αποχή, και τους είπε: "1-1 Κούβα δε θα μετάσχει σ· αυτή την 
ατιμία να εγκαταλείπετε την Κύπρο, να μιλάτε για ξένα στρατεύματα και να μην 

ονομάζετε τα τούρκικα στρατεύματα, να μιλάτε για την αποχώρηση των ξένων στρα

τευμάτων και να μη λέτε ότι τα ξένα στρατεύματα που πρέπει να αποχωρήσουν είναι 

της Τουρκίας, να μη μιλάτε για το ότι πρέπει να γίνει σεβαστή η κυριαρχία και η 
ακεραιότητα της Κύπρου··. 

Δεν μπορώ να αποκρύψω ότι, όταν έκατσε κάτω από το βήμα, τον φίλησα από 

συγκίνηση. 

Σήμερα τους δαγκώσαμε στο λαιμό για λόγους πολιτικής σκοπιμότητας . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Ο κ. Παπαδόπουλος εξέφρασε την ομόφωνη Οέση της Βουλής πάνω στο κρίσιμο 

θέμα του αποκλεισμού της Κούβας. Πήραμε μια θέση, μια θέση ως Βουλή, την εποχή 

που ωρίμασε στην παγκόσμια κοινή συνείδηση ότι αυτό το έγκλημα της απομόνωσης 

και του αποκλεισμού της Κούβας δεν μπορούσε να συνεχιστεί. Και όταν λέμε "στην 

παγκόσμια κοινή συνείδηση", εννούμε πρώτ' απ· όλα την ευρωπα"ίκή κοινή συνείδηση . 

Που θέλουμε, λέμε, να είμαστε Ευρωπαίοι και κάναμε μάλιστα στροφή -άλλο δόγμα 

της κυβέρνησης-και ακολουθούμε ευρωπα·ίκή πολιτική. Σε αυτή την περαιτωση όχι 

μόνο δεν ακολουθήσαμε ευρωπα·ίκή πολιτική, αλλά επιμείναμε πάνω σε μια επονεί

διστη θέση. Υπήρχε η πίεση των Ηνωμένων Πολιτειών. Υπήρχε όμως XOJ, ο λαός, η 

κοινή γνώμη, η κοινή συνείδηση, η ομόφωνη γνώμη της Βουλής, που θα έπρεπε να τη 

λογαριάσει η κυβέρνηση. 

Κάποτε σ' αυτό τον τόπο αγαπήσαμε και Οαυμάσαμε την Κούβα. Ήταν η εποχή 

που την εκτιμούσαμε και τη θαυμάζαμε. ΤΙ άλλαξε από την εποχή εκείνη; Δεν άλλαξε 

τίποτε σχετικά με την Κούβα και την πολιτική της. Εκείνο, φαίνεται, που άλλαξε 

είμαστε εμείς. Εκείνο που έχει διαφοροποιηΟεί στη διεθνή κοινωνία, σύμφωνα με τις 

θέσεις και τις τοποθετήσεις της, είναι η Κύπρος και η Κυπριακή Δημοκρατία. 

Τι αγαπήσαμε από την Κούβα; Αγαπήσαμε την ιστορία της, την επανάστασή της, 

τον Κάστρο, τον Τσε Γκεβάρα, που ενέπνευσαν την παγκόσμια νεολαία, που έγραψαν 

μια από τις λαμπρότερες σελίδες της ιστορίας του 200ύ αιώνα για τη μάχη του 

ανθρώπου ενάντια στην αδικία, ενάντια στην καταπίεση. Θαυμάσαμε το λαό της, την 

πρόοδο, τη μόρφωση που έδωσε στο λαό της. Θαυμάσαμε τους αγώνες της για ελευ

θερία, το Χοσέ Μαρτί, το Ρήγα Φεραίο της Κούβας. Τους θαυμάσαμε, όταν έλεγαν και 
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εκεΙνΟL το "ελευθερία ή Οάνατος". KaL αν πρόκηταL να τψούμε το "ελευθερία ή 
θάνατος", θα πρέπεL να το ΤLμούμε πάνω σε παγκόσμι.α κλΙμακα, YLatL δεν EivaL μονο
πώλω δLκό μας. Αυτή λOLΠόν την LστορΙα xaL την παράδοση _LvaL που θαυμάσαμε xaL 
τψήσαμε. 

KaL εΙχαμε xaL την αλληλεγγύη τους, όπως πεΡLεγράφη γλαφυρότατα προηγου
μένως. KaL εΙχαμε xaL την προοβεία της Κούβας στην Κύπρο, που ήταν ένα προπύργι.ο 
του κυΠΡLακού αγώνα. Δεν μπορούμε να ξεχάσουμε τον Γκάλμπε, που δεν πήγε ποτέ 

στα κατεχόμενα xaL χαρακτήριζε Χίτλερ τον Ντενκτάς xaL την Τουρκία. Η Κούβα 
κράτησε μLα σκληρή xaL ανυποχώρητη θέση πάνω στο Κυπρι.ακό. KaL ακόμα κάΤL 
άλλο που δεν μπορούμε να ξεχάσουμε εμεΙς ElvaL ο Γκάλμπε, που έσωσε δημοκράτες 
αγωνιστές την ημέρα της χούντας xaL του πραξLκοπήματος. Ο Γκάλμπε, που γύριζε 
xaL μάζευε τους δημοκράτες αγωνιστές που καταδLώκoνταν, γι.α να τους προστατέψη 
στην κουβανLκή προοβεία. KaL αν πρέπεL κάποτε να τψήσουμε τους ανθρώπους που 
πρόσφεραν υπηρεσΙες στην Κύπρο xaL στη δημοκρατΙα, vaL, θα πρέπεL να θυμηθούμε 
ανθρώπους σαν xaL αυτόν, ανθρώπους σαν τον κουβανό πρέσβη στην Κύπρο, που 
ήταν ένας Κουβανός μαχητής των δικαιωμάτων του κυπρι.ακού λαού xaL της 

ΚυπΡLακής ΔημοκρατΙας. 

ΦυσLκά υπήρξαν xaL άνθρωΠΟL που μΙσησαν την Κούβα. Τη μίσησαν οι ΑμεΡL
κάνΟL xaL τη μίσησαν, γLατΙ ήταν παράδεLγμα αντίστασης. 'Ηταν παράδεLγμα προς 
μ(μησLν. 'Ηταν η ελπίδα μέσα στη ΛαΤLνLκή ΑμεΡLκή. Ήταν η έμπνευση YLa επαναστα
ΤLκά XLyήμota εναντίσν δLκταΤΟΡLών xaL υπέρ των ανθρωπίνων δLκαLωμάτων. Τη 
μίσησαν OL ετωρείες, OL πρεσβείες xaL ο στρατός των Ηνωμένων ΠολLτεLών, που XLyη
ΤΟΠΟLήθηκαν YLa να την πεΡLορΙσουν. KaL παραβίασαν τα ανθρώπLνα δLκαLώματα, γι.α 
να μην αφήσουν το μLκρόβι.ο της Κούβας να επLκρατήσεL. Έκαμαν ΤLς δLκτατορΙες στη 

ΧLλή, στη Γουατεμάλα, στην Κούβα, παντού. KaL μLλούμε YLa ανθρώΠLνα δLκαι.ώματα. 
KaL μιλούμε γι.α στάση της ανθρωπότητας. KaL μLλούμε γι.α ΤLς Ηνωμένες ΠολLτεΙες 
που υπαγορεύουν αυτή τη σΤLγμή τη θέση μας πάνω σε ένα θέμα σαν το θέμα της 

Κούβας. 

Αυτή τη χώρα λoLΠόν δεν τη συγχώρεσαν ποτέ OL ΑμεΡLκανοΙ, γι.ατί τους εξευτέ
λισε σΤον Κόλπο των ΧοΙρων. KaL εμεΙς αυτή τη σΤLγμή γLνόμαστε ξανά εισβολεΙς 
εναντίον της Κούβας, χωρΙς να λογαΡLάσουμε <L σημαίνεL αυτή η υπόθεση. ΦυσLκά, 
όσο υπήρχε η ΣοβLεΤLκή Ένωση, δεν ffiaLQvav τα μέτρα που παίρνουν OL Ηνωμένες 
ΠολLτεΙες. Όμως τώρα δεν υπάρχεL ΣοβLεΤLκή Ένωση. ELvaL απροστάτευτη η Κούβα. 
'EXEL τους ΑμεΡLκάνους έξω από ΤLς ακτές της. ΚάΤL σαν την Κύπρο με την ΤουρκΙα 
εΙναL xaL η Κούβα με τι.ς Ηνωμένες ΠολLτείες. 

KaL θέλουν OL Ηνωμένες ΠολLτείες να ασκήσουν τη δύναμή τους, να ασκήσουν 
την ισχύ τους κατά τον Ιδω τράπο που την ασκεί η ΤουρκΙα. KaL <L κάνουν; Κόβουν 
το ψωμΙ, τα φάρμακα xaL πλήττουν την υγεία του κουβανLκού λαού. KaL κατηγορούν 
μετά την Κούβα γι.α παραβίαση των ανθρωπίνων δLκαLωμάτων. KaL δεν εΙναL παρα
βΙαση ανθρωπΙνων δLκαLωμάτων η γενοκτονΙα ενός λαού; KaL εμεΙς γLνόμαστε 

συνεργοΙ στη γενοκτονΙα ενός λαού! KaL εΙναL αυτό το πράγμα δημοκρατΙα; KaL εΙναL 
αυτό ανθρώπLνα δLκαι.ώματα; KaL εΙναL Οέμα γι.α το οποίο μπορούμε να αντLμετωπί
σουμε τους Κουβανούς φίλους αλλά xaL τον κόσμο XOL τάζοντάς τους στα μάΤLα; 

Όμως δεν ElvaL αυτό που θέλουν OL ΑμεΡLκάνΟL. Δε θέλουν OL ΑμεΡLκάνΟL την 
επιβολή των ανθρωπΙνων δLκαLωμάτων. ELvaL άλλΟL οι στόΧΟL τους. ΕκεΙνο που θα 
ήθελαν εΙναL η πλήρης ανατροπή του Κάστρο. Θέλουν να βάλουν XMOLO αμεΡLκανό
δουλο Πρόεδρο. Έναν Πρόεδρο που σΙγουρα θα εΙναL με την πλευρά της πολLΤLκής 
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των Ηνωμένων Πολιτειών και θα είναι στο τέλος και με την πλευρά της ToυρκLας. 

Και σίγουρα θα συντάσσεται με το μέρος των αντιπάλων μας. Στεκόμαστε δηλαδή 
αυτή τη στιγμή στην πλευρά εκείνων που αύριο μπορεί να είναι οι καταπιεστές του 

ίδιου του κυπριακού λαού. 

Φαίνεται ότι κάναμε την εκλογή μας. Έγινε προηγουμένως αναφορά στα 

Ηνωμένα Έθνη και στην προσφυγή της Κύπρου, στην αιωνία τη λήξει προσφυγή της 

Κύπρου. Που πήρε απόφαση το Εθνικό Συμβούλιο να προσφύγουμε και δεν προσφεύ

γουμε στα Ηνωμένα Έθνη! Διότι έχει οριστεί η ημερήσια διάταξη, κύριε Παπαδό

πουλε, και δεν είναι το Κυπριακό μέσα στην ημερήσια διάταξη της Γενικής Συνέ

λευσης. Και δεν μπορεί να μην είναι χωρίς να υπάρξει αλλαγή στην απόφαση του 

Εθνικού Συμβουλίου. Και αυτό εξηγεί τη Οέση που πήραμε. Διότι πρώτοι ξεγράψαμε 

τη δική μας προσφυγή . Γιατί εμείς δεν αναζητούμε πλέον φίλους και συμμάχους. Γιατί 

αφαιρέσαμε το Κυπριακό από το προσκήνιο. Ναι, δεν πάμε στα Ηνωμένα Έθνη και 

περιοριζόμαστε ως εκεί που νομίζουμε ότι Οέλουν οι Αμερικάνοι, διότι δεν πρόκειται 

να διεκδικήσουμε οτιδήποτε. Είναι λοιπόν όχι μόνο ντροπή αλλά και ενδεικτικό 
υποταγής. 

Φαίνεται ότι δεν έχουμε ξεγράψει μόνο την Κούβα και τα δικαιώματα του 

κουβανικού λαού, αλλά έχουμε ξεγράψει και τα δικαιώματα του δικού μας λαού. 

Εμείς, η κυπριακή Βουλή, απολογούμαστε προς τους Κουβανούς και ντρεπόμαστε. 

Έχουμε μια ελπίδα ότι μ1τορεί να μας καταλάβουν. Να εννοήσουν ότι ο λαός μας τους 

αγαπά, ότι εκφράζει τα αισθήματα του λαού η Βουλή και ότι η κυβέρνηση της 

Κυπριακής ΔημoκρατLας δε μας αντιπροσωπεύει. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Οι δύο προηγούμενες ομιλίες εκφρ6l;oυν πλήρως και τις δικές μας απόψεις και 

τα δικά μας συναισθήματα και δε νομίζω ότι μπορεί κανένας πολλά να προσθέσει στα 

όσα έχουν με τόση γλαφυρότητα και με τόσο πάΟος καταθέσει οι προηγούμενοι συνά

δελφοι. Θα ήΟελα να επεκταθώ όμως σ' αυτό που έχει αναφερθεί, στο οικονομικό 

εμπάργκο και στην ουσιαστική μας θέση απέναντί του ως φαινομένου άσκησης πολι

τικής μεταξύ χωρών μελών των Ηνωμένων ΕΟνών. 

Το ότι υπήρξε αΟέτηση της υπόσχεσης του Υπουργού Εξωτερικών δε χρειάζεται 

να επαναληφθεΙ Το ότι και η oυσLα της θέσης μας αλλά και η προσυνεννόηση που είχε 

υποσχεθεί έχουν παραγνωριστεί είναι ξεκάθαρο από τις επιστολές και από την 

ΈκΟεση της Επιτροπής. Πλην όμως τηρήσαμε, κατά την άποψή μας, αποχή, πέραν των 

άλλων, σε ένα πελώριο θέμα ηθικής τάξης. Τηρήσαμε αποχή απέναντι στο τι είναι 

δίκαιο και ορθό και στο κατά πόσο μια ισχυρή χώρα έχει το δικαίωμα να αποφασίζει 

κάτι για τους άλλους και να ΤΟ επιβάλλει με οικονομικό στραγγαλισμό. Δε Οα 

αναφερθώ και στο άλλο θέμα, την παραβίαση της αρχής του διεθνούς δικαίου που 

απαγορεύει τη θέσπιση νομοθεσίας από ένα κράτος για εφαρμογή της σε άλλο κράτος. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου έχει αναφέρει ότι εμείς οι Ευρωπαίοι έχουμε παραγνω

ρίσει πλήρως τη θέση της Ευρώπης στο θέμα. Στις 16/9/1993, κύριοι συνάδελφοι, το 
Ευρωπα'ίκό Κοινοβούλιο με ψήφισμά του τάχθηκε σαφώς και απεριφράστως ενάντια 

στο εμπάργκο κατά της Κούβας. Τάχθηκε υπέρ της άροης του και οι Ευρωβουλευτές, 
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καταδικάζοντας το νόμο Torήcelli, ο οποίος ακριβώς επέβαλε το εμπάργκο κατά της 

Κούβας αλλά ως προς τρίτες χώρες και εταιρείες που ανήκουν σε τρίτες χώρες, είπαν 

ότι είναι ένα αναχρονιστικό μέτρο, που αντιβαίνει στο διεθνές δίκαιο και που 

επισύρει σοβαρές συνέπειες, όπως αποδεικνύεται από τις περιπτώσεις πολλών ευρω

πα'ίκών επιχειρήσεων, που αναγκάστηκαν να απορρίψουν προνομιακά συμβόλαια με 

την Κούβα εξαιτίας των πιέσεων που ασκούνται από τις Ηνωμένες Πολιτείες της 

Αμερικής. 

Εγώ είμαι φιλοκουβανός και το δηλώνω. Όμως δεν είναι φιλοκουβανοί ούτε οι 

Αυστριακοί ούτε οι Γάλλοι ούτε οι Έλληνες ούτε οι Ισπανοί ούτε οι Αυστραλοί, οι 

οποΙΟι ψήφισαν υπέρ της εφαρμογής του ψηφίσματος 4719 κατά την τελευταία συζή
τηση στη Γενική Συνέλευση. Μόνο τέσσερις χώρες ψήφισαν κατά και αυτές ήταν οι 

Ηνωμένες Πολιτείες, το lσραήλ, η Αλβανία και η Παραγουάη. Ογδόντα οκτώ ψήφοι 

ρίφθηκαν υπέρ της Κούβας. 

Ο νόμος ΊΌrήcellί, κύριοι συνάδελφοι, και η όλη πολιτική απέναντι στην Κούβα 

χρονολογούνται ουσιαστικά με τη μια ή με την άλλη μορφή εδώ και τριάντα χρόνια. 

Θα νόμιζε κανείς ότι αποτελούν προ'ίόν μιας άλλης, παρωχημένης εποχής. Πλην 

όμως, με τη νέα νομοθεσία, με τη μεθοδική προσπάθεια επιβολής με διάφορους 

τρόπους στις τρίτες χώρες των νόμων της αμερικάνικης πoλιτεLας έχουμε την άποψη 

ότι οι ενέργειες των Ηνωμένων Πολιτειών παίρνουν το χαρακτήρα μιας κατάφωρης 

και απροσχημάτιστης επιδρομής. Μιας επιδρομής με οικονομικά μέσα, που έχουν 

όμως ξεκάθαρο στόχο Τον επηρεασμό της υγείας, της ευημερίας, της ειρήνης, της ζωής 

και των πολιτικών αποφάσεων του κουβανικού πληθυσμού. 

Έχει επιχειρηθεί απροσχημάτιστα, κύριοι συνάδελφοι, ο εκφοβισμός τρίτων 

χωρών, ώστε να μη διαπραγματευτούν συμφωνίες με την Κούβα για αγορά ζαχάρεως, 

νίκελ και άλλων βασικών προ'ίόντων και ανταλλαγή τους με πετρέλαιο. 

Έχουν ασκηθεί αφόρητες πιέσεις πάνω στη Γαλλία, βασική χώρα της Ευρω

πα'ίκής Ένωσης, για απόσυρση πιστώσεων, μδ την απειλή μάλιστα της λήψης μέτρων 

στα πλαίσια της GA Π ενάντια στα συμφέροντά της. 

Οι Ηνωμένες Πολιτείες αναζητούν πηγές πληροφοριών, για να επισημάνουν τις 

πωλήσεις πετρελαίου στην Κούβα, για να επισημάνουν ποιες χώρες έχουν σχέσεις 

αυτού του τύπου με την Κούβα και να παρέμβουν, ώστε να αποτρέψουν την πώληση 

έστω και του τελευταίου γαλονιού, αν είναι δυνατό! Μάλιστα, αφρικάνικες χώρες, οι 

οποίες τόλμησαν να διαθέσουν πετρέλαιο στην Κούβα, απειλήθηκαν με περικοπές των 

πιστώσεων από το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο και τη Διεθνή Τράπεζα για προγράμ

ματα κατά της ανομβρίας και για τον επισιτισμό των κατοίκων τους. Ακόμα και την 

προμήθεια των κουβανικών αεροπλάνων με πετρέλαιο στα αεροδρόμια οι Ηνωμένες 

Πολιτείες τη συνέδεσαν με την εφαρμογή του νόμου Torήcelli σε τρίτες χώρες. 

Οι χώρες της τέως Σοβιετικής Ένωσης ήταν παραδοσιακοί αγοραστές ζαχάρεως 

έναντι άλλων εμπορευμάτων. Και οι Ηνωμένες Πολιτείες με αντιπροσωπείες που 

έστειλαν σε όλες αυτές τις χώρες τους έδωσαν υπαλλακτικά σενάρια διάθεσης των 

προ'ίόντων τους και αγοράς ζαχάρεως από αλλού αλλά όχι από την Κούβα. 

Ινσουλίνες, βιταμίνες και άλλα βασικότατα φάρμακα ουσιαστικά απαγορεύθηκε 

να εξάγονται στην Κούβα από όλες τις θυγατρικές εταιρείες των Ηνωμένων Πολι

τειών, έστω και αν υπάρχει ένα ελάχιστο ποσοστό συμμετοχής των αμερικανικών 

κεφαλαίων. Εξοπλισμός για καρδιολογικές εγκαταστάσεις, για θαλάμους εντατικής 

παρακολούθησης, για άλλες σημαντικότατες μονάδες νοσοκομείων με χίλιους δυο 



365 

τρόπους ωταγορεύεται να μετακινηθεί προς την Κούβα ωτό όλη την αμερικανική 

ήπειρο. Ακυρώθηκαν φορτώσεις σιταριού, πάγωσε τρωτεζικές μεταβιβάσεις -όχι κεφά
λαια, μεταβιβάσεις- μέρος των τρωτεζών που ελέγχονται ωτό τα αμερικανικά συμφέ

ροντα, ακυρώθηκαν συμβόλαια ναυτιλιακών εταιρειών και δε μεταφέρθηκαν προ'ί

όντα πρώτης ανάγκης στην Κούβα. 

Ανθρωπιστική βοήθεια: Πλοία με πετρέλαιο ωτό το Μεξικό και ωτό τη Γαλλία 

εμποδίστηκαν ωτό το να μετακινηθούν προς την Κούβα για σκοπούς τροφοδοσίας και 

θέρμανσης κλινικών, παιδικών σταθμών, οίκων ευγηρίας και άλλων ιδρυμάτων που 
εξυπηρετούν τον πληθυσμό. 

Οι ωτώλειες της Κούβας, κύριοι συνάδελφοι, στην περίοδο εφαρμογής αυτής της 
φάσης του ωτοκλεισμού έχουν ανέλθει στα σαράντα δισεκατομμύρια δολάρια, που 

ξεπερνούν κατά είκοσι φορές τον ετήσιο προ\ίπολογισμό της Κούβας με αναφορά στο 

1992. Οι επιπτώσεις στην οικονομία αλλά και στην υγεία και στην ψυχοσωματική 
ισορροπία του πληθυσμού, ιδιαίτερα των παιδιών, την πάνε πίσω τριάντα χρόνια. 

Έχουμε την εντύπωση ότι η Κύπρος δεν μπορεί να συμμετέχει σε αυτού του 

είδους τη συμπεριφορά. Δεν μπορεί έστω και με την ψήφο ωτοχής της να γίνεται στον 

έναν ή τον άλλο βαθμό συμμέτοχος στην όλη προσπάθεια της κατάπνιξης της Κούβας, 

που γίνεται με σαφώς πολιτικά κριτήρια και ελαύνεται ωτό πολιτικές και ιδεολογικές 

σκοπιμότητες. 

Εμείς λέμε ότι η κυβέρνηση των Ηνωμένων Πολιτειών φέρει την ευθύνη για τη 

διάπραξη ενός ωτό τα πιο μακρόχρονα και αλαζονικά εγκλήματα της σύγχρονης ιστο

ρίας και θέλουμε να ελπίζουμε ότι έστω και τώρα εμείς, η Κύπρος, δε θα συνεχίσουμε 

να έχουμε άλλη συμμετοχή σ' αυτή την ανίερη προσπάθεια και δε θα επιτρέψουμε με 

οποιοδήποτε τρόπο να στραγγαλίζεται καΟημερινά και να καταδικόζεται σε αργό 
θάνατο ένας περήφανος, ένας φίλος λαός, ο λαός της Κούβας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Άκουσα με προσοχή τα όσα λέχθηκαν ωτό τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώ

πους των τριών κομμάτων. Θα πρέπει να πω ότι σε πλείστα σημεία και ο Δημοκρα

τικός ΣυναγερΡ.ός ασπόζεται τις θέσεις ανθρωπιάς ωτέναντι στον κουβανικό λαό και 

ωτέναντι στην κουβανική κυβέρνηση, η οποία πραγματικά με συνέπεια και για χρόνια 

έχει συμπαρασταθεί αν ιδιοτελώς μάλιστα στην υπόθεση του κυπριακού ελληνισμού ή 

του κυπριακού λαού, όπως επιβάλλεται και πρέπει να λεχθεί. 

Όμως, θα πρέπει να πω πως λέχθηκαν ίσως και ορισμένα τα οποία με όλη την 

καλή διάθεση των συναδέλφων και παρόλο που εκφράζουν ίσως τα αισθήματα αγάπης 

τους είτε προς το σύστημα είτε προς το λαό είτε προς τους ηγέτες της Κούβας ίσως να 

μην είναι ωτόλυτα ταυτισμένα με τις αντιλήψεις όλων όσον αφορά το σύστημα διακυ

βέρνησης ή όσον αφορά την προάσπιση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων . 

Εδώ θα πρέπει να πούμε ότι διαφωνούμε ως κόμμα με το ότι προασπιστής των 

ανθρωπίνων δικαιωμάτων είναι το σημερινό καθεστώς της Κούβας. Όμως, είναι αυτό 

το καθεστώς που σ' εμάς συμπαραστάθηκε, όπως και ανάλογα καθεστώτα του παρελ

θόντος άλλων χωρών, που ήταν συνεπείς φίλοι. Και έτσι κρίνουμε το θέμα και έτσι το 

βλέπουμε. 
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Παράλληλα και ταυτόχρονα θα πρέπει να παρακαλέσω ορισμένους συναδέλ
φους να μην έχουν επιλεκτική μνήμη. Διότι το ψήφισμα 4719 δεν ψηφΙστηκε επί των 
ημερών της κυβέρνησης Κληρίδη αλλά επΙ των ημερών της κυβέρνησης Βασιλείου. Και 

τότε οι οδηγΙες της κυβέρνησης Βασιλείου ήταν όπως ο δικός μας αντιπρόσωπος 

εξέλθει από την αΙθουσα και μη συμμετάσχει στην ψηφοφορΙα. Και η σημερινή ευαι

σθησΙα ορισμένων δυστυχώς δεν εκφράστηκε τότε. Επιλεκτικά αναφερόμαστε στο 

φιλοπρόοδο κουβανικό λαό που στραγγαλιζεται. Ποιος τον στραγγάλισε και γιατί δε 

δώσαμε θετική ψήφο, όταν περνούσε το ψήφισμα 4719, παρά μόνο ήμασταν απόντες 
από εκεΙνη τη μάχη; Γιατί τότε το ΑΚΕΛ δεν ενέγραψε θέμα στη Βσυλή, για να έρθει 

να κατακρΙνει την κυβέρνηση Βασιλείου για τη συμπεριφορά και τη στάση που τήρησε, 

όταν ψηφιζόταν αυτό το ψήφισμα; ΓιατΙ δεν αντιλαμβάνεστε ότι σΙγουρα και η 
κυπριακή κυβέρνηση βρέθηκε προ του διλήμματος και προ της δυσχερεΙας. Και δεν 

ήταν εύκολη απόφαση, κύριοι συνάδελφοι' εξ ου και δεν ήταν αρνητική η ψήφος ήταν 

αποχή και, αν Οέλετε, έκκληση κατανόησης. 

Δε διαφωνώ καθόλου με όσα ο κ. Παπαδόπουλος και οι προηγούμενοι ανέφεραν 
για θέματα αρχών. Να αντ~μετωπ(.ζoυμε τα Οέματα, καΙ. πρέπει" έτσι. να γίνεται, με 

ρεαλισμό. Όμως σας ερωτώ: Ποιες αρχές ισχύουν σήμερα δυστυχώς; Πόσα μικρά 

κράτη έχουν δει να λύονται τα προβλήματά τους με βάση τις αρχές; Τι πρέπει να 

επιλέξει και να πράξει μια κυβέρνηση ενός τόπου ανάλογα εγκαταλειμμένου όπως η 

Κούβα; Τι πρέπει να σκεφτεΙ πρώτα; Το συμφέρον της Κούβας ή το συμφέρον της 

Κύπρου; Και βεβαίως πρέπει να σκέφτεται και το συμφέρον της Κούβας και βεβαίως 

πρέπει να σκέφτεται τα συμφέροντα όλων των λαών. 

Κάματε αναφορά σε ορισμένες χώρες αλλά θέτετε σε ίοη μοίρα την Κύπρο με τη 

Γαλλία; Η Γαλλία έχει την πολυτέλεια, ναι, να τηρεί τη στάση που θέλει -και καλά 

κάνει- και να αρνείται στην Αμερική ή να μην υπακούει στα κελεύσματα της Αμερικής. 

Και δε λέω να εΙμαστε υποχείρια των Αμερικάνων, δεν εΙναι αυτή η εισήγησή μου' 

εΙναι άλλο το θέμα. 

Είναι η στάθμιση των πραγμάτων σε κάποια δοσμένη στιγμή και ιδιαΙτερα στη 

σημερινή, κάτω από τις επικρατούσες σήμερα συνθήκες, που ήταν και πέροι οι ίδιες, 

και ίοως αυτό έκανε η κυβέρνηση Βασιλείου, όταν υπέβαλλε ή διέτασσε το μόνιμο 

αντιπρόσωπό μας, αντί να δώσει αρνητική ψήφο στο να περάσει το ψήφισμα ή να 

απόσχει τουλάχιστον, του έλεγε να περάσει έξω. Να μη λάβει μέρος δηλαδή . Να δεχτεί 

να απόσχει από το επιτελούμενο κατά της Κούβας έγκλημα και κατά των παιδιών της 

Κούβας, όπως εΙΠε ο κ. Χρίστου. Και δεν ήταν η δική μας κυβέρνηση' ήταν η κυβέρ

νηση η δική σας, κύριε Χρίστου, που στηριζόταν κατά βάση στο ΑΚΕΛ και υποστηρΙ

χθηκε από το ΑΚΕΛ. Και τότε φοΙνεται ότι οι αρχές σας ήταν πολύ διαφορετικές και 
η συνείδησή σας ήταν πολύ ελαστική απέναντι στα παιδιά της Κούβας . 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, όχι. Όχι, εΙναι εντός των πλαισΙων. Θα σας δώσω, αν θελήσετε ... 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Τα θέματα συνειδήσεως και οι αρχές του καθενός δεν μπορούν να αμφισβητού-

νται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, να μου επιτρέψετε να διευθύνω τη συζήτηση όπως νομ(ζω. 
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Ν. ΑΝΑΣΊΆΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ . 

Θέλω να πω κάτι, κύριε συνάδελφε. Είναι στις πολιτικές σκοπιμότητες που 

αναφέρομαι και όχι στο θέμα συνείδησης. Δεν έχω αμφιβολία ότι και συνείδηση διαθέ

τετε και αρχές, με βάση τα πολιτικά σας πιστεύω, διαθέτετε. Δεν είναι αυτό που θίγω. 

Είναι τις πολιτικές σκοπιμότητες και μην προσποιεΙΟτε ότι δεν αντιλαμβάνεστε για τι 

μιλώ ή τι εννοώ! 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Μιλάτε περί συνειδήσεως, κύριε Αναστασιάδη, και μάλιστα ελαστικής. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ελαστικής πολιτικής συνείδησης, αν θέλετε. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Όχι! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Τώρα, αν σας ικανοποιεί αυτό, το προσθέτω, για να γίνω πλέον καθαρός. 

Εκείνο το οποίο λέω είναι ότι οι σημερινές διεθνείς συνθήκες, είτε το θέλουμε 

είτε όχι, δυστυχώς ... όταν είπατε ότι ψήφισαν ογδόντα οκτώ υπέρ, δεν πρέπει να 
παραγνωριζετε ότι είναι υπερδιπλάσια σήμερα τα κράτη στα Ηνωμένα Έθνη . Άλλοι 

δε συμμετείχαν και άλλοι απείχαν. Δηλαδή ανάλογος αριθμός χωρών, δυστυχώς εξαι

τίας του επικρατούντος συστήματος, δυστυχώς, το λέω και εγώ, δυστυχώς, είτε το 

θέλουμε είτε όχι, η υπερδύναμη σήμερα είναι η Αμερική. Και δυστυχώς δεν μπορεί μια 

μικρή χώρα όπως η Κύπρος να έχει την πολυτέλεια να ξαναφέρει, όταν κάτω από 

άλλα καθεστώτα ... Και μην ξεχνάτε, κύριοι συνάδελφοι, τι περάσαμε ή ΙΟως και την 
τιμωρία και την προδοσία που δεχθήκαμε, γιατί κάποιοι αποκαλούσαν το Μακάριο -
ναι, θα τα πω, γιατί έτσι είναι η πραγματικότητα- "ερυθρό ρασοφόρο" ή χαρακτήριζαν 

την Κύπρο "Κούβα της Μωογείου". Και ιοως πληρώσαμε το τίμημα, γιατί δώσαμε 

αυτή την εικόνα τότε -όχι διότι έτσι ήταν η πραγματικότητα, αλλά γιατί 'έτσι ήθελαν 

να το εκλάβουν, γιατί έτσι ήθελαν να πράξουν- ώστε κάποιοι, που είχαν τη δυνατό

τητα επιβολής κάποιων θέσεων, να καταστρέψουν την Κύπρο, γιατί τάχα ήταν ενάντια 

στα συμφέροντά τους. Αυτά είναι κάποια ιστορικά γεγονότα τα οποία δεν μπορεί να 

παραγνωρΙΟει κανένας. 

Σήμερα επομένως, ζώντας κάτω από ακριβώς αντίθετο καθεστώς από ό,τι τότε, 

έπρεπε η κυβέρνηση να κρίνει ποιο ήταν το ύψιστο συμφέρον και να απολογηθεί. Και 

ίσως το έπραξε και θα το έπραξε προς την Κούβα. Θα ζήτησε κατανόηση, όσο και αν 

φαίνεται ότι αυτό είναι αδικαιολόγητο και πράξη αχαριστίας και ασυνέπειας. Και 

πιστεύουμε ότι η κουβανική κυβέρνηση και ο κουβανικός λαός πρέπει να δείξουν 

κατανόηση: Όταν μια χώρα στραγγαλιζεται όπως και η δική τους και όταν ένας λαός 

διατρέχει τους ίδιους κινδύνους όπως και ο δικός τους, έχουν σε κάποια στιγμή 

κάποιες δυσχέρειες επιλογών. Δε δικαιολογώ την εγκατάλειψη αρχών, αλλά λέω για 

τις επιλογές που επιβάλλεται να γίνονται για το ύψιστο συμφέρον ενός λαού. Και η 

επιλογή δεν ήταν η άρνηση ή υπέρ των Αμερικανών- ήταν η αποχή. Ήταν η μόνη ίσως 

προσφερόμενη επιλογή κάτω από τις σημερινές συνθήκες. Με αυτό το πρΙΟμα θα 

πρέπει να αντικρΙΟουμε τη δυσκολία στην οποία βρέθηκε η κυβέρνηση και την 

ανάλογη συνεπώς συμπεριφορά της. 
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Πιστεύω και επαναλαμβάνω ότι ίσως τα ίδια γεγονότα και οι ίδιοι λόγοι να 

ώθησαν την κυβέρνηση Βασιλείου να δώσει και κάτι άλλο, κύριοι συνάδελφοι, αφού 

μιλήσατε για ανθρώπινα δικαιώματα: αρνητική ψήφο στο Συμβούλιο της Ευρώπης για 

τα ανθρώπινα δικαιώματα που παραβιάζονταν στην Κούβα πάλι επί διακυβέρνησης 

Βασιλείσυ. Και τότε δεν ακούσαμε καμιά φωνή διαμαρτυρίας για το στραγγαλισμό 

των δικαιωμάτων του κουβανικού λαού. Και ήταν μόνο τρεις οι αρνητικές ψήφοι 

τότε. Μεταξύ εκείνων των τριών αρνητικών ψήφων και η της Κύπρου. Επί διακυβερ

νήσεως όχι Κληρίδη αλλά Βασιλείσυ. 

Συνεπώς, κύριοι συνάδελφοι, με αυτά που λέμε σήμερα κατά βάση ίσως, όσον 

αφορά τη συνέπεια και την ανθρωπιά και την πολιτική συμπεριφορά που πρέπει να 

επιδεικνύει ένα κράτος και ένας λαός, δε διαφωνούμε, αλλά την ίδια ώρα, αντί να 

γινόμαστε τόσο κατηγορηματικοί, ότι τάχα διαπράχΟηκε έγκλημα καθοσιώσεως και να 

δίνουμε τόση δημοσιότητα, καλύτερα θα ήταν να εκφράζαμε διά μέσου του Προέδρου 

της Βουλής σε μια σύσκεψη τη συμπαράστασή μας προς τον χουβανικό λαό, τη συμπά

θει.ά μας προς Τον κουβανικό λαό και. τα προβλήματά του. Ακόμα και να δικαι.ολογού

μαστε, γιατί τη μια φορά βρεθήχαμε στη δύσκολη θέση να δραπετεύσουμε χαι να μη 

συμμετάσχουμε ενεργά, όπως έπρεπε -αφού έτσι ισχυρίζοοτε ότι έπρεπε να πράξουμε

και την άλλη υποχρεωθήχαμε να οδηγηθούμε σε αποχή με αισθήματα ενοχής, αν 

θέλετε, με αισθήματα ενοχής, το υπερτονίζω, αλλά γιατί δεν είχαμε επιλογές. 

Και αν η Σοβιετική Ένωση αποχωρεί από την αίθουσα και αν οι πρώην υποστη

ρικτές του καθεστώτος υποχρεώνονται να εγκαταλείπουν τους συνεργάτες τους, τι θα 

πει η πτωχή Κύπρος, η οποία βρίσκεται ακριβώς ... Και δυστυχώς εξαρτάται, εξαρ
τάται, αν θέλετε, η τύχη της και από τη συμπεριφορά κάποιων, που είτε το θέλουμε 

είτε όχι, έχουν συμφέροντα ι και το υπερτονίζω με ωμό ρεαλισμό: Δυστυχώς με τα 

σημερινά δεδομένα, και πρέπει να το επαναλάβω, δυστυχώς δεν επικρατούν οι αρχές 

επικρατούν τα συμφέροντα. Επικρατούν τα συμφέροντα των μεγάλων και εκείνων 

που κυβερνούν και αυτή είναι μια πραγματικότητα και όποιος θέλει να την παραγνω

ριζει κάπου, οφείλω να πω, είναι οραματιστής πέραν του δέοντος. 

Εκείνο που θέλω να πω είναι ότι εκφράζω τη συμπάθεια και του Δημοκρατικού 

Συναγερμού αλλά, είμαι σίγουρος, και της κυβέρνησης. Και όταν_άκουσα τον κ. Χατζη

δημητρίσυ να λέει "δε μας αντιπροσωπεύει η κυπριακή κυβέρνηση", ένιωσα ότι αυτό 

είναι λίγο υπερβολή. Δε μας αντιπροσωπεύει ίσως όσον αφορά τα αισθήματα στη 

δοσμένη στιγμή, τα αισθήματα δηλαδή του λαού, γιατί η αποχή ίσως να μη συνάδει με 

τα συναισθήματά του. Αλλά μια υπεύθυνη κυβέρνηση κάποτε παίρνει και σκληρές 

θέσεις ή αποφάσεις, ανεξάρτητα από το συναίσΟημα και με βάση τη λογική. Ας πιστώ

σουμε την κυβέρνηση με αυτό και ας ελπίσουμε ότι αυτή μας η πράξη ίσως να έχει 

κάποιες ευεργετικές για την Κύπρο συνέπειες. Ευεργετικές υπό την έννοια ότι 

πιθανόν να μην προκαλέσουμε εκείνους που και χωρίς πρόκληση μας είχαν στο 

παρελθόν τιμωρήσει. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Είναι σε επίπεδο αρχηγών κομμάτων, κύριε Πρόεδρε; 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν ορίσθηκε, αλλά έχω την εντύπωση, αν μου επιτρέπετε ... 

Βεβαίως, όχι, δεν υπάρχει κανένας περιορισμός, αλλά η παράκληση είναι, δεδο

μένου ότι εδώ εκφράζονται τοποθετήσεις των κομμάτων, αν και η Βουλή συμφωνεί, 

να παραμείνει σε αυτό το επίπεδο. Αν όμως υπάρχουν συνάδελφοι οι οποΙοι Οα 

επιμείνουν να πάρουν το λόγο, δεν έχω το δικαίωμα να τους εμποδίσω. Απλώς κάνω 

μια παράκληση, χωρΙς να εμποδίζω κανέναν. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

ΕΙναι δυστυχώς συνήθης τακτική του κ. Αναστασιάδη, όταν βρίσκεται σε 

δύσκολη θέση, να το ρίχνει σΤον αντιακελισμό. Εντάξει, είναι και αυτή μια μέθοδος, 

πλην όμως αρκετά διάτρητη, και τον αντιλαμβάνομαι, τον καταλαβαίνω, γιατΙ στο 

θέμα δεν μπορεί να υπάρχει δεύτερος λόγος. Ένας είναι ο λόγος, ο λόγος της 

Επιτροπής, που ήταν και ομόφωνη, και Οα ήΟελα να τον ενημερώσω, επειδή δεν είναι 

ενήμερος, για τις συζητήσεις που έγιναν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών 

και για τη σκληρότατη στάση που κράτησε η Επιτροπή Εξωτερικών επί της κυβέρ

νησης Βασιλείου και για τις τρεις φορές που κάλεσε τον Υπουργό Εξωτερικών, για να 

του μεταφέρει τα έντονα συναισθήματα της Επιτροπής απέναντι στη στάση της τότε 

κυβέρνησης και του τότε Υπουργού. Και αγνοεί προφανώς ότι ήταν γραμμένο το θέμα 

στην ημερήσια διάταξη για συζήτηση. Όμως με την αλλαγή της κυβέρνησης εξέλιπε και 

η ουσία του θέματος που ήταν γραμμένο. Ακριβώς μετά την ανάληψη της διακυβέρ

νησης και του ΥπουργεΙου από Τον κ. Μιχαηλίδη, η Επιτροπή είχε επαφή με τον 

Υπουργό Εξωτερικών, για να του μεταφέρει αυτές τις απόψεις και αυτές της τις 

ανησυχΙες. 

Έτσι συνέβησαν τα γεγονότα και η στάση μας εμάς ουδέποτε ελαύνεται από το 

ποιος είναι στην εξουσΙα, αλλά από το τι εκφράζει η συγκεκριμένη πολιτική, ανεξάρ

τητα από το πρόσωπο που τη διαμορφώνει. Επομένως, εδώ δεν έχουμε για τίποτε ούτε 

να απολογηθούμε ούτε να αισΟανΟούμε ελαστικότητα συνείδησης, χαρακτηριστικό 

που είναι σ' εμάς άγνωστο και ας αναζητηθεί κάπου αλλού. 

Κύριοι συνάδελφοι, είναι λάθος και είναι έγκλημα αυτό το θέμα που συζητούμε 

να το μετατρέπουμε για λόγους εντυπώσεων σε κάτι άλλο και να μεταφέρουμε την 

εστΙα του προβλήματος κάπου αλλού. Για παράδειγμα, τιμωρηθήκαμε από τους Αμερι

κάνους με το πραξικόπημα και την εισβολή, είπε ο κ. Αναστασιάδης, επειδή μας παρο

μοίαζαν με τον Κάστρο, και έδωσαν και το προσωνύμιο σΤον Αρχιεπίσκοπο Μακάριο 

''ο ερυθρός ρασοφόρος της Μεσογείου" . 

Αυτή και αν είναι παραποίηση της πραγματικότητας και της ιστορικής 

αλήθειας! Αν θέλουμε να αναγάγουμε την αιτία για την τραγωδία της Κύπρου και την 

τρομοκρατία της ΕΟΚΑ Β' και τη δραστηριότητα των χουντικών την περΙοδο 1970-74 
στη δική μας αντιιμπεριαλιστική στάση για τα διεθνή θέματα -και ήταν αντιιμπεριαλι

στική η θέση του Μακαρίου- και στη δραστήρια συμμετοχή μας στο χώρο των 

Αδεσμεύτων και στην έκφραση πολλές φορές αντιαμερικάνικης πολιτικής, τότε πράγ

ματι επιχειρείται παραποΙηση των γεγονότων με την οποία όχι μόνο δε θα συμφωνή

σουμε, αλλά να εΙστε βέβαιοι ότι και δε Οα την επιτρέψουμε. 

Τα Οέματα ουσίας, κατά τη δική μας άποψη, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να συζητού

νται από θέσεις αρχών. Γι' αυτό, επαναλαμβάνω ότι εμάς μας εκφράζει η θέση της 



370 

Επιτροπής όπως διατυπώθηκε, μας εκφράζουν οι τοποθετήσεις και του κ. Παπαδό

πουλου και του κ. ΧατζηδημητρΙου, μας εκφράζει η θέση ότι ένας λαός, όταν 

βρίσκεται στη δική μας θέση, πρέπει να αισθόνεται τη δική μας αλληλεγγύη, τουλάχι

στον όπως κι εμεΙς την αποζητούμε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ . ΧατζηδημητρΙΟυ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ειναι δυο τρΙα σημεία που θέτουν θέματα αρχών, πραγματικά, και κατευθύν

σεων ακόμη της εξωτερικής μας ,ιολιτικής, που εΙναι χρήσιμο να τα τοποθετήσουμε, 
διότι οι τοποθετήσεις μας δεν ήταν σε αντιδιαστολή ούτε με τη λογική ούτε με το 

ρεαλισμό ούτε με την πραγματικότητα. 

Πρώτα πάνω στο θέμα των ανΟρωπίνων δικαιωμάτων. Είναι ανθρώπινο 

δικαίωμα η ψήφος. ΕΙναι ανθρώπινο δικαΙωμα ο πολυκομματισμός και η πολυφωνΙα 

σε μια χώρα. Και εΙναι αυτό που στερείται η Κούβα αυτή τη στιγμή. Όμως θα πρέπει 

να λογαριάσουμε ότι η Κούβα πήρε τα μηνύματα και ότι μπήκε σε ένα δρόμο εκδημο

κρατισμού. Αυξάνονται τα περιθώρια πολιτικών ελευθεριών και είναι κάτι που θα 

έπρεπε να εκτιμηθεΙ από διάφορους παράγοντες. Αυτό λοιπόν εΙναι ένα σημεΙΟ το 

οποΙΟ μπορεί να πει κανείς ότι υπάρχει πλήρως στην κουβανική πολιτική. 

Όμως ανθρώπινα δικαιώματα είναι και η ζωή. Είναι και το ψωμι. ΕΙναι και η 

εργασία. Είναι και η υγεΙα. ΕΙναι και το φάρμακο. Και αν υπήρξε ένας μέγας προβλη

ματισμός στη Διάσκεψη της Βιέννης για το θέμα των ανθρωπΙνων δικαιωμάτων, ήταν 

για τον καθορισμό του ποια εΙναι η έννοια της δημοκρατίας και των δικαιωμάτων του 

ανθρώπου. Και ήταν η μεγάλη διαφορά που υπήρξε μεταξύ Αμερικανών και Δυτικών, 

ας πούμε, και των αντιπροσώπων των χωρών του Τρίτου Κόσμου, που έρχονταν και 

αντιπροσώπευαν λαούς πεινασμένους, δυστυχισμένους, εξαθλιωμένους και που 

ήξεραν ότι δε θα επιβίωναν οι λαοΙ τους μόνο με την ψήφο, αλλά ότι το δικαίωμα το 

δημοκρατικό είναι κάτι το ευρύτερο. 

Τουλάχιστον λοιπόν να στα.θούμε και εμείς με μία έννοια προβληματισμού πάνω 

σε αυτό το σημείο, πριν προχωρήσουμε σε οτιδήποτε άλλο, και σίγουρα δε θέλω να 

επαναλάβω την επιχειρηματολογία την προηγούμενη. Οι Αμερικανοί στην περίπτωση 

της Κούβας δεν μπορούν σε σύγκριση με την Κούβα να δίνουν μαθήματα δημοκρα

τΙας, γιατΙ, για να φράξουν το δρόμο στην Κούβα, έκαναν τη Χιλή. Γιατί, για να 

φράξουν το δρόμο στην Κούβα, έκαναν τη Γουατεμάλα. ΓιατΙ, για να φράξουν το 

δρόμο στην Κούβα, έκαναν τη δικτατορία στη Βραζιλία ή σε άλλες χώρες της 

περιοχής. Και ήταν άμεση η ανταπόκριση στην κουβανική επανάσταση. 

Και τι ήταν η Κούβα; Να το δούμε και αυτό συγκριτικά. Μία χώρα δούλων. Μία 

χώρα σκλάβων. Μία χώρα που την έτρωγε η μαφία. ΜΙα χώρα που την έτρωγε η 

πορνεία και το εμπόριο ναρκωτικών. Αυτή η χώρα, με το δικτατορικό καθεστώς του 

Μπατίστα, η εξαχρειωμένη, η εξαΟλιωμένη, που δεν είχε ποτέ δημοκρατΙα, που εΙχε 

μόνο εκμετάλλευση, αμερικανική εκμετάλλευση, η οποΙα ποτέ δεν ενόχλησε τους 

Αμερικανούς, διότι οι Αμερικανοί χρησιμοποιούσαν την Κούβα ως το πορνεΙΟ της 

περιοχής, αυτού του εΙδους η Κούβα με την καταπάτηση των ανθρωπΙνων δικαιω

μάτων κατά Τον πιο αισχρό και απαράδεκτο τρόπο δεν ενόχλησε ποτέ τη συνείδηση 
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των Αμερικανών. Και ενόχλησε τη συνείδηση των Αμερικανών η Κούβα του Κάστρο, 

της αλληλεγγύης, της μόρφωσης, της ανάπτυξης, της διεθνούς συνεργασίας, της 

διεθνούς υποστήριξης. Αυτή η Κούβα είναι που ενόχλησε τους Αμερικανούς την ώρα 

που μεταμορφώνεται η Κούβα. Και υπήρχε τρόπος να απλώσουν χέρι βοηθείας προς 

την Κούβα. Είναι την εξόντωσή της που επιδιώκουν και όχι το να βοηθηθεί η Κούβα 

να μπει σε κάποιον άλλο δρόμο. Αυτά περί Κούβας . 

Για την κυβέρνηση Βασιλείου, ήταν το θέμα στην Επιτροπή Εξωτερικών. 

Κλήθηκε ο Υπουργός Εξωτερικών. Επικρίθηκε για την πολιτική την οποία ακολού

θησε. Πιθανώς να ήταν παράλειψή μας στις πρωτολογίες που δεν το αναφέραμε. 

Ευχαριστώ τον κ. Αναστασιάδη που μας το υπενθύμισε. Αλλά ήμασταν σκληροί στις 

διατυπώσεις μας και πάνω στο θέμα ... Δεν πρόλαβε να έρθει στην ολομέλεια, διότι 
στο μεταξύ είχαμε τις εκλογές . Και ελπίζαμε ότι αυτό θα εδιορθώνετο . Εγώ τουλάχι

στον, όταν διαβάστηκε η επιστολή του Υπουργού Εξωτερικών της Κυπριακής Δημο

κρατίας, ήμουν βέβαιος ότι άλλαζε η γραμμή της Κύπρου . 

Αισθάνομαι εξαπατημένος, αγαπητέ μου κύριε Αναστασιάδη. Πίστευα ακρά

δαντα ότι θα άλλαζε η πολιτική της Κυπριακής Δημοκρατίας και θα την επαινούσαμε 

σήμερα, αν μας δινόταν η ευκαιρία, ή είμαστε πρόθυμοι να την επαινέσουμε, αν 

αλλάξει αύριο ή αν δείξει δείγματα μεταμέλειας. 

Τι συμβαίνει όμως; Μας θύμισε την "Κούβα της Μεσογείου" και τον "ερυθρά 

ρασοφόρο" και σωστά. Διότι πράγματι η Κύπρος είναι θύμα της έννοιας του ψυχρού 

πολέμου: Ότι ο κόσμος και η περιοχή κινδύνευαν από την εξάπλωση του κομμουνι

σμού στην Κύπρο και, για να σωθεί ο κόσμος από την εξάπλωση του κoμ~υνισμoύ 
στην Κύπρο, έπρεπε να έρΟει η Τουρκία να μας φάει. Και αυτή ήταν η αμερικάνικη 

πολιτική πάνω στο θέμα. Ε! αυτή η πολιτική του ψυχρού πολέμου συνεχίζεται αυτή τη 

στιγμή στην Κούβα! Αν, λοιπόν, στο βαθμό που την απορρίπτουμε εμείς, άλλαξε ο 

κόσμος, άλλαξαν οι νοοτροπίες, έπεσε ο κομμουνισμός, άλλαξε η μορφή του κόσμου, 

ο ψυχρός πόλεμος συνεχίζεται. Και αλίμονο στην ανθρωπότητα, αν συνεχίσουμε με 

τον ίδιο τρόπο! Ποια η προοπτική; Ποιο το καλύτερο μέλλον για την ανθρωπότητα; 

Ναι, πρέπει να προβληματιστούμε και γι' αυτά. Είμαστε ένας μικρός τόπος; 

Σίγουρα είμαστε ένας μικρός τόπος . Μπορούμε να αλλάξουμε την ιστορία του 

κόσμου; Όχι, δεν μπορούμε να την αλλάξουμε. Αλλά τι μπορούμε; Μπορούμε να 

καταλαβαίνουμε τι γίνεται σΤον κόσμο και μπορούμε να έχουμε τη δική μας τοποθέ

τηση και να συμμετέχουμε σαν άνθρωποι μέσα σε αυτό το παγκόσμιο γίγνεσθαι και 

συμμετέχοντας στο παγκόσμιο γίγνεσθαι να μην είμαστε με την πλευρά του κόσμου 

που χάνεται, αλλά με την πλευρά του κόσμου που έρχεται, αν το βλέπουμε. Α ν δεν το 

βλέπουμε, τίποτε δε μας σώζει ούτε εμάς ούτε την προοπτική της Κύπρου. 

Είπε ο κ. Α ναστασιάδης για τα συμφέροντα. Πάντοτε ήταν τα συμφέροντα. 

Αλλά, αν ήμασταν και εμείς ισχυροί, πάνω στα συμφέροντα θα στηριζόμασταν. Αλλά 

είμαστε αδύνατοι. Και αν έχουμε κάπου να στηριχθούμε, είναι πάνω στις αρχές, αρχές 

που δεν είμαστε εμείς που τις επιβάλαμε. Αρχές που μας τις διακήρυξαν οι μεγάλοι, 

που τις έκαναν Καταστατικό Χάρτη του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, που τις 

έκαναν ανθρώπινες διακηρύξεις, που τις έκαναν διεΟνείς συμβάσεις για τα ανθρώπινα 

δικαιώματα. 

Α ν έχουμε λοιπόν κάπου να στηριχθούμε και πάνω στο οποίο θα μπορούμε να 

στεκόμαστε, για να στηρίζουμε την υπόθεσή μας και να κρίνουμε και Αμερικανούς και 

οποιονδήποτε άλλο, αυτό είναι ο σεβασμός προς τις αρχές. Εκεί οι μικροί γίνονται 
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μεγάλοι. Από τη στιγμή που οι μικροί προσαρμόζονται προς την πολιτική των συμφε

ρόντων, γΙνονται τα εξευτελισμένα, χαμερπή υποκείμενα που γλείφουν το δρόμο των 

ισχυρών και που οι ισχυροΙ τους ποδοπατούν. Ενώ, αν στέκονται στη μάχη για την 

υπεράσπιση των αρχών, υπερασπίζουν τη δική τους θέση και διαγράφουν και μια 

πορεΙα μελλοντική δική τους. 

Είπε κάτι ο κ. Παπαδόπουλος και συμφωνώ. Αν μας έλεγαν οι ΑμερικανοΙ ότι 

αύριο θα υποστήριζαν την Κύπρο, ναι, να κάναμε και ό,ΤΙ θέλουν. Αλλά όχι χωρΙς 

κέρδος κέρατα! 

(Γέλια) 

Αυτή τη στιγμή Οα πάμε να καταψηφίσουμε την Κούβα και θα μας καταψηφίζει 

και η Αμερική και θα μας πατά πάνω στο λαιμό . Δεν έχει λογική ούτε και η έννοια της 

ισχύος από την πλευρά τη δική μας. 

Και θέλω να τελειώσω με τούτο: Π ράγματι, πρέπει να ζητήσουμε την επιεΙκεια 
και την κατανόηση του κουβανικού λαού. Αλλά, σκεφτεΙτε αυτή την κατάσταση, να 

πηγαΙνουμε στα θύματα και στα θύματα τα δικά μας και να ζητούμε κατανόηση για το 

κακό που τους κάναμε! Για να μη Ουμηθώ άλλη παροιμΙα ... αλλά πραγματικά 
θυμούμαι κάτι άλλο: "Κάψε με τζαι βάλ' μου μύλλαν!" 

Αλλά υπάρχει και κατιτί το οποίο θυμούμαι από την εποχή του 1956, όταν 
έγιναν οι βανδαλισμοί στην Κωνσταντινούπολη. Όταν τότε έσφαζαν τους Έλληνες 

στην Κωνσταντινούπολη ... Και είναι πραγματικά μια από τις πιο μελανές σελίδες της 
ιστορίας της ανθρωπότητας εκείνοι οι διωγμοί, ανάλογοι του διωγμού των ΕβραΙων, 

που είναι μύθος, αλλά, όταν διώ-λονται Έλληνες, δεν είναι μύθος ... Αλλά αυτό είναι 
μια άλλη ιστορΙα! 

Λοιπόν, εκεΙνη την εποχή, την επόμενη μέρα, όταν τέλειωσαν τα γεγονότα, λέει ο 

ιστορικός ότι πήγαιναν οι Τούρκοι στους εναπομεΙναντες Έλληνες, στους επιζήσα

ντες, και τους εξέφραζαν τη λύπη τους για το κακό που είχε γίνει και έπρεπε οι 

Έλληνες, τα θύματα της Κωνσταντινούπολης, να παρηγορούν τους Τούρκους που 

ήταν απελπισμένοι. Έτσι εΙμαστε και εμεΙς . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. Έχω την εντύπωση ότι πρέπει μετά να λήξει η συζήτηση, 

εκτός αν η Βουλή θέλ.ι άλλως, διότι, αν επεκταθεΙ, δεν μπορώ να εμποδίσω κανέναν 

άλλο Βουλευτή από το να μιλήσει, έστω κι αν αυτό σημαίνει πενήντα έξι Βουλευτές να 

πάρουν το λόγο. 

Ν. ΑΝΑΣΊΆΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θα σταθώ σε μια φράση του κ. Χατζηδημητρίου: Αν τουλάχιστον μας έλεγαν οι 

Αμερικανοί ότι θα μας υποστήριζαν, κάπου Οα δικαιολογούμασταν. Τότε δηλαδή τα 

θέματα αρχών θα έπρεπε να πάνε περίπατο! Και αν έγινε, γιατΙ πιθανόν να μας 

υποσχέθηκαν ότι έτσι ανάλογα θα συμπεριφερθούν, μήπως θα πρέπει να κατηγορούμε 

εκεΙνους που προσπαθούν; 

Εν πάση περιπτώσει, ξέρω ότι δε λέχθηκε γιατί στερείστε αρχών ή γιατί είστε 

εναντίον των αρχών ή γιατΙ όσα ελέχΟησαν ήσαν εναντίον των αρχών . Αλλά θέλω να 
πω πως, εάν υπάρχει η δικαιολογία ότι τουλάχιστον ... και εκεΙ νο το "χωρίς κέρδος 
κέρατα" ήταν υπέροχο, πολύ παραστατικό ! Δηλαδή, εάν μας υπεσχέθησαν ότι κάπου 

θα υπάρχει το κέρδος ... 

(Γέλια) 
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... και αν μας έπεισαν, ε, τότε είναι δεκτά εκείνα που είπατε; Αντιλαμβάνεστε ότι ... 
φαίνεται πως όλοι κάπου είμαστε έτοιμοι να δεχτούμε ορισμένα -όχι κέρατα, 

σίγουρα!- δικά μας συμφέροντα, κύριοι συνάδελφοι, που δεν ταυτίζονται με αυτά, αν 

υπηρετείται το καλώς νοούμενο συμφέρον του τάπου. 

θέλω να κάμω κάτι ξεκάθαρο: Όταν ήμουν εδώ, δεν εξέφραζα απόψεις του 

Δημοκρατικού Συναγερμού και δε νομίζω να έδωσα σε κανέναν την εντύπωση ότι 

υπερασπιζόμουν τη συμπεριφορά των Αμερικανών απέναντι στην Κούβα. Προσπα

θούσα με κάθε τρόπο να δικαιολογήσω τη δική μας πλευρά, γιατί πιθανόν να εδικαιο

λογείτο για τη δική μας στάση, και όχι την απρεπή συμπεριφορά των Αμερικανών, 

που δεν έχω κανένα λόγο να μην τη χαρακτηρίζω απρεπή. Γιατί, αν είσαι υπερασπι

στής των ανθρωπίνων δικαιωμάτων ή αν έτσι φέρεσαι, θα πρέπει έτσι να συμπεριφέ

ροοαι και προς τους τρίτους, όσο και αν διαφωνείς. Δε σημαίνει ότι με τον 

αποκλεισμό -και πολύ ορθά ίσως το έθιξε ο κ. Χρίστου προηγουμένως, διότι δε 

διαφωνούμε επ· αυτού- ότι είναι δυνατό με την πείνα στους άπορους ή στους φτωχούς 

ή στα παιδιά ή στους ανήλικους ή στους ασθενείς τάχατες να επιβάλεις τη δημο

κρατία. Η δημοκρατία είναι κάτι που, είτε το θέλουν είτε όχι οι όποιοι δικτάτορες, θα 

επικρατήσει, γιατί είναι το δίκαιο, είναι η αλήθεια, είναι η ηθική που το επιβάλλει και 

είναι με τη δύναμη του κάθε λαού που, είτε το θέλουν είτε όχι κάποιοι, θα έλθει. 

Θέλω να πω ακόμα κάτι . Η προηγούμενη συμπεριφορά του ΑΚΕΛ απέναντι 

στην κυβέρνηση Βασιλείου στη συζήτηση στην Επιτροπή Εξωτερικών ή, αν θέλετε, και 

η σημερινή μας στάση, αν δηλαδή ήταν πρόσκληση προς τον Υπουργό Εξωτερικών, 

για να γίνουν οι όποιες παραστάσεις, ίσως να ήταν ωφελιμότερη, ίσως να ήταν αυτή η 

ενδεδειγμένη, με όποιο τρόπο και με όση οξύτητα κι αν διαφωνούσαν τα κόμματα. 

Και ας εξουσιοδοτούσε η Επιτροπή, όπως είπα και προηγούμενα, τον Πρόεδρο της 

Βουλής να εκφράσει τη συμπάθειά μας και να προσπαθούσε ίσως να δικαιολογούσε τη 

στάση μας. 

Αλλά, δε Οα ήΟελα να συνεχίσω προκαλώντας ίσως, διότι δεν είναι από αντιακε

λισμό που πάσχω, κύριοι συνάδελφοι, αλλά απλούστατα κρίνω μια συμπεριφορά 

ασυνέπειας. Κρίνω μια συμπεριφορά συνέπειας ή ασυνέπειας. Προκαλώ να μου 

δώσετε τις ανακοινώσεις που εκδώσατε εναντίον της κυβέρνησης Βασιλείου, τα δημο

σιεύματα, να μου πείτε για τις πιθανές συγκεντρώσεις, την ανακοίνωση έκφρασης 

λύπης προς όφελος του κουβανικού λαού και εναντίον της κυβέρνησης Βασιλείου. 

Επιλέξατε τις κλειστές συνεδρίες ίσως ή τις συνεδρίες της Επιτροπής Εξωτερικών. 

Και επαναλαμβάνω: Α ν και τώρα έτσι ήταν η επιλογή, ίσως να ήταν η ορθότερη. 

Το να προσπαθούμε όμως να υπερμεγεθύνουμε ένα θέμα και να επικρίνουμε με τον 

κατηγορηματικότερο τρόπο μια κυβέρνηση, όταν για την προηγούμενη, η οποία προήρ

χετο ή στηριζόταν ή ήταν η δική μας κυβέρνηση, δεν το πράξαμε, αυτό είναι πράξη 

ασυνέπειας και δεν είναι δικός μου αντιακελισμός. Είναι απλώς κριτική της πολιτικής 

συμπεριφοράς που ασκώ και θα το πράττω, όσο και αν ορισμένοι νομίζουν πως 

πάσχω από αντιακελισμό. 

Δεν είμαι αντιακελιστής. Είμαι αντικομμουνιστής, αν θέλετε, όπως είναι 

ολόκληρη η ανθρωπότητα σή/lfρα. Δικαίωμά σας είναι να είστε κομμουνιστές. 

Δικαίωμά σας, το επαναλαμβάνω, και το σέβομαι αυτό το δικαίωμα, αλλά έχω και εγώ 

το δικαίωμα να μην είμαι κομμουνιστής και να λέω όσα θέλω εναντίον του κομμουνι

σμού και υπέρ της πραγματικής ελευθερίας και υπέρ της πραγματικής δημοκρατίας. 

Έτερον εκάτερον. 
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Όπως και εσείς μπορεί να είστε -και δικαίωμά σας είναι- εναντίον των όσων 

εμείς πιστεύουμε και να λέτε ότι το ορθότερο σύστημα, για να ευημερήσει ένας λαός, 

είναι το δικό σας. Αυτό δε σημαίνει ότι είστε αντισυναγερμικοί. 

Τι μου έκαμε το ΑΚΕΛ, για να είμαι αντιακελικός; Αν θέλετε, αν είμαι αντίθετος 

με την ιδεολογία του ΑΚΕΛ, είμαι! Και Οα ήταν ίσως το χείριστο να προσποιείται 

κανείς ότι το να προσποισύμαστε ότι δεν αντιλαμβανόμαστε τι ο καθένας υποστηριζει 

είναι η πρέπουσα συμπεριφορά. Εγώ λέω τα πράγματα όπως έχουν με όλο το 

σεβασμό, επαναλαμβάνω, και προς αυτά που πιστεύετε -όχι διότι τα δέχομαι, αλλά 

διότι είναι δικαίωμά σας να τα πιστεύετε και να τα υπερασπίζεστε- αλλά και Οέλοντας 

την ίδια ώρα να σέβεστε και τις δικές μας Οέσεις και τοποθετήσεις. 

Νομιζω, κύριε Πρόεδρε, ότι όσα κι αν λεχθούν περισσότερα, δεν επουλώνουν τις 

πληγές, αν θέλε-.ε, ή την ψυχική οδύνη που έχουμε προκαλέσει πιθανόν στην Κούβα. 

Αλλά την ίδια ώρα θα πρέπει να λεχθεί ότι και αυτή η κυβέρνηση, επαναλαμβάνω, δεν 

είχε πολλές επιλογές, όπως και η προηγούμενη. Αυτά λένε δυστυχώς τα σημερινά 

δεδομένα. 

Χαίρομαι και ευχαριστώ τον κ. Χατζηδημητρίου που δεν παρέλειψε το σχόλιο, 

γιατί αυτή είναι η ιστορία. Και όταν λέμε την ιστορία ή τα ιστορικά γεγονότα, δε 

σημαίνει ότι υιοθετούμε τη χείριστη συμπεριφορά. Και δεν είπε κανείς ότι οι Αμερι

κανοί ήρθαν και έκαμαν εισβολή στην Κύπρο, όπως στην Κούβα. Έβαλαν τους 

πράκτορες της χούντας της Ελλάδας να εκμεταλλευτούν έναν εμφύλιο σπαραγμό που 

υπήρχε στην Κύπρο λόγω διαφωνιών ή λόγω ρομαντισμού κάποιων άλλων τότε, που 

πίστευαν ότι μπορούσαν με παράνομες πράξεις, αν Οέλετε, να φέρουν τάχατες την 

ένωση. Κάποιοι μας εκμεταλλεύτηκαν, ναι, που ήσαν όμως πράκτορες των Αμερι

κανών. Και η χούντα της Ελλάδας δεν ήταν παρά πράκτορες των Αμερικανών. 

Αυτούς χρησιμοποίησαν, για να ανατρέψΟυν αυτό που εκείνοι πίστευαν, ως αποτέ

λεσμα του ψυχρού πολέμου: είτε "τον ερυΟρό ρασοφόρο" είτε τον "Κάστρο της Μεσο

γείου" είτε την "Κούβα της Μεσογείου". 'ΗΟελαν να την καταστρέψΟυν, γιατί έτσι 

πίστευαν, ηλΙΟια πίστευαν, ότι υπηρετούσαν τα δικά τους συμφέροντα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι για Οέμα διαδικασίας που Οα ρωτήσω. Αντιλαμβάνομαι 

ότι έχει αρκετούς συναδέλφους που θέλουν να μιλήσουν και μερικοί από τους 

ομιλητές ήγειραν άλλα θέματα για εμφύλιο πόλεμο, για "ερυθρό ρασοφόρο" κ.ά . 

Παρακαλώ να μας πληροφορήσετε αν Οα συνεχιστεί η συζήτηση απόψε ή αν θα 

αφήσετε το Οέμα στην ημερήσια διάταξη για άλλη συνεδρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η δική μου εισήγηση, διότι περί εισηγήσεως πρόκειται, προς τη Βουλή είναι ότι 

οι Εκπρόσωποι των κομμάτων και την ευχέρεια και την ικανότητα είχαν να εκφρά

σουν τις απόψεις των διάφορων πλευρών. Ειλικρινά πιστεύω ότι τίποτα δε θα 

προστεθεί στη συζήτηση, αν ο διάλογος επεκταΟεί και με άλλους ομιλητές. Τι Οα 

συμπληρώσουν σ' αυτά που οι Εκπρόσωποί τους εκ μέρους των κομμάτων τους έχουν 

καταθέσει στη Βουλή; 
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Γι' αυτό η εισήγηmj μου είναι να παραμείνει το θέμα επί επιπέδου Εκπροσώπων. 

Εσείς είστε Εκπρόσωπος και δεν πρόκειται να στερήσω από εσάς το δικαίωμα, αλλά η 

εισήγησή μου είναι να παραμείνει σε αυτό το επίπεδο η συζήτηση. Διαφορετικά ειλι

κρινά πιστεύω ότι δε θα τερματιστεί ούτε τώρα ούτε στην επόμενη συνεδρία, διότι θα 

επεκταθεί και σε θέματα που είναι κάπως, όχι απόλυτα, συνδεδεμένα με το θέμα το 

οποίο βρίσκεται υπό συζήτηση. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Εμείς θα πρέπει να δεχθούμε την εισήγησή σας και να θεωρηθεί ότι η συζήτηση 

μένει στο επίπεδο των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε ένσταοη να τερματιστεί απόψε η συζήτηση, πλην 

όμως είμαι υποχρεωμένος να κάμω μερικές διευκρινίσεις, διότι ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει. Είπα ότι επί επιπέδου Εκπροσώπων θα το επιτρέψω. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

... διότι ο κ. Αναστασιάδης, ο οποίος προφανώς δεν αναμείχθηκε στο θέμα αυτό, 
αγνοεί ορισμένα πράγματα που έχουν λάβει χώρα στη διάρκεια του τελευταίου μηνός. 

Και πέρα από τα ευφυολογήματα υπάρχει και η πραγματικότητα. 

Η πραγματικότητα λέει ότι μετά τη διαβεβαίωση του Υπουργού Εξωτερικών, τη 

γραπτή διαβεβαίωση, ότι η Κυπριακή Δημοκρατία θα τηρούσε στάση θετική, η Κοινο

βαυλευτική Επιτροπή Εξωτερικών με τη σύμφωνη γνώμη όλων των κομμάτων είπε ότι 

το θέμα δε Οα συζητηθεί στην ολομέλεια. Κι αυτό, για να διευκολύνουμε την άσκηση 

της κυβερνητικής πολιτικής, για να διευκολύνουμε την αποκόμιση οποιωνδήποτε 

τυχόν ωφελημάτων θα προέκυπταν από τους χειρισμούς που θα έκαμνε με τη θετική 

της στάση η κυβέρνηση, η οποία ολοκλήρωσε την άποψή της λέγοντας "θα σας ενημε

ρώσουμε, κύριοι, αν τυχόν ως αποτέλεσμα της ζύμωσης και της διαβούλευσης 

προκύψει άλλη στάση". Γι' αυτό το θέμα έρχεται στην ολομέλεια, κύριε Πρόεδρε, γι' 

αυτό προκύπτει η ανάγκη αυτής της συζήτησης και όχι για να δημιουργήσουμε δυσκο

λίες στην κυβερνητική πλευρά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι σαφείς οι τοποθετήσεις. Αν μου επιτρέπετε, θα θεωρήσω τη συζήτηση 

περατωθείσα. Μείνετε όμως στις θέσεις σας, διότι υπάρχουν ορισμένα θέματα, τα 

οποία πρέπει να εγκρίνετε. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για τη μεθεπόμενη Πέμπτη, 2 Δεκεμ
βρίου 1993, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑJO Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣ!Α 

1) Ο περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1993. 

2) Ο περί Χωριτικών Αρχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

/ 



376 

3) Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Γροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

4) Ο περί Καταχωρήσεως Γεννήσεων και Θανάτων (Γροποποιητικός) 

Νόμος του 1993. (Πρόταση νόμου). 

5) Ο περί της Ευρωπα'ίκής Σύμβασης επί Ορισμένων Διεθνών Πτυχών της 
Πτώχευσης (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

6) Ο περί των Τροποποιήσεων της Σύμβασης κατά των Βασανιστηρίων και 
Άλλων Μορφών Σκληρής και Απάνθρωπης ή Εξευτελιστικής Μεταχεί

ρισης ή Τιμωρίας (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

7) Ο περί της Συνθήκης για Συμφιλίωση και Διαιτησία εντός της Δ.Α.Σ.Ε. 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

8) Ο περί του Ευρωπα'ίκού Χάρτη για Περιφερειακές ή Μειονοτικές 

Γλώσσες (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

9) Ο περί της Σύμβασης Αντί-Ντόπινγκ (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

10) Ο περί Ελαιολάδου (Γροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

11) Ο περί προυπολογισμού (Γροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 1993. 

12) Ο περί προυπολογισμού (Γροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 1993. 

13) Ο Περί προυπολογισμού (Γροποποιητικός) (Αρ. 10) Νόμος του 1993. 

14) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμΟύ Νόμος (Αρ. 32) του 1993. 

15) Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού Νόμος (Αρ. 45) του 1992. 

16) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Γαμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 8) του 1993. 

17) Ο περί προυπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 
1993. 

18) Ο περί προυπολογισμού του Κεντρικού Φορέα ΝεολαΙας (Νοέμβριος
Δεκέμβριος 1993) Νόμος του 1993. 

19) Ο περί της Διεθνούς Σύμβασης για το Εναρμονισμένο Σύστημα Περι
γραφής και Κωδικοποίησης των Εμπορευμάτων του 1983 και του 

Πρωτοκόλλου (Γροποποίησης αυτής του 1986) (Κυρωτικός) Νόμος του 
1993. 

20) Ο περί της Διεθνούς Συμφωνίας για τη χρησιμοποίηση των Επίγειων 
Σταθμών Πλοίων 'ΊΝΜΑRSΑΤ"' στα Χωρικά Ύδατα και Λιμάνια (Κυρω

τικός) Νόμος του 1993. 

21) Ο περί του Πρωτοκόλλου Προνομίων και Ασυλιών του Διεθνούς Οργα
νισμού Ναυτιλιακών Δορυφόρων (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

22) Ο περί του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Γροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 1992. 

23) Ο περί της Αντιμετώπισης της Βίας, της Ανάρμοστης Συμπεριφοράς και 
Συναφών Αδικημάτων στους Αθλητικούς Χώρους Νόμος του 1993. 

24) Ο περί προυπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος του 1993. 
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25) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας 

Υπαλλήλων) (Γροποποιητικο() (Αρ. 3) Κανονισμοί του 1993. 

26) Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέσεις 

Προ·ίσταμένου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού, Πρώτου/ης Νοσηλευτικού 

Λειτουργού, Ανώτερου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού, Νοσηλευτικού/ής 

Λειτουργού 1 ης και 2ης Τάξης, Νοσοκόμου 1 ης και 2ης Τάξης (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

27) Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 

(Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

28) Οι περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί τ01l 

1993. 

29) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγη
μάτων σε Υπαλλήλους της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και Εξαρτωμέ

νους τους) (Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) (Γροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

30) Οι περί Δήμων (Διεξαγωγή Δημοψηφίσματος) (Γροποποιητικο() Κανονι
σμοί του 1993. 

31) Οι περί Παγκυπρίου Συμβουλίου Ευημερίας Κανονισμοί του 1993. 

32) Οι περί Σωματείων και Ιδρυμάτων (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
1993. 

33) Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και Δικαιώματα) Κανονισμοί 
του 1992. 

34) Οι περί Προστασίας της Παραλίας (·Αδειες και Δικαιώματα) Κανονισμοί 
του 1993. 

35) Οι περί Συντάξεων και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους του Συι4!ου
λίου Εμπορίας Κυπριακών Ελαιοκομικών Προ·ίόντων Κανονισμοί του 

1993. 

36) Οι περί Ρυθμίσεως της Μαρίνας Λάρνακας (Καταβλητέα Δικαιώματα) 
Κανονισμοί του 1993. 

ΚΕΦΑΛΑJO Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ r: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το Οέμα που τιτλοφορείται "Η επικρατούσα κατάσταση στη μαρίνα 

Λάρνακας και η καθυστέρηση στην υλοποίηση προγραμμάτων για την 

αναβάθμισή της·'. 

(Α υτεπάγγελ τη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Α. 

Μούσκου). (18.12.1992). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Στο Κεφάλαι.ο Δ' υπάρχει εισήγηση του Βουλευτή κ. Μάρκου Κυπριανού να 

εγγραφεί το θέμα 'Ή ανάγκη αναΟεώρησης του ρυθμιστικού σχεδίου ΛευκωσΙΟς, 
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σύμφωνα με τις σημερινές περιβαλλοντικές αντιλήψεις και ανάγκες". Υπάρχει εισή

γηση να παραπεμφθεί το θέμα στην Κοινοβουλευτική επιτροπή Περιβάλλοντος. 

Υπάρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφεί και παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευ

τική επιτροπή Περιβάλλοντος; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ζητούμε όπως στην αμέσως επόμενη συνεδρία της Βουλής 

εγγραφεί στο Κεφάλαιο Δ' για συζήτηση -και εισηγούμαστε όπως προηγηθεί της νομο

θετικής εργασίας, αν δεν είναι ιδιαίτερα σημαντική ή πολλή σε όγκο- το ακόλουθο 

θέμα: "Συζήτηση επί των προγραμματικών δηλώσεων του Προέδρου της Δημοκρα

τίας". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ . ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είχαμε πει ότι θα γίνει διαβούλευση μεταξύ των κομμάτων για 

τον τρόπο της συζήτησής τους. Νομίζω το θέμα να παραπεμφθεί στους Κοινοβουλευ

τικούς Εκπροσώπους, για να δούμε πώς θα συζητηθεί , διότι υπάρχει και το άλλο 

πρόβλημα: Σύντομα θα έχουμε και τη συζήτηση για τους προϋπολογισμούς και θα 

είναι έτσι περίπου δύο συζητήσεις παράλληλες. Δεν έχω άποψη σαφή και συγκεκρι

μένη. Διερωτώμαι αν θα έπρεπε να συνταυτιστούν οι δύο συζητήσεις, δηλαδή για τους 

προϋπολογισμούς και για την ομιλία του Προέδρου της Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ακούω απόψεις. Ο κ. Χρίστο". 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι σαφές ότι και οι προυπολογισμοί και οι ποργραμματικές 

δηλώσεις υποδηλώνουν μια φιλοσοφία. Πλην όμως οι προγραμματικές δτlλώσεις είναι 
η κατάθεση της πενταετούς πολιτικής μιας κυβέρνησης στη διάρκεια ολόκληρης της 

θητείας της και είθισται να συζητούνται και νομίζω ότι όλοι δεσμευτήκαμε γι' αυτή τη 

συζήτηση και μάλιστα αποφύγαμε και τη δημόσια συζήτηση γι' αυτά τα πράγματα 

αναμένοντας την μπροστά στη Βουλή παράθεση των απόψεων και των επιχειρημάτων. 

Γι' αυτό, πιστεύω ότι ανεξάρτητα από τους προυπολογισμούς, οι οποίοι δεν 

ξέρουμε πότε θα συζητηθούν -έχω ακούσει για Ιανουάριο, δεν ξέρω πόσο σοβαρή είναι 

αυτή η θέση- πρέπει να συζητηθούν οι προγραμματικές δηλώσεις. Αποτελούν ένα 

ξεκάθαρο, κατατεθειμένο ήδη στη Βουλή έγγραφο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν . ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Συμφωνούμε με τη θέση που τηρεί το ΑΚΕΛ και επομένως δεν είμαι αντιακελι

στής. 
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Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Εξ ανάγκης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ώστε το πρώτο θέμα στην ημερήσια διάταξη της επόμενης συνεδρίας θα είναι η 

συζήτηση επί των προγραμματικών δηλώσεων της κυβερνήσεως. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Χωρίς Κεφάλαιο Δ' επομένως, διότι δεν μπορεί να συζητηθούν ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε θα προλάβουμε Κεφάλαιο ΔΌ Ακριβώς δε στο Κεφάλαιο Δ' θέλω με την άδειά 

σας -έπρεπε να είμαι εκεί, αλλά, για να μη σας ταλαιπωρώ, διότι δεν είμαι εδώ ως 

Πρόεδρος- να εγγραφεί το θέμα "Βρετανικές βάσεις γενικά και ειδικά η υπέρβαση των 

βρετανικών αρχών και πέραν των Συμφωνιών Ζυρίχης-Λονδίνου" , όταν θα έχουμε το 

Κεφάλαιο ΔΌ Επομένως, όχι για τη μεθεπόμενη συνεδρία της Βουλής. 

Υπάρχει ένσταση όπως το Οέμα εγγραφεί και παραπεμφθεί στην αρμόδια Κοινο

βουλευτική Επιτροπή; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται στην 

αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

Ορίστε. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αυτό το θέμα με τον ίδιο τίτλο και σίγουρα με το ίδιο περιεχό

μενο είναι γραμμένο και άρχιοε να εξετάζεται από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εξωτερικών. Ήρθε ο Υπουργός Εξωτερικών και η Επιτροπή θα συνεχίσει και στην 

επόμενη συνεδρίασή της με την παρουσία του Υπουργού Εξωτερικών να συζητά το 

ίδιο θέμα και, όταν τελειώσει το θέμα, θα καταθέσει ΈκΟεση έχοντας υπόψη την 

πληροφόρηση την οποία λαμβάνει από την κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν έχω ένσταση, εφόσον γίνει αυτό σε σύντομο χρονικό διάστημα. Με ενδια

φέρει ο χρόνος. Αν η άποψη του Προέδρου της Επιτροπής Εξωτερικών είναι ότι αυτό 

το θέμα σε σύντομο χρονικό διάστημα θα έρθει ενώπιον της ολομέλειας, τότε 
αποσύρω ... 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πληροφοριακά σας λέω ότι έχουμε ζητήσει από Τον Υπουργό 

Εξωτερικών την επόμενη μέρα που θα τύχει να είναι περαστικός από την Κύπρο να 

έρθει γι' αυτό το θέμα και μας υποσχέθηκε ότι σίγουρα πριν από τις 2 Δεκεμβρίου 
1993, που είναι η επόμενη συνεδρία, θα έχουμε νέα συνεδρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποσύρω την αίτησή μου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, η κυπριακή Βουλή με τη συμπλήρωση είκοσι χρόνων από την 

ηρωική εξέγερση των αγωνιστών του Πολυτεχνείου πιστεύω ότι θα ήταν παράλειψη να 

μην αποτίσει φόρο τιμής προς αυτούς τους αγωνιοτές, ιδιαίτερα λαμβάνοντας υπόψη 
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τα μηνύματα εκείνης της εξέγερσης ενάντια στη χούντα των Αθηνών. Πιστεύω ότι 

έστω και τώρα θα πρέπει να το κάνουμε, αφού βρισκόμαστε στη συμπλήρωση της εικο

σαετίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ίσως, διότι δεν έχει πρσηγηΟεί σύσκεψη των αρχηγών των κομμάτων στην οποία 

θα μπορσύσε να είχε εγερθεί το Οέμα. Νομίζω πως μπορώ να επιτρέψω αυτό το θέμα. 

Δεν ξέρω αν θέλουν να τοποθετηΟούν τα κόμματα ή αν θέλετε να λεχθούν .. . 

Η άποψή μου είναι ότι όλες οι πολιτικές πλευρές της Βουλής με ανακοινώσεις, 

με εκδηλώσεις, συμπεριλαμ!3ανομένου και του Προέδρου της Δημoκρατlας, ο οποίος 

έτυχε να είναι στην Αθήνα, έχουν εκφράσει όχι μόνο το θαυμασμό τους για την 

εξέγερση του Πολυτεχνείου, αλλά και τη διαπίστωση ότι αυτή η εξέγερση αποτέλεσε 

τον πρόδρσμο των εξελίξεων στην Ελλάδα που έφεραν, μαζί με την τραγωδlα της 

Κ ύπρσυ φυσικά, την αποκατάσταση της δημοκρατίας. Όλοι εμείς στεκόμαστε με 

σεβασμό και εκτίμηση μπgoστά στη Ουσία αυτών των παιδιών και τηρούμε μονόλεπτη 

σιγή στη μνήμη αυτών των ηρώων. 

(Γήρηση μονόλεπτης σιγής) 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Aιωνlα τους η μνήμη. 

Είχε σηκώσει το χέρι του ο κ. Δώρος Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΎ: 

Αναφορικά με τη συζήτηση για τις προγραμματικές δηλώσεις του Προέδρου της 

Δημoκρατlας, θα εισηγούμουν όπως η συζήτηση αυτή λάβει χώρα σε μια ειδική συνε

δρίαση της Βουλής λόγω του γεγονότος ότι σίγουρα Οα χρειαστεί πολύς χρόνος. Αν 

γίνει σε μια κανονική συνεδρίαση της Βουλής, αμφιβάλλω αν θα μπορέσει να ακολου

θήσει νομοθετική εργασία ή οτιδήποτε άλλο. 

Είναι ένα θέμα τεράστιο, που άπτεται όλων των πτυχών της ζωής του τόπου. Θα 

υπάρξουν πολλοί που θα θέλουν να μιλήσουν και δε νομίζω ότι θα πρέπει να μιλή
σουν μόνο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, κατά την άποψή μου εν πάση περι

πτώσει. Αλλά και μόνο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να είναι, θα κάμουν ομιλία 

ανάλογου μεγέθους, εν πάση περιπτώσει, που σημαίνει ότι δε μας αρκεί μια κανονική 

συνεδρίαση της Βουλής, για να καλυφΟεί και η συζήτηση αυτού του θέματος και το 

κανονικό μέρος της συνεδρlασης, δηλαδή η νομοΟετική εργασlα Κ.λπ. 

Γι' αυτό, η εισήγησή μου είναι να συζητηΟεί σε μια χωριστή συνεδρία ειδικά 

συγκληθησομένη επί τούτω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Δεδομένου ότι θα προηγηΟεί των άλλων Οεμάτων την Πέμπτη, θα πάρει όσο 

χρόνο χρειαστεί και, αν χρειαστεί να υπάρξει και συνέχεια την Παρασκευή για τα 

άλλα θέματα, κανένας δε μας εμποδίζει. Το επί ποίου επιπέδου θα συζητηθεί, νομίζω 

να αποτελέσει θέμα συζήτησης των Εκπροσώπων των διαφόρων κομμάτων. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης: 7.20 μ.μ.) 
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Ο. α"όλο"Οο. Βο"λε"τές; ""έγραψαν τον "ατάλογο των "αιιόντων με αλφαβη
,ΙΧή σ"ιιά: 

ΑγαπΙΟυ Γιαννάκης 

Αναστασιάδης ΝΙκος 

ΑντωνΙΟυ Αβραάμ 

ΓεωργΙΟυ Ανδρέας 

ΓεωργΙΟυ Αριστοφάνης 

Γιάγκσυ ΚΙκης 

ΔημητρΙΟυ Οδυσσέας 

ΕυθυμΙΟυ Ττίμης 

ΕυσταθΙου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

ιωαννίδη<; Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσελλή Ρήνα 

ΚατσουρΙδης ΝΙκος 

Κληρίδου ΚαΙτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

ΚωνσταντΙνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

ΜιχαηλΙδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

ΠαναγΙδης Κίμων 

ΠαπαγεωργΙΟυ Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

ΠιττοκοπΙτης ΝΙκος 

ΠουργουρίΜς Χρίστος 
Πρέντζας Ρένος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

ΧατζηδημητρΙΟυ Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρυσοστόμσυ Άριστος 

Χρυσοστόμσυ Διόφαντος 

λ ντιπρόσωπ:οι θρησκευτικών Ομάδων: 

ΠΙΝΑΚΑΣ 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα·ίτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη ΜπενΙτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Εκθεση για το νομσσχέδισ ''Ο περί Συμπληρωματικού ΠΡOUπoλoγισμoύ 
Νόμσς (Αρ. 27) του 1993" και ψήφισή του σε νόμσ (με αρ . 20 του 1993). 

2) Έκθεση για το νομσσχέδιο "ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμσύ 
Νόμος (Αρ. 28) του 1993" και ψήφισή του σε νόμσ (με αρ . 21 του 1993). 

3) Έκθεση για το νομσσχέδιο "Ο περΙ Συμπληρωματικού προυπσλογισμσύ 
Νόμσς (Αρ. 30) του 1993", οι σύντομες παρατηρήσεις που ακολούθησαν 
πάνω στο Οέμα (Σ. Χατζηγιάννης, Χρ. Μαυροκορδάτος, Γ. Ομήρου, Ά. 

Χρυσοστόμσυ, Ευ. Ευσταθίου, Αυ. Παπαρές) και ψήφισή του σε νόμσ (με 

αρ. 22 του 1993). 
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4) Έκθεση για το νΟμΌσχέδιο "Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Γαμείο Αναπτύξεως) ΝόμΌς (Αρ. 9) του 1993" και ψήφισή 
του σε νόμΌ (με αρ. 6 του 1993). 

5) Έκθεση για το νΟμΌσχέδιο ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Γαμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) 

ΝόμΌς (Αρ. 4) του 1993", οι αγορεύσεις, οι παρατηρήσεις, καθώς και η 
συζήτηση, που ακολούθησαν πάνω στο θέμα (Αρ. Γεωργίου, Ν. Αναστα

σιάδης, Λ. Ιεροδιακόνου, Α. Χρίστου, Τ. Χατζηδημητρίου, Μ. 

Κυπριανού, Π. Παπαγεωργίου, Ν. Μουσιούττας, Σ. Χατζηγιάννης, Α. 

Μούσκος, Τ. Παπαδόπουλος) και ψήφισή του σε νόμΌ (με αρ. 2 του 
1993). 

6) Έκθεση για τα νΟμΌσχέδια (1) ''Ο περί της ΔιεΟνούς Συμβάσεως για την 

Ενοποίηση Ορισμένων Κανόνων Σχετικών με την Αστική Δικαιοδοσία 

επί Θεμάτων Συγκρούσεως Πλοίων (Κυρωτικός) Νόμος του 1993" και (2) 
''Ο περί της ΔιεΟνούς Συμβάσεως για την Ενοποίηση Ορισμένων 

Κανόνων Σχετικών με την Ποινική Δικαιοδοσία επί Θεμάτων Συγκρού

σεως Πλοίων ή Άλλων Περιστατικών Ναυσιπλο'ίας (Κυρωτικός) ΝόμΌς 

του 1993" και ψήφισή τους σε νόμους. 

7) Έκθεση για την πρόταση νόμου "Ο περί ΕπιστημΌνικού Τεχνικού επιμε

λητηρίου Κύπρου (Γροποποιητικός) (Αρ. 3) ΝόμΌς του 1993" και ψήφισή 
της σε νόμΌ. 

8) Έκθεση για το νΟμΌσχέδιο ''Ο περί Ταμείου για το ΣύνδΡΟμΌ Επίκτητης 
Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας (ΣΕΑΑ) (Γροποποιητικός) Νόμος του 

1993" και ψήφισή του σε νόμο . 

9) ΈκΟεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 

(Ασφάλεια Υπέρ Τρίτου) (Γροποποιητικός) ΝόμΌς του 1993", οι παρατη
ρήσεις του κ. Ευ. ΕυσταΟίου που ακολούθησαν πάνω στο θέμα και 

ψήφισή της σε νόμο. 

10) Έκθεση για το νΟμΌσχέδιο ''Ο περί της Σύμβασης του 1990 για Νυκτερινή 
Εργασία (Κυρωτικός) ΝόμΌς του 1993" και ψήφισή του σε νόμΌ. 

11) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί του Πρωτοκόλλου του 1990 στην περί 
Νυκτερινής Εργασίας (Γυναίκες) Σύμβαση (Αναθεωρημένη) του 1948 
(Κυρωτικός) ΝόμΌς του 1993" και ψήφισή του σε νόμΌ. 

12) Έκθεση για το νΟμΌσχέδιο και για τους ΚανονισμΌύς ''Ο περί Φρεάτων 
(Γροποποιητικός) ΝόμΌς του 1993" και "Οι περί Υδατοπρομήθειας 

(Ειδικά Μέτρα) ΚανονισμΌί του 1993", καταψήφιση του νομοσχεδίου και 
απόρριψη των Κανονισμών. 

13) Έκθεση για τους ΚανονισμΌύς "Οι περί της Αναγνώρισης Ευκολιών 
Υποδοχής Πετρελαιοειδών Καταλοίπων ΚανονισμΌί του 1993" και 

έγκρισή τους. 

14) Έκθεση για τους ΚανονισμΌύς "Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων 
του Συμβουλίου Αποχετεύσεως ΑμμΌχώστου (Γροποποιητικοί) Κανονι

σμΌί του 1993" και έγκρισή τους. 



383 

15) Έκθεση για τους Κανονισμούς (1) ''Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και Εξαρτωμένους αυτών) (Τροπο

ποιητικοι) Κανονισμοί του 1993" και (2) "Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύ
ματος Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και Εξαρτωμένους αυτών) (Όμοιο με 

το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1993" και έγκρισή τους, 

16) ΈκΟεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Εξετάσεων Εμπόρων 

Χονδρικής Πωλήσεως Δηλητηρίων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1993" και έγκρισή τους. 

17) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

18) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Το προστατευτικό 

διαχωριστικό κιγκλίδωμα του δρόμου Λευκωσίας-Λεμεσού - Αίτημα 

ΤρεμιΟούσας για ένταξή της στο κυβερνητικό υδατικό έργο Πάφου -
Επίσπευση της πληρωμής των αμπελουργών από τις οινοβιομηχανίες). 

19) Αγορεύσεις, δευτερολογίες και σύντομες παρατηρήσεις (Τ. Παπαδόπουλο 

Τ. Χατζηδημητρίου, Α. Χρίστου, Ν. Αναστασιάδης) στα πλαίσια της 

συνέχισης της συζήτησης του Οέματος "Η θέση της κυπριακής κυβέρνησης 

έναντι της Κούβας σχετικά με τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών" και 

λήξη του θέματος. 

20) Εγγραφή στο Κεφάλαισ Δ' για αυτεπάγγελτη εξέταση από την αρμόδια 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή, ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Μάρκου 

Κυπριανού, του θέματος "Η ανάγκη αναθεώρησης του ρυθμιστικού σχεδίου 

Λευκωσίας, σύμφωνα με τις σημερινές περιβαλλοντικές αντιλήψεις και 

ανάγκες". 

21) Σύντομη αναφορά [Αρ. Γεωργίου, Προεδρεύων (Β. Λυσσαρίδης)] στην 
επέτειο της εξέγερσης των φοιτητών του Πολυτεχνείου κατά της χούντας 

στην Ελλάδα και τήρηση στη μνήμη των νεκρών μονόλεπτης σιγής. 

Τιμή: 75σ 



IlQaxtixd trig BovXi]$ xwv Avxi^Qoawjtwv
IT BOYAEYTIKH nEPIOAOS - 2YNOAOI T

ruvESgiaoTi 2ac; AexeuPqiou 1993

('Qga fevaolfi?: 4.19 |x.|x.)

(Aq. 7)

nPOEAPEYQN:

(B. AY22APIAII2)

Ktiqtjooo) xtiv Evag|Ti xt\c, oT]\itQivi\c, ovvzbQiac, xov Ecbfxaxo;. nagaxaAco va
6iamoxa)0£i av im&Qxei ajiagxia.

TPAMMATEA2:

(n. nAnArEQpriOY)

YudQXEi ajiaQXia, xtjqie nQO£5QE.

nPOEAPEYQN:

0a aQXtaoupiE [xeto KEcpdXaio B', KaxdOEcni NohooxeSiojv xat EvYQdcpcov.
TPAMMATEA2:

1) O jieqi Ejitxd^Ecog Idioxxrioiac; y^a axojiotis 'A\ivvac, (TloooodQivic, Aiaxd-
fyic,) (Tqojuojioitixixoi;) N6|i05 xov 1993.

KaxaxEOnxE arco xo Yjtouqyeio 'Anuvac;.

nPOEAPEYQN:

naQOJtEHJiexai oxtjvKoivo(3ouA£ijxixf| Ejiixqotcti. 'A^-uvag.
TPAMMATEAI:

2) O 'Zv\m'kr\Q0)\LaxM6c, (Aq. 2) tod jieqi nQoimoAOYiOHoij XT)? Aqxtk Haex-
xqiohotj Ktjjcqotj No^iou, No^oc; xov 1993.

Kaxax£0Tix£ ano xo Yjtouqyeio Ehjioqiou xat Bionrixavias.
nPOEAPEYQN:

naQcaiEtuiExai oxtiv KoivoPouaeuxixti, Ejuxqojiti. Olxovom-lxoov xai nQoimoAo-
yioM-oij.

TPAMMATEAZ:

Ta axoAouOa vonoax&ia xaxaxEOiixav ojio xo Yjtotjqyeio Oixovo^ixcov:
3) O jieqi 2unJiATiQ0)[xaxixoij nQoimoAOYtonoij No^og (Aq. 38) xou 1993.
4) O jieqi I.v\uiXr\QO}\iaxinov nQoimoAOYionoi) N6|iog (Aq. 39) xou 1993.
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IlQaxTixd xr\g BovXiic; toy Avtijiqogcojtcdv
XT' BOYAEYTIKII IIEPI0A02 - 2YN0A02 F

ZDVESoiaoT) 9ti; Aexe^Pqiod 1993

('Qoa Evao|Ti;: 4.17 \l.\i.)

(Aq. 8)

nPOEAPEYQN:

(B. AY22APIAII2)

Ktjodooco ttiv EvaQ^T) tt); oimEQivfi; cruvE&Qia; tti; Bodatj; tcov Avtuxqo-
OCOJItOV.

naoaxaAcb va SicuiiotcoOei av DJxdQXEi ajiaoria.

TPAMMATEA2:

(n. nAnArEQpriOY)

YjtdQXEi arcacma, xdqie ITqoeSqe.

nPOEAPEYQN:

II po TpEQTioia; 6iaTct^£co; Oa agxioEi i\ ctu^tittiot] Jidvco oti; JiQOYQann.aTix£;
5T]Acbo£i; tod IIqoeSpod tti; AimoxoaTia;.

napaxaXco tov exjip6ocojto tod AKEA va jrdoei to aoyo.

A. XPI2TOOIA2:

Kdqie IIq6£8qe, xdqie; xai xdqioi auvdSEXcpoi, xdqioi Yjtodqyoi,

'Exodv ^EaoAaPTJaEi EWEa oaoxat)qoi |xt|ve; ojt6 ttjv exXoyti tod IIpoeSpod
KXtiqiSt) oto DixaTo a^ico[xa tti; jtoXiTEia;. 2tt)v TQiavrdxpovri xai jiXeov iotoqux ttj;
KDJiQiaxTJ; ATijioxQaTia; Eivai t) jiqcott) cpopd jiod oi JiooYQannaTix£; StiXcooei; tti;
v£a; xd(3^qvtioti; xaTaTiOevrai \iz toot) xaOuaTEQiioTi. Mia xaODOTEQTiaT] jiod jiqejiei
va jico jtco; 5e |i.a; ^evic^ei xa06XoD, avaXoYi^opiEvoi ti; JipoaJidOEiE; jiod ejiqejte va
xaTa(3dXEi o npo£5po; Y^a ye^Qwot! *k«Jv 6iacpoQcbv xai ixavoJioirioTi tcov 6do
oxeXcov ttj; odyxd(3eqvt]oti;. EmjipooOETa t) jiatjqti; 5iacpopoJioiTiaTi xai oDOiaorixd r\
aJiooTaoiojxoiT]aTi ajio tti [xexql OT^Epa oxoXodOodhevti xoivcovixo-oixovo[wxf| jioXi-
Tixf| jiqodjieOete apXETO XQovo.

Tov AjiqiXt) 0Dc;TiTT)aa(X£ ott] BoDAf| tcov Avruipoacbjuov ti; jtqcote; a^ioXoYTi-
oei; xai EXTi(iTjo£i; ttj; xd(3eqvtioti; KXtiqi6ti yvQio oui6 ttjv xaTdoTaori tti;
XDHQiaxfj; oixovofxia;. 'HTav t6te jiod JiapoDaidoTTixe oxr\ BodXti o Evripio;
Yjiodqyo; Oixovonixcbv. 2tt)qic;6|xevoi tote ox 6T)Xcba£i; xai odvevted^ei; oteXexcov

(449)































































































































































IlQaxTixa ttis Bov^s tov Avti3tQoacbjtov
2T BOYAEYTIKH IIEPIOAOS - 2YN0A02 F

2vv£6QLaoTi 16ti<; AexehPqiou 1993
(•Qga ev<xq!ti<;'-4.16 iMi.)

(Ag. 9)

nPOEAPOS:

(A' TJ££St« fevaoSl * anneeiviis owefiQtas xou S^axo;. IlaoaxaXd) xau?
TganHaxei; va 5iaJuaxu)aow av wtdgx" cuiagxia.
TPAMMATEA2:

(n. nAnArEQpnoY)
YjiAgxei ajiapxia, x-Oqie IIooeSqe.

TTP0EAP02"

atovQd^alvexa^xt <mo*doccav va WeyxataXtC^v ootoxixd *Xeov.
r" AAev Eixav ^XneocpoQTieEL 6xi 6a kqoeSqewexe o^EQa xai vf am6 5ev r^av.
nPOEAPOS:

EuxaQioxd) ndoa TOX*. xuoie Avantoi). aXXd KaoaxaXcb va axpiKX»|ie xa
aaxEiaviaxTixeLOXoir/EWLdxixTiYtoQXii.

AwltauuE iie xn m^mtXnQco^XLXii r^EQtioia Sidxa^.To jiqojxo 0£1xa eivai O
nwi ^vxSv^Qio^vot AluoMaxoOxpi «K Ataxia;) OW^Zoc xoTl993". nagaxaXcb xov IIo6e5do *omuoSf.KoxE dXXo MeXo5 xr,5 oqmoowis
KoivoPouXEirtixfc EaiiXQOJrite va SiapdoEt xr,v 'Exeeon oxo Sco^a.
A TEQPriOY:
FKOFTH TH2 KOINOBOYAEYTIKH2 EDITPOnHS OIKONOMIKQN KAI

nPOYnOA^OmMOY TIA TO N0M02XEAI0 HOY TITAOOOPEITAI "O
ran^yotS^%pemenoi ahiqmatoyxoi ths ahmokpatias)
(TPOnOnOlHTIKOI) N0M02 TOY 1993"

"ae6Vt Ae6vxio; lEooSiax6voa,, n56E5oo; Av5oEa; **taoi»
IoltoQo; MaxQl&iK Tdoaog nanafiaroifcoe;
Ktxns Ka^ia; Nixoc; Mouoiouxxas
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IlQaXTlxd TIJS Boi)Xll$ T(OV AvTlJTQOaCrtJtCOV
21" BOYAEYTIKH IIEPI0A02 - IYNOA02 T

2uvE6QiaaTi 21ri5 AexeuPqiou 1993
('Qoa evoqIt)?: 4.18 [x.fx.)

(Aq. 10)

riPOEAPOE:

(A. TAAAN02)

Ktiquooo) xtiv Svaelti tcov EQYaoicbv xti? otiheqlv^ ouv£6pia<; xov Scbfxaxo?.
IlaQaxaXd) xov? xuqiou; rQa(x^ax£ig va Siajuoxcboouv av ujtdpxEi ajuagxia.
TPAMMATEA2:

(0. 2QOOKAEOY2)

YjcdQXEL ajtagxia, xuqieIIqoeSqe.
nPOEAPOS:

To Jtocbxo 6£jia axr)v Tj^EOTioia 5idxa|ri Eivai ti ofiiAia xou Yjtouoyou Oixovo-
fxixwv Yia xou? nootmoXoYiajiouc; xou 1994. naoaxaXu) xov x. Yjtouoyo Olxovo-
fxtxcbv va juqoo&Gei oxo pf|(xa.

YnOYPTOS OIKONOMIKQN:

(O. OIKONOMIAH2)

'EvXLfAE XUOIE IIQOESoE XT)g BOUATIS, EVXl^Ol XUQIOl B0UA£UXE£,
AioGdvofxai iSiaixEQTj xi\lx\ jiou rcapouaid^onai ofjfAEpa evootiov xr\c, oaojae-

Xtiac, xtis BouXti? xwv Avxijiqoouotcdv yux xiiv xaGiEQconEVTj Exriaia ofxtXia xou
Yjtouqyou Oixovofuxwv fXE xtiv Euxaioia XT); ou^xTiaTig XOJV JIDWXCOV xpaxixwv
7iQo\)7zo\oyio\L(bv xov xaxaxEOrixav axo X(b\ia auxo cuxo xtiv xupEpvTiaTi. xou T1qo£-
Sqou rXauxou KXtiqiSt). Ixtiv O(x0.ta (xou 6a Jiapouaidoco Ti? xuqie; xoxeuGuvoek;
tt|5 otxovoixixfis jcoXiTixfis jcou axoXou6ou(X£, t] ojcoia oxoxeuei oxtjv ava8iAp8ea>ari
tti; oLXovontag, oxtiv evioxuot] xr\<; avxaYa>vioxixoxT)xds xTjg, axov xaGogiono veou
oxtYM-axo; ttis avcurxuliaxTig 6ia6ixaoia<; jjioa oe ouvGtixe? axa0Eo6xTixa<; xat oxtjv
JtaodUTiATi jcqowGtioti \iia<; jcqooSeuxixtjs xai 6lxauig xoivwvixTig jcoXtTixffc jtou va
oxTiQ^Exat oe uylei? oixovojxixe? pdoEi;. 0a avacp£Q0u) ejeioti; oxl; OlXOVOfUX^
eIeXl^ek; xou xpovou xov 6iavuouji£ xai oxic, jcqoojcxixec jiou 6iaypdcpovxai via xo
1994.
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IlQaXTlxd T11£ BOV^II^ T(l)V AvXl7tQOG(i)7t(OV
IT" BOYAEYTIKH TIEPIOAOS - 2YNOAOST

2uve6QiaoTi 12t\c, Iavouagiou 1994

('Qga EvaglTig: 4.19 \i.\i.)

(Aq. 11)

nPOEAPOS:

(A. TAAANOS)

KlJQIOL OUV&5eX<poi, XT}Ql)OO0) TT]V EVaQ^T) TT)? OTlpiEQlVTi; OWE&giag TT]g BouXlfe.
©eXco va £-ux*]0a) oeotawg aag XQovia nolla, [it ttiv eXjiiSa 6xi exete ejilotqeiPel ara
SSgavd aagoaoi avavEcotxEvoi xat m.e avavEwpiEVT] SiAGeot] yia Stihio-uqyixti Egyaaia.

nagaxaXcb Tovg x-ugioug rgannatEig va Siamoraxxyuv av vji&qxei caiagTia.
TPAMMATEA2:

(n. nAiiArEQpriOY)

YjldQXEl, XTJQLE riQOESQE.

TIPOEAP02:

To novo 6£|ia nov txov\j& afin.£ga yia <n£lfrT|aT| Eivai "O jteqi Pa&iocpcovixou
ISgi3|iaTog Kvnoov (EmpoXri Eiacpogdg) (TgoJtoJioiTixixog) Nonog xov 1993". Eivai
JiQtitaoT] vom.015 xai jtagaxaXa) tov ITq6£5qo trig Koivopo-uXEWixfig Ejuxgoiifig Oixo-
vonixcov va avayvcboEL tt)v 'ExGeot) oto 2co|xa.

0a TiGE^a va avacpEga) otl imiig^E [xia axvnr\ ctuvewotjoti ^Eta^u xwv
xo^dxcov va -ujtdolEi, £q)6aov ngoxEixai xat via onocpcovT) 'ExGeoti, Svag o|uA.Tp;fis
ajio xdGE jiAE-ugd xat Pe^aia, av amdgxEi ojioiooStijtoxe dMog nov GeXei va \ixkf\ozi,
Qa xou 6cboa) to X.6yo.

A. IEPOAIAKONOY:

EK0E2H Till KOINOBOYAEYTIKH2 EniTPOIIHS OIKONOMIKQN KAI
npo-Y-noAonsMOY tia thn iipotash nomoy noY titao<j>opeitai
"O nEPI PAAIO<DQNIKOY IAPYMATOS KYnPOY (EniBOAH EI200PA2)
(TPononoiirriKos) nomos toy 1993"

IlaQOVTce;:

Asovxiog l£Qo6iax6vov, IIg6£5gog Nixog Mouaiotixxag
Iai6a)pog Maxgi5rig Mdgxog Kimgiavoti
KCxTig Ka^aniag TaxT)? Xot^ti6ti|at|Toiou
Tdaaog IIan:a56jiouX.og
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IlQazTixd xr\c, BovXiig tcdv AvTiJtgoacojtcov
2T BOYAEYTIKH TIEPIOAOS - 2YNOA02 F

2-uvE6QiaoTi Brig IavovaQiou 1994

('Qoa Evao^rig: 4.09 f.i.[.i.)

(Aq. 12)

riPOEAPOZ:

(A. TAAANOS)

Kriovaau) ttiv Eva^T] T(ov EQvaaubv rrig aTi|.i£Qivrig auvE&Qiag Trig BouXtig.
riaQaxcdd) toy xvqio r^xxf-ifAaxea va oiajciOTcboEi av ujrdQXEi ajtaoiia.

TPAMMATEA2:

(0. ZOOOKAEOY2)

YjcdQxei ajtaojia, xi'qie IIqoeSqe.

I1POEAPOZ:

Ta vo|.ioaX£6ia kov eyov\xz ofJiiEQa yia av^i\xr\ar\ Eivai 1) "O jceol nQoimoXoyi-
o\iov N6(.ioq tou 1994", 2) "O jieqi EibixEttOEcog riiOTcboEcog (Ta[A.£io Avajrn31§£tog)
N6[.ioc; ton 1994" xai 3) "O jteql Ei5ix£i3aEtog riiGTcbaEiog (Ta(i£LO Avaxo-ucpioEcog
ExtojcioOevtwv xai FlaQovitov) N6}iog tod 1994", &TiXaSr| oi JigowtoXcr/ianoi xov
1994, yia ia oitoia wtdgxEi xoivrj 'ExSeaT)..

Yxagyn Eioi\yr\OT] ojtcog t] 'ExOeoti GecdqjiOei avaYvcooBEioa, yia va xeqSigo'u^e
XQOvo. Yjtdty/.Ei Ojtoia&TircoTE Evoraor); 'H6ri exeixuxXoqx)Qf|OEi.

Ecpoaov 6ev vjtdQy.Ei EvaiaoTi, r) 'ExBeoti Gecoqeitcu avavvcooSEioa.
EK0E2H TH2 KOINOBOYAEYTIKH2 EniTPOTlHZ OIKONOMIKQN KAI

npo-Y-noAori2MOY ha ta nomoixeaia noY titaooopoyntai i)"0
nEPi npo-Y-noAori2MOY nomoi toy 1994" 2)uo nEPi eiaikeyieqz
ni2TQ2EQ2 (TAMEIO ANAnTYEEQI) NOMOS TOY 1994" KAI 3)"0 nEPi
EIAIKEY2EQ2 niZTQZEQZ (TAMEIO ANAKOY<DI2EQ2 EKTOniSOENTQN
KAI nAOONTQN) NOMOI TOY 1994"

HaQoyxsc,:
Aeovtloc IeqoSioxovou, nooE&oog TdaoognajtaSojtovXog
AXexoc Maox(6r|g Nixog Movaioiftrag

AvftoEag r£(0QYioii Mdoxog KiiJtQiavcn)
Iaicxooog MaxQi&rig TdxrigXon£T)&T|nT)TQunj
Kixtic Ka'Ca|.iiag Pevog riQ£vrt;ag
Avc\)fag OiALtcjtou
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IlQaxTixd xii£ BovXi]c; tov AvtiJtQoatbjtcov
2T BOYAEYTIKH IIEPIOA02 - 2YNOAOS T

ruveSQiaari I4r\c, IavouaQiou 1994

('Qpa Evao|T]<;: 9.49 n.\i.)

(Aq. 13)

IIPOEAP02:

(A. TAAANOS)

Ktiqtjooco xtiv Evao^Ti. trig oTipiEQivfi; cruvESoiac;.

nagaxaAO) rove,xtjqiouc; roapiLiaxEi:; va 6iaxQi3(i)aouv av omdQXEi arcaoxia.

rPAMMATEAS:

(n. nAnArEQpriOY)

YjidQxet cuiaoxia, xtjqie I1q6e6qe.

nPOEAPOS:

SvvEXL^ETai r\ ovtfixrior) tcov nootmoAOYiaLubv tod 1994 xai xaAd) axo (3fJLia tov
X. IlLTTOXOJIlTTl.

A. 2YAAOYPH2:

Tov? 6ri|xooLOYQdcpo-u? 5e 0a xovc, jieqilievoulie, xijqle ITQ6E5QE;
nPOEAPOS:

AEV ^EQO), XTJQIE ZtJAAOTJQTI. Av OeXeXE aAAd^ETE TT| OELQd LlEXa^TJ OO.C,.
N. niTTOKOniTHI:

KlJQlE IlQ6£5Q£, XTJQIOI OVVd5£ACpOl,

Eivai oi ngcaxoi JiQoimoAOYiaLioi xr\c, \iaq xv$£Q\r\or\(; nov exotjlie of|Li£Qa
LuiQoaxd Liai; xai jiotj [iiaa ano auxoiig xoug jiqoDjtoaoyioliotji;, £i6ixd LiEaa ojio tov
jiqotJjioaoyiolio avdJETvlTis xotj 1994, xaGoQi^Exat xai ti jioaixixti. xtis xtj^eqvtioti?.

EiLiai TjJioxQEcoLiEvof; ouxo aux6 xo pf||i.a, xtjqie TIQ6E5QE, va 8T]Acbaa), aXXd xai
va ajt£ufruv0ti) J1005 xtiv xtjPeqvttoti xai xtiv i5ia cbQa va xaAEoa) xttv xtjPeqvtioti va
Stiawoei av auxoi 01 ;iqotjjioaoyiolioi avdrtTU^nc; Eivai JiQaYM-axixoi ti Eivai jcXaoroi,
Yiaxi EiAixQivd jiqejiei va yvcoqi^oulie xoao elieii;, 01 avxinQoaamoi xotj Aaoij, 01
ojioioi 0a EYXQivouLiE avxovc, xovc, ^qoDjioXoyiolioi)? 600 xai o laoc, xaxd Ji6ao 0a
TJAOJtOlT)0OTJV.

©eXco va |eqco, xtjqioi orjvd6£Acpoi, av auxoi 01 jiqoDjioXoyiolioi 0a exotjv xtiv
xiJXTi xai xti Lioiga dMcov nQotmoAOYiancbv nov, evco 6id(poQa eqy** xa ojxoia otjluxe-
Qi/.auPdvovxav xai EYXQivovxav oxov jiqotjjioaoyiolio avdJiXTj|Ti!; xai EvriLiEQcovoxav

(765)











































































































































































































































IlQaxtixa xr\c, BovXni tcov AvtutQoacbjtov
XT'BOYAEYTIKH nEPI0A02 - 2YNOA02 V

2-uv£5oiaaTi 17t£ IavouaDiou 1994
(•Qpa £vao£ri<;: 2.11 ja.|A.)

(Ag. 14)

nPOEAPOS:

<A. TAAAN02)
KriQTjaaa) xtiv Evap^ri xrig otiheqivi'k ouv£5Qia? tt)5 Bovli\<;. napaxaXcb xov

x. rpa|in.ax£a va 6iamox(oo£i av vnagxti cutaQXia.

TPAMMATEA2:

(n. nAiiArEQpnoY)
YixdQXEi ajiapxla, xtjqie 11q6e6q£.

IIPOEAP02:

MjiaivoutiE oxtiv XEXEUxala cpaon. xr\c, ov^ttioti? xcov jiooUjioXoyiohcov. KaXcb
tov x. IoiScopo MaxQidTi ex \itoovc, xov ATinoxQaxixoiJ 2-uvaYEQlxoi) va niMjoei oji6
xo 3f|M.a.

I. MAKPIAH2:

' Kl3p>E IIQ6E5QE, XDQLE^ Xat XTJQIOI CTUVdSfiXcpoi,
Mia oji6 us xvpi6xeqe<; ujioxpecooek; xdGe xu(3Epvriari<; Eivai oi 6Ti|i6aie? ejiev-

5-uoek; oxou; xo\izi<; exelvod; nov aSuvaxEi o iSiamxos xo[i£a; va ejie^ei xat va
5paoTneumoiTi0£i anDn&ttf|Mrtu* Yta tii br\\iiovQyla tcov avaYxaicov e^ycov nov
aJiaiTouvrai via xtiv f%VXQQtom ™v paaixcbv xoivcovixcbv imiiQEOicbv, xtiv ujio|3oti-
erioTi xou ExauYXeovtofioTj xat Vf\ cuvoXixri avdJixu^Ti. tti? oixovo^ia; xou xotcou.

Sxov xdno na; xo xax' e^v agnoSio Ytouqyeio yux xtiv uXojioitioti xcov
jipoYPa^dxcov xcov 6ti|xooic«>v otevSugecov aval xo Ytoupyeio 2uYxoivcovicbv xai
'Eqycov, oxtiv ao[ioSi6xiixa xou onoiou urcdYOvxai o KXd5o; EXeyxou, o KXdboc,
TtiXejiixolvcovlcov, xo T\Li]\ia Ati.li6gicov "Eqycov, xo T^a Agxaioxfixcov, xo T\ii\\ia
noXixtXTi; AeQOJioQias. xo T^|ia EpXQQwfc NauxiXias, xo T^a TaxuSoo^ixcov
YjiTiQEoicbv, xo T\ii\\ia 06lx(ov MExacpoocbv xat xo Tpfyia HXEXxgo^xavoXoYtxcov
YiiTiQEaubv, xa6cb<; aium? xat ti ejiojiteici ttk XEixouoYia; xtk ApxflS TnXEmxoivco-
vlcov KuJippu, xri<; Agxfc Ai^vcov xat xcov KuTiQiaxcbv AEpoYQa^cbv.

Ilapd xk; &uoxoXie<; nov avuiiexawiitei oi\\itQa t\ oixovopia \ia<;, ehei<;, co?
xdmia xai cog y.v$tovr\oT\, avxiXa(Apav6[X£voL xr\ ot||iaato xcov jipoYPaixudTcov xcov
5Ti[xoatcov ejievSuoecov, avxi JidoTig Ouoia<; xat ouvEiSTird ajiocpaoioafXE va

(885)



























































































































































































ITQaxxixd xr\c, BovXiig tov AvtutQoacojtcov
2T BOYAEYTIKH nEPIOAOS - ZYNOAOZ F

SuvESQiaaT) 27t)<; IavoixiQiou 1994

('Qpa Evaglti^: 4.20 \i.\i.)

(Aq. 15)

nPOEAPEYQN:

(B. AY22APIAHI)

Ktiqtjooo) xtiv £vaQ|ri xcov zgyaoubv v% or)\i£Qixr)<; ovvtbgiac, xr\c, BouXfji;.
naoaxaX.u) xov evxijao roapifAaxEa va 6iamaxcba£i av vk&q%ei cuiagxta.
FPAMMATEA2:

(0. 20OOKAE0Y2)

YjiApxet arcaoxta, xtjqle IIq6£8q£.

nPOEAPEYQN: *

To jtqcoxo 0£fi.a oxt) aTi(XEQLvfj TinEprjoia 5i&to|t] Eivai "O jceqi MEXovofiaoiai;
xov YjcovoYEto-u retogYtag xai Snwtxcbv n6oa)v N6fxoi; xov 1993". naoaxaXu) xov
npoEopo XT15 aQ^oSta^ KolvoPodXevxlxti? EniXQOTcr\<; va avayvcaaEL x^v 'Ex0eoti.

XP. MAYP0K0PAAT02:

(ByatvEi axo (Srifxa yia va 6ia|3&aEi xtjv 'Ex0eoti)

T. nAnAAOnOYAOS:

Ktjqie ITq6£6qe ...

nPOEAPEYQN:

Nai, o x. IlajcaooJuo'uXoi;.

T. ILMIAAOIIOYAOS:

Av \iov etcixqejcei o ov\6&zk(po<; ...

XP. MAYPOKOPAAT02:

EjCLXQEJCEXai, XTJQIE OVV&OEACpE.

T. nAIIAAOnOYAOS:

Aamotifim jiqu yia jxta axopia (jpop& 8a ^TiXTJaovfiE ava|3oATJ. Aev exgj Evoxaati
va 6ta0aox£C r\ 'ExOeot},av itai ejuBvuovv oi...

nPOEAPEYQN:

'O/t, av 0a 'ujc&qIei avaPoXfj, Sev vx&qxu Xdyoc,.

(987)



















































































































































IlQaxtixd xr\g Bou^tfe xov Avxi3tQoa(OJt(ov
rr boyaeVtikh ttepioaos - synoaos r

2uve6Qtaor| 3tic; <J>£PQOi>aQiou 1994

('Qoa Evao^Tig: 4.23 li.li.)

(Aq. 16)

TTPOEAPOZ:

(A. TAAANOS)

Ktiq-uooo) ttiv EvaQ^n tt)C, OT||AEQi.vrjg ovvzbQiac, Trig BouATig. TTaQaxaAO) to
TQa[j.|i,aT£a va &iajr.iOT(ba£i av ujeaQX^ aicaQTia.

TPAMMATEAZ:

(n.riAnArEQPnoY)

YitdQXEi ajtaoria, xijqie nQOE5Q£.

TIPOEAPOZ:

Aqx^ov|.i£ lie to KE(pdXaio A', NolioGetixti. Egyaoia. To jiqcoto Belux elvai "O
jceqi METovoLiaoiag tod Yjiouqyeiod rewgyiac, xai Ovaixtbv nopwv Nolioc, tov
1993". nagaxaXtb tov npOE&oo Trig aQLio&iag KoivoftovAEtiTixnc, EjtiTQOJrng va 6ia-
fkxoEi ttiv 'ExBeoti oto ItbLia.

BOYAEYTE2:

TlQOXEiTai yta avafk)Xf|, xtjqie ITqoeSqe.

nPOEAPOZ:

Aev ujtdQXEi 0£Lia avafk>ATig. AvaftXr|0Tix£ jcoaaec, cpoQEg, extoc, av cutoovpeet
axco ttiv Exteaeotixti. E^ovoia. FlaQaxaXco tov x. MavQoxoQ&dTo va &iapdo£i rrvv
'ExGeoti.

Ktjqie *dapxt5r|, EioaoTE EO£ig jcotj EiitaTE jceqi avapOAfig; Alotl EOEig TioaoTE
oto rpacpELO (xou xai aeyote oti 6ev litcoqoijv va ylvotjv dX.AEg avapOAEg, EXTog av
xdvOVLlE XlOV|10Q.

A. MAPKIAH2:

Kvqie nobedoe, ej-ieiq etcqoxeito va (pEpovLiE avTiQQTiOTi xai ttiv jcqotiyotjlievti.
riELiJCTTi via ttiv avaftoXii, JtlTiv oLiwg, orav Tj)f|cpioav TQia xoLtLiaTa tjjceq t% ava-
ItoAiig, 6ev LiJtoQOTjaaLiE va xdvouLiE TITCOTE.

nPOEAPOZ:

Aoiicov, o x. MauooxogdaTog.

(1061)









































































































IlQaXTlxd TT1S B0Vlll$ T(OV AVTIJtQOaCOJtCOV
ZT BOYAEYTIKH nEPIOAOS - 2YNOA02 V

2uv£&Qiaor) 1Otic; OEfSpoijaQioTJ 1994

('Qga EvaQ^Tic: 4.13 lull)

(Aq. 17)

nPOEAPOI:

(A. TAAAN02)

Knoi'iooo) tiiv evoqHti Trig ar)Li£Qivf|c ouvESoiac totj StbLiaToc. naoaxaXu) to
rpa[4iaT£a va &iaxQifl<baei av ujc&qxei ajtaoria.

TPAMMATEAI:

(n. nAnArEQpnoY)

Yjrdoy.Ei a;raQTia, xvqie Iiooe&qe.

nPOEAPOZ:

Kiioioi ovva6eX(poi. 6e 9a fiGeXa va yivei auvE&oia evtoc GVVE&oiac 'Oiicoc
BeXco va xdvd) njv £^f|C jraoaTf|oriar|: ndoaTrioEiTai Tig TEAEDTaiEC |%oiid6£C -xai jtl-
OTETKO Ba aVVEXlGTEl- OTL ElVOl JtoXti LUXQOC O OQlBllOC TtOV VOLIOOXE&UOV JTOU E0-
Xovxai ottiv oXoiiEAEia xai JtoXtj |XEydXoc o aoiBLioc tcov BELidtcov oto KECpdXaio A'.
'Aqxioe 6TiX.tt&TJ va ytvenu r| 6Xr| Eoyaaia tou ScbiiaTOC ETEQofiaoric xai Ta au-
TEJtdvveXTa BsiiaTa otic &idqx>Q£g EjriTQOJtEC va vtvovrai aiTia va Xiyooteijei ti ajta-
QaiTT)Tri voiioBETixfi EQyaaia. 0a vivow xdnoiEC EioTryriOEic, aXXd Eivai Beiio jtou
acpood tov xaBsva Liac va xoiTd^ouiiE exei TovXaxiorov jiov ooiOLiEva Belioto £ivai
OLioqxova, va iiriv eoxovtoi ottivoXolieXeio xai va acpiEQwaouLiE, av Eivai 6vvaTO, Jte-
QioooTEori jrooooyri oaov acpood TT) volioBetixT] EQvaoia, Jtou Eivai ri xiJQia zgyaoia
aVTOl' TOV I(b(.iaTOC.

AoxiaM'iiE ii£ to KscpaXaio A', NoiioGetixti Eoyaaia. To JtocbTO Belio Eivai "O
jcegC 2viin:ATio(OLiaTixou nooimoXoyiOLioij ttic Aoyric Ailievwv Kujtqou Nolioc totj
1994". naoaxoAO) tov riQOE&oo ttic aQLi66iac Koivo(toTjA£i>Tixf|g Ejutqojitic va 5ia-
ftdaei tt|v 'ExBeoti.

(1113)





















































































n^axTixd tiis BodXii^ tcov AvTiJtQoacojroDv
2T' BOYAEYTIKH riEPIOAOZ - 2YNOAOS V

2i)V£6QLaoTi 17rig <I>£fjQouaQioi) 1994

('Qga Evap^rig: 4.19 li.li.)

(Aq. 18)

nPOEAPEYQN:

(A. ANTQNIOY)

KriQi'ooco ttiv Evao^ri trig arpEQivrig auvESgiag xov IcbiiaTog. riagaxaXcb xovc,
xdqlodc TQaLiLiaTELC va oiaji-icrucbooirv av uji-dQXEi ajtaoria.

TPAMMATEA2:

(0. 20O0KAE0YI)

YjtdgxEi ajcaQxta, xiiqle TIqoe&qe.

nPOEAPEYQN:

To JtQ(bxo 0£iia jiqo riLiEgriaiac; 6iaxd^£toq Eivai "Ol e^eXlIelq axo Kimgiaxo
xai idiaiTEga r\ oxdori Liag evovtl xcov lietowv oixo&OLUiarig ELiJUOToawrig", 0£|ia £y-
YQacpEv lie EioriYTiOTi xoi) ngoEdoou xov 2oaiaXiaTixoi3 KotiLiaxos EAEK x. Bdoov
Auaaagiori. riagaxaXcb xov x. AvaaaQidri va ELoaydYEi to 0£Lia.

B. AYI2APIAH2:

Kuqle TTooeSqe, xi'QLEq xaL xtjqlol auvddEXcpoi,

Ev£YQaa|)a avxo to 0£Lia, yicat xclgteikd jtcog Tcbga atiEOcoq 0a jtqejtel ri BovXr)
va avTajtoxQL0£i OTa XEXEi'OLiaTa Xaoi) xai xaigcbv xaL va dia&QaiiaTiOEi to qoXo Trig
OTiq TQayiXEq e^eXi^eig Tig oitoiEg avTiLiETcojti^Ei to aiivoXo tod xixrtQiaxoi) eX-
XtivlolioI). Kai 6ev vnagxei biacpvyr\ yia xavEvav Liag: Oute ol LiEYaXooTOLiEg Sia-
xrigi^Eiq ovte oi cpoaaTixoi acpogiOLioi oi>T£ 6 Becoqtitlxoq 5iaxu)QiaLi6g evBuvcov
JCQoacpEpouv dXXo0L. H icrcogia 0a Liag xqlvei aico TigTtoaxTixEg TOJto0£TT|O£Lg Liag.

Ev(b r\ TODQXLxfi xaTOxri auvExitETai, Evcb r\ &r|LiOYQa(pixf| aXXayri £5paitbvETai,
avTi lie tov ayfova yicx ajraXXayri ano Tig aiuEg tcov 6elvo)v, aoxoXoi>Li£0a lie LiETQa
6r|0£v ajroxaxdoTaoTig ELiJUOToaiJvrig, JtgoacpEQovTaq dXXo0i oe xaTaxTT]Teg xaL ouli-
Lidxoug Toug, xol Oecqqoulie e^tqelliolio tti Si£x6ixrior| OToixeiu)S(by, 6L£0vcbg xa-
TOxi'QcoLiEvtov SixaitoLidTiov xai a£icbv. EjtaiToiJLLE ipixLa pLoXoyixiig Ejuftttoarig
XcoQig ixvog aHiojtQEJtEiag. EiLiai ftefkuog otl 6Xol cmLiqxovotiLiE otl o xaxcbg vo-
oiJLLEvog QEaXiOLiog exel o5riYr|a£i jroXXoug oe aTQaJtovg jtou xaTa&ixdorrixav te-
Xegl&lxo a;r6 ttiv lOTogia. TiaTL "QEaXioTEg" ovoLiatovTovaav xai oi KouloXivyx, ol
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ZT BOYAEYTIKH TIEPIOAOS - ZYNOAOZ T

2i)ve5QiaoTi 24rig <!>E(3QovaQiou 1994

('Qoa £vao|rig: 4.10 |i.[X.)

(Ao. 19)

nPOEAPEYQN:

(A. ANTQNIOY)

Ktiqtjoocd ttiv evag^Ti Trig OTiixEQivrig ouvESoiag xov 2co|iaTog. nagaxaXco Tovg
xuoioug roamiaTEig va oiajuoTtbaouv av wtdoxEi ajtaoTia.
TPAMMATEA2:

(n. nAnArEQPnoY)

YjcdQXEi ajraoria, xx'qle nooedoe.

nPOEAPEYQN:

Aqx^odiie [xe to K£(pdtaao A', No(j,o6etixt| Eoyaaia. To jcqcoto Qe\ia Eivai "O
Tcegi nQo\3^oXoYta[.ioiJ xov Ta^Eiou Of|Qag No^og xov 1994". naoaxaXcb xov rioo-
e6qo Trig ao.iioftiag Etcitootttic; va xaiaGEOEi ttiv 'ExGeoti oto Scoria.
A. IEPOAIAKONOY:

EK0EIH THZ KOINOBOYAEYTIKHZ EniTPOTTHI OIKONOMIKQN KAI

npo-Y-noAonzMOY ha to nomozxeaio noY titaooopeitai "o
nEPi npo-Y-noAori2MOY toy tameioy ohpas nomoi toy 1994"

TlaQovxec,:

Aeovtioc iEQooiaxovou, I1q6e5qo5
Av&Q£ag rEcogyiou
Iat6cooog Maxoi&rig

Klxtic Katafiiag

Tdaaog najca66jTouA.og
Nixog MouaioiJTTag
TdxT]c XaTfri&TiiiriTQio'U

H KoivoPouXeutlxti Ejutoojiti Oixovofxixtov xai nooimoXoYiOfiot) heXettjoe to
juo jrdvco vof.ioax£6io oe ouveSqio Trig jcou JiQayp.aTOJtoiTi0Tix£ OTig 14 <J>£$QO"UdQiou
1994. Ixa jrAcuaia xr\Q ^ieXetti5 *ov Jtio jrdvco JtooimoXoyianoij xXf|6r]xav xai Jta-
Q£VO£0T)XaV OTTl OUV£6QiaOTl. TT1S EjUTQOJtTig EXJtQOOCOJtOl TTig EJtlTQOJTTig AlCC-
X£LQiO£toq tou Taj-iEiov OTioag xai xy\q, Kuvtiyetixtiq OnoorcovSiag Kijjtqotj.

(1213)





















































































n^axTixd Ttis BodXii$ twv AvxiJi^oacoTtcov
2T BOYAEYTIKH riEPIOAOS - 2YNOAOS r

SuvESQiaari 3rig Mapjiou 1994
('Qpa Evap^rig: 4.37 n.ji.)

(Aq. 20)

riPOEAPOS:

(A. TAAANOS)

Ktiquooco ttiv EvaQ^n trig OTinEQivrig auvESpiag tou Zco|iaTog. napaxaAco to
rpajxLiaTEa va &iaxpi0c6oEi av ujtdpxei ajtapua.
TPAMMATEAI:

(0. 20O0KAE0Y2)

YjtdQXEi ajtapria, xuoie npo£6p£.
nPOEAPOS:

To GEjxa jiou exei EYYQacpEi xaxd JipoxEpaioxTixa xai auvexl&Tca r, ovt,r\xr\or]
tod acpopd to Mexqo Oixo&6nr|OTi.g E|.iJtiaxoauvrig. AjrocpaaiaxTTXE r\ ovt,r\Tr\or\ vaou-
VEXLOTEL TTIV EJIO^EVTl Ui[i7lTr\, OTOV 0a EXEL EJllOTQE^El XOl O nOO£5QOg XOU Ar|-
Hoxpaxixou luvaYEQ^ou *• Maxorig.

Ev TO) liexo^u 0a f|0EAa va aag avacpEQco oe auxo to axddio oxi o Uq6e6qo<; tod
ZociaAioxixou KoLijxaxog EAEK x. Bdcog Auaaapi&ng exei Cnxfioei va EYYQCxcpEi cog
EJtEiYov 0£^a "H cijieiXoiJjievt] ajceXaor) Trig Tipcoi6ag SaoxdAag EAEVTig Ocoxd xai to
[AETQa JtOU JtQEJtEl VO UlO0EXr|0OUV". AjtocpaoioxrixE ajto xoug aQXTiYOijg xai EX-
jxpoacojxoug tcov xoLiLidxcov, r\ Bouati., to Icoiia, va JtapaxoAOU0£i jxdoa jxoau oxevo
ttiv Etai^Ti auxou tou 0ELiaxog OE auvEcyyaGia he ttiv xupEQVTiOT] xai va ou^tixtiOei TO
0E^a auxo, av xpeiaoxEi, xaxojxiv tcov 6idcpoocov &ia|3nndxcov to ojroia exouv Yivei
EVTova ajxo JtXEupdg TTig BouATig tcov AvxiJtpoacbjtcov.

To dMo 0E[xa jtou ii8eXa va avaxoivcoaco Eivai oti exei ouvE6pidaEi ti Koi-
voPouaeutixti Eitixpoini EjuXoviis Trig BouATig xai aJtocpdaiOE Tig ax6AOU0£g aUayeg
OTT) OUV0EOT1 TCOV JtlO XOTCO KoiVO|3oUA£UXlXC0V EJXIXQOJXCOV.

O x. najra66jrouXog.

T. TIAnAAOnOYAOZ:

Kuoie noo£5Q£, ^iia 5i£uxQiviar|. Ei^ai oiYoupog 6xi AEyovrag ttj cuvExeia tou
ti ajxocpaaioTTixE axri ouoxe^ti, ©a avacpspEXE oti tj Bouati OLiocpcova au^cpcovEi via
ttiv EYYpacprj tou 0£Liaxog.

(1255)
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n^axtixd Tf]£ BovXi]? tcov AvtiJtQoacijtcov
2T' BOYAEYTIKH TTEPIOA02 - 2YNOA02 F

2uv£6QiaaTi lOrig MaprioD 1994

('Qqci evaglTig: 4.35 \i.\x..)

(A«. 21)

nPOEAPOI:

(A. TAAAN02)

Ktiqdooco ttiv evag^ri xr\c. ori|i£pivrig oDV£5otag tod Scbuarog. riaQaxaXa) TODg
rpaiinamg va &iajuaT(booDv av •ujcAqxei aicaQTia.

TPAMMATEAI:

(n. nAnArEQpnoY)

YitdQXEi ajtaprla, xdqie ITqoeSqe.

nPOEAPOS:

Kdqioi cwdSeXcpoi, jtapaxaXcb, 0a f|0EXa ttiv tcqoooxti oag. IIqiv eioeXGodue
OTTi vono6£Tixf| Epjaata, 0a rfitka va ttiqtioodue M-ovoXejctt) 01711 71a ttj MeXivo Meq-
xodqti. KTi6£UETai or][A£pa ti MeXIvo Meoxodqti xat 5e voni£co 6u ojtoia6f|JtoTE X67ia
jtco ajio to 3r||xa Trig BoDXrig JtEQiz/odcpoDv tov aycbva Trig xat ttiv Jtooocpood Trig oto
£0vog xai i&iatTEpa ottiv Kdtcoo.

(MovdXEJtTTi 01711 otti \ivr\\ir) Trig MEXivag Meqxodqti)

Awovia Trig ti nvn|xr|.

'Exel xnxXoq)OQf|aEi il>f|cpio^a Trig EiUTQOJtfig E^coteqlxwv juod xaraStxd^Ei Tig
EV£Q7ELEg Trig ToDpxtag oe |taoog tcov Kodo&cdv BodXedtwv. AcpoD to heXettioete,
EXti) ujt6i|)Ti \xov va ^tittioco ajto to rQa|X(xaT£a tod Icb^aTog oto TEXog Trig vo-
[xo0£Tixr|g Egyaaiag va ava7Vtba£i to il)f|cpLO[i.a 71a £7x91011 aico to 2a)|xa.

MjcaivoD^iE Tcbpa oto K.£(pdXaio A', No^o0etlxti Epjaata. Aqxl^od^e ^e to
jiqcoto Qe\ia, jtod Eivai "O jteqi npOD7toXo7ioluoD tod Kevtqixod Ooqeo NEoXaiag
No^iog tou 1994". napaxaXcb tov IIqoeSqo TTig apuo&iag KoivopoDXEDTixfig Ejcl-
TpoJtfig va ava7vd)OEL ttiv 'ExGeoti oto 2a)(xa.

Kdqie niTTOxoiciTTi, 7ivETat jtoXDg GooD^og. TlapaxaXd) tog Koo|xr|TOQag va Xd-
(3ete to [XEToa oag.

N. POAANAHZ:

KDpLE nQOE5QE, 7ta TO KdJIQIOXO &EV EIjUOTE TIJtOTE.

(1293)

















































































































































n^axxixd tiis Bou^tfe tcov AvxiJt^oacojTcov
ZT BOYAEYTIKH riEPIOAOZ - 2YNOAOS F

ZDveSQiaari 17n.s Maouov 1994

('Qoa evoqHtic: 4.15 fi.|i.)

(Aq. 22)

nPOEAPEYQN:

(B. AY2ZAPIAH2)

Knoi-ooo) ttiv evaoHT] ttic otuieqivtic ouvEdoiac tov ZcbuatoQ. naoaxaXco va
6iaj[ioTO)0fi av uitdoxei curaQTia.
TPAMMATEAI:

(0. ZO<K)KAEOYZ)

YjtdQ//£i ojraQTia, xi'oie FIqoeSqe.
nPOEAPEYQN:

To jtquto Qe\ia tod KEcpaXaiou A' eivai "O JtEoi nooiJjtoXoYia^oij ttic Aqxtic
KoauxuW ExBeoe(ov No^ioc tou 1994". nagaxaXcb tov riQOE&oo ttic ao^o&iac Koi-
vopouXevTixiic: ETtiTQOJtric va 6iaftaa£i ttiv 'ExBeori.
A. IEPOAIAKONOY:

EKOEZH THI KOINOBOYAEYTIKHZ EniTPOriHZ OIKONOMIKQN KAI
npoY-noAoniMOY ha to nomozxeaio noY titao<j>opeitai -o
nEPi npo-Y-noAonzMOY thz apxhz kpatikqn ekoezeqn nomoz
TOY 1994"

TlaQovxtg:

AEOVTIOC iEQOSiaXOVOV, nQOEOQO? AvSOEa? OtXlJtJtOV
Avoqeqc; rzoigyiov T&aaogUastabdnovXoi;
Ioi&wooc Maxgi&Tic Nixog MouoioiiTTag
Apoaan AvtwvCou Mdoxog KujUQiavou
Kixri; Kataj.iiac Pevoc riQEVT^ac

H KoivoPovXevTixii EjriTQOjni Oixovo(.ux(bv xai Ugovnolo^onov ^ieXettioe
tov jrooilToXovia,ii6 ttic Aoxtic Koauxcbv ExBeoewv oe ouvE&oia ttic jcou jroavnaTO-
^oitiBtixe otic 7 Maoriou 1994. Zttt. oi>vE&oiaaTi o.vtt] xXtiBtixov xai jraosuQEBTixav
exiteoacoTOi tod Aioixtttixov Zu^ouXlou xai ttic AieijBuvotic ^c Aqytic Kocctixcov
ExBeoewv.

(1365)
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IlQa>«Tixa Ti]£ BovXi]^ tcov AvTijiQoacrtJtcov
IT" BOYAEYTIKH nEPIOAOI - lYNOAOZ T

2uv£6QiaoTi 24tic MapjioD 1994

('Qga evaoSirig: 4.22 li.jx.)

(Aq. 23)

nPOEAPOZ:

(A. TAAAN02)

Ktipvooo) ttiv EvaQ^ri T(ov EPvaouov Trig OTi|.i£Pivr|g ouvE5oiac Trig BoDAfig.

naoaxaX(i) todc xDoioDg rpaiiiiarEig va 6iajcLOT(booDv av uxcdQ/Ei ajtapjia.

TPAMMATEA2:

(n. nAnArEQPnoY)

Yjrdp/Ei ajtaoTia, xdoie npoEOQE.

nPOEAPOS:

Ki'otoi ciDvd&EAcpoi. jtqiv lijcodiie ottiv riiiEQTiaia 6idTa£ri, jragaxaXcb va vivei
HOVoAejitti oiyi\ Y^a ttiv avavbgr] 6oAocpovia aico ToDQxoDg Jt^dxTOQEg tod ©EocpiAoD
rEcoovidori.

(TtiQTlOTI J.IOVOAEJITT1C OV/Tig)

AUOVia TOD Tl [.IVTlllTl.

Kdqioi avvd6£\cpoi, exei eyyga^i hqo TiiiEOTiaiag 6idTa^ric to Belio m,g dvav-
Sprig 6oAocpoviac tod ©EocpiAoD r£copYid&T]. 'Exei EYYQa^Ei aico to loaiaAiarixo
K6|xixa EAEK. To Aoyo exei o npoESQog ttic EAEK Aq Bdaog ADooaQibrig.

B. AY2IAPIAH2:

Kl'lPlE IIqOeSqE, XDQIOl ODVd&EACpOl,

Befkua ti BodAti 6sv rrooacpEQETai yia EjiixTiSEioDg. 'Oyaog a' avrrj ttiv eiSixti jte-
QiJTTcoaTi voiuud jnog eivat xaBiixov xat Trig Bouatic xat tod gdvoAod tod AaoD va
otoBei lie jtoogoxti yvow arc' odtti ttiv TQayixfi ajubAEia. Mag ecpdye £vag |.i£YdAog.
Tia oooi'g tov Y"vw£iaaii£ r\ \€E,r\ avTircooatojiEDEi ttiv JtQoacpood tod. AoAocpo-
vTiLiEvog arco Tig xoanxEg Drcr|p£oi£g Trig ToDQxiag, xai Ba Eivai rcoAD £jtixlv6dvo va
6r|Xo')V£TaL otl avaLiEvoDLiE JioQiaiiaTa aaTDvo(.nxd Y^a va xaraAriHoDiiE oto aD-
ro^aro ODLUtepaajxa otl itpoxEirai yia |iia JtoAiTixTi, 6oAocpovi,a arco Tig xpauxEg
DJtTiQEaiEg Trig ToDpxiag. To EYxATifxd tod; niaTEDE otti 6r||,ioxQaTia, ttiv eAedBeqio,
tov dvBpoCTo, ttiv xoiviovixti 6ixaioaDvn, xat ttvv aHtorcpErcEia. ZEiivog, jtpo-
OTiAcoLiEvog oe apx.Eg xai loavixa, ;raQaYV(bQit.E aicEiXEg xai xivoDvoDg. H JiQoacpoQd

(1397)































































































































riQaxxixd tti<; BorXii^ T(OV AvTlJtQOaCOJlWV
Zr BOYAEYTIKH TTEPIOAOZ - IYNOAOZ F

iDVEOQiaaTi 3lTi.q MaQTiOD 1994

('Qoa EvaQ^tiq: 4.37 |i.|JU)

(Aq. 24)

riPOEAPOZ:

(A. TAAANOI)

Ktiqdoo(i) ttiv evopHti tiov EQYaoubv ttic oriiiEQivfic TaxTixf|q ODVE&Qiaq xric
BodXtic; T(ov AvTiJtooocbjnov. naoaxaXoDVTai oi evtilioi xdquh roa|i|.iaT£iq va 6ta-
juotuoodv av vndQxei ajraorla.

TPAMMATEAZ:

(0. 2000KAEOY2)

Yjrtigy.ei ajiapjia, xdqle noo£6Q£.

nPOEAPOI:

Kdqioi ODvd&£Xcpoi,
Me ttiv xfiQi^Ti ttic eXativixtiq estavaoiaoTic, o xDJtQiaxoq EXXnviaLioq jiqoo-

pXsjtEi xai gtt) 6ixf| tod a:t£X£D0£QcooTi ajio tov o6coLiavtx6 1;dyo. AXXd avTi Yia Xed-
TEQld EXEIVO JTOD EQ^ETOl ElVOl EVOQ VEOq.&DVdOTTiq.

Ki exei jtjod ri £X;ri5a tiovTavEDEi, jtod oi TajiEivcoLiEvoi avaBaQQEDODv, vum
Tcbga exodv va xdvoDv, wtcmBeTai, |xe jioXltlolievodc xai xQLOTiavoDq, Ta yeyovoto
TODg 6ia\|>£D6oDV, YiaTi to novo jiod aXXd^Ei Eivai oi p.E0o6oi. Oi |.ieGo&oi jiod y^-
vovTai axona ;uo TaJiEivamxEq, oxXtiqec xi ejuxivSdveq. 'Etoi ti Xedteqlo xa-
eDOTEOEL Va EO0EI Xai OTTIV K.DJIQO Liaq, LlEXQl JtOD "CpxdVEl O XOLtJTOq OTO XTEVt",
(.lEXQi JtOD avaXaLiftdvoDv Ta ajioDOTaxa Jtai&id ttic Kdjtjqod va &cooodv Xdott, "jtaio-
vovTaq Liiav avTicpooid, icaiovovTaq [.lovojrdTia, va Pqodv xa axaXoirdTia jtod Jtav
OTTI XEDTEQld".

H &ixtj |Aaq EjravdaTaori, o £6vixoa;i£XED6£Q(OTix6q Liaq aYcbvaq EvavTia OTODq
ajroixioxodTEq, EYPaiJiE Tiq 6ix£q tod XQ^OEq OEXC6£q ottiv lOTOQia Ttov Jtav£XXf|vcov.
'Etoi ocppaYioTnxE [iz to aiiia tod Xaoi) ^aq ti xoXofri eotw avE^aQTTioia tod xd-
jiQiaxoii eXXtivioliod, 71a vaajroXaLif*dvoD[.i£ 6X01 ar]\.izQa Ta 07066 jtod ODVEJtdYETai
ti DJtaQ^Ti ttic 6ixTi.q j.iaq xQOTtxfiq ovtottitoc;, ttiv eXedBeqio naq, Tiq &TiuoxQaTix£q
Haq 6ia6ixaoi£q. tti BodXt'i. ttiv xDftepvTiaTi. |iaq, Ta x6|iLiaTa xai ttiv eXedBeqti 01-
XOVOj-UXTl OOaOTTlQlOTTlTd liaq.

(1461)



























































XT BOYAEYTIKH T1EPIOA02 - 2YNOA02 T

Zuv£6(>iaar| 7r\Q AtcqiXiou 1994

('Qpa EvaoS;Tig: 4.33 |.i.(.i.)

(Aq. 25)

nPOEAPOS:

(A. TAAANOI)

Kriouaao) tt|v evcxoHti Trig ar||.iEOivr)g auvEOQiag xrig BouXrig tcov Avti-
jcQoacbj-rcov. riaoaxaXcb to roaw-iaTEa va &iajuoTcbaEi av vk&qxei ajtapjia.

TPAMMATEAZ:

(n. nAriArEQpriOY)

Yjtdoy.EL airaoTia, evtijie xuqie IIqoe&qe.

nPOEAPOI:

ELOEgypi-iaoTE oto KficpdXaio A', NojioBetixii Egyaoia. To jtqcoto Qe\ia ottiv
Ti|.iEQr|aia oidTctHri, Jtou Eivai "O jteql nooujtoXoYiGn.ou tou KwtQiaxou Ogyavianou
Touqio^ou Noj-ioc tou 1994",&ev Eivai etol[.io.

noo7.(oooi'[.i£ oto 6evteoo BEfxa, jtou Eivai "O jceql npoujroXoYiO|.iou tou Ta-
(.ielou Aiuioouov AavEitov N6|.iog tou 1994". riaoaxaXcb tov nQO£6po Trig aQ|i6&iag
KoivoftouXEUTixrig EjtiTQOJirig va 6iafida£i tttv 'Ex0eoti oto 1ib\ia.

A. IEPOAIAKONOY:

EKOEIH TH2 KOINOBOYAEYTIKH2 EIlITPOnHS OIKONOMIKQN KAI
npo-Y-noAoniMOY ha to nomozxeaio noY titaooopeitai "o
nEPi npo-Y-noAonzMOY toy tameioy ahmoziqn aaneiqn nomoz

TOY 1994"

IlaQOVTE?:

Aeovtioc Ieqo&ioxovou, npoeSoog
Iaiftcooog Maxoi6rig
Kixric Ka£a|.uag
Tdoaog ria:ta66;i:ouXog

Nixog Mouaiourrag

MctQxoc KujTQiavou

Tdxrig XaTui6r|(.iriTQLOU

Pevoc IlOEVTcac;

(1491)



















































































n^axTixd Ttis BovXi]$ tcov AvTiJtQoawjtcDv
5X BOYAEYTIKH I7EPIOA02 - 2YNOAOS P

SvveSQiaori \4r\t; AjtqlXlo-u 1994

('Qqcx evaQ^rig: 4.15 ll.ll.)

(Aq. 26)

riPOEAPEYQN:

(A. XPY202TOMOY)

Ktiqi'ioo(o ttiv Evag^ri tcov EQYaouov trig otuxeqivtis ovvzbQiac, trig BovXrig. lTa-
oaxaXco xovq, xvqiovc, TQaLiiaaiEL? va 6iajttOTc()oo\JV av ujc6qxei cmaQxia.
TPAMMATEA2:

(0. 20<J>OKAEOYZ)

YnaQxzi aitatma, xuqle IIqoeSqe.

nPOEAPEYQN:

Aqx&oulie lie to KEcpdtaxio A', NolloBetixtj Egyaoia. To jlqcoto Gellcx 6ev elvccl
ETOILIO. TO 6EVTEQO 0ELICX ELVCXl "O 3TEQL AtILLOOLCIC; YjCTlQEOia^ (TQOJtOJCOLTlTLXO^)
Nolioc tou 1994". riaQaxcdcb tov IIqoe&qo r) oJtoio6f|JtoTE akXo MiXoc, xr\c, aQLiodiac;
KOLVOpOl'XEHTLXflC: EjllTQOJCllg Va SiapdOEl TT)V 'EX0EOT1 oto ScbLia.

A. MAPKIAH2:

EK0EZH TH2 KOINOBOYAEYTIKH2 EniTPOTTHZ OIKONOMIKQN KAI
npo-Y-noAonzMOY tia to nomosxeaio itoy titaooopeitai "o

nEPI AHMOZIAI YnHPEIIAZ (TPOnOITOIHTIKOZ) NOMOI TOY 1994"

IlagovTEs:

Aeovtioc Ieqo&kxxovov, np6£5(30c;
Iol6co<x>c; MaxgiSrig
KixTig Ka^aLitag

Tdoooq najca56jtoi)Xoq

Nixoq MouotoiJTTag

Pevoc riQEvrtaq

H KoivoftouX.EUTixf| EjriTQOJifi Olxovolilxcov xoa nooitaoXoYLOLiov lleXettioe to
juo Jtdvco voliooxe6lo oe ouvsdgia Trig xov ^QayLiaTOJtoiTieTixE axig 4 AjtqlHou 1994.
2tti auvE&Qia auTf| xXriBrixav xai JtaQEVQEGnxav exjcqoocojuoi tod Yjiohqy^ot' Ol
xovolilxcov.

(1533)





















































































n^axTixd Tt|$ BovXii^ TCDV AVTIJtQOaCOJtOV
ST BOYAEYTIKH IlEPIOAOS - 2YNOA02 F

2uv£5oiaoTi 21ti5 AitpiXiou 1994

('Qoa evap^rig: 4.14 |x.|x.)

(Aq. 27)

riPOEAPEYQN:

(B. AY22APIAH2)

KTipuaoto xnv Evao^ri xrig OTmEOivTig ouv£6piag xrig BouXT)g xcov Avxi-
jcpootbjttov. naoaxaXtb va &iajuoxto0£i av ujidpxEi axcaoxia.
TPAMMATEAZ:

(n. nAnArEQpnoY)

Yjidp/Ei ajtapxia, xuqie ITqoeSqe.
nPOEAPEYQN:

Eiym ££ouaio5oxri|.i£vog arco 6XEg xig jiXEUQEg XTig BouXrig va avatp£Q0tb oxt)v
21ti AitpiXiou.

To ouvoXo xou eXXtivixou E0voug avxi|X£xtoju££i \iz 007T1 xai o5ijvti xti 0Xi|3£QTi
ejiexeio XTig 21 Tig ArcpiXiou. H £7xXrinaxixT| eveqyeio (xeqixwv Ejriopxtov a§itonaxixtbv
6ev o6tiytioe novo oxtiv xaxaduvdoxEuori xou eXXtvvixou Xaou aXXd xai oe xpaYixd
apvrixixEg £§£Xi§£ig 71a xa E0vixd nag Qi\iaxa, he EJiiox^aopia xo jiqoSoxixo Jipa-
^ixoitTina x^g 15Tig IouXiou, jcou JtpoocpEQE xo jhqooxthkx oxtiv Touoxia 71a xriv ei-
o|toXrj, nov o6ti7T]oe oxtiv xoa7to5ia xou xurcpiaxou eXXtivio^ou.

Meqixoi ajto xoug JiQtoxa7toviox£g xou JtQa£ixoJCfinaxog ppiaxovxai axig cpu-
XaxEg oxtiv EXXd6a. 'O[.uog, o xujipiaxog EXXriviofAog E^axoXou0Ei va jiXtiqcovei xo
|tapu xi(.iTi|.ia xtov ouvejieimv xng £7xXTinaxixTig xoug 5oaoxriQi6xr|xag |xe xti ou-
v£xi^6|.i£vti xaxoxTi, xtiv Jcpoo(pu7id, xoug a7voou(X£voug xai xoug £7xXco|3iofXEvoug.

H avadponTi oe ^aupEg £jt£X£ioug exei xoxe ^iovo a§ia, oxav xqtioi^euei oxtiv
dvxXTiOT) auHJtEpaojAdxtov, oxtiv arcocpaari 71a aitoxpojui ouv0T)xtbv xov va eju-
xpEJtouv EJtavdXTiijJTi avdXo7tov £7xXT)ndxtov xai xupitog oxtiv E&paitooTi xtov 6ti-
jioxpaxixtbv :roXixixor|0ixtbv a^itov, oxtjv EJuPpdfteuoT) xtov a7tovioxtbv xai oxtjv xi-
|XtOQia Xai XT]V JtEQl0tOQlOJtOlTlOT] XtOV UJt£U0UVtOV Xai OUVUJIEU0UVCOV.

Avxi(.i£X(o^itou^i£ xa ajiox£XEO|.iaxa XTig xpa7to6iag. Kai Etvai cpuoixo va 0710-
vi^o^iaoxE 71a xtiv avaxpojtTi auxtbv xtov ajiox£X£ondxtov xai 71a xtiv E&pattoari ouv-
0Tjxtbv dTii-ioxoaxixTig^avEXi^Tig oe ouv0T]X£g EX£u0£Qiag. Tia va jiexuxei auxog o

(1575)



















































































































































































IlQaxTixd x\\c, BovAijg to>v AvTijiQoawrccDv
ST' BOYAEYTIKHnEPIOAOS - 2YNOAOZ F

2dve6oiooti 12tic; MaTou 1994

('Qoa evqq^tic: 4-25 |i.fL)

(Ag. 28)

nPOEAPEYQN:

(B. AYZIAPIAH2)

Kiiovoo(o ttiv Evao^j] t(ov eqy«ouov tti; oti^ieoivtic auvESoiac. nagaxaXco to
rpaiiiioTeu va ftiamortoaei av nrcdpxEi caragrfo.
TPAMMATEA2:

(0. 20<J>OKAEOYZ)

YjrdQy.ei anagrta, xi'oie nooEooE.
nPOEAPEYQN:

Apy.iuonjiE he tttv xaTdOEon voiioaxE&icov xai eyYOdMpcov, yiaxl vnagyu kq6-
raot] iiia jcgdTOOT] vd|iovva xnguxflel ejcetyowa.
TPAMMATEA2:

1) O tteqi navF^ioTnniov Kfaoov (Tpo;ro3roiT|Tix60 (Ao. 2) Nolioc tov
1994. "

2) O Kegi navE^ioTnuiov Kiutppu (Toottottoititixoc) (Ao. 3) Nolioc tov
1994.

KaraT&ipcav ttjro to Yjtoi'oveio naiSEiag xai noAiTiOLioi).
nPOEAPEYQN:

nag«;re>urovrai ojr\\ KoivoflouXeimxTj ExitqokIJ nai&Eiac.
TPAMMATEA2:

3) O TTEoi rdfiov (Too;tojroir)Tix6c) Nolioc tod 1994.
KttTaTEOriXE ojto to YzovQyeio Eckoteoixwv.

nPOEAPEYQN:

nooan-Eiin-ETai ott|v KoivofiouXeiiTixr) EjUTpOTCrj NOLUXCOV.
TPAMMATEA2:

4) O .TEoi noooTaoiaq Trie Mr)TQOTr|Tac (Toojrojroir|Tix6c) Nolioc tod 1994.
KoTaTEflrixe curd to Ykovq^o EQyaaiaq xai Kowovixcbv AacpaXCoecDv.

(1665)





































































































































FlQaxTixd TT1S BOU^I^ T(OV AVTlJtQOaCOJtOV
2T BOYAEYTIKH riEPIOAOZ - ZYN0A02 P

ZuvE&Qiaar) 19tic MaTou 1994

('Qpa EvaQtmg: 4.14 (.141.)

(Aq. 29)

nPOEAPOI:

(A. TAAANOS)

Kt)qiioo(o tt|v EvaoHr) T(ov egyaou'ov Trig oTiLiEpivTig avvEdpiag tx\q BouXrig. TTa-
paxaXcb Toug xugioug rpaiiiiaTEigva oiajuoTcbaovv av imdoxei ajtaQxia.
TPAMMATEAZ;

(n. nAnArEQpnoY)

Ytc&qyzi aicaoTia, xvoie FIqoeSqe.

nPOEAPOS:

Kl'OLOL OllvaSeXcpOL JT01V LIJCOI'LIE OTT\ VOLIO0ETIXTJ EQYaOia, EXOl'llE C0C TCQCOTO
Gelio i|)r|cpia[xa to ojiolo ETOiLidoTTrxE ajto ttiv Tiysaia oXcov tcov xoliliotcov tcotj acpood
tt| yevoxTovia jtou eyive «^o touc Touoxoug ajco to 1916 liexqi to 1923 oe fSdpog
tcov riovTuov. 0a JtapaxaXEOco to rgaLiiiaTEa va avayvcboEi to T|)f|cpiOLia.

TPAMMATEAZ:

^Ticpiajxa BouXfig AvTiTCQoacbJtcov

H BodXti tcov AvTiJiooacbitcov j.ie tt]v Euxaipia tcov EftooiiTivTa oxtco XQOvcov Trig
YEvoxToviag tcov IIovtlcov tiov oQYavcb0r|X£ xai exteXeotttxe ajco Toug Touoxoug ajio
xo 1916 liexqi to 1923:

- STiYiiantEi avEiucpuXaxTa tti yevoxtovlo tcov ITovticov nov n%z cog ajro-
TEXfiOLia tov acpavioLio 353.000 riovTicov, xai xov ^eqicZcollo tov ujto-
Xoutou novTiaxoii EXXriviaLiou.

- YirooTTiQitEi ttiv ajroxaTdoTaori ttic lOTOQixfig aXf|6£iag xai ttiv TiGixrj 61-
xaicooTi tcov 2 500 000 EXXtvvcov IIovtlcov avd tov xoollo.

- AjtocpaaitEi oiucog r\ 19ti MaTou xtiquxGel cog TiLiEpa iivTUiTig TTig ys-
voxToviag tcov IKovticov.

TIPOEAPOZ:

riooxEiTai 71a avdXoyo tyficpiaLia to ojcoio JtEoaoE ajto tttv EXXtivixti, BouXf|.
'HOeXo va oag qcottioco av ujcdQXEi Ojroia&Ti.Ji'OTE Evoraori yia ttiv eyxQiori tou t))T|-
cpioLiaTog.

(Kniicd tti atpuoa)

(1731)

















































































































































IlQaxTixd xtis BovXii^ xov AvxiJtQoawjtov
ST' BOYAEYTIKH IIEPIOA02 - 2YNOA02 F

SweSQiaoTi 26115 Matou 1994

('Qoa Evag|iig: 4.36 p..[i.)

(Aq. 30)

nPOEAPOS:

(A. TAAAN02)
Ktiq-uooco xiiv £vao|ii xr\c, oriH£Qivf|(; ovvzbqiac, xovScb^axo^.
To jxqcoxo Qi\i.a, xai jtqo riixEQrioiag Sidxa^rig ...

rPAMMATEAS:

(0. 2000KAEOY2)

Ynaqxzi cuxapria.

nPOEAPOS:

Ynaoxzi ajxaoxia, Eivai (pavEod jxox; imdQXEi. Aev f|G£Xa ttj Sixf| aa; 61a-
JltOXOXJT|.

To jxqcoxo GE[xa, xai jxqo tiixeqtiouk; 5idxa^ii5, Eivai 11 xoivf| 'ExOeoii xov Koi-
voPovXeuxixcov Ejxixdojxcov 'A[ruvat; xai naoaxoXo-uOfioEcoi; Zxeoiwv AvoJixv%t(£>c,
xai EXevxof Arpooicov AaJiavcbv yia xo 0£[xa jxou xixXocpoQEixai "Oi Sia6ixaoi£i;
ejuXoytiS xai 11 aYood oJiXixcbv f| dXXcov avaxrin.dxcov 71a tig avdyxEi; xiy; EGvixf|<;
Ooouod^ xai xris Aoruvoniai;." AwEJxdYYE^ E^Exaori i>ox£Qa aixo jxgoxaori xou
Bo-uXeuxti x. Ecoxodxri Xdoixou ex \l£qov<; xr\c, Koivo|3ouX£Wixite 0\i6.bac, xov A11-
[xoxQaxixoii 2-uvaYEQHoiJ, 23.10.1992. Eji£i5f| xo GE^a xgivExai jxoXij aoPago xai
yt' a-uxo o~u£r|X£ixai jxqo ripi£Qf|ot*a<; Sidxa^, Gewqq) xQfalM-° va avaYvwaGEi t) 'Ex-
6eoti Trig EjitXQOJirig, 11 ojxoia Eivai jxedijxou Exax6 oeXiSei;, ojio xov IIq6£Sq6 xi]<; oxo
2(i)^a. YrcdQXEi oJioia5f|JXoX£ Evaxaori yia xt\\ avdYvcooii xiy; exGeoti;; 0a [jjcoqotjoe,
av avaYvcooGEi 11 'ExGeoii, va EJiavExxi^GEi xaxd 3x600 0a XQeiaoxEi va yivei ou-
t,i\xT\or\.

O x. Xax£n6ii[xiiXQLou
T. XATZHAHMHTPIOY:

Ktjqie IIqoeSqe, exco xtiv Evxtijtcooii 6x1, av agxtaoDM-E va Sia|3d£oi)H.E xiyv 'Ex
Geoii, 0a exei ouvexele?, 6jxcog oxa oadiocparva jiou agx^ovv va Sia3dt,ouv \iv-
GioxoQf|[i.axa oe o-uvexeies. To 1S10 Ga •ujiooxotj^e xai e&co. Kai xo Seweqo Eivai 6x1
[xjxoqei va XQE^aaxEi va SiaPdoouM-E xai xa oxEvoYQacpriiiiva jxgaxxixd jxou Eivai
dXlzc, 1200 oeXiSe;, ojx6xe Ga xdvoi^E xaXf| aoxri, aXXd xo xeXo? 6ev |eqco jxoxe Ga
cpxdaEi.

(1803)













































































































































































































































TlQaxxi^a Tti$ Bov^iis xcov AvTiJtQoawjtcov
ST' BOYAEYTIKH IIEPIOAOS - ZYNOAOZ P

2\)ve8QiaaTi 30ng MaTou 1994

('Qga §vag|r|g: 10.17 jlh.)

(Ac. 31)

IIPOEAPOS:

(A. TAAAN02)

Kuqioi ouvd5£Xcpoi, xTigijaoco xtiv Evao^T) XTig cm.|iEQivife cruveSQtas. Ila-
gaxaXco xov eVuixo rgannaxSa va 5iajuaxcba£i av wtdgxei arcapxia.

TPAMMATEA2:

(n. nAnArEQPnoY)

YjidgxEi ajtapxia, xtjqie IIqoeSqe.

nPOEAPOS:

To 2(b|xa 0a aaxoXr|0£i ajtoxXEioxixd jxe xri ouv^xioti. xtjc; au^Tixriarig xov 06-
Haxoc; xt|5 JiQoriYoiJ^EVTig ovvEfioiac;, 6r|Xa5r| xtiv xoivti. 'ExOeoti, xcov Koi-
vopoTjXEUxixcbv Ejuxqojccov 'An/uvac; xai naoaxoXouOfjoEcoc; 2xe6icov Avajrxi3££cog
xai EA.eyxo'u ATpoaicov Aarcavcov yici xo 06|xa kov xixXocpoQEixai "Aiadixaoteg eju-
Xoytis xai ayopd^ ojiXixcov r\ dXXcov avoxr||xdxcov yta xic; avdyxE^ xt)<; E0vixf|<;
Ogo-uodc; xai xt)5 Aoxvvopiiag".

To 5etjx£qo ot|[X£lo kov 0a T]0EXa va eyelqco ... 0a jtagaxaXEaco va |xou jteixe
jtoiot BovXeuxec; 0a f|0£Xav va niXrjaouv, yia va oo0ei jxta aEigd \LtxaE,v xcov xo(x-
(idxcov xai avaXoYcoc; xcov xo^ipidxcov. AvxiXan|3dvonai oxi ejci0U|X£i va ixiXtjoei o
I1q6£5qo5 xrig Ejuxgojtfic; 'Anuvag.

T. XATZHAHMHTPIOY:

0a JtaoaxaXoiJoa, xtjqie ng6£5Q£, va nou 6ivax£ xtiv eux^Qeiova niXoi3oa axo
x£Xoc;.

nPOEAPOS:

MdXioxa.

"AXXoi ojiiX,Tixfe?; O x. AwicbxTig, o x. l£Qo5iaxovou,

o x. rECOQYioi).

Kuqie Xaxt;Ti8TipiTixQiou, ajtXcbc; 06Xco va avacpEoco xo e^ng: Ejtjei8ti. |AiXr|oav
ajto xa dXXa x6|X|xaxa, driXaSTi. nXXrjoav and rcXEugdc; 2waY£QH0i3, AKEA xai
AHKO, xavovixd Eivai ti OEiQd xr\c, EAEK va iuMoei. Exxog av 01 auvddEXcpoi

(1921)































































































































































IlQaxxixa Tt\c, BovXiig xwv AvTuiQoatojtcov
2.T BOYAEYTIKH JJEPIOA02 - 2YNOA02 T

2-uve5QiaoTi 2a? Iotjviotj 1994

('Qpa evaglT]?: 3.52 [i.\i.)

(Aq. 32)

IIP0EAP02:

(A. TAAAN02)

KriQTjoaa) ttiv £vap£ri Trig oTHiEQivfis ovv£6pias TTig BoiriUfc. napaxaAO) tov
xtjqio rgaixixaTEa va 6iamoTd)aEi av wcdpxEi ajiapria.
TPAMMATEA2:

(0. SOOOKAEOYS)

YjidtQxet ajxaQTia, xtjpie IIpo£5q£.
nPOEAPOS:

Tt Ga ylvel pie avxd to AHKO; UdXi 5e PXejico xavSvav.
TPAMMATEAS:

'EVoi 6ixoi oa<;, xtjqienpoE6oe.
nPOEAPOS:

Tl 6a tov; xdfio); Ti 6a totjs xdpico;
AoiroW, to jiqcoto na? GEjxa Eivai "Aia5ixaoi£? ejuXoyHs xai avoodg ojiUxobv

j dUcov auomiKiTcov yux Tig avdyxE? Trig EGvixti; Opoupd? xai TT|S Aoruvo^iag".
IJJVEXLOTI Tt)? 0-U^TTlOTig. KttVOVlXd JIQCOTO? OfXlATTTTig Xai TEAEUTaiog, 6J10)? ElYaUE
£|T1YT10EL 0TT1V JIP0T1Y0TJHEVT) OTJVESpia, Ga TTTOV 0 X. XaT£Tl6Tl(XTlTPL0U. AvTtXaa-
(Wvoiiai o|uo; 6ti exouv jipooteGei xdnoioi dUoi ojuXtjf^. AvriXa|iPdvo|iai GeXei
va iiurjoei o KoLvo(3ouA£VTix6? Exjiq6gg)jios totj ArmoxgaTLXoij K6nnaTog x Ila-
naMraroXos an' 6,ti \um avEcpEOE to jipoh. 0a fjGEXa va yvcdp^o) jioloi dUoi ejii-
Ouixouv va (xiATiaovv. 0 x. Xqiotou. 'AXXoi; Aoijiov, o x. Xqiotov exei to X6yo xai
acpiivouiie Yia TeXeutato o|iiXip4 toiMxioto ori; jiqcotoXoyiec, tov x. Xa-
T^Tl5TmT]TQL0D.
A. XPI2T0Y:

Ktjqle ITpoe6q£, XTJQIOI OWd6EA(pOL,
Aev Etxa jipoGeot] va [xlatioco xai otjte Ga hiXtioco ejii tt)s ovaias totj Ge^toc to

ojioio Pqioxetol fxitpoard OTTi Bo-uMj tcdv Avujipoaumwv. AiaGdvo^ai 6\ua<; ttiv
avaYXTi va Exq>pdau) fiEpixEg oxe^ei;, jxe aqpog^ ftj ov^tioti jiotj eYlve ttiv jie-
gaO[X£VTl AETJTEQtt, TOV TOVO Xai TO Jl£QL£X6|XEV6 TT]?.

(2001)

































































































































































































IlQaxxixd xtis BovXiig tcov Avtutgoacojicov
2T BOYAEYTIKH IIEPIOA02 - 2YNOA02 T

SuvESoiaori 9ti<; Iouvtou 1994

('Qoa £vao|T]c;: 4.25 \i.\i.)

(Aq. 33)

nPOEAPOS:

(A. TAAAN02)

Kuqioi ouvd6EXcpoi, xtiquoocd xt]v Evao|r| xwv Eoyaoubv xr\c, otilieoivtji; au-
vESola; xcu 2a)(i.axo5. naoaxaXa) xou; xuolou; roaLiLuxxEk; va diajuoxwoouv av
VM&Qtfpi ajiapxta.

TPAMMATEA2:

(ii. nAiiArEQpriOY)

YjtdQXEi ajtaoxia, xuqie IIqoeSoe.

IIPOEAP02:

IIoiv eio&Ooulie otti NolioOexixt) Egyaota, 0a TJOEXa va oa; evtijxeqwoo) oxi r\
XEAEuxala xavovtxii ouvESola xou 2u)Liaxo<;, jxqiv goto xo Oeqivo xXeIoilio xr\c, Bou-
lr\<;, 0a Eivai xt|v 7t| IouUou. 2x15 15 IouUou, Tgt&ga IIaoaox£uf|, Oa Eivai ti eXiPegrj
(i.£pa xwv houqcdv ctexelcov xai Oa JigooxaXEoou^E -ejieiSti rcooxEixai 71a xa ei-
xoodxgova avxi\c, xr]C, Qfo$qyfe eicexeiou, 5e 0a Eivai \itxaE,v (j.a; ti ouv£5oia- xou; £e-
vou; jcou xa0L£QO)H£va jiQooxaAOTJ(i.E, oxav jdqoxeixoi yta xcuioiei; dlltc, ejiexeiou;
jcou fxiXouv ajco xou Prifxaxo; xr\c, BouM; £Tcior||xa jcoooama.

EiO£Qx6^£0a xcboa oxr\ No|i.o0£Xixf| Eovaoia.

To vx' agiO^o 1 Oejkx Eivai "O jceqi npoUicoXoYLa^ou xou 0Eaxgixou Oq-
yavio^ou Kujcqou No^o; xou 1994". AvxiXa|i3dvo|«xi 6x1 t,r\xuxai avaPoXt) \11ac,
t$bo\xabac, xai, av 6Xe; ol jiXeuqe; 5ev exouv xa|wd Evoxaori, avapdXXExai t) ou-
t,r\xr\or\ xou Q£\mxoc, 71a xt)v ete6|J.evti Tl$\utvt\.

To utc' aoiOjxo 2 OE^a Eivai "O jceqi Bla; axr|v Oixoyeveux (npoXTnjni xai npo-
oxaota 0Tj(xdxa)v) Nom-o; xou 1993". AvxiXa|i|3dvonai 6x1 ujcdQXEi xai au-
\ui\r\QW\iaxi%i\ 'ExOeot), Sioxi r] xavovixi] 'ExOeotj SiapdaxTptE oxl; 12.5.1994. Ila-
QaxaXcb ojco); avayvajoxEi oxo 2a)(xa r| ouLuiXtiQcoLiaxixri 'ExOeot).

Av 5ev ujcdgxouv xccjcoie; ojcoojjeic; xai 0a ytvouv xojcoie; ipricpocpoQiEi;, t) ei-
or)yr\or) \iov Eivat, exxo; av ujtdoxouv oiuXie; eju 0£[i.axo; aQX'n; -**» ejceiSt] ol 5ia-
cpoQE; acpopouv LidXXov xdjcoiE; xqojcojcoitioek;- vayIvei tj ou^riXTiaTi xt|v a)Qa jcou 0a

(2097)



















































































































U:-

IlQaxxixa tt|$ BovXt]$ tcov AvtiJtQoacojtcov
2T* BOYAEYTIKH IIEPI0A02 - 2YNOA02 T

2v>vE&QiaoT] 16t)^ Iouviou 1994

('Qpa 6vaQ|Tic;: 4.36 ll.ll.)

(Aq. 34)

nPOEAPOS:

(A. TAAAN02)

Ktiqijooco ttvv Evap^Ti tcov EQYaoicbv %% OT\\L£.Qivr\c, TaxTixr|(; ouvESoiai; tod 2cb-
[xaio^. napaxaAotivrai ot evtlliol xtjqlol roaLLLLaTElc; va 5iamaT(bao'uv av imdpxEi
ajiapria.

TPAMMATEA2:

(0. 20O0KAE0YI)

YicdQXEi ouiaQTia, xtjqle I1q6e6q£.

nPOEAPOS:

Eio£Qx6|xaoT£ oxTi volloOetlxti EpYaoia. 'Exa> va £iariYTi0d), EVExa xov apxETd
LiEYdAou aQi0[i.oi> vo[i.oaxE5ia)v nov PQioxovrai of|LL£Qa ottiv T)LLEQT|Gia 5idTa|T|, va
icpoxoopfiao'upiE oe otjvojitlxei; 5ia5ixaai£<;, Y«-a va y.akvtyov\it X90V0- Ti' auT6, av
cru|xq)a)V£LT£, ot ExOeoek; va 0£coQoi3vTaL avaYvcoo0£LO£i;. Av 5ev irndgxEi onoia-
6tjjiote Evaraari, ext6^ (3£paia av icooxEiTai Yia 'ExOeotj jiou acpood 0ELia oro ojiolo
vnagxovv 6iacpa)vi£<; xai 5ev Eivai oLi6cpcovT), t6te va jtooxcopfjaouLLE \i' avx6 tov
tq6jio. YndpxEL ojioLa5f|jioTE Evaraari; AvTiXaLi|3dvoLiai 6tl 5ev irndgxEi. O x. Xql-
otou.

A. XPI2TOY:

Ktjqle IIq6£5q£, m0av6v va vnd.Qxovv ExOeoek; nov va Eivai oiiocpcovEc;, aXl.6.
va xQELd^Erat totcoOettiotiYia Em£,r\yr\o,r\ TTjg 0eotis ths xd0£ JiAEupds.

nPOEAPOS:

Ktjqie Xqlotou, avacp6p0T]xa oris ExOeoei? xai EiJia va 0EU)poi>vTai ava-
YVtt>a0£LO£<;- ax)To 5ev ajroxAEiEi oluMes xai TOJro0£Tfia£is. MlXco ojcaw^ ym xic, Ex
Oeoek;.

AoUl6v, JIQOXCOQOTJLIE LIE TO JIQCOTO 0£Lia OTTJV T)LL£pf|Oia bl6xa&\, nOV Eivai "O
JlEQl 2VLUtAT]QU)LiaTlXOl> IlQOIJJloXoYLOLlOT) N6llOC; (Aq. 10) TOU 1994".

(2155)



































































































































































IlQaxtixd tiis BovXifc tcov AvtiJtQoacbjttov
ST' BOYAEYTIKH IIEPIOA02 - 2YNOA02T

2uve§QLaoTi 23rjc; Iovviau 1994

('Qga evaQ^Ti^: 4.38 \i.\i.)

(Aq. 35)

riPOEAPEYQN:

(A. ANTQNIOY)

Ktiqijooco tt]v EvaglTi xa>v eqyciokov xr\<; aripieQivfig cruveSQia; tt\c, Bovlr\c, xwv
Avxuiooaamwv. naoaxaXo-uvxai oi £vxi[i.oi xtjqioi roannxxxEis va Siamaxaxxyuv av

•ujictQXEi ajxaoxia.

TPAMMATEA2:

(n.nAnArEQpriOY)

YjxdQxei artaoxia, xtjqie IIqoeSqe.

nPOEAPEYQN:

Aqx^o-u^e ixe XT) vo[xo0EXLxf| EDYaoia. To ttqcoxo exoi^o 0£^.a oxtiv r\\t£Qi\a\,a
6idxa^Ti Etvai "0 jieoi lujntXriQco^axixoi) noolmoXoYiapioi) No^oi; (Aq. 22) xou
1994". naoaxaXcb xov TId6£5oo xti? a.Q\i6biac, Koivo(3o-uXEVuxf|<; EjutQOJiife va ava-
Yvd)0£i xt]v 'ExGeoti axo Scoria.

A. IEPOAIAKONOY:

EK0E2H TH2 K0IN0B0YAEYTIKH2 EIIITP0nH2 OIKONOMIKQN KAI
npo-Y-noAorisMOY tia to nomosxeaio noY titaooopeitai -o
nEPI 2YMIIAHPQMATIK0Y nPOYTIOAOmMOY N0M02 (AP. 22) TOY
1994"

nagovTEs:

Ae6vxio<; l£Qo5iaxovov, I~Io6eSqo<; Tdooo? IIajia86jTO"uXog
Aaexoi; Maoxl8ri<; Nixo.; Mouoioijxxas
IaiScDDo; MaxQt5T|5 Mdoxo; KwiQiavoD
APoadu AvxaMou Tdxri<; Xax£r)8rinTiXQiou
Kixti^ Ka^a^ia? P6vo; riQEVc£a<;
Av8eea? <J>iXijuio'u

H Koivo|3o-uX£mixf| Ejilxqojxti Oixovojiixcov xai nooimoXoYiaixoTJ {xeXextioe xo
jilo Jidvco vo|xooxe5lo oe 5i>o o-uve8qi£<; xti; jiou ^QaYM-axo^oLfiOrixav oxi; 13 xai

(,2237)



























































































































































































































































































































































































































































































































































































































IlQaxTixd ttis BorXi]; TCOV AVTlJtQOaCOJlCOV
ZT BOYAEYTIKH IlEPIOAOZ - 2YNOAOZ F

ruvEdgiaori 15ti^ IovXiov 1994

('Qga evag^Tig: 5.04 \i.\i.)

(Aq. 38)

IIPOEAPOS:

(A. TAAANOS)

Ktjqloi auva&EXcpol, to novo 6e|ia ott] otkxeqlvti ei5ixti aarvE5gia xai oxnv
rpEgfioia 5idxal|ri xrig 'Exxaxxrig 2w£6giag TTjg BouXfig Eivai "Oi \iavQt<; ejtexeloi
xov Jigal;ixojtrinaxog xat xrig xoiigxixrig Eio|3oXf|g".

nagaxaXco xovg x-ugiovg rgannaxEigva 5iaji:iaxa)oovv av xurdgxEi arcagxia.
TPAMMATEA2:

(0. 20<J>OKAEOYZ)

YjiagxEt ajiagxia, xiigiE IIq6e6qe.

(nPOEAPOS)

KaXu) axo $r\\La xov x. Mdxari, jcagaxaXa).
T. MAT2H2:

KijgiE rig6E6gE,

Eixoai xgovta ODHJtXTigcbvovxai ofJnEga and xtjv jtlo 8Xi|3EgTi xat \iavQr\ \iioa.
xrig a-UYxgovTig laxogiag nag, oxav adioxaxxoi axgaxiamxoi EYxScpaXoi xov A9r|vu)v
6iExa|av xegta EXXnvixd va xtioow aina a5£X(pix6 oxtiv Kwtgo. Kai xo zyaXt\\ia-
xtx6 Jiga^ix6jiTina xrig xouvxag eyive tt. ajragxfi (poftegcov Seivwv Yia xtjv JtaxgiSa
[iag xat xo Xao nag. Strega ol oxE^Eig 6X(ov nag oxgE(povxai pie jiovo oxig 9Xi|3Eg6g
EXELVEg ri^EgEg, xaxd xig oiioiEg ti ji;go5oaia oXiywv e6o)OE oxtiv Tougxia xo
jigooxnM-a Yia va uXojxoifiaEi xa EJiExxaxixd xrig oxedia Evavxiov xr|g Kiutgoi).

Tri OTi|XEgLvf| \xo.vqt) ejiexeio xov JtgaJjixojirinaxog, o Armoxgaxixog 2uva-
YEgfiog xoXei 6XEg xig JtoXixixSg Suvdneig xov xdrcou nag va 9-unowcai rcdvxa xo
jtixgd 6i8aY|xa xrig 15rig IovXiov xai va SiacpuXdlovv a>g xogn, ocp9aXnoi> xovg
drmoxgaxixoiig 9£0|xoT3g nag xai xttv Evdxrrxa xai opio^uxia xov XaoiJ nag. H or\[iz-
givri TinEga loxogixrig pivfj^Tic; xai Ji£v6oug jtgEJtEi va nag evcovei 6Xoug xai oxi va
YivExai E-uxaigia xonnaxixfjg ExnExdXXEuarig xai avandxXEvarig xov Sixaoxixcbv
Jta9(i)v xov jragEX66vxog. H Kimgog BeXei va tfioti xai 9a fc;rjo£i novo oixo&onco-
vxag Eva aggaY^g 5rmoxgaxixd n^cojto E9vixr|g Ev6xr)xag, £9vixrjg onoijruxiag xai
jiioxrig axrjv xeXixti 5ixai(oaT) xov aY(bva nctg.

(2539)
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